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Αθήνα, σήµερα στις 22 Απριλίου 2019, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
11.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Συνέργειες Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι., πρό-
σβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, πειραµατικά σχολεία, Γε-
νικά Αρχεία του Κράτους και λοιπές διατάξεις».

Το παραπάνω νοµοσχέδιο µετά την απόφαση την οποία έλαβε
η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ύστερα από πρό-
ταση του αρµόδιου Υπουργού, συζητείται µε τη διαδικασία του
επείγοντος σύµφωνα µε το άρθρο 76 παράγραφος 5 του Συν-
τάγµατος και το άρθρο 110 του Κανονισµού της Βουλής.

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή στις
16 Απριλίου 2019 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως δύο
συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπο-
λογιών.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και
ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών, καθώς και οι Υφυ-
πουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Οικονοµικών, κατέθεσαν
στις 19-4-2019 σχέδιο νόµου: «Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης
του Έργου της Μελέτης- Κατασκευής- Χρηµατοδότησης- Λει-
τουργίας- Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς
Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης και Μελέτη-Κατασκευή και Χρη-
µατοδότηση των Οδικών του Συνδέσεων».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε, κύριε Τζα-

βάρα; Έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκ µέρους της

Νέας Δηµοκρατίας, θα ήθελα προ της ενάρξεως της διαδικασίας
να κάνω µία δήλωση.

Αντιλαµβάνεστε και εσείς, αλλά και όλοι οι συνάδελφοι, πολλώ
δε µάλλον ο Υπουργός που έχει τη σχετική νοµοθετική πρωτο-
βουλία, ότι ένα νοµοσχέδιο που φιλοδοξεί να ανασυντάξει τον

ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας και ταυτόχρονα να κάνει µία µεγα-
λόπνοη και µεγαλεπήβολη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση δεν µπο-
ρεί, αντίθετα υποχρεούται, να υποστεί τη βάσανο και τη
δοκιµασία του δηµοκρατικού, κοινοβουλευτικού διαλόγου µε
άνεση. 

Δυστυχώς, ήδη έχει προσηµειωθεί αυτός ο δηµοκρατικός διά-
λογος µε τη βιασύνη την οποία επέδειξε ο Υπουργός, για να το
φέρει προς συζήτηση επικαλούµενος τη δυνατότητα αυτής της
συµπιεσµένης διαδικασίας που του δίνει ο χαρακτηρισµός αυτού
του νοµοσχεδίου ως επείγοντος.

Εδώ, λοιπόν, ουσιαστικά στραγγαλίζεται ο δηµοκρατικός διά-
λογος και συρρικνώνεται, αν µη όχι και ευτελίζεται η κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Διαµαρτυρόµαστε εντονότατα! 

Πράγµατι, θεωρώ ότι ενδεχοµένως να έχουµε και εµείς ευθύνη
για το ότι µε τη µέχρι σήµερα ανοχή µας έχουµε ενθαρρύνει την
Κυβέρνηση να νοµίζει ότι η Βουλή είναι παράρτηµα της Κυβέρ-
νησης, ότι η Βουλή δεν έχει κανέναν άλλον ρόλο από το να διεκ-
περαιώνει διοικητικά, γραφειοκρατικά τα νοµοσχέδια, ώστε
πλέον παίρνοντας τη σφραγίδα και την υπογραφή ότι ψηφίστη-
καν να οδηγούνται στην εφαρµογή τους και στη θέση σε ισχύ
τους. 

Αυτό δεν είναι δηµοκρατία, όµως. Αυτό δεν είναι κοινοβουλευ-
τική δηµοκρατία. Αυτό είναι κάτι άλλο προς το οποίο µε δέος ατε-
νίζουµε και εκφράζουµε τον φόβο µας ότι πλέον στην Ελλάδα οι
δηµοκρατικοί κοινοβουλευτικοί θεσµοί δεν λειτουργούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κάνατε τη
δήλωσή σας, ακούστηκε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι «εντάξει». Θα µε αφήσετε
να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν κάνετε αγόρευση
τώρα. Μια δήλωση κάνετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το «εντάξει» δεν µπορείτε να το
λέτε σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Το «εντάξει» αφήστε το να
το πείτε εκεί που νοµίζετε ότι πιάνει τόπο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε, τη χάβρα των συριζαίων δεν πρόκειται να την ανεχθώ

εγώ προσωπικά ποτέ. Σταµατήστε, σεβαστείτε τη δηµοκρατία.
Έχετε καταντήσει το Κοινοβούλιο λέσχη συζητήσεων και λέσχη
παραγωγής ψηφισµάτων.

Ακούστε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε. Εάν θέλετε, και το προτείνω
και στον κύριο Υπουργό, υπάρχει και άλλος τρόπος, τον οποίο
πλέον θα σας τον πρότεινα γιατί είναι ένας τρόπος που αίρει όλα
τα προσχήµατα. Μπορείτε µε µία δηµιουργική ερµηνεία του Κα-
νονισµού να φέρνετε αυτά τα νοµοσχέδια που θέλετε, να ψηφί-
ζονται µε τη διαδικασία των ψηφισµάτων. Να φέρνει η Βουλή ένα
ψήφισµα χωρίς καµµία συζήτηση, να χρησιµοποιείτε την πλει-
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οψηφία που έχετε µαζί µε όλους αυτούς τους πρόθυµους που
έχετε µαζί σας και τέλος, να µην υπάρχει η απάτη και η αυταπάτη
ότι µέσα στο Κοινοβούλιο γίνεται νοµοθετική λειτουργία. Η νο-
µοθετική λειτουργία επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ έχει οδηγηθεί στο
τέλος της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τη ζήσαµε τη δηµο-

κρατία στο σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Τη ζήσαµε πολύ καλά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς είστε Πρόεδρος. Το έχετε

καταλάβει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τα απαράδεκτα δεν

θα ακούγονται εδώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατεβείτε κάτω στα έδρανα του

ΣΥΡΙΖΑ και πείτε ό,τι θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν θα ακούγονται

τέτοιου είδους εκφράσεις.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι απαράδεκτος ο τρόπος

σας. Κοµµατάρχης Πρόεδρος είναι αδιανόητο να υπάρχει στην
Αίθουσα αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εσείς καταλάβατε τι
είπε ο κύριος συνάδελφος;

Καταλάβατε τι είπε, κύριε Μπούρα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Πρόεδρος είστε, δεν είστε κοµµα-

τάρχης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ξέρω πολύ καλά τι

είµαι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Να σέβεστε τον ρόλο σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να κάνει σε αυτήν

την Αίθουσα λόγο για ψηφίσµατα; Μην προτρέχει η γλώσσα της
διανοίας σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

φίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα µπαίνω στον πειρασµό. Έχουµε

µια αντιστροφή. Αυτά που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν έφερνε η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ µε διαδικασία κατεπείγοντος το ένα
µετά το άλλο, τα κάνει τώρα η Νέα Δηµοκρατία, που ο ΣΥΡΙΖΑ
αντέγραψε τους προηγούµενους και φέρνει πάλι µε την ίδια δια-
δικασία. Εποµένως δεν έχει και κανένα νόηµα αυτή η αντιπαρά-
θεση. Τα ίδια κάνατε και εσείς τα ίδια κάνουν και τούτοι, που τα
κατηγορούσαν τότε.

Η ουσία ποια είναι, κατά τη γνώµη µας; Πρώτον, είναι άθλιο το
ότι έρχεται τη Μεγάλη Εβδοµάδα. Είναι απαράδεκτο. Έχει γίνει
απ’ όλες τις κυβερνήσεις, και από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
όλα τα νοµοσχέδια που αφορούν την παιδεία να έρχονται είτε το
καλοκαίρι είτε να έρχονται τέτοιες ηµέρες όταν, δηλαδή, είναι
κλειστά τα σχολεία και τα πανεπιστήµια. Γι’ αυτό έρχεται τώρα.
Και αυτό είναι απαράδεκτο και καταδικάζεται απ’ όλους.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τη διαδικασία, εµείς διαφωνήσαµε
και στη Διάσκεψη των Προέδρων και είπαµε ότι µια µέρα δεν
φτάνει και να υπάρξει και δεύτερη, δηλαδή αύριο. Φυσικά, αυτό
θα εξαρτηθεί και από τους οµιλητές. Στο κλείσιµο ο Πρόεδρος
είπε θα δούµε και θα το εξετάσουµε και αυτό. Το προτείνουµε. 

Παρ’ όλα αυτά, η δική µας θέση είναι ότι πρέπει να αποσυρθεί
αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν το στηρίζει κανένας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτό που λέτε τώρα
είναι επί της ουσίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα. Δεν χρειάζεται να κάνετε
σχόλιο. Τέλειωσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Επειδή ο εκπρόσωπος του ΚΚΕ είπε
ότι η ουσία είναι ότι είναι άθλιο και έρχεται Μεγάλη Εβδοµάδα,
δεν ήξερα ότι είναι τόσο θρησκευόµενο το ΚΚΕ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι λέτε τώρα; Απάντηση είναι αυτή;
Μας κοροϊδεύετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μα, σας παρακαλώ! Είναι θέση αυτό
που λέτε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είπα ότι είναι κλειστά τα σχολεία. Δεν
ακούτε; Ούτε θα µας κάνει ειρωνείες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παφίλη, είπατε
τη θέση σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μα, µόνον ειρωνικά µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν ακούτε; Να πάτε σε ωτορινολα-
ρυγγολόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όχι, άκουσα πολύ καλά. Κοιτάξτε, κατ’
αρχάς πιο ήρεµα, δεν καταλαβαίνω γιατί τέτοια ένταση. Ήρεµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για να µη διαστρεβλώνετε αυτά που
λέµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παφίλη, σας
παρακαλώ πάρα πολύ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μα, εσείς µιλήσατε για τη Μεγάλη
Εβδοµάδα, γι’ αυτό. 

Πρώτον, χαίροµαι που ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
δέχεται ότι εδώ υπάρχει ένα νοµοσχέδιο που ολοκληρώνει την
ανασύνταξη του χάρτη της ανώτατης εκπαίδευσης και ότι είναι
µακρόπνοη η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Συµφωνούµε και στα
δύο. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: «Ισχυρίζεται» είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, για

τη διαδικασία µιλάµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Να σας πω κάτι; Όταν η Αντιπολίτευση
λέει ότι στραγγαλίζεται ο διάλογος και ευτελίζεται η κοινοβου-
λευτική διαδικασία, τέτοιου είδους σχόλια δεν βοηθούν, κύριε
συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Εσείς ξεκινήσατε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κικίλια, σας πα-

ρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ανατρέξτε στα Πρακτικά προ δύο λε-
πτών. Ο κ. Τζαβάρας το είπε αυτό και συµφωνώ µαζί του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: «Φιλοδοξεί» είπα. Δεν δίνετε ση-
µασία σε όλες τις λέξεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, κύριε Τζαβάρα. Τον Σεπτέµ-
βριο του 2017, αυτό είναι πριν από ενάµιση χρόνο, κάλεσα στο
γραφείο µου όλα τα κόµµατα, το καθένα ξεχωριστά -ήρθε και η
εκπρόσωπος του κόµµατός σας- για να δούµε το θέµα της Γ’ λυ-
κείου και του νέου τρόπου εισαγωγής στα πανεπιστήµια. Όλους
τους καλέσαµε, ακούσαµε τις απόψεις τους, ήρθε και το ΚΚΕ,
όλα τα κόµµατα ξεχωριστά. Μόνο την κ. Γεννηµατά είδα στο γρα-
φείο της εδώ. Από τον Σεπτέµβριο του 2017 µονάχα το Ποτάµι
έστειλε συγκεκριµένες απόψεις επί συγκεκριµένων προτάσεων.
Γιατί από τον Σεπτέµβριο του 2017 δεν εστάλη καµµία απολύτως
πρόταση; Είναι ευτελισµός του διαλόγου αυτό;

Δεύτερον, εδώ και ενάµιση χρόνο ψηφίζουµε αντίστοιχα νοµο-
σχέδια: Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής, Ιόνιο, Ιωάννινα, Θεσσα-
λία, Πανεπιστήµιο Αθηνών. Γιατί τώρα αυτή η απίστευτη ένταση,
µπορείτε να µου πείτε;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Γι’ αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, κύριε
Υπουργέ! Το βλέπετε; Και είναι και µπρος-πίσω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, η εικόνα όντως παίζει πολύ
µεγάλο ρόλο στον δηµόσιο λόγο. Αλλά ξέρετε; Η εικόνα πρέπει
να έχει και περιεχόµενο. Αφήστε αυτά τα ζητήµατα. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Μια εικόνα χίλιες λέξεις.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, το πρόβληµά σας είναι ότι
είναι µεγάλο; Έπρεπε να µας ζητήσετε να σας στείλουµε κάποι-
ους βοηθούς να σας βοηθήσουν στην ανάγνωση. 
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(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μα τι λέτε! Είναι στάση Μα-

ρίας Αντουανέτας: Δεν έχετε ψωµί, να φάτε παντεσπάνι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Χατζηδάκη,

σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ηρεµήστε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μα είναι προσβολή στη

Βουλή! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Χατζηδάκη, οι σελίδες αυτές…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Χατζηδάκη,

είναι διαδικασία αυτή τώρα;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Είναι διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, το

«Πάρτε βοηθούς να διαβάσετε χίλιες διακόσιες σελίδες»; Μας
ειρωνεύεται και µας υβρίζει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Άλλο αυτό, σε αυτό
θα απαντήσει ο Υπουργός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κατ’ αρχάς, δεν σας υβρίζω. Ακούστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Πού νοµίζετε ότι είστε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Στο Κοινοβούλιο. Σας παρακαλώ, ηρε-
µήστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κικίλια, εσείς
πού νοµίζετε ότι είστε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: …  (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σ’ εµένα λέτε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ναι, βεβαίως, εσείς. Πού νοµίζετε ότι

είστε; Εσείς πού νοµίζετε ότι είστε που προεδρεύετε έτσι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε λόγο να µην

είστε ήρεµος µου φαίνεται. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Εντάξει το σόου, Βασίλη!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ενώ εσύ έχεις διαβάσει χίλιες διακόσιες

σελίδες! Ψεύτη! Υποκριτή!
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ξέρετε πόσα από αυτά ήταν στη δη-
µόσια διαβούλευση και για πόσο χρόνο; Εσείς που δεν τα
διαβάσατε το γνωρίζετε αυτό; Γιατί τώρα θέλω να µου απαντή-
σετε. Γιατί αυτά ήταν στη διαβούλευση, καταλάβατε; Άρα µη δη-
µιουργούµε εντυπώσεις. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Το ένα τρίτο µόνο, κύριε Υπουργέ, να τα
πείτε όλα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ. Δεν γίνεται έτσι,
έχουµε µια ολόκληρη µέρα µπροστά µας. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Αυτά γίνονται όταν επιλέγετε αυτές τις µε-
θόδους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κεραµέως,
σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ξέρετε, αν σας τροµάζουν τα επιχει-
ρήµατα, θα έχετε κάθε ευκαιρία να το πείτε. 

Εκείνο λοιπόν που σας λέω είναι ότι, πρώτον, έχουµε ψηφίσει
την ίδια αρχιτεκτονική για πολλά άλλα πανεπιστήµια και ΤΕΙ. Θυ-
µόσαστε το Ιόνιο, τα Γιάννενα, τη Θεσσαλία, το Πανεπιστήµιο
Αθηνών, το Γεωπονικό, το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Άρα να µη συζητάµε στη Βουλή; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Όχι, θα συζητήσουµε µέχρι τελικής
πτώσεως. Θα συζητήσουµε όµως και λίγο για το γιατί σήµερα
υπάρχει τέτοια µεγάλη ένταση. Διότι η αρχιτεκτονική είναι αυτή
και ολοκληρώνεται αφού εν τω µεταξύ το έχουµε βγάλει στη δια-
βούλευση, για µεν την Γ’ λυκείου από τον Σεπτέµβριο του 2017.
Από τον Σεπτέµβριο του 2017 ρωτάµε και ξαναρωτάµε. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Αφού αλλάζετε θέσεις κάθε εβδοµάδα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Λοιπόν, νοµίζω ότι καταγράφηκε η αν-
τίρρησή σας. Καταλαβαίνω ότι υπάρχει µια αντίρρηση, την οποία

δεν πολυκατανοώ, αλλά υπάρχει. Προτείνω να συνεχίσουµε. Ευ-
χαριστώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τζαβάρα, πα-
ρακαλώ διευκολύνετε τη διαδικασία και αν µπορείτε αποφύγετε
εκείνες τις φράσεις που χρησιµοποιήσατε. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έθεσε δύο ερωτήσεις. Θα δείτε
ότι θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. Θα δείτε ότι θα είµαι
ήπιος και θα απαντήσω σε αυτό. 

Πρώτον, µου είπε ότι συµφωνώ µε τον κύριο Υπουργό για το
ότι επιχειρείται µια εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, µεγαλόπνοη και
µεγαλεπήβολη όπως είπα. Είπα ότι το νοµοσχέδιο αυτό «φιλοδο-
ξεί» και προφανώς δεν το έχει πετύχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα τα πούµε αυτά
στη συζήτηση που θα ακολουθήσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ένα λεπτό. Το δεύτερο: Αυτό
όµως που κυριολεκτικά µε εκπλήσσει, για Υπουργό µιας Κυβέρ-
νησης που έχει την εµπιστοσύνη της Βουλής, είναι ότι εξαντλεί
όλη τη σοβαρότητα, τη σπουδαιότητα και τη λειτουργία της κρι-
τικής του νοµοσχεδίου, επικαλούµενος τον µακρό χρόνο της δια-
βούλευσης. Η Βουλή δεν είναι όργανο που συµµετέχει στη
διαβούλευση, η Βουλή είναι η κυρίαρχη έκφραση του κράτους,
που υλοποιεί τη λαϊκή κυριαρχία και συζητάει µε δικά της µέσα
και αποφαίνεται πάλι µε συγκεκριµένο κυριαρχικό τρόπο για το
αν αυτό που πέρασε από τη διαβούλευση αξίζει να γίνει και
νόµος του κράτους, κύριε Υπουργέ.

Σε αυτό πράγµατι λυπούµαι. Επιχείρηµα εξ αυτού ακριβώς του
λόγου δεν περίµενα από έναν δηµοκράτη Υπουργό να αντιτείνει
απέναντι σε αυτά που σας είπα. Γιατί µπορεί ο διάλογος εδώ να
έχετε τη φιλοδοξία να γίνει µέχρι τελικής πτώσεως, αλλά είναι
τόσο χρονικά περιορισµένος, ώστε να µην επαρκεί όχι µόνο για
πτώση, αλλά ούτε και για µια απλή ένταση, που χρειάζεται η σύγ-
κρουση των αντιθέτων επιχειρηµάτων σε µια κοινοβουλευτική
διαδικασία, γιατί πολλές φορές -και το αναγνωρίζω προσωπικά-
εσείς ο ίδιος έχετε πάρει στοιχεία από τα επιχειρήµατα της αντι-
πολίτευσης, από τις αντιρρήσεις της αντιπολίτευσης, και έχετε
διορθώσει κάτι το οποίο δεν το είχατε προβλέψει ή το είχατε άτε-
χνα ή άστοχα προτείνει για νοµοθέτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λοιπόν, εγώ λέω να
προχωρήσει η διαδικασία και στην πορεία της διαδικασίας θα
δούµε αν πρέπει να εφαρµόσουµε την απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων µε τον τρόπο που είναι διατυπωµένη. 

Γι’ αυτό λοιπόν τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φίλης.
Παρακαλώ να ανοίξει και το σύστηµα εγγραφής των οµιλητών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πολυνοµοσχέδιο που συζη-

τούµε σήµερα ολοκληρώνει τον πρώτο κύκλο της αναγκαίας θε-
σµικής µεταρρύθµισης στην εκπαίδευση, την οποία βήµα-βήµα
επιχειρήσαµε µέσα στις αντίξοες συνθήκες των µνηµονίων, ανορ-
θώνοντας το κύρος της δηµόσιας εκπαίδευσης σε ανταπόκριση
µε τις αγωνίες και τις προσδοκίες των νέων παιδιών και των οι-
κογενειών τους. Επιδιώξαµε συναινέσεις, χωρίς να παραγνωρί-
ζουµε τις κατανοητές ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές. 

Το επιδιώξαµε µε το πόρισµα της Επιτροπής Εθνικού και Κοι-
νωνικού Διαλόγου για την Παιδεία, υπό την προεδρία του Καθη-
γητή κ. Αντώνη Λιάκου, καθώς και µε τις επεξεργασίες της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής µε Πρόεδρο
τότε τον νυν Υπουργό, τον κ. Γαβρόγλου, γιατί πιστεύουµε ότι η
παιδεία, η υγεία και η κοινωνική πρόνοια, που αποτελούν τον
κορµό του κοινωνικού κράτους και τις προϋποθέσεις για την ανά-
πτυξη της κοινωνίας, συγκροτούν αυτό που ονοµάζεται κοινό
καλό και πρέπει να το διαφυλάξουµε από τη στείρα κοµµατική
αντιπαράθεση. Είδαµε προηγουµένως εικόνες, φοβούµαι, µιας
τέτοιας στείρας αντιπαράθεσης. Δεν κάνω πως δεν ακούω τις εν-
στάσεις για τη διαδικασία. Πολλές φορές διατυπώνονται βάσιµες
ενστάσεις. Γίνεται συνήθως αυτό. Όµως, πρέπει να πούµε ότι
έχει ένα όριο αυτή η συχνή και επίµονη συζήτηση επί της διαδι-
κασίας και το όριο αυτό είναι ότι πρέπει να µπαίνουµε κάποτε και
στα ζητήµατα ουσίας.
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Το πολυνοµοσχέδιο ολοκληρώνει τις αναγκαίες παρεµβάσεις
στον χώρο της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και τις ρυθ-
µίσεις για τη συγκρότηση του ενιαίου χώρου της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης και έρευνας. Για την επιτυχία αυτών των αλλαγών
χρειάζεται κλίµα κοινωνικής συναίνεσης, χρειάζεται όµως και
υλική στήριξη από την πολιτεία και, καθώς προσπαθούµε να
βγούµε από τη γενικότερη κρίση και τη λιτότητα σε ένα ξέφωτο
ανάπτυξης µε κοινωνική δικαιοσύνη, η αύξηση της κρατικής χρη-
µατοδότησης στην εκπαίδευση. Ήδη προχωρούµε από φέτος σε
µαζικούς διορισµούς στην εκπαίδευση: Δεκαπέντε χιλιάδες συ-
νολικά αυτήν την τριετία και από αυτούς τεσσερισήµισι χιλιάδες
φέτος για πρώτη φορά µόνιµοι διορισµοί στην ειδική αγωγή. Στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση δηµιουργήσαµε πεντακόσιες νέες θέ-
σεις ΔΕΠ, χίλιες πεντακόσιες θέσεις για απόκτηση ακαδηµαϊκής
εµπειρίας, ενώ θα συµπληρώνονται κάθε χρόνο τριακόσιες θέ-
σεις αποχωρούντων λόγω συνταξιοδότησης πανεπιστηµιακών.
Τέλος, λοιπόν, στην αποψίλωση των πανεπιστηµίων από προσω-
πικό.

Θυµίζω ότι η Κυβέρνησή µας διέσωσε και την εκπαίδευση από
τη χρεοκοπία, στην οποία την είχε καταδικάσει η κυβέρνηση Σα-
µαρά - Βενιζέλου που στο µεσοπρόθεσµο του 2014 είχε προβλέ-
ψει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ λιγότερα χρήµατα, σε σχέση µε αυτά
που δώσαµε εµείς. Επίσης, για πρώτη φορά επί ΣΥΡΙΖΑ οι δαπά-
νες για την έρευνα αυξήθηκαν, φτάνοντας το 1% του ΑΕΠ.

Και αυτές οι ανατροπές που συγκροτούν µια θετική προοπτική
για την εκπαίδευση δεν θα ήταν δυνατές, αν η οικονοµία µε τις
µεγάλες θυσίες των Ελλήνων πολιτών, δεν έβγαινε από τους
σκληρούς µνηµονιακούς καταναγκασµούς. Και ακόµη, αν η Κυ-
βέρνηση δεν είχε ως στρατηγική της επιλογή, ακόµη και µέσα
στο σκοτάδι των µνηµονίων, να διατηρεί ζωντανή την ελπίδα
µέσα από την πρόοδο στην εκπαίδευση. Για τη δηµοκρατική µε-
ταρρύθµιση στην εκπαίδευση, αποτελεί αναγκαίο όρο για να
βγούµε από την κρίση, χωρίς να επαναλάβουµε τα λάθη του πα-
ρελθόντος, µε κοινωνική δικαιοσύνη, ανθρωπιστική παιδεία, µε
ένα σχολειό ανοιχτό στην κοινωνία που θα ανταποκρίνεται στις
µορφωτικές, παιδαγωγικές, ψυχολογικές ανάγκες του παιδιού,
που στο επίκεντρό του θα έχει το σηµερινό παιδί και έφηβο, την
επονοµαζόµενη «γενιά του ίντερνετ», που αναδεικνύει την
ανάγκη ενός νέου τρόπου δηµοκρατικής λειτουργίας του σχο-
λείου και κοινωνικής ένταξης. Και όλα αυτά, χτίζοντας ένα εκπαι-
δευτικό σύστηµα συνδεδεµένο µε την οικονοµία και την αγορά
εργασίας, αλλά όχι υποταγµένο σε µια αγοραία αντίληψη για την
εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καρδιά του νοµοσχεδίου είναι
η αναβάθµιση του λυκείου και ο περιορισµός του άγχους που
στιγµατίζει τη ζωή των σηµερινών εφήβων στην προσπάθειά τους
να µπουν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Πρώτον, ποιος αµφισβητεί ότι σήµερα το λύκειο και ειδικότερα
η Γ’ λυκείου είναι απαξιωµένη στη συνείδηση των παιδιών, καθώς
το περιεχόµενο των µαθηµάτων είναι σε µεγάλη απόσταση από
τον κεντρικό στόχο των παιδιών για εισαγωγή στα ΑΕΙ; Όλοι γνω-
ρίζουµε ότι η σχολική καθηµερινότητα της Γ’ λυκείου έχει µετα-
τραπεί σε µια υποκρισία. Αυτό δεν αφορά την ηρωική
προσπάθεια των εκπαιδευτικών. Είναι ένα αντικειµενικό γεγονός
που, δυστυχώς, περιορίζει τις προσπάθειες των εκπαιδευτικών.
Αυτή η υποκρισία καταρρακώνει και το ηθικό πολλών εκπαιδευ-
τικών, εφόσον νιώθουν ότι δεν µπορούν να κινητοποιήσουν το
ενδιαφέρον των µαθητών και µαθητριών µε αυτά που η πολιτεία
τους αναθέτει να διδάξουν.

Άρα, πρέπει να προσδώσουµε ουσιαστικό χαρακτήρα στην Γ’
λυκείου, γιατί εκτός των άλλων έχει δηµιουργηθεί ένα ντόµινο
που πλήττει όλες τις τάξεις του λυκείου, και τη Β’ ακόµη και την
Α’, όπου έχουµε πρώιµα φαινόµενα φροντιστηρίων.

Δεύτερον, η Β’ λυκείου αντιµετωπίζεται από το νοµοσχέδιο
αποκλειστικά και µόνο ως τάξη γενικής παιδείας, κάτι που δεν
ισχύει σήµερα. Καταργούνται τα µαθήµατα κατεύθυνσης που πα-
ραπέµπουν στις µελλοντικές εξετάσεις εισαγωγής και συνεπώς
ωθούν τα παιδιά να µπουν στο κλίµα προετοιµασίας από νωρίς.

Τρίτον, για πρώτη φορά δίνεται η δυνατότητα εισαγωγής
χωρίς τη συµµετοχή σε πανελλαδικά οργανωµένες εξετάσεις, µε
µόνη προϋπόθεση τη λήψη του απολυτηρίου σε ορισµένες σχο-

λές, που είναι ένα πρώτο βήµα για τη µελλοντική επέκταση αυτής
της δυνατότητας. Έχει σηµασία, επίσης, ότι αυτό το µέτρο βρί-
σκεται στην ίδια κατεύθυνση µε την καθιέρωση της ελεύθερης
πρόσβασης των αποφοίτων της επαγγελµατικής εκπαίδευσης σε
διετείς δοµές των ΑΕΙ.

Τέταρτον, η Γ’ λυκείου περιλαµβάνει µαθήµατα που όλα έχουν
σηµασία, τόσο για το απολυτήριο, όσο για τη διαδικασία εισαγω-
γής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Δεν υπάρχει µάθηµα µειωµέ-
νου ενδιαφέροντος. Βέβαια, χωρίς να εξηγείται και µάλιστα
χωρίς λογικά επιχειρήµατα, διατηρείται το µάθηµα των θρησκευ-
τικών στη Γ’ λυκείου. Αυτό, όµως, είναι άλλου παπά ευαγγέλιο.

Επί τη ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, ήθελα να ρωτήσω, µε τους τίτ-
λους σπουδών όπου διατηρείται το θρήσκευµα, τι πρόκειται να
κάνετε; Όλοι οι Έλληνες πολίτες δεν έχουν στις ταυτότητές τους
θρήσκευµα. Τα παιδιά µας γιατί πρέπει να έχουν θρήσκευµα
στους τίτλους σπουδών, κύριε Υπουργέ;

Πέµπτον, όχι από φέτος, αλλά από τη νέα χρονιά θα λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν για την εισαγωγή στα ΑΕΙ και ο βαθµός του απολυ-
τηρίου, αφού εµπεδωθεί η εµπιστοσύνη στην αντικειµενικότητά
του.

Έκτον, τα µαθήµατα στην Γ’ λυκείου θα διδάσκονται έξι ώρες
την εβδοµάδα, χωρίς να πολλαπλασιαστεί υπερβολικά η ύλη, µε
στόχο να υπάρχει άνεση χρόνου κατά τη διδασκαλία. Εντός του
ωρολογίου προγράµµατος της Γ’ λυκείου προβλέπεται, επίσης,
ξεχωριστός χρόνος συνεργασίας εκπαιδευτικών και µαθητών για
εµβάθυνση, επίλυση αποριών και εξάσκηση. Είναι ένας πρωτο-
ποριακός θεσµός. Πιστεύουµε ότι µε τη νέα Γ’ λυκείου και το νέο
σύστηµα εισαγωγής στα ΑΕΙ, αφ’ ενός αποδίδουµε τον εκπαιδευ-
τικό χαρακτήρα στο λύκειο και αφ’ ετέρου, ανακουφίζονται τα
νοικοκυριά από την οικονοµική αιµορραγία των φροντιστηρίων,
που συνολικά υπολογίζεται σε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε την κριτική ότι µε το
νέο λύκειο υποβαθµίζεται η γενική παιδεία. Πρόκειται για παρε-
ξήγηση ή και για σκόπιµη παραποίηση των προτάσεών µας.

Πρώτα-πρώτα, η υποβάθµιση της γενικής παιδείας συντελείται
σήµερα στο λύκειο µε την πλήρη φροντιστηριοποίηση εκτός εκ-
παίδευσης συνολικά του λυκείου.

Δεύτερον, υπάρχει επίσης η διεθνής εµπειρία, σύµφωνα µε την
οποία τα µαθήµατα της τελευταίας τάξης ταυτίζονται µε τα µα-
θήµατα των εξετάσεων, απολυτηρίων ή εισαγωγικών. Ας το µε-
λετήσουµε.

Τρίτον, σε αυτό το σύστηµα των εξάωρων µαθηµάτων το νο-
µοσχέδιο προβλέπει ως εξεταζόµενο, άρα µη υποτιµηµένο µά-
θηµα, εξάωρο µάθηµα ελληνικής γλώσσας, που ως γνωστόν είναι
µάθηµα που προσεγγίζονται θέµατα γενικότερου ενδιαφέροντος,
πολιτισµικού και επικαιρότητας και ταυτότητας για τα νέα παιδιά.
Δηλαδή, κάποιος που θέλει να πάει σε µια οποιαδήποτε σχολή,
στην ιατρική για παράδειγµα ή στο πολυτεχνείο, είναι υποχρεω-
µένος να πάρει έξι ώρες νέα ελληνικά και γλώσσα. Αυτό είναι µια
πραγµατική αναβάθµιση της γενικής παιδείας του λυκείου -και
όχι στα λόγια- και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης συνολικά.

Όταν αναφερόµαστε στη γενική παιδεία δεν µπορούµε να µι-
λάµε µόνο για τα πολλαπλά γνωστικά αντικείµενα που καλύπτουν
όλα ή πολλά επίπεδα. Η γενική παιδεία είναι η παιδεία που καλύ-
πτει τους πολλαπλούς σκοπούς της εκπαίδευσης. Με αυτήν την
έννοια, έχει µεγάλη σηµασία η διδασκαλία διαφόρων ειδών γραµ-
µατισµών και γνώσεων σε διάφορα αντικείµενα που συµβάλλουν
στη δηµιουργία δηµοκρατικών και ενεργών πολιτών, δηλαδή η
καλλιέργεια αξιών και στάσεων που εµπνέονται από τις αρχές
της δηµοκρατίας, της ισότητας και της οικολογίας. Οι παιδαγω-
γικοί παράγοντες γνωρίζουν, επίσης, ότι το βίωµα είναι αποτελε-
σµατικότερο από χίλιες διαλέξεις και µε την έννοια αυτή, η γενική
παιδεία είναι, επίσης, η καλλιέργεια δεξιοτήτων και ικανοτήτων
οριζόντιων, που αφορούν όλους τους τοµείς της γνώσης αλλά
και της ζωή.

Μένουν πολλά πράγµατα για το σχολείο που σχεδιάζουµε,
όπως είναι ο συστηµατικός επαγγελµατικός προσανατολισµός,
η εκπαίδευση σε ορισµένα θέµατα ακόµη και των γονιών και των
τοπικών φορέων, η ανανέωση του θεσµού των µαθητικών κοινο-
τήτων ως ένα κύτταρο δηµοκρατικής συµµετοχής σε µια περίοδο
που καλπάζει ο ατοµισµός, η αντιπολιτική και η ακροδεξιά µισαλ-

6650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λοδοξία, που ειδικά πρόσφατα είδαµε ότι αποπειράται να διεισ-
δύσει µέσα στα σχολεία και να διαστρέψει το γνήσιο πατριωτικό
αίσθηµα των παιδιών σε εθνικιστικό µίσος και ξενοφοβία.

Το κεντρικό, όµως, στοίχηµα για το σχολείο της γενικής παι-
δείας είναι ο εκσυγχρονισµός προγραµµάτων σπουδών και βι-
βλίων µε την καθιέρωση µεθόδων διδασκαλίας που δίνουν
ενεργό ρόλο στους µαθητές, η αξιολόγηση βασισµένη περισσό-
τερο σε συνθετικές και δηµιουργικές εργασίες, δηλαδή αξιολό-
γηση περισσότερο ποιοτική, παρά ποσοτική. Αυτό το σχολείο
εµείς σχεδιάζουµε και θέλουµε βήµα-βήµα από τώρα, χωρίς να
χάνουµε χρόνο, µε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, να προχω-
ρήσουµε.

Σε ό,τι αφορά τις άλλες διατάξεις, κρατώ τη συναίνεση των πε-
ρισσότερων πανεπιστηµιακών φορέων µε κάποιες επιφυλάξεις
για τις συνέργειες πανεπιστηµίων και ΤΕΙ, την πρόταση του ΤΕΕ
για την αναβάθµιση των τµηµάτων µηχανικών µε τη συµµετοχή
δύο εκπροσώπων του στην αρµόδια επιτροπή, που έκανε δεκτή
ο κύριος Υπουργός. 

Επισηµαίνω ότι το προτεινόµενο νέο σύστηµα αναγνώρισης
επαγγελµατικών προσόντων, που είναι θετικό, πρέπει να λαµβά-
νει υπ’ όψιν τους δεκαοκτώ χιλιάδες σηµερινούς σπουδαστές
των κολλεγίων. Μια λύση είναι ίσως -και θα συζητηθεί µε διά-
λογο- η µεταβατική λειτουργία του ΣΑΕΠ µέχρι το 2022, οπότε
ολοκληρώνεται ο κύκλος φοίτησης των νυν σπουδαστών. 

Από το νοµοσχέδιο λείπουν διατάξεις για τους ΕΔΙΠ. Πρόκειται
για περίπου χίλιους εργαζόµενους στα πανεπιστήµια που όλοι
έχουν διδακτορικό και ορισµένοι εντολή διδασκαλίας, αλλά δεν
τους αναγνωρίζεται αυτή η προσφορά τους. Αυτή η αδικία προ-
καλεί µια ακαταστασία που πρέπει να αντιµετωπιστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δυόµισι χρόνια, τον Σε-
πτέµβριο του 2016, είχαµε στη Βουλή τη µοναδική µέχρι στιγµής
συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως για την παιδεία. Ήδη από
τον Μάιο του 2016 ο κ. Μητσοτάκης είχε προαναγγείλει την κα-
τάργηση του ολοήµερου σχολείου, ενώ ο φιλικός προς τη Νέα
Δηµοκρατία Τύπος προέβλεπε ότι η Κυβέρνηση θα κλείσει χιλιά-
δες τµήµατα σε νηπιαγωγεία και δηµοτικά. Βεβαίως, κανένας
από τους κασσανδρισµούς του κ. Μητσοτάκη δεν επιβεβαιώθηκε.
Επρόκειτο για αντιπολιτευτικούς πλίνθους και κέραµους, ατά-
κτως ερριµµένους.

Τι έγινε τότε λοιπόν; Αντί για το προαναγγελθέν χάος, η κανο-
νικότητα. Για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια όλα τα σχο-
λεία παντού λειτούργησαν κανονικά, από την πρώτη µέρα, µε το
απαραίτητο προσωπικό και τα βιβλία τους. Αντί για ένα ολο-
στρόγγυλο µηδενικό, η πιο ανίκανη Κυβέρνηση της Μεταπολί-
τευσης, όπως ο κ. Μητσοτάκης αρέσκεται να τη χαρακτηρίζει,
πήρε άριστα. Ένα µεγάλο επίτευγµα, που έπρεπε να είναι αυτο-
νόητο, αλλά δεν ήταν. Έγινε, όµως, γιατί επαναλήφθηκε και
πέρσι και πρόπερσι από τη νέα ηγεσία του Υπουργείου. Και έτσι
τώρα πια µπορούµε να µιλάµε για µια εµπεδωµένη κανονικότητα. 

Γι’ αυτό προειδοποιούµε τους µαθητές και τους γονείς: Αν θέ-
λετε την κανονικότητα αλλά και ένα ποιοτικό δηµόσιο σχολείο
της γνώσης και της δηµοκρατικής ισότητας, µην επιτρέψετε την
παλινόρθωση του καθεστώτος του αυταρχισµού, των µειωµένων
προϋπολογισµών για την παιδεία, της αδιοριστίας µε την κατάρ-
γηση του κανόνα ένας φεύγει, ένας έρχεται που πέτυχε η Κυβέρ-
νησή µας και την αντικατάστασή του από τον κανόνα πέντε
φεύγουν, ένας έρχεται που τροϊκανότερη της τρόικας έχει υιο-
θετήσει η Νέα Δηµοκρατία.

Μην επιτρέπετε στη Νέα Δηµοκρατία να κάνει πράξη και στην
εκπαίδευση την αντιδραστική, νεοφιλελεύθερη αντίληψή της
υπέρ των σχολείων των λίγων, των σχολείων των αριστοκρατικών
ελίτ, απέναντι στο δηµόσιο σχολείο, το σχολείο των πολλών που
εµείς υπερασπιζόµαστε, την αντίληψή της υπέρ των ανισοτήτων
ως φυσική επιλογή, τη µετατροπή των µαθητών σε πελάτες για
σχολεία - επιχειρήσεις, που στο νεοφιλελεύθερο λεξιλόγιο µετο-
νοµάζονται σε «παρόχους εκπαιδευτικών δεξιοτήτων». Είναι ο
ίδιος ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος στο δέκατο συνέδριο της Νέας
Δηµοκρατίας χαρακτήρισε τους µαθητές «πελάτες» και συνεπώς
τη µόρφωση «εµπόρευµα». 

Χτυπάτε πολύ λάθος πόρτα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
όταν εξαντλείτε την εφευρετικότητα του προγράµµατός σας για

την παιδεία στο πώς θα εµφυτεύετε στο µυαλό των παιδιών, ως
υπέρτατη αξία, την ιδέα ότι η κοινωνία θα αποτελείται πάντα από
αφεντικά και υποτακτικούς, από πατρίκιους και πληβείους, από
«αρίστους» και «αποτυχηµένους». 

Γι’ αυτό αν σας δινόταν η ευκαιρία, θα βάζατε τη διδασκαλία
της επιχειρηµατικότητας ακόµη και από τον βρεφονηπιακό
σταθµό. Γιατί αυτή η έννοια ή µάλλον η κοινωνική ταξική θέση
που εκφράζετε, για εσάς είναι η υπέρτατη κοινωνική αξία.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εξίσωση προς τα κάτω αλλά και
το αντίθετο της αριστείας είναι: 

Να µην έχει γίνει πράξη στα χρόνια των παχιών αγελάδων η
δίχρονη προσχολική εκπαίδευση, την οποία εµείς εφαρµόζουµε
στην πράξη από φέτος. 

Να λειτουργούν δύο ή και περισσότεροι τύποι νηπιαγωγείων
και δηµοτικών, αντί του ενός ενιαίου τύπου που εµείς θεσµοθε-
τήσαµε, γενικεύοντας, µάλιστα, τον θεσµό του ολοήµερου σχο-
λείου. 

Να υποβάλλονται οι µαθητές γυµνασίου σε εξετάσεις σε όλα
τα µαθήµατα και να µην υπάρχει πρόσθετη διδακτική στήριξη, η
οποία επανέρχεται. 

Να µην έχει γίνει τόσα χρόνια επανεξέταση, εκσυγχρονισµός
και προσαρµογή των σχολικών βιβλίων, κάτι που γίνεται επί των
ηµερών µας στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. 

Να έχει το µάθηµα των Θρησκευτικών οµολογιακό, δογµατικό
χαρακτήρα και να µην εφαρµόζονται τα νέα προγράµµατα των
Θρησκευτικών που εµείς καθιερώσαµε και πλέον διδάσκονται κα-
νονικά, άσχετα από τις αντιδράσεις που ξεσηκώθηκαν από τους
γνωστούς κύκλους, κάτι που πρέπει να γίνει µε τόλµη και στο µά-
θηµα της Ιστορίας όπου ήδη έχει εκπονηθεί το νέο πρόγραµµα
σπουδών για όλες τις τάξεις.

Να µην υπάρχουν ψυχολόγοι στα σχολεία, κάτι που εµείς προ-
βλέψαµε και το προωθήσαµε φέτος ανά οµάδες σχολείων σε πε-
ρίπου χίλια διακόσια δηµοτικά. 

Να µην υπάρχει θεµατική εβδοµάδα. Να µην υπάρχει, δηλαδή,
άνοιγµα του σχολείου στους σύγχρονους προβληµατισµούς και
αναζητήσεις για διεξόδους από πιεστικά προβλήµατα των νέων,
όπως οι εξαρτήσεις, οι καταθλίψεις, η έλλειψη νοήµατος, το
µπούλινγκ και τα προβλήµατα µιας γενιάς χαµένης πολλές φορές
στον πλασµατικό κόσµο του internet και των social media.

Να θεωρούνται σχολεία ενός κατώτερου θεού τα σχολεία της
Ειδικής Αγωγής, τα σχολεία που κατά γενική οµολογία στήριξε
όσο τίποτε άλλο ο ΣΥΡΙΖΑ, ιδρύοντας σαράντα νέα σχολεία και
πεντακόσια εβδοµήντα τµήµατα ένταξης και διπλασιάζοντας τη
στελέχωσή τους µε χιλιάδες τοποθετήσεις αναπληρωτών και επι-
στηµονικού, βοηθητικού προσωπικού. 

Να είναι τα ΕΠΑΛ η πίσω αυλή της εκπαίδευσης και όχι το ανα-
βαθµισµένο ΕΠΑΛ που εµείς δηµιουργήσαµε πριν µε τον συνά-
δελφο, τον κ. Βαξεβανάκη, και τώρα µε τη συνάδελφο, την κ.
Τζούφη, µε πλούσιο πρόγραµµα, µε µαθητεία για πρώτη φορά
στις επιχειρήσεις και µε κίνητρα για την εισαγωγή στα πανεπι-
στήµια και στα διετή προγράµµατα τεχνικής εκπαίδευσης των
πανεπιστηµίων. 

Να ταυτίζεις τα πρότυπα και τα πειραµατικά και να αδυνατείς
να κατανοήσεις ότι ο πειραµατισµός προϋποθέτει διαφοροποι-
ηµένο επίπεδο µαθητών και όχι εκπαίδευση αλόγων κούρσας και
όταν αυτό το επισηµαίνει ο Μπαλτάς, να τον διασύρεις µε την
άθλια ρετσινιά περί αριστείας. 

Να µην έχεις κάνει καµµιά προετοιµασία για την εκπαίδευση
των προσφυγόπουλων, κάτι που έκανε αυτή η Κυβέρνηση από
το µηδέν όταν η Ακροδεξιά, αλλά και δικοί σας αυτοδιοικητικοί
παράγοντες, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ύψωναν Ωραιόκα-
στρα και τείχη αποκλεισµού, ρατσισµού και µισαλλοδοξίας. 

Να µην έχει δοθεί επί των ηµερών σας ούτε ένα σχολικό γεύµα
σε σχολεία υποβαθµισµένων περιοχών και να λοιδορούνται όσοι
κατήγγειλαν υποσιτισµό παιδιών στα χρόνια της κρίσης. Να το
κάνει και αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ σε εννιακόσια πενήντα τέσσερα δηµο-
τικά σχολεία, σε πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες παιδιά. Και
όταν µε την ψήφο του ελληνικού λαού το φθινόπωρο ξαναγί-
νουµε Κυβέρνηση, θα το επεκτείνουµε σε πεντακόσιες χιλιάδες
παιδιά.

Να έχεις µειώσει 34% τον προϋπολογισµό της εκπαίδευσης
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την πενταετία 2010 - 2014, όπως προβλέπει το µεσοπρόθεσµο
της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου. Και άλλη µείωση: Ένα δι-
σεκατοµµύριο λιγότερο για την παιδεία για το 2018, το 2019 και
τα επόµενα χρόνια από αυτά που δίνει σήµερα η Κυβέρνησή µας
για να µπορείς να υπόσχεσαι φοροελαφρύνσεις και δωράκια
στους πλούσιους φίλους σου, στους ολιγάρχες και στους µεγα-
λοϊδιοκτήτες. 

Να τάσσεσαι, χωρίς προσχήµατα, στο πλευρό των ιδιοκτητών
ιδιωτικών σχολείων και φροντιστηρίων. Να καταργείς επί των ηµε-
ρών σου κάθε έλεγχο της πολιτείας στα σχολεία αυτά και να δια-
µορφώνεις εργασιακές σχέσεις ζούγκλας στα ιδιωτικά σχολεία και
στα φροντιστήρια, κάτι που εµείς ανατρέψαµε µαζί µε το κίνηµα
των ιδιωτικών εκπαιδευτικών της ΟΙΕΛΕ, επαναφέροντας στο
Υπουργείο Παιδείας την εποπτεία της ιδιωτικής εκπαίδευσης.

Να προπαγανδίζεις στο όνοµα µιας δήθεν ελεύθερης γονεϊκής
επιλογής τα κουπόνια στην εκπαίδευση, δηλαδή τη χρηµατοδό-
τηση µε δηµόσιο χρήµα των ιδιωτικών σχολείων και τη διαµόρ-
φωση και στο δηµόσιο τοµέα σχολείων πολλών ταχυτήτων µε τα
καλά να επιβραβεύονται και τα κακά να τιµωρούνται µε υποχρη-
µατοδότηση και περικοπή προσωπικού και µε τους δύσµοιρους
γονείς να παίζουν ΛΟΤΤΟ και να προσπαθούν να βρουν θέση για
το παιδί τους όχι στη γειτονιά τους όπως σήµερα, αλλά στα θε-
ωρούµενα σχολεία των αρίστων.

Να αναβαθµίζονται οι θέσεις των πανεπιστηµίων στις διεθνείς
κατατάξεις και εσύ να καταγγέλλει και να δυσφηµείς το δηµόσιο
πανεπιστήµιο ως άντρο βίας, παρανοµίας και διακίνησης ναρκω-
τικών -ακούσαµε και χθες τον κ. Μητσοτάκη-, µεγεθύνοντας υπαρ-
κτά προβλήµατα και παθογένειες. Να αποκρύπτεις τα στοιχεία,
για παράδειγµα την έρευνα του ΠΑΜΑΚ, του Πανεπιστηµίου Μα-
κεδονίας, που έδειξε ότι τα περιστατικά ανοµίας στα πανεπιστήµια
επί των δικών σας ηµερών και µε καταργηµένο το άσυλο, ήταν πε-
ρισσότερα από αυτά επί της δικής µας Κυβέρνησης µε το άσυλο
να έχει επανέλθει. Ενδεικτικά, µε τα στοιχεία της έρευνας του
ΠΑΜΑΚ είχαµε ενενήντα έξι περιστατικά βίας το 2012, τριάντα
εννέα το 2013, εβδοµήντα επτά το 2014. Και µετά, επί ΣΥΡΙΖΑ, µια
σαφής µείωση παρά την επαναφορά του ασύλου: Τριάντα ένα το
2015, τριάντα ένα το 2016, σαράντα έξι το 2017.

Να έχεις συρρικνώσει τον πολιτικό σου λόγο στην εκπαίδευση
σε ένα στόχο, σε µία επιδίωξη: Να µετατραπούν τα υποβαθµι-
σµένα κολλέγια της Κάνιγγος και των βορείων προαστίων σε πα-
νεπιστήµια χωρίς καµµιά ακαδηµαϊκή προϋπόθεση. Πανεπιστήµια
κατ’ ευφηµισµόν. Πρόκειται περί µεταλυκειακών ΙΕΚ, στον πάτο
των διεθνών κατατάξεων. Η αναγνώρισή τους και η αναγόρευσή
τους σε πανεπιστήµια είναι ο στόχος της Νέας Δηµοκρατίας και
προσωπικά του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος σε ρόλο ατζέντη συµφε-
ρόντων µάχεται να τους εξασφαλίσει πελατεία. Αυτό και µόνο βρί-
σκεται πίσω από την επίθεση της Νέας Δηµοκρατίας στο άρθρο
16 και στην ιδεοληψία περί ιδιωτικών ΑΕΙ.

Αντίθετο στην αριστεία είναι ακόµη να µην έχεις κάνει τίποτα
για τη φυγή εγκεφάλων και αντί να λες «µπράβο», να επιτίθεσαι
στον κ. Φωτάκη που έστησε το ΕΛΔΥΚ, το ΕΛΙΔΕΚ µε χρηµατο-
δότηση 270.000.000 ευρώ και µε τα προγράµµατα που δίνουν
µαζί µε το ΙΚΥ υποτροφίες σε χιλιάδες διδάκτορες και τους µε-
ταδιδάκτορες για να µείνουν και να δηµιουργήσουν στη χώρα
µας. Να µένεις στα λόγια και να µην έχεις πράξει τίποτα για την
ενίσχυση της καινοτόµου επιχειρηµατικότητας, ενώ τώρα έχουµε
τις δράσεις της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας
µε 500.000.000 ευρώ το πρόγραµµα «ΕΡΕΥΝΩ, ΔΗΜΙΟΥΡΓΩ,
ΚΑΙΝΟΤΟΜΩ», µε 360.000.000 ευρώ, εξακόσια ογδόντα πέντε
ερευνητικά έργα, τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες νέες ποιοτικές
θέσεις εργασίας, την ίδρυση και λειτουργία του Ταµείου Επιχει-
ρηµατικών Συµµετοχών για τη δηµιουργία start up επιχειρήσεων.

Θα µπορούσα να µιλώ επί ώρες και να απαριθµήσω το σύνολο
του έργου σας στην εκπαίδευση, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Καταθέτω, όµως, στα Πρακτικά έναν κατάλογο µε εκατόν ενε-
νήντα δυο δράσεις, οι οποίες είναι το δικό µας έργο για την εκ-
παίδευση, στον αντίποδα της δικής σας πρακτικής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ερωτώ και τον κ. Μητσοτάκη και την παρισταµένη κ. Κερα-
µέως: Τι απ’ αυτά θα καταργήσετε, εάν κάποιο θαύµα σας φέρει
κάποτε στην εξουσία; Γιατί πολλάκις ο κ. Μητσοτάκης έχει πει
ότι θα καταργήσει συνολικά του νόµους του Μπαλτά, του Φίλη
και του Γαβρόγλου. Δηλαδή, όλα τα παραπάνω που ανέφερα ή
κάποια απ’ αυτά; Και τις εκατόν ενενήντα δυο αλλαγές ή ορισµέ-
νες απ’ αυτές; Θέλουµε µια απάντηση και όχι µια στείρα διαδι-
καστική αντιπαράθεση.

Όχι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όση καταστροφολογία και
όσα fake news και αν επιστρατεύσετε δεν θα σβήσετε από τη συ-
νείδηση του ελληνικού λαού µια αλήθεια: Αυτή η Κυβέρνηση
µέσα σε πολύ δύσκολες δηµοσιονοµικές συνθήκες παρουσίασε
ένα πολύ σηµαντικό έργο στον χώρο της εκπαίδευσης την τετρα-
ετία που πέρασε. Όχι µόνο κράτησε την εκπαίδευση όρθια, αλλά
την όπλισε µε νέες κατακτήσεις και δυνατότητες και ξεδίπλωσε
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο παρεµβάσεων, τοµών και µεταρρυθ-
µίσεων που άλλαξαν κυριολεκτικά το τοπίο της εκπαίδευσης, από
την προσχολική αγωγή µέχρι την έρευνα, από το νηπιαγωγείο
µέχρι το λύκειο και την ανώτατη εκπαίδευση, που συζητάµε σή-
µερα, από κάτω προς τα πάνω µε σχέδιο, τόλµη και όραµα, το
σχολείο της ποιότητας και της ισότητας. 

Και αυτό το έργο µπορεί να προχωρήσει µε νέα ορµή στη νέα
τετραετία αριστερής προοδευτικής διακυβέρνησης. Αυτήν την
ορµή προδιαγράφει και το συζητούµενο πολυνοµοσχέδιο. Αυτήν
την ορµή θα ενισχύσει αποφασιστικά µε την ψήφο του ο ελληνι-
κός λαός στις ευρωεκλογές, στις δηµοτικές και περιφερειακές
εκλογές, στις εθνικές εκλογές του Οκτωβρίου, δίνοντας τη νίκη
και την πρώτη θέση στον ΣΥΡΙΖΑ.

Πάνω σ’ αυτή την αποφασιστικότητα θα χτίσουµε µια ακόµη
πιο σταθερή, νέα γενιά µεταρρυθµίσεων και αλλαγών την επό-
µενη τετραετία στην εκπαίδευση, στο κοινωνικό κράτος, στην οι-
κονοµία, παντού, όπου ζουν και δηµιουργούν οι Έλληνες
πολίτες, οι άνθρωποι της δουλειάς και τα νιάτα της πατρίδας
µας. Για την Ελλάδα που µας αξίζει, για την Ελλάδα των πολλών,
για την Ευρώπη των λαών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και επτά συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από τα Εκπαιδευτήρια Φρυγανιώτη Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεραµέως έχει τον
λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα
σήµερα να εστιάσω στις έξι αλήθειες που απορρέουν από το
παρόν νοµοσχέδιο και την έως τώρα συζήτησή του στο πλαίσιο
της κοινοβουλευτικής διαδικασίας.

Αλήθεια πρώτη. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει τον διάλογο. Το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα είναι χιλίων εκατόν είκοσι σελίδων, δια-
κοσίων είκοσι έξι άρθρων. Κατατέθηκε στη Βουλή µεσάνυχτα
Τρίτης, για να συζητηθεί στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
το επόµενο µεσηµέρι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το χέρι στην καρδιά, πόσο
εφικτό ήταν να διαβαστούν αυτές οι χίλιες εκατόν είκοσι σελίδες
σε περίπου πέντε ώρες που είχαµε στη διάθεσή µας για την
πρώτη ανάγνωση; Ανθρωπίνως αδύνατο, η απάντηση, κυρίες και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Βέβαια, σύµφωνα µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, ο διαθέσιµος
χρόνος για τη µελέτη του νοµοσχεδίου είναι απλώς θέµα διαδι-
κασίας, όπως µας είπε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Όµως, και κατά τη δεύτερη συνεδρίαση, κατά την ακρόαση
των εξωκοινοβουλευτικών φορέων, αναδείχθηκαν εξίσου οι αν-
τιδηµοκρατικές πρακτικές της Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση κατέ-
βαλε προσπάθειες, επεµβαίνοντας κυριαρχικά στους
προτεινόµενους φορείς και αποµακρύνοντας την τελευταία
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στιγµή κάποιους που δεν ήταν φίλα διακείµενοι προς εκείνη και
τα κυβερνητικά σχέδια, ώστε να στήσει τη συζήτηση στα µέτρα
της.

Παράδειγµα πρώτο. Συζητούµε για τη ριζική αναδιάταξη του
ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας και η Κυβέρνηση –άκουσον,
άκουσον!- απέκλεισε τελευταία στιγµή, ενώ είχε προταθεί από
όλα τα κόµµατα, τον πρόεδρο της συνόδου πρυτάνεων της
χώρας, ο οποίος όλως τυχαίως είχε διαφωνήσει δηµοσίως µε τα
σχέδια του Υπουργού. Τι και εάν εκπροσωπεί το σύνολο των πα-
νεπιστηµίων της χώρας;

Καταθέτω στα Πρακτικά την καταγγελία του κ. Ζώρα, προ-
εδρεύοντα στη σύνοδο πρυτάνεων.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκπρόσωποι των υπό συγχώνευση ιδρυµάτων σε µακρινά
µέρη της Ελλάδος, όπως η δυτική Μακεδονία, κλήθηκαν βράδυ
µε φαξ για συνεδρίαση το επόµενο πρωί, µε αποτέλεσµα προ-
φανώς να δουν το φαξ το πρωί και να µην µπορούν να παρα-
στούν.

Ο πρύτανης του ΤΕΙ Δυτικής Μακεδονίας έγραψε χαρακτηρι-
στικά στην επιτροπή της Βουλής και το διαβάζω από µέσα:
«Θέλω να πιστεύω ότι γνωρίζετε ότι ακόµη στην Ελλάδα οι δη-
µόσιες υπηρεσίες δεν δουλεύουν το βράδυ. Άρα, γνωρίζατε ότι
το φαξ που στείλατε θα το παραλάβουν οι αρµόδιες υπηρεσίες
το πρωί της εποµένης ηµέρας και θα διαβιβαζόταν στον πρύτανη
περίπου την ώρα που εσείς ζητούσατε να είµαστε στην Αθήνα
και στο Κοινοβούλιο. Και εµείς», λέει ο πρύτανης του ΤΕΙ Δυτικής
Μακεδονίας, κύριε Υπουργέ, «γνωρίζουµε αντίστοιχες µεθόδους
µη πρόσκλησης µη επιθυµητών, αλλά φροντίζουµε να κρατούµε
περισσότερο τα προσχήµατα.».

Καταθέτω στα Πρακτικά την σχετική επιστολή.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν κάποιος φορέας διαφωνούσε µαζί του, ο κύριος Υπουρ-
γός του απευθυνόταν µε απαξιωτικά λόγια, στα όρια του bullying,
όπως στον πρύτανη του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, στον
οποίο έφθασε στο σηµείο να πει –άκουσον, άκουσον!- ότι δεν
ξέρει αριθµητική!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός ευαγγελίζεται συ-
ναινέσεις, τις οποίες τις εννοεί µε έναν δικό του τρόπο. Με ποιον
τρόπο; Επιδιώκει τη συναίνεση µε όποιον συµφωνεί µαζί του.
Όταν οι συνοµιλητές διαφωνούν µαζί του, η συναίνεση πάει πε-
ρίπατο. Οι διαφορετικές απόψεις αγνοούνται προκλητικά και οι
αποφάσεις λαµβάνονται από την πολιτική ηγεσία κυριαρχικά.

Αλήθεια δεύτερη. Ο ΣΥΡΙΖΑ καταργεί τον τεχνολογικό τοµέα
της εκπαίδευσης αντίθετα στις διεθνείς τάσεις. Ενώ η τάση διε-
θνώς είναι να ενισχύεται ο τεχνολογικός τοµέας της εκπαίδευσης
σε όλες τις βαθµίδες, εµείς στην Ελλάδα του ΣΥΡΙΖΑ καινοτο-
µούµε και εδώ, καταργώντας τα ΤΕΙ και απαξιώνοντας τα ΕΠΑΛ.

Καταργήσεις και συγχωνεύσεις, χωρίς προκαθορισµένα ακα-
δηµαϊκά κριτήρια, χωρίς µελέτες σκοπιµότητας και βιωσιµότη-
τας, χωρίς να λαµβάνονται υπόψη τα αποτελέσµατα της
αξιολόγησης, χωρίς διασφάλιση επαγγελµατικών δικαιωµάτων. 

Τα ανώτατα ιδρύµατα του πανεπιστηµιακού και τεχνολογικού
τοµέα κινδυνεύουν να χάσουν το κύρος που έχουν αποκτήσει διε-
θνώς τις τελευταίες δεκαετίες. Και οι ενέργειες αυτές οδηγούν
εκ των πραγµάτων σε τµήµατα θνησιγενή. Για τα πολυάριθµα νέα
τµήµατα εξαγγέλλετε ότι θα ενισχυθούν µε ανθρώπινους και οι-
κονοµικούς πόρους, οι οποίοι δεν υπάρχουν, ενώ από την άλλη
σε υφιστάµενες ισχυρές ακαδηµαϊκές µονάδες δεν διατίθενται
αναγκαίοι πόροι για να καλυφθούν σηµαντικά και επείγοντα κενά,
µε συνέπεια να απειλείται το επίπεδο των σπουδών. 

Ως προς την πολυτεχνειοποίηση των τµηµάτων µηχανικών ΤΕΙ,
πάλι µε διαδικασίες αυτοµατοποιηµένες και κεντρικά ελεγχόµε-
νες, δηµιουργείτε µία ακόµη πληγή στο υπαρκτό ζήτηµα των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων. Αντί να λύνετε, κύριε Υπουργέ, το
πρόβληµα, παράγετε ακόµη µεγαλύτερη σύγχυση ως προς τα

επαγγελµατικά δικαιώµατα των τεχνολόγων µηχανικών αποφοί-
των ΤΕΙ, δηµιουργώντας ένα πρωτόγνωρο και απίστευτα ασαφές
πεδίο. 

Και ενώ όλοι οι ειδικοί, το Πολυτεχνείο, το Τεχνικό Επιµελητή-
ριο, µιλούν για διαβάθµιση της τεχνικής ευθύνης και καταθέτω
στα Πρακτικά τις απόψεις τους, εσείς ακολουθείτε τη λογική
ύψους - βάθους. Πλήρη ή καθόλου δικαιώµατα, χωρίς σχέδιο,
χωρίς στρατηγική, σε µία λογική επαγγελµατικού πληθωρισµού,
σε µία χώρα που µαστίζεται από την ανεργία των νέων.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως  καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα να αναφερθώ διακριτά στην κατάσταση στην οποία
περιέρχονται τα ΕΠΑΛ.

Κυρίες και κύριοι, µε την άναρχη και αναίτια κατάργηση των
ΤΕΙ, δηµιουργείται ένα σηµαντικό κενό στον τεχνολογικό τοµέα
της ανώτατης εκπαίδευσης και στις εφαρµογές των επιστηµών
και της τεχνολογίας στα αντίστοιχα επαγγελµατικά πεδία. Ένα
κενό που δεν καλύπτεται από τα εξαγγελθέντα διετή προγράµ-
µατα σπουδών για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ. Χάνονται παρα-
δοσιακές σχολές και ενοποιούνται τµήµατα, µε αποτέλεσµα να
χάνονται µαθήµατα και να µην διδάσκονται οι σπουδαστές αντι-
κείµενα που καλύπτονται από τα επαγγελµατικά τους δικαιώ-
µατα. Οι µαθητές που φοιτούν ήδη στα ΕΠΑΛ σε συγκεκριµένες
ειδικότητες, όπου πλέον δεν θα υπάρχουν αντίστοιχα τµήµατα
στα τριτοβάθµια ιδρύµατα, τι θα κάνουν, κυρίες και κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ; Έχετε λάβει κάποια µέριµνα; Εικάζω πως όχι.

Κυρίες και κύριοι, δεσµευόµαστε πως θα κάνουµε ό,τι περνάει
από το χέρι µας, προκειµένου να αποκαταστήσουµε τον τεχνο-
λογικό χαρακτήρα της εκπαίδευσης, σε όλες τις βαθµίδες της
και να ενισχύσουµε εκείνα τα χαρακτηριστικά που τον καθιστούν
πυλώνα ανάπτυξης και µοναδική ευκαιρία προόδου για τις σύγ-
χρονες κοινωνίες και οικονοµίες.

Αλήθεια τρίτη. Η Κυβέρνηση αναδιατάσσει τον ακαδηµαϊκό
χάρτη της χώρας, χωρίς στρατηγικό σχέδιο, χωρίς πραγµατικές
συναινέσεις, στη βάση πολιτικών εκβιασµών.

Νοµίζω ότι έχει καταστεί σαφές στην κοινωνία ότι όλες αυτές
οι καταργήσεις ιδρυµάτων, οι συγχωνεύσεις και οι ιδρύσεις νέων,
δεν εντάσσονται σε κανένα ολοκληρωµένο σχέδιο και επιπλέον
δεν είναι και προϊόν συναινέσεων.

Κύριε Υπουργέ, Πανεπιστήµιο Πατρών αντίθετο. Θα το κατα-
θέσω στα Πρακτικά. 

Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου αντίθετο και µάλιστα σε δύο συ-
νεδριάσεις συγκλήτου που έγιναν σε δύο αλλεπάλληλες ηµέρες.
Γιατί άραγε, κύριε Υπουργέ, ενώ είχε ήδη αποφασίσει η σύγκλη-
τος, αποφάσισε εκ νέου την εποµένη; Θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά.

Πανεπιστήµιο Κρήτης αντίθετο. Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης αντίθετο. Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο αντίθετο.
Όλες οι σχετικές αποφάσεις στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πού πήγε η συναίνεση, κύριε Υπουργέ; Η αλήθεια είναι ότι
έχετε έναν µόνο στόχο µε το παρόν νοµοσχέδιο. Την ψηφοθηρία.
Ενώ η αναδιάταξη που επιχειρείτε καθορίζεται από ευκαιριακές
συνεννοήσεις στο πλαίσιο συναλλαγών που φτάνουν στο όριο
του πολιτικού εκβιασµού, όπως αποδείχθηκε µε τον πλέον εύ-
γλωττο τρόπο στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

Ποια είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι; Η αλήθεια είναι, κύριε
Υπουργέ, ότι δεν σας βγαίνει πλέον τίποτα. Πίσω από τη φενάκη
της συναίνεσης η αλαζονική και εκβιαστική σας συµπεριφορά
προς πρυτάνεις, µέλη της Ακαδηµίας, δεν περνάει πια. Ορθώ-
νουν ανάστηµα, βγάζουν αποφάσεις εναντίον σας και αυτό σας
κάνει να χάνετε τον έλεγχο, γιατί δεν αντέχετε, κύριε Υπουργέ,
την κριτική, δεν αντέχετε τον διάλογο, δεν αντέχετε την αντίθετη
άποψη. Είστε, άλλωστε, ο κάτοχος της µοναδικής απόλυτης αλή-
θειας. Ευτυχώς για τη χώρα µας, δεν θα είστε ακόµα για πολύ
Κυβέρνηση!
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Θα ήθελα διακριτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανα-
φερθώ στα ερευνητικά κέντρα της χώρας, τα οποία επίσης βλέ-
πουµε να πολλαπλασιάζονται αλόγιστα. Ο Υπουργός δεν
αναδιατάσσει µόνο τον ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας άναρχα και
χωρίς στρατηγικό σχεδιασµό, αλλά και τον ερευνητικό χάρτη της
χώρας. Δυστυχώς, όπως και µε τα ανώτατα ιδρύµατα, έτσι και
µε τους ερευνητικούς φορείς, µε την ίδρυση των πανεπιστηµια-
κών ερευνητικών κέντρων, δηµιουργούνται δοµές οι οποίες δεν
εντάσσονται σ’ ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την έρευνα. Δεν
στηρίζονται στο ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο για την έρευνα. Ενι-
σχύουν τον κατακερµατισµό, αντί για τις συνέργειες και τέλος,
ενισχύουν την εσωστρέφεια, αντίθετα στις διεθνείς τάσεις. 

Όλα αυτά, κατά τη συνήθη πρακτική της Κυβέρνησης, µε αλό-
γιστες σπατάλες, καθώς απαιτούν νέους πόρους από την κρα-
τική χρηµατοδότηση. Με λίγα λόγια, ασκήσεις επί χάρτου, αλλά
µε κόστος ανυπολόγιστο για τον Έλληνα φορολογούµενο.

Εµείς, κυρίες και κύριοι, επιδιώκουµε τη χάραξη ενός εθνικού
στρατηγικού σχεδίου για την ανάπτυξη, για την ανώτατη εκπαί-
δευση και για την έρευνα. Πιστεύουµε βαθιά σε ουσιαστικές συ-
νέργειες. Πιστεύουµε στη συνένωση των δυνάµεων των
ανώτατων ιδρυµάτων και των ερευνητικών κέντρων, προς όφε-
λος της επιστηµονικής αριστείας, της έρευνας, της κοινωνίας,
της εθνικής οικονοµίας. Θεωρούµε κρίσιµης σηµασίας την ανα-
διάταξη του ακαδηµαϊκού χάρτη, αλλά αυτή η αναδιάταξη πρέπει
να προχωρά σε κοινό βηµατισµό µε τις ανάγκες της κοινωνίας
και της αγοράς εργασίας. 

Αλήθεια τέταρτη. Ο ΣΥΡΙΖΑ διοχετεύει την ιδεοληψία του και
στο σύστηµα εισαγωγής στην ανώτατη εκπαίδευση. Στο προτει-
νόµενο σύστηµα εγείρονται σοβαρά ζητήµατα ισονοµίας. Και
εξηγούµαι: Τα θέµατα για τις εξετάσεις του απολυτηρίου θα τί-
θενται από τοπικές οµάδες εκπαιδευτικών. Συνεπώς, από το Κιλ-
κίς µέχρι την Κάσο και από τη Μυτιλήνη µέχρι την Κέρκυρα
-τυχαίες οι αναφορές, προφανώς- ο βαθµός δυσκολίας των θε-
µάτων µπορεί να είναι διαφορετικός και το απολυτήριο αυτό θα
µετράει από του χρόνου για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. 

Όλα αυτά, γιατί; Γιατί λέτε όχι στην τράπεζα θεµάτων. Γιατί,
όπως µας είπε, η κυρία Υπουργός, η κ. Τζούφη, ο θεσµός είχε
αποτύχει. Ισοπεδωτική λογική και εδώ. Ακόµα και αν δεν εφαρ-
µόστηκε, όπως έπρεπε, συµφωνούµε όλοι ότι πρόκειται για έναν
θεσµό που εξασφαλίζει έναν ενιαίο βαθµό δυσκολίας των θεµά-
των; Συµφωνούµε ότι αυτό είναι το ζητούµενο; Νοµίζω και ελπίζω
πως ναι. Τότε, γιατί δεν διορθώνουµε τα προβληµατικά σηµεία
του θεσµού; Αντ’ αυτού, προωθείτε ένα σύστηµα, το οποίο εγεί-
ρει σοβαρότατα ζητήµατα ισονοµίας, καθώς ο βαθµός του απο-
λυτηρίου θα συνυπολογίζεται στα µόρια εισαγωγής στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Από τη µία, ζητήµατα ισονοµίας µε τον διαφορετικό βαθµό δυ-
σκολίας στο πλαίσιο του απολυτηρίου. Από την άλλη, απολυτή-
ριο δύο ταχυτήτων, καθώς οι µαθητές των ΕΠΑΛ θα έχουν
διαφορετικό απολυτήριο, µε το οποίο δεν θα έχουν δυνατότητα
πρόσβασης στις σχολές ελεύθερης πρόσβασης. 

Όµως, και αυτός ο διαχωρισµός που κάνετε µεταξύ των σχο-
λών ελεύθερης πρόσβασης και των σχολών κατόπιν εξετάσεων,
πόσο βαθιά ιδεοληπτικός είναι, κύριε Υπουργέ; Στην ουσία θε-
σµοθετείτε την κατηγοριοποίηση των σχολών σε εκείνες που δια-
τηρούν αυξηµένο κύρος και σε εκείνες που απαξιώνονται
πλήρως. 

Όπως βέβαια, είναι και η αντίθεσή σας στα κλασικά γράµµατα.
Κι αυτή στο πλαίσιο της ιδεοληψίας σας. Το κάνατε µε την κα-
τάργηση των αρχαίων ελληνικών από τις εξετάσεις του γυµνα-
σίου, το κάνατε µε την αφαίρεση εµβληµατικών κειµένων της
αρχαίας ελληνικής γραµµατείας από τη διδακτέα ύλη και το κά-
νετε και τώρα µε την κατάργηση των λατινικών από τα πανελλα-
δικώς εξεταζόµενα µαθήµατα. 

Εµείς θα επιδιώξουµε την αναβάθµιση και ενίσχυση του αυτό-
νοµου παιδαγωγικού ρόλου του λυκείου και την ύπαρξη ενός
ισχυρού απολυτηρίου στο πλαίσιο της ισονοµίας και της αντικει-
µενικότητας.

Αλήθεια πέµπτη. Ο ΣΥΡΙΖΑ δίνει τη χαριστική βολή στα πρό-
τυπα και πειραµατικά σχολεία. Οφείλουµε βέβαια εδώ, κύριε

Υπουργέ, να αναγνωρίσουµε ότι ως προς τα πρότυπα και πειρα-
µατικά σχολεία έχετε τουλάχιστον επιδείξει µία αξιοπρόσεκτη
συνέπεια. Ήταν το πρώτο σας νοµοθέτηµα για την παιδεία το
2015, όταν ξεκινήσετε να απορρυθµίζετε αυτά τα σχολεία και
τώρα, στο τέλος της θητείας σας, τα αποτελειώνετε. Μέρος της
ιδεολογία σας και αυτό το µέτρο. 

Ποινικοποίηση της αριστείας. Όλοι ίσοι, αλλά ίσοι πώς; Προς
τα κάτω. Ως εκ τούτου, είναι οι νησίδες αριστείας, αυτές οι νησί-
δες καινοτοµίας, τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, αποτε-
λούν τροχοπέδη στα σχέδια σας. Με το παρόν αφαιρείτε την
ελευθερία και την αυτονοµία αυτών των σχολείων. Μεταφέρετε
τις αρµοδιότητες του εποπτικού τους συµβουλίου, της διοικού-
σας επιτροπής, στο Υπουργείο Παιδείας. Όλα αυτά στο πλαίσιο
της γνωστής σας τάσης υπερσυγκεντρωτισµού. Όσες πιο πολ-
λές εξουσίες πάνω σας, τόσο καλύτερα. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι, θα επαναφέρουµε το καθεστώς αυ-
τονοµίας και ελευθερίας τους. Θα ενισχύσουµε αυτές τις νησίδες
αριστείας και καινοτοµίας µε κάθε τρόπο και έχουµε δεσµευτεί
να ιδρύσουµε ένα πρότυπο και ένα πειραµατικό σχολείο σε κάθε
περιφερειακή ενότητα της χώρας. 

Αλήθεια έκτη. Ο ΣΥΡΙΖΑ ιδεοληπτικά συνεχίζει να βάλλει εναν-
τίον της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Εν µέσω ακαδηµαϊκής χρονιάς,
προχωράτε στην κατάργηση της αναγνώρισης επαγγελµατικής
ισοδυναµίας των αποφοίτων κολεγίων στην Ελλάδα, κατά παρά-
βαση του Ενωσιακού Δικαίου, όπου σας εφιστά την προσοχή και
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, κύριε Υπουργέ. Προβλη-
µατίζεται η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής γι’ αυτά ακριβώς
τα οποία σας λέγαµε στην επιτροπή και δηµιουργείται και µία τε-
ράστια ανασφάλεια δικαίου σε χιλιάδες φοιτητές και αποφοίτους
κολεγίων που έχουν κάνει µία συνειδητή επιλογή, να µείνουν
στην Ελλάδα και να σπουδάσουν στη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι, τα όποια προβλήµατα υφίστανται στο πλαί-
σιο της αναγνώρισης επαγγελµατικών δικαιωµάτων δεν λύνονται
µε την κατάργηση µε µονοκοντυλιά των υφιστάµενων ρυθµίσεων
και πόσω µάλλον, χωρίς να λαµβάνονται υπόψη οι επιταγές του
Ενωσιακού Δικαίου. Εµείς θα προχωρήσουµε σε αναγνώριση της
επαγγελµατικής ισοδυναµίας κατά τρόπο σύννοµο προς το Ενω-
σιακό Δίκαιο.

Κλείνω, κύριε πρόεδρε. Για όλα όσα έχουµε αναφέρει κατά τη
διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή τις τελευταίες δύο µέρες
και σήµερα, αλλά και για όσα δεν µας δόθηκε ο χρόνος να µιλή-
σουµε, εµείς ζητάµε µετ’ επιτάσεως, ακόµα και την ύστατη αυτή
η ώρα, την απόσυρση του νοµοσχεδίου. Αν µη τι άλλο, κύριε
Υπουργέ, εγώ στη θέση σας δεν θα κοιµόµουν πολύ καλά το
βράδυ, όταν έχετε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης απέναντι
σας. Όλοι διαφωνούν µαζί σας. Αυτό δεν σας προβληµατίζει; 

Εµείς, λοιπόν, δεσµευόµαστε απέναντι σε ολόκληρη την κοι-
νωνία πως θα κάνουµε ό,τι περνά από το χέρι µας, χωρίς να αιφ-
νιδιάσουµε κανέναν, για να αποκαταστήσουµε την τεράστια
ζηµιά που έχει προκαλέσει αυτή η Κυβέρνηση συνολικά στο εκ-
παιδευτικό σύστηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Γρέγος από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ
για λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συγγνώµη, κύριε
Γρέγο.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θέλησα να πάρω τον
λόγο για κάτι αποκλειστικά πραγµατολογικό, δεν είναι θέµα άπο-
ψης. 

Κοιτάξτε, για τα θέµατα των αποφάσεων των συγκλήτων –
πραγµατολογικά καθαρά, δεν είναι θέµα άποψης- να είναι σαφές
ότι υπήρξε µια ανακρίβεια σ’ αυτά που είπε η κυρία συνάδελφος.
Δηλαδή, το Πανεπιστήµιο Πατρών ψήφισε οµόφωνα τη Νοµική,
οµόφωνα τη Γεωπονική και…
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είκοσι τρία-δέκα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Τζαβάρα, θέλετε να έρθετε εδώ
να πάρετε στη θέση µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Τζαβάρα, µη διακόπτετε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Εάν θέλετε, µε µεγάλη χαρά, πραγµα-
τικά. Αφήστε µε να ολοκληρώσω. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν άκουσα το αστείο. Κατάλαβα, όµως, ότι είναι µάλλον επι-

τυχηµένο. Είπατε ότι θα έρθει σε τέσσερις µήνες; Δεν ήξερα ότι
από τώρα θα γίνει Υπουργός Παιδείας ο κ. Τζαβάρας! 

Κλείνει εδώ η παρένθεση.                 
Άρα, το Πανεπιστήµιο Πατρών…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός να

απαντήσει στην ώρα του!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μια διευκρίνιση θέλει

να κάνει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Δεν είναι διευκρινίσεις, είναι απαν-

τήσεις ολοκληρωµένες!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Βεβαίως, σε µια ανακρίβεια, γιατί φαί-
νεται ότι η εκπρόσωπός σας…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Σεβασµός στον Βουλευτή! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Το Πανεπιστήµιο Πατρών οµόφωνα για
τη Νοµική, οµόφωνα για το Γεωπονικό, µε αντίθεση για τα υπό-
λοιπα τµήµατα, ανεξαρτήτως του γεγονότος ότι κάποιες σχολές
ήταν υπέρ, κάποιες κατά. Το σχέδιο είναι συνολικό, όπως ανα-
λάβετε, άρα και οι οµοφωνίες ως προς τις άλλες σχολές πρέπει
και αυτές να παρθούν υπόψιν. Είναι µια πολιτική εκτίµηση.

Δεύτερον, το ίδιο συµβαίνει και µε το Πανεπιστήµιο Πελοπον-
νήσου: Υπέρ οµόφωνα για όλο, εκτός από το θέµα των τριών τµη-
µάτων.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Τι λέτε, κύριε Υπουργέ; Μα, τι λέτε! Δια-
στρέφετε τα δεδοµένα τελείως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ωραία, θα καταθέσουµε σε λίγο στα
Πρακτικά. 

Ποιο είναι το σηµαντικό; Λέει η κ. Κεραµέως ότι η Κρήτη, το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης έχουν αντίθετες απόψεις. Δεν καταλαβαίνω. Είναι
ένα νοµοσχέδιο που δεν τους αφορά. Δεν καταλαβαίνω τι είδους
αποφάσεις είναι αυτές. Πολιτικού χαρακτήρα απέναντι στο νο-
µοσχέδιο; Εξηγείται. Αλλά θέλω να σας πω, για να µη δηµιουρ-
γούνται προβλήµατα, ότι δεν είναι κάτι που αφορά τα
συγκεκριµένα πανεπιστήµια. Στα δε υπόλοιπα, που τους αφορά
επίσης, όλες οι αποφάσεις είναι θετικές. Αυτά τα λέω προς απο-
κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Κε-
ραµέως. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Σε σχέση µε το Πανεπιστήµιο Πατρών, δεν
ξέρω τι λέει ο κύριος Υπουργός, εγώ αυτό που κατέθεσα στα
Πρακτικά και δεν µου έχει δοθεί τώρα, είναι η απόφαση της συγ-
κλήτου επί του παρόντος σχεδίου νόµου. Αυτό λέει η απόφαση
της συγκλήτου, επί του παρόντος σχεδίου νόµου. Η απόφαση
λέει ότι είναι είκοσι τρία «κατά» του νοµοσχεδίου και δέκα
«υπέρ». Ας είµαστε ξεκάθαροι. Υπήρξε απόφαση της συγκλήτου
για το παρόν σχέδιο νόµου.

Είπατε -και άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον- ότι δεν τους
αφορά. Το Πανεπιστήµιο Κρήτης, κύριε Υπουργέ, απέρριψε την
πρότασή σας να απορροφήσει το ΤΕΙ Κρήτης. Αυτό δεν είναι σχε-
τικό; 

Τρίτον, το Πολυτεχνείο, το οποίο έχει αυτή τη στιγµή πάρα
πολλούς αποφοίτους µηχανικούς, δεν το αφορά το ζήτηµα των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων των µηχανικών; Εµείς νοµίζουµε
πως ναι. Αν εσείς νοµίζετε ότι ο πρύτανης δεν ξέρει αριθµητική
και ότι δεν έχουν και µεγάλη σηµασία αυτά που λέει, τότε κρίνει
ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Γρέγο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ούτως ή άλλως, το νοµοσχέδιο ξεκίνησε

πάρα πολύ στραβά στις επιτροπές. Είχαν προσκληθεί περίπου
εβδοµήντα πέντε φορείς για να παραστούν. Τελικά ήρθαν
τριάντα πέντε και µίλησε ο καθένας ελάχιστα. Καταγγείλαµε τη
διαδικασία του επείγοντος, µια διαδικασία που συνεχίζεται φυ-
σικά και σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Εµάς ειδικά µας ενοχλεί πάρα πολύ που φέρνετε άλλο ένα νο-
µοσχέδιο - νοµοσχέδιο παιδείας- τη Μεγάλη Εβδοµάδα, δηλαδή
την Εβδοµάδα των Παθών. Δεν µας ενοχλεί µόνο επειδή είναι
κλειστά τα σχολεία, όπως λέει το ΚΚΕ, αλλά µας ενοχλεί κυρίως
αυτό. Καταγγέλλουµε τη διαδικασία. Και η σηµερινή διαδικασία
εδώ µε τις φωνές µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας είναι για
τα µάτια του κόσµου φυσικά. Έχουν έρθει κι άλλες τροπολογίες,
αρκετές και άσχετες φυσικά. Δεν θα προλάβουµε φυσικά να ανα-
φερθούµε σε αυτές. Είναι τακτική σας.

Οφείλω µια απάντηση στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είπε ότι
υπάρχει κίνδυνος στα σχολεία. Προφανώς εννοούσε τη Χρυσή
Αυγή. Να τον ενηµερώσω ότι και στα σχολεία και στα πανεπιστή-
µια και γενικώς στη νεολαία υπάρχει η Χρυσή Αυγή. Είναι βαθιά
ριζωµένη µέσα στην ελληνική νεολαία πια και αυτό είναι πάρα
πολύ ευχάριστο. 

Το δικό σας το πρόγραµµα, τα δικά σας νοµοσχέδια απευθύ-
νονται στην ολιγάριθµη νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έχει σαφείς
και ξεκάθαρες ανθελληνικές θέσεις.

Η Χρυσή Αυγή έχει πρόγραµµα για την παιδεία. Θα σας το
αναλύσω παρακάτω, εάν προλάβω. Η κορυφαία όµως πρόταση
-και θα ξεκινήσω από αυτήν- είναι η άµεση κατάργηση του ασύ-
λου, του ασύλου των εγκληµατιών και δολοφόνων που υπάρχουν
µέσα στον χώρο των πανεπιστηµίων. Φυσικά λέγατε κάποτε ότι
αυτοί οι εγκληµατίες, αυτοί οι δολοφόνοι, όλα αυτά τα εγκληµα-
τικά στοιχεία αντιµετωπίζονται µε ένα ρωµαλέο φοιτητικό κίνηµα.
Τι να πω! Τέλος πάντων, αυτά είναι απίστευτα πράγµατα. Κάποια
στιγµή φοβάµαι ότι θα θρηνήσουµε ανθρώπινη ζωή και κάποιοι
πρέπει να πληρώσουν και γι’ αυτό, και φυσικά να καταργηθούν
οι κοµµατικές παρατάξεις σε όλα αυτά τα ιδρύµατα.

Εκτιµάµε ότι είναι το τελευταίο νοµοσχέδιο της ανθελληνικής
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και χαιρόµαστε ιδιαιτέρως µε αυτό. Κατ’
αρχάς, συγχαρητήρια στον ΣΥΡΙΖΑ που για ακόµη µια φορά
έφερε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ακολουθεί πλήρως τη γραµµή
του για όλα τα βασικά ζητήµατα που αφορούν την ισοπέδωση
της παιδείας και την προδοσία των εθνικών ιδανικών µας, την
προώθηση δικών τους ανθρώπων σε καίριες θέσεις και φυσικά
την αδιάκοπη εργασία του για τον εξισλαµισµό της χώρας.

Σε πρώτο επίπεδο, όσον αφορά την ισοπέδωση της παιδείας,
δεδοµένου ότι η τεχνική εκπαίδευση στη χώρα είναι πλήρως υπο-
βαθµισµένη, ο Υπουργός Παιδείας είχε τη φαεινή ιδέα να εξαφα-
νίσει πλήρως τα ΤΕΙ, συγχωνεύοντάς τα µε τα ΑΕΙ. Με απλά
λόγια, είναι άδικο µόνο τα ΤΕΙ να είναι υποβαθµισµένα. Ας υπο-
βαθµίσουµε ολόκληρη την πρωτοβάθµια εκπαίδευση, ας υπο-
βαθµίσουµε και τα πανεπιστήµια. Μάλιστα, όχι µόνο εξισώνουν
τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ, αλλά το κάνουν µε έναν εντελώς ανοργάνωτο
και παρορµητικό τρόπο, χωρίς να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις οικο-
νοµικές δυνατότητες, τη διάθεση σε εκπαιδευτικό προσωπικό,
τις υποδοµές, τα γνωστικά αντικείµενα και πολλά άλλα. 

Φυσικά θα πρέπει σε αυτό το σηµείο να δοθεί ιδιαίτερη έµ-
φαση στο σηµείο των µηχανικών -τα είπαµε και στην επιτροπή-
καθώς ο κλάδος των µηχανικών υποβαθµίζεται και εξοντώνεται,
τη στιγµή που ήδη οι περισσότεροι µηχανικοί σε αυτή τη χώρα
έχουν είτε φύγει στο εξωτερικό είτε είναι χρεωµένοι λόγω υπερ-
βολικών εισφορών στο κράτος είτε είναι άνεργοι οι περισσότε-
ροι.

Σε δεύτερο επίπεδο, όσον αφορά την προδοσία των εθνικών
ιδανικών, στον απόηχο της προδοτικής Συµφωνίας των Πρε-
σπών, η Κυβέρνηση προχωρά στην ένταξη των ΤΕΙ Κεντρικής και
Ανατολικής Μακεδονίας στο Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελλάδος, που
παρεµπιπτόντως όλα τα µαθήµατα γίνονται στα Αγγλικά, αλλά
αυτό φαίνεται ότι δεν απασχολεί ιδιαίτερα τον Υπουργό Παι-
δείας.

Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση; Προσβλέπει στην εξαφάνιση
του όρου «Μακεδονία» από τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας
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και δίνει έµφαση στη λειτουργία του ΔΙΠΑΕ, φυσικά µε σκοπό
την προσέλκυση φοιτητών από γειτονικές χώρες, οι οποίες δεν
είναι και τόσο φιλικές απέναντι στην Ελλάδα, όπως τα Σκόπια, η
Τουρκία, η Αλβανία και άλλες.

Σχετικά µε το ζήτηµα της εξυπηρέτησης µικροκοµµατικών
συµφερόντων, είναι πραγµατικά απορίας άξιο το γιατί σε νοµο-
σχέδιο για την παιδεία αναφέρονται τόσες πολλές διατάξεις για
τα Γενικά Αρχεία του Κράτους. Μάλιστα, τα προσόντα όσων
προσληφθούν σε θέσεις αυτής της υπηρεσίας είναι ελάχιστα.
Καλό είναι να δηµιουργούνται θέσεις εργασίας και να υποστηρί-
ζονται οι υπηρεσίες, αλλά θα πρέπει οι προσλήψεις να γίνονται
µε διαφανή και ανοικτό τρόπο και φυσικά να καταγράφονται τα
αναγκαία προσόντα, αλλιώς πρόκειται για βόλεµα συγκεκριµέ-
νων ανθρώπων µε καθαρά κοµµατικά κριτήρια, κάτι το οποίο συ-
νηθίζετε να κάνετε σε κάθε νοµοσχέδιο. 

Τέλος, όσον αφορά το κοµµάτι του εξισλαµισµού, -αν και βα-
ρύγδουπος τίτλος, δεν είναι καθόλου υπερβολικός- σε ένα νοµο-
σχέδιο που αναφέρεται στην παιδεία, σε συγκεκριµένο άρθρο,
στο άρθρο 222, προς το τέλος του νοµοσχεδίου -να µην τραβάει
την προσοχή- προβλέπεται η πληρωµή ιµάµη, του ιερέα ισλαµι-
κού τεµένους, η οποία ισοδυναµεί µε την αµοιβή καθηγητή πα-
νεπιστηµίου, γύρω στις 32.000 ευρώ τον χρόνο. Με άλλα λόγια,
ένας ιερέας µιας θρησκείας άγνωστης στον ελληνικό λαό -πλην
ελαχίστων εξαιρέσεων- λαµβάνει µισθό υψηλότερο από έναν
αξιωµατικό του στρατού που θέτει τη ζωή του στην πρώτη
γραµµή για την άµυνα της χώρας, από έναν δάσκαλο που µορ-
φώνει τη νέα γενιά Ελλήνων, από όλα τα επαγγέλµατα τα οποία
πραγµατικά βοηθούν στη στήριξη αυτού του τόπου.

Τα παραπάνω σηµεία αποκρυσταλλώνουν την άποψη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ περί παιδείας, µια παιδεία ξεκάθαρα ανθελληνική, άδικη,
που εχθρεύεται ό,τι καλό, ωραίο και αληθές, που εχθρεύεται την
αριστεία και την αξιοκρατία, που εχθρεύεται την ίδια την ουσία
της γνώσης. Φυσικά η Χρυσή Αυγή τίθεται κατά αυτού του νοµο-
σχεδίου. Το είπαµε και στην επιτροπή. Θα καταψηφίσουµε και
αυτό το νοµοσχέδιο.

Όσο προλαβαίνω, θα αναφερθώ στα άρθρα. Τα άρθρα 6 έως
12 αφορούν τα τεχνολογικά ιδρύµατα και τον όρο «Μακεδονία».
Παύουν να υφίστανται ως ανεξάρτητα τµήµατα και εντάσσονται
στο ΔΙΠΑΕ. Το πρώτο, λοιπόν, βασικό στοιχείο είναι ο αφελληνι-
σµός στις συγκεκριµένες διατάξεις. Φυσικά το καταψηφίζουµε.

Στα άρθρα 13 έως 22 προβλέπεται η ένταξη του ΤΕΙ Δυτικής
Μακεδονίας στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας κατ’ αναλο-
γία µε τις προαναφερθείσες συγχωνεύσεις. Οπότε για ακόµα µια
φορά ισοπεδώνεται η δηµόσια παιδεία. Και η παιδεία ισοπεδώ-
νεται γιατί πρόκειται για µια συνέργεια ανορθολογική µε τη δη-
µιουργία αποκοµµένων και αποµονωµένων τµηµάτων προφανώς
για την εξυπηρέτηση συµφερόντων συγκεκριµένων τοπικών και
πανεπιστηµιακών κύκλων. Αυτά για το πώς εννοεί ο ΣΥΡΙΖΑ τη
δηµοκρατία. 

Στα άρθρα 23 και 24 προβλέπεται η ίδρυση του Μεσογειακού
Πανεπιστηµίου Κρήτης µε την ένταξη του ΤΕΙ Κρήτης µε την κα-
τάργησή του ως αυτόνοµο ίδρυµα. 

Πρώτον, για ακόµα µια φορά προκρίνεται η ποσοτική µεγέ-
θυνση σε βάρος της ποιοτικής αναβάθµισης. Με άλλα λόγια, µι-
λάµε για ποσότητα και όχι για ποιότητα ξεκάθαρα. 

Δεύτερον, για ακόµα µια φορά υπάρχει ασάφεια στην πρόσ-
ληψη προσωπικού, καθώς δεν προβλέπονται ρυθµίσεις για τη
διενέργεια ανοικτών διαδικασιών προσλήψεων διδασκόντων. 

Τρίτον, η Κυβέρνηση ζητά συγχωνεύσεις χωρίς να έχει προ-
ετοιµάσει τις κατάλληλες υποδοµές και το κατάλληλο ακαδη-
µαϊκό περιβάλλον.

Όπως και στα υπόλοιπα πανεπιστήµια, έτσι και στο Πανεπιστή-
µιο Κρήτης ξεφυτρώνουν χιλιάδες τµήµατα µηχανικών, οικονο-
µολόγων, µαθηµατικών κ.λπ.. Ποιος ο λόγος; Η ανεργία; Γιατί η
ανεργία παραµένει για τους αποφοίτους των σχολών που δεν
έχουν κάποιο αντίκρισµα στην αγορά εργασίας, ούτε συγκεκρι-
µένο διδακτικό αντικείµενο, ούτε κύρος. Είναι ψευδές ότι η ανερ-
γία έχει πέσει στο 18%. Φυσικά η ανεργία δεν έχει πέσει.
Αντιθέτως έχει αυξηθεί. Και δεν ξέρω πραγµατικά ποιος βγάζει
αυτά τα στοιχεία. 

Στα άρθρα 35 έως 44 προβλέπεται η ένταξη του ΤΕΙ Δυτικής

Ελλάδας στο Πανεπιστήµιο Πατρών µε τις αναµενόµενες συνέ-
πειες, δηλαδή την υποβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.
Πρόκειται για ακόµα µια συγχώνευση χωρίς να έχει γίνει η ανα-
γκαία µελέτη, καθώς καταργούνται δηµοφιλή τµήµατα και µε αν-
τίκρισµα στην αγορά εργασίας, όπως το Τµήµα Λογιστικής και
Χρηµατοοικονοµικής και το Τµήµα Οπτικής. 

Γενικότερα όσον αφορά τη συνέργεια ΑΕΙ και ΤΕΙ, να αναφέ-
ρουµε την καταγγελία της ΔΟΕ για το γεγονός ότι αποκλείστηκε
από τη συνεδρίαση για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εντελώς δη-
µοκρατικά! 

Άρθρα 45 έως 56. Πρόκειται ίσως για την πιο καταφανή περί-
πτωση υποβάθµισης ΑΕΙ κυρίως σε ό,τι αφορά στον τοµέα µη-
χανολογίας και πληροφορικής. Με πρόχειρους υπολογισµούς,
λοιπόν, τα τµήµατα µηχανικών θα φτάσουν τα ογδόντα. Αυτό σε
µια εποχή που η ανεργία έχει εξοντώσει τους αποφοίτους πολυ-
τεχνικών σχολών, όπως επίσης και οι εισφορές που αναγκάζονται
συνεχώς να πληρώνουν. 

Στα άρθρα 57 έως 61 για ακόµα µια φορά ο ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζει
την τακτική των συγχωνεύσεων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Αυτή
τη φορά όχι ΑΕΙ και ΤΕΙ αλλά ΑΕΙ και µιας ανεξάρτητης σχολής,
προχωρώντας ένα βήµα παραπέρα στην υποβάθµιση της παι-
δείας και την ισοπέδωση των εκπαιδευτικών βαθµίδων. Μάλιστα,
µε τις συγκεκριµένες διατάξεις οι καθηγητές της Σχολής Δηµό-
σιας Υγείας εξισώνονται αυτοµάτως µε πανεπιστηµιακούς καθη-
γητές, γεγονός απαράδεκτο και αντιακαδηµαϊκό.

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 62 και 63.
Καταψηφίζουµε τα άρθρα 74 έως 99 που αφορούν στα πρότυπα

σχολεία, τα οποία έχουν εκπαιδευτικούς µε αυξηµένα τυπικά προ-
σόντα και διδακτική εµπειρία. Η εισαγωγή του µαθητικού δυναµι-
κού γίνεται κατόπιν εισαγωγικών εξετάσεων. Πουθενά στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν γίνεται λόγος για αύξηση των προ-
τύπων σχολείων, τα οποία είναι ελάχιστα. Προφανώς και είναι ανα-
γκαία η αύξηση του αριθµού τους. Αλλά φυσικά δεν περιµέναµε
τίποτα παραπάνω από µια Κυβέρνηση που απεχθάνεται κάθε έν-
νοια αξιοκρατίας και αριστείας. Δεν είναι κατανοητή η αποσύν-
δεση των πειραµατικών δηµοτικών από τα πειραµατικά γυµνάσια
και για ακαδηµαϊκούς και για παιδαγωγικούς λόγους, καθώς χρει-
άζεται πολύς χρόνος ώστε να υπάρχουν απτά αποτελέσµατα των
νέων διδακτικών προσεγγίσεων στην πνευµατικότητα των µαθη-
τών. 

Το άρθρο 100 αφορά στην πρόσβαση των µαθητών στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση. Φυσικά και εδώ δεν υπάρχει καµµία ου-
σιαστική αλλαγή. Το κυριότερο είναι ότι συνεχίζονται τα
προβλήµατα στην παιδεία. Πρόκειται για ένα άρθρο στην ουσία
άχρηστο και άσκοπο, καθώς έχει απειροελάχιστες αλλαγές στην
ύλη και τον τρόπο διεξαγωγής των εξετάσεων. Για ακόµα µια
φορά δεν πραγµατοποιούνται βασικές τοµές όσον αφορά στην
πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, που είναι µια διαδικα-
σία η οποία έχει ψυχικές συνέπειες σε µαθητές και πολλές οικο-
νοµικές δαπάνες στις ελληνικές οικογένειες τη στιγµή που
υφίστανται όλα αυτά τα δυσβάσταχτα µέτρα της Κυβέρνησης. 

Εκτός των παραπάνω, το να διαχωρίζονται οι σχολές στις σχο-
λές ελεύθερης πρόσβασης και τις σχολές µε πρόσβαση µέσω
εξετάσεων δηµιουργεί ένα σύστηµα δύο ταχυτήτων.

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 101 έως 116. Αυτά αναφέρονται σε
ρυθµίσεις που αφορούν στην αξιολόγηση των µαθητών στο γε-
νικό λύκειο. Εδώ να πούµε ότι πουθενά δεν γίνεται λόγος για την
αξιολόγηση των µαθητών µε βάση τη διαγωγή τους, όπως γινό-
ταν στο παρελθόν. 

Επίσης, στο άρθρο 16 ο µέγιστος αριθµός σε µια τάξη φτάνει
τα είκοσι πέντε παιδιά, τη στιγµή που για να υπάρχει αποτελε-
σµατική διδασκαλία το µέγιστο των µαθητών σε µια τάξη πρέπει
να είναι δέκα άτοµα. Μάλιστα, µια τέτοια ρύθµιση θα µπορούσε
να µειώσει την τεράστια δαπάνη στα φροντιστήρια και να έχουµε
µια πιο αποτελεσµατική παιδεία. 

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 117 έως 159 που αναφέρονται σε
ρυθµίσεις σχετικά µε τη λειτουργία των επαγγελµατικών λυκείων.
Είναι θλιβερό το γεγονός ότι σπαταλήθηκε τόσο µελάνι για τη
συγγραφή άχρηστων άρθρων, τα οποία δεν λύνουν στο ελάχιστο
τα χρόνια προβλήµατα των επαγγελµατικών λυκείων. 

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 160 έως 201. Σε αυτά τα άρθρα ρυθ-
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µίζονται όλες οι παράµετροι που αφορούν τη λειτουργία των Γε-
νικών Αρχείων του Κράτους. 

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 202 και 203 που αναφέρονται στην
ιδιωτική εκπαίδευση. Δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση σχετικά µε τα
κέντρα µελέτης, τα οποία λειτουργούν χωρίς κανέναν έλεγχο
όσον αφορά στα κτήρια, στα προσόντα όσων εργάζονται εκεί, µε
αποτέλεσµα να υπάρχουν µεγάλοι κίνδυνοι για τους µαθητές και
τους εργαζόµενους. Υπάρχουν καταγγελίες ότι οι άνθρωποι που
έχουν τα κέντρα µελέτης δεν καταβάλλουν εισφορές. Οι εργα-
ζόµενοι είναι πολλές φορές αδήλωτοι και γίνονται και αντικείµενο
εκµετάλλευσης. Αυτά τα κέντρα µάλιστα πολλές φορές λειτουρ-
γούν µέχρι τις έντεκα το βράδυ. 

Καταψηφίζουµε και τα άρθρα 204 έως 226, όσον αφορά στη
βιντεοσκόπηση των εξωτερικών χώρων. Βεβαίως θα υπάρχει
έλεγχος στους εξωτερικούς χώρους των ιδρυµάτων, γιατί ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά τι συµβαίνει από τους γνωστούς-άγνω-
στους που µπαίνουν µέσα στα ιδρύµατα και λεηλατούν όλον τον
εξοπλισµό. Φυσικά αναγκάζεται να τον πληρώσει ο Έλληνας πο-
λίτης. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η παιδεία για εµάς, τη Χρυσή Αυγή, είναι µοχλός της διατήρη-

σης της υπάρξεως του έθνους, καθώς η ποιότητά της προεξο-
φλεί το επίπεδο και το ήθος των πολιτών του λαού αυτού. Γι’
αυτόν τον βασικό λόγο, λοιπόν, η παιδεία πρέπει να προάγει τις
αιώνιες διαχρονικές αξίες του Ελληνισµού και να εδράζεται πάνω
στο άρµα της ελληνικής παράδοσης. Η Χρυσή Αυγή, όπως είπα
και στην επιτροπή, έχει και θέσεις και λύσεις. Θα σταθεί δίπλα
στον Έλληνα µαθητή, στον Έλληνα φοιτητή, στον Έλληνα γονέα
που αντιµετωπίζει τόσο σοβαρά προβλήµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άλλο ένα κρισιµότατο νοµοσχέδιο για την παιδεία µε κλειστά

σχολεία και σχολές, µε την Κυβέρνηση να νοµίζει η κακοµοίρα
ότι έτσι θα αποφύγει την λαϊκή κατακραυγή. Γελιέται φυσικά και
παίρνει µια πρώτη απάντηση µε τη σηµερινή κινητοποίηση και
για την αθλιότητα των µεθοδεύσεών της, που σήµερα την εµ-
πλούτισε και µε ειρωνεία αλλά και για το αντιλαϊκό της νοµοσχέ-
διο, ένα νοµοσχέδιο µαµούθ, µε το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να
ξεµπερδεύει µε τις εκκρεµότητες των αναδιαρθρώσεων που προ-
ωθούνται τα τελευταία χρόνια στην εκπαίδευση απ’ όλες τις Κυ-
βερνήσεις πριν τη νέα πιο αντιδραστική τους φάση για τα παιδιά
των λαϊκών οικογενειών. 

Αναδιαρθρώσεις αντιδραστικές. Γιατί; Γιατί το αγαθό της µόρ-
φωσης και το ακριβαίνουν ολοένα για τα παιδιά των λαϊκών
στρωµάτων και το περιεχόµενό του φτωχαίνουν, όταν δεν το δια-
στρεβλώνουν. Δείτε για παράδειγµα τι γίνεται στα σχολικά βι-
βλία. Αυτές τις αναδιαρθρώσεις τις προχωράει τώρα µε ταλέντο
και αποφασιστικότητα ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Και παινεύεται µάλιστα, γιατί «τα καταφέρνει καλύτερα», λέει,
όπως ας πούµε στην αναµόρφωση του χάρτη των ΑΕΙ, σε σύγ-
κριση µε εκείνα τα άγαρµπα σχέδια τύπου «ΑΘΗΝΑ» της Νέας
Δηµοκρατίας. Και όλα αυτά κάτω από το άγρυπνο µάτι του ΣΕΒ,
µε βάση τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και υπό την υψηλή
εποπτεία πάντα του ΟΟΣΑ.

Πριν µιλήσουµε, όµως, για όσα αντιδραστικά περιλαµβάνει το
νοµοσχέδιο-σκούπα, θα ήθελα να πω δύο λόγια για το άρθρο 225
-ξεκινάω από το τέλος-, το οποίο προβλέπει -ακούστε- την τοπο-
θέτηση προκάτ νηπιαγωγείων για έξι χρόνια παρακαλώ, όχι µόνο
σε δηµοτικά, αλλά και σε γυµνάσια, ακόµα και σε λύκεια. Το να
στοιβάζετε σε λυόµενα και µέσα σε αυλές γυµνασίων και λυκείων
τετράχρονα και πεντάχρονα παιδιά, το λέτε εσείς «αναβάθµιση
της προσχολικής αγωγής»; Έτσι θα προχωρήσει η υποχρεωτικό-
τητα της δίχρονης προσχολικής αγωγής; Πρόκειται, σε κάθε πε-
ρίπτωση για µια απαράδεκτη τελείως διάταξη.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Κλείνει τον πρώτο κύκλο αναδιάτα-
ξης του χάρτη της ανώτατης εκπαίδευσης, µε την πλήρη απορ-
ρόφηση των ΤΕΙ από τα όµορά τους πανεπιστήµια, οδηγώντας

ακόµα και σε σχολές «Φρανκενστάιν» ετερόκλητων επιστηµονι-
κών αντικειµένων, όπως ας πούµε γίνεται µε τους δασκάλους της
Πάτρας, που το τµήµα τους συγχωνεύεται µε το τµήµα των κοι-
νωνικών λειτουργών. Φροντιστηριοποιεί και δεν αναβαθµίζει το
λύκειο, εισάγοντας παράλληλα νέο σύστηµα πρόσβασης στα πα-
νεπιστήµια. Ο ΣΥΡΙΖΑ µετατρέπει το λύκειο σε µια ακόµα πιο µε-
γάλη και άγρια αρένα ανταγωνισµού, µε περισσότερες
εξετάσεις, πανελλαδικές, περιφερειακές, ενδοσχολικές και µε τις
µορφωτικές ανάγκες βεβαίως της νέας γενιάς να πετιούνται στον
Καιάδα. Ενώ τα πανεπιστήµια, ακριβώς επειδή προσαρµόζονται
ακόµα πιο σφιχτά στους στόχους των µεγαλοεπιχειρηµατιών,
αποµακρύνονται ολοένα και περισσότερο από την ανάγκη να
σπουδάζουν οι φοιτητές ολοκληρωµένα την επιστήµη τους και
βέβαια από το να βρίσκουν οι απόφοιτοι δουλειά µε δικαιώµατα
σε αυτό που σπούδασαν.

Το νοµοσχέδιο λοιπόν, που στην ούγια του γράφει Ευρωπαϊκή
Ένωση, µεγαλώνει τα ταξικά εµπόδια για τα παιδιά των εργατι-
κών λαϊκών οικογενειών και έτσι, όσο φτωχότερη είναι η τσέπη
µιας οικογένειας τόσο µικρότερη και η προσδοκία της και η δια-
δροµή στην εκπαίδευση του παιδιού της και ως µαθητή και ως
φοιτητή. Διότι το αν και σε ποια σχολή θα σπουδάσει, εξαρτάται
από το πόσα έχει να πληρώσει η οικογένειά του σε φροντιστήρια
και το αν και σε ποια δουλειά θα δουλέψει µετά, εξαρτάται από
το πόσα µπορεί να πληρώσει για να αγοράσει από το εκπαιδευ-
τικό εµπόριο, που και επί ΣΥΡΙΖΑ ανθεί και µεγαλώνει, µεταπτυ-
χιακά, σεµινάρια και πιστοποιήσεις για να συµπληρώσει το
βιογραφικό του. Να το, το ζουµί λοιπόν των εκπαιδευτικών σας
µεταρρυθµίσεων για τα παιδιά των φτωχών λαϊκών στρωµάτων.
Το λύκειό σας να δουλεύει, προκειµένου να τα αποκλείει από τη
γνώση, γιατί αύριο το ίδιο αυτό σύστηµα, που τώρα εσείς υπη-
ρετείτε, τα αποκλείει από τη ζωή µε δικαιώµατα.

Γιατί, όµως, οι πανεπιστηµιακές σπουδές, προπτυχιακές, διο-
λισθαίνουν ολοένα σε εφήµερη κατάρτιση, αντί για µια ολοκλη-
ρωµένη επιστηµονική γνώση, η οποία πλέον πωλείται ως
γνωστόν στην πανάκριβη µόνο αγορά των µεταπτυχιακών; Η
απάντηση υπάρχει στο νοµοσχέδιο: Γιατί στα δεκάδες τµήµατα
των συγχωνευµένων ιδρυµάτων τα προγράµµατα σπουδών τρέ-
χουν πίσω από τις πρόσκαιρες επενδυτικές προτεραιότητες του
κεφαλαίου, οι οποίες βεβαίως αλλάζουν συνεχώς, ανάλογα και
µε τα κέρδη του. Αφήστε που αυτά τα προγράµµατα σπουδών
διαµορφώνονται, όπως λέει το ίδιο σας το νοµοσχέδιο, σύµφωνα
µε τον νόµο Διαµαντοπούλου, νόµο που κατά τα άλλα όσες
φορές, σαν τα µνηµόνια, κατάργησε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ακούσατε να λέει η Νέα Δηµοκρατία και οι υπόλοιποι τίποτα
για όλα αυτά; Τι να κατηγορήσουν; Τη στρατηγική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για την εκπαίδευση; Τρελοί είναι; Και έτσι το µόνο
που τους µένει είναι να σηκώνουν κουρνιαχτό για τα δευτε-
ρεύοντα, να ρίχνουν νερό στο µύλο του συντεχνιασµού και να
κατηγορούν την Κυβέρνηση βέβαια, ως συνήθως, για προχειρό-
τητα, έλλειψη διαλόγου και άλλα τέτοια χιλιοειπωµένα, µπας και
κρύψουν ότι έχουν την ίδια στρατηγική. Τσιµουδιά από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και από τη Νέα Δηµοκρατία για το ότι πουθενά στο
νοµοσχέδιο δεν προβλέπεται η αναγκαία στήριξη των νέων, όπως
και των παλιών, σχολών µε υποδοµές, µε µόνιµο εκπαιδευτικό
και βοηθητικό προσωπικό, η απαραίτητη κρατική δηλαδή χρηµα-
τοδότηση για τη λειτουργία τους.

Όσο για τα πεντακόσια νέα µέλη ΔΕΠ που µας λέτε εδώ και
καιρό: Μιλάτε σοβαρά ότι µε αυτά θα καλύψετε τις τεράστιες
ανάγκες των πανεπιστηµίων; Αλήθεια, δεν ξέρετε τι έγινε µε τις
προηγούµενες θέσεις ΔΕΠ, που εξάγγειλε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ούτε το
40% -και πολύ λέµε- από αυτές δεν καλύφθηκαν. Και ξέρετε, δεν
µας ενδιαφέρει καθόλου αν φταίει γι’ αυτό το Υπουργείο ή οι
πρυτανείες που ρίχνετε µεταξύ σας τις ευθύνες, γιατί σε τελική
ανάλυση αυτοί που την πληρώνουν είναι οι φοιτητές.

Τσιµουδιά επίσης, από τον ΣΥΡΙΖΑ αλλά και τη Νέα Δηµοκρα-
τία για τις πιεστικές ανάγκες των φοιτητών, λόγω της ανεπαρ-
κούς ή της πλήρους έλλειψης, σε κάποιες περιπτώσεις,
φοιτητικής µέριµνας, µε το κόστος σπουδών να γίνεται για πολ-
λούς αβάσταχτο και απαγορευτικό για τις σπουδές τους. Η Κυ-
βέρνηση όµως το διατυµπανίζει και η Νέα Δηµοκρατία συµφωνεί
ότι οι αλλαγές στην τριτοβάθµια εκπαίδευση υπηρετούν τα ανα-
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πτυξιακά σχέδια των περιφερειών, δηλαδή τον επενδυτικό σχε-
διασµό του κεφαλαίου ανά περιφέρεια. Δείτε ένα παράδειγµα
από τη δυτική Μακεδονία.

Την ώρα λοιπόν που η συζήτηση για τη µετάβαση στη λεγό-
µενη «µεταλιγνιτική περίοδο» φουντώνει και ενώ οι όροι εν τω µε-
ταξύ δουλειάς και οι προοπτικές των εργαζοµένων στην ενέργεια
χειροτερεύουν, την ίδια στιγµή διακινούνται οράµατα αναπτυ-
ξιακά αρωµατικών φυτών και κάνναβης ή κινηµατογραφικών
στούντιο στις παλιές, λέει, εγκαταστάσεις της ΔΕΗ ή έξυπνων
πόλεων ή χρυσοφόρων business µονοπωλιακών οµίλων µε τα
σκουπίδια.

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Ότι ο αριθµός των σταθερών θέσεων
εργασίας θα είναι µειωµένος και η κατάσταση των εργαζοµένων
χειρότερη και µε τους νόµους σας φυσικά. Να πώς αποτυπώνον-
ται στο σηµερινό νοµοσχέδιο και στα ινστιτούτα, παραδείγµατος
χάριν, που προβλέπονται για το Πανεπιστηµιακό Ερευνητικό Κέν-
τρο Δυτικής Μακεδονίας. Αντί να δείτε πώς θα αξιοποιηθεί ο ορυ-
κτός πλούτος της χώρας, µε σύγχρονες µεθόδους, για να έχει
φθηνή ενέργεια ο λαός, και εδώ µπορούν να παίξουν πολύ κρί-
σιµο ρόλο οι απόφοιτοι του Τµήµατος Μηχανικών Περιβάλλον-
τος, εσείς, επειδή τους λιγνίτες τους ξεπουλάτε, το τµήµα αυτό
το µετατρέπετε σε Τµήµα Χηµικών Μηχανικών. Γιατί προφανώς
για τις µπίζνες µε την κάνναβη στα εδάφη των παλιών ορυχείων
θα χρειάζονται µεγάλα εργοστάσια, όσο να πεις.

Μετά από όλα αυτά, το κερασάκι στην αντιλαϊκή σας τούρτα
είναι η καθιέρωση των ελαστικών εργασιακών σχέσεων σε αυτά
τα ινστιτούτα, σε όλα τα ανάλογα ινστιτούτα, η δουλειά δηλαδή
υπό προθεσµία ή µε µπλοκάκι, όλα αυτά δηλαδή για τα οποία ο
ΣΥΡΙΖΑ, πριν γίνει Κυβέρνηση, ανέβαινε στα κεραµίδια. Και τώρα
τι κάνει; Τα νοµοθετεί.

Για το λύκειο τώρα και το σύστηµα εισαγωγής: Με το νοµο-
σχέδιο η Γ’ λυκείου γίνεται προπαρασκευαστικό έτος για τα πα-
νεπιστήµια, φροντιστήριο δηλαδή, για να λέµε τα πράγµατα µε
το όνοµα τους. Μεγαλώνουν οι µορφωτικές ανισότητες ανάµεσα
στους µαθητές και βεβαίως, όχι µόνο δεν περιορίζεται, αλλά ενι-
σχύεται η παραπαιδεία. Μιλάµε για σχολείο «καραµπινάτο» εξε-
ταστικό κέντρο, γεµάτο µε σκληρές, ψυχοφθόρες εξετάσεις και
µάλιστα µε αυξηµένη ύλη στα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθή-
µατα, που γεµίζουν µε άγχος και ανασφάλεια τους µαθητές και
αδειάζουν τις τσέπες των γονιών τους στα φροντιστήρια, οι ιδιο-
κτήτες των οποίων ήδη εδώ και καιρό τρίβουν τα χέρια τους και
το ανακοινώνουν µάλιστα και µέσα από την «ΑΥΓΗ» για την πε-
λατεία που θα µεγαλώσει. Το λύκειο του ΣΥΡΙΖΑ από σχολείο γί-
νεται κανονική αρένα ανταγωνισµού, αφού, εκτός από τις
πανελλαδικές, προβλέπονται και περιφερειακές εξετάσεις πα-
νελλαδικού τύπου.

Μόνο που έτσι, ξέρετε, όχι µόνο δεν αντιµετωπίζονται οι σηµε-
ρινές παθογένειες του λυκείου, αλλά αντίθετα οξύνονται και τελικά
όλα αυτά, η φροντιστηριοποίησή του και οι αλλεπάλληλες εξετά-
σεις που προβλέπονται σε αυτά, οδηγούν το λύκειο να γίνεται
εκτός από εξοντωτικό, ακόµα πιο άχαρο, ακόµα πιο αποστεωµένο
για τους µαθητές, µιας και από την Γ’ λυκείου πετιέται σχεδόν ολο-
κληρωτικά έξω η γενική µόρφωση. Μια γενική µόρφωση βεβαίως
τελείως απαραίτητη στην εποχή µας, για να κατανοήσει ο µαθητής
και κάθε άνθρωπος τις ταχύτατες τεχνολογικές εξελίξεις που συµ-
βαίνουν γύρω του.

Και πού πρέπει να τη βρει αυτή τη γενική γνώση και µόρφωση
ο µαθητής αν όχι στο σχολείο; Σε ποιο σχολείο, όµως; Σε αυτό
που η γενική µόρφωση και η παιδεία συρρικνώνονται και τα βι-
βλία του αποτελούν µνηµεία ανορθολογισµού και αντιεπιστηµο-
νικότητας; Και µετά φταίνε οι µαθητές που, στερούµενοι αυτή τη
γενική πολύπλευρη γνώση, δεν έχουν το γνωστικό υπόβαθρο για
να κρίνουν τα αποτελέσµατα µιας αναζήτησης, ας πούµε στο Go-
ogle ή στη Βικιπαίδεια, τις άµεσες σήµερα δηλαδή πηγές πληρο-
φόρησης σε σχέση µε οποιοδήποτε βιβλίο; Μήπως φταίει το όριο
των χαρακτήρων στο Twitter που οι µαθητές συχνά δυσκολεύον-
ται να χειριστούν συνθέτες προτάσεις και να χρησιµοποιήσουν
πλουσιότερο λεξιλόγιο ή µήπως φταίει ο τρόπος που διδάσκον-
ται τη γλώσσα στο σχολείο µέσα από συνταγές µαγειρικής και
διαφηµίσεις; Και ο ελάχιστος χρόνος των µαθητών δεν είναι
αυτός που κάνει το YouTube στα µάτια τους την πιο εύκολη ψυ-

χαγωγία; Και πώς να µην τους φαίνονται το Facebook και το In-
stagram ως η πιο άµεση µορφή κοινωνικοποίησης µε την οποία
αναπτύσσουν τις διαπροσωπικές τους σχέσεις όταν το σχολείο
και ο τρόπος ζωής που τους επιβάλλονται δεν τους διαµορφώ-
νουν διαφορετικό υπόβαθρο για να αναπτύξουν και αυτές τις κοι-
νωνικές τους σχέσεις;

Οι µαθητές, λοιπόν, χρειάζονται ένα σχολείο που να τους προ-
σφέρει ολόπλευρη µόρφωση, ώστε να µπορούν να καταλαβαί-
νουν τι συµβαίνει γύρω τους, γιατί συµβαίνει, ποιος φταίει, πώς
µπορεί να αλλάξει αυτό και σε ποια κατεύθυνση µπορεί να γίνει.
Αντί γι’ αυτό, το σχολείο του ΣΥΡΙΖΑ, το λύκειο του ΣΥΡΙΖΑ, τους
οδηγεί στην εποχή του Μεσαίωνα και προβλέπει –ακούστε- τα
µόνα µαθήµατα που θα κάνουν υποχρεωτικά όλοι οι µαθητές της
τρίτης λυκείου να είναι η νεοελληνική γλώσσα και γραµµατεία,
όπως ήταν κάποτε τα λατινικά, την εποχή του Γαλιλαίου και τα
θρησκευτικά βεβαίως µαζί και η γυµναστική.

Τι σηµαίνει αλήθεια αυτό; Σηµαίνει ότι δεν θα διδαχθούν όλοι
οι µαθητές τη βιολογία και τη θεωρία της εξέλιξης του Δαρβίνου,
ούτε τους αµυντικούς µηχανισµούς ούτε το ανοσοποιητικό σύ-
στηµα του ανθρώπου. Σηµαίνει ότι δεν θα διδαχτούν όλοι οι µα-
θητές µαθηµατικά, βασικά στοιχεία στατιστικής, σηµαίνει ότι δεν
θα διδαχτούν όλοι οι µαθητές ιστορία και συγκεκριµένα ολό-
κληρη τη σύγχρονη παγκόσµια και ελληνική ιστορία από το 1815
µέχρι σήµερα, γιατί αυτό σηµαίνει. Δηλαδή πολλοί µαθητές, οι
περισσότεροι, δεν θα γνωρίσουν στο σχολείο γεγονότα όπως η
Βιοµηχανική Επανάσταση, η Ελληνική Επανάσταση, οι Βαλκανι-
κοί Πόλεµοι, ο Α’ και ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος, η αντίσταση του
λαού µας τα χρόνια της Κατοχής, ο Εµφύλιος, η χούντα του
1967-1974, η Μεταπολίτευση και βεβαίως τα αντίστοιχα επιστη-
µονικά και πνευµατικά δηµιουργήµατα όλης αυτής της εποχής.

Κι, όµως, αν δεν ήταν η θηλιά αυτού του εξεταστικού ανταγω-
νισµού, ο µαθητής που ονειρεύεται να σπουδάσει φυσική θα
ήθελε πραγµατικά να ξέρει πάρα πολύ σε ποιο ιστορικό, σε ποιο
κοινωνικό πλαίσιο έζησαν και δούλεψαν ο Γαλιλαίος, ο Νεύτω-
νας, ο Αϊνστάιν, τι τροφοδότησε τη σκέψη τους, πώς κατέληξαν
σε αυτές τις σπουδαίες επιστηµονικές ανακαλύψεις τους και όχι
να κάθεται να αποµνηµονεύει, όπως τους θέλετε εσείς, ξερούς
τύπους.

Ο µαθητής που ονειρεύεται να σπουδάσει πληροφορική θα
ήθελε πραγµατικά να ξέρει πώς ο άνθρωπος µπόρεσε να χειρα-
γωγήσει τους νόµους της φύσης, ώστε να κάνει την πληροφορία
να µεταδίδεται µε ασύλληπτες ταχύτητες σε κάθε γωνιά του κό-
σµου και όχι να κάθεται να µαθαίνει ξερούς αλγόριθµους στο
σχολείο σας.

Ο µαθητής που θέλει να σπουδάσει οικονοµικά θα ήθελε να
ξέρει πώς λειτουργούν και πώς αναπτύχθηκαν τα επιτεύγµατα
της επιστήµης και της τεχνικής που αναµορφώνουν συνεχώς την
παραγωγική βάση της οικονοµίας και όχι να διδάσκεται ότι ο ερ-
γαζόµενος είναι κόστος -κάτι σας θυµίζει αυτό- για την επιχεί-
ρηση και ότι οι βιοµήχανοι, οι εφοπλιστές και οι τραπεζίτες είναι
αυτοί που τάχα κινούν την οικονοµία και όχι ο πραγµατικός πα-
ραγωγός του πλούτου, δηλαδή η εργατική τάξη.

Ο µαθητής που ονειρεύεται να σπουδάσει ιατρική, νοσηλευ-
τική, θα ήθελε να ξέρει πώς και γιατί οι συνθήκες της ζωής της
εργατικής τάξης επιδεινώνουν την υγεία της και όχι ότι η υγεία
του λαού είναι κόστος για την οικονοµία, που πρέπει να το πε-
ριορίσουµε και τα φάρµακα πρέπει να είναι πανάκριβα για να
κερδίζουν οι φαρµακοβιοµήχανοι.

Ο µαθητής που θέλει να σπουδάσει ιστορία θα ήθελε να µπο-
ρεί να επεξεργαστεί τα οικονοµικά δεδοµένα και να κατανοεί τις
επιστηµονικές ανακαλύψεις κάθε εποχής και όχι να βρίσκει στα
σχολικά βιβλία «παρά των βασιλιάδων τα ονόµατα», όπως λέει ο
Μπρεχτ.

Με δυο λόγια, όλοι οι µαθητές θα ήθελαν να µάθουν αυτά που
τους στερεί το λύκειο που φτιάχνει ο ΣΥΡΙΖΑ και τους στερούσε
βεβαίως και το σχολείο που υπάρχει µέχρι σήµερα. Αυτό που σί-
γουρα δεν θα ήθελε και δεν θέλει ο µαθητής είναι να µπαίνει σε
αυτή την εξοντωτική διαδικασία του σηµερινού λυκείου που ετοι-
µάζει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Βλέπετε, έρχεται αυτός ο πρωτοφανής, στα ιστορικά εκπαι-
δευτικά χρονικά της πατρίδας µας, περιορισµός της γενικής παι-
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δείας κατά ένα σχολικό έτος, γιατί αυτό είναι, και αυτό γίνεται
µε την υπογραφή του ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή µε αυτούς που κάποτε
έβγαζαν πύρινους λόγους και έγραφαν ατελείωτα άρθρα στην
«ΑΥΓΗ» για τη δωδεκάχρονη εκπαίδευση.

Ακόµα και αυτή η πολυδιαφηµισµένη εξαγγελία σας περί
δήθεν ελεύθερης πρόσβασης στα πανεπιστήµια, πάει και αυτή,
την κατάπιαν οι εξετάσεις πανελλαδικού τύπου για το εθνικό απο-
λυτήριο του λυκείου.

Το αίτηµα, κλείνοντας, για ένα σχολείο, που να µορφώνει και
όχι να εξοντώνει, δένεται µε τις διεκδικήσεις των φοιτητών να µα-
θαίνουν ολοκληρωµένα την επιστήµη τους, να σπουδάζουν χωρίς
εµπόδια και να δουλεύουν πάνω στο αντικείµενο των σπουδών
τους µε δικαιώµατα. Το αίτηµα δηλαδή για το ενιαίο δωδεκά-
χρονο σχολείο δένεται µε το αίτηµα τελικά για συνολικότερες ρι-
ζικές αλλαγές στην οικονοµία και την κοινωνία. Και αυτή την
αγωνιστική απάντηση της νέας γενιάς, το ΚΚΕ τη στηρίζει παν-
τού.

Θα ήθελα ακόµα να πω µια κουβέντα για τρεις κρισιµότατες
τροπολογίες, κατά την άποψή µας, που καταθέτει το ΚΚΕ και πε-
ριµένουµε να γίνουν αποδεκτές από την ηγεσία του Υπουργείου.
Νοµίζουµε ότι η κατοχύρωση βαθµολογίας, την οποία θυµίζουµε
κατάργησε ο Αρσένης του ΠΑΣΟΚ το 1997, είναι σήµερα, έτσι
όπως έχουν οδηγηθεί τα πράγµατα, στοιχειώδες µέτρο για τη
στήριξη των φτωχών, των αδύναµων µαθητών, έτσι ώστε να κα-
ταφέρουν σιγά-σιγά να πάνε στη σχολή που θέλουν για να σπου-
δάσουν, όπως επίσης και το δικαίωµα των µετεγγραφών χιλιάδων
φοιτητών που δεν πληρούν τα οικονοµικά κριτήρια τα οποία τα
έχετε πάει στον πάτο –τα έχετε χαµηλώσει πάρα πολύ- για αυτό
και λέµε εµείς ότι πρέπει να γίνουν στις 25.000 το οικογενειακό
εισόδηµα προσαυξανόµενο µε 5.000 για κάθε παιδί, έτσι ώστε να
µπορέσουν και οι φοιτητές των φτωχών οικογενειών να σπουδά-
σουν, παίρνοντας µετεγγραφή, εννοείται.

Τέλος, για τους αποφοίτους των ΤΕΙ, για αυτούς δηλαδή που
µένουν εκτός του ν συν 2, υπάρχει τροπολογία του ΚΚΕ που
απαντάει στο τι θα γίνουν και αυτοί, ώστε να µην αποτελέσουν
ένα ακόµα µεγάλο κοµµάτι κατηγοριοποιηµένων πτυχίων και να
ισοτιµηθούν τα πτυχία τους µε αυτούς που είναι µετά το 2001 και
για όλους τους προηγούµενους ακόµα και µε κύκλο µαθηµάτων
αν χρειαστεί -ο οποίος βεβαίως θα πρέπει να παρέχεται δωρεάν
και µε δυνατότητα εξ αποστάσεως- να φροντίσει το Υπουργείο
και η πολιτεία, ώστε αυτοί οι άνθρωποι να ισοτιµήσουν τα πτυχία
τους.

Γι’ αυτά και περισσότερα, αν χρειαστεί, θα µιλήσω στις δευτε-
ρολογίες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συ-
νοδοί καθηγητές από το Γυµνάσιο Πλωµαρίου της Λέσβου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Μεγαλοµύστακας από την Ένωση Κεν-
τρώων.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο, θα
ήθελα να αναδείξω το γεγονός ότι σήµερα βρισκόµαστε µία
ηµέρα µετά από την ηµεροµηνία που πλήγωσε, πόνεσε, ταλαι-
πώρησε τον τόπο µας, τους πολίτες, τη δηµοκρατία µας.

Βρισκόµαστε πενήντα δύο χρόνια µετά την 21η Απριλίου, που
καταλύθηκε το δηµοκρατικό πολίτευµα. Χιλιάδες συµπολίτες
µας, το ξέρουµε όλοι, εκδιώχθηκαν, βασανίστηκαν, ακόµη και θα-
νατώθηκαν για την ελευθερία, για να είµαστε εµείς σήµερα στο
πολίτευµα της δηµοκρατίας. Οφείλουµε να τιµούµε τους ήρωες,
τον κάθε Έλληνα και την κάθε Ελληνίδα που έδωσαν και τη ζωή
τους ακόµη για το µέλλον, για την πατρίδα µας.

Οφείλουµε, εποµένως, να ασκούµε τα καθήκοντά µας, δηλαδή
να νοµοθετούµε µε περίσκεψη, δικαιοσύνη, µέριµνα, αντικειµε-
νικότητα, αξιοκρατία, ισότητα και πάντοτε προς όφελος του κυ-
ρίαρχου λαού, ιδιαίτερα όταν ερχόµαστε να συζητήσουµε τόσο
σοβαρά θέµατα, όπως αυτό που θα συζητήσουµε σήµερα και
αφορά την παιδεία. Έχοντας αυτά στο µυαλό µας, πρέπει όλοι
να καταλάβουµε ότι εικόνες σαν αυτές που προηγήθηκαν στην
έναρξη της σηµερινής συζήτησης δεν αρµόζουν στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, στην ελληνική δηµοκρατία.

Ας µπούµε, όµως και στο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που η
πλειονότητα της κοινωνίας, καλώς ή κακώς, περιµένει να δει τι
θα συµβεί µε το λύκειο και την εισαγωγή στα ΑΕΙ. Σήµερα θα µι-
λήσω µε τριπλή ιδιότητα: ως Βουλευτής, όντας Βουλευτής Σερ-
ρών µε την Ένωση Κεντρώων, ως παιδαγωγός, όντας
νηπιαγωγός, αλλά και ως εκπρόσωπος της νέας γενιάς, όντας ο
νεότερος Βουλευτής που εξελέγη το 2015. 

Το σχέδιο νόµου αυτό έχει έκταση πλέον των χιλίων σελίδων,
τετρακόσιες από αυτές αφορούν τις νοµοθετικές διατάξεις και
εκτείνεται σε 225 άρθρα, αν εξαιρέσουµε το τελευταίο, που
αφορά την έναρξη ισχύος αυτού του νοµοσχεδίου. Επίσης, στο
νοµοσχέδιο αυτό διατρέχονται θέµατα από όλο το φάσµα της εκ-
παίδευσης, γι’ αυτόν τον λόγο πιστεύουµε ότι θα έπρεπε να έχει
µελετηθεί πολύ πιο σωστά, πολύ πιο δηµοκρατικά. Και λέω δη-
µοκρατικά γιατί θα έπρεπε να έχει γίνει µία σοβαρή συζήτηση,
να υπήρχε ο απαραίτητος χρόνος για να µπορούµε να εξετά-
σουµε όλα τα ζητήµατα και όλες τις διατάξεις αυτού του νοµο-
σχεδίου. 

Δεν αµφιβάλλει κανείς ότι ένα τόσο µεγάλο σχέδιο νόµου, ένα
τέτοιο νοµοθέτηµα θέλει χρόνο. Θέλει πολύ χρόνο όχι µόνο για
να εξεταστεί, αλλά και για να στηθεί. Έχουν περάσει, όµως, τρία
χρόνια από την άνοιξη του 2016, όταν ανακοινώθηκαν τα πορί-
σµατα του τελευταίου εθνικού διαλόγου για την παιδεία και ερ-
χόµαστε σήµερα να το συζητήσουµε.

Η κοινωνία, λοιπόν, και η εκπαιδευτική κοινότητα µέσα από
πλήθος ενδιάµεσων και πολλές φορές αλληλοσυγκρουόµενων
δηλώσεων τα τελευταία χρόνια για το τι θα ισχύσει στο λύκειο,
για την εισαγωγή στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, έδωσε
τον χρόνο και την ανοχή για αυτό το ζήτηµα, καθώς είναι κάτι
που την πονάει και την ενδιαφέρει, είναι κάτι που αφορά τα παι-
διά µας, ίσως ό,τι πιο πολύτιµο έχουµε στη ζωή. 

Ωστόσο, αυτές οι αλληλοσυγκρούσεις και οι αλληλοσυγ-
κρουόµενες δηλώσεις είναι ένα αγκάθι. Χαρακτηριστικά θα ανα-
φέρω ένα παράδειγµα. Στις 17 Μαΐου του 2016, την πρώτη
χρονιά ισχύος του συστήµατος πανελλαδικών που τώρα εφαρ-
µόζεται, το Τµήµα Παιδείας ΣΥΡΙΖΑ αναφερόταν, µαζί µε τις
ευχές στους τότε υποψηφίους για τις πανελλήνιες, σε ένα ενιαίο
λύκειο θεωρίας και πράξης και σε ελεύθερη πρόσβαση στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση -σας το διαβάζω αυτολεξεί. 

Την ίδια περίοδο, µάλιστα, το πόρισµα της Επιτροπής του Εθνι-
κού και Κοινωνικού Διαλόγου για την Παιδεία µε Πρόεδρο τον κ.
Αντώνη Λιάκο, στις 27 Μαΐου του 2016, ανέγραφε στην ενότητα
«Το Νέο Λύκειο» και στην παράγραφο «Πρόταση για ένα διαφο-
ρετικό λύκειο» στη σελίδα 27: «Οι εξετάσεις για το απολυτήριο
να διενεργούνται ενδοσχολικά, αλλά µε εγγυήσεις εγκυρότητας
και αξιοπιστίας. Θα ήταν δυνατόν να εξεταστεί ώστε σε κάθε λύ-
κειο τα θέµατα να προέρχονται από κεντρική βάση και να παρά-
γονται µε αυτόµατο τρόπο και σταθµισµένη δυσκολία, όπως
προβλέπεται σε πολλά εκπαιδευτικά συστήµατα εντός και εκτός
Ευρώπης. Η επιτυχής περαίωση των σπουδών στο λύκειο είναι
µία από τις προϋποθέσεις εισόδου στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση».

Ενώ στην παράγραφο «Απόκτηση Εθνικού Απολυτηρίου», στη
σελίδα 32, έρχεται και µας λέει: «Τα θέµατα ορίζονται είτε µε ενι-
αία διαδικασία, λόγου χάριν από τον Οργανισµό Εξετάσεων,
ώστε να έχουν σταθµισµένη δυσκολία είτε είναι διαφορετικά για
κάθε λύκειο, αλλά θα προέρχονται από µία κοινή βάση θεµάτων,
θα επιλέγονται τυχαία µε χρήση αλγορίθµων και θα έχουν επίσης
σταθµισµένη δυσκολία, ώστε να αποφεύγονται διακυµάνσεις,
όπως τα θέµατα του SAT, του GMAT.

Και καταθέτω σχετικά τόσο τα έγγραφα από τον εθνικό διά-
λογο όσο και από το Τµήµα Παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ.
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστα-
κας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει πρόβληµα, εποµένως. Όταν εσείς -και όταν λέω εσείς,
εννοώ της Κυβέρνησης- δεν έχετε µία µεταξύ συνεννόηση, τότε
πώς ο κόσµος θέλετε να έχει ξεκάθαρη εικόνα για το τι πρόκειται
να συµβεί;

Δυστυχώς αυτό το νοµοθέτηµα, όπως είπα και πριν, έρχεται
απελπιστικά αργά. Το πιο πιθανό είναι να µην εφαρµοστεί ή και
αν εφαρµοστεί να καταργηθεί, καθώς κανένας δεν µπορεί να
είναι σίγουρος, ειδικότερα τώρα µε την κατάσταση όπως τη γνω-
ρίζουµε ότι θα συνεχίσετε εσείς. Άλλωστε, έχει κάνει ξεκάθαρο
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι µόλις θα αναλάβει τα ηνία και αν
τα αναλάβει, αυτός ο νόµος, όπως και πολλοί άλλοι, θα καταρ-
γηθούν. 

Δηλαδή, τι έχουµε µπροστά µας; Θα ξεκινήσουµε τα παιδιά
µας τον Σεπτέµβριο στη Γ’ λυκείου µε ένα άλφα πρόγραµµα µα-
θηµάτων, όπως είναι η Κοινωνιολογία, για παράδειγµα, αντί των
Λατινικών και όταν θα γίνουν οι εκλογές, αν γίνουν τον Οκτώβριο,
τα παιδιά δεν θα ξέρουν τι θα συµβεί.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν είπαµε αυτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Υπάρχει µεταβατική πε-

ρίοδος. Εποµένως αυτό είναι που πρέπει να ξεκαθαριστεί και να
το ακούνε όλοι. Είναι καλό να υπάρχει η διευκρίνιση, ωστόσο
αυτό σε καµµία περίπτωση δεν κάνει καλό στους νέους της
χώρας µας.

Δεν ξεφεύγει, επίσης και αυτό το σχέδιο νόµου από τη µοίρα
πολλών άλλων που διαχρονικά έχουν κατατεθεί και έχουν κενά
υλοποίησης. Ποιος θα τα διορθώσει και πότε;

Είναι πραγµατικά παράδοξο το πώς θέλετε εµείς σήµερα να
συζητήσουµε για ένα τέτοιο σχέδιο. Πάντοτε υπήρχε ένα χρονικό
διάστηµα µη αιφνιδιασµού σε αλλαγές πανελληνίων εξετάσεων
και γενικότερα σε αλλαγές στο λύκειο, που τώρα κάτι τέτοιο δεν
βλέπουµε να υπάρχει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Ερωτώ: Όσοι και όσες θα διαγωνιστούν στις πανελλαδικές µε
Λατινικά, θα διαγωνιστούν το καλοκαίρι του 2020 µε Λατινικά ή
µε Κοινωνιολογία τελικά; Τι πρόβλεψη υπάρχει για τα παιδιά αυτά
για το 2020; Θα θέλαµε να την ακούσουµε από τον κύριο
Υπουργό. Πρόβλεψη, ας πούµε, υπήρξε για µη χρήση του απο-
λυτηρίου στην πρόσβαση των ΑΕΙ µέσω των πανελλαδικών, ει-
δικά για το 2020. 

Προτείνουµε αν δεν υπάρχει να ενταχθεί άµεσα στο σχέδιο
νόµου και στις τελικές και εξουσιοδοτηµένες διατάξεις εδάφιο,
που όσοι και όσες είτε απόφοιτοι αυτού του σχολικού έτους είτε
των προηγούµενων ετών από τότε που εφαρµόζεται το ισχύον
σύστηµα, δηλαδή απόφοιτοι των ετών από το 2015-2016 και ως
το 2018-2019 και είναι υποψήφιοι ή υποψήφιες πανελλαδικών
εξετάσεων φέτος, το 2019, να έχουν δικαίωµα και το 2020 να δια-
γωνιστούν στα µαθήµατα που διδάχθηκαν και ως τώρα διαγωνί-
ζονταν και να ενταχθούν στο νέο σύστηµα από το ακαδηµαϊκό
έτος 2021-2022 και µετά.

Σκοπός δεν είναι να νοµοθετούµε όπως µας βολεύει, όπως δι-
ευκολύνεται ο εκάστοτε Υπουργός, αλλά να προσαρµόζονται οι
διαδικασίες στους ανθρώπους, στους πολίτες αυτής της χώρας. 

Επιπλέον -και είναι εξαιρετικά σηµαντικό αυτό, ειδικά για εµάς-
δεν δόθηκε ο κοινοβουλευτικός χρόνος να συζητηθεί και να συν-
διαµορφωθεί έστω και τώρα. Και αυτά που είπε ο Υπουργός στην
αρχή, εµείς δεν τα δεχόµαστε. Ολοκληρώθηκε η επιτροπή, τριών
συνεδριάσεων αντί για τέσσερις, περίπου, σε ένα εικοσιτετρά-
ωρο. Δεν ξέρω πώς το βλέπετε εσείς αυτό.

Εκτιµά κάποιος ή κάποια συνάδελφος εδώ µέσα ότι υπήρξε
σωστή µελέτη είτε στην Αντιπολίτευση είτε στην Κυβέρνηση;
Εµείς εκτιµάµε πως όχι και δεν πρόκειται να δεχτούµε κάτι αντί-
θετο, όπως και αν ακούγεται αυτό, καθώς δεν µπορεί η ανθρώ-
πινη φύση να εξετάσει αυτό το µέγεθός και τον όγκο
πληροφοριών. Μόνο για να αναφερθούµε στα άρθρα, σε ένα-ένα
ξεχωριστά, χρειάζονται ώρες ολόκληρες, το είπα και στην επι-
τροπή το αναφέρω και σήµερα.

Θα κάνω, επίσης, άλλη µια επανάληψη και θα αναφέρω ένα
ακόµη παράδειγµα, για να καταλάβετε ότι τέτοιου είδους σχέδια
πρέπει να έχουν χρόνο να αναπτυχθούν. Χαρακτηριστικά, σας
ξαναλέω για το νοµοσχέδιο 2525/1997. Είχε έρθει στη Βουλή λί-
γους µήνες µετά την εκλογική νίκη του ΠΑΣΟΚ το 1996. Είχαν
γίνει εκλογές στις 22 Σεπτεµβρίου. Πολλοί συµφώνησαν, πολλοί
διαφώνησαν. Είδαµε ότι στο πέρασµα του χρόνου εφαρµόστη-
καν οι εξετάσεις, άλλαξαν πολλά θέµατα στο λύκειο. Μάλιστα,
άλλαξαν και τα βιβλία τότε και αυτό αποτελούσε µια µεταρρύθ-
µιση.

Ωστόσο, τα ίδια βιβλία βλέπουµε ότι διδάσκονται ακόµη και
σήµερα. Είναι χαρακτηριστικό αυτό που είπα ότι βιβλία µας δεν
αναφέρουν την εύρεση νερού στον Άρη και την ανακάλυψη του
ανθρώπινου γονιδιώµατος. Με τα βιβλία του 1996 υποστηρίχθηκε
και το πρόγραµµα µαθηµάτων του λυκείου επί υπουργίας Δια-
µαντοπούλου το 2011 και του λυκείου επί υπουργίας Αρβανιτο-
πούλου το 2013. Πάµε και σήµερα να εφαρµόσουµε ένα νέο
σύστηµα, έχοντας την ίδια βάση.

Θα δώσω δύο συγκεκριµένα παραδείγµατα για να καταλάβετε
τι εννοώ. Τα σχολικά βιβλία Βιολογίας και Διαχείρισης Φυσικών
Πόρων, που διδάσκονται στην Α’ λυκείου από το 2011 και το 2013
αντίστοιχα, είναι βιβλία που από το 1998 διδάσκονταν σε ανώ-
τερη τάξη.

Έχει καταντήσει ατυχώς το πρόγραµµα σπουδών του λυκείου
µια κοπτοραπτική, που ανεβοκατεβαίνουν τάξεις και τµήµατα
ύλης και σχολικά βιβλία και δεν µιλάµε καθόλου για αυτά τα ου-
σιώδη θέµατα. Δεν µπορούµε να κάνουµε την αλλαγή χωρίς να
έχουµε φροντίσει τις βάσεις µας.

Ερχόµαστε τώρα και για άλλα εµβληµατικά, µιας και είναι της
µόδας η λέξη αυτή πλέον, µαθήµατα του νέου λυκείου, όπως η
ερευνητική εργασία. Επίσης εδώ θέλω να γνωρίζει η Αίθουσα ότι
από το 2011 που καθιερώθηκε έως και σήµερα δεν έχει αναπτυχ-
θεί στο ψηφιακό σχολείο ούτε ένα ολιγοσέλιδο φυλλάδιο για τον
µαθητή. Το µόνο που έχει έρθει είναι ένα αναρτηµένο βιβλίο µε
εκπαιδευτικό και επιµορφωτικό υλικό και αυτό είναι -εντός εισα-
γωγικών η λέξη- καινοτοµικό, αλλά και εξεταζόµενο µάθηµα.

Καλές, λοιπόν, οι διαδικασίες fast track που επιλέγετε, αλλά
όχι για θέµατα παιδείας. Είναι ίσως µόνο για εύρεση επενδυτικών
κονδυλίων. Εκεί θα έπρεπε να δηµιουργείτε γρήγορες διαδικα-
σίες, να δίνετε γρήγορες λύσεις και πάντοτε, βέβαια, έχοντας ως
γνώµονα το εθνικό συµφέρον και όχι το οικονοµικό όφελος των
ξένων. Δεν είναι οι διαδικασίες fast track για την παιδεία, δεν είναι
για την εκπαιδευτική κοινότητα, δεν είναι για τα παιδιά µας. Δεν
είναι για το µέλλον που ελπίζουµε ότι θα έρθει σε αυτή τη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω ξαναπεί, αλλά θα το ξαναπώ ότι το πείραµα δεν είναι εκ-
παιδευτική µέθοδος για να δρούµε έτσι στην παιδεία µας.

Φτάνουµε στο τέλος αυτής της κοινοβουλευτικής περιόδου,
που ξεκίνησε το 2015 και το µόνο που θα µείνει για ακόµη µια
φορά σε σχέδιο νόµου για την παιδεία είναι το ταµπούρωµα σε
κοµµατικά κάστρα, σε κόσµους αντίθετους, σε εχθρούς µε λά-
φυρο τα παιδιά. Που είναι η συναίνεση; Όλοι έχουν ανέβει σε
αυτό το Βήµα να µιλήσουν για θέµατα παιδείας και έχουν ανα-
φέρει τουλάχιστον µια φορά τη συναίνεση. Πόσο κοντά είναι
αυτό το σχέδιο νόµου το οποίο κατατέθηκε στο πλαίσιο του εθνι-
κού διαλόγου; Εσείς πραγµατικά πιστεύετε ότι θα είναι βιώσιµο
αυτό το σχέδιο νόµου; Τι φταίει η εκπαιδευτική κοινότητα; Έχετε
αναρωτηθεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μεγαλοµύ-
στακα, πρέπει να κλείνετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι οι
οµιλητές είχαν πολύ παραπάνω χρόνο φυσικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήνω. Ήδη έχω
αφήσει τέσσερα λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ναι, ναι. Άλλος µίλησε και
είκοσι δύο λεπτά. Θα τελειώσω, γιατί είναι ίσως το τελευταίο σχέ-
διο νόµου για την παιδεία και είναι πραγµατικά πολύ σηµαντικό
να τοποθετηθούµε.

Θα ήθελα, επίσης, να χρησιµοποιήσω και τον χρόνο από τη
δευτεροµιλία µου…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα το βάλω αυτό,
όπως δεν µπήκε και στους άλλους, για να έχετε το δικαίωµα…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλώς µια συντή-
ρηση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Τι πετύχαµε λοιπόν; Σίγουρα δεν πετύχαµε τη συναίνεση σε

τέτοια δύσκολα χρόνια, όπως είναι τα χρόνια των µνηµονίων. Το
ότι το νοµοσχέδιο έρχεται να ψηφιστεί τώρα, τόσο αργά, δεν µας
δίνει ελπίδες ότι κάτι θα αλλάξει.

Το ξέρετε πολύ καλά ότι η Ένωση Κεντρώων κάθε φορά που
ζητήθηκε να συµµετέχει σε διάλογο ή συζήτηση για θέµατα παι-
δείας, ήταν εκεί. Μάλιστα, τον Μάιο και συγκεκριµένα, στις 24
Μαΐου του 2016, καταθέσαµε και ολοκληρωµένο πρόγραµµα για
όλες τις βαθµίδες, το οποίο θα καταθέσω και για όποιον θέλει να
το δει. Μέχρι και για την λίγο αργότερα καθηµερινά έναρξη του
σχολείου αναφερθήκαµε σε εκείνες τις προτάσεις µας. Είχαµε
πει, µάλιστα, το σχολείο να ξεκινάει στις 8.30’ και να τελειώνει
στις 14.00’, βασισµένοι πάντοτε σε διεθνείς µελέτες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστα-
κας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι προτάσεις µας του 2016 ήταν στοχευµένες, εµπεριστατω-
µένες και το πιο σηµαντικό, ήταν µικρού ή µηδενικού κόστους.
Μπορούσαν να εφαρµοστούν άνετα στην εκπαιδευτική αυτή δια-
δικασία. Μεταξύ άλλων, προτείναµε διαµόρφωση σχολείου, στην
οποία θέση θα έχουν ο σεβασµός των ανθρώπινων δικαιωµάτων,
η ισότητα, η ενεργητική µάθηση, η συµµετοχή, ένα σχολείο που
όλες οι αξίες που βλέπουµε ότι θα έπρεπε να λειτουργούν µέσα
στην κοινωνία θα ήταν εκεί.

Μιλήσαµε για υποχρεωτική εκπαίδευση στο δηµοτικό και γυ-
µνάσιο τριάντα ωρών, αλλά σε τάξεις το πολύ είκοσι µαθητών,
γιατί αυτό χρειάζεται η παιδεία µας. Μιλήσαµε για εξασφάλιση
κτηρίων µε κατάλληλες υλικοτεχνικές υποδοµές. Να κάνουµε επι-
τέλους πράσινα κτήρια, φιλικά προς το περιβάλλον, γιατί και
αυτό είναι µέρος της παιδείας και της εκπαίδευσης. Να αξιοποι-
ήσουµε όλα τα ευρωπαϊκά προγράµµατα. Προτείναµε την ανα-
κατανοµή των πόρων και η αύξηση των πόρων για την παιδεία
στον προϋπολογισµό να φτάσει στο 5%, γιατί η επένδυση στα
παιδιά µας είναι αυτή που θα επιφέρει το µεγαλύτερο όφελος
στη χώρα µας. Εφαρµογή δράσεων θέλουµε, επίσης, µέσα από
τις θέσεις µας για την απαλοιφή εντελώς της µαθητικής διαρ-
ροής. Μιλήσαµε για διαµόρφωση και υλοποίηση κατάλληλων και
στοχευµένων επιµορφωτικών προγραµµάτων για τους εκπαιδευ-
τικούς, για την παρουσία ψυχολόγου και συµβούλου σε όλα τα
σχολεία, σε όλες τις σχολικές µονάδες και κυρίως, την υιοθέτηση
των αποφάσεων του Συνηγόρου του Παιδιού -και αυτό είναι ίσως
το πιο σηµαντικό- που αφορούν ζητήµατα σχολικής ζωής και θε-
σµοθέτηση της άµεσης εφαρµογής τους στα σχολεία της χώρας
µας.

Θεωρούµε καθοριστικής σηµασίας την ενηµέρωση των σχο-
λείων σε πραγµατικό χρόνο για τις αποφάσεις αυτές, ενώ αξίζει
να σηµειωθεί ότι το 36,6% των υποθέσεων που απασχόλησαν
από το 2003 έως το 2015 τον Συνήγορο του Παιδιού αφορούσαν
στην εκπαίδευση.

Καταθέτω, µάλιστα, στα Πρακτικά τη σχετική έκθεση του Συ-
νηγόρου του Παιδιού, µε αφορµή το τότε σχέδιο για το λύκειο
επί υπουργίας Αρβανιτοπούλου, όπου µεταξύ άλλων λέει: «Είναι
σηµαντικό να επιτευχθεί η αποσύνδεση του λυκείου και η ανώ-
τατη εκπαίδευση. Επισηµαίνουµε την ανάγκη που συγκλίνει τόσο
µε τους σκοπούς του σχολείου όσο και µε τις επιθυµίες της σχο-
λικής κοινότητας».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστα-
κας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα το διαβάσω όλο, καθώς έχω καταθέσει στα Πρακτικά
το έγγραφο.

Καταθέτω και το έγγραφο του Συνηγόρου του Πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστα-
κας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μεγαλοµύ-
στακα, ούτως ή άλλως, πρέπει να κλείνετε, παρακαλώ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι αυτό που εµείς θα κάναµε, αν ήµα-

σταν αυτή τη στιγµή σε θέση κυβέρνησης, είναι πολλά βασικά.
Δεν ξέρω η διαχείριση του χρόνου πώς θα είναι. Πραγµατικά,
είναι δύσκολο να σταµατήσεις να µιλάς, όταν τα θέµατα είναι
τόσο σηµαντικά. Είναι η προαγωγή και απόλυση των µαθητών
λυκείου µε τη διαδικασία που ήδη περιγράψαµε σε υπόλοιπες
επιτροπές, εισαγωγή στα ΤΕΙ και ΑΕΙ και σε όλα τα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα µε διαδικασίες ΑΣΕΠ. Όταν εσείς ζητάτε
από τους εκπαιδευτικούς να εισαχθούν µε έναν συγκεκριµένο
τρόπο, δεν µπορούµε να ερχόµαστε σήµερα και να επιβαρύ-
νουµε πολύ περισσότερο τους µαθητές.

Θα καταθέσω και άλλα δύο έγγραφα και µε αυτά θα τελειώσω,
που αφορούν τις πανελλήνιες εξετάσεις χηµείας, αλλά και τα θέ-
µατα του εξαιρετικού διαγωνισµού χηµείας της Ένωσης Χηµικών
της ίδιας χρονιάς, για να καταλάβετε τι συµβαίνει στο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα και πόσο παράδοξο είναι όλο αυτό που ζούµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστα-
κας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είπα και στην επιτροπή ότι µπορεί να είµαστε ένα µικρό κόµµα,
ωστόσο νοµίζω ότι έχουµε δείξει µεγάλο θάρρος και έχουµε
κάνει µεγάλο έργο σε ό,τι αφορά στα θέµατα της εκπαίδευσης.
Αυτό, όµως, που µας λυπεί είναι το γεγονός ότι δεν µας λαµβά-
νετε υπ’ όψιν. Είναι πολύ δύσκολο να συµµετέχεις σε έναν διά-
λογο όπου ένας από τους δύο ή ένας από όλους δεν ακούει.

Η Ένωση Κεντρώων σε αυτό το σχέδιο νόµου θα ψηφίσει
«παρών» επί της αρχής, «παρών» και επί όλων των άρθρων,
καθώς δεν βλέπουµε να υιοθετείται κάτι από αυτά που έχουµε
πει, καθώς δεν βλέπουµε να υπάρχει η συνεργασία, η συναίνεση,
η σύνεση για να βγάλουµε ένα αποτέλεσµα σωστό και αποτελε-
σµατικό για όλα τα παιδιά µας. Αυτό που θέλω να έχουµε στο
νου µας είναι ότι όλοι θα κριθούµε εκ του αποτελέσµατος και η
ιστορία θα δείξει αν είχαµε κάνει το σωστό ή όχι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε, κύριοι συ-

νάδελφοι, επειδή δεν έρχεται άλλο νοµοσχέδιο και σε συνεν-
νόηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής, είπαµε να δείχνουµε µια
ανοχή στους χρόνους, την οποία, όµως, δεν θα αφήσω να ξεχει-
λώσει, γιατί τότε θα πάµε και τη Μεγάλη Τετάρτη, που δεν θα
γίνει, όπως αντιλαµβάνεστε. Επίσης, όταν η Κυβέρνηση εισηγεί-
ται επείγον, ξέρει και τους χρόνους.

Σε συνεννόηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής έχουµε κάνει χρο-
νοµέτρηση. Απόψε θα τελειώσουµε γύρω στις 23.00’. Αύριο θα
αρχίσουµε στις 10.00’, γιατί θα µιλήσουν πιθανότατα και οι πολι-
τικοί Αρχηγοί. Στις 13.00’ θα τελειώσουµε. Θα γίνει µία διακοπή
ενός τετάρτου και στις 13.15’ θα αρχίσει η ψηφοφορία. Το λέω
από σήµερα. Υποθέτω πως δεν υπάρχει κάποια αντίρρηση. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άρα οµοφώνως το

χρονοδιάγραµµα ενεκρίθη και θα γίνει, πρώτα ο Θεός, η ονοµα-
στική γύρω στις 13.30’, για να φύγουµε για τις πασχαλινές διακο-
πές. 

Η Βουλή και οι Επιτροπές θα ξεκινήσουν αµέσως µετά το
Πάσχα.

Επίσης, να σας πω ότι όταν οι εισηγητές έχουν µιλήσει είκοσι
λεπτά, δεν µπορώ να δώσω στον Υπουργό µόνο δώδεκα, ο
οποίος, επίσης, κανονικά είχε δώδεκα λεπτά. Το λέω εκ των προ-
τέρων, για να µην ακούω γρίνιες από κάτω. Θα βάλω είκοσι λεπτά
στον Υπουργό.

Θέλουν, όµως, να µιλήσουν για τρία λεπτά, ο καθένας για δύο
τροπολογίες, ο κ. Χαρίτσης πρώτος και ο κ. Αραχωβίτης δεύτε-
ρος. Για να τους απεγκλωβίσουµε, θα πάρουν τον λόγο πριν τον
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Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να

αναπτύξετε την τροπολογία σας.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµος, για να µην κατα-
χραστούµε τον χρόνο του Κοινοβουλίου.

Αναφέροµαι στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2128 και ειδικό
237. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γνωρίζετε πολύ καλά ότι πρό-
σφατα η Κυβέρνησή µας προχώρησε στην υλοποίηση της δέ-
σµευσής της για τη µετατροπή του Προγράµµατος «Βοήθεια στο
Σπίτι» σε µόνιµη δοµή του κοινωνικού κράτους, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του ν.4604/2019 µε τη δηµιουργία οργανικών δοµών
στους ΟΤΑ Α’ βαθµού στους δήµους σε όλη τη χώρα.

Στη ρύθµιση αυτή προβλέπεται ότι κάθε δήµος µπορεί να συ-
στήσει θέσεις προσωπικού που απασχολούνταν στο πρόγραµµα,
αριθµό θέσεων ίσο µε τον αριθµό των ατόµων που απασχολούν-
ται στο πρόγραµµα κατά την έναρξη ισχύος της εν λόγω διάτα-
ξης. Με τη συγκεκριµένη τροπολογία, χωρίς βεβαίως να
τροποποιούµε τον βασικό κανόνα του ως άνω περιορισµού, κα-
τόπιν αιτηµάτων όµως µικρών νησιωτικών δήµων, προχωρούµε
στην παροχή της δυνατότητας, ειδικά σε αυτούς τους µικρούς
νησιωτικούς δήµους, όπως ορίζονται µε το νόµο του «ΚΛΕΙ-
ΣΘΕΝΗ», δηλαδή σε δήµους µε πληθυσµό µέχρι τρεισήµισι χι-
λιάδες κατοίκους, να συστήσουν τόσες θέσεις µόνιµου
προσωπικού για το εν λόγω πρόγραµµα, όσες ήταν οι αρχικά
προβλεπόµενες στη σύµβαση που είχαν συνάψει µε την ΕΕΤΑΑ
το έτος 2011 ή 2012.

Αυτό συµβαίνει γιατί υπάρχουν µικροί νησιωτικοί δήµοι που σε
αυτή τη χρονική περίοδο, αυτά τα χρόνια, δηλαδή το 2011 και
2012, έχασαν κάποιες θέσεις προσωπικού, έφυγε κάποιο από
αυτό το προσωπικό. Θα έχουν, λοιπόν, τη δυνατότητα µε τη συγ-
κεκριµένη ρύθµιση να επανέλθουν στον αριθµό του προσωπικού
για αυτό το πολύ σηµαντικό κοινωνικό πρόγραµµα, το «Βοήθεια
στο Σπίτι», που είναι πλέον µόνιµος θεσµός του κοινωνικού κρά-
τους. Θα µπορούν να επανέλθουν στον αρχικό αριθµό εργαζο-
µένων. Αυτό ικανοποιεί και τη συνταγµατική επιταγή για ειδική
προστασία της νησιωτικότητας, µε αυτή την πληρέστερη στελέ-
χωση των µικρών νησιωτικών δήµων.

Είναι και αυτή µία ακόµα ρύθµιση της Κυβέρνησής µας που
έρχεται να προστεθεί σε πολλές άλλες που έχουν γίνει το τελευ-
ταίο διάστηµα για τη στήριξη της νησιωτικότητας, τη στήριξη των
µικρών νησιωτικών δήµων, ειδικά σε ένα τόσο σηµαντικό, τόσο
ευαίσθητο κοινωνικό πρόγραµµα, όπως είναι το «Βοήθεια στο
Σπίτι». Για αυτό καλώ και όλες τις πτέρυγες της Βουλής να υπο-
στηρίξουν την εν λόγω ρύθµιση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αραχωβίτη,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και
τον Υπουργό Παιδείας για τη δυνατότητα που µας δίνει να κατα-
θέσουµε µία τροπολογία σήµερα.

Πρόκειται για µια παράταση του άρθρου 36 του ν.4061, µε το
οποίο δινόταν η δυνατότητα παραχώρησης αγροτικών ακινήτων
σε κατά κύριο επάγγελµα αγρότες και ανέργους. Η αρχική προ-
θεσµία ήταν τρία έτη, για να γίνει η διαδικασία. Ωστόσο, µε έγ-
γραφο-αίτηµα από την Ένωση Περιφερειών Ελλάδος -το οποίο
θα καταθέσω και για τα Πρακτικά-, µας ζητήθηκε να παρατεί-
νουµε τις ήδη παραχωρήσεις για ένα έτος ακόµα, για µια καλ-
λιεργητική περίοδο µάλλον ακόµα, προκειµένου οι υπηρεσίες
των περιφερειών να είναι έτοιµες για τη διαδικασία της διανοµής.
Με τη σηµερινή τροπολογία ικανοποιούµε, λοιπόν, το αίτηµα της
ΕΝΠΕ και παρατείνουµε µέχρι 31 Οκτωβρίου του 2019 την πα-
ραχώρηση στους ήδη υφιστάµενους αγρότες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με τη δεύτερη παράγραφο, επειδή πολλοί από τους αγρότες
που είχαν δεχτεί τις παραχωρήσεις έχουν απωλέσει την ιδιότητα
του αγρότη και υπάρχει ο κίνδυνος να µείνουν αδιάθετες εκτά-

σεις, δίνουµε τη δυνατότητα αυτές οι αδιάθετες εκτάσεις, µε τις
ίδιες διαδικασίες που προβλέπει ο ν.4061, µε απόφαση του πε-
ριφερειάρχη, κατόπιν αιτήσεως των νέων δικαιούχων, δηλαδή
των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών και των νέων αγροτών, να
παραχωρηθούν σε καινούργιους δικαιούχους µέχρι πάλι την ίδια
ηµεροµηνία, δηλαδή µέχρι 31 Οκτωβρίου του 2019. Μετά από
αυτή την ηµεροµηνία και σύµφωνα µε τη δέσµευση της ‘Ενωσης
Περιφερειών ελπίζουµε ότι οι περιφέρειες θα είναι έτοιµες να
προχωρήσουν στη διανοµή, σύµφωνα µε την κανονική διαδικασία
που προβλέπει ο ν.4061.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Γαβρόγλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο ολοκληρώνουµε

τις µεταρρυθµιστικές και νοµοθετικές πρωτοβουλίες ενός τερά-
στιου µεταρρυθµιστικού σχεδίου που άρχισε µε τον εθνικό διά-
λογο για την παιδεία το 2016, τις συζητήσεις στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, τις συζητήσεις µε επιστηµονικούς και
συνδικαλιστικούς φορείς, όπως και µε τις συγκλήτους των ΑΕΙ.
Είναι τρία χρόνια εντατικών διαβουλεύσεων, µε εντάσεις, µε αν-
τιρρήσεις αλλά και µε πάρα πολλά επιχειρήµατα.

Η µεγάλη µεταρρύθµιση, που προχωρήσαµε για την ανώτατη
εκπαίδευση, όταν ολοκληρωθεί τον Σεπτέµβριο του 2020, έρχε-
ται να συναντήσει την µεταρρύθµιση για το λύκειο, ακριβώς
επειδή δεν µπορούν αυτά τα δύο πράγµατα να είναι ξεχωριστά.

Πρέπει να είναι σαφές, επειδή δηµιουργούνται, δυστυχώς,
πάρα πολλές εντυπώσεις, ότι τον Σεπτέµβριο του 2017 είχα κα-
λέσει στο γραφείο µου, και ανταποκρίθηκαν στην πρόσκληση,
όλα τα κόµµατα και επισκέφθηκα και την κ. Γεννηµατά στο γρα-
φείο της στη Βουλή, για να συζητήσουµε το θέµα του λυκείου.
Έκτοτε, εκτός από το Ποτάµι, κανένα άλλο κόµµα, κανένα απο-
λύτως, δεν έστειλε συγκεκριµένες προτάσεις. Το σοβαρότερο
ερώτηµα δεν είναι αν διαφωνούµε στις λύσεις. Είναι αν συµφω-
νούµε στο πρόβληµα. Εδώ εντυπωσιάζει η εκκωφαντική σιωπή
της Αντιπολίτευσης. 

Θέλουν -ναι ή όχι;- να συνεχιστεί η σηµερινή κατάσταση; Θέ-
λουν να είµαστε µία χώρα, µία χώρα ολόκληρη, χωρίς την Γ’ λυ-
κείου; Γιατί σήµερα δεν υπάρχει Γ’ λυκείου, σήµερα υπάρχει Γ’
λυκείου µόνο στα χαρτιά. Τα παιδιά από τον Μάρτιο και µετά δεν
πηγαίνουν στο σχολείο, η καθηµερινότητα ακυρώνει τους εκπαι-
δευτικούς, παρ’ όλες τις ηρωικές προσπάθειες που κάνουν οι άν-
θρωποι αυτοί να κρατήσουν στο πόδι την Γ’ λυκείου. Είναι ένα
λύκειο µε απαξιωµένο το απολυτήριο και κοστίζει στις οικογέ-
νειες κάθε χρόνο 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να πηγαίνει µόνο
το 30% να σπουδάζει αυτό που στοιχειωδώς επιθυµεί.

Ερώτηµα λοιπόν πρώτο: Συµφωνείτε σε αυτή τη διαπίστωση;
Αυτό δεν έχει αστερίσκους. Συµφωνείτε, ναι ή όχι; Διότι αν συµ-
φωνείτε, τότε να δούµε τι λύσεις υπάρχουν. Αν δεν συµφωνείτε
υπάρχει χάος ανάµεσά µας και το χάος είναι στην ανάγνωση της
καθηµερινότητας και της πραγµατικότητας. Τέρµα λοιπόν η υπο-
κρισία, τέρµα στο να λέµε όλοι ότι µια χαρά είναι ουσιαστικά τα
πράγµατα κι ας αλλάξουµε ένα βιβλίο εδώ, ας αλλάξουµε ένα
µάθηµα εκεί. Όχι, η Γ’ λυκείου δεν υπάρχει και αυτό είναι ένα
εθνικό πρόβληµα, είναι ένα πρόβληµα στο οποίο υποθηκεύεται
το µέλλον εκατοντάδων χιλιάδων νέων παιδιών. Θα το σταµατή-
σουµε ή όλοι θα συνεχίσουµε να έχουµε την υποκρισία σε αυτό
το ιδιόµορφο θέατρο παραλόγου;

Και ξέρετε, δεν υπάρχει σοβαρή ευρωπαϊκή χώρα που το απο-
λυτήριο να µην παίζει ένα ρόλο να µπαίνει στο πανεπιστήµιο. Δεν
µπορεί να είναι τόσο απαξιωµένο το απολυτήριο. Βεβαίως, είναι
απαξιωµένη η Γ’ λυκείου και βεβαίως είναι απαξιωµένο και το δη-
µόσιο σχολείο, διότι δεκάδες χρόνια προπαγάνδας υπονόµευσαν
το δηµόσιο σχολείο, το οποίο όµως, παρ’ όλη την επίθεση που
δέχτηκε στάθηκε στα πόδια του. Στάθηκε στα πόδια του, γιατί σε
είκοσι χρόνια, όταν τα παιδιά αυτά θα συζητούν µε τα παιδιά
τους για το τι ήταν αυτή η τραγική περίοδος που πέρασε η χώρα
µας, θα υπάρχει ένα ερώτηµα και το ερώτηµα θα είναι: «Γιατί δεν
κατέρρευσε η εκπαίδευση στα χρόνια της κρίσης;». Και η εκπαί-
δευση δεν κατέρρευσε γιατί έχουµε τους εκπαιδευτικούς µας,
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γιατί πήραν την κατάσταση στην πλάτη τους, παρ’ όλο που τους
έσουραν τα εξ αµάξης τόσα χρόνια οι κυβερνήσεις αυτές.

Εµείς λοιπόν λέµε ότι, εάν τυχόν θέλουµε να δούµε στα σο-
βαρά την Γ’ λυκείου, την Γ’ λυκείου θα την κατανοήσουµε ως
εξής: Είναι µία χρονιά ανάµεσα στην ολοκλήρωση των εγκύκλιων
σπουδών και στο πρώτο έτος του πανεπιστηµίου. Είναι µία µετα-
βατική χρονιά. Αυτή είναι ο χαρακτήρας της λυκειακής εκπαίδευ-
σης. Είναι ένα έτος στο οποίο συνεχίζονται βεβαίως οι εγκύκλιες
σπουδές, αλλά όχι στο πλαίσιο των γενικών µαθηµάτων, αλλά
στο πλαίσιο αυτών των µαθηµάτων που σε ετοιµάζουν να µπεις
στο πανεπιστήµιο. Είναι ένας προπαρασκευαστικός χρόνος και
είναι µαθήµατα που γίνονται στο σχολείο, δεν είναι µαθήµατα
που γίνονται στο φροντιστήριο. Το φροντιστήριο δεν λέει ψέµατα
σε κανέναν. Λέει «Έλα σε εµένα και θα σε ετοιµάσω να µπεις στο
πανεπιστήµιο», δεν λέει «Έλα σε εµένα να σε µορφώσω». 

Εδώ λοιπόν το σχολείο πρέπει να ξαναπάρει την πρωτοβουλία
και την πρωτοπορία στη µόρφωση των παιδιών µας και την ετοι-
µασία για το πανεπιστήµιο. Και γι’ αυτό λέµε «λίγα µαθήµατα,
πολλές ώρες». Στο τέλος της Β’ λυκείου ολοκληρώνονται οι εγ-
κύκλιες σπουδές, στην Γ’ λυκείου θα έχουµε τέσσερα µαθήµατα
και τα µαθήµατα αυτά θα είναι σε βάθος, θα είναι έξι ώρες, θα
δώσουµε τη δυνατότητα στους καθηγητές να έχουν µία άνεση
στο σχολείο και κυρίως θα δώσουµε τη δυνατότητα και στα παι-
διά να συζητάνε µε τους καθηγητές και µεταξύ τους, και όχι αυτό
που γίνεται τώρα. Χώρος συζήτησης πρέπει να είναι το σχολείο,
όχι µόνο χώρος µόρφωσης. Και σήµερα, έτσι όπως είναι αγχω-
µένα τα παιδιά και πιεσµένοι οι εκπαιδευτικοί, ακυρώνεται και
ένας παιδευτικός ρόλος του λυκείου. 

Βεβαίως, στο θέµα της απόκτησης του απολυτηρίου, δεν θα
γίνεται το απολυτήριο όπως γίνεται σήµερα, δηλαδή βάζει ο κα-
θηγητής τα θέµατα και ο καθηγητής διορθώνει τα γραπτά µε
ανοιχτά τα ονόµατα όλων. Διότι όλοι οι γονείς, ας µην πούµε
όλοι, ένας µεγάλος αριθµός γονέων πιέζει τους καθηγητές για
να έχουν τα παιδιά βαθµούς «19» και «20». Δεν επιτρέπεται αυτό.
Υπάρχει ένα ηθικό έλλειµµα εδώ, υπάρχει ένα ηθικό έλλειµµα
από όποιον γονέα πάει και πιέζει εκπαιδευτικό. Ας αφήσουµε
τους εκπαιδευτικούς µας να κάνουν τη δουλειά τους. Δεν επιτρέ-
πεται αυτή η κατάσταση, αυτή η πίεση στους εκπαιδευτικούς
µας. Άρα το απολυτήριο, από εδώ και στο εξής, κατ’ αρχάς θα
διορθώνεται από εκπαιδευτικούς των διπλανών σχολείων, µε τα
ονόµατα κλειστά, ώστε να µην έχουν οι εκπαιδευτικοί και αυτή
την αφόρητη πίεση, για την οποία οι άνθρωποι δεν έχουν καµµία
ευθύνη.

Βεβαίως, υπήρχε πάλι και σήµερα αυτή η κλάψα, αν θέλετε,
για τις κλασικές σπουδές. Κοιτάξτε, αν κάποιοι αναβαθµίσαµε τις
κλασικές σπουδές, είναι αυτή η Κυβέρνηση. Γελάτε, κυρία Κερα-
µέως…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι, γελάω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Γελάτε, γιατί προφανώς δεν έχετε
βαθιά γνώση τού τι συνιστά κλασικές σπουδές. 

Τις αναβάθµισε, γιατί η έµφαση είναι στη µαγεία των κειµένων,
δεν είναι σε φορµαλισµούς. Η µαγεία των κειµένων έχει µεγάλη
σηµασία και αυτή πρέπει να τη µαθαίνουν όσο περισσότεροι µα-
θητές γίνεται. Και, βεβαίως, για τα Λατινικά που είχε γίνει τόση
φασαρία κ.λπ., προφανώς εµείς τα θεωρούµε µάθηµα που πρέ-
πει να διδάσκεται, είναι κατ’ επιλογήν µάθηµα, όποιοι θέλουν ας
το πάρουν. Γιατί µόνο τα µαθήµατα που εξετάζονται είναι σο-
βαρά µαθήµατα και όλα τα υπόλοιπα κατά τη γνώµη σας δεν
είναι;

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, επίσης, ιδρύεται για πρώτη
φορά το Εθνικό Κέντρο Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών. Το Εθνικό
Κέντρο Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών είναι παρά τω Ελληνικώ
Ανοικτώ Πανεπιστηµίω, όπου θα γίνει πλήρης χρήση και της τε-
χνολογίας και της τεχνογνωσίας για εξ αποστάσεως και διά
ζώσης συνεχή επιµόρφωση των εκπαιδευτικών µας.

Βεβαίως, δεν άκουσα τίποτα για τους δεκαπέντε χιλιάδες διο-
ρισµούς. Είµαστε οι πρώτοι, µε απόφαση της Κυβέρνησης προ-
φανώς, που µετά τον Αύγουστο του 2018, µετά το τέλος της
επιτροπείας, αποφασίσαµε να δοθούν δεκαπέντε χιλιάδες θέσεις
εκπαιδευτικών για τα επόµενα τρία χρόνια. Και ρωτώ την Αντιπο-

λίτευση: Τους θέλουµε αυτούς τους διορισµούς; Ο κ. Μητσοτά-
κης, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, δεν τους θέλει. Γιατί, απ’ ό,τι καταλα-
βαίνω, στο ερώτηµα «θέλεις τους διορισµούς;» η απάντηση δεν
είναι «να δούµε», η απάντηση είναι «ναι, τους θέλω». Να τους
αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο; Βεβαιότατα. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Τους ψηφίσαµε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Τους ψηφίσατε; Περιµένετε. Τι ψηφί-
σατε ακριβώς; 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Το µόνο που είχε κοστολογήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Περιµένετε. Τι ψηφίσατε; Ψηφίσατε το
κοµµάτι του προϋπολογισµού. Κοιτάξτε να δείτε, επειδή αυτό το
έχετε κάνει συχνά. Έγινε και στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής,
αν θυµάστε. Ψηφίσατε κατ’ αρχήν το νοµοσχέδιο, καταψηφίσατε
τα άρθρα που ιδρύουν το πανεπιστήµιο και µετά έρχεστε και λέτε
«Μα, εµείς το ψηφίσαµε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής». Κοι-
τάξτε, αυτά όλα λέγονται «δηµιουργική λογιστική» εκφρασµένη
σε ψηφοφορίες.

Ως προς τη νέα αρχιτεκτονική των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων τώρα: Εδώ πρέπει να καταλάβουµε το εξής και αυτό
να είναι µε µεγάλη σαφήνεια προς τους πολίτες µας. Για πρώτη
φορά στην ιστορία της ελληνικής εκπαίδευσης οι µαθητές µας
θα κληθούν να συµπληρώσουν µηχανογραφικό όπου θα υπάρ-
χουν µόνον πανεπιστηµιακά τµήµατα. Τελεία και παύλα. Δεύτε-
ρον, η χώρα επιτέλους αποκτά πανίσχυρους πανεπιστηµιακούς
χώρους, που την ευθυγραµµίζουν µε τις εξελίξεις στην Ευρώπη.
Γιατί όλο για Ευρώπη µιλάτε, µόνο που όταν έρχεστε σε αυτά,
την ξεχνάτε την Ευρώπη. Το ισχυρό, δικτυωµένο πανεπιστήµιο
θα είναι το πανεπιστήµιο του µέλλοντος για την έρευνα και τη
γνώση. Ακριβώς αυτό γίνεται και στην Ευρώπη αυτή τη στιγµή
και αυτό έπρεπε να γίνει και στη χώρα µας, και όχι αυτός ο απί-
στευτος κατακερµατισµός. 

Τέλος, για το µεγάλο εύρηµα ότι καταργείται η τεχνολογική
εκπαίδευση -βεβαίως εγώ δεν καταλαβαίνω ποια τεχνολογική εκ-
παίδευση, που είχε και τµήµατα µαιευτικής και τµήµατα νοσοκό-
µων και τµήµατα διοίκησης κ.λπ.- αυτά είναι του παρελθόντος. 

Προσπαθήστε να εκσυγχρονιστείτε µε το παρόν. Το παρόν δεν
έχει αυτή τη διαφορά ανάµεσα στη θεωρία και την πράξη. Δεν
έχει θεωρία και εφαρµογή της θεωρίας. Είναι τελειωµένο µεθο-
δολογικά. Είναι τελειωµένο ιστορικά. Και γι’ αυτό στην Ευρώπη
δεν έχουµε πια τέτοιοι είδους πανεπιστήµια εφαρµοσµένων επι-
στηµών. Γιατί και τα πολυτεχνεία είναι τεχνολογική εκπαίδευση.
Και όλων των ειδών τα τµήµατα στα πανεπιστήµια είναι τεχνολο-
γική εκπαίδευση και όχι η υποτιµηµένη στη συνείδησή σας τε-
χνολογική εκπαίδευση που ήταν µε τα ΤΕΙ. Και είδαµε ποια ήταν
η πολιτική σας σχεδόν για το σύνολο των ΤΕΙ.

Εδώ, για πρώτη φορά, η επαγγελµατική και τεχνολογική εκ-
παίδευση συναρθρώνεται στο πλαίσιο ενός πανεπιστηµιακού συ-
στήµατος. Και αυτό δεν γίνεται µε όλα να µείνουν το ίδιο. Θα
γίνουν νέα προγράµµατα σπουδών. Έχουµε τα πανεπιστηµιακά
ερευνητικά κέντρα. Έχουµε τα διετή προγράµµατα σπουδών.
Έχουµε µια άλλη αρχιτεκτονική. Μια αρχιτεκτονική που έχει µια
εξαιρετική δυναµική. Και ξέρετε; Υπάρχει και κάτι άλλο. Εµείς
δεν λέµε «θα». Εµείς λέµε ότι το κάναµε κιόλας. Ρωτήστε το Ιόνιο
Πανεπιστήµιο. Ρωτήστε το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων. Ρωτήστε το
Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας. Ρωτήστε το Πανεπιστήµιο Αθηνών.
Ρωτήστε το Γεωπονικό. Ρωτήστε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττι-
κής, να δείτε τη δυναµική της νέας αρχιτεκτονικής. 

Όλα είναι τέλεια; Αλίµονο αν ήταν τέλεια. Κάτι δεν θα πήγαινε
καλά. Πλην όµως, υπάρχει µια δυναµική. Υπάρχει µια πολύ θετική
δυναµική. Και αυτή την πιστώνεται εξ ολοκλήρου η πολιτική της
Κυβέρνησής µας για τον ενιαίο χώρο έρευνας και εκπαίδευσης.
Και προσέξτε το αυτό. Γιατί δεν βοηθάει το εθνικό έργο αναβάθ-
µισης των πανεπιστηµίων µας όταν εκφυλίζεται στο ότι συνενώ-
νονται τα ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια. Τίποτα πιο ψευδές από αυτό.

Η νέα αρχιτεκτονική έχει τέσσερις παραµέτρους: Πρώτον, εν-
τελώς καινούργια τµήµατα σε νέα γνωστικά αντικείµενα. Δεύτε-
ρον, συνέργειες των τµηµάτων των ΤΕΙ µε αντίστοιχα των
πανεπιστηµίων. Τρίτον, πανεπιστηµιακά ερευνητικά κέντρα µε
ερευνητικά ινστιτούτα. Και, τέταρτον, διετή προγράµµατα σπου-
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δών για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, που θα µπαίνουν χωρίς εξε-
τάσεις και θα είναι δωρεάν. Και θα παρέχουν τα διετή προγράµ-
µατα σπουδών πτυχία επαγγελµατικών προσόντων ευρωπαϊκών
προδιαγραφών. Αυτό είναι. Και έχουµε δώσει ήδη εκατόν πε-
νήντα θέσεις για τα ιδρύµατα, τα οποία σας ανέφερα. Ήδη έχουν
δοθεί. Μοιράζονται στις συγκλήτους τώρα, αυτή τη στιγµή. Και
δίνουµε νοµοθετηµένα άλλες πεντακόσιες θέσεις για το πλαίσιο
αυτού του εγχειρήµατος και για τα τµήµατα εκείνα που έχουν
πολύ µεγάλη ανάγκη από τα υπόλοιπα πανεπιστήµια. Επίσης, για
πρώτη φορά µετά το 2010 νοµοθετούµε την επαναπροκήρυξη
όλων των θέσεων, οι οποίες είναι αποτέλεσµα συνταξιοδοτή-
σεων. Αυτό που παγώσατε εσείς. Αυτό παγώσατε. Και µετά
κλαίτε για τα πανεπιστήµια. Επανέρχεται για πρώτη φορά µετά
το 2010. 

Άρα έχουµε ήδη εκατόν πενήντα θέσεις. Δίνουµε πεντακόσιες
θέσεις καθηγητών και τριακόσιες θέσεις από τις συνταξιοδοτή-
σεις συν χίλιες πεντακόσιες θέσεις νοµοθετηµένες -είναι ήδη η
προκήρυξη στον αέρα, δεν είναι και αυτό «θα», είναι στον αέρα-
για νέους επιστήµονες για ακαδηµαϊκή εµπειρία, που σηµαίνει
ότι µπορούν να διδάξουν µέχρι τρία µαθήµατα τον χρόνο. Και,
τέλος, δεκαπέντε εκατοµµύρια από ΕΣΠΑ για τα πανεπιστήµια
αυτά, για να µπορέσει να διευκολυνθεί η νέα αρχιτεκτονική.  

Και ξέρετε, κατά τη γνώµη µας, ένας από τους λόγους που,
πιστεύω, υπάρχει τέτοια πολύ µεγάλη ένταση -γιατί φάνηκε ότι
από επιχειρήµατα δεν υπάρχει, από ένταση υπάρχει αρκετή και
είδα, βεβαίως, και όλα τα µέσα που πρόσκεινται στην Αντιπολί-
τευση ότι το έχουν σηκώσει πάρα πολύ- είναι ο εξής: Δεν πι-
στεύατε ότι θα τα καταφέρουµε. Είναι τόσο απλό. Τόσο απλό.
Δεν το πιστεύατε. Δεν πιστεύατε ότι θα µπορέσουµε να ολοκλη-
ρώσουµε το θέµα µε τα πανεπιστήµια, µε τη νέα αρχιτεκτονική.
Και δεν πιστεύατε ότι θα µπορέσουµε να καταλήξουµε -µε πολ-
λές αλλαγές από το αρχικό σχέδιο, µε πολλές αλλαγές που ήταν
αποτέλεσµα των διαβουλεύσεων- στο θέµα του λυκείου. Γι’ αυτό
γίνεται όλη αυτή η φασαρία. Ειδάλλως, αντίστοιχα πράγµατα
έχουµε ψηφίσει και για τα υπόλοιπα πανεπιστήµια. 

Πολύ συγκεκριµένα τώρα: 
Για το Πανεπιστήµιο της Δυτικής Μακεδονίας: Θεωρούµε ότι

αναβαθµίζουµε το πανεπιστήµιο αυτό µε µία πάρα πολύ συγκρο-
τηµένη πολυτεχνική σχολή µε πρόσθετα τµήµατα και ινστιτούτα
στη Φλώρινα, στην Καστοριά, στην Πτολεµαΐδα και τα Γρεβενά,
όπως προφανώς και στην Κοζάνη. Εδώ, επίσης, έχουµε τη δυνα-
τότητα µετατροπής του Ατµοηλεκτρικού Σταθµού της Πτολεµαΐ-
δας σε ένα διεθνές κέντρο κινηµατογράφου. Και σε αυτό το
πλαίσιο θα προχωρήσουµε και στην ίδρυση ενός Τµήµατος Κι-
νηµατογράφου και στην ίδρυση ενός Τµήµατος Διαχείρισης Πο-
λιτισµικών Μονάδων. Επίσης, στην Κοζάνη διαθέτουµε µία από
τις κορυφαίες ευρωπαϊκές βιβλιοθήκες. Παρά αυτή τη βιβλιο-
θήκη, θα ιδρύσουµε ένα ινστιτούτο που έχει σχέση µε την έρευνα
γύρω από το βιβλίο καθώς και αρχειακά ζητήµατα. 

Το Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελλάδας: είναι ένα πανεπιστήµιο που
συγκροτείται από το υπάρχον Διεθνές Πανεπιστήµιο, από το ΤΕΙ
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και το ΤΕΙ Θεσσαλονίκης
µαζί µε το ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας. Το υπάρχον Διεθνές, για
το οποίο βγάλατε καταγγελίες στις εφηµερίδες, άρθρα στον
αέρα, κλπ.. Σας εξήγησε ο Πρόεδρος του Διεθνούς, ο κ. Στάµου,
προχθές ότι είναι ένα πανεπιστήµιο που µετά από έντεκα, δώ-
δεκα χρόνια έχει επτά µέλη ΔΕΠ και τα οικονοµικά του είναι σε
µια κατάσταση πάρα πολύ προβληµατική. Γι’ αυτό και ιδρύουµε
το Διεθνές Πανεπιστήµιο. Γι’ αυτό και θα είναι ένα δυναµικό εξω-
στρεφές ίδρυµα µε πολλά µαθήµατα και προγράµµατα στα αγ-
γλικά.

Το Πανεπιστήµιο Πατρών: Μεγάλη σπέκουλα γύρω από το Πα-
νεπιστήµιο Πατρών. 

Το Πανεπιστήµιο Πατρών, όπως διευκρίνισα και το πρωί, είναι
ένα πανεπιστήµιο που η σύγκλητός του πήρε µια οµόφωνη από-
φαση για τη Νοµική, για τη Γεωπονική. Και υπήρχε µια αρνητική
απόφαση για την ένταξη κάποιων άλλων τµηµάτων, είτε συνέρ-
γειες κάποιων άλλων τµηµάτων από τα ΤΕΙ. 

Ξέρετε, θέλω να είναι σαφές στην Αντιπολίτευση ότι µε τις
συγκλήτους δεν παίζουµε ποδόσφαιρο. Οι σύγκλητοι έχουν κάθε
δικαίωµα και δυνατότητα να πούνε τη γνώµη τους σε κάτι που

είναι εξαιρετικά σύνθετο και περίπλοκο. Αλίµονο, όπως σας είπα,
να έχουµε οµοφωνίες παντού. Εµείς, όµως, ως πολιτεία, αφού
έχουµε πάρει όλες αυτές τις γνώµες, έχουµε και την τελική ευ-
θύνη, όπως κάθε κυβέρνηση, να συνυπολογίζει τα πάντα και να
προχωράει. Έχουµε, λοιπόν, µια λογική. Υπάρχει µια αρχιτεκτο-
νική στο σχέδιό µας. Και προχωράµε µε αυτή την αρχιτεκτονική
θεωρώντας ότι υπάρχουν οι όποιες ενστάσεις, οι οποίες ως έναν
βαθµό έχουν αντιµετωπιστεί, αλλά και οι άλλες, όπως έγινε και
σε άλλα πανεπιστήµια, για τα οποία, βεβαίως, δεν θέλετε να µι-
λάτε, αλλά η ζωή η ίδια τα έλυσε µέσα από την καθηµερινότητα. 

Υπήρξε το αντίστοιχο πρόβληµα και στο Πανεπιστήµιο Πελο-
ποννήσου. Εδώ, όµως, υπήρχε και κάτι που εµείς προτείναµε και
δεν έγινε δεκτό, παρ’ όλο που ήταν εµµέσως µια απόφαση της
συγκλήτου. Υπάρχει ένα Τµήµα Πληροφορικής τετραετές. Εµείς
είπαµε να γίνει πενταετές. Είπαµε αυτό να γίνει Μηχανικών και
θα δούµε προοπτικά τι θα γίνει µε την Πολυτεχνική Σχολή. Εν
πάση περιπτώσει, συνεκτιµώντας όλα αυτά, πάρθηκε η απόφαση
που πάρθηκε. Εγώ λέω συνεκτιµάµε τις αποφάσεις αυτές, όπως
επίσης συνεκτιµάµε και τις µειοψηφούσες απόψεις των άλλων
πανεπιστηµίων, για τα οποία εµείς θα µπορούσαµε να πούµε «ξέ-
ρεις, είναι τόσα υπέρ µας και τόσα δεν είναι». Δεν θέλω να
µπούµε σε αυτές τις συγκρίσεις διότι δεν είναι σοβαρές συγκρί-
σεις. Εµείς αναµένουµε από τη Σύγκλητο του Πανεπιστηµίου Πε-
λοποννήσου να µας κάνει προτάσεις για την ίδρυση
Πολυτεχνικής Σχολής, όπως επίσης να επισπεύσει και τον φά-
κελο για το Κτηνιατρικό Τµήµα. 

Τέλος, για το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο, το οποίο
είναι µια µετεξέλιξη του ΤΕΙ Κρήτης, ενός ΤΕΙ που οι δείκτες του
αφήνουν πίσω επτά άλλα πανεπιστήµια και για το οποίο υπήρξε
άρνηση να συζητήσουν εκ µέρους του Πανεπιστηµίου Κρήτης
και του Πολυτεχνείου Κρήτης από µηδενική βάση, εµείς είµαστε
πολύ περήφανοι που τα τµήµατα αυτά, µε τα νέα προγράµµατα
σπουδών και τον κόσµο που θα πάρουν, θα γίνει ένας τρίτος,
εξαιρετικά σηµαντικός πόλος στην Κρήτη. Και, βεβαίως, για
πρώτη φορά το Λασίθι µπαίνει ισότιµα στον πανεπιστηµιακό
χάρτη της Κρήτης.

Ως προς τα πανεπιστήµια θέλω να δεσµευτούµε και να αρχί-
σουµε συζητήσεις για το θέµα των ΕΔΙΠ, για το θέµα όλων αυτών
των κατηγοριών που έχουν ένα ακατάστατο εργασιακό καθεστώς
και κυρίως ένα ακατάστατο ακαδηµαϊκό καθεστώς. Δεσµευόµα-
στε σε επόµενο νοµοσχέδιο, στις αρχές του καλοκαιριού, να αν-
τιµετωπίσουµε το θέµα του ΕΔΙΠ, του ΕΤΕΠ και αυτών των
κατηγοριών.

Τέλος, υπάρχει εδώ και τριάντα έξι χρόνια -τριάντα έξι χρό-
νια!- ένα πρόβληµα που κάθε κυβέρνηση υποσχόταν ότι θα το
λύσει. Εµείς θεωρούµε ότι είµαστε η πρώτη Κυβέρνηση που το
λύνει επί της ουσίας. Αυτό είναι οι τετραετείς µηχανικοί και οι
πενταετείς µηχανικοί.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι δεν µπορεί να συνεχίζεται κάτι που αγ-
γίζει τα όρια µιας εµφύλιας διαµάχης µέσα στο ίδιο επάγγελµα. 

Αυτό, λοιπόν, που λέµε είναι ότι τα τµήµατα µηχανικών που
είναι τετραετή, µε ακαδηµαϊκές διαδικασίες που θα εγκρίνει η
σύγκλητος, θα µπορούν να γίνουν πενταετή, σύµφωνα µε τα κρι-
τήρια που βάζουµε. Και αφού γίνουν πενταετή, επιτροπή, στην
οποία θα υπάρχει αυξηµένη εκπροσώπηση του Τεχνικού Επιµε-
λητηρίου, των πολυτεχνικών σχολών και ένας εκπρόσωπος του
Υπουργείου Παιδείας και ένας εκπρόσωπος του Υπουργείου Με-
ταφορών, θα αποφασίζουν αν αυτά τα πενταετή έχουν τις προ-
ϋποθέσεις για να έχουν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Αυτή είναι µια πάρα πολύ συγκεκριµένη διαδικασία µε πάρα
πολύ συγκεκριµένα κριτήρια. Αυτή τη διαδικασία θα ακολουθή-
σουµε. Επιλύουµε ένα πρόβληµα τριάντα έξι ετών. Το Τεχνικό
Επιµελητήριο µας ζήτησε να κάνουµε αλλαγές, τις οποίες δεχ-
θήκαµε και τις ενσωµατώνουµε. Θεωρούµε ότι επιτέλους θα
υπάρχει µια ήρεµη κατάσταση κοινωνικά, αλλά και µία δίκαιη κα-
τάσταση κοινωνικά. 

Το λέµε αυτό, διότι θα καταθέσουµε πριν το τέλος της συζή-
τησης, µε τον αντίστοιχο Υπουργό, τον κ. Σπίρτζη, και µία τρο-
πολογία όσον αφορά το τι θα γίνει µε τους παλαιότερους
πτυχιούχους.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας τα εξής: Υπάρχουν πολ-
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λές λεπτοµέρειες τις οποίες στη διάρκεια των τροπολογιών και
της αποδοχής τους θα ήθελα να διευκρινίσω.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζαβάρα, θέ-
λετε την οµιλία σας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Ξεκινάµε µε

τον κ. Τζαβάρα. Κάθε πέντε συναδέλφους…
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Και εγώ θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσείς, κυρία Βάκη,

θέλετε µετά τον κ. Τζαβάρα τον λόγο ή στο τέλος;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μετά τον κ. Τζαβάρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Βουλευτές δεν θα µιλήσουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζαβάρα, κάντε

µου τη χάρη να δώσω τον λόγο στους τέσσερις πρώτους οµιλη-
τές και µετά σε εσάς. Θα ακολουθήσουν πέντε οµιλητές, µετά η
κ. Βάκη και θα πάµε έτσι στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους. 

Άρα ξεκινάµε µε τον πρώτο οµιλητή, τον κ. Πέτρο Κωνσταντι-
νέα. Με βάση τον Κανονισµό είναι πέντε λεπτά ο χρόνος. Επειδή,
όµως, ξέρω ότι στα πέντε λεπτά δεν προλαβαίνετε να πείτε σχε-
δόν τίποτα, θα αφήνω επτά λεπτά. Όµως, στα επτά λεπτά θα τε-
λειώνουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Η πρώτη δεκάδα οµιλητών ποια είναι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η πρώτη δεκάδα έχει

ως εξής: Ο κ. Κωνσταντινέας, η κ. Αντωνίου, ο κ. Συντυχάκης,
στη θέση του κ. Βαρεµένου θα µπει ο κ. Κουράκης -έχουν συνεν-
νοηθεί- ο κ. Μπαξεβανάκης, η κ. Καραµανλή, ο κ. Ανδριανός, ο
κ. Αντωνιάδης, η κ. Τζάκρη και ο κ. Φωτήλας.

Τον λόγο, λοιπόν, έχει ο κ. Κωνσταντινέας.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητό Προεδρείο, κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα

να επικυρώσουµε µε την ψήφο µας ζητήµατα που αφορούν τον
ευαίσθητο χώρο του ελληνικού εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Στην Ελλάδα αν και έχει προταθεί κατά καιρούς η ελεύθερη
πρόσβαση στα ΑΕΙ, έως τώρα δεν είχε ποτέ τολµήσει καµµιά κυ-
βέρνηση να την εφαρµόσει, διότι οι διαφορετικές προτάσεις βα-
σίζονταν σε ιδέες που είτε ήταν ανέφικτες είτε δηµιουργούσαν
αµφιβολίες ως προς την αξιοπιστία του συστήµατος εισαγωγής. 

Το παρόν σχέδιο νόµου προτείνει για πρώτη φορά ένα σύ-
στηµα ελεύθερης πρόσβασης που δεν διαταράσσει την αξιοπι-
στία και τον αδιάβλητο χαρακτήρα των πανελλαδικών εξετάσεων. 

Η µέχρι τώρα εκπαιδευτική διαδικασία ακύρωνε επί της ουσίας
την ύπαρξη της Γ’ λυκείου. Δεν έχουµε δικαίωµα να παρατεί-
νουµε τη σηµερινή εκκρεµότητα, που νεκρώνει αυτή τη στιγµή
το σχολείο µας, που δηµιουργεί τεράστιες οικονοµικές πιέσεις
στις λαϊκές οικογένειες. Γιατί κανένας δεν πιστεύει ότι υπάρχει
αυτή τη στιγµή που µιλάµε Γ’ λυκείου που να επιτελεί µορφωτικό
ρόλο, µέσα από µία τροµερή πίεση για τα φροντιστήρια -και ξέ-
ρουµε τι λέµε και τι λέγαµε τόσο καιρό- που υποκαθιστούν αυτή
τη στιγµή το ελληνικό σχολείο. Είναι υποκριτικό από την πλευρά
µας να κάνουµε ότι δεν γνωρίζουµε, όταν όλοι µας, σαν γονείς,
έχουµε παιδιά που δίνουν πανελλαδικές εξετάσεις από τη Γ’ λυ-
κείου.

Είναι δεδοµένο ότι στη χώρα µας η ανώτατη εκπαίδευση έχει
δηµόσιο χαρακτήρα, ο οποίος κατοχυρώνεται πρώτα απ’ όλα
συνταγµατικά από το άρθρο 16 του Συντάγµατος. Σήµερα το
κράτος, µέσω της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας
και γενικότερα της Κυβέρνησης, εκτιµώντας, πρώτον, τις αλλα-
γές που έχουν συντελεστεί στις παραγωγικές δοµές της οικονο-
µίας, δεύτερον, το γεγονός ότι πλέον δεν υπάρχουν διαφορές
µεταξύ του πανεπιστηµιακού και του τεχνολογικού τοµέα της
ανώτατης εκπαίδευσης και, τρίτον, ότι η διεθνής πρακτική συνη-
γορεί υπέρ της κατάργησης αυτού του δίπολου, αποφασίζει,
ασκώντας τις αρµοδιότητές του στον τοµέα της εκπαιδευτικής
πολιτικής, να αναδιατάξει την ανώτατη εκπαίδευση έτσι ώστε να
ανταποκρίνεται στις νέες συνθήκες που προέκυψαν και µετά την
οικονοµική και κοινωνική κρίση στην Ελλάδα.

Θεωρούµε τη µεταρρύθµιση του Υπουργείου Παιδείας ως την
πιο σηµαντική των τελευταίων δεκαετιών, κύριε Γαβρόγλου, µαζί
µε τους άλλους Υπουργούς και τους Γενικούς Γραµµατείς, στον
χώρο της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Δηµιουργεί ισχυρά ΑΕΙ
µέσω συνεργειών, άθροισης δυνάµεων και πόρων, τόσο σε επί-
πεδο ανθρώπινου δυναµικού όσο και σε υποδοµών -δεν έχουµε
φοιτητές και απόφοιτους δύο ταχυτήτων- ερευνητικών πόλων σε
όλες τις περιφέρειες της χώρας που χαρακτηρίζουν αυτό που
κάνουµε τώρα. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το ΤΕΙ Πελοποννήσου µε το
Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου. Μέσα σε αυτό το νέο περιβάλλον
η συνένωση των παραπάνω, αποτελεί µονόδροµο και για τα δύο
ιδρύµατα, µε δεδοµένη τη δηµιουργία πολύ ισχυρών ΑΕΙ που
προέκυψαν από την ένταξη των ΤΕΙ στα πανεπιστήµια και σε όλες
τις περιφέρειες, έτσι όπως προανέφερε ο Υπουργός. Δηµιουρ-
γείται ένα ισχυρό Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου.

Οι συνενώσεις των ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια αποτελούν το φυ-
σικό και λογικό επακόλουθο αυτής της διαδικασίας, δεδοµένου
ότι τα ΤΕΙ και τα πανεπιστήµια είναι ΑΕΙ και η λειτουργία τους
διέπεται εδώ και χρόνια από τους ίδιους κανόνες. Επιπλέον,
έχουν υποβληθεί στις ίδιες διαδικασίες αξιολόγησης, µε τήρηση
ίδιων κριτηρίων, ίδιων κανόνων και ίδιων απαιτήσεων και τέλος,
η δοµή των προγραµµάτων σπουδών είναι παρόµοια. 

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, υπάρχουν µεγάλες διαφορές µε-
ταξύ µας αυτή τη στιγµή ως προς τον τρόπο αντίληψης της δη-
µόσιας εκπαίδευσης και µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση που
φέραµε για το άρθρο 16 καταλάβαµε πώς θέλετε την εκπαί-
δευση. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο πρόχειρος σχεδια-
σµός το 2013 του σχεδίου «ΑΘΗΝΑ», που οδήγησε σε αφανισµό
τµήµατα-κοσµήµατα, όπως αυτό της Λογοθεραπείας στην ιδιαί-
τερή µου πατρίδα, στην Καλαµάτα, το οποίο ευτυχώς η δική µας
Κυβέρνηση το έσωσε το 2017 και τώρα µε τη συνένωση ενισχύε-
ται ακόµη περισσότερο η τοπική κοινωνία της Μεσσηνίας µε ένα
ακόµη τµήµα, αναβαθµίζοντας τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του
νέου πανεπιστηµίου. 

Επίσης, µε συνενώσεις εµείς δηµιουργούµε νέες θέσεις εργα-
σίας, όταν εσείς απειλούσατε µε λουκέτα.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι µε τις συνενώσεις
δηµιουργούµε φοιτητές ίσων ευκαιριών, ίσων δικαιωµάτων, όταν
εσείς απαξιώνατε την τεχνολογική εκπαίδευση µε υποχρηµατο-
δότηση και εργασιακό µεσαίωνα των αποφοίτων. 

Το τελευταίο που έχω να σας πω είναι ότι, δυστυχώς για εσάς,
οι πολίτες έχουν και µνήµη και κρίση και µπορούν να αξιολογή-
σουν το εγκληµατικό σχέδιο του συντοπίτη µου και Πρωθυπουρ-
γού της Ελλάδας το 2013 µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» και τι πραγµατικά
συµβαίνει µε την τωρινή διακυβέρνηση. 

Εµείς προχωρούµε µαζί µε τους πολίτες. Εσείς πορεύεστε µε
τους µισθοφόρους δηµοσκόπους. Μπορείτε να µείνετε σ’ αυ-
τούς. Εµείς θα διασφαλίσουµε τη δηµόσια παιδεία, τα δηµόσια
εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Εσείς προσπαθείτε να τα ιδιωτικοποι-
ήσετε και να κάνετε απολύσεις. Αυτό είναι ένα µέτρο άλλης φι-
λοσοφίας µπροστά σ’ αυτά που κάνουµε. Ο κόσµος θα κρίνει τι
διασφαλίζουµε, τι φέρνουµε προς ψήφιση και τι θέλετε εσείς. Ο
κόσµος δεν ξεχνά. 

Να είστε καλά και ευχαριστώ το Προεδρείο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η κ. Μαρία Αντωνίου,
Βουλευτής Καστοριάς της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εξαρχής θα σας ζητήσω
ανοχή στον χρόνο, γιατί στις επιτροπές ήµασταν σε κοινοβου-
λευτική αποστολή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπα ότι για όλους
τους οµιλητές θα είναι δύο λεπτά επιπλέον.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχει φαί-
νεται ο Απρίλιος. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ο αρµόδιος Υπουργός
Παιδείας έρχονται να εφαρµόσουν το αλήστου µνήµης δόγµα
«αποφασίζουµε και διατάζουµε» και στον χώρο της παιδείας µε
διαδικασίες που αγγίζουν τα όρια του κοινοβουλευτικού πραξι-
κοπήµατος. Να ξέρετε, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι το «αποφασί-
ζουµε και διατάζουµε», ειδικά στα θέµατα παιδείας, δεν έχει
προηγούµενο στη µεταπολιτευτική Ελλάδα. 
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Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο χιλίων εκατόν είκοσι σελίδων,
διακοσίων είκοσι έξι άρθρων, που αφορά όλες τις βαθµίδες της
εκπαίδευσης και επηρεάζει άµεσα τις ζωές εκατοντάδων χιλιά-
δων µαθητών, φοιτητών, γονέων, που κατατέθηκε τα µεσάνυχτα
της προηγούµενης Τρίτης και συζητήθηκε µετά από λίγες ώρες
στην επιτροπή, για να ψηφιστεί µε τις διαδικασίες εξπρές, χωρίς
χρόνο, κύριε Υπουργέ, για επαρκή κοινοβουλευτικό διάλογο,
όπως σας επισηµαίνουµε. 

Τρία µέλη της επιτροπής την προηγούµενη εβδοµάδα, µε προ-
εξάρχοντα τον πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. Σεβαστάκη, έλει-
παν σε κοινοβουλευτική αποστολή. Όµως, δεν σας νοιάζει.
Απαξιώνετε και τους ίδιους σας τους συναδέλφους. 

Μια Κυβέρνηση και ένας Υπουργός σε αποδροµή, λοιπόν, επι-
χειρούν σήµερα µε ένα από τα τελευταία τους νοµοσχέδια -δεν
ξέρω, µπορεί να είναι και το τελευταίο του Υπουργείου Παιδείας-
να ισοπεδώσουν ολοκληρωτικά ό,τι άφησαν όρθιο στον χώρο της
εκπαίδευσης στα τέσσερα χρόνια της καταστροφικής τους πα-
ραµονής στη διακυβέρνηση της χώρας.

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αποτελεί την ταφόπλακα
της τεχνολογικής εκπαίδευσης στη χώρα µας, κύριε Υπουργέ.
Σήµερα ολοκληρώνετε, δυστυχώς, το καταστροφικό σας έργο,
για τη δήθεν, όπως σας αρέσει να λέτε, αναδιάταξη του ακαδη-
µαϊκού χάρτη. Καταργείτε τα τελευταία εναποµείναντα ΤΕΙ και
τα συγχωνεύετε άναρχα µε τα πανεπιστήµια, χωρίς εκθέσεις
σκοπιµότητας, χωρίς εκθέσεις βιωσιµότητας, χωρίς ακαδηµαϊκά
κριτήρια, χωρίς να λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τις εκθέσεις αξιολό-
γησης και χωρίς να διασφαλίζετε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
των αποφοίτων.

Αφού, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θέλετε να κάνετε αυτό, να κα-
ταργήσετε την τεχνολογική εκπαίδευση στη χώρα, γιατί το κά-
νετε τµηµατικά, ανά περιοχή, Αττική, Ήπειρο, Στερεά κ.λπ.; Να
σας απαντήσω; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Γιατί νοµοθετείτε µόνο µε ψηφοθηρικούς
και µικροκοµµατικούς όρους. Και νοµοθετείτε, όπως βλέπετε,
σήµερα στην Ολοµέλεια και είναι ειλικρινά λυπηρό µε τους Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ και του «ΤΡΙΓΥΡΙΖΑ»! Όµως, πιο επικίνδυνο
είναι ότι νοµοθετείτε, κύριε Υπουργέ, και µη γελάτε, θα τα ακού-
σετε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν γελώ µε εσάς, µιλώ µε τον κ. Φω-
τάκη.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μη γελάτε, θα τα ακούσετε όλα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο

Υπουργός και οµιλήτρια.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Το πιο επικίνδυνο, όµως, κύριε Υπουργέ,

είναι ότι νοµοθετείτε µε πολιτικούς εκβιασµούς, στο Πανεπιστή-
µιο Πατρών, στο Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου, όπως επιβεβαί-
ωσε και ο πρύτανης στην ακρόαση φορέων: «Είτε θα δεχθείς τη
συγχώνευση και των δύο ΤΕΙ είτε δεν θα πάρεις κανένα». Κοπτο-
ραπτική χειρίστου είδους, η οποία, δυστυχώς, αγγίζει και αποτε-
λειώνει την παιδεία!

Όλοι αυτοί, κύριε Υπουργέ, είναι σαν τη βαλβίδα σε µια χύτρα,
όπως και ο λαός µας, έτοιµοι να πεταχτούν µε την προκήρυξη
των εκλογών.

Παρεµπιπτόντως, αναφερθήκατε στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων
ως λαµπρό παράδειγµα και την ίδια στιγµή έβγαλε ανακοίνωση
η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, που καταδικάζει ου-
σιαστικά και λοιδορεί το σηµερινό σας νοµοθέτηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Πότε;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τώρα, ψάξτε να το βρείτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Σήµερα, τώρα;
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τώρα έβγαλε η σύγκλητος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο Σώµα απευθύνε-

στε, κυρία Αντωνίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εσείς, όµως, κύριε Γαβρόγλου, κάνετε τη

βρώµικη δουλειά που χρειάζεται και µετά αποχωρείτε από την
πολιτική. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η δηµοκρατία του ΣΥΡΙΖΑ. Και όχι µόνο
αυτό, αλλά µε όλα τα νέα τµήµατα που δηµιουργείτε ξεκάθαρα
προεκλογικά και ψηφοθηρικά εµπαίζετε, κύριε Υπουργέ, µε τον
χειρότερο τρόπο τις τοπικές κοινωνίες. Τους τάζετε νέα πανεπι-
στηµιακά τµήµατα στις πόλεις τους. Δεν λέτε, όµως, κουβέντα
για το εάν είναι λειτουργικά, θνησιγενή, για τα δικαιώµατα των
αποφοίτων που θα βγάλουν, εάν θα µπορούν να χρηµατοδοτη-
θούν, να στελεχωθούν µε το απαραίτητο διδακτικό προσωπικό ή
εάν θα αποτελέσουν µία ακόµη από τις προεκλογικές σας εξαγ-
γελίες.

Τα ίδια ισχύουν και για τα πανεπιστήµια της δυτικής Μακεδο-
νίας. Χορτάσαµε τα τέσσερα χρόνια της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
από ψέµατα, χορτάσαµε από εξαγγελίες που έµειναν στις καλέν-
δες και για να δούµε εάν θα είναι το τελευταίο σας ψέµα. 

Εδώ θα σας φέρω ένα παράδειγµα, κύριε Υπουργέ. Δηµιουρ-
γείτε, λέτε, νέες µαθηµατικές σχολές στη Στερεά και στην Καστο-
ριά. Ψηφοθηρικά σας ευχαριστούµε. Ως Βουλευτής Καστοριάς,
σας λέω, κάντε µας και εβδοµήντα σχολές. Αλήθεια, όµως, µπο-
ρείτε να καταθέσετε από κάποιον φορέα τις ανάγκες της ίδρυσης
αυτών των σχολών, την αποκατάσταση των αποφοίτων; Σας νοι-
άζει τι θα κάνουν µετά αυτοί οι απόφοιτοι, εάν θα βρουν κάπου
δουλειά; Εξετάσατε τις ανάγκες της χώρας σε δεξιότητες και σε
επαγγέλµατα που χρειάζεται; Τις λάβατε υπ’ όψιν στην αναδιάταξη
του ακαδηµαϊκού σας χάρτη, αυτού που λέτε ότι κάνετε;

Για τις πανελλαδικές είναι µεγάλο το ζήτηµα. Νοµίζω ότι ξα-
ναγυρνάµε πίσω, δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, µετά από τα σόου
του κ. Τσίπρα και τις δικές σας κυβιστήσεις. Ουσιαστικά έχουµε
χάσει το µέτρηµα για το πόσες αλλαγές έχετε κάνει. Το τραγικό,
όµως, της υπόθεσης, κύριε Υπουργέ, είναι ότι οι κυβιστήσεις και
τα σόου του κ. Τσίπρα έχουν άµεσο αντίκτυπο στις ζωές εκατον-
τάδων χιλιάδων οικογενειών, που δεν γνώριζαν πραγµατικά τι θα
τους ξηµερώσει. 

Σήµερα, λοιπόν, έρχεστε και τι κάνετε; Επαναφέρετε το παλιό
σύστηµα των τεσσάρων δεσµών, διαποτισµένο φυσικά, µε τις
δικές σας ιδεοληψίες και διαχωρίζετε τις σχολές σ’ αυτές της
ελεύθερης πρόσβασης και σ’ αυτές κατόπιν εξετάσεων. Δύο τα-
χυτήτων σχολές. Σας τα είπε και η εισηγήτριά µας.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στις διατάξεις για την έρευνα. Με το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο ο Υπουργός ολοκληρώνει το παράλληλο ερευνη-
τικό σύστηµα που ξεκίνησε µε τον ν.4559/2018 και την ίδρυση των
νέων ΠΕΚ, Πανεπιστηµίων Ερευνητικών Κέντρων, που περιλαµβά-
νουν ένα εξαιρετικά µεγάλο αριθµό ινστιτούτων, χωρίς όµως κα-
νέναν σχεδιασµό σχετικά µε τις υποδοµές, τις υπηρεσίες, το
προσωπικό και χωρίς καµµιά µελέτη σκοπιµότητας. 

Κύριε Φωτάκη, σας το έχουµε ξανατονίσει επανειληµµένως και
στα προηγούµενα νοµοσχέδια, τόσο εγώ όσο και η Ένωση Ελ-
λήνων Ερευνητών, αλλά φωνή βοώντος εν τη ερήµω! Συνεχίζετε
απτόητος το καταστροφικό έργο. Οι δοµές που δηµιουργείτε δεν
είναι συµβατές µε την υλοποίηση µιας ενιαίας εθνικής πολιτικής
για την έρευνα, δεν στηρίζονται στο ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο
για την έρευνα, αντίθετα παραβιάζουν τις διατάξεις για την
ίδρυση νέων ερευνητικών κέντρων, µεταξύ των οποίων περιλαµ-
βάνεται και η έκθεση από το ΕΣΕΚ. Εσείς το δηµιουργήσατε,
εσείς το είχατε στον νόµο. Ενισχύουν τον κατακερµατισµό αντί
της συνέργειας και δηµιουργούν επικαλύψεις στα θεµατικά αν-
τικείµενα. Ενισχύουν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου της
κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ακόµη δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν θα σας

δώσω ακόµη δύο λεπτά. Ένα λεπτό και θα ολοκληρώσετε.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ενισχύουν, λοιπόν, την εσωστρέφεια, αντί

για την εξωστρέφεια, αλλά και απαιτούν νέους πόρους, καθώς
προβλέπεται η χρηµατοδότησή τους από τον τακτικό προϋπολο-
γισµό.

Φτάνει πια η ίδρυση ερευνητικών ιδρυµάτων χωρίς πλάνο και
σχεδιασµό, η αχρείαστη κατασπατάληση δηµοσίου χρήµατος!
Θα πρέπει, επιτέλους, να δώσουµε έµφαση πώς θα αξιοποι-
ήσουµε τους υπάρχοντες ερευνητικούς οργανισµούς, να κά-
νουµε συνέργειες και να αυξήσουµε την εξωστρέφεια. Αυτός
είναι ο στόχος.
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Και µιας που αναφέρθηκα στον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Φω-
τάκη, νοµίζω πως είναι η καταλληλότερη στιγµή να απαντήσει
εδώ, µιας και δεν το έχει κάνει ως τώρα στη σχετική ερώτηση και
ΑΚΕ που του έχω καταθέσει, αντίγραφο της οποίας καταθέτω και
για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναφέροµαι φυσικά στις πρόσφατες αποκαλύψεις των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης, σύµφωνα µε τις οποίες ο γιος του κ. Φω-
τάκη έλαβε το 2017 υποτροφία ύψους 27.000 ευρώ από το ΕΛΙ-
ΔΕΚ ως υποψήφιος διδάκτωρ για το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο. 

Κύριε Φωτάκη, εδώ και τρία χρόνια ως εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας στο σχετικό νοµοσχέδιο σας είχα κατηγορήσει ευ-
θέως ότι δηµιουργείτε το ΕΛΙΔΕΚ, ένα ίδρυµα δήθεν ανεξάρτητο
και αυτόνοµο, αλλά στην πραγµατικότητα ελεγχόµενο από εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, κλεί-
στε παρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μιλούσα για αδιαφάνεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με ακούτε, κυρία Αν-

τωνίου, ή µιλώ µε φωνή βοώντος εν τη ερήµω; 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: …να ολοκληρώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε, σας έχω δώσει τέσσερα λεπτά παραπάνω.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μέσα, λοιπόν, σε τρία χρόνια αλλάξατε

τρεις φορές την αξιολόγηση. Για να είµαι δίκαιη, όταν σας κατη-
γορούσα ότι επιθυµείτε να κατευθύνετε τη χρηµατοδότηση στα
δικά σας παιδιά, το έλεγα µεταφορικά και δεν µπορούσα να φαν-
ταστώ ότι αυτή η φράση θα είχε κυριολεκτική έννοια. Δυστυχώς,
κύριε Φωτάκη, θα τα δούµε στις απαντήσεις που καλείστε να µας
δώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ολοκληρώ-
σατε, κυρία Αντωνίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μήπως στις λίστες µας δώσετε και άλλα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, θα

κλείσω το µικρόφωνο, σας παρακαλώ!
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτό που θέλω να πω εγώ είναι ότι θα κά-

νουµε µεγάλη προσπάθεια όλοι εµείς, προκειµένου να καταφέ-
ρουµε να πάµε ξανά την παιδεία και την Ελλάδα µπροστά, γιατί
εσείς τη σέρνετε στο 1981.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ούτε στον Μεσαίωνα δεν
πάτε µε αυτόν τον λαϊκισµό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, όσοι ψηφίζουµε στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων επείγοντα νοµοσχέδια θα αναλαµβάνουµε και την ευθύνη
του χρόνου. Είπα, αντί για πέντε, επτά λεπτά. Δεν θα γίνει αυτό
εις βάρος των τελευταίων συναδέλφων που αύριο, εάν µιλήσουν
οι πολιτικοί Αρχηγοί, θα µείνουν ενδεχοµένως χωρίς να µιλήσουν. 

Στα επτά λεπτά είναι ο χρόνος. Αλλιώς, µε συγχωρείτε πάρα
πολύ, από τούδε και στο εξής θα κλείνω το µικρόφωνο και δεν
θα καταγράφεται τίποτα στα Πρακτικά, διότι δεν δέχοµαι να µι-
λήσουν οι πενήντα ή οι πενήντα πέντε και να µείνουν δέκα συνά-
δελφοι που δεν θα µιλήσουν αύριο.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Έχει ξαναγίνει αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακριβώς γι’ αυτό και

το λέω, χωρίς παρεξήγηση. Δεν είναι ευχάριστη ούτε η δική µου
θέση ούτε του µετά από εµένα προεδρεύοντος, αλλά αν πάµε
στα δέκα λεπτά ο κάθε οµιλητής, αυτό θα συµβεί.

Ο επόµενος οµιλητής ήταν ο κ. Συντυχάκης, ο οποίος µιλάει
αυτή τη στιγµή στην επιτροπή. Δεν θα τον διαγράψω. Επειδή έχει
έρθει ο κ. Πιτσιόρλας που θέλει τον λόγο για τρία λεπτά για µια
τροπολογία, θα του δώσω τον λόγο και αν δεν έχει έρθει ο κ. Συν-
τυχάκης, θα προχωρήσουµε µε τον κ. Κουράκη µετά, µέχρι να
έρθει.

Ο κ. Πιτσιόρλας έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο
παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
είδα. Τη σειρά την καθορίζω εγώ. Οι Υπουργοί δεν έχετε κανένα
µεγαλύτερο δικαίωµα εκ των Βουλευτών. Σας είδα, κατάλαβα τι
θέλετε, µετά τον κ. Πιτσιόρλα θα σας δώσω τον λόγο. Μη µε ξα-
ναδιακόψετε. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Εγώ θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρό-
εδρε. Ευχαριστώ.

Πρόκειται για µια τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης που έχει τέσσερα ή πέντε σηµεία. Το ένα αφορά τα
θέµατα της ΕΑΑΔΗΣΥ, της Ενιαίας Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Συµβάσεων. Αφορούν, κυρίως, νοµοτεχνικές βελτιώσεις
των κανονισµών λειτουργία της ΕΑΑΔΗΣΥ. Ένα θέµα που δεν
είναι νοµοτεχνικό, αφορά τη δυνατότητα της ΕΑΑΔΗΣΥ, εάν δια-
πιστώσει παραβιάσεις στην εκτέλεση κάποιου διαγωνισµού, ενώ
µέχρι τώρα µπορεί απλώς να διακόψει τον διαγωνισµό, µε την
τροπολογία αυτή θα µπορεί να υπάρξει και ένα στάδιο, όπου η
ΕΑΑΔΗΣΥ θα µπορεί να κάνει παρατηρήσεις και να ζητήσει διορ-
θώσεις και προσαρµογές και να τρέξει τη διαδικασία.

Ένα δεύτερο σηµείο, που δεν είναι επίσης νοµοτεχνικό, αφορά
τη σύσταση τριών οργανικών θέσεων για την υποβοήθηση του
έργου του προέδρου της ΕΑΑΔΗΣΥ.

Δεύτερο σηµείο της τροπολογία αφορά τον γενικό κανονισµό
προστασίας προσωπικών δεδοµένων. Προβλέπεται µια διάταξη,
σύµφωνα µε την οποία ο Υπουργός Οικονοµίας ορίζει υπεύθυνο
επεξεργασίας των προσωπικών δεδοµένων στο πλαίσιο του κα-
νονισµού γι’ αυτούς που εµπλέκονται στην υλοποίηση συγχρη-
µατοδοτούµενων έργων. Αυτό είναι προσαρµογή στον γενικό
κανονισµό προσωπικών δεδοµένων και δεν έχει κάποια ιδιαίτερα
ζητήµατα.

Το τρίτο σηµείο αφορά θέµατα που σχετίζονται µε τη λειτουρ-
γία του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλάδας. Και εδώ είναι σε
συνεννόηση απόλυτη µε το Οικονοµικό Επιµελητήριο, δεν έχουµε
προβλήµατα. Επειδή το Οικονοµικό Επιµελητήριο µε τους τελευ-
ταίους νόµους, που έχουν ψηφιστεί για τις ανώνυµες εταιρείες
και για άλλα θέµατα, έχει έναν ιδιαίτερα αυξηµένο ρόλο, µε αυτό
προσαρµόζεται το Οικονοµικό Επιµελητήριο στις ανάγκες του
σήµερα.

Επίσης, το επόµενο σηµείο αφορά γενικότερα τα επιµελητήρια
της χώρας, τη λύση των αστικών εταιρειών που είχαν συγκροτή-
σει τα επιµελητήρια σε όλη τη χώρα, προκειµένου να καλύψουν
ανάγκες προσωπικού. Καταργούνται αυτές οι αστικές εταιρείες
και το προσωπικό µεταφέρεται στα επιµελητήρια. Είµαστε σε συ-
νεννόηση µε την ΚΕΕ, υπάρχει απόλυτη συµφωνία και δεν νοµίζω
ότι υπάρχει ούτε εδώ ζήτηµα.

Το τελευταίο αφορά τη συµµετοχή των ΟΤΑ στους φορείς δια-
χείρισης των επιχειρηµατικών πάρκων και των φορέων διαχείρι-
σης των άτυπων βιοµηχανικών συγκεντρώσεων και αυτό επειδή
υπήρχε µια διχογνωµία, εάν έχουν το δικαίωµα ή δεν έχουν το
δικαίωµα να το κάνουν. Το διευκρινίζουµε, για να µπορούν να λει-
τουργούν. Σε όλα αυτά τα ζητήµατα µε τα επιµελητήρια έχουµε
επίσης απόλυτη συµφωνία και νοµίζω ότι είναι απλά και δεν χρει-
άζεται να σας ταλαιπωρήσω περαιτέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρ’ ότι έχει έρθει ο
κ. Συντυχάκης, θα τον παρακαλέσω να µείνει στη θέση του.

Προφανώς θέλει τον λόγο ο Υπουργός κ. Φωτάκης επί προσω-
πικού. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Για όσα ανέφερε η κ. Αν-
τωνίου θέλω να πω ότι πράγµατι έχει καταθέσει µια επερώτηση
και εκεί θα λάβει πλήρεις απαντήσεις, τεκµηριωµένες µε όλα τα
στοιχεία. 

Εκείνο που θα ήθελα να πω είναι ότι πραγµατικά αντιλαµβάνο-
µαι το πρόβληµα που δηµιουργεί το άγχος, το οποίο προέρχεται
από την έλλειψη επιχειρηµάτων. Πρόκειται για αγχωµένη Αντιπο-
λίτευση που οδηγεί σ’ αυτό το επίπεδο αντιπολίτευσης. Απορώ
εάν ο αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας πραγµατικά υιοθετεί
αυτού του τύπου την προσέγγιση. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω ότι είναι ότι αποτελεί ύβρη
προς το ΕΛΙΔΕΚ, που πραγµατικά λειτουργεί ως ένα είδος ανε-
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ξάρτητης αρχής, προς όλους όσοι µετέχουν, τους τριάντα επτά
εκπροσώπους που προέρχονται από τα πανεπιστήµια και τα
ερευνητικά κέντρα -µε εσωτερικές διαδικασίες τους επιλέγουν-
το επιστηµονικό συµβούλιο που επιλέγεται απ’ αυτούς τους αν-
τιπροσώπους, αντίστοιχα τη συµβουλευτική επιτροπή και βέβαια
τους µέχρι στιγµής δύο χιλιάδες ωφελούµενους από το ΕΛΙΔΕΚ,
που κατά την κ. Αντωνίου είναι «δικά µας παιδιά». Νοµίζω ότι
αυτό είναι και ένα πρόκριµα για το τι θα γίνει στις εκλογές, αν
όλοι αυτοί είναι δικά µας παιδιά.

Θα ήθελα, λοιπόν, να κλείσω, κάνοντας κι εγώ µια ερώτηση.
Ας βγουν να πουν ανοικτά όσοι αυτό το νοµίζουν από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ότι πρόκειται να καταργήσουν τον νόµο του ΕΛΙΔΕΚ -
έχει λεχθεί άλλωστε αυτό πολλές φορές- και καταργώντας τον
νόµο του ΕΛΙΔΕΚ, θα καταργηθεί και το ΕΛΙΔΕΚ. Ας βγουν να το
πουν στην ακαδηµαϊκή κοινότητα και να δούµε τα χειροκροτή-
µατα που θα εισπράξουν τότε. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί προσωπι-
κού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, δεν
έχετε…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Έκανε αναφορά σε µένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπάρχει προσω-

πικό, δεν σας έβρισε, σας απάντησε. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, προ-

σωπικό θέµα δεν υπάρχει.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Έκανε προσωπική αναφορά σε εµένα,

κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όταν µιλάω, παρα-

καλώ να µη µιλάει κανείς Βουλευτής.
Προσωπικό θέµα, λοιπόν, δεν υπάρχει, αλλά επειδή δεν θέλω

να χαθεί χρόνος, έχετε ένα λεπτό στη διάθεσή σας. Απαντήστε
ό,τι θέλετε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός ανα-
φέρθηκε στο δελτίο Τύπου και στην ανακοίνωση και σήµερα, µι-
λώντας για «ύβρεις», «θράσος» και «χυδαιότητα». Εµένα το µόνο
που µε ενδιαφέρει και ενδιαφέρει τον ελληνικό λαό είναι να απαν-
τήσει ο κ. Φωτάκης αν αυτό είναι απλά συκοφαντία ή είναι πραγ-
µατικότητα. Αυτό µας ενδιαφέρει να µάθουµε, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κάντε ερώτηση να
σας απαντήσει γραπτώς. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και αυτό που τον καλώ να µας απαντήσει
και να γνωρίζει ο ελληνικός λαός, κύριε Πρόεδρε, είναι αν αυτά
τα χρήµατα -που είπε ότι θα µας καταθέσει τα στοιχεία- πάρθη-
καν µε δάνειο και πού πηγαίνουν. Αυτά ζητάµε να µάθουµε, κύριε
Πρόεδρε, και αυτά ζητάµε από τον Υπουργό. Γι’ αυτό τον κάλεσα
να µας τα δώσει, µε ερώτηση που του κατέθεσα. 

Από εκεί και πέρα, αυτά δεν είναι χυδαιότητες. Η πραγµατικό-
τητα και η αλήθεια δεν είναι χυδαιότητες ούτε ύβρεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεσµεύτηκε ο Υπουρ-

γός ότι θα σας απαντήσει και ελπίζω ότι θα κρατηθεί η υπόσχεσή
του. 

Κύριε Συντυχάκη, επειδή δεν ήσασταν στην Αίθουσα, να ενη-
µερώσω ότι επειδή ο χρόνος είναι λίγος, κατά παρέκκλιση θα δο-
θούν επτά λεπτά σε όλους τους οµιλητές.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το νοµοσχέδιο «σκούπα» που
ψηφίζεται σήµερα και συζητήθηκε µε fast track διαδικασίες, προ-
βλέπει σχολείο ταξικό, λύκειο απέραντο, διαρκές φροντιστήριο,
σε έναν ατελείωτο εξεταστικό µαραθώνιο που θα κοιτάει ακόµα
περισσότερο τους µαθητές στην τσέπη και πανεπιστήµια µαγαζιά
των επιχειρήσεων και της αγοράς σε κάθε περιφέρεια και κλάδο,
πέρα και έξω από τις πραγµατικές λαϊκές ανάγκες.

Μεταξύ άλλων, το σχέδιο νόµου προβλέπει την πανεπιστηµιο-
ποίηση του ΤΕΙ Κρήτης µε την επωνυµία «Μεσογειακό Πανεπι-
στήµιο». Η περίπτωσή του επιβεβαιώνει µε χαρακτηριστικό τρόπο
αυτό που καταγγέλλει το ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή που ξεκί-
νησε η επιχείρηση της Κυβέρνησης να αναδιατάξει τον χάρτη
της ανώτατης εκπαίδευσης στη χώρα, ότι δηλαδή η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ, µε τις παρεµβάσεις της, συνεχίζει στον δρόµο που χά-
ραξαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις και επιτείνει την κατηγοριο-

ποίηση των ιδρυµάτων, των πτυχίων και των αποφοίτων. Είναι η
αποφασιστική προώθηση των συµφωνηθέντων στο πλαίσιο της
διαδικασίας της Μπολόνια και του αποκαλούµενου «ενιαίου
χώρου» ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας των στρατηγικών κα-
τευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των επιταγών της αγοράς
για την εξοικονόµηση πόρων µε όρους ανταποδοτικότητας, µε
όρους εσόδων-εξόδων. Δεν υπάρχει καλύτερη απόδειξη από την
ευθυγράµµιση των αλλαγών που προωθούνται στην Κρήτη µε τις
προτεραιότητες που τέθηκαν στο αναπτυξιακό συνέδριο τον Σε-
πτέµβριο του 2017 από την Κυβέρνηση µαζί µε την Περιφέρεια
Κρήτης. Σε αυτά τα πλαίσια εντάσσεται η πανεπιστηµιοποίηση
του ΤΕΙ, που µαζί µε άλλα ιδρύµατα καλείται να προσαρµοστεί
βαθύτερα στο νέο παραγωγικό µοντέλο που απαιτεί η καπιταλι-
στική ανάπτυξη στην περιοχή της Κρήτης.

Το νοµοσχέδιο ενισχύει την κατηγοριοποίηση των αποφοίτων
του Ιδρύµατος, την ώρα που Σχολή Ηλεκτρολόγων Μηχανικών
και Μηχανικών Υπολογιστών υπάρχει ήδη στο Πολυτεχνείο Κρή-
της, στα Χανιά, το οποίο είναι πενταετές. Με το νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα προτείνεται η ίδρυση τµήµατος Ηλεκτρολόγων
Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών, δηλαδή µε το ίδιο ακρι-
βώς αντικείµενο αλλά τετραετούς διάρκειας, στα Χανιά και το
οποίο προκύπτει από τη συγχώνευση τµηµάτων Ηλεκτρολόγων
Μηχανικών και Μηχανικών Πληροφορικής. Είναι κραυγαλέα πε-
ρίπτωση, δύο διαφορετικές σχολές για το ίδιο αντικείµενο, σε
απόσταση µεταξύ τους λίγων χιλιοµέτρων, µε διαφορετική µάλι-
στα διάρκεια και πρόγραµµα σπουδών. Από µία άποψη µοιάζει
µε παράλογο ανορθολογισµό. Επί της ουσίας, όµως, πρόκειται
για καραµπινάτη αποτύπωση των επιδιώξεων της στρατηγικής
της αγοράς για την ανώτατη εκπαίδευση: Νέοι επιστήµονες, από-
φοιτοι των πανεπιστηµίων, που θα προσπαθούν συνεχώς να προ-
σαρµόσουν τις σπουδές και το επαγγελµατικό τους προφίλ στις
εφήµερες ανάγκες των µεγαλοεπιχειρηµατιών του κάθε κλάδου,
οι οποίοι θα µπορούν να διαλέγουν τους λίγους τυχερούς από
τον σωρό των αποφοίτων, µε τους πολλούς να περιµένουν στην
ουρά προς αναζήτηση καλύτερης µοίρας, οι οποίοι συν τοις άλ-
λοις θα λειτουργούν ως πολιορκητικός κριός για να ρίχνουν τις
απαιτήσεις των εργαζοµένων από τους εργοδότες µε τον κίνδυνο
της ανεργίας να παραµονεύει.

Δεδοµένο θεωρείται ότι σε αυτές τις σχολές θα προστεθούν
τα διετή προγράµµατα σπουδών που πρόσφατα η Κυβέρνηση
έσπευσε να χρηµατοδοτήσει, αλλά και τα τριετή ιδιωτικά κολλέ-
για που έρχεται τώρα µε το νοµοσχέδιο αυτό να αναγνωρίσει. 

Είναι, όµως, και άλλα αυτά που δείχνουν το παράδειγµα του
δήθεν αναβαθµισµένου ΤΕΙ Κρήτης. Στο νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε προβλέπεται ότι εκατοντάδες φοιτητές του Τµήµατος Μη-
χανικών Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος τεχνολογικής
εκπαίδευσης, που ήδη φοιτούν σήµερα στο τµήµα αυτό, ουσια-
στικά θα παραµένουν εγκλωβισµένοι σε ένα τµήµα-φάντασµα
µέχρι να πάρουν το πτυχίο τους. Το τµήµα τους καταργείται. Στη
θέση του σχεδιάζεται ένα Τµήµα Χηµικών Μηχανικών, το αντικεί-
µενο του οποίου µικρή συνάφεια έχει µε το αντικείµενο των
σπουδών τους, το οποίο µάλιστα δεν πρόκειται να λειτουργήσει
πριν το 2020-2021. Αλήθεια, όµως, γιατί το κάνει αυτό η Κυβέρ-
νηση; Μήπως χρειάζεται επιστηµονικό προσωπικό που να ασχο-
ληθεί µε την εκµετάλλευση των φυσικών πόρων προς όφελος του
λαού; Όχι φυσικά. Ίσα-ίσα, µας είναι απαραίτητοι περισσότεροι
από αυτούς που έχουµε σήµερα. Κι όµως φαίνεται ότι οι επιστή-
µονες αυτού του τµήµατος δεν χωράνε στους σχεδιασµούς των
µονοπωλίων, στα χέρια των οποίων αφήνετε βορά η εκµετάλ-
λευση του περιβάλλοντος και των φυσικών πόρων.

Τα µεγάλα σχέδια δισεκατοµµυρίων ευρώ για τους υδρογο-
νάνθρακες, για την ηλεκτρική διασύνδεση µε Αττική και Κύπρο,
οι επενδύσεις στις ΑΠΕ, τα σχέδια της καταριανής «POWER-
GLOBE» για τον Αθερινόλακκο, δεν πρόκειται να δώσουν λύσεις
σε κανένα πρόβληµα που αντιµετωπίζει ο λαός µας. Υποκριτικό
ρόλο σε αυτά τα σχέδια θα κληθεί να παίξει και το Ινστιτούτο για
την Έρευνα, το Περιβάλλον και την Κλιµατική Αλλαγή που προ-
βλέπεται να ιδρυθεί στο Πανεπιστηµιακό Ερευνητικό Κέντρο, σε
ένα ινστιτούτο που δεν θα υπάρχουν µόνιµοι εργαζόµενοι ερευ-
νητές παρά µόνο συµβασιούχοι, αφού δεν προβλέπονται µόνιµες
θέσεις και, κυρίως, θα χρηµατοδοτείται από τις µεγάλες εται-
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ρείες που ενδιαφέρονται για τον ενεργειακό κλάδο και κάποια
ψίχουλα κρατικής χρηµατοδότησης. Να γιατί οι αναπτυξιακοί
σχεδιασµοί του κεφαλαίου δεν είναι και δεν θα είναι ποτέ προς
όφελος του λαού µας. Αντ’ αυτού, όµως, η Κυβέρνηση επιλέγει
να αφήσει εκατοντάδες φοιτητές στον αέρα, χωρίς καθηγητές,
εργαστήρια, γραµµατείες.

Ένα ακόµα χαρακτηριστικό παράδειγµα του ΤΕΙ Κρήτης είναι
ότι στο νοµοσχέδιο υπάρχει πρόβλεψη για εταιρεία διαχείρισης
περιουσίας του Μεσογειακού Πανεπιστηµίου, µια εταιρεία που
θα διαχειρίζεται επιχορηγήσεις, θα συνάπτει δάνεια, θα αναπτύσ-
σει διάφορες άλλες χρηµατοοικονοµικές δραστηριότητες, θα εκ-
ποιεί περιουσιακά στοιχεία του ιδρύµατος, µια εταιρεία real
estate στην πραγµατικότητα, στην κυριότητα της οποίας µάλιστα
περνά το πρότυπο Αγροδιατροφικό Τεχνολογικό Πάρκο της Κρή-
της, ένας θεσµός που, ενώ στα λόγια µοιάζει ότι θα στηρίζει τις
σπουδές και την έρευνα στη Γεωπονική, στην πραγµατικότητα
θα αποτελέσει εργαλείο για τη στήριξη της υλοποίησης της νέας
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής στην Κρήτη, µε θύµα τη φτωχή µι-
κροµεσαία αγροτιά, αφού αυτό επιτάσσει η ευρωενωσιακή στρα-
τηγική, αυτό στηρίζει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Το ΚΚΕ καλεί τους εκπαιδευτικούς, τους εργαζόµενους, τους
σπουδαστές, όλους τους δασκάλους να µην παραπλανηθούν
από την κοροϊδία που τους στήνει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, να µην
κάνουν αποδεκτό το σχέδιο νόµου για την αναµόρφωση του ενι-
αίου χάρτη ανώτατης εκπαίδευσης, να παλέψουν ούτως ώστε τα
ιδρύµατα να απεµπλακούν από τα δεσµά του κεφαλαίου και να
συµπορευτούν µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας και την
Κοµµουνιστική Νεολαία Ελλάδας, που διαχρονικά παλεύουν για
ενιαία ανώτατη εκπαίδευση, αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν
προς όφελος των κοινωνικών αναγκών, για να ανοίξει ο δρόµος
για οργάνωση των σπουδών µε βάση τις πραγµατικές σύγχρονες
ανάγκες του λαού µας, µε πλήρη δικαιώµατα και ανάκτηση των
απωλειών που πάρθηκαν στα χρόνια της κρίσης. Σηµαίνει να πα-
λέψουµε από κοινού για την ουσιαστική αναβάθµιση του ΤΕΙ Κρή-
της, για την αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης στο ύψος των
αναγκών, για αποκλειστικά δωρεάν σπουδές, για δωρεάν σίτιση,
στέγαση, µετακίνηση, αναλώσιµα υλικά. Να πούµε «όχι» στις κα-
τηγοριοποιήσεις ανάµεσα στα ιδρύµατα, τα πτυχία και τους απο-
φοίτους τους, για να µην καταργηθεί και να µη συγχωνευτεί
κανένα τµήµα, για ουσιαστική αναβάθµιση των σπουδών, ώστε
να καλύπτουν πλήρως το επιστηµονικό αντικείµενο και να δίνουν
όλα τα απαιτούµενα εφόδια για δουλειά στο αντικείµενο σπου-
δών. Το πτυχίο να είναι η µοναδική προϋπόθεση για την πρό-
σβαση στο επάγγελµα, για ουσιαστική αναβάθµιση της νέας
σχολής των µηχανικών, ώστε να γίνει πενταετής πολυτεχνική
σχολή µε όλον το απαραίτητο υλικοτεχνικό εξοπλισµό και την
υποδοµή, για πρόσληψη µόνιµου διοικητικού εκπαιδευτικού προ-
σωπικού σε όλα τα γνωστικά πεδία που απαιτούνται για την κά-
λυψη των αναγκών των αναβαθµισµένων σπουδών. Εξασφάλιση
µόνιµης και σταθερής δουλειάς για όλους τους εργαζόµενους
στα ΤΕΙ, για σύγχρονες υλικοτεχνικές υποδοµές και εξοπλισµό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Κουράκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

σήµερα ολοκληρώνει µια µεγάλη µεταρρυθµιστική προσπάθεια
της Κυβέρνησης σε σχέση µε τον ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας.
Σηµείο αιχµής αυτής της µεταρρύθµισης είναι οι συνέργειες ανά-
µεσα στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ της χώρας και η δηµιουργία
νέων µεγάλων ακαδηµαϊκών πόλων ανώτατης εκπαίδευσης και
έρευνας, οι οποίοι αποτελούσαν ανέκαθεν κι έναν από τους κεν-
τρικούς στόχους του προγράµµατος της Αριστεράς για τη δη-
µόσια παιδεία. Πρόκειται για µια διαδικασία η οποία διήρκεσε
περίπου δύο χρόνια και για την ολοκλήρωση της οποίας χρει-
άστηκε να πραγµατοποιηθεί εξαντλητικός διάλογος. Αυτός ο διά-
λογος είναι και η ειδοποιός διαφορά αυτής της προσπάθειας µε
εκείνη του σχεδίου «ΑΘΗΝΑ», η οποία επιβαλλόταν από τα πάνω
και δεν λάβαινε υπ’ όψιν της κανένα άλλο κριτήριο εκτός από
εκείνο του δηµοσιονοµικού περιορισµού.

Ένα από τα πιο χαρακτηριστικά παραδείγµατα αυτής της νέας
ακαδηµαϊκής αρχιτεκτονικής είναι το νέο Διεθνές Πανεπιστήµιο
Ελλάδας, το οποίο θα αποτελεί έναν από τους µεγαλύτερους
ακαδηµαϊκούς πόλους της χώρας µε χωρική διασπορά στη Θεσ-
σαλονίκη, την ανατολική και την κεντρική Μακεδονία µε πενήντα
χιλιάδες φοιτητές και κυρίως µε έναν νέο τρόπο λειτουργίας, ο
οποίος συνδυάζει τις σπουδές στην ελληνική γλώσσα, τις σπου-
δές στην αγγλική γλώσσα, τη δυνατότητα εξ αποστάσεως εκπαί-
δευσης, τη δυνατότητα να απευθύνεται και σε µη Ευρωπαίους
φοιτητές αλλά και την προοπτική σύµπραξης και µε άλλα ελλη-
νική πανεπιστήµια για την κατάρτιση κοινών προγραµµάτων
σπουδών. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα στο σηµείο αυτό να σταθώ και σε
ορισµένα από τα υπόλοιπα ζητήµατα εκπαιδευτικής πολιτικής
που ρυθµίζονται από το νοµοσχέδιο. 

Κατ’ αρχάς να αναφερθώ σε µια βουλευτική τροπολογία που
έχουµε καταθέσει µε τον Νίκο Παρασκευόπουλο, η οποία αφορά
τη δυνατότητα χορήγησης πιστοποιητικού γλωσσοµάθειας µέσα
από σοβαρές και οριοθετηµένες διαδικασίες για την αλβανική,
την αραβική, τη βουλγαρική, τη ρουµανική, τη ρωσική, τη σερ-
βική και την τουρκική γλώσσα από το Ίδρυµα Μελετών Χερσο-
νήσου του Αίµου. Νοµίζω ότι η συγκεκριµένη τροπολογία µπορεί
να τύχει της προσοχής του Υπουργείου και να γίνει δεκτή. 

Επίσης, έχω την εντύπωση ότι, όταν είχα αναφέρει την περί-
πτωση της υπαγωγής των ΤΕΦΑΑ σε σχολές επιστηµών υγείας
στην Πάτρα και την Κρήτη, µου είχατε πει ότι δεν θα γίνει κάτι
τέτοιο, καθώς αλλοιώνεται ο χαρακτήρας των σχολών επιστηµών
υγείας ή επιστηµών αποκατάστασης και µπορεί απόφοιτοι του
ΤΕΦΑΑ, καθώς θα φοιτούν σε σχολές επιστηµών υγείας, να
έχουν και επαγγελµατικά δικαιώµατα του στυλ επαγγελµατιών
εκπαίδευσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το αλλάξαµε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πολύ θετικό. Ευχαριστώ.

Επίσης, ένα θέµα το οποίο αναφέρατε στην οµιλία σας µε θε-
τικό τρόπο, απ’ ό,τι είδα, είναι το θέµα της εξέλιξης των επιστη-
µόνων που εργάζονται ως εργαστηριακό διδακτικό προσωπικό
και ειδικό εκπαιδευτικό προσωπικό σε θέσεις µελών ΔΕΠ µετά
από κρίση. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι αυτοί οι επιστήµονες έχουν
αυξηµένα ακαδηµαϊκά προσόντα, εργάζονται στα ΑΕΙ της χώρας
και είναι θεµιτό να µπορούν να εξελίσσονται ως µέλη ΔΕΠ, εφό-
σον βεβαίως διαθέτουν τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα. Επα-
ναλαµβάνω, µετά από κρίση.

Η δυνατότητα αυτή, όπως γνωρίζετε, είχε δοθεί µε τον
ν.4415/2016, η οποία όµως αναιρέθηκε στην επόµενη νοµοθετική
παρέµβαση. Νοµίζω ότι µπορεί να επαναφερθεί η διάταξη αυτή.
Είδα ότι το αντιµετωπίζετε θετικά και είπατε ότι αρχές του καλο-
καιριού θα έρθει η διάταξη που θα τους τακτοποιεί. Είναι περίπου
χίλια άτοµα, όπως γνωρίζετε. 

Υπάρχει µια κοινοτική οδηγία που ρυθµίζει το θέµα των νοµο-
θετικά ρυθµιζόµενων επαγγελµάτων. Υπάρχει κι ένας ηµεδαπής
έµπνευσης θεσµός επαγγελµατικής ισοδυναµίας. Προτείνω να
µην εφαρµόζεται επί των νοµοθετικώς ρυθµιζόµενων επαγγελ-
µάτων και στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 2 να προ-
στεθεί ένα εδάφιο που θα λέει ότι οι διατάξεις περί αναγνώρισης
επαγγελµατικής ισοδυναµίας δεν εφαρµόζονται από των νοµο-
θετικώς ρυθµιζόµενων επαγγελµάτων. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κλείσω εκφράζοντας την
ανησυχία µου για τις ρυθµίσεις που εισάγει το άρθρο 98 για τα
κολλέγια. Νοµίζω ότι πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί,
ώστε να µη διολισθήσουµε σε µια de facto παράκαµψη του άρ-
θρου 16 του Συντάγµατος. Να µην επιτρέψουµε µια αυτόµατη
πρόσβαση σε επαγγελµατικά δικαιώµατα επιστηµόνων στα πτυ-
χία των κολλεγίων. Με τον τρόπο που το κάνουµε αναγνωρίζουµε
κάποιος ο οποίος έχει σπουδάσει σ’ ένα κολλέγιο στην Αγγλία
µέσα από έναν οργανισµό πιστοποίησης να αποκτήσει την πιστο-
ποίηση αυτή. Αλλά ξέρετε ότι είναι άλλο πράγµα αυτό κι άλλο να
εγγραφεί στα επαγγελµατικά επιµελητήρια της Αγγλίας, της Γαλ-
λίας, της Γερµανίας, που είναι µια άλλη διαδικασία. Αν κάποιος
έχει τη δυνατότητα να εργαστεί µέσω άδειας αυτών των επιµε-
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λητηρίων, ναι, βεβαίως, πραγµατικά τότε να έρθει και στην Ελ-
λάδα. Αλλά όχι έτσι όπως το βάζουµε. Δηλαδή, να έχει καταργη-
θεί το ΣΑΕΠ, το οποίο είχε κάποιες διαδικασίες και εξετάσεις, και
στη θέση του να έχουµε έναν άλλον φορέα που θα παίρνει την
πιστοποίηση από τον ξένο οργανισµό και σύµφωνα µε το εδάφιο
5 µετά την έκδοση της βεβαίωσης αυτής. Διαβάζω επί λέξει: «ο
αιτών δικαιούται να ασκεί το οικείο επάγγελµα σύµφωνα µε τις
διατάξεις της ισχύουσας νοµοθεσίας. Η δε αρµόδια επαγγελµα-
τική οργάνωση ή αρµόδια διοικητική αρχή υποχρεούται χωρίς
καθυστέρηση να ενεργήσουν την εγγραφή αυτή». 

Νοµίζω ότι στο πλαίσιο που έχω µιλήσει και στην επανεξέταση
του συγκεκριµένου άρθρου πρέπει να αποσυρθεί η διάταξη µε
την οποία προβλέπεται η υποχρέωση των επαγγελµατικών φο-
ρέων συλλόγων επιµελητηρίων να εγγράφουν στα µητρώα τους
τους αποφοίτους κολλεγίων και να τους εκχωρούν επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα χωρίς καµµία διατύπωση. Νοµίζω ότι αν περάσει
αυτή η διάταξη, δεν θα έχει νόηµα για κάποιον να σπουδάσει ια-
τρική ή νοµική στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, αφού θα έχει ανοιχτή
πρόσβαση στο συγκεκριµένο επάγγελµα µέσα από το κολλέγιο.
Να το δούµε, γιατί νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι κινούµαστε οριακά
έως ότου έχουµε διολισθήσει στην ανατροπή του άρθρου 16.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως είχα προαναγ-
γείλει, µετά τον κ. Κουράκη τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τζαβάρας. Η
πεντάδα που θα ακολουθήσει είναι ο κ. Μπαξεβανάκης, η κ. Κα-
ραµανλή, ο κ. Ανδριανός, ο κ. Αντωνιάδης, η κ. Τζάκρη και µετά
η κ. Βάκη. 

Επίσης, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από δώδεκα λεπτά
που έχουν θα έχουν δεκαπέντε λεπτά για να µπορέσουν να κά-
νουν πιο ολοκληρωµένα την τοποθέτησή τους. 

Κύριε Τζαβάρα, µείνετε εκεί. Μην κατεβείτε. Σας ζητώ συγ-
γνώµη. Να δώσω για τρία λεπτά τον λόγο στον κ. Σταθάκη να
υπερασπιστεί την τροπολογία του εκ της θέσεώς του, για να
φύγει. Κι αµέσως µετά παίρνετε εσείς τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Σταθάκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον κ. Τζαβάρα, γιατί

εκείνος παραχωρεί τη θέση του. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σας ευχαριστώ, κύριε Τζαβάρα. Θα είµαι πάρα πολύ σύν-
τοµος. 

Η τροπολογία είναι δευτερεύουσας σηµασίας. Διευκρινίζει κά-
ποιο θέµα για τους επιθεωρητές της ειδικής γραµµατείας του
Υπουργείου όσον αφορά τον έλεγχο των λατοµικών δραστηριο-
τήτων. Διευρύνει, δηλαδή, τις δαπάνες, δικαστικά έξοδα, εκπαί-
δευση, προµήθειες τεχνολογικού εξοπλισµού που δικαιούται η
υπηρεσία αυτή. Δίνει ορισµένες παρατάσεις στα κτήρια των ΟΤΑ
Α’ και Β’ βαθµού. Έχει δοθεί στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου και ιδιωτικού δικαίου. Δεν είχε δοθεί στους ΟΤΑ. Δίνει διά-
φορες άλλες παρατάσεις για τον νόµο για το δοµηµένο
περιβάλλον όσον αφορά στη µείωση του προστίµου κατά 10%,
για την υποβολή δικαιολογητικών στον παλιό νόµο περί αυθαιρέ-
των, προκειµένου να βάλουν συµπληρωµατικά δικαιολογητικά
στατικά και άλλα που δεν έχουν κάνει.

Θα σταθώ συνεπώς σε δύο άρθρα που έχουν σηµασία. Το
πρώτο είναι ότι εισάγουµε τον θεσµό του διαµεσολαβητή που
ορίζεται από το ΤΕΕ.

Σε περίπτωση που έχουµε µια διαµάχη, έρχεται ο επιθεωρητής
δόµησης, διαπιστώνει µια παρατυπία, αυθαιρεσία ή ένα αυθαί-
ρετο, διαφωνούν µε τον µηχανικό όσον αφορά την έκταση και το
περιεχόµενο της αυθαιρεσίας, αντί να επιλύεται το πρόβληµα -
που θα επιλυθεί τελικά στην αρµόδια επιτροπή της περιφέρειας
ή του Υπουργείου- εισάγεται ο θεσµός του διαµεσολαβητή, ένας
µηχανικός δηλαδή, ο οποίος θα πάρει τις δύο απόψεις και µπορεί
να οδηγήσει σε µια συµφωνία τα δύο µέρη, χωρίς να χρειάζεται
να προσφύγουν στην τελική επιτροπή. Θα προβλεφθεί µε από-
φαση και το περιεχόµενο λεπτοµερώς και τα χαρακτηριστικά του
διαµεσολαβητή και οι προϋποθέσεις γι’ αυτό.

Το δεύτερο σηµαντικό είναι η τροποποίηση των άρθρων 116
και 117, πάλι για το δοµηµένο περιβάλλον. Αφορά τα κτήρια, τα
οποία είναι διατηρητέα, νεότερα, αποτελούν µνηµεία παγκόσµιας
κληρονοµιάς ή αυθαίρετες κατασκευές ή χρήσεις της κατηγο-
ρίας 5, όπως λέµε, για τα πολιτιστικά που έχουν πολιτιστικό εν-
διαφέρον. Εδώ υπάρχουν δύο διαδικασίες που εισάγονται. Η
έγκριση που πρέπει να γίνεται από το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού, ύστερα από αιτιολογηµένη γνώµη του αρµόδιου
συµβουλίου. Αυτό ισχύει σε κάθε περίπτωση για τα µνηµεία παγ-
κόσµιας κληρονοµιάς στην κατηγορία 5 κ.ο.κ.. Αντίθετα, στις
άλλες περιπτώσεις αρκεί η γνωµοδότηση του Υπουργείου Πολι-
τισµού εντός εξήντα ηµερών. Η γνωµοδότηση αυτή ή δίνεται ή
όχι, εισάγεται δηλαδή ένα χρονικό όριο και στη συνέχεια πηγαίνει
στην επιτροπή που έχει εισαγάγει ο νόµος, όπως ξέρετε, του
2017, όπου δεν έχουµε πλέον δύο διακριτές επιτροπές, αλλά µία
κοινή επιτροπή του Υπουργείου Πολιτισµού και του Υπουργείου
Χωροταξίας, προκειµένου οι πολίτες να µην ταλαιπωρούνται
όσον αφορά τις διαδικασίες αυτές.

Αυτές είναι οι δύο βασικές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Περιµένει αρ-

κετή ώρα όρθιος ο κ. Τζαβάρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ζητώ συγγνώµη από τον κ. Τζαβάρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Τζα-

βάρα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που ακούω τον κ. Γαβρόγλου

να απευθύνεται στην πτέρυγά µας εδώ στη Βουλή, στα δεξιά της
Ολοµέλειας, και να µας εγκαλεί γι’ αυτά που δεν κάναµε ή γι’
αυτά που κάναµε στραβά, αλλά και κάθε φορά που πολλοί από
εσάς ανεβαίνουν σε αυτό το Βήµα και απευθύνονται επικριτικά
απέναντί µας, αντί να ενοχλούµαι, αισθάνοµαι ανακούφιση, γιατί
πράγµατι ευχαριστιέµαι να σας ακούω να αναδεικνύετε το πόσο
διαφορετικοί είµαστε. 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα σας άκουσα να µιλάτε για τη µαγεία
του κειµένου. Πράγµατι είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό να το
λέει ένας Υπουργός Παιδείας, που τόσο αυτός όσο και οι προ-
κάτοχοί του ενδιαφέρθηκαν τα κείµενα της κλασικής παιδείας να
τα καταστήσουν όσο λιγότερο γίνεται προσιτά στην µέση εκπαί-
δευση. Αυτή η µαγεία, λοιπόν, του κειµένου θεωρώ ότι στα χείλη
σας χρησιµοποιείται µε την έννοια των λόγων του Πρωθυπουρ-
γού ότι ο ΣΥΡΙΖΑ «κατοικεί στα λόγια του»! Και, πράγµατι, σή-
µερα µια άλλη διαπίστωση που έκανα είναι ότι τόσο εσείς όσο
και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι εδώ από τη µια µεριά, αλλά και
από την άλλη µεριά ο κ. Φίλης, δεν πρέπει να κατοικείτε στην ίδια
γλωσσική διεύθυνση, γιατί χρησιµοποιείτε διαφορετικά λόγια για
να δηλώσετε τα ίδια πράγµατα!

Και θα µου πείτε, αυτό είναι τυχαίο; Όχι, δεν είναι καθόλου τυ-
χαίο, γιατί υπάρχουν δύο ειδών µαγείες του κειµένου ή της γλώσ-
σας. Η µία είναι αυτή που αισθάνεται εκείνος που γνωρίζει τη
γλώσσα και όταν έρχεται σε επαφή µε ένα λατινικό ή αρχαιοελ-
ληνικό κείµενο, το ευχαριστιέται. Αυτό όµως σηµαίνει ότι προ-
ηγουµένως πρέπει να έχει διδαχθεί την αρχαία ελληνική γλώσσα,
πράγµα που δεν επιτρέπει η δικιά σας αντίληψη για τον τρόπο
που πρέπει να διδάσκονται τα αρχαία ελληνικά. Μάλιστα, νοµίζω
ότι ο κ. Φίλης είχε πει ότι πρόκειται για µια νεκρή γλώσσα. Η δεύ-
τερη µαγεία, αυτή δηλαδή που χρησιµοποιεί ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι αυτό
που λέγεται «µαγική χρήση της γλώσσας». Είναι αυτή η χρήση
της γλώσσας που χρησιµοποιούν αυτοί που κάνουν προπαγάνδα,
που χρησιµοποιούν γενικά αυτοί που δηµιουργούν κείµενα για
να έρχονται σε επαφή µε ανθρώπους που δεν ξέρουν πώς λει-
τουργεί η γλώσσα και απ’ αυτά τα κείµενα να παγιδεύονται. Πα-
ραδείγµατος χάριν, είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο πώς
επιγράφεται; Λέτε «συνέργεια ή συνέργειες πανεπιστηµίων και
ΤΕΙ». Για να έχουµε συνέργεια όµως, κύριε Υπουργέ, ξέρετε κα-
λύτερα από εµένα, σηµαίνει ότι τουλάχιστον δύο φορείς που συ-
νεργούν ή συνεργάζονται θα πρέπει να έχουν τη θέληση να
κατευθύνονται, µε την ενέργειά του ο καθένας, στο ίδιο αποτέ-
λεσµα και αυτό βέβαια να είναι προϊόν της ελεύθερης βούλησής
του. 
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Πείτε µου σε ποια από τις περιπτώσεις που κάνατε τουλάχι-
στον συγχωνεύσεις ή καταργήσεις ή αλλαγές µεταξύ ΤΕΙ και ΑΕΙ
είχατε αυτή τη συγκεκριµένη συνέργεια, υπό την έννοια τουλά-
χιστον που την ξέρουν όσοι πληροφορούνται τις σηµασίες των
λέξεων, τουλάχιστον από τα εν ισχύι λεξικά.

Με διορθώσατε στην αρχή της διαδικασίας, λέγοντάς µου ότι
δεν είµαι καλά ενηµερωµένος, όταν σας είπα ότι η Σύγκλητος
του Πανεπιστηµίου Πατρών µε ψήφους είκοσι τρεις έναντι δέκα
δεν δέχθηκε και απέρριψε το νοµοσχέδιο. Και µέσα στο νοµο-
σχέδιο αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι και η Νοµική Σχολή, που λέτε
ότι οµόφωνα τη δέχτηκε, και το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο του
Αγρινίου, που επίσης οµόφωνα το δέχτηκε.

Εποµένως προσέξτε να δείτε η µαγεία της γλώσσας τι κάνει,
µε την έννοια που σας είπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Η Νοµική; Τη δέχτηκε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα τα πείτε µετά. Εγώ θέλω να
κάνω διάλογο µαζί σας. Θέλω να κάνω διάλογο µαζί σας. Αλλά
προϋπόθεση είναι να µε αφήνετε να ολοκληρώνω τη σκέψη µου.
Εγώ θα σας ακούσω µε σεβασµό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Να µάθω, να καταλάβω. Δέχτηκε τη
Νοµική ή όχι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν είναι το πρόβληµά µου
αυτό, δεν µε ενδιαφέρει αυτό! Εµένα µε ενδιαφέρει κάτι άλλο και
γι’ αυτό οµιλώ κάθε φορά. Και ξέρετε, όποιος οµιλεί έχει ένα
προνόµιο. Αυτός καθορίζει το αντικείµενο του λόγου του. Γιατί
αν εσείς νοµίζετε ότι µε αποστοµώνετε, όταν µου µιλάτε περί
άλλου αντικειµένου, το οποίο δεν µε αφορά ούτε µε ενδιαφέρει,
προφανώς δεν κάνετε αυτό που επιβάλλει ο έντιµος δηµοκρατι-
κός κοινοβουλευτικός διάλογος, γιατί χρησιµοποιείτε τη µαγεία
της γλώσσας, όχι µε τον τρόπο που είπα προηγουµένως αλλά
προκειµένου να παραποιήσετε, να συγκαλύψετε, προκειµένου να
δηµιουργήσετε, µε βάση τις λέξεις, ένα άλλο επίπεδο προσέγγι-
σης, που κάτω απ’ αυτό υπάρχει η αληθινή πραγµατικότητα. Γι’
αυτό, λοιπόν, σας λέω ότι πρώτο θέµα είναι αυτό.

Δεύτερο θέµα: Θα µιλήσω για κάτι µε το οποίο έχω ασχοληθεί
πολύ, γιατί αφορά τον τόπο µου. Στα άρθρα 35, 36 και 37 ιδρύετε
νέα τµήµατα στο Πανεπιστήµιο Πατρών, κάνετε επίσης µετονο-
µασία άλλων τµηµάτων και εδώ τίθεται ένα ζήτηµα. Υπάρχει πρό-
βληµα σ’ αυτή τη διάταξη του άρθρου 35 και 36 αντίθεσης µε τις
διατάξεις των άρθρων 5 και 10 του δικού σας νόµου, του ν.4485
για την οργάνωση της ανώτατης εκπαίδευσης; Διότι εκεί λέει ότι,
όταν έχουµε συγχώνευση ή µετονοµασία τµηµάτων, χρειάζεται
προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µε τη δικιά σας πρωτο-
βουλία, αλλά επίσης χρειάζεται η σύµφωνη γνώµη της συγκλή-
του του πανεπιστηµίου. Γι’ αυτό αναφέρθηκα στην απόφαση και
τη γνώµη της συγκλήτου για το νοµοσχέδιο, όπου εκεί µάλιστα
χρειάζεται και αυξηµένη πλειοψηφία και -εκτός αυτού- χρειάζεται
και γνώµη της Ανεξάρτητης Αρχής Διασφάλισης Ποιότητας της
Ανώτατης Εκπαίδευσης. Κάτι τέτοιο δεν υπάρχει, δεν το είδα, βέ-
βαια, να επισηµαίνεται και από την Επιστηµονική Επιτροπή.

Ένα άλλο θέµα που, επίσης, µε εντυπωσιάζει -που αν ήταν εδώ
ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, κατά την προσφιλή του µέθοδο
σε ανάλογες περιπτώσεις, θα το ονόµαζε «νοµοσχέδιο φρου-
τιέρα»- είναι ότι έχετε, πράγµατι, δηµιουργήσει την εντύπωση ότι
λύνετε θέµατα, ενώ ουσιαστικά δεν κάνετε τίποτα άλλο από το
να µεταθέτετε, κατά τον τρόπο που εσείς έχετε αποφασίσει, τα
θέµατα στην επόµενη κυβέρνηση.

Θα σας εξηγήσω µε ένα συγκεκριµένο παράδειγµα: Λέτε, για
παράδειγµα, στο άρθρο 36, στις παραγράφους 1, 2 και 3: «Στον
Πύργο της Ηλείας θα ιδρυθεί και ΤΕΕΦΑ». Αυτό το ΤΕΕΦΑ, όµως,
δεν θα λειτουργήσει από το προσεχές ακαδηµαϊκό έτος, θα λει-
τουργήσει ακαδηµαϊκά από ένα επόµενο ακαδηµαϊκό έτος, το
οποίο δεν το προσδιορίζετε αλλά το εξαρτάτε από κάποιες αιρέ-
σεις. Και οι αιρέσεις αυτές είναι δύο. Αίρεση είναι γεγονός µέλ-
λον και αβέβαιο, λέµε εµείς οι νοµικοί, εκ του οποίου εξαρτώνται
τα αποτελέσµατα της εφαρµογής του νόµου.

Αυτή, λοιπόν, η απόφαση θα εκδοθεί πρώτον, εφόσον έχει δια-

πιστώσει µε αιτιολογηµένη απόφασή της η σύγκλητος ότι συν-
τρέχουν οι απαιτούµενες υλικοτεχνικές υποδοµές και δεύτερον,
εφόσον, επίσης, υπάρχει το αναγκαίο και επαρκές εκπαιδευτικό
προσωπικό. Αυτό δεν πρόκειται να γίνει, όπως ξέρετε ποτέ, γιατί
µονίµως οι σύγκλητοι παραπονούνται για έλλειψη εκπαιδευτικού
προσωπικού και για έλλειψη υλικοτεχνικής υποδοµής.

Εποµένως, ουσιαστικά, το θέµα θα εξαρτηθεί από το πόσο η
σύγκρουση και η πίεση που θα ασκήσει η Σύγκλητος του Πανε-
πιστηµίου Πατρών, θα καταλήξει µε υποχώρηση της Κυβέρνη-
σης. Εσείς, βέβαια, το αποφύγατε αυτό το πικρό ποτήριο, γιατί
έτσι ακριβώς θέλατε. Θέλατε µέσω των εκλεκτών συναδέλφων
που εκλέγονται στην εκλογική περιφέρεια της Ηλείας, να το πλα-
σάρετε στην εκλογική αγορά.

Μάλιστα θα µου επιτρέψετε εδώ να σας ψέξω και προσωπικά,
γιατί εγώ πίστευα ότι έχετε δηµοκρατικά φρονήµατα. Και τα δη-
µοκρατικά φρονήµατα ενός Υπουργού θα επέβαλαν όταν καλεί
στο γραφείο του Βουλευτές µιας περιφέρειας να τους καλεί
όλους. Εσείς, λοιπόν, ακολουθώντας τις πρακτικές άλλων
Υπουργών της Κυβέρνησης, όπως είναι ο κ. Σπίρτζης, όπως είναι
ο κ. Αραχωβίτης, κάνετε ατοµικές προσκλήσεις στους Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ του Νοµού Ηλείας, για να κάνετε µυστικά διαβούλια.
Εµείς, δηλαδή, οι άλλοι είµαστε αποσυνάγωγοι από την Κυβέρ-
νηση, παρ’ όλο που συµµετέχουµε στο κυρίαρχο όργανο της
Βουλής, από το οποίο έχετε την εµπιστοσύνη µέχρι σήµερα.
Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι που δεν ταιριάζει σε δηµοκράτες. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, σας λέω τούτο, επειδή στην αιτιολογική
έκθεση αναφέρετε ότι ένα από τα στοιχεία που αξιολογήσατε και
µία από τις ανάγκες την οποία επιδιώκετε να ικανοποιήσετε µέσω
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου είναι και η τοπική ανάπτυξη.

Η τοπική ανάπτυξη, λοιπόν, στην περιοχή της Ηλείας πρέπει
να ξέρετε ότι έχει δύο στοιχεία: Το πολιτιστικό απόθεµα που είναι
αντικείµενο της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς και λέγε-
ται Αρχαία Ολυµπία. Είναι εκεί που από το 1875 η Γερµανική Αρ-
χαιολογική Σχολή έχει ξεκινήσει ανασκαφές, που συνεχίζονται
µέχρι σήµερα, και εν τούτοις επιλέγετε το Τµήµα Ιστορίας και
Αρχαιολογίας να το πάτε στο Αγρίνιο. Αλήθεια τι έχει η τοπική
οικονοµία ή η τοπική κοινωνία ή η τοπική γεωγραφία ή, αν θέλετε,
το τοπικό πολιτισµικό περιβάλλον του Αγρινίου, που επιβάλλει να
πάει εκεί µία τέτοια σχολή; 

Και φέρνετε στην Ηλεία µία σχολή η οποία λέγεται Σχολή Μου-
σειολογίας, γιατί αναγκαστήκατε, γιατί ουσιαστικά κλείνουν τα
ΤΕΙ στον Πύργο και τη φέρνετε εκεί και την εντάσσετε στη Σχολή
των Κοινωνικών και Ανθρωπιστικών Επιστηµών. Τι σχέση έχει η
Μουσειολογία µε όλα αυτά τα πράγµατα; Όπως, επίσης, τη
Σχολή του ΤΕΕΦΑ την εντάσσετε στις Επιστήµες Αποκατάστασης
της Υγείας του Ανθρώπου, δηλαδή την καθιστάτε επαγγελµατικό
µέσο άσκησης της ιαµατικής γυµναστικής.

Ποιους κοροϊδεύετε, κύριε Υπουργέ, ειλικρινά; 
Θα ήθελα τώρα να απευθυνθώ στον κ. Φίλη, γιατί είπα ότι κα-

τοικείτε σε διαφορετική γλωσσική διεύθυνση µε τον κύριο
Υπουργό.

Κύριε Φίλη, τα πειραµατικά και τα πρότυπα σχολεία, πράγµατι,
έγιναν για να υπηρετούν την αριστεία, αλλά αυτή η αριστεία για
όσους και εκ της Αριστεράς έχουν αντιληφθεί την κοινωνική της
λειτουργία, δεν είναι δείγµα ελιτισµού. Δεν έχει να κάνει µε την
οικονοµική ελίτ η αριστεία.

Θα επικαλεστώ έναν από τους µεγαλύτερους ίσως φιλοσό-
φους κοινωνιολόγους του 20ου αιώνα, τον Πιερ Μπουρντιέ, ο
οποίος µαζί µε τον Μπουντόν και µετά από πολύχρονες έρευνες
που έκαναν στο πεδίο της κοινωνιολογίας της εκπαίδευσης, µάς
έχουν παραδώσει ως επιστηµονικό δεδοµένο ότι ναι µεν στο εκ-
παιδευτικό πεδίο της κοινωνίας -εκεί δηλαδή που ασκούνται και
εκτυλίσσονται οι επαγγελµατικοί αγώνες, που σκοπό έχουν την
αναπαραγωγή της κυρίαρχης ιδεολογίας, των κυρίαρχων κοινω-
νικών σχέσεων, των κυρίαρχων µορφωτικών σχέσεων, των κυ-
ρίαρχων επαγγελµατικών σχέσεων- εκεί πράγµατι σε αυτό το
πεδίο υπάρχει ένα µέσο σωτηρίας για αυτούς που κατάγονται
από χαµηλά οικογενειακά και κοινωνικά κλιµάκια και αυτό είναι
η αριστεία. Γιατί όπως χαρακτηριστικά λένε αυτοί οι δύο σοφοί:
Η αριστεία είναι η δυνατότητα που παρέχεται σε αυτόν που δεν
έχει τα ταξικά σηµάδια της ευγένειας, σε αυτόν, δηλαδή, που
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είναι γόνος αγροτικής ή µικροαστικής οικογένειας, να καταστή-
σει την εχθρική κοινωνική αντίθεση, αυτή, δηλαδή, που τον κάνει
να σέρνεται και να µην µπορεί να συµµετάσχει σε αυτή την ανα-
παραγωγή µε διάθεση κυριαρχίας, σε αγώνα θετικής διάκρισης
που γίνεται και επιτυγχάνεται µέσω της αριστείας.

Μέσω της αριστείας, λοιπόν, κατέστη δυνατόν παιδιά που προ-
ήρχοντο και κατάγοντο από πολύ φτωχές οικογένειες, να έχουν
γίνει καθηγητές στο Χάρβαρντ, να έχουν πάει στη ΝΑΣΑ και να
είναι Ελληνόπουλα και όλοι να καµαρώνουµε σήµερα. Όµως, αυ-
τούς, εάν τους ρωτήσετε, εκείνο που τους έδωσε το δικαίωµα να
κατισχύσουν και να παλέψουν και να νικήσουν την ταξική τους
καταγωγή, είναι ακριβώς η λειτουργία τέτοιων σχολείων στην Ελ-
λάδα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα πρέπει αν θέλετε, πράγµατι, να συµβάλ-
λετε ώστε η Ελλάδα να κάνει επένδυση στην παιδεία, όπως έχει
κάνει πριν από είκοσι χρόνια και σήµερα είναι κυρίαρχη διεθνώς
στο πεδίο αυτό η Φινλανδία, να µας βοηθήσετε φέρνοντας νο-
µοσχέδια, που, πραγµατικά, ανταποκρίνονται στις σηµερινές
ανάγκες της κοινωνίας, για να αναπαραχθεί ένα καινούργιο µον-
τέλο, το οποίο θα συνδεθεί µε την παραγωγή και το οποίο θα
αξιοποιήσει και τις οικονοµικές και τις κοινωνικές και τις πολιτι-
στικές συνθήκες των τόπων.

Εσείς, όµως, τι κάνετε; Εσείς παίρνετε τους Βουλευτές σας,
τους χρησιµοποιείτε σαν µεσάζοντες και πηγαίνετε και έρχεστε
σε επαφή µε τους δηµάρχους και τους διάφορους τοπάρχες και
τους πουλάτε µία πραµάτεια, από την οποία νοµίζετε ότι στις
προσεχείς εκλογές θα βγείτε νικητές.

Είσαστε, όµως, γελασµένοι, γιατί θα χάσετε, θα ηττηθείτε και
θα µείνετε µία θλιβερή παρένθεση στην ιστορία αυτού του
τόπου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνο-
δοί καθηγητές από σχολείο της Γαλλίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ακού-
στε, θα σας δώσω τον λόγο για ένα λεπτό. Όµως η τακτική για
όποιον οµιλητή δεν σας αρέσουν αυτά που λέει, να µου ζητάτε
τον λόγο επί προσωπικού, δεν θα γίνει. Θα σας δώσω τον λόγο
για ένα λεπτό. Κρατάτε τις σηµειώσεις σας, και παρ ’ότι δεν προ-
βλέπεται δευτερολογία από τη διαδικασία του επείγοντος που
εσείς εισηγηθήκατε, αύριο θα σας δοθεί και µία σύντοµη δευτε-
ρολογία για να απαντήσετε. Όµως δεν θα πάµε έτσι, κάθε φορά
που κάποιος απευθύνεται στον Υπουργό, ο Υπουργός να λέει
«επί προσωπικού».

Ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κατ’ αρχάς µην ερµηνεύετε ποιο είναι
το προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όποιο και να είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Προσέξτε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλετε να πάω στην

κανονική διαδικασία, να σας βάλω ένα λεπτό να µου πείτε το προ-
σωπικό και έχω το δικαίωµα εκ του Κανονισµού να κρίνω αν είναι
ή όχι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Βεβαίως. Θέλετε να το κρίνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, µην πάµε
τώρα έτσι. Είµαι εµπειρότερος από εσάς τουλάχιστον σε αυτά
εδώ τα έδρανα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θέλετε να το κρίνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Υπάρχει ένα θέµα, όταν ένας Βουλευ-
τής λέει σε έναν άλλο Βουλευτή ότι το δηµοκρατικό του ήθος
του στο βαθµό που είναι µέρος των κοµµάτων του δηµοκρατικού
τόξου είναι υπό αµφισβήτηση. 

Αυτές είναι κόκκινες γραµµές, κύριε Τζαβάρα, και θα σας πα-
ρακαλούσα...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αιτιολόγησα γιατί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ! Θα

σας παρακαλούσα να µην τις επαναλάβετε.
Τυχαίνει για τη Σπάρτη, όταν ήρθε ο δήµαρχος να έρθουν και

όλοι οι Βουλευτές µαζί, γιατί µου το ζήτησαν. Εσείς...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εµένα µε καλέσατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Μου το ζήτησαν και είπα ναι όπως µου
το ζήτησαν και οι συνάδελφοι. Δεν θα µου απαγορεύσετε να δω
όποιον θέλω που µου το ζητάει. Και προκαλώ κάποιον Βουλευτή,
όποιου κόµµατος να µου το έχει ζητήσει και να έχω πει όχι. Έναν.
Εσείς βγάζετε ανακοινώσεις -αυτό κάνετε- καταγγελίες, ουσια-
στικά, που τις λέτε ανακοινώσεις. 

Δεύτερον, δυστυχώς δεν είστε καλά ενηµερωµένος. Το ΤΕΦΑΑ
δεν είναι στη Σχολή Επιστηµών Υγείας, πρέπει να είστε λίγο δια-
βασµένος. Δεν είναι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καθόλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Άρα αυτό που είπατε δεν είναι σωστό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι εννοείτε δεν είναι; Το πήρατε;

Εάν το πήρατε, δεν το ξέρω. Εγώ ξέρω τα κείµενα που είχα µέχρι
χθες στα χέρια µου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ακούστε τι σας λέω. Δεν διαβάζετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Διαβάζω πολύ καλά. Εάν το εί-
χατε, τότε εξηγήστε µας γιατί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το έχουµε, απλώς δεν το διαβάζετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Οµολογώ ότι αυτό δεν το
ήξερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το τελευταίο είναι το εξής. Θα πρέπει
να δώσουµε στις συγκλήτους τη δυνατότητα να αποφασίζουν
πότε θα είναι η έναρξη ορισµένων τµηµάτων. Δεν θα το κάνουµε
όπως το κάνατε εσείς. Πρέπει να το αποφασίσετε αυτό ότι
έχουµε διαφορετικό τρόπο σκέψης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό, γιατί µόνο αδιάβαστο δεν µπορεί να σας πει κανείς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, έχετε
το δικαίωµα και δεν πρόκειται να σας το αφαιρέσει κανένας, να
καλείτε ως συνοµιλητές όποιους θέλετε. Αλίµονο! Ο τελευταίος
θα ήµουν που θα έκανα κριτική σε αυτό το δικαίωµά σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Όποιον µου το ζητάει. Εσείς µου το
ζητήσατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όµως ως Υπουργός δεν έχετε
το δικαίωµα να εξουσιοδοτείτε Βουλευτές της Πλειοψηφίας, να
προαναγγέλλουν το τι θα γίνει στον Πύργο, στη Σπάρτη και στην
Πάτρα. Αυτό το δικαίωµα δεν το έχετε και εγώ αυτό κατακρίνω. 

Αυτή είναι µία φτηνή πολιτικάντικη συµπεριφορά, που δεν αξί-
ζει όχι µόνο σε Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά κυ-
ρίως σε ανθρώπους που έχουν τους πανεπιστηµιακούς τίτλους
που διαθέτετε εσείς.

Και όσον αφορά, γιατί δεν αµφισβητώ εν γένει τη δηµοκρατική
σας συγκρότηση ή το δηµοκρατικό σας ύφος, το να κάνετε ιε-
ροκρυφίως αυτού του περιεχοµένου τις συναντήσεις εις βάρος
άλλων εκπροσώπων του ελληνικού λαού, δεν συµβιβάζεται µε
την εν γένει κουλτούρα του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρα-
τίας που πρέπει να επικρατεί εδώ µέσα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-

µήτριος Μπαξεβανάκης.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο γίνεται το πιο αποφασιστικό ίσως
βήµα για την ολοκλήρωση του ενιαίου χώρου τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης και έρευνας στη χώρα µας. Ένα αίτηµα δεκαετιών του
εκπαιδευτικού κινήµατος εκπαιδευτικών, αλλά και φοιτητών υλο-
ποιείται από αυτή την Κυβέρνηση και αυτό έχει σηµασία. Και είναι
εντυπωσιακό, τουλάχιστον από τους προοδευτικούς και αριστε-
ρούς χώρους, όταν αυτό το αίτηµα έρχεται από δεκαετίες, να
υπάρχει ξανά το σύνηθες να αποσυρθεί όχι σε όλα και λοιπά.

Δεν θα αναφερθώ στον προλαλήσαντα συνάδελφο από την
Ηλεία, παρ’ ότι µου έδωσε πολλές αφορµές. Λέω απλώς ότι ο κό-
σµος, ο δηµοκρατικός κόσµος σε όλη τη χώρα αλλά και στην
Ηλεία ειδικά, µπορεί να συγκρίνει τη µεγάλη µεταρρυθµιστική
τοµή που γίνεται σήµερα µε την αναµόρφωση πλήρως του πανε-
πιστηµιακού χάρτη σε όλη τη χώρα, µε τον οποίο και η Ηλεία εν-
τάσσεται για πρώτη φορά στα πανεπιστηµιακά πράγµατα της
χώρας, µε το τερατούργηµα του σχεδίου «ΑΘΗΝΑ» του 2013,
στο οποίο συνέπραξαν και οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ που εκλέγονται στην Ηλεία, το οποίο, κυριολε-
κτικά, διέλυσε την τριτοβάθµια εκπαίδευση, γι’ αυτό ούτε και οι
ίδιοι δεν έχουν το θάρρος σήµερα να το υπερασπιστούν.

Ο βασικός, όµως, λόγος που ζήτησα τον λόγο σήµερα, είναι
για να µιλήσω για τις αλλαγές που πραγµατοποιούνται στο γε-
νικό λύκειο. Θέλω να κάνω πέντε σχόλια.

Πρώτον, υπάρχει µία πλήρης υποκρισία από όλες τις πλευρές
της Αντιπολίτευσης. Ποια υποκρισία; Όλοι οµνύουν στο όνοµα
της γενικής παιδείας, όλοι είµαστε υπέρ της γενικής παιδείας
ξαφνικά. Αλήθεια; Συνοµιλείτε µε εκπαιδευτικούς που διδάσκουν
στη Γ’ τάξη του γενικού λυκείου, να σας πουν τι συµβαίνει τις
ώρες των µαθηµάτων της λεγόµενης γενικής παιδείας; Συνοµι-
λείτε; Μάλλον δεν συνοµιλείτε, γιατί αν συνοµιλούσατε δεν θα
λέγατε αυτά που λέτε σήµερα εδώ. Δεν υπάρχει γενική παιδεία,
τουλάχιστον στη Γ’ τάξη του γενικού λυκείου. 

Και σε αυτό το ατόπηµα υποπίπτουν, δυστυχώς, όχι µόνο πο-
λιτικές δυνάµεις που θέλουν δήθεν να ονοµάζονται αριστερές
αλλά και συνδικαλιστικές οργανώσεις που µέχρι κάποιο διά-
στηµα είχαν ένα κύρος στην εκπαιδευτική κοινότητα. Δυστυχώς
πια το κύρος αυτό δεν υφίσταται, όπως φαίνεται και από τον
αριθµό των εκπαιδευτικών που ακολουθούν αυτές τις συνδικαλι-
στικές οργανώσεις.

Τι κάνει το νοµοσχέδιο; Αναγνωρίζει µία πραγµατικότητα, την
πραγµατικότητα που ζουν οι µαθητές και οι οικογένειές τους,
γνωρίζοντας ότι µετά το τέλος του λυκείου έχουν να συµµετά-
σχουν σε µία διαγωνιστική διαδικασία και από την επιδίωξη να
επιτύχουν σε αυτή τη διαγωνιστική διαδικασία. Μέχρι τώρα ποιος
αναλαµβάνει να προετοιµάσει τους µαθητές για αυτή τη διαδι-
κασία; Θεσµοί έξω από το σχολείο τα φροντιστήρια και τα ιδιαί-
τερα µαθήµατα. Θέλουµε να κλείσουµε τα µάτια σε αυτό; 

Το νοµοσχέδιο λέει το εξής απλό. Θέλει το σχολείο να αναλά-
βει όσο µπορεί µεγαλύτερο βάρος στην προετοιµασία των µαθη-
τών, να συµβάλλει το δηµόσιο σχολείο, άρα µε λιγότερα
µαθήµατα και µε περισσότερες ώρες διδασκαλίας, ώστε να βοη-
θήσει τα παιδιά σε αυτή τους τη µεγάλη προσπάθεια.

Τι συµπέρασµα βγαίνει µε βάση την κοινή λογική; Αν ο εκπαι-
δευτικός έχει περισσότερο χρόνο στη διάθεσή του µε τους µα-
θητές και τις µαθήτριές του για να τους βοηθήσει, η λογική λέει
ότι τα παιδιά θα χρειαστούν εξ αυτού του λόγου περισσότερη
εξωσχολική βοήθεια; Είναι παραλογισµός αυτό. Αν το σχολείο
µπορεί να σε βοηθήσει παραπάνω µε περισσότερες ώρες, η λο-
γική λέει ότι µάλλον θα χρειαστείς λιγότερη ή και καθόλου εξω-
σχολική βοήθεια. 

Αυτό, λοιπόν, προσπαθεί να κάνει το σχολείο και ταυτόχρονα
-και αυτό δεν έχει σηµειωθεί µέχρι σήµερα- επιχειρείται µία
πρώτη -δειλή είναι η αλήθεια- µείωση του αριθµού µαθητών σε
κάθε τµήµα της Γ’ τάξης. Από τα είκοσι επτά παιδιά ως ανώτατο
όριο µειώνεται ο αριθµός στα ηµερήσια σχολεία στα είκοσι πέντε
και στα εσπερινά µειώνεται στα είκοσι δύο παιδιά ως µέγιστο
αριθµό, βοήθεια που θα συµβάλλει στην καλύτερη διεξαγωγή
του µαθήµατος στην τάξη.

Τρίτο σχόλιο. Μιλάµε για τη γενική παιδεία. Το νοµοσχέδιο
κάνει µία σοβαρή προσπάθεια να διασφαλίσουµε ότι τουλάχιστον

η Β’ τάξη του γενικού λυκείου θα είναι τάξη γενικής παιδείας. Ξέ-
ρετε σε αυτή την τάξη σήµερα υπάρχουν µαθήµατα κατευθύν-
σεων. Με το νοµοσχέδιο, όµως, αυτό καταργείται και
προσπαθούµε η Β’ τάξη τουλάχιστον να διασωθεί, γιατί κινδυ-
νεύει σοβαρά, όπως πολύ καλά ξέρουν οι εκπαιδευτικοί, και να
γίνει µία τάξη γενικής παιδείας.

Αλήθεια, δεν άκουσα, συµφωνείτε στα έδρανα της Αντιπολί-
τευσης µε αυτή την αλλαγή στη Β’ λυκείου, ώστε να µην υπάρ-
χουν κατευθύνσεις και οµάδες προσανατολισµού; Δεν άκουσα
κάτι. Δυσκολεύεστε να πείτε και έναν καλό λόγο; Δεν είναι κακό.

Τέταρτο σχόλιο. Τι αξία έχει σήµερα, συνάδελφοι, το απολυ-
τήριο του γενικού λυκείου; Να ρωτήσουµε τις οικογένειες, τους
µαθητές; Ένας νέος άνθρωπος που έχει απολυτήριο γενικού λυ-
κείου τι έχει στα χέρια του; Απολύτως τίποτα. Τι κάνει το νοµο-
σχέδιο; Προσπαθεί αυτό το απολυτήριο να αποκτήσει µια
αξιοπιστία, µε τον τρόπο που οργανώνεται η εξεταστική διαδικα-
σία. Πριν το δούµε, πριν το συζητήσουµε, πριν δούµε την πρώτη
του εφαρµογή, που µάλιστα σοφά το νοµοσχέδιο αποσυνδέει την
πρώτη εφαρµογή από τη διαδικασία πρόσβασης, ακριβώς για να
δούµε πώς θα πάει αυτή η διαδικασία, πώς θα γίνει σιγά-σιγά,
βήµα-βήµα η απόκτηση της αξιοπιστίας του απολυτηρίου του λυ-
κείου.

Εγώ λέω, κύριε Υπουργέ, ότι ίσως χρειαστεί αυτός ο ένας χρό-
νος που δεν υπολογίζεται ο βαθµός στην πρόσβαση, από τα
πράγµατα µπορεί να χρειαστεί και ένας δεύτερος και ένας τρίτος
χρόνος ίσως, που να µην προσµετράται το απολυτήριο µέχρι να
αποκτήσει την απαιτούµενη αξιοπιστία.

Τέλος, λένε πολλοί συνάδελφοι ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο το
γενικό λύκειο γίνεται εξεταστικό κέντρο. Αλήθεια; Ξέρουµε σή-
µερα σε πόσα µαθήµατα εξετάζονται οι µαθητές στις τρεις τάξεις
του γενικού λυκείου; Σε σαράντα τρία µαθήµατα. Με τις αλλαγές
που γίνονται τώρα, σε πόσα µαθήµατα θα εξετάζονται από εδώ
και πέρα οι µαθητές στις τρεις τάξεις; Σε δεκαοχτώ. Σε σαράντα
τρία µαθήµατα εξετάζονται σήµερα, σε δεκαοχτώ θα εξετάζονται
αύριο. Μάλλον δεν το λες «εξεταστικό φόρτο» αυτό. Χρειάζεται
κάποιοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης και δη της Αριστεράς,
να εντρυφήσουν σε κάποια λεξικά της ελληνικής γλώσσας. Ίσως
δεν είναι κακό.

Θα τελειώσω µε το εξής. Μόνιµη επωδός σε όλα τα νοµοσχέ-
δια τουλάχιστον του Υπουργείου Παιδείας, αλλά και σε πολλά
άλλα, είναι η απαίτηση από το σύνολο σχεδόν της Αντιπολίτευ-
σης αλλά και από συνδικαλιστικές οργανώσεις να αποσυρθεί.
Μάλιστα.

Έχετε, συνάδελφοι, την εντύπωση ότι στον εκπαιδευτικό
κόσµο αυτή την προτροπή την ακούει κανείς; Την ακούει κανείς
από τους εκπαιδευτικούς ή από τους µαθητές; Έχετε ακούσει
αυτές τις εβδοµάδες που γίνεται αυτή η συζήτηση στα λύκεια,
στα γυµνάσια, την προτροπή να το αποσύρετε, άρα να µείνουν
τα πράγµατα ως έχουν; Δηλαδή στο σηµερινό τέλµα την ακούει
κανείς;

Νοµίζω ότι ο κόσµος έχει βαρεθεί τις κραυγές, ο κόσµος θέλει
προτάσεις. Προτάσεις, λοιπόν, όταν δεν γίνονται είτε από τις πο-
λιτικές δυνάµεις είτε από τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, οδη-
γούν µόνο και µόνο στην απαξίωση και στην απώλεια της
αξιοπιστίας αυτών που τις εκφέρουν.

Η Κυβέρνηση τολµά και ο κόσµος ξέρει να επιβραβεύει αυτούς
που τολµούν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής Β’ Αθηνών, Νότιος Τοµέας -τώρα πρέπει να τα λέµε όλα-
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Καραµανλή.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε ένα

νοµοσχέδιο διακοσίων είκοσι τριών άρθρων για την παιδεία στο
άψε-σβήσε και µε διαδικασίες «ψεκάστε-σκουπίστε-τελειώσατε»,
µε διαδικασίες επείγοντος και µέσα στη Μεγάλη Εβδοµάδα, προ-
φανώς γιατί βολεύει να είναι κλειστά τα σχολεία και τα πανεπι-
στήµια.

Δεν είναι η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυ-
βέρνησης, που ακολουθείτε αυτή την απαράδεκτη τακτική. Στην
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προκειµένη περίπτωση, όµως, δεν τηρήσατε ούτε τα προσχή-
µατα και καλούµαστε να διατυπώσουµε τις απόψεις µας και να
ψηφίσουµε για τόσα πολλά και τόσο σηµαντικά ζητήµατα σαν κυ-
νηγηµένοι, µε µεθοδεύσεις που δεν τιµούν ούτε την κοινοβου-
λευτική διαδικασία ούτε την εκπαιδευτική κοινότητα, που θίγεται
άµεσα από τα σχέδιά σας.

Λίγο πριν τελειώσει, λοιπόν, η θητεία της Κυβέρνησής σας,
φέρνετε ένα πολυνοµοσχέδιο-αχταρµά. Για καθαρά ψηφοθηρι-
κούς λόγους δίνετε τη χαριστική βολή στον χώρο της εκπαίδευ-
σης, τον οποίο ταλαιπωρείτε τα τελευταία τέσσερα χρόνια. Την
ώρα που η διεθνής τάση είναι η ενίσχυση της τεχνολογικής εκ-
παίδευσης, εσείς πρωτοτυπείτε και την εξαφανίζετε από τον
χάρτη. Την ώρα που θα έπρεπε να επενδύσουµε σε αυτή, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τις ανάγκες στην αγορά εργασίας, εσείς την
υποβαθµίζετε διά της ανωτατοποίησης. Συνεχίζετε την πατέντα
της συλλήβδην µετατροπής των ΤΕΙ σε πανεπιστήµια, την οποία
βαφτίζετε «αναβάθµιση», χωρίς αξιολόγηση, χωρίς συγκροτη-
µένο σχέδιο, χωρίς µελέτες σκοπιµότητας, χωρίς αυστηρά προ-
καθορισµένα ακαδηµαϊκά κριτήρια. Ο καλός ο µύλος όλα τα
αλέθει.

Γι’ αυτό και το νοµοσχέδιο έχει προκαλέσει έντονες αντιδρά-
σεις, αντιδράσεις που δεν προέρχονται µόνο από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. Η σφοδρή αποδοκιµασία από τη µεγάλη µερίδα
του ακαδηµαϊκού και εκπαιδευτικού κόσµου θα έπρεπε τουλάχι-
στον να σας προβληµατίσει.

Προχωράτε, λοιπόν, σε αυτές τις ενέργειες, παίζοντας το γνω-
στό παιγνίδι προώθησης συντεχνιακών συµφερόντων και το κά-
νετε µε παζάρια και αλισβερίσια στο όριο του εκβιασµού, όπως
καταγγέλθηκε, µε απειλές, φοβέρες και τελεσίγραφα προς τις
πρυτανικές αρχές, προκειµένου να συναινέσουν στα σχέδιά σας.

Το όλο εγχείρηµα δεν διέπεται από καµµία ξεκάθαρη και διά-
φανη λογική. Έχετε βάλει στο προεκλογικό σας πανέρι την
ίδρυση µιας ακόµα νοµικής σχολής, χωρίς να τεκµηριώνεται η
ανάγκη για κάτι τέτοιο, χωρίς να σας απασχολεί ο κορεσµός στον
δικηγορικό κλάδο και η αδυναµία επαγγελµατικής απορρόφησης
χιλιάδων δικηγόρων, χωρίς να σας συγκινεί η ευθεία αντίθεση
όλων των νοµικών σχολών και όλων των δικηγορικών συλλόγων
της χώρας. Από τη µία αφήνετε τα υπάρχοντα τµήµατα υποστε-
λεχωµένα και µε µειωµένη χρηµατοδότηση και από την άλλη
φτιάχνετε καινούργια που απαιτούν πολλαπλάσιες δαπάνες;

Αντίστοιχα δηµιουργούνται µια σειρά από γεωπονικά τµήµατα.
Υπάρχει κάποια µελέτη, για το πόσους γεωπόνους χρειαζόµαστε
ως οικονοµία και ως κοινωνία; Ποιο θα είναι το αντικείµενό τους,
για παράδειγµα, και ποια τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των απο-
φοίτων τους; Συγχωνεύετε ένα Τµήµα Κοινωνικής Εργασίας µε
το Παιδαγωγικό Τµήµα. Τι σχέση έχουν τα προγράµµατα σπου-
δών των δύο τµηµάτων, ώστε να συνενωθούν; Ποια θα είναι η
επιστηµονική ταυτότητα των αποφοίτων; Θα είναι δάσκαλοι ή θα
είναι κοινωνικοί λειτουργοί; Υπάρχει κάποια διεθνής πρακτική,
όπου αυτά τα δύο γνωστικά αντικείµενα διδάσκονται µαζί;

Όλα τα πολυτεχνεία και τα ΤΕΕ σάς έχουν απευθύνει δριµύ
κατηγορώ για την άρον-άρον µετατροπή των τµηµάτων ΤΕΙ σε
πολυτεχνικά τµήµατα. Γιατί όλη αυτή η βιασύνη; Για να προλά-
βετε τα µηχανογραφικά και να πουλήσετε εκδούλευση στα παι-
διά ότι τα βάλατε στο πολυτεχνείο;

Τους τάζετε εδώ και δύο χρόνια ότι θα καταργήσετε τις πα-
νελλαδικές εξετάσεις µε έναν νόµο και ένα άρθρο και αφού, ευ-
τυχώς, αυτό δεν έγινε, µέσα σε µια νύχτα διπλασιάζετε τα
πολυτεχνικά τµήµατα. Τριανταπέντε χιλιάδες µηχανικοί έχουν
αναζητήσει την τύχη τους στο εξωτερικό την τελευταία πενταε-
τία, σύµφωνα µε τον πρύτανη του Πολυτεχνείου και εσείς εκτο-
ξεύετε τον αριθµό τους. Με ποιο σχέδιο; Σε ποια πολυτεχνεία και
µε ποιες υποδοµές;

Φτιάχνετε πολυτεχνεία µέσα σε έξι µήνες χωρίς σοβαρή χρη-
µατοδότηση και χωρίς προσωπικό; Πώς κάποια τµήµατα ΤΕΙ που
µέχρι τώρα δεν κρίνονταν ισάξια των πολυτεχνικών τµηµάτων
ούτε σε ακαδηµαϊκό ούτε σε επαγγελµατικό επίπεδο, µε ένα µα-
γικό ραβδί και µε µια σφραγίδα µετατρέπονται σε πανεπιστήµια;
Αν τελικά αυτά τα τµήµατα παραµείνουν τετραετή, οι απόφοιτοί
τους δεν θα είναι β’ κατηγορίας, µε περιορισµένα ή µηδενικά
επαγγελµατικά δικαιώµατα; Διαφαίνεται µέσα από όλα αυτά κά-

ποια συγκεκριµένη στόχευση; Προκύπτει κάποιο ξεκάθαρο
στίγµα; Διακρίνεται κάποια µεταρρυθµιστική πνοή;

Το µόνο που βλέπουµε να επιβεβαιώνεται, είναι ότι η αναδιά-
ταξη του ακαδηµαϊκού χάρτη υπακούει στην πελατειακή εξυπη-
ρέτηση και τη γενική ψηφοθηρία.

Μοιράζοντας πτυχία χωρίς αντίκρισµα, πιστεύετε ότι προσφέ-
ρετε καλές υπηρεσίες στα παιδιά µας, στο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, στην οικονοµία µας ή στην κοινωνία µας; Στην
πραγµατικότητα στέλνετε τους νέους φοιτητές στα αζήτητα της
ανεργίας ή στη µετανάστευση και αφήνετε ταυτόχρονα ένα µε-
γάλο κενό στον τεχνολογικό τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας πάµε τώρα στις αλλαγές στο
λύκειο και στο σύστηµα εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, µετά από αντικρουόµενες εξαγγελίες και αµέτρητες
ήξεις-αφίξεις, όπου τη µια µιλούσατε για ελεύθερη πρόσβαση
και την άλλη επαναφέρατε τις πανελλαδικές, µε µαθητές και γο-
νείς να βιώνουν αυτή την αναστάτωση και αβεβαιότητα, µη γνω-
ρίζοντας τι τους ξηµερώνει.

Επειδή ειπώθηκε αν συζητάµε µε γονείς και µαθητές, σας λέω
ότι είµαι µητέρα ενός κοριτσιού που δίνει πανελλαδικές φέτος
και τα τελευταία τριάµισι χρόνια ζούµε µε απόλυτο και τεράστιο
άγχος όλοι, να αναµένουν το νέο και το καινοτόµο, για να τους
σερβίρετε τελικά τις δέσµες της δεκαετίας του 1980 µε ολίγον
από ελεύθερη πρόσβαση.

Φέρνετε, λοιπόν, ένα σχέδιο που διαχωρίζει τα τµήµατα σε
ελεύθερης πρόσβασης και πρόσβασης µε πανελλαδικές εξετά-
σεις. Το γεγονός ότι έρχεται η διάκριση αυτή σε τµήµατα δύο τα-
χυτήτων συνιστά αναβάθµιση; Νοµοτελειακά οδηγεί σε
περαιτέρω απαξίωση των τµηµάτων µε χαµηλές προτιµήσεις και
ελεύθερη πρόσβαση. Η περίφηµη ελεύθερη πρόσβαση θα γίνε-
ται µε τον βαθµό του απολυτηρίου από το λύκειο, το οποίο, ση-
µειωτέον, θα προσµετράται κατά 10% και για την εισαγωγή µέσω
πανελλαδικών εξετάσεων από την επόµενη χρονιά.

Τα απολυτήριο που θα προκύπτει από τον συνυπολογισµό του
προφορικού βαθµού και των ενδοσχολικών εξετάσεων εκ των
πραγµάτων δεν θα είναι ισότιµο, από τη στιγµή που τα θέµατα
δεν θα προκύπτουν από τράπεζα θεµάτων ούτε από κάποια κεν-
τρική πηγή. Πώς διασφαλίζετε ότι τα θέµατα θα έχουν τον ίδιο
βαθµό δυσκολίας και δεν θα νοθεύεται το αποτέλεσµα των εξε-
τάσεων και κατ’ επέκταση, η εισαγωγή στα πανεπιστήµια; Δεν
θίγει αυτό το αδιάβλητο των εξετάσεων; Δεν πλήττει έναν κατα-
ξιωµένο θεσµό στη συνείδηση όλων των Ελλήνων εδώ και δεκαε-
τίες;

Στα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία τα οποία υπονοµεύετε
από το ξεκίνηµα της κυβερνητικής θητείας σας, επιχειρείτε να
δώσετε ένα τελειωτικό χτύπηµα. Είναι εµφανέστατη η προσπά-
θεια τα σχολεία αυτά να µην ξεχωρίζουν. Ψαλιδίζετε την αυτο-
νοµία τους σε όλα τα επίπεδα µε στόχο την υποβάθµισή τους
τόσο ως προς τη στόχευσή τους όσο και ως προς τη λειτουργία
τους.

Θεωρείτε ότι διευκολύνετε έτσι αυτά τα σχολεία, να προσφέ-
ρουν εκπαιδευτικό έργο υψηλών απαιτήσεων, να ενισχύσουν την
εξωστρέφειά τους και να εξελίξουν τις διδακτικές µεθόδους ή
τελικά τα οδηγείτε στην εξίσωση προς τα κάτω;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Η Κυβέρνηση φέρ-

νει ένα νοµοσχέδιο ισοπεδωτικό για την εκπαίδευση, που δηµι-
ουργεί πανεπιστήµια σούπερ µάρκετ, χωρίς καµµία συνοχή και
οµοιογένεια, που υπονοµεύει τον παιδαγωγικό χαρακτήρα του
λυκείου και φέρνει ένα σχέδιο προβληµατικό, λιγότερο δίκαιο και
λιγότερο αξιοκρατικό για την εισαγωγή στο πανεπιστήµιο. Ένα
νοµοσχέδιο που επικυρώνει την ιδεοληψία της και τη δυσανεξία
της απέναντι στα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. Ο κ. Γαβρό-
γλου σε λίγο θα είναι παρελθόν και από τον υπουργικό θώκο και
από την πολιτική σκηνή του τόπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση, που µε-
τατρέπει την παιδεία σε εργαλείο µικροπολιτικών τακτοποιήσεων
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µε τον πιο κυνικό τρόπο, ας αντιληφθεί ότι, παρά την παρωχολο-
γία, ο εκλογικός λογαριασµός δεν βγαίνει. Η κοινωνία σάς έχει
γυρίσει οριστικά την πλάτη. Δεν µπορείτε πλέον ούτε να την πα-
γιδέψετε ούτε να την εξαπατήσετε. Και αυτό θα το αντιληφθείτε
µε τον πιο εµφατικό τρόπο στις κάλπες που έρχονται.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής Αργολίδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Ανδριανός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα, αποκαλύπτει µε τον πλέον ηχηρό τρόπο το αδιέξοδο,
στο οποίο βρίσκεται η Κυβέρνηση σήµερα µια Κυβέρνηση σε
αποδροµή. Ενώ οι εξαιρετικά προβληµατικές προβλέψεις του νο-
µοσχεδίου έχουν ξεκάθαρα ως µοναδικό γνώµονά τους την εξυ-
πηρέτηση µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων, την ίδια ώρα η
Κυβέρνηση αναγκάστηκε να περάσει αυτό το πολυνοµοσχέδιο
µε τη διαδικασία του επείγοντος και να το φέρει στην Ολοµέλεια
τη Μεγάλη Εβδοµάδα, όταν τα σχολεία και οι σχολές είναι κλει-
στά, σε µια προσπάθεια να ελαχιστοποιήσει τις ήδη έντονες αν-
τιδράσεις από το σύνολο της εκπαιδευτικής κοινότητας.

Οι µεθοδεύσεις της Κυβέρνησης είναι ξεκάθαρα κινήσεις πα-
νικού. Πανικό αποκαλύπτει η διαδικασία του επείγοντος, µε την
οποία ζητήσατε από τα µέλη της επιτροπής, να µελετήσουν µέσα
σε λίγες ώρες ένα κείµενο άνω των χιλίων σελίδων µε πάνω από
διακόσιες είκοσι διατάξεις, µε καµµία από αυτές να µην έχει ούτε
κατ’ ελάχιστο τον επείγοντα χαρακτήρα. Πανικό αποκαλύπτει ο
τρόπος, µε τον οποίο αντιµετωπίσατε τις αντιδράσεις της εκπαι-
δευτικής κοινότητας. Τον Υπουργό να φτάνει µέχρι του σηµείου
να ειρωνεύεται πρυτάνεις. Πανικό αποκαλύπτουν οι εκβιασµοί
και οι συναλλαγές που καταγγέλθηκαν και περιγράφουν ένα αλι-
σβερίσι εντελώς αντίθετο προς τη σοβαρότητα και την υπευθυ-
νότητα που επιτάσσει το κρίσιµο ζήτηµα της παιδείας, το εθνικό
ζήτηµα της παιδείας. Το σηµαντικότερο, όµως, συµπέρασµα που
εξάγεται από αυτή την ιστορία, είναι ότι ο λαϊκισµός, η ισοπέ-
δωση προς τα κάτω, η εξυπηρέτηση των «ηµετέρων» δεν έχει κα-
νένα έρεισµα στην εκπαιδευτική κοινότητα και την ελληνική
κοινωνία, που απαιτεί την ουσιαστική αναβάθµιση της ποιότητας
της εκπαίδευσης που λαµβάνουν τα παιδιά µας και οι νέοι µας. 

Τι προσπαθείτε, λοιπόν, να κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; 
Πρώτα απ’ όλα ολοκληρώνετε την ισοπέδωση της τεχνολογι-

κής εκπαίδευσης. Προχωράτε σε κατατµήσεις και συγχωνεύσεις
χωρίς κανέναν απολύτως σχεδιασµό, χωρίς εκτίµηση των ακα-
δηµαϊκών, αναπτυξιακών και κοινωνικών αποτελεσµάτων, χωρίς
µελέτες σκοπιµότητας και βιωσιµότητας, χωρίς να διασφαλίσετε
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων. Όχι µόνο δεν ζη-
τήσατε τη γνώµη της ΑΔΙΠ, αλλά όπως καταγγέλλεται, προβή-
κατε σε συναλλαγές στα όρια των απειλών µε τις πρυτανικές
αρχές των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, τµήµατα που τη µια µέρα
πήγαιναν εδώ, την άλλη µέρα πήγαιναν αλλού. Άλλο ένα γεγονός
ότι δεν υπάρχει στρατηγικός σχεδιασµός. Επίσης οι ρυθµίσεις
που εισάγετε για το λύκειο δεν το αναβαθµίζουν, που είναι και
το ζητούµενο. 

Κάθε τόσο, λοιπόν, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, όταν η
Κυβέρνηση βρισκόταν σε δύσκολη θέση λόγω της πολιτικής της,
έσπευδε να ανακοινώσει βαρύγδουπες εξαγγελίες για την κα-
τάργηση των πανελλήνιων εξετάσεων και την αναβάθµιση του
λυκείου. Εξαγγελίες που επανέλαβε µάλιστα επανειληµµένως και
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός.

Επί δύο χρόνια ακούγαµε διάφορες ασκήσεις επί χάρτου, κάθε
µια διαφορετική από την άλλη µε την ίδια, όµως, επωδό. Αναστά-
τωση και άγχος στους µαθητές και στις µαθήτριες που επρόκειτο
να δώσουν εξετάσεις. Και σήµερα έρχεστε µε µια αλλαγή, που
όχι µόνο δεν βελτιώνει αδυναµίες του προηγούµενου συστήµα-
τος, αλλά αποτελεί σαφή και έντονη εξέλιξη προς το αρνητικό.

Διατηρείτε τις εξετάσεις, επιστρέφετε ουσιαστικά στο σύ-
στηµα των δεσµών, και θεσπίζετε τον απαράδεκτο διαχωρισµό
ανάµεσα σε δηµοφιλείς και µη δηµοφιλείς σχολές. Καλείτε τα
παιδιά να αυτοεξαιρεθούν από τη διαδικασία των εξετάσεων και
να µη δοκιµάσουν να εισαχθούν στη σχολή της προτίµησής τους,
την ώρα που και σήµερα οι σχολές τις οποίες θέλετε να εξαιρέ-

σετε από το εξεταστικό σύστηµα, έχουν διαθέσιµες θέσεις για
τους εξεταζόµενους που δεν τα πήγαν ιδιαίτερα καλά.

Και γι’ αυτό, λοιπόν, το δώρο άδωρον πλήττετε το αδιάβλητο
και την ισονοµία του συστήµατος, πλήττετε τον αυτόνοµο παιδα-
γωγικό ρόλο του λυκείου και εντείνετε την αβεβαιότητα, καθώς,
παρά τα δύο χρόνια της δήθεν προετοιµασίας σας, αφήνοντας
µεγάλο αριθµό σοβαρών ζητηµάτων εκκρεµή για να ρυθµιστούν
µε υπουργικές αποφάσεις. Χαρακτηριστικό είναι, µεταξύ άλλων,
και το παράδειγµα των µουσικών και καλλιτεχνικών σχολείων,
που όχι µόνο προωθείτε την αποδυνάµωσή τους αλλά και ανα-
κοινώνετε στα τέλη Απριλίου ότι οι φετινοί εξεταζόµενοι θα εξε-
ταστούν µε το νέο σύστηµα, χωρίς να έχετε προσδιορίσει την
εξεταστέα ύλη και µε ελάχιστο ή καθόλου χρόνο, ώστε να προ-
ετοιµαστούν τα παιδιά.

Η ίδια ασύγγνωστα πρόχειρη και η ιδεοληπτική προσέγγιση
αποκαλύπτεται και στην προσπάθειά σας να ισοπεδώσετε πλή-
ρως τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, δύο εκπαιδευτικούς
θεσµούς που διακηρυκτικά εσείς δεν πιστεύετε, που έχουν προ-
σφέρει όµως και πρέπει να συνεχίσουν να προσφέρουν πολλά
και σηµαντικά στην εκπαίδευση και την κοινωνία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να έχω και εγώ τα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βεβαίως, τα έχετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Επίσης αυτή η προσέγγιση αποκαλύπτεται και από την στάση

σας απέναντι στα τµήµατα των Σχολών Μηχανικών, όπου µε µία
κίνηση και ένα άρθρο ισοπεδώνετε εν γένει τις πολυτεχνικές
σπουδές, χωρίς καµµία πρόνοια για αξιολόγηση του εκπαιδευτι-
κού αποτελέσµατος, για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των απο-
φοίτων και τις ανάγκες της πραγµατικής οικονοµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τελειώσω όπως ξεκίνησα.
Είναι πρωτοφανές ένα πολυνοµοσχέδιο που συντάχθηκε απο-
κλειστικά και µόνο µε γνώµονα τον λαϊκισµό, την εξυπηρέτηση
µικροσυµφερόντων, µε τη λογική ότι όλοι αυτοί δεν ενδιαφέρον-
ται καθόλου για την ποιότητα της εκπαίδευσης, να χρειάζεται να
κρυφτεί την εβδοµάδα του Πάσχα πίσω από µια απαράδεκτη δια-
δικασία επείγοντος, για ένα τόσο, λοιπόν, σοβαρό εθνικό θέµα
όπως είναι αυτό της παιδείας. Αυτό το παράδοξο είναι η καλύ-
τερη, ασφαλέστερη και η χειρότερη απόδειξη ότι η σηµερινή Κυ-
βέρνηση βρίσκεται σε πλήρη αποδροµή, τόσο η ίδια όσο και η
επικίνδυνη προσέγγισή της στα δηµόσια πράγµατα.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει συγκεκριµένο πρόγραµµα για την παι-
δεία και, µάλιστα, είναι το πρώτο που ανακοίνωσε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης µε τον Τοµέα Παιδείας. Σύντοµα θα κληθεί µετά τις
ερχόµενες εκλογές, που οι Έλληνες πολίτες θα αποφασίσουν και
θα µας εµπιστευτούν τη διακυβέρνηση της χώρας, να εφαρµόσει
αυτό το πρόγραµµα, το οποίο, πραγµατικά, αναβαθµίζει και το
δηµόσιο σχολείο και το δηµόσιο πανεπιστήµιο, αναβαθµίζει την
παιδεία. Γιατί αυτό θέλει ο τόπος µας, αυτό θέλει η νεολαία µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Αντωνιάδης.

Θα µιλήσει και η κ. Τζάκρη. Μετά έχει ζητήσει τον λόγο για τρία
λεπτά ο Υπουργός Υγείας κ. Πολάκης, για να υποστηρίξει µία
τροπολογία του. Θα ακολουθήσουν η κ. Βάκη και δύο-τρεις
ακόµα συνάδελφοι. Επίσης έχει ζητήσει τον λόγο -και δικαιούται
να τον πάρει- η Υφυπουργός κ. Τζούφη.

Ορίστε, κύριε Αντωνιάδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω κι εγώ να επι-

σηµάνω και να καταγγείλω µε τη σειρά µου το επείγον του νοµο-
σχεδίου -διακόσια και πλέον άρθρα, χίλιες και πλέον σελίδες-,
αλλά και τις ηµέρες που συζητιέται, Μεγάλη Δευτέρα και Μεγάλη
Τρίτη. Δεν ξέρω αν αυτό έχει συµβολικό χαρακτήρα, για ανάλογα
πάθη που δηµιουργείτε στην παιδεία και στη χώρα µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Κανείς δεν καταλαβαίνει ποιος ο σκοπός αυτής της
µεταρρύθµισης. Δεν υπάρχουν µελέτες σκοπιµότητας και βιωσι-
µότητας, δεν υπάρχει καν στρατηγικό σχέδιο.

Θέλει ο κύριος Υπουργός να κλείσει τα ΤΕΙ. Ναι, τα κατάφερε.
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Θέλει να αυξήσει τα πανεπιστηµιακά τµήµατα. Ναι, τα κατάφερε.
Αυτό είναι το πρόβληµα της εκπαίδευσης στην Ελλάδα; Μέχρι
τώρα βγάζαµε γιατρούς, δικηγόρους και µηχανικούς όσους η Ελ-
βετία, η Σουηδία και το Βέλγιο µαζί. Μετά τη µεταρρύθµιση-ανα-
διάταξη σίγουρα θα αυξηθούν. Λογικό δεν είναι να µην µπορούν
να βρουν δουλειά στην Ελλάδα και να ψάχνουν δουλειά στο εξω-
τερικό;

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, έχετε ακούσει τίποτα για την 4η βιο-
µηχανική επανάσταση; Έχετε ακούσει τίποτα για τη νέα ψηφιακή
εποχή, που έχει ήδη έρθει; Έχετε κάνει τίποτα για να προετοιµά-
σετε τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ και γενικά όλες τις δοµές εκπαί-
δευσης, για να αντεπεξέλθουν στις νέες προκλήσεις του
µέλλοντος;

Αντί να εξορθολογήσουµε τα υπάρχοντα, να τα συνδέσουµε
µε την αγορά εργασίας, ώστε να βρίσκουν δουλειά οι πτυχιούχοι,
εµείς προσθέτουµε κάρτες ανεργίας. Θέλουµε πτυχία µε αντί-
κρισµα στην εύρεση αγοράς εργασίας ή πτυχία για κορνίζες
στους τοίχους; Συµβάλλει σε αυτή την κατεύθυνση το παρόν νο-
µοσχέδιο; Όχι, απεναντίας αυξάνει τα πανεπιστηµιακά τµήµατα,
δυσκολεύοντας έτι περαιτέρω την κατάσταση. Ήδη κυκλοφο-
ρούν κινητά τρίτης, τέταρτης, πέµπτης γενιάς, ηλεκτρικά αυτο-
κίνητα, οπτικές ίνες και αλλά και δεν βρίσκονται τεχνίτες. Τέτοιες
σχολές πρέπει να δηµιουργήσετε. Μην καταργήσετε τα ΤΕΙ. Μην
καταργείτε τον τεχνολογικό τοµέα της εκπαίδευσης. Προετοιµά-
στε πανεπιστήµια και ΤΕΙ, ώστε να βοηθήσουν τη χώρα να είναι
πρωταγωνιστής των εξελίξεων που έρχονται και όχι απλός θεα-
τής.

Να επισηµάνουµε και να καταγγείλουµε εκβιασµούς, απειλές
αλλά και συναλλαγές του τύπου «σου δίνω, µου δίνεις» µε τους
καθηγητές που ανήκουν στον δικό σας πολιτικό χώρο. Καθαρή
ψηφοθηρία. Αυτά δεν χωρούν στην εκπαίδευση, δεν περιποιούν
τιµή σε κανέναν, κύριε Υπουργέ.

Έρχοµαι στις εικόνες του ΤΕΙ µε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Μα-
κεδονίας. Πόσοι από τους φορείς της δυτικής Μακεδονίας προ-
σήλθαν στον διάλογο για το παρόν νοµοσχέδιο στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής; Εξαιτίας των µεθοδεύ-
σεων σας κανείς. Ούτε καν ο πρύτανης της δυτικής Μακεδονίας.
Μήπως νοµίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι η απόσταση Φλώρινας -
Αθήνας είναι όσο το Περιστέρι από το Σύνταγµα; Πέντε ώρες
είναι η απόσταση, κύριε Υπουργέ, και εξαιτίας σας έγινε πέντε
µέρες. 

Στη Φλώρινα η Σχολή Καλών Τεχνών είναι η ταυτότητα της
πόλης. Η Φλώρινα είναι η πόλη των καλλιτεχνών, των ζωγράφων,
των γλυπτών και άλλων. Αναφέρω ονόµατα γνωστά. Γλύπτες: Νι-
κόλαος Δογούλης, Φίλιππος Καλαµάρας, Δηµήτρης Μπέσσας,
Χρήστος Τσώτσος, Δηµήτρης Καλαµάρας, Γιάννης Αντωνιάδης,
Νίκος Δογούλης, Λεωνίδας Καλαµάρας, Φίλιππος Καλαµάρας,
Αλίκη Χατζή. Δεκάδες είναι οι γλύπτες. Ζωγράφοι: Θωµάς Ζω-
γράφος, Ηλίας Βυζάντης, Σωτήρης Λιούκρας, Αντώνης Μπαλά-
κας, Λίτσα Παπαδηµητρίου, Βαγγέλης Ταµουτσέλης, Νίκος
Ταµουτσέλης, Άννα Τσουλφίδου, Γρηγόρης Χατζηλάµπρου και
άλλοι δεκάδες.

Πρώτο αίτηµα όλων, η δηµιουργία του δεύτερου τµήµατος στη
Σχολή Καλών Τεχνών. Εξηγήστε µας ποιοι είναι οι λόγοι της µη
δηµιουργίας. Οικονοµικοί, πολιτικοί, ιδεολογικοί, προσωπικοί;

Ολοκληρώνεται η µελέτη για επιπλέον υποδοµές στη Σχολή
Καλών Τεχνών προϋπολογισµού 10 εκατοµµυρίων. Τα κονδύλια
υπάρχουν, οι καθηγητές υπάρχουν. Οι τοπικοί φορείς το απαι-
τούν ως απαραίτητο για την ταυτότητα της περιοχής. Ο κ. Γα-
βρόγλου στύλωσε τα πόδια: «Όχι, όχι, όχι».

Έρχεστε στη Φλώρινα, κύριε Υπουργέ, για επίσκεψη. Θαυµά-
στε, κύριοι συνάδελφοι, δηµοκρατικά και πολιτικά ήθη. Είναι σε
εξέλιξη η κατ’ όνοµα διαβούλευση. Απαξιοί να συναντηθεί µε
τους τοπικούς φορείς, δηµάρχους, Βουλευτές, Περιφερειάρχες,
ΕΒΕ, εργατικό κέντρο. Απαξιοί να συναντηθεί µε τους καθηγητές
του Πανεπιστηµίου της Φλώρινας. Απαξιοί να συναντηθεί µε άλ-
λους φορείς της Φλώρινας, συλλόγους γονέων και κηδεµόνων,
δασκάλους, καθηγητές, για τα προβλήµατα της εκπαίδευσης,
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας.

Στη Φλώρινα ακόµα καίνε οι σόµπες και οι κεντρικές θερµάν-
σεις. Τα σχολεία έχουν πρόβληµα µε το πετρέλαιο θέρµανσης,

που δεν επαρκεί. Υπάρχουν και άλλα πολλά προβλήµατα. Ο
Υπουργός Παιδείας ήρθε στην περιοχή µία φορά στα τέσσερα
χρόνια. Ήλθε, δεν άκουσε και απήλθε. Κάτι ανάλογο, βέβαια, είχε
πράξει και ο κύριος Πρωθυπουργός, ο οποίος ήρθε στη Φλώρινα
µόνο για να παρακολουθήσει συναυλία.

Κύριε Υπουργέ, δεν λύνονται έτσι προβλήµατα. Έτσι δηµιουρ-
γούνται. Κάνω τελευταία έκκληση, έστω και την τελευταία στιγµή
να εγκρίνετε το Β’ Τµήµα Ψηφιακών Τεχνών στη Σχολή Καλών
Τεχνών στη Φλώρινα.

Επίσης αποσύρετε τη δυνατότητα µετά από πέντε χρόνια οι
καθηγητές να µπορούν να µετακινούνται όπου θέλουν εντός του
πανεπιστηµίου. Όλοι θα πάνε στην Κοζάνη και στο τέλος στη
Θεσσαλονίκη και τελικά οι ακριτικές πόλεις θα έχουν προβλή-
µατα.

Προφανώς αντιλαµβάνεται και ο τελευταίος πολίτης της δυτι-
κής Μακεδονίας ότι χτίζετε παλάτια στην άµµο ή καλύτερα ότι
χτίζετε πανεπιστήµια χωρίς σχέδιο, χωρίς µέλλον, απλώς και
µόνο για να ικανοποιήσετε κοµµατικές επιδιώξεις και στόχους
και να υφαρπάξετε την ψήφο των δυτικοµακεδόνων.

Θέλω επίσης -και θα κλείσω µε αυτό- να αναφερθώ και στις
δηλώσεις του κυρίου Υπουργού για το «Μακεδονικό». 

Όταν ερωτηθήκατε, κύριε Υπουργέ, για τη δυνατότητα διδα-
σκαλίας της ψευτοµακεδονικής γλώσσας από φροντιστήρια, πα-
νεπιστήµια κ.λπ., αφήσατε ανοικτό παράθυρο. Εσκεµµένα;
Απροαίρετα; Μάλλον εσκεµµένα. Έχετε συνείδηση των προβλη-
µάτων που θα δηµιουργηθούν στο µέλλον; Μάλλον δεν σας εν-
διαφέρει. Το παράθυρο που αφήσατε σήµερα, θα γίνει
λεωφόρος του αλυτρωτισµού αύριο, αλλά µάλλον ούτε και αυτό
σας ενδιαφέρει, γι’ αυτό πάψτε να παίζετε µε τα εθνικά θέµατα. 

Ολοκληρώνοντας, δυστυχώς το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργεί
περισσότερα προβλήµατα απ’ όσα λύνει. Καµµία επαφή µε την
πραγµατικότητα, τις αγορές, τις προκλήσεις του µέλλοντος,
χωρίς σκοπό, χωρίς πυξίδα και προσανατολισµό, γι’ αυτό και το
καταψηφίζουµε.

Καλή Ανάσταση σε όλους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν παραδώσω στον
συνάδελφο κ. Γεωργιάδη, κάνω γνωστό στο Σώµα ότι σύµφωνα
µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής,
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας αιτούµαστε τη διεξαγωγή ονο-
µαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Συνέργειες
Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι., πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, πειραµατικά σχολεία, Γενικά Αρχεία του Κράτους και λοι-
πές διατάξεις». Η πρώτη υπογράφουσα είναι εδώ, είναι η κ.
Κεραµέως. Τα ονόµατα αύριο πριν την ψηφοφορία. Δεν απαιτεί-
ται να διαβαστούν σήµερα.

Προχωράµε µε την κ. Τζάκρη. Έχετε τον λόγο. Όπως είπα,
µετά για τρία λεπτά ο κ. Πολάκης, η κ. Βάκη, τρεις-τέσσερις συ-
νάδελφοι, η Υφυπουργός κ. Τζούφη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην Ελλάδα της Μεταπολίτευ-

σης υπήρξε µια σειρά από εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις. Άλλω-
στε είναι γνωστή η ρήση ότι ο κάθε Υπουργός εισάγει και µία
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Επιτρέψτε µου να πω, όµως, ότι
λίγες είναι οι εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις που αξίζουν να ση-
µειωθούν. Χάριν λόγου µόνο αναφέρω την πολύ σηµαντική εκ-
παιδευτική µεταρρύθµιση της εισαγωγής της δηµοτικής
γλώσσας κάπου στα µέσα της δεκαετίας του 1970 καθώς επίσης
και τον περίφηµο νόµο-πλαίσιο για το πανεπιστήµιο το 1982, που
άλλαξε τη δοµή και τον τρόπο λειτουργίας των πανεπιστηµίων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Υπήρξαν, βεβαίως, τα τελευταία χρόνια και µεταρρυθµίσεις οι
οποίες απέτυχαν οικτρά, όπως αυτή του Σχεδίου «ΑΘΗΝΑ», που
το µόνο που πέτυχε ήταν να εξαφανίσει από τον πανεπιστηµιακό
χάρτη λειτουργούντα επί δεκαετίες τµήµατα, όπως για παρά-
δειγµα το Τµήµα Μάρκετινγκ και Διοίκησης Λειτουργιών που λει-
τουργούσε στην Έδεσσα από το 2003 και µέχρι το 2014.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, αφορά τη νέα αρχιτε-
κτονική για τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της χώρας και προβλέ-
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πει σειρά διατάξεων για τις συνέργειες µεταξύ πανεπιστήµιων
και ΤΕΙ. Η δηµιουργία εποµένως ισχυρών και µεγάλων πανεπι-
στηµιακών ιδρυµάτων που θα µπορούν να σταθούν σε έναν ενι-
αίο ευρωπαϊκό και παγκόσµιο χάρτη, αποτελεί την πρόκληση του
σήµερα. 

Ένα σύγχρονο πανεπιστηµιακό ίδρυµα θα πρέπει να συνδέει
την υψηλή θεωρητική γνώση των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων µε
την τεχνολογική εµπειρία των ΤΕΙ, να εξασφαλίζει µέσα από την
αναβάθµισή του τη βιωσιµότητα ιδιαιτέρως των µικρών ιδρυµά-
των και τµηµάτων στο διεθνές ανταγωνιστικό ακαδηµαϊκό περι-
βάλλον, που προάγει, βεβαίως, ευρύτερες συναινέσεις και
συνέργειες, να καταργεί τις ενδοπανεπιστηµιακές ανισότητες,
καθώς όλοι πλέον οι καθηγητές έχουν τη δυνατότητα ανάληψης
διδακτορικών, γεγονός που όχι µόνο συνδέει αυτή την πρακτική
µε τα τεκταινόµενα στον διεθνή ακαδηµαϊκό χώρο, αλλά φέρνει
και την Ελλάδα στην πρώτη γραµµή της Ευρώπης, να εναρµονί-
ζει τη χώρα µας µε τις εξελίξεις στην Ενωµένη Ευρώπη καθώς
σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες η ανώτατη τεχνολογική εκπαί-
δευση µετασχηµατίστηκε σε πανεπιστηµιακή και, βέβαια, να εξοι-
κονοµεί πόρους δηµόσιους, καθώς όχι µόνο θα αξιοποιούνται
καλύτερα οι υπάρχουσες δοµές και διοικητικές υπηρεσίες από
τις νεοδηµιουργηθείσες ευρύτερες δοµές αλλά θα πραγµατο-
ποιούνται και οικονοµίες κλίµακας. 

Όλα αυτά επιτυγχάνονται µε την ίδρυση του Διεθνούς Πανε-
πιστηµίου Ελλάδος. Είναι ένα µεγάλο ίδρυµα, όπως το Αλεξάν-
δρειο ΤΕΙ Θεσσαλονίκης, µε οργανωµένη πανεπιστηµιούπολη,
διακόσια σαράντα τρία µέλη ΔΕΠ και ΕΔΙΠ καθώς και εκατόν
τριάντα µέλη διοικητικού προσωπικού, είκοσι χιλιάδες προπτυ-
χιακούς και χίλιους πεντακόσιους µεταπτυχιακούς φοιτητές, οι
οποίοι κατανέµονται σε τέσσερις σχολές και σε δεκαεπτά τµή-
µατα. Ενώνεται µαζί µε άλλα δύο ΤΕΙ, αυτό του ΤΕΙ της κεντρικής
Μακεδονίας και το ΤΕΙ της ανατολικής Μακεδονίας καθώς και µε
το Διεθνές Πανεπιστήµιο και συγκροτούν πλέον το νέο Διεθνές
Πανεπιστήµιο Ελλάδας. 

Κανένας δεν θα χάσει από αυτή την συνένωση, αντίθετα όλοι
θα κερδίσουν. Πρώτα απ’ όλα οι φοιτητές αλλά και το πανεπιστη-
µιακό προσωπικό και η έρευνα η ίδια ως ακαδηµαϊκή διεργασία.
Με συγκεκριµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου διασφαλίζονται οι
θέσεις και η εξέλιξη του ακαδηµαϊκού προσωπικού και των ήδη
υφισταµένων τµηµάτων. Διασφαλίζεται ακόµα η εξέλιξη και η απο-
φοίτηση των ήδη εισαχθέντων φοιτητών στα υπάρχοντα τµήµατα
των πανεπιστηµιακών σχολών.

Υπάρχει εκλογίκευση των πανεπιστηµιακών τµηµάτων, οικονο-
µίες κλίµακας, ενιαία διοικητική δοµή, διατήρηση των ιδιαιτερο-
τήτων κάθε χωριστής διοικητικής µονάδας, όπως των
µεταπτυχιακών τµηµάτων στην αγγλική γλώσσα του Διεθνούς
Πανεπιστηµίου και δηµιουργία ενός πλέον ενιαίου ιδρύµατος µε
κρίσιµο µέγεθος, ώστε να µπορεί πλέον να µπει µε αξιώσεις στον
χάρτη των ευρωπαϊκών πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου
να επισηµάνω ότι µε τη σύσταση του Διεθνούς Πανεπιστηµίου,
ξαναµπαίνει η Περιφερειακή Ενότητα Πέλλας στον χάρτη της πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Με τροπολογία που κατατέθηκε στη
Βουλή και συζητείται σήµερα, ιδρύεται πανεπιστηµιακό Τµήµα
Μουσειολογίας τετραετούς φοίτησης στην Έδεσσα στο πλαίσιο
λειτουργίας του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδας. Πρόκειται
για µια άρση παλαιότερης αδικίας απέναντι στην Πέλλα την
οποία το Σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» εν µία νυκτί είχε σβήσει από το πανε-
πιστηµιακό χάρτη της χώρας. 

Σήµερα η Περιφερειακή Ενότητα Πέλλας ξαναµπαίνει σε
αυτόν µε την ίδρυση ενός πανεπιστηµιακού τµήµατος, που θα
αξιοποιήσει τόσο τα ιστορικά δεδοµένα της περιοχής, όπου
υπάρχουν µουσεία και αρχαιολογικές ανασκαφές, όπως της αρ-
χαίας Πέλλας, της Βεργίνας, της Έδεσσας και του Δίου αλλά και
θα καλύψει την υπαρκτή ανάγκη δηµιουργίας εξειδικευµένου
προσωπικού στελέχωσης των µουσείων της χώρας µας. 

Το τµήµα αυτό καλύπτει και ένα σηµαντικό εκπαιδευτικό κενό,
δεδοµένου ότι αντίστοιχο τµήµα σε προπτυχιακό επίπεδο δεν λει-
τουργεί στο πλαίσιο κανενός άλλου πανεπιστηµιακού ιδρύµατος
τουλάχιστον στον βορειοελλαδικό χώρο, ενώ, πράγµατι, αξιο-
ποιεί και τη σηµαντική πολιτιστική υποδοµή που υπάρχει στη βό-

ρεια Ελλάδα, όπως ήδη είπα.
Η επίκληση και η ανάδειξη του αρχαίου κάλλους, η προβολή

του και η εδραίωσή του στον δηµόσιο λόγο δεν γίνεται µε κραυ-
γές και ύβρεις, όπως συνηθίζει η Αντιπολίτευση στις ηµέρες µας,
αλλά γίνεται µε συγκεκριµένα µέτρα όπως αυτό. Δηλαδή την
ίδρυση ενός πανεπιστηµιακού ιδρύµατος στην καρδιά της αρ-
χαίας Μακεδονίας και µάλιστα µε αντικείµενο τη Μουσειολογία,
δηλαδή την ανάδειξη και την προβολή της ιστορίας µας. Αυτές
είναι πραγµατικές πατριωτικές πράξεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. 

Παράλληλα, όµως, µε την ενοποίηση και την πανεπιστηµιοποί-
ηση των ΤΕΙ στο πλαίσιο του Διεθνούς Πανεπιστηµίου προβλέ-
πεται να λειτουργήσουν και προγράµµατα διετούς φοίτησης, τα
οποία θα καλύψουν τις ανάγκες κατάρτισης των νέων που δεν
επιθυµούν να ακολουθήσουν την ανώτατη εκπαίδευση. 

Στην Περιφερειακή Ενότητα Πέλλας υπάρχουν όλες οι υποδο-
µές, ώστε να µπορούν να λειτουργήσουν άµεσα προγράµµατα
διετούς φοίτησης σε διάφορες ειδικότητες, που θα δίνουν επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα τύπου 5 σε αποφοίτους των ΕΠΑΛ σε διά-
φορες περιοχές της Πέλλας ως εξής: Στη Σκύδρα και πιο
συγκεκριµένα στο ΚΕΓΕ του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» πρόγραµµα διε-
τούς φοίτησης στο αντικείµενο της τυποποίησης και της συ-
σκευασίας αγροτικών προϊόντων και πρόγραµµα διετούς
φοίτησης στο αντικείµενο των logistics αγροτικών προϊόντων. Ο
χώρος του ΚΕΓΕ στη Σκύδρα που λειτουργεί ήδη ως κέντρο ενη-
µέρωσης αγροτών, είναι έτοιµος προς λειτουργία από το αµέσως
επόµενο ακαδηµαϊκό έτος. 

Οι ειδικότητες logistics αγροτικών προϊόντων και τυποποίησης
και συσκευασίας αγροτικών προϊόντων µπορούν κάλλιστα να λει-
τουργήσουν στη Σκύδρα και µε την υποστήριξη του πανεπιστη-
µιακού τµήµατος logistics της Κατερίνης, να καλύπτουν
πραγµατικές ανάγκες του αγροτικού κόσµου να καταρτιστεί
πάνω στα νέα αυτά ζητήµατα, στα οποία ο πρωτογενής τοµέας
της χώρας µας υστερεί σηµαντικά.

Στην Παραλίµνη Γιαννιτσών, στον χώρο του Ινστιτούτου Κτη-
νοτροφίας του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» πρόγραµµα διετούς φοίτησης
τυροκοµίας και γαλακτοκοµίας. Στο Ινστιτούτο Κτηνοτροφίας
του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» στην Παραλίµνη Γιαννιτσών υπάρχει ήδη
ένας διαµορφωµένος έτοιµος χώρος διδασκαλίας, που πρέπει,
βεβαίως, να αναπροσαρµοστεί και να διαµορφωθεί κατάλληλα.
Επίσης υπάρχουν έτοιµες σταβλικές εγκαταστάσεις µε εκτροφές
ζώων καθώς και σύγχρονες άλλες υποδοµές. Στο Ινστιτούτο Κτη-
νοτροφίας υπάρχει ακόµα το κτήριο του ΕΛΟΓΑΚ, το οποίο είναι
εξοπλισµένο µε σύγχρονα µηχανήµατα ανάλυσης γάλακτος, ενώ
θα πρέπει να συσταθεί για την πληρότητα της εκπαίδευσης ένα
µικρό τυροκοµείο και µια µικρή µονάδα παστερίωσης γάλακτος. 

Στην Έδεσσα πρόγραµµα τουριστικών επαγγελµάτων το οποίο
θα υποστηρίξει την πραγµατική οικονοµία όλης της κεντρικής
αλλά και της δυτικής Μακεδονίας, παρέχοντας καταρτισµένο και
εξειδικευµένο προσωπικό στα τουριστικά επαγγέλµατα και στην
Αριδαία Τµήµα διετούς φοίτησης Θεραπειών Ιαµατικής Αποκατά-
στασης καθώς βρίσκονται εκεί τα λουτρά του Λουτρακίου, που
προσελκύουν ετησίως περισσότερο από ενάµισι εκατοµµύριο επι-
σκέπτες, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχειά του Δήµου Αλµωπίας,
και βρίσκεται µάλιστα σε ανοδική πορεία, που θα προσφέρει επαγ-
γελµατική αποκατάσταση σε πολλούς νέους της περιοχής.

Τα τµήµατα αυτά ικανοποιούν βασικές ανάγκες του αγροτικού
πληθυσµού του βορειοελλαδικού χώρου για κατάρτιση στα συγ-
κεκριµένα αντικείµενα και προσφέρουν επαγγελµατική διέξοδο
στους νέους των αγροτικών και των τουριστικών περιοχών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Τζάκρη, έχουµε
φτάσει στα οκτώ λεπτά. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
Παράλληλα δηµιουργείται και ένα οικοσύστηµα, µια συστάδα

δηλαδή πανεπιστηµιακών τµηµάτων και σχολών στην Περιφερει-
ακή Ενότητα Πέλλας, το οποίο θα αποτελέσει και τη βάση για
την περαιτέρω ανάπτυξή τους µε τη δηµιουργία σε µεταγενέ-
στερο χρόνο και άλλων πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων αλλά και µε-
ταπτυχιακών προγραµµάτων ακόµη και στα αγγλικά, καθώς θα
είναι τµήµα του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδας δηλαδή ενός
εξωστρεφούς ευρωπαϊκού πανεπιστηµιακού ιδρύµατος.
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Πέρα από τα οφέλη στην τοπική κοινωνία και οικονοµία, στην
αναζωογόνηση της περιοχής, στη δηµιουργία ευκαιριών στους
νέους για την αποφυγή της εσωτερικής και εξωτερικής φοιτητι-
κής µετανάστευσης στην Περιφέρεια Πέλλας, µε το Διεθνές Πα-
νεπιστήµιο και µέσω της χρηµατοδότησής του από το ΕΣΠΑ θα
υπάρχει αναβάθµιση και των κτηριακών υποδοµών του υφιστά-
µενου κτηρίου, που µέχρι πρότινος φιλοξενούσε το Τµήµα Μάρ-
κετινγκ και Διοίκησης Λειτουργιών, αλλά και πρόσληψη
εξειδικευµένου προσωπικού, διοικητικού προσωπικού, µελών
ΔΕΠ αλλά και νέων ανθρώπων που θα απασχοληθούν στην εκ-
παίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Τζάκρη, σας πα-
ρακαλώ πολύ, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δυστυχώς λόγω έλλειψης χρόνου δεν
µπορώ να αναφερθώ στην πολύ σηµαντική καινοτοµία που εισά-
γεται µε αυτό το νοµοσχέδιο, δηλαδή της θεσµοθέτησης ουσια-
στικά της ελεύθερης πρόσβασης των νέων στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, χωρίς να διαταράσσεται το αδιάβλητο των πανελ-
ληνίων εξετάσεων, που είναι µία πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο,
µε όλα όσα ανέφερα, αποτελεί την εγγύηση ότι θα πετύχουµε
τον µεγάλο στόχο ως γονείς, αλλά κυρίως ως πολίτες αυτής της
χώρας, να προσφέρουµε στα παιδιά, στους νέους αυτής της
χώρας την ευκαιρία να πραγµατοποιήσουν τα όνειρά τους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Τζάκρη.

Κύριοι συνάδελφοι, είπαµε τα πέντε λεπτά να γίνουν επτά,
αλλά σας παρακαλώ πολύ, να µην εκµεταλλεύεστε την ανοχή του
Προεδρείου. 

Ο Υπουργός κ. Πολάκης έχει ζητήσει τον λόγο για µία τροπο-
λογία και αµέσως µετά θα µιλήσει η κ. Παπανάτσιου.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πρό-

κειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2131 και ειδικό 240
του Υπουργείου Υγείας που κατατίθεται στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας, το οποίο και ευχαριστούµε γι’ αυτό.

Με τη διάταξη της παραγράφου 1 µετά τη µεταφορά των αρ-
µοδιοτήτων των υπηρεσιών δηµοσιονοµικού ελέγχου στις οικο-
νοµικές υπηρεσίες των νοσοκοµείων και των νοµικών προσώπων
που εποπτεύουµε, κρίνεται αναγκαίο να επεκτείνουµε και στους
υπαλλήλους των οικονοµικών διευθύνσεων την πρόβλεψη που
ισχύει ως προς την ιδιότητα του δηµοσίου υπολόγου, διότι έχουν
δηµιουργηθεί µία σειρά από προβλήµατα στον φόβο που υπάρ-
χει σε κάποιους υπαλλήλους κ.λπ., µε την έννοια του πιθανού κα-
τασταλτικού ελέγχου αύριο-µεθαύριο από το Ελεγκτικό
Συνέδριο. Γι’ αυτόν τον λόγο µε τη ρύθµιση αυτής της παραγρά-
φου προβλέπεται ότι οι υπάλληλοι των οικονοµικών υπηρεσιών
των νοµικών προσώπων αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας,
κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους, δεν θεωρούνται δη-
µόσιοι υπόλογοι, και ευθύνονται µόνο για δόλο και βαριά αµέ-
λεια, σύµφωνα µε τον Υπαλληλικό Κώδικα.

Με τη διάταξη της παραγράφου 2 λύνουµε το θέµα που θα δη-
µιουργούνταν σε λίγο καιρό. Όπως ξέρετε έχουµε νοµοθετήσει
εδώ και έχουµε κάνει και συµπληρωµατική νοµοθέτηση για την
προκήρυξη των χιλίων εκατόν δεκαέξι ατόµων στις θέσεις που
υπηρετεί σήµερα επικουρικό προσωπικό, δίνοντας λύση και µό-
νιµη εργασία. Έχουµε µοριοδοτήσει παραπάνω και το προσωπικό
που υπηρετεί ήδη, που, πραγµατικά, βοήθησε όλα τα προηγού-
µενα χρόνια της κρίσης τη λειτουργία των νοσοκοµείων. Ουσια-
στικά παρατείνουµε τη θητεία του επικουρικού προσωπικού µέχρι
την έκδοση του ΦΕΚ των µονίµων διοριστέων, προκειµένου να µη
διαταραχθεί η λειτουργία των νοσοκοµείων, γιατί πρόκειται για πε-
ρίπου χίλια εκατό άτοµα τα οποία υπηρετούν σήµερα.

Με τη ρύθµιση της παραγράφου 3 λύνουµε ένα πρόβληµα, στο
οποίο υπήρχε νοµικό κενό από τον νόµο του 2011 για τις µετα-
µοσχεύσεις. Έτσι όπως είχε διατυπωθεί -και αναφέροµαι στις αυ-
τόλογες µεταµοσχεύσεις, όχι στις ετερόλογες µεταµοσχεύσεις

από έναν ασθενή σε άλλον ασθενή, αλλά από τον ίδιο ασθενή για
ανάγκη του ίδιου ασθενούς- πρακτικά δεν επέτρεπε οι αυτόλογες
µεταµοσχεύσεις να γίνονται σε ιδιωτικά ιδρύµατα. Όµως είχαν
αδειοδοτηθεί πάρα πολλά µε βάση κάποιες προδιαγραφές που
είχαν µπει. Οπότε προκειµένου τώρα να διορθωθούν οι υπουρ-
γικές αποφάσεις, αλλάζουµε τη διατύπωση, γιατί χρειαζόταν νο-
µοθετική κάλυψη προκειµένου να µπορέσει να γίνει αυτό, και
λέµε ότι µπορούν οι αυτόλογες –επαναλαµβάνω µόνο οι αυτόλο-
γες µεταµοσχεύσεις- να εκτελούνται σε ιδιωτικές κλινικές, οι
οποίες έχουν πάρει τη νόµιµη άδεια, προκειµένου να βγει η ανα-
γκαία υπουργική απόφαση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Πολάκη.
Η κ. Παπανάτσιου έχει τον λόγο, για να αναπτύξει τη δική της

τροπολογία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2133 και ειδικό

242. Στο πρώτο άρθρο δίνουµε τη δυνατότητα να παρατείνουµε
το πρόγραµµα εκκαθάρισης της εξόφλησης ληξιπρόθεσµων υπο-
χρεώσεων και εκκρεµών αιτήσεων συνταξιοδότησης. Είχαµε
δώσει µία παράταση µέχρι τις 31 Μαρτίου. Υπήρχε ένα υπόλοιπο
από τον προϋπολογισµό µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2018, δώσαµε
µία παράταση µέχρι τις 31 Μαρτίου, αλλά επειδή υπάρχει και
άλλο υπόλοιπο καλό είναι να χρησιµοποιηθεί και δίνουµε µία πα-
ράταση µέχρι τις 30 Μαΐου 2019.

Το δεύτερο άρθρο αφορά τη σύσταση αυτοτελούς γραφείου
υπεύθυνου προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Με
την προτεινόµενη ρύθµιση συµµορφωνόµαστε µε τις ευρωπαϊκές
υποχρεώσεις και συστήνεται στο Υπουργείο Οικονοµικών αυτο-
τελές γραφείο υπεύθυνου προστασίας προσωπικών δεδοµένων,
το οποίο υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Οικονοµικών. Εδώ
θέλω να τονίσω ότι ο ρόλος του είναι συµβουλευτικός και το γρα-
φείο θα έχει πενταµελή σύνθεση. Μιλάµε για το ήδη υπάρχον
προσωπικό που υπάρχει στο Υπουργείο Οικονοµικών και δεν γί-
νεται καµµία πρόσληψη.

Επίσης τροποποιούµε το άρθρο 28 του π δ142/2017 και προ-
τείνουµε τη σύσταση γραφείου για ιχνηλασιµότητα καπνικών
προϊόντων. Η αναγκαιότητα της δηµιουργίας του προτεινόµενου
γραφείου, προέκυψε από την αρµοδιότητα που ανέλαβε η Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων. Είναι ο εθνικός πάρο-
χος µοναδικού αναγνωριστικού κωδικού επισήµανσης των µονά-
δων συσκευασίας των προϊόντων καπνού. 

Σύµφωνα µε τις διατάξεις που υπάρχουν από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, µέχρι τις 20 Μαΐου θα πρέπει να παρέχονται οι µονα-
δικοί αναγνωριστικοί κωδικοί στους εµπλεκόµενους φορείς πα-
ραγωγής και διάθεσης καπνικών προϊόντων. Και εδώ πάλι
προβλέπουµε γραφείο, το οποίο θα έχει επταµελή σύνθεση και
πάλι δεν πρόκειται να γίνουν προσλήψεις, αλλά είναι από το ήδη
υπάρχον προσωπικό.

Με το τελευταίο άρθρο επαναφέρουµε στις διατάξεις της πα-
ραγράφου 8 του άρθρου 26 του ν.4172, τη διάταξη που καταρ-
γήθηκε για τα εισοδήµατα που αποκτιούνταν από την 1-1-2015
και µετά. Σκοπός της διάταξης που φέρνουµε τώρα, είναι να ανα-
γνωρίζονται µε ειδικό τρόπο οι επισφαλείς απαιτήσεις για τα
πρακτορεία του ΟΠΑΠ. Υπάρχουν αστάθµητοι παράγοντες ανα-
φορικά µε τα έσοδα και δεν υπάρχουν δικαιολογητικά στοιχεία
λόγω των κανονισµών που ισχύουν στα παίγνια γενικότερα. Γι’
αυτόν τον υπολογισµό δεν υπολογίζονται τα έσοδα από τα VLTs,
από τα «φρουτάκια», που είναι όλα ηλεκτρονικά. Άλλα έσοδα που
πραγµατοποιούνται στα πρακτορεία του ΟΠΑΠ, όπως η πώληση
καρτών κινητής τηλεφωνίας, η εξόφληση λογαριασµών κ.λπ., δεν
συνυπολογίζονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Θα δώσω τον λόγο τώρα στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο

του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Βάκη και θα ακολουθήσουν αµέσως µετά ο κ.
Κέλλας, ο κ. Γεωργαντάς, ο κ. Μάρδας και η Υπουργός κ.
Τζούφη.
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Κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά, µε τη σχετική
ανοχή που έχει συµφωνηθεί από το Προεδρείο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα έχουµε

αναφερθεί ενδελεχώς και πλειστάκις για το σχέδιο συνεργειών
ΑΕΙ και ΑΤΕΙ, που διαµορφώνουν τον ενιαίο χώρο ανώτατης εκ-
παίδευσης. Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να αναφερθώ για µία ακόµη
φορά, αρκούµαι σε τρεις διαπιστώσεις.

Πρώτον, πρόκειται για έναν ενιαίο χώρο, ο οποίος σκοπεύει να
τονώσει και να αναπτύξει, να δηµιουργήσει ισχυρά περιφερειακά
πανεπιστήµια, τα οποία θα πρέπει να θεραπεύουν νέα γνωστικά
αντικείµενα. Δεύτερον, είναι ο ενιαίος χώρος που θα πρέπει να
ιδρύσει ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα στα πανεπιστήµια, κάτι
το οποίο έχει γίνει πράξη και τρίτον, πρέπει να υπαγορεύεται από
αυστηρά ακαδηµαϊκά κριτήρια και να µην ενδίδει, βέβαια, στις
τοπικές σειρήνες, που θα αναπαράγουν το αλήστου µνήµης
«κάθε χωριό και τµήµα, κάθε πόλη και σχολή».

Όπου έχει λειτουργήσει, έχει λειτουργήσει µέχρι στιγµής
σωστά και έχουµε αναφερθεί πάρα πολλές φορές. Δεν χρειάζε-
ται, λοιπόν, να τα ξαναπώ, αλλά θα αρκεστώ στην οµιλία µου στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και στον νέο τρόπο εισαγωγής στα
πανεπιστήµια.

Αφετηρία, λοιπόν, σήµερα της οµιλίας µου ας είναι µια έκ-
κληση για συναίνεση και ουσιαστικό κοινοβουλευτικό διάλογο
για ένα τόσο ευαίσθητο θέµα, αυτό της φυσιογνωµίας και του
ρόλου της λυκειακής εκπαίδευσης µε αιχµή του δόρατος την ει-
σαγωγή των µαθητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Πρόκειται για το µείζον θέµα της ελληνικής οικογένειας, στο
οποίο επενδύονται ελπίδες και αγωνίες, άγχη και ένα διόλου ευ-
καταφρόνητο µέρος του οικογενειακού προϋπολογισµού. Δεν
είναι, λοιπόν, ένα θέµα που προσφέρεται για µικροπολιτική εκ-
µετάλλευση και αντιπολιτευτικές κορώνες. Δεν είναι, όµως, και
ένα θέµα που εξετάστηκε αβασάνιστα, αστόχαστα και χωρίς διά-
λογο µε τους φορείς της εκπαιδευτικής κοινότητας. Ο διάλογος
για το τι λύκειο θέλουµε διήρκησε δυο χρόνια και εκκινεί από κοι-
νούς τόπους. 

Το λύκειο αδυνατεί να εξυπηρετήσει την αποστολή του, να πα-
ράσχει εδραία γενική παιδεία και έχει εκφυλιστεί σε προθάλαµο
εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ο εξετασιοκεντρικός
του χαρακτήρας υποβάλλει τους µαθητές, όχι στη βάσανο της
κριτικής σκέψης, αλλά στο βάσανο της αποστήθισης και στο
άχθος του ανταγωνισµού, µετατρέποντάς τους σε άλογα κούρ-
σας. 

Το σχολείο µετατράπηκε σε διάλειµµα από το φροντιστήριο
και η προσέγγιση στη γνώση εργαλειοποιήθηκε. Από αυταξία
εξετράπη σε µέσο πραγµάτωσης του απώτερου στόχου, που
είναι η εισαγωγή στο πανεπιστήµιο.

Τα κροκοδείλια δάκρυα για το φερόµενο έλλειµµα γενικής παι-
δείας, το οποίο, υποτίθεται, εισηγείται το παρόν νοµοσχέδιο, πα-
ραγνωρίζουν εντέχνως και σκοπίµως το αναντίρρητο γεγονός
της αυτοϋπονόµευσης και αυτοακύρωσης της Γ’ λυκείου, όχι
τώρα, αλλά εδώ και µερικές δεκαετίες.

Η Γ’ λυκείου αντιµετωπίζεται µε πλήρη απαξίωση και αδιαφο-
ρία από τους µαθητές, καταρρακώνοντας το ηθικό των καθηγη-
τών που καταβάλλουν υπεράνθρωπες προσπάθειες να
κινητοποιήσουν το ενδιαφέρον των πρώτων. Τα µαθήµατα της
γενικής παιδείας της τελευταίας τάξης καταδικάστηκαν σε ρόλο
διακοσµητικό, εφόσον το κέντρο βάρους έγινε αποκλειστικά η
εξεταστέα ύλη και γνώµονας επιτυχίας το φροντιστηριακό µά-
θηµα.

Συνέπεια των παραπάνω η εν τοις πράγµασι υποβάθµιση του
απολυτηρίου λυκείου. 

Όλες και όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα θα συµφωνήσουµε ότι θέ-
λουµε ένα εθνικό απολυτήριο µε αντίκρισµα και ειδικό βάρος. Ως
εκ τούτου, το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να θεραπεύσει τις πα-
ραπάνω παθογένειες µε τους εξής τρόπους:

Πρώτον, στη Β’ λυκείου δίδεται αποκλειστικά και µόνο ο χα-
ρακτήρας τάξης γενικής παιδείας, καταργώντας τα µαθήµατα
κατεύθυνσης που λειτουργούσαν ως προπαρασκευαστικό στά-
διο για τις εξετάσεις εισαγωγής στο πανεπιστήµιο, συµπαρασύ-
ροντας και την εν λόγω τάξη σε φροντιστηριοποίηση και

φρενήρη προετοιµασία, πολλές φορές, εξετάσεων και συνεπώς
ακυρώνοντας την αποστολή της να προάγει ουσιαστικά τη γενική
παιδεία. 

Δεύτερον, προβλέπεται η δυνατότητα εισαγωγής στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση χωρίς εξετάσεις, µε αποκλειστικό κριτήριο
το απολυτήριο του λυκείου. Αρχικά ο αριθµός των τµηµάτων
ελεύθερης πρόσβασης θα είναι περιορισµένος. Είναι, ωστόσο,
ένα πρώτο βήµα που κάνει πράξη το διαχρονικό αίτηµα της ελεύ-
θερης πρόσβασης και όταν αναβαθµιστεί το απολυτήριο του λυ-
κείου και καταστεί αξιόπιστο στη συνείδηση της κοινωνίας, ας
σχεδιάσουµε προσεκτικά τα επόµενα βήµατα επέκτασης της διά-
ταξης.

Τρίτον, η Γ’ λυκείου θα περιλαµβάνει πλέον τα µαθήµατα που
θα απαιτούνται για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
µε αύξηση των ωρών διδασκαλίας κάθε µαθήµατος στις έξι
ώρες, αλλά και µε διαφορετικό διδακτικό σχεδιασµό, ούτως ώστε
να πραγµατώνεται η εµβάθυνση, η καλλιέργεια της κριτικής ικα-
νότητας και η σύνθεση που επιτυγχάνεται διαµέσου της συγγρα-
φής εργασιών που λειτουργούν ως αντίδοτο, µεταξύ άλλων, στη
µετωπική διδασκαλία και τη µηχανική αποστήθιση γνώσεων,
χωρίς επεξεργασία. Και βεβαίως, υποχρεωτικό µάθηµα, ανεξαρ-
τήτως της σχολής που θα επιλέγεται από τον υποψήφιο, θα είναι
και το µάθηµα της Νέας Ελληνικής Γλώσσας, το οποίο θεραπεύει
την ιστορία, τον πολιτισµό, θέµατα ταυτότητας και ως εκ τούτου,
είναι πολύ σηµαντικό.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο χαιρετίζω ως θετική και τη διάταξη
που προβλέπει τη σύσταση του Εθνικού Κέντρου Επιµόρφωσης
Εκπαιδευτικών, αποκαθιστώντας µετά από πολλά έτη τη χαµένη
τιµή του θεσµού της επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών. 

Η επανίδρυση του εν λόγω θεσµού επιµόρφωσης συνεπικου-
ρείται και από την επιστροφή µετά από µια δεκαετία σε µια άλλη
κανονικότητα, στην κανονικότητα των µόνιµων διορισµών στη
µέση εκπαίδευση. Και ας σηµειωθεί για µια ακόµη φορά –ανα-
φέρθηκε από συναδέλφους- ότι έχουν ήδη δροµολογηθεί τεσσε-
ρισήµισι χιλιάδες διορισµοί στον πολύπαθο και παραµεληµένο
χώρο της ειδικής αγωγής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπήρξα πάντα υπέρµαχος της
συναίνεσης και της διεξαγωγής δηµόσιου διαλόγου µε κανόνες
και θέσεις σε θέµατα παιδείας. Από το 2015 ακούω ένα διαρκές
«αριστείας εγκώµιον», που βρίθει κραυγών, αφορισµών, κακό-
γουστων παροµοιώσεων, fake news και ενίοτε οξύµωρων. Από
το 2015 κατακεραυνώνετε τον «µπαλτά στην παιδεία», «το σχο-
λείο της ήσσονος προσπάθειας που νοµοθετεί ο ΣΥΡΙΖΑ» και
προσφάτως ακούσαµε και «για τον Νέρωνα Υπουργό της Παι-
δείας που µε ρεβανσιστική διάθεση, χωρίς πάθος και σχέδιο πα-
ραδίδει το εκπαιδευτικό σύστηµα στις φλόγες». 

Ακούµε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µετά από
τον αλήστου µνήµης ορισµό των µαθητών ως πελατών, να ορίζει
το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο ως κέντρο παρασκευής µο-
λότοφ, προσβάλλοντας βαθύτατα το σύνολο της ακαδηµαϊκής
κοινότητας, τους διδάσκοντες που µε ανιδιοτέλεια και αυταπάρ-
νηση κράτησαν όρθια τα δηµόσια ιδρύµατα, παρέχοντας υψηλής
ποιότητας έρευνα και διδασκαλία, µε ηρωικές προσπάθειες, σε
εποχές που η κυβέρνηση των αρίστων περιέκοπτε δαπάνες για
την παιδεία και τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα αδυνατούσαν
να καλύψουν ακόµα και τα λειτουργικά τους έξοδα, αλλά προ-
σβάλλοντας και τους φοιτητές των ελληνικών πανεπιστηµίων για
τους οποίους βέβαια δεν φείδεται επαίνων όταν διαπρέπουν στο
εξωτερικό, θρηνώντας το brain drain, αποκλειστικοί υπεύθυνοι
και δηµιουργοί του οποίου είστε εσείς όσοι βυθίσατε µια χώρα
στην κρίση και τη σύρατε αλυσοδεµένη στα κάτεργα των µνηµο-
νίων. 

Στις κραυγές, λοιπόν, περί άρσης της αριστείας και σχολείων
ήσσονος προσπάθειας, στους αφορισµούς περί ισοπέδωσης, τα
νοµοσχέδια και η εκπαιδευτική πολιτική που εφαρµόστηκε τα τε-
λευταία χρόνια είναι η µόνη απάντηση.

Επιτρέψτε µου µερικά δείγµατα γραφής. Νοµοθετήσαµε και
κάναµε πράξη τη διετή προσχολική αγωγή. Νοµοθετήσαµε και
κάναµε πράξη το ολοήµερο σχολείο.

Δώσαµε ιδιαίτερη έµφαση στην ειδική αγωγή, αλλά και την τε-
χνική εκπαίδευση που αντιµετωπιζόταν ως το παιδί ενός κατώτε-
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ρου Θεού, διεκδικώντας µάλιστα την παγκόσµια πρωτοτυπία να
εξάγουµε γιατρούς και µηχανικούς και να εισάγουµε τεχνίτες.
Διότι αναβάθµιση της τεχνικής εκπαίδευσης, παραδείγµατος
χάριν, είναι τα διετή προγράµµατα στα πανεπιστήµια µε ελεύ-
θερη πρόσβαση των αποφοίτων των επαγγελµατικών λυκείων. 

Εισάγονται εφεξής ψυχολόγοι στα σχολεία, αρωγοί σε µια
γενιά που είναι χαµένη στο διαδίκτυο, η ανέλεγκτη και ακατέρ-
γαστη πληροφορία του οποίου ακυρώνει την κρίση και την
σκέψη, στο διαδίκτυο που αποµονώνει και γίνεται πρόσκοµµα
στο πνεύµα συλλογικότητας και οδηγεί στον αποµονωτισµό και
την κατάθλιψη. 

Μετά από µια δεκαετία αδιοριστίας, προχωρούµε σε µόνιµους
διορισµούς στα σχολεία, προσπαθώντας, εάν θέλετε, να κλεί-
σουµε και το ντροπιαστικό για την ιστορία της εκπαίδευσης κε-
φάλαιο που εποίει την ανάγκη φιλοτιµία και ακούει στο όνοµα
«αναπληρωτές», ήτοι συναδέλφους που περιφέρονταν και περι-
φέρονται δυστυχώς απ’ άκρη σε άκρη, µαζεύοντας µόρια, χωρίς
εργασιακά δικαιώµατα -κάποιοι εκ των οποίων κατοχυρώθηκαν
πρόσφατα- που ήταν επισφαλείς και ανασφαλείς. 

Έγιναν, όµως, διορισµοί και επίκεινται φέτος πεντακόσιοι στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, διότι το πρόβληµα των ελληνικών πα-
νεπιστηµίων για όσες και όσους βιώσαµε και βιώνουµε τη δύ-
σκολη και άνυδρη πραγµατικότητά τους δεν είναι η «ανοµία», για
να χρησιµοποιήσω τον προσφιλή σας όρο, το πρόβληµα συνί-
σταται στη δραµατική υποστελέχωση των ανώτατων εκπαιδευτι-
κών ιδρυµάτων, που νοµιµοποιείται µε το αίτηµά σας για την
επαναφορά της αναλογίας του ένα προς πέντε, όταν εµείς επι-
τύχαµε την επιστροφή σε µια ακόµη κανονικότητα, αυτή του ένα
προς ένα, για µια αποχώρηση µια πρόσληψη. 

Το πρόβληµα, επιπλέον, συνίσταται στην έλλειψη θεσµών που
θα προάγουν την έρευνα, την οποία το νοµοσχέδιο θεραπεύει µε
την ίδρυση πανεπιστηµιακών ερευνητικών κέντρων και ινστιτού-
των, όπως υπαγορεύει, κυριολεξία, ο ενιαίος χώρος εκπαίδευ-
σης. 

Βεβαίως, θα ήθελα να κάνω και ιδιαίτερη αναφορά στο Ελλη-
νικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας, το οποίο έδωσε ερευνη-
τική στέγη σε δεκάδες διδάκτορες, µεταδιδάκτορες, ερευνητές. 

Να επιστρέψω, όµως, στα σχολεία. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν ακυρώσαµε την αριστεία, αλλά επιχειρήσαµε να κά-
νουµε άριστα σχολεία για όλους και όχι περίκλειστα κάστρα
αριστείας για τους έχοντες και τους κατέχοντες. Όραµά µας το
σχολείο ισότητας και ποιότητας, που θα προάγει την παιδεία,
αλλά και θα διαµορφώνει ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες
µε δηµοκρατική συνείδηση. 

Επιτρέψτε µου να κλείσω την οµιλία µου µε ένα πολιτικό σχό-
λιο. Χθες ήταν η µαύρη επέτειος της απριλιανής χούντας να µας
υπενθυµίζει πάντα ότι ο αγώνας για τη δηµοκρατία, για την υπε-
ράσπιση της δηµοκρατίας, είναι ύψιστο χρέος, διότι στην πα-
ρούσα συγκυρία πολλαπλασιάζονται οι εχθροί της δηµοκρατίας
και ο πλανήτης βυθίζεται στο σκοτάδι του ρατσισµού, της µισαλ-
λοδοξίας και της ανάδυσης νεοφασιστικών µορφωµάτων. Η δική
µας µελανή, λοιπόν, επέτειος συνέπεσε φέτος µε το Πάσχα των
καθολικών. Δεν ήταν θεοσταγές αλλά αιµοσταγές στη µακρινή
Σρι Λάνκα το Πάσχα των καθολικών και οδήγησε σε εκατόµβες
νεκρών, αναβιώνοντας στο hi-tech, πλην βάρβαρο, 21ο αιώνα
θρησκευτικούς πολέµους. 

Ας γίνουν, λοιπόν, τα παραπάνω διαρκείς υποµνήσεις του χρέ-
ους µας να εργαστούµε για ένα σχολείο - εργαστήρι δηµοκρα-
τίας. Ένα σχολείο δηµοκρατίας είναι να σχολείο φιλοξενίας,
φίλος ο ξένος και όχι παρίας ή αποσυνάγωγος. Ένα σχολείο δη-
µοκρατίας δεν φράζει την είσοδο στον ξένο, στον σκουρόχρωµο
και τον αλλόθρησκο και δεν πετροβολεί τον κάθε Αµίρ που κλη-
ρώθηκε να κρατήσει τη σηµαία. Είναι ένα σχολείο που χωράει
όλους, χωρίς διακρίσεις και αποκλεισµούς, πραγµατώνοντας
στην καθηµερινότητά του το πρώτο άρθρο της Διακήρυξης των
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και του Πολίτη, «Όλοι οι άνθρωποι
γεννιούνται ίσοι και ελεύθεροι». Είναι ένα σχολείο που διδάσκει
πως δεν υπάρχουν περιούσιες φυλές, περιούσια έθνη και περι-
ούσιες θρησκείες, ούτως ώστε να µην ενσταλάζεται το δηλητή-
ριο της µισαλλοδοξίας, που είναι η µαγιά της ακροδεξιάς, σε
νέους ανθρώπους, που πριν από λίγο καιρό έµπλεοι πάθους υπο-

στήριζαν και έγραφαν σε τοίχους ότι η δηµοκρατία πρόδωσε τη
Μακεδονία. 

Η δηµοκρατία ποτέ δεν προδίδει και ο εχθρός της δεν είναι ο
λαϊκισµός, όπως διατείνεστε συνάδελφοί της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, επιστρατεύοντας πάντα έναν κενό περιεχοµένου
όρο διά πάσαν νόσον. Ο εχθρός της δηµοκρατίας είναι ένας.
Είναι ο φασισµός που καραδοκεί και ξανασηκώνει κεφάλι. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βάκη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας για πέντε λεπτά µε ανοχή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχή Μεγάλης Εβδοµάδος σή-

µερα, Μεγάλη Δευτέρα και η Κυβέρνηση φέρνει στη Βουλή -και,
µάλιστα, µε τη διαδικασία του επείγοντος- ένα νοµοσχέδιο χιλίων
εκατόν είκοσι σελίδων και διακοσίων είκοσι έξι άρθρων που απο-
τελειώνει την εκπαίδευση. Το κακό για σας, καλό, όµως, για την
Ελλάδα, είναι ότι Ανάσταση δεν πρόκειται να δείτε. Εξάλλου, δεν
την πιστεύετε, κύριε Υπουργέ. 

Αυτό που οφείλουµε να επισηµάνουµε είναι ότι θα θυµόµαστε
πάντα τα τρία χαρακτηριστικά που διέπουν το νοµοθετικό σας
έργο και διακρίνονται και στο πολυνοµοσχέδιο. 

Το πρώτο είναι η κακή νοµοθέτηση. Φέρνετε πρόχειρες, απο-
σπασµατικές και ασύνδετες διατάξεις που προκαλούν σύγχυση
και επιφέρουν την αποδόµηση της εκπαίδευσης. 

Δεύτερον, εφαρµόζετε τακτικές που υπονοµεύουν τις κοινο-
βουλευτικές διαδικασίες, οι οποίες συναποτελούν τη βάση της
δηµοκρατίας µας. Είναι απαράδεκτο αυτό που συνέβη µε το
παρόν πολυνοµοσχέδιο. Προφανώς, φοβάστε τις αντιδράσεις,
για αυτό και όλα τα νοµοσχέδια που αφορούν την παιδεία, κύριε
Υπουργέ -ή σχεδόν όλα τα-, τα φέρνετε µε κλειστά σχολεία και
κλειστά πανεπιστήµια ή Πάσχα ή καλοκαίρι. 

Τρίτον, το δόγµα σας «Ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν»
παραµένει ισχυρό. Αυτό ήταν εµφανές, εξάλλου, σε όλη τη δια-
δικασία του νοµοσχεδίου. Ευτυχώς για την Ελλάδα και τους Έλ-
ληνες τελειώνετε! 

Προχωρείτε σε συγχωνεύσεις πανεπιστηµίων και ΤΕΙ χωρίς
αξιολόγηση, χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια, ιδρύοντας σχολές και
τµήµατα µε αλληλεπικαλύψεις και χωρίς επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα. Διαλύετε την τεχνολογική εκπαίδευση σε αντίθεση µε ό,τι
συµβαίνει σε όλον τον δυτικό κόσµο. 

Από την άλλη πλευρά, βέβαια, αυτό συνάδει µε την ιδεολογία
σας, ότι τα πανεπιστήµια παρέχουν µόρφωση και δεν είναι απα-
ραίτητη η διασύνδεση µε την αγορά εργασίας. Επιδιώκετε, δη-
λαδή, άνεργους µεν, µορφωµένους δε. 

Ο Προεδρεύων της Συνόδου των Πρυτάνεων, το Αριστοτέλειο
Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης και το ΤΕΕ διαφωνούν κάθετα, ενώ
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής υπογράµµισε την ανάγκη
της τεκµηρίωσης, της θέσπισης των κανόνων και της αξιολόγη-
σης των δοµών σε σχέση µε την ένταξη και τη µετατροπή των
ΤΕΙ. Και εσείς µεν νοµοθετείτε ψηφοθηρικά, όµως πριν µία εβδο-
µάδα που έγιναν οι φοιτητικές εκλογές, η παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας έφτασε στο 60% περίπου στα πανεπιστήµια και στα
ΤΕΙ, ενώ η φοιτητική παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ δεν πάτωσε απλά.
Πήρε µόλις 1%. 

Έπεται και συνέχεια µε τις ευρωεκλογές και αυτοδιοικητικές
εκλογές, όπου, κύριοι Υπουργοί κι αγαπητοί συνάδελφοι της Κυ-
βέρνησης, δεν θα πιστεύετε αυτό που βλέπετε. 

Το σχέδιό σας είναι ακοστολόγητο. Το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους προβλέπει περίπου 20 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά µόνο
για µισθολογικές δαπάνες των διδασκόντων, ενώ οι υπόλοιπες
δαπάνες για τη λειτουργία των νέων σχηµάτων δεν µπορούν να
προβλεφθούν. Το ίδιο, βέβαια, συνέβη και µε το Πανεπιστήµιο
Θεσσαλίας και µε το ΕΚΠΑ και µε το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο
Αθηνών. Περαιτέρω, περιµένουµε απαντήσεις σε συγκεκριµένα
ερωτήµατα. 

Πολυτεχνειοποιείτε τις νέες σχολές µηχανικών. Τι θα γίνει µε
τον αριθµό των εισαγοµένων στις νέες πολυτεχνικές σχολές; Θα
παραµείνει σταθερός; Θα υπερδιπλασιαστεί; Και σε αυτήν την
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περίπτωση, κύριε Υπουργέ, πόσους άνεργους µηχανικούς µπο-
ρεί να αντέξει αυτή η χώρα, σε ένα επάγγελµα που ούτως ή
άλλως ζει δύσκολα; 

Ιδρύετε Νοµική σχολή στην Πάτρα ως αποτέλεσµα συναλλα-
γής. Το θέµα µας, κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι της
Κυβέρνησης, δεν είναι αν θα ιδρύσουµε Νοµική σχολή στην
Πάτρα, στη Λάρισα ή στα Γιάννενα. Το θέµα µας είναι αν χρει-
άζεται η χώρα µία ακόµα Νοµική σχολή. Και, βέβαια, την απάν-
τηση τη γνωρίζετε όλοι σας σαφέστατα: Όχι. Γνωρίζετε την
ανεργία που µαστίζει τον κλάδο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Θα τονίσω, επίσης, εδώ ότι ιδρύεται ΤΕΦΑΑ στον Πύργο της

Ηλείας. Γιατί το δίνετε στο Πανεπιστήµιο Πατρών, τη στιγµή που
στο Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου υπάρχει συναφές αντικείµενο
και «τρέχει» από δεκαετίες µάστερ στην Αρχαία Ολυµπία; 

Συνεχίζω µε τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Κατ’ αρχάς, υπο-
βαθµίζετε τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία, καταργώντας
την αυτονοµία τους και ορίζοντας ως αποκλειστικό κριτήριο επι-
λογής των µαθητών την κλήρωση. Παύουν τα σχολεία έτσι να
είναι νησίδες αριστείας και έχουµε και εδώ εξίσωση µεν, προς
τα κάτω δε. Επί τεσσεράµισι χρόνια φέρατε τη διάλυση τόσο στο
γυµνάσιο όσο και στο λύκειο. Και να τα λέω εγώ αυτά. Τα λέει ο
Σύλλογος των Εκπαιδευτικών. Τώρα επιτείνετε το πρόβληµα µε
τις ρυθµίσεις στα ΓΕΛ και στα ΕΠΑΛ, που δεν φέρνουν τίποτα
σύγχρονο και λειτουργικό. 

Φέρατε έναν αχταρµά από ρυθµίσεις από το παρελθόν, προ-
σθέτοντας τις δηλώσεις προτίµησης από τη Β’ λυκείου και δε-
σµεύοντας τα παιδιά, ενώ δηµιουργείτε και τα τµήµατα
ελεύθερης πρόσβασης. Πλήρης σύγχυση! Ενώ, επί τρία χρόνια
υποστηρίζατε την κατάργηση των πανελληνίων. 

Θέλω να σταθώ και σε κάτι που καταργεί το ισότιµο της βαθ-
µολογίας. Θα συνυπολογίζεται -όπως λέτε- µε συντελεστή 10%
ο βαθµός του απολυτηρίου στις πανελλαδικές. Μάλιστα. Τα θέ-
µατα, όµως, στις ενδοσχολικές εξετάσεις δεν θα προκύπτουν
από τράπεζα θεµάτων. Θα είναι διαφορετικά ανά περιφέρεια.
Αυτό δεν καταργεί την ισοτιµία του βαθµού του απολυτηρίου;
Πόσο δίκαιο είναι και πόσο συνταγµατικό; 

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, πριν στον οµιλία σας να ζητάτε
τη γνώµη µας για τους διορισµούς των εκπαιδευτικών. Ξέρετε
πάρα πολύ καλά, ότι εµείς αυτό το ψηφίσαµε. Να σας ρωτήσω
εγώ τώρα; Με το άρθρο 67, παράγραφος 6δ, τακτοποιείτε σε θέ-
σεις Κέντρων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης των ΑΕΙ, µε πεντα-
ετή θητεία και επιµίσθιο, όσους διετέλεσαν περιφερειακοί
διευθυντές και διευθυντές εκπαίδευσης. Επιβραβεύετε, δηλαδή,
όσους διορίστηκαν µε αµφίβολα  επιστηµονικά προσόντα ή εξε-
λέγησαν από αντισυνταγµατικά εκλεκτορικά, όπως αποφάσισε
το Συµβούλιο της Επικρατείας. Πόσο πια φωτογραφία για τα δικά
σας παιδιά;

Και γιατί δεν επιδεικνύετε την ίδια ευαισθησία για τους σχολι-
κούς συµβούλους, που, αν και έχουν πλούσια βιογραφικά, πήγαν
στο καλάθι των αχρήστων;

Θέλω να αναφερθώ και σε ένα ζήτηµα το οποίο η κ. Τζούφη
ίσως το γνωρίζει καλύτερα. Κυρία Τζούφη, δηµοσιεύµατα της
γερµανικής εφηµερίδας «BILD» ανέφεραν προχθές ότι µε από-
φαση του Δηµοτικού Συµβουλίου του Μονάχου γκρεµίζεται το
ελληνικό σχολείο στο Μόναχο και µάλιστα µε τη συνυπογραφή
και σύµφωνη γνώµη της Ελληνίδας προξένου. Πριν από έναν
µήνα, στην επιτροπή εδώ, ο Γενικός Γραµµατέας ο κ. Παπαγε-
ωργίου µας είπε ότι έχει επιτευχθεί µια συµφωνία και η οποία θα
έρθει στη Βουλή προς κύρωση. Είναι δυνατόν να γκρεµίζεται το
σχολείο, χωρίς να έχει γνώση η ελληνική Βουλή και χωρίς να το
έχει εγκρίνει; Κυρία Τζούφη, θα ήθελα να µου πείτε κάτι επ’
αυτού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση βρίσκεται σε απο-
δροµή, έχοντας διαλύσει πλήρως την εκπαίδευση. Ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, ο Πρόεδρός µας, έχει πει ότι όλα είναι θέµα παι-
δείας, γι’ αυτό και η εκπαίδευση αποτελεί έναν από τους βασι-
κούς άξονες του προγράµµατός µας για την ανασυγκρότηση της
χώρας. 

Το σχέδιό µας περιλαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα που θα
συµβάλουν στον εκσυγχρονισµό και των τριών εκπαιδευτικών
βαθµίδων. Στόχος είναι να διασφαλίσουµε στα παιδιά µας τα
απαραίτητα γνωστικά εφόδια για το µέλλον τους, σε ένα εκπαι-
δευτικό περιβάλλον ασφάλειας και ελευθερίας. Εµπιστευόµαστε
την δηµόσια εκπαίδευση. Εµπιστευόµαστε τον Έλληνα εκπαιδευ-
τικό, που θα είναι συνοδοιπόρος µας την επόµενη µέρα. Με ανοι-
χτούς ορίζοντες και χωρίς αποκλεισµούς θα φέρουµε την ελπίδα
και την προοπτική στον τόπο µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κέλλα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς και αµέσως µετά ο κ. Μάρδας. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο θέµα του νοµο-

σχεδίου, επειδή ακούσαµε τον κ. Πολάκη, τον Αναπληρωτή
Υπουργό Υγείας, να αναπτύσσει µια τροπολογία, είµαι υποχρε-
ωµένος να πω ότι θεωρώ τουλάχιστον απαράδεκτο το περιεχό-
µενο της τροπολογίας αυτής, µε βάση το οποίο οι υπάλληλοι του
Υπουργείου Υγείας, που είναι υπόχρεοι ουσιαστικά για το δηµο-
σιονοµικό έλεγχο στις οικονοµικές υπηρεσίες, θα ευθύνονται
µόνο για δόλο και βαριά αµέλεια. Μα, βεβαίως και θα ευθύνονται
για δόλο και βαριά αµέλεια. Αυτό δεν µπορεί κανείς να το απο-
κλείσει, ούτε βεβαίως µπορεί κανείς να νοµοθετήσει και να απο-
κλείσει αυτά που ο Υπαλληλικός Κώδικας προβλέπει για τον δόλο
και τη βαριά αµέλεια. 

Όµως, ξέρετε τι συµβαίνει στο Υπουργείο Υγείας και στις υπη-
ρεσίες του; Επειδή έχουµε πάρα πολλές τροπολογίες από την
πλευρά του Υπουργείου Υγείας για να νοµιµοποιηθούν εντάλ-
µατα πληρωµών µη νόµιµα και επειδή έχουν αρνηθεί οι υπάλλη-
λοι να τα υπογράψουν, γιατί είναι συνεχόµενο αυτό το οποίο
γίνεται, έρχεται σήµερα µια τροπολογία για να καλύψει δήθεν
αυτούς τους υπαλλήλους. Εγώ εφιστώ την προσοχή όλων όσοι
υπογράφουν εντάλµατα για νοµιµοποιήσεις πληρωµών οι οποίες
είναι αντίθετες σε κάθε αρχή του δηµόσιου λογιστικού. Αυτό
απλά ως µια µικρή παρατήρηση.

Κύριε Υπουργέ, πάντα στη Βουλή υπήρχε το προηγούµενο στα
θέµατα του Υπουργείου Παιδείας να επιδιώκεται µια σύγκλιση
και µια συναίνεση. Πάντα, όλες οι πολιτικές δυνάµεις επιχειρού-
σαν να βγάλουν έξω από την πολιτική αντιπαράθεση τα αντικεί-
µενα της παιδείας, της εκπαίδευσης και πολλές φορές υπήρχαν
µεγάλες συγκλίσεις µέσα σε αυτήν τη Βουλή σε περιόδους που
σε όλα τα άλλα πεδία υπήρχε έντονη αντιπαράθεση. Δεν ξέρω
πώς τα καταφέρατε και φέρνετε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο είναι
όλοι αντίθετοι. Και δεν είναι αντίθετοι µόνο οι πολιτικοί σχηµατι-
σµοί, είναι αντίθετη η ακαδηµαϊκή κοινότητα, είναι αντίθετη η ίδια
η κοινωνία, είναι αντίθετοι οι φορείς και πραγµατικά δεν ξέρω τι
συµπέρασµα βγαίνει από όλη αυτήν την προσπάθεια που κάνατε
για αυτήν την παρέµβαση στα θέµατα της τριτοβάθµιας ιδίως εκ-
παίδευσης.

Εγώ, επιχειρώντας να πιάσω ένα τµήµα του νοµοσχεδίου,
ασχολήθηκα λίγο µε το ζήτηµα της κατάργησης των ΤΕΙ ουσια-
στικά, της συγχώνευσης ή απορρόφησής τους -πείτε το όπως
θέλετε- ή της αλλαγής της ονοµασίας τους, όπως λένε κάποιοι
άλλοι. Εκεί πέρα πραγµατικά διαπιστώνει κάποιος -και το διαπι-
στώνει στην πράξη- ότι δεν υπήρχαν στοιχεία, κριτήρια αντικει-
µενικά, τα οποία να αξιολογηθούν και τα οποία να ισχύουν σε
κάθε περίπτωση ως γενικοί κανόνες και µε βάση αυτούς να δια-
µορφωθεί ένα νέο πεδίο, έτσι όπως εσείς έχετε δικαίωµα να το
οραµατίζεστε. Αντί για την ύπαρξη και την εφαρµογή τέτοιων ενι-
αίων κανόνων, κριτηρίων αξιολόγησης, µελετών βιωσιµότητας,
µελετών σκοπιµότητας, αξιολόγησης των υφιστάµενων δοµών
που λειτουργούν µε τα αποτελέσµατα τα οποία έχουν, βλέπουµε
κάποιες παρεµβάσεις οι οποίες δεν έχουν καµµία λογική. Και θα
σας πω ένα απλό παράδειγµα, για να γίνει αυτό κατανοητό στους
συναδέλφους:

Επισκεφτήκατε πριν από έναν χρόνο το Τµήµα του Σχεδιασµού
Ετοίµων Ενδυµάτων του ΤΕΙ Κιλκίς. Είναι ένα τµήµα µόνο, πα-
ράρτηµα του ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας, το οποίο λειτουργεί µε
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µεγάλη επιτυχία. Και λέω µεγάλη επιτυχία αξιολογώντας τη µε-
γάλη απορρόφηση των πτυχιούχων, δηλαδή 68% απορρόφηση
στην αγορά των πτυχιούχων αυτού του ΤΕΙ, το οποίο όµως είχε
πάντα ένα αίτηµα το οποίο νοµίζω ότι συνάδει και µε τα ακαδη-
µαϊκά κριτήρια τα οποία θέτετε εσείς µε βάση την αιτιολογική
σας έκθεση. Ποιο είναι αυτό; Να µην υπάρχει ένα τµήµα µόνο
του. Καταλαβαίνουµε πολύ καλά ότι ένα τµήµα µόνο του, χωρίς
την ύπαρξη µιας σχολής, δεν µπορεί να πληροί εκείνα τα ακαδη-
µαϊκά κριτήρια τα οποία είναι αναγκαία.

Εδώ, λοιπόν, κάνετε το εξής: Ενώ έχουµε ένα υπερσύγχρονο
κτήριο, το οποίο παραδόθηκε πριν από έναν χρόνο, ήταν χρηµα-
τοδοτούµενο από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε έξι χιλιάδες τετρα-
γωνικά µέτρα ωφέλιµο χώρο, έχουµε µόνο ένα τµήµα, µε όλα τα
εξάµηνα µόνο τετρακόσιους φοιτητές, όταν οι ανελαστικές δα-
πάνες αυτού του κτηρίου -που εσείς λέτε µέσα ότι τις περιορί-
ζετε συνολικά- είναι σταθερές. Και τι ζητήσαµε; Το αυτονόητο:
Να υπάρξει ένα δεύτερο τµήµα. Και όχι µόνο δεν δηµιουργήθηκε
ένα άλλο επιπλέον τµήµα, αλλά καταργείται τµήµα µε απόλυτα
συναφές αντικείµενο, όπως είναι αυτό της Δράµας, Αρχιτεκτονι-
κής Εξωτερικού Τοπίου. Το καταργείτε, ενώ δεν το θέλουν οι
Δραµινοί. Από τη στιγµή που βλέπω ότι είστε αποφασισµένοι
προς αυτήν την κατάργηση -δεν ξέρω για ποιον λόγο-, δεν θα
ήταν συνεπές προς την αιτιολογική σας έκθεση, προς το πνεύµα
του νόµου σας, όπως ακριβώς το λέτε, προς τη βιωσιµότητα ιδι-
αιτέρως των µικρών ιδρυµάτων, προς την εξοικονόµηση δηµο-
σίων πόρων, προς την καλύτερη αξιοποίηση των υπαρχουσών
υποδοµών, δεν θα ήταν εύκολα αντιληπτό από όλους µας ότι
αυτό το δεύτερο τµήµα που έχει ακριβώς συναφές αντικείµενο –
και αυτό είναι το δικό µας σχέδιο- να δηµιουργηθεί µια σχολή
σχεδιασµού και να έρθει και αυτή στο Κιλκίς; Το λέω ως παρά-
δειγµα. Ο καθένας µπορεί να έχει ένα τέτοιο παράδειγµα στον
τόπο του. Εγώ µέσα από αυτήν την περιγραφή που κάνω θέλω
να σας αποδείξω ότι ουσιαστικά δεν υπήρχαν αντικειµενικά οµοι-
όµορφα γενικά κριτήρια µε τα οποία να αξιολογηθούν όλες
αυτές οι δοµές ανά την Ελλάδα. Αυτό, λοιπόν, το δεύτερο τµήµα
που θα µπορούσε να είναι στο Κιλκίς για να αξιοποιηθεί ένα τε-
ράστιο κτήριο, για να έχουµε εκείνα τα ακαδηµαϊκά κριτήρια τα
οποία πρέπει να χαρακτηρίζουν τέτοιες προσπάθειες, δεν το
έχετε κάνει. 

Με αυτόν τον τρόπο αυτοακυρώνεστε στην πρόθεση την οποία
µπορεί ευλόγως να νοµίζετε ότι την υπερασπίζεστε µε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο και βεβαίως νοµίζω ότι παρόµοια παραδείγ-
µατα, όπως άκουσα, υπάρχουν παντού σε όλη την Ελλάδα. Αυτό
δίνει ένα βήµα σε όλους µας να πούµε ότι είναι αντικείµενο πα-
ζαρέµατος, πολιτικών συµφωνιών ή δεν ξέρω τι άλλο, το αποτέ-
λεσµα αυτού του νέου χάρτη τον οποίο βλέπουµε. 

Αυτό το τµήµα –και πρέπει να το πω- το οποίο είναι αντίστοιχο
µε ένα τµήµα των Σερρών, αποτελεί σχολή -και είναι το µοναδικό
στην Ελλάδα- µε δύο µόνιµους καθηγητές. Είναι δύο τµήµατα,
µία σχολή, δύο µόνιµοι καθηγητές. Αυτό είναι µε βάση την ανα-
διάρθρωση, την αναδιάταξη του σχεδίου, του στόχου που έχετε
για την τριτοβάθµια εκπαίδευση στη χώρα; Αν είναι αυτό, πραγ-
µατικά να µου το πείτε, «το καταφέραµε, αφήσαµε µία σχολή µε
δύο καθηγητές».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, είναι λυπηρό
πράγµατι που σε ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία δεν καταφέ-
ραµε να βρούµε κάποιες συγκλίσεις. Και πάντα η ευθύνη, κύριε
Υπουργέ, είναι αυτουνού ο οποίος παίρνει τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία και των συγκλίσεων και των συνεργειών, όπως το ανα-
φέρετε εδώ, τις οποίες πραγµατικά επιδιώξατε. Ενώ ο τίτλος του
νοµοσχεδίου σας είναι «Συνέργειες ανάµεσα στα ιδρύµατα», δεν
καταφέρατε αυτό το οποίο είναι αναγκαίο για οποιοδήποτε νο-
µοσχέδιο, να υπάρχει µια σύγκλιση µέσα στο Κοινοβούλιο και µια
συνεννόηση και αποδοχή αυτού από την ακαδηµαϊκή κοινότητα.
Άρα, είναι βέβαιο ότι αυτό θα αποτύχει. Ευτυχώς, όµως, για
όλους δεν θα προλάβει να ξεκινήσει η υλοποίησή του, γιατί θα
το αλλάξει η επόµενη κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάρδας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και αµέ-

σως µετά η Υφυπουργός κ. Τζούφη. 
Έχετε πέντε λεπτά, κύριε συνάδελφε, µε σχετική ανοχή. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

σύµφωνα µε την Παγκόσµια Τράπεζα, 105 εκατοµµύρια άνθρω-
ποι θα χάσουν τη δουλειά τους το 2022 –και θα ζούµε βέβαια-,
ενώ 300 εκατοµµύρια νεοεισερχόµενοι δεν θα βρίσκουν εργασία.

Το 2030, µε την επέλαση των ροµπότ στην αγορά της εργα-
σίας, εκτιµάται πως θα χαθούν οκτακόσια εκατοµµύρια θέσεις
εργασίας, που δεν πρόκειται να δηµιουργηθούν από τις ανάγκες
παραγωγής των ροµπότ. Κατανοείτε λοιπόν, όλοι σας τη σηµα-
σία της εκπαίδευσης σε αυτόν τον κυκεώνα που έρχεται.

Σήµερα έχουµε ένα νέο νοµοσχέδιο, που αφορά την ανώτατη
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Αυτό επιδιώκει να βελτιώσει την
υφιστάµενη κατάσταση, όπως και πράγµατι την βελτιώνει, κλεί-
νοντας έναν κύκλο αλλαγών. Το ζητούµενο όµως είναι η βελ-
τίωση ενός λειτουργούντος εδώ και δεκαετίες συστήµατος
παραγωγής γνώσεων ή η εκ βάθρων οικοδόµηση ενός νέου συ-
στήµατος; Η επιστηµονική έρευνα αναθεωρεί θέσεις που θεω-
ρούνται πλέον παρωχηµένες και οι οποίες είναι µακράν των
λύσεων που απαιτούνται για την παιδεία. 

Πολλές απόψεις που φαίνονται λοιπόν ως κυρίαρχες σήµερα
κινούνται σε µια πεπατηµένη, η οποία συχνά δεν λαµβάνει κατά
νου τις λεγόµενες «σύγχρονες τάσεις». Η παραδοσιακή προσέγ-
γιση της αριστείας, παραδείγµατος χάριν, µε την ύπαρξη πρότυ-
πων σχολείων όπου συγκεντρώνονται οι καλοί µαθητές,
αµφισβητείται πια από την επιστήµη. Αυτό απέδειξε, εκτός των
άλλων, και πρόσφατη εκτεταµένη έρευνα, το 2015, του Βρετανι-
κού Υπουργείου Παιδείας και πιο συγκεκριµένα έρευνα της εται-
ρείας εκπαιδευτικών αναλύσεων «SchoolDash». 

Το εκπαιδευτικό µας σύστηµα είναι µια αέναη διαδικασία διαρ-
κών επισκευών εδώ και πενήντα χρόνια. Συνεχίζουµε να εκπαι-
δεύουµε τα παιδιά µας για το πώς να γίνουν καλοί καταναλωτές
γνώσεων, αντί να τους µαθαίνουµε να παράγουν γνώση. Τα παι-
διά µας όµως, για να επιβιώσουν στο σύγχρονο κόσµο, έχουν
ανάγκη από εκπαίδευση που να ενθαρρύνει την καινοτοµία, την
πρωτοτυπία στη θέση της οµοιοµορφίας και τη στερεότυπη
σκέψη. Έχουν ανάγκη από µια εκπαίδευση σε όλες τις βαθµίδες,
που θα τα κάνει να µαθαίνουν, να επινοούν και να δηµιουργούν,
µέσα από την καινοτόµα σκέψη, την υψηλή αισθητική, τις τέχνες
σε συνδυαστική σκέψη ως προς τη διαχείριση της πληροφορίας,
αποφεύγοντας έτσι την αποστήθιση. Όλα αυτά απαιτούν ένα εκ-
παιδευτικό σύστηµα, που να µην ασφυκτιά κάτω από αυστηρά
αναχρονιστικά συστήµατα επιτήρησης σαν κι αυτά που χτίστηκαν
εδώ και δεκαετίες. 

Ως προς την ανώτατη εκπαίδευση, η ανάγκη για επιβίωση των
φοιτητών µας προσαρµόζει τη γνώση στις ανάγκες της επαγγελ-
µατικής τους πορείας. Από την άλλη όµως, πέραν των ανωτέρω
τεχνικών γνώσεων, αναδεικνύεται στο πλαίσιο της 4ης Βιοµηχα-
νικής Επανάστασης η ανάγκη για έµφαση στις ανθρωπιστικές
σπουδές, γιατί η τεχνολογική ανάπτυξη και η παγκοσµιοποίηση
απαντώνται µόνο µε τη συγκροτηµένη ανθρώπινη ηθική, έτσι
ώστε να µην οδηγηθούµε σε απάνθρωπες κοινωνίες.

Η εκπαίδευση, υπενθυµίζω, είναι η έκφραση του σχεδιασµού
του µέλλοντος της οικονοµίας. Δεν είναι ο υπηρέτης των αποτυ-
χιών και των στρεβλώσεών της. Πέραν όµως των όσων προανα-
φέρθηκαν και αποτελούν επανάσταση στην παιδεία, µια
επανάσταση που δεν απαιτεί πολλά χρήµατα, επιβάλλεται η απο-
δοχή και η υιοθέτηση σύγχρονων τάσεων εκπαίδευσης που πλά-
θουν ολοκληρωµένους χαρακτήρες µαθητών, δυναµώνουν το
εύρος των γνώσεων και δυνατοτήτων των διδασκόντων και απε-
λευθερώνουν το εκπαιδευτικό σύστηµα και ιδίως τους διδάσκον-
τες -δεν είναι εχθροί µας οι διδάσκοντες- από τις αυστηρές
νόρµες επιτήρησης και τυπολατρίας. Αυτές οι νόρµες, µε τη
σειρά τους, έχουν δηµιουργήσει µια απερίγραπτη γραφειοκρατία
εδώ και µισό περίπου αιώνα. Χρειάζονται µόνο ευέλικτα συστή-
µατα εποπτείας, µε σκοπό τη διαρκή προαγωγή του εκπαιδευτι-
κού συστήµατος και της δυναµικής που αναπτύσσει. 

Στο σύνολο των στόχων αυτών, η πρόταξη του ελληνικού πο-
λιτισµού ας γίνει κεντρική επιλογή µας. Αυτό µπορεί να πραγµα-
τοποιηθεί µε την ίδρυση µιας σχολής µε αντικείµενο την ελληνική
ιστορία, τον πολιτισµό και τη φιλοσοφία, µε φοιτητές µόνο αλλο-
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δαπούς και µε διδασκαλία φυσικά των µαθηµάτων στα ελληνικά.
Θα πληµµυρίσουµε από νέα παιδιά, λάτρεις της ιστορίας µας,
που εύλογα θα είναι οι µελλοντικοί πρέσβεις της Ελλάδας. Τα
όποια εκπαιδευτικά συστήµατα εφαρµόστηκαν στη χώρα, παρά
τις αδυναµίες τους και λειτουργώντας χωρίς συστήµατα αρι-
στείας, έχουν δηµιουργήσει ένα σύνολο Ελλήνων που διαπρέ-
πουν τόσο στη χώρα όσο και σε κάθε γωνιά του πλανήτη,
διδάσκουν σε πανεπιστήµια, διακρίνονται στην έρευνα, κτίζουν
ισχυρές ελληνικές κοινότητες, κερδίζουν την εκτίµηση και τον
σεβασµό των χωρών στις οποίες δραστηριοποιούνται. Ας πά-
ρουµε ό,τι χρήσιµο υλικό έχουν αφήσει όλα τα συστήµατα και ας
χτίσουµε ένα νέο, σε συνεννόηση πια και λειτουργώντας χωρίς
εµµονές για την εκ βάθρων οικοδόµηση ενός νέου εκπαιδευτικού
συστήµατος.

Στο πλαίσιο αυτό να επιδιωχθεί µια νέα ισορροπία ανάµεσα
στην υψηλού επιπέδου πανεπιστηµιακή και τεχνική-τεχνολογική
ανώτερη εκπαίδευση, καθώς η δεύτερη διαχρονικά διαταράσσε-
ται, εξασθενώντας µέσω των ακατάλληλων ρυθµίσεων που άρ-
χισαν από το 2001. Αυτό αξίζει να το κάνουµε, όχι τόσο για εµάς,
αλλά για τα παιδιά και τα εγγόνια µας.

Κλείνοντας, υπενθυµίζω αυτό που είπε ο Νέλσον Μαντέλα, ότι
«η εκπαίδευση είναι το πιο ισχυρό όπλο που µπορεί κάποιος να
χρησιµοποιήσει για να αλλάξει τον πλανήτη».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μάρδα και για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Τζούφη για πέντε λεπτά, µε σχετική ανοχή.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ. Θα ήθελα δύο-τρία λεπτά περισ-
σότερα, γιατί υπάρχουν κοµµάτια του νοµοσχεδίου που είναι της
αρµοδιότητας και για τα οποία δεν έχει γίνει αναφορά. Θα ήθελα
να πω και κάποια γενικότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μάλιστα. Έχετε τον
λόγο.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι
προφανές ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι συνέχεια της ευρείας δη-
µοκρατικής µεταρρύθµισης που έχουµε ξεκινήσει στον χώρο της
παιδείας. Επίσης είναι γεγονός, παρά τις αντιδράσεις, ότι υπήρξε
και έντονη και ζωντανή διαβούλευση, που µάλιστα αποκρυσταλ-
λώθηκε στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα και ειδικότερα στη συνεδρίαση µε τους
φορείς.

Θα ήθελα να ξεκινήσω αναφερόµενη σε κάποιες διατάξεις που
είναι µέσα και για τις οποίες δεν έγινε ιδιαίτερη συζήτηση, όπως
είναι των Γενικών Αρχείων του Κράτους. Τα Γενικά Αρχεία του
Κράτους ανήκουν σε εκείνους τους φορείς και οργανισµούς που
λειτουργούν αθόρυβα και αποτελεσµατικά και βρίσκονται εκτός
δηµοσιότητας. Ήδη από το 1914 επιτελούν σηµαντικότατο έργο
για να διασώσουν δηµόσια και ιδιωτικά έγγραφα, να διαχειρι-
στούν την πληροφορία, αλλά και τους τοµείς της ιστορικής έρευ-
νας, της πολιτιστικής δράσης, της διοικητικής πληροφόρησης
και της εξυπηρέτησης του πολίτη. Το πλαίσιο λειτουργίας τους
έχει αναθεωρηθεί δύο φορές, το 1939 και τελευταία φορά το
1991. 

Εποµένως, σήµερα, µετά από είκοσι οκτώ ολόκληρα χρόνια,
είναι προφανές ότι υπάρχει αναγκαιότητα αλλαγής και επικαιρο-
ποίησης του πλαισίου τους. Πρέπει να σας πω ότι αυτά που προ-
τείνονται και είναι µέσα στο νοµοσχέδιο ήταν αποτέλεσµα µιας
µακράς και παραγωγικής διαβούλευσης, τόσο µε την ηγεσία των
Γενικών Αρχείων του Κράτους όσο και µε τον σύλλογο των ερ-
γαζοµένων, οι οποίοι είπαν στην δηµόσια διαβούλευση ότι έγινε
αποδεκτό το µεγαλύτερο µέρος των προτάσεών τους.

Τι αλλάζει; Επικαιροποιείται η διοικητική διάρθρωση της υπη-
ρεσίας σύµφωνα και µε τις καινούργιες δοµές του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», αναβαθµίζονται σε επίπεδο τµήµατος τοπικά αρχεία µε
µεγάλη ιστορική σηµασία σε εθνικό επίπεδο, αναβαθµίζεται ο
ρόλος της κεντρικής υπηρεσίας, καθορίζονται οι αρµοδιότητες
και τα καθήκοντα του γενικού διευθυντή, ενθαρρύνεται η εξω-

στρέφεια, µε ειδική διεύθυνση που θα διαχειρίζεται τα θέµατα
προβολής και επικοινωνίας. Μιλάµε για στελεχιακή αναβάθµιση
του προσωπικού, µέσω της πρόσληψης καταρτισµένων επιστη-
µόνων. Και βέβαια, για µια εύρυθµη συνεργασία των γενικών αρ-
χείων µε το ευρύτερο δηµόσιο, τους εκκλησιαστικούς φορείς και
τους λοιπούς κατόχους αρχείων και πώς θα προστατεύονται τα
αρχεία και το αρχειακό υλικό.

Στην εποχή µας, θα µου επιτρέψετε να πω, που κατακλυζόµα-
στε από τη διασπορά ψεύτικων ειδήσεων, όχι µόνο για θέµατα
καθηµερινότητας, αλλά και για καίρια ιστορικά και κοινωνικά ζη-
τήµατα, οφείλουµε ως πολιτεία να θωρακιστούµε και να αναζη-
τήσουµε τις βέλτιστες πρακτικές για την ανάδειξη των
αντικειµενικών εκείνων ιστορικών στοιχείων που απαλείφουν
κάθε αµφιβολία και αµφισηµία ειδικότερα σήµερα, πενήντα δύο
χρόνια από την κήρυξη της στρατιωτικής δικτατορίας της 21ης
Απριλίου του 1967. 

Οι φήµες αναπτύσσονται και εξαπλώνονται, όταν τους επιτρέ-
πεται, ενώ γίνονται εργαλείο προπαγάνδας, όταν δεν υπάρχει
επιστηµονικός και κοινωνικός έλεγχος. Τα ΓΑΚ µπορούν να παί-
ξουν καίριο ρόλο στην αντιστροφή αυτής της κατάστασης, ανα-
δεικνύοντας και αναλύοντας τα ιστορικά δεδοµένα. Ίσως γι’ αυτό
καταψηφίζει σήµερα και η Χρυσή Αυγή τα συγκεκριµένα άρθρα.
Η πρόσβαση όλων στον αρχειακό πλούτο έχει τις προϋποθέσεις
να εξαλείψει πάθη δεκαετιών, δηµιουργώντας µια καινούργια
κουλτούρα συνεννόησης και αλληλοσεβασµού.

Το δεύτερο θέµα, στο οποίο θέλω να αναφερθώ, είναι οι ρυθ-
µίσεις που υπάρχουν για τα επαγγελµατικά λύκεια. Να πω εδώ
ότι για την Κυβέρνηση αποτελεί σηµαντική προτεραιότητα η
επαγγελµατική εκπαίδευση και αυτό καταγράφεται και αποτυπώ-
νεται από το σύνολο των αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων που
έχουν δροµολογηθεί από το 2016 και µετά. Να υπενθυµίσω ότι
το πρώτο µέτρο ήταν η επαναφορά του δύο χιλιάδων πεντακο-
σίων εκπαιδευτικών που είχαν οδηγηθεί σε καθεστώς διαθεσιµό-
τητας επί υπουργίας του κ. Μητσοτάκη και η επαναλειτουργία
όλων των κατηργηµένων ειδικοτήτων και τοµέων των ΕΠΑΛ.

Εποµένως, αγαπητή εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, εµείς
ή εσείς απαξιώνετε τα ΕΠΑΛ; Επιπλέον, ολοκληρώθηκε ένας λε-
πτοµερής στρατηγικός σχεδιασµός για την ποιοτική αναβάθµιση
και ενίσχυση του επαγγελµατικού λυκείου και γι’ αυτό όλο και
περισσότεροι µαθητές επιλέγουν το επαγγελµατικό λύκειο, µε
αύξηση του δυναµικού 8% στα ηµερήσια και 13% στα εσπερινά
επαγγελµατικά λύκεια. 

Επιπλέον, εγκρίθηκαν χίλια πεντακόσια ολιγοµελή τµήµατα σε
όλη τη χώρα µε τετρακόσια τριάντα από αυτά να εξυπηρετούν
ανάγκες από έναν έως πέντε µαθητές, ελαττώνεται ο αριθµός
των µαθητών στην Γ’ λυκείου, δηµιουργήθηκε το τριετές εσπε-
ρινό λύκειο, που ήταν αίτηµα των εργαζοµένων από το 1980.

Και βεβαίως, δεν µπορώ να ακούω εδώ από τη Νέα Δηµοκρα-
τία ότι µετά το απολυτήριο τα παιδιά που είναι απόφοιτοι των
ΕΠΑΛ δεν θα έχουν ελεύθερη πρόσβαση. Πρώτα από όλα, νο-
µίζω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν πιστεύει στην ελεύθερη πρό-
σβαση, δεδοµένου ότι στο πρόγραµµά της υποστηρίζει την
παραµονή του υπάρχοντος συστήµατος και επιπλέον λέει ότι ο
αριθµός των εισακτέων στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα πρέ-
πει να αποφασίζεται από τα ίδια τα ιδρύµατα που διαχρονικά ει-
σηγούνται πολύ µικρότερους αριθµούς και µάλιστα να
ανεβάζουν τη βάση ανάλογα µε τις ανάγκες τους. Άρα, ένα το
κρατούµενο, δεν πιστεύει στην ελεύθερη πρόσβαση.

Δεύτερο το κρατούµενο, τα παιδιά τα οποία θα παίρνουν το
απολυτήριο των ΕΠΑΛ θα µπορούν όλα, χωρίς εξετάσεις, ελεύ-
θερα, να µπαίνουν σε αυτά τα καινούργια διετή προγράµµατα,
τα οποία θα οδηγούν σε επαγγελµατικά δικαιώµατα επιπέδου 5.

Από την άλλη µεριά, λέει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
για δουλειά χωρίς δικαιώµατα. Η µαθητεία, η οποία και αυτή
αφορά ενήλικες µαθητές, έχει αγκαλιαστεί και έχουµε αύξηση
κατά 33%, συνοδεύεται από αύξηση του µισθού των παιδιών µε
την κατάργηση του υποκατώτατου και την αύξηση του κατώτα-
του κατά 27%, µε εξετάσεις πιστοποίησης που γίνονται δωρεάν,
µε επαγγελµατικά δικαιώµατα επιπέδου 5. Πρόσφατα δηµοσιεύ-
σαµε σε ΦΕΚ και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα αυτών των παι-
διών.
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Εποµένως, γίνεται µια σοβαρή και συνειδητή προσπάθεια
µέσα στο νοµοσχέδιο. Δηµοσιεύουµε και διατάξεις από τις
οποίες, επειδή έχει αλλάξει η δοµή του περιεχοµένου των ΕΠΑΛ,
προκύπτει ότι υπάρχει και µείωση του εξεταστικού φόρτου περί-
που κατά 55% µε 66%.

Τελευταίο που ειπώθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία: Χάνονται,
λέει, σχολές και αντικείµενα. Ούτε σχολές χάνονται ούτε αντικεί-
µενα. Με τροπολογία που έχει κατατεθεί ρυθµίζεται το ποσοστό
πρόσβασης των αποφοίτων των ΕΠΑΛ στα πανεπιστήµια και µε
τις αλλαγές που έχουν και την αναδιαµόρφωση του ειδικού πο-
σοστού θα µπορούν σε ίδιο αριθµό θέσεων οι απόφοιτοι των
ΕΠΑΛ να διεκδικούν θέσεις µε τις πανελλαδικές εξετάσεις 10%
επί του συνόλου των θέσεων για τις κατευθύνσεις και τα τµήµατα
που είναι συναφή και 5% του συνόλου των θέσεων για τις υπό-
λοιπες σχολές, ενώ το 20% θα µείνει για την ΑΣΠΑΙΤΕ και τις
Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκπαίδευσης.

Το τρίτο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι το
θέµα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό. Έχει
υπάρξει επικαιροποιηµένο νοµοθετικό πλαίσιο, είχε υπάρξει έγ-
καιρη απόσπαση εκπαιδευτικών στα σχολεία της ελληνόγλωσσης
εκπαίδευσης, Μάλιστα, έχουν και αυξηµένο αριθµό µαθητών για
λόγους που είναι γνωστοί και προφανείς. Υπήρξε νοµοθέτηση να
διατηρείται η οργανική θέση των εκπαιδευτικών που αποσπώνται
και τώρα, αναγνωρίζοντας τις αυξηµένες εκπαιδευτικές ανάγκες
και βγαίνοντας από το µνηµονιακό πλαίσιο, µε αύξηση των δια-
θέσιµων πόρων, είµαστε σε θέση να ενισχύσουµε οικονοµικά
τους εκπαιδευτικούς στο εξωτερικό. Με το άρθρο 221 παρατεί-
νουµε την καταβολή του επιµισθίου του επιδόµατος εξωτερικού
για ένα έτος, δηλαδή το επιµίσθιο θα καταβάλλεται για τέσσερα
έτη, ρύθµιση που θα έχει ισχύ από την επόµενη σχολική χρονιά.

Βεβαίως, στη συνέχεια θα πρέπει να µιλήσουµε και για τις ποι-
ότητες της εκπαίδευσης και για το περιεχόµενο των σπουδών.
Είναι µια διαδικασία ανοιχτή, στην οποία έχουµε ξεκινήσει µε την
ανάπτυξη σχέσεων εµπιστοσύνης µε τις ελληνικές κοινότητες και
τους φορείς του εξωτερικού σε επίπεδο εκπαιδευτικής διαδικα-
σίας.

Θα ήθελα να τελειώσω, γιατί προέρχοµαι από την τριτοβάθµια
εκπαίδευση, -έχει πει πολλά και η εισηγήτρια µας και οι άλλοι
οµιλητές και ο ίδιος ο Υπουργός- µε δύο µόνο παρατηρήσεις:

Πρώτη παρατήρηση την οποία θα ήθελα να κάνω είναι ότι,
παρά τις φωνές της Αντιπολίτευσης, οι οποίες διαχρονικά συνο-
δεύονται από την καταστροφολογική θέση για τα δηµόσια πανε-
πιστήµια και την υποτιθέµενη ανάγκη για την ίδρυση των
ιδιωτικών πανεπιστηµίων, η ευρωπαϊκή πρακτική από το 2009 και
σίγουρα µετά τη Σύνοδο του Γκέτεµποργκ το 2016 είναι η συγ-
κρότηση πολυδύναµων πανεπιστηµίων.

Σε αυτήν την κατεύθυνση προχωρούµε. Ξέρουµε ότι χρειάζε-
ται υποµονή και χρόνος για να αποδώσει ο σχεδιασµός µας. Βε-
βαίως, εγώ συµµερίζοµαι ότι χρειάζονται και σκληρές
προσπάθειες των ανθρώπων που υπηρετούν το πανεπιστήµιο και
των πανεπιστηµιακών αρχών που έχουν στην πλειοψηφία τους
αγκαλιάσει το εγχείρηµα, που δικαιούνται να εκφράζουν και επι-
φυλάξεις για τους τρόπους και τους χρόνους υλοποίησης, δεν
αµφισβητούν, όµως, στην πλειοψηφία τους ότι οι συνέργειες
αυτές είναι η µοναδική λύση, ακαδηµαϊκά και επιστηµονικά.

Από την άλλη µεριά, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει µακιγια-
ρισµένη ατζέντα. Θα µου επιτρέψετε να πω, το είπε και η Κοινο-
βουλευτική µας Εκπρόσωπος, ότι είναι άκρως επικίνδυνο και
υπονοµευτικό να λέµε ότι τα τριτοβάθµια ιδρύµατα είναι κέντρα
ανοµίας, τροµοκρατών και εµπόρων ναρκωτικών. Το ατόπηµα
αυτό το έπραξε και πάλι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης σε οµιλία του στην Κύπρο.

Για εµάς η ουσιαστική αναβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστη-
µίου είναι προτεραιότητα. Διασφαλίσαµε πολλά πράγµατα στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ακαδηµαϊκούς κανόνες για όλα
τα επίπεδα σπουδών, δωρεάν πρόσβαση και στα µεταπτυχιακά
προγράµµατα για όσους αντιµετωπίζουν οικονοµικές δυσκολίες,
προσπάθεια να ξεκαθαριστεί και να είναι διαφανές το πώς δια-
χειρίζονται τα κονδύλια.

Πρέπει να γίνουν πολύ περισσότερα και να υπάρξουν και άλλα
πράγµατα. Μίλησε ήδη ο Υπουργός για την ρύθµιση που απαι-

τείται για το λοιπό επιστηµονικό προσωπικό που υπηρετεί µέσα
στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Εποµένως, η στόχευση -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ για την ανοχή- είναι ότι οφείλουµε να στηρίξουµε τα
δηµόσια πανεπιστήµια και την έρευνα, να επενδύσουµε -πράγµα
που γίνεται από τα στοιχεία που έχουν κατατεθεί- σε υλικούς και
ανθρώπινους πόρους, αλλά κυρίως να πιστέψουµε εκ νέου στο
εκπαιδευτικό και επιστηµονικό έργο που δεν παράγεται προς
όφελος καµµιάς κυβέρνησης, αλλά προς όφελος των ίδιων των
λειτουργών και της κοινωνίας και της νέας γενιάς, αλλά και της
κοινωνίας ευρύτερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπαρτινός από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ για πέντε λεπτά µε ανοχή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

εστιάσω περισσότερο, και λόγω εντοπιότητας, στα θέµατα που
αφορούν τη συγχώνευση του Πανεπιστηµίου Πατρών µε το ΤΕΙ
Δυτικής Ελλάδας.

Πριν όµως, ήθελα να κάνω µια γενικότερη αναφορά. Ποια είναι
τα δεδοµένα µε τα οποία ξεκίνησε η Κυβέρνηση τη δηµιουργία
αυτού που ονόµασε «νέα αρχιτεκτονική της ανώτατης εκπαίδευ-
σης»; Ποια ήταν τα δεδοµένα που είχαµε;

Το 2001 έχουµε την ανωτατοποίηση -όπως ειπώθηκε µε αυτόν
τον νεολογισµό όχι και πολύ καλών ελληνικών- των ΤΕΙ. Τι σή-
µαινε αυτή η ανωτατοποίηση των ΤΕΙ στην πραγµατικότητα; Ότι
µπροστά από τα τρία γράµµατα ΤΕΙ προστέθηκε και ένα τέταρτο,
το «α» και τα ΤΕΙ έγιναν ΑΤΕΙ. Αυτό το «α» σε πολλές περιπτώσεις
αποδείχθηκε στην πορεία ότι ήταν µάλλον όχι το πρώτο γράµµα
της λέξης «ανώτατο», αλλά ένα στερητικό «α», το οποίο οδήγησε
αρκετά από αυτά τα ΤΕΙ να µην έχουν στόχο και να µην έχουν
προορισµό.

Βέβαια, πρέπει να πούµε και να το σηµειώσουµε ότι µέσα στα
ΤΕΙ υπάρχουν, δηµιουργήθηκαν και υπάρχουν και σήµερα εξαι-
ρετικά τµήµατα πολύ υψηλής ποιότητας µε πολύ υψηλού επιπέ-
δου σπουδές, µε πολύ καλό και αξιόλογο διδακτικό προσωπικό,
ερευνητικό έργο και φοιτητές που τους δίνουν µια προοπτική.

Αυτό, όµως, όταν έγινε στις περιπτώσεις που έγινε, έγινε οφει-
λόµενο κυρίως σε αυτούς τους παράγοντες της κοινότητας των
ανώτατων τεχνολογικών ιδρυµάτων. Δεν ήταν αποτέλεσµα µιας
συγκροτηµένης στρατηγικής, ενός σχεδίου κάποιων κυβερνή-
σεων που ήθελε τα ΤΕΙ να τα κάνει πραγµατικά ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα.

Ένα άλλο δεδοµένο το οποίο –δεν ξέρω, δεν είµαι πανεπιστη-
µιακός, αλλά από όσο µπορώ να γνωρίζω, δεν το συναντάµε σε
πολλές άλλες χώρες, ίσως σε ελαχιστότατες σε όλο τον κόσµο-
η µεγάλη διασπορά σχολών, πανεπιστηµίων και ΤΕΙ σε όλη την
Ελλάδα, σχολές και τµήµατα και εγκαταστάσεις και κτήρια που
χτίστηκαν χωρίς ένα συγκεκριµένο σχέδιο, για πάρα πολλές δε-
καετίες, µε στόχο την εξυπηρέτηση πελατειακών κριτηρίων το-
πικιστικών πιέσεων.

Αυτή, όµως, είναι µια πραγµατικότητα σήµερα, την οποία δεν
µπορεί κανείς να τη διαγράψει, δεν µπορεί να πάει µε µία λογική
σχεδίου «ΑΘΗΝΑ» και να πει: «Για δηµοσιονοµικούς λόγους κατά
βάση διαγράφουµε, καταργούµε τα µισά τµήµατα των ΤΕΙ στην
Ελλάδα, διότι, βρε αδερφέ, κάναµε λάθος. Τόσες δεκαετίες τα
φτιάχναµε, δεν έπρεπε να τα έχουµε φτιάξει. Τώρα τα καταρ-
γούµε». 

Αυτή θα ήταν µια προσέγγιση που θα είχε κριτήρια εκπαιδευ-
τικά, ακαδηµαϊκά, που θα ήθελε όλο αυτό το πλαίσιο των ανωτά-
των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και ΤΕΙ να τα εντάξει σε µια ενιαία
λειτουργία, σε µια ενιαία διαδικασία αξιολόγησης. 

Νοµίζω ότι δεν θα µπορούσε να γίνει κάτι τέτοιο, αφήστε που
το δηµοσιονοµικό όφελος που θα είχαµε θα έπρεπε κανείς να το
ζυγίσει και µε ένα κόστος που έχει πληρώσει το ελληνικό κράτος,
που έχει πληρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος για να δηµιουρ-
γήσει όλα αυτά που είπα, τα κτήρια, τις εγκαταστάσεις, τα εργα-
στήρια, τις υποδοµές. Τι θα τα κάναµε όλα αυτά όταν θα τα
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κλείναµε; Θα τα κάναµε ξενοδοχεία ή θα τα βλέπαµε να ρηµά-
ζουν, όπως βλέπαµε πάρα πολλά ολυµπιακά ακίνητα;

Άρα, νοµίζω ότι θα πρέπει κάποιος να λάβει υπ’ όψιν του
πρώτα από όλα βέβαια τα ακαδηµαϊκά κριτήρια, αλλά και όλη
αυτήν την πραγµατικότητα που υπάρχει στη χώρα µας και να
προσπαθήσει µέσα από αυτό το πλαίσιο, που πολύ πιθανόν σί-
γουρα δεν είναι το πιο καλό που έχει δηµιουργηθεί εδώ και πολ-
λές δεκαετίες, να πάει παραπέρα. Νοµίζω ότι αυτήν την
προσπάθεια έκανε το Υπουργείο και µε το σχέδιο νόµου αυτό
ολοκληρώνει αυτό που λέµε «το σχέδιο της νέας αρχιτεκτονικής
της ανώτατης εκπαίδευσης».

Ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Ποιος είναι ο λόγος, κατά τη
γνώµη µου, που µέσα στην Πάτρα, όπου υπήρχαν τα δύο αυτά
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, το Πανεπιστήµιο και το ΤΕΙ, δη-
µιουργήθηκε µία ένταση και µία αντιπαράθεση σίγουρα µεγαλύ-
τερη από ότι σε άλλα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα και ΤΕΙ άλλων
περιοχών της χώρας; 

Ο πρώτος λόγος είναι αυτό που είπε ο Υπουργός, δεν πίστευε
η Αντιπολίτευση ότι το σχέδιο αυτό θα κατέληγε κάπου. Περίµενε
ότι κάπου θα έτρωγε η Κυβέρνηση τα µούτρα της. Αυτό δεν προ-
κύπτει, ολοκληρώνεται αυτός ο σχεδιασµός και αυτό προς µε-
γάλη απογοήτευση της Αντιπολίτευσης και κυρίως της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Βέβαια, έρχεται και σε µία στιγµή όπου έχουµε µπει ήδη σε
προεκλογική περίοδο, δεν µπορεί κανείς να διαγράψει αυτόν τον
παράγοντα. Γνωρίζουµε πολύ καλά και η Νέα Δηµοκρατία και το
ΚΙΝΑΛ, αλλά και το ΚΚΕ από την άλλη µεριά ότι εδώ και λίγο
καιρό και µέχρι τον Οκτώβρη δεν πρόκειται να στέρξουν σε κα-
νένα διάλογο, σε καµµία συζήτηση για κανένα θέµα, ακόµα και
για τέτοια πολύ σοβαρά και κρίσιµα ζητήµατα, όπως είναι τα ζη-
τήµατα της ανώτατης εκπαίδευσης.

Ένας άλλος λόγος είναι οι επερχόµενες πρυτανικές εκλογές.
Από όσο είµαι σε θέση να γνωρίζω, στο Πανεπιστήµιο της Πά-
τρας υπήρξε ένας ανταγωνισµός και απέναντι στο Υπουργείο και
απέναντι στην απερχόµενη -όταν έρθει η ώρα της να απέλθει-
πρυτανική αρχή για το ποιος θα υπερακοντίζει τον άλλον σε κρι-
τική, γιατί έτσι είχανε νοµίσει ορισµένοι, έχουν θεωρήσει ότι βά-
ζουν υποθήκες πολύ πιο σοβαρές για να διεκδικήσουν την
εποµένη πρυτανική αρχή. Και υπήρχε ένα παιχνίδι, θα έλεγα
brain game, µεταξύ τους απέναντι στο Υπουργείο, που είχε και
αυτό την αιτία και το λέω αρκετά βάσιµα, είµαι σε θέση να γνω-
ρίζω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ δεν θέλω να αποσιωπήσω ότι µπορεί και από τη µεριά της
πρυτανικής αρχής να υπήρξαν κάποιες αστοχίες, κάποιες διαδι-
κασίες, οι οποίες δεν ήσαν οι καλύτερες δυνατές για να οργα-
νώσουν το διάλογο εσωτερικά µέσα στην πανεπιστηµιακή
κοινότητα. Θεωρώ, όµως, ότι αυτό επ’ ουδενί λόγο δεν µπορεί
να είναι ένα άλλοθι, ούτως ώστε πάρα πολλά όργανα πανεπιστη-
µιακά να περάσουν σε µία τακτική πετροβολήµατος και απέναντι
στην πρυτανική αρχή και απέναντι στο Υπουργείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι τελικά η συνεργασία του Υπουργείου µε την πρυ-

τανική αρχή έφερε καλά αποτελέσµατα, παρ’ όλο που –επανα-
λαµβάνω- θα µπορούσαν κάποιες διαδικασίες να έχουν γίνει µε
έναν καλύτερο τρόπο.

Θέλω να τελειώσω µε µία ακόµα παρατήρηση, την τελευταία.
Λέγεται ότι «φτιάχνετε τµήµατα, συνέργειες, συγχωνεύσεις
χωρίς να δίνετε το απαραίτητο προσωπικό και τα απαραίτητα
µέσα από όλους εκεί όπου γίνονται όλες αυτές οι αναδιαρθρώ-
σεις». Ένα πράγµα θα θυµίσω. Όταν πριν από δυόµισι χρόνια πε-
ρίπου -αν θυµάµαι καλά- Υπουργός Παιδείας ήταν ο Νίκος ο
Φίλης και Αναπληρώτρια Υπουργός η Σία Αναγνωστοπούλου,
είχαν τότε εγκριθεί πεντακόσιες θέσεις ΔΕΠ για όλα τα πανεπι-
στήµια. Σήµερα εγκρίνονται και άλλες, τις είπε ο Υπουργός προ-
ηγουµένως, δεν θα επανέλθω. Από εκείνες τις πεντακόσιες
θέσεις έµαθα πριν από λίγο καιρό ότι έχουν καταλήξει και έχουν
διοριστεί, όχι βέβαια µε ευθύνη του Υπουργείου, λιγότεροι από

εκατό. Πού οφείλεται όλη αυτή η καθυστέρηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σπαρτινέ, σας

παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Μήπως θα πρέπει και κάποιοι

µέσα στην πανεπιστηµιακή κοινότητα να κοιτάξουν και προς τον
εαυτό τους και να κάνουν και τη δική τους αυτοκριτική; Γνωρί-
ζουν πολύ καλά κάποιοι ποιες είναι οι διαδικασίες. Είναι το απο-
τέλεσµα αυτό, λιγότεροι από εκατό διδάσκοντες στους
πεντακόσιους που θα µπορούσαν να υπάρχουν, κάτι που τιµά το
αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων;

Νοµίζω ότι εκτός από το να ψηφίζουµε νόµους ή να τους κα-
ταψηφίζουµε πρέπει να βγάζουµε και ορισµένα χρήσιµα διδάγ-
µατα γενικότερα και για την εκπαιδευτική και για την κοινωνική
ευθύνη όλων µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σπαρτινό.

Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο
για πέντε λεπτά µε σχετική ανοχή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, όταν γίνατε Υπουργός Παιδείας, ένας συνά-
δελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ, µου είπε: «Τώρα θα καταλάβετε τη δια-
φορά µε τον κ. Φίλη και τι θα πει να έχει πάρει το Υπουργείο
Παιδείας ένας πραγµατικός κοµµουνιστής». Νόµιζα ότι έκανε χι-
ούµορ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Να, που δεν έκανε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δυστυχώς, δεν έκανε. Τα
φέρνει αυτά η ζωή. Ακόµα προσπαθώ να καταλάβω σε αυτά τα
ιδρύµατα που πηγαίνατε τι δουλειά είχατε µε αυτήν την ιδεολο-
γία, διότι αυτό το νοµοσχέδιο που έχετε φέρει σήµερα, µπο-
ρούµε χωρίς καµµία αµφιβολία να πούµε ότι είναι το χειρότερο
εκπαιδευτικό νοµοσχέδιο που έχει κατατεθεί σε αυτήν τη Βουλή
τις τελευταίες δεκαετίες. 

Και η αλήθεια είναι ότι είναι δύσκολο επίτευγµα αυτό, γιατί γε-
νικώς τα εκπαιδευτικά νοµοσχέδια δεν ήταν τα καλύτερα. Αυτό,
όµως, που κάνετε σήµερα δεν έχει ένα σηµείο να πεις ότι αυτό
το οποίο κάνετε είναι καλό. 

Τα παίρνω µε τη σειρά. Την ώρα που η Γαλλική Ακαδηµία δη-
λώνει ότι πρέπει να κηρύξουµε τα Αρχαία Ελληνικά και τα Λατι-
νικά, δηλαδή τις κλασικές γλώσσες, ως µνηµεία ευρωπαϊκής
κληρονοµιάς και να ζητήσουµε την αύξηση των ωρών διδασκα-
λίας των κλασικών σπουδών σε όλα τα σχολεία της Ευρώπης -
µιλάω για µια απόφαση της Γαλλικής Ακαδηµίας προ µηνός-
έρχεστε εσείς, ο Υπουργός Παιδείας της Ελλάδος και κάνετε το
ακριβώς ανάποδο από αυτό που λέει η Γαλλία, από αυτό που λέει
Ευρώπη. Βγάζετε τα Λατινικά, γιατί στην πραγµατικότητα έχετε
εξαιρετικό µίσος προς οτιδήποτε συνθέτει την ταυτότητα του Ευ-
ρωπαίου, γιατί οι κλασικές σπουδές είτε σας αρέσουν είτε όχι,
οι κλασικές γλώσσες, είτε σας αρέσουν είτε όχι, είναι ο πυρήνας,
είναι η βάση της Ευρώπης, του ευρωπαϊκού πολιτισµού. Και αντί
η Ελλάδα να είναι ο πρωτοπόρος, αντί η Ελλάδα να είναι ο επι-
σπεύδων, αντί η Ελλάδα να είναι ο χώρος που αυτά προβάλλον-
ται και καλλιεργούνται περισσότερο, εξαιτίας σας πάει προς τα
πίσω. Θα φύγετε, σύντοµα θα τα αντιστρέψουµε, αλλά µένουµε
σε αυτό που γίνεται σήµερα.

Δεύτερο σηµείο του νοµοσχεδίου είναι οι πανελλήνιες εξετά-
σεις. Είµαστε µία χώρα που γενικώς η πίστη του πολίτη στο οτι-
δήποτε είναι µηδενική. Όλοι πιστεύουν ότι όλα εξαγοράζονται
και ότι αν έχεις γνωριµίες, µπορείς να ξεπεράσεις κάθε είδους
κρατικό εµπόδιο ή κάθε είδους κανόνα. Αυτή, δυστυχώς, είναι η
κοινή αντίληψη στην Ελλάδα. Σε αυτήν την Ελλάδα, µε αυτήν την
κοινή αντίληψη, σε αυτά τα χρόνια, ένα πράγµα ήταν που άπαν-
τες, 100%, θεωρούσαν ότι είναι αδιάβλητο και δίκαιο, οι πανελ-
λήνιες εξετάσεις. Δύσκολες, µάλιστα. Επίπονες, µάλιστα. Αλλά
κανένας ποτέ δεν αµφισβήτησε την εγκυρότητά τους.

Έρχεστε εσείς, ο Υπουργός Παιδείας Γαβρόγλου, και εισηγεί-
στε το πρώτο σύστηµα πανελλαδικών εξετάσεων, που πρώτον ο
χωρισµός στις πράσινες και τις άλλες σχολές καταλαβαίνετε
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στην ουσία τι σηµαίνει, δηλαδή εκεί που δεν υπάρχει µεγάλη ζή-
τηση πήγαινε µε τον βαθµό, εκεί που υπάρχει µεγάλη ζήτηση
δώσε πανελλήνιες. Αλλά και τι πανελλήνιες; Πανελλήνιες που δεν
θα γίνονται πλέον επί ίσοις όροις, αλλά µε διαφορετικούς όρους
ο ένας από τον άλλον.

Άρα, το δεύτερο κοµβικό σηµείο αυτού του νοµοσχεδίου είναι
στην πραγµατικότητα πλήγµα στον µόνο θεσµό που µέχρι σή-
µερα κανένας δεν µπορούσε να κατηγορήσει ότι ήταν διαβλη-
τός.

Έρχοµαι στο τρίτο: Κύριε Υπουργέ, ξεκίνησα και είπα ότι είστε
κοµµουνιστής και είπατε «ναι, είδατε καµµιά φορά» και κάναµε
αυτό το χαριτωµένο. Μα, υποτίθεται ότι εσείς, η Αριστερά θα
έπρεπε να είστε οι επισπεύδοντες και οι πλέον υποστηρικτικοί
των πειραµατικών σχολείων, των προτύπων. Για ποιον λόγο; Διότι
τι λέει, στην ουσία; Τι προσπάθησε να κάνει ο νόµος Διαµαντο-
πούλου σε αυτό το θέµα και τι απέδειξε η πρακτική των τελευ-
ταίων ετών, ότι πραγµατικά λειτούργησε; Γιατί πήγαιναν
εκατοντάδες γονείς και έκαναν αιτήσεις για να δώσουν στα παι-
διά την ευκαιρία να µπουν σε ένα τέτοιο σχολείο;

Διότι, κύριε Υπουργέ, στην πραγµατικότητα αυτά τα σχολεία
έχουν φτιαχτεί και όχι µόνο δεν πρέπει να καταστραφούν, όπως
τα καταστρέφετε εσείς, αλλά πρέπει να επεκταθούν, διότι είναι
ο µόνος τρόπος να υπάρχει µια ισόνοµη, υγιής κοινωνική κινητι-
κότητα. Άνθρωποι, δηλαδή, που προέρχονται από οικογένειες
που δεν έχουν τα χρήµατα να πληρώσουν ένα ακριβό καλό ιδιω-
τικό σχολείο, να έχουν την ευκαιρία, την οποία να τους παρέχει
το κράτος, εφόσον προσπαθούν και εφόσον θέλουν να προχω-
ρήσουν και παρότι δεν έχουν τα χρήµατα, να µπορούν να αντα-
γωνίζονται επί ίσοις όροις εκείνους των οποίων οι γονείς ήταν
πιο τυχεροί και είχαν περισσότερα χρήµατα για να τους παρέ-
χουν τα πάντα.

Αντί, λοιπόν, εσείς να πείτε ότι «θέλω να δώσω περισσότερες
ευκαιρίες σε αυτά τα παιδιά που δεν έχουν τις δυνατότητες να
έχουν αυτήν την καλύτερη εκπαίδευση, για να τους το παράσχω
και να τους δώσω την ευκαιρία να φύγουν γρηγορότερα µπρο-
στά», έρχεστε και τα ισοπεδώνετε όλα προς τα κάτω. Σας ενοχλεί
η ιδέα ότι µπορεί να υπάρχει ένας χώρος ακόµα και στο δηµόσιο
σύστηµα, στο οποίο έχει πρόσβαση ο φτωχότερος Έλληνας, που
µπορεί να του δώσει την ευκαιρία να αξιοποιήσει τη βούλησή του
να προχωρήσει γρηγορότερα, να διαβάσει περισσότερο, να µοχ-
θήσει περισσότερο. Σας προκαλεί προφανή αναφυλαξία οποιου-
δήποτε είδους αξιολόγηση.

Δεν θέλετε, στην πραγµατικότητα, να υπάρχει κανένας έλεγ-
χος για την παρεχόµενη ποιότητα σπουδών. Θέλετε όλα τα πάνε
προς τα κάτω. Θέλετε όχι να είναι παράδειγµα προς αποφυγή ο
τρόπος που µιλάει ελληνικά ο κύριος Πρωθυπουργός, αλλά θέ-
λετε -ει δυνατόν- όλοι οι Έλληνες να µιλάµε ελληνικά αυτού του
επιπέδου και να πάει όλος ο ελληνικός λαός προς τα κάτω και
να λέµε ότι «είµαστε διάτρητοι σε κάθε έλεγχο» και «δεν είχα τη
δαµόκλειο σπάθη να γίνω Πρωθυπουργός». Αυτό στην ουσία θέ-
λετε να κάνετε στο νοµοσχέδιο. Είναι ένα ντροπιαστικό νοµοσχέ-
διο!

Κλείνω µε το κοµµάτι της εξισώσεως των ΤΕΙ µε τα ΑΕΙ. Φυσικά
και οι προηγούµενες κυβερνήσεις έχουν ευθύνη. Ποιο είναι το
πραγµατικό πρόβληµα εδώ πέρα, στην Ελλάδα; Ότι έχουµε υπο-
τιµήσει σφόδρα -δεν λέω µόνο επί των ηµερών σας, αλλά γενικά-
την τεχνολογική εκπαίδευση. Είµαστε µια χώρα που, δυστυχώς,
θεωρούµε ότι στο τεχνικό λύκειο θα πάει ο κακός µαθητής και
στο ΤΕΙ µπαίνει ο κακός φοιτητής και, εν πάση περιπτώσει, αυτοί
είναι οι υποδεέστεροι των πανεπιστηµίων.

Σε µια χώρα όπου στην πραγµατικότητα όλοι συµφωνούµε ότι
η τεχνική εκπαίδευση θα έπρεπε να προχωρήσει περισσότερο
και είναι κάτι που έχει απόλυτη ανάγκη η Ελλάδα για να πάει
µπροστά, είχαµε αποτύχει και παρά τις πολλές συζητήσεις, δεν
είχαµε µπορέσει να δώσουµε στην τεχνολογική εκπαίδευση αυτή
την ώθηση που χρειαζόταν.

Αντί να πάµε να συζητήσουµε πώς θα µπορέσουµε να δώ-
σουµε αυτήν την ώθηση που χρειάζεται η τεχνολογική εκπαί-
δευση για να αποκτήσει κύρος, έρχεστε εσείς, σαν ένας
«Μαυρογιαλούρος», σαν ένας πολιτικάντης του 1950 και 1960
και τι λέτε; Πάτε να χαϊδέψετε τη φιλοδοξία ενός εκάστου να λέει

ότι τελείωσα πανεπιστήµιο και να του δώσετε χαρτί πανεπιστη-
µίου, χωρίς να έχετε ελέγξει αν πληροί τις προϋποθέσεις, αν έχει
τις προδιαγραφές, αν ανταποκρίνεται στην αγορά εργασίας, αν
το χαρτί που θα πάρει θα έχει οποιοδήποτε αντίκρισµα ισότιµο
του πανεπιστηµίου, µόνο και µόνο για να σας πούνε «µπράβο,
µας κάνατε πανεπιστήµιο» και µόνο και µόνο εν όψει ευρωεκλο-
γών µήπως πάρετε καµµία ψήφο στις περιοχές όπου κάνετε
αυτές τις αδιάκριτες, χωρίς κριτήρια και χωρίς στόχο συγχωνεύ-
σεις.

Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, αλλά πραγµατικά κάθε καλό-
πιστος παρατηρητής, αν ψάξει ένα σηµείο αυτού του νοµοσχε-
δίου το οποίο να έχει ένα θετικό στοιχείο δεν µπορεί να βρει και
είναι περίεργο γιατί είναι ένα τεράστιο νοµοσχέδιο, διπλάσιο πε-
ρίπου κατά µέσο όρο από όλα τα προηγούµενα αντίστοιχα των
προκατόχων σας και θα έχει χειρότερη τύχη από των προκατό-
χων σας, διότι θα είναι πολύ σύντοµα -πιστεύουµε µε την ψήφο
του ελληνικού λαού- εκεί που πραγµατικά το αξίζει, στο µηδέν.
Διότι µόνο για εκεί αξίζει αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Κι-
κίλιας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
και αµέσως µετά ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φωτάκης, για την
οµιλία του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Να κάνω µια πρόταση, κύριε Πρόεδρε;

Η φωνή να είναι λίγο πιο πεσµένη, γιατί εδώ είµαστε όλοι µας
δίπλα στα µεγάφωνα και πραγµατικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι στάνταρ η φωνή.
Απλώς του κ. Γεωργιάδη είναι λίγο πιο δυνατή από τους άλλους
συναδέλφους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Λίγο πιο χαµηλά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Κικίλια,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθένας έχει το

στυλ του, τη φωνή του. Άλλων η φωνή είναι πιο µπάσα, άλλων
πιο λεπτή, άλλων πιο ισχυρή.

Να µιλήσουµε πιο σιγά, αν θέλετε, αλλά δεν µπορεί να κρύψει
αυτό την απαξία στο νοµοσχέδιό σας, το οποίο φαίνεται και πάτε
και σπίτι σας, όπως µας δηλώσατε.

Ήρθατε εδώ πέρα το πρωί, κοιτάξατε εµένα εκεί πέρα και εί-
πατε χωρίς αιδώ να πάρουµε βοηθούς για να διαβάσουµε τις χί-
λιες διακόσιες σελίδες του νοµοσχεδίου σας, το οποίο φέρατε
µια µέρα πριν. Υποτιµήσατε την αρµόδιο τοµεάρχη για την παι-
δεία, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο σήµερα, την κ. Κεραµέως, για
τον τρόπο µε τον οποίο η ίδια έχει µελετήσει το νοµοσχέδιο και
θεωρείτε ο ίδιος, ένας κοινοβουλευτικός µορφωµένος, µε ακα-
δηµαϊκές περγαµηνές στο εξωτερικό και άλλοι πολλοί συνάδελ-
φοί σας διδάσκουν στο εξωτερικό οι πιο πολλοί, έχουν φοιτήσει
σε ξένα πανεπιστήµια, πηγαίνουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά σχο-
λεία -ο Πρωθυπουργός, επίσης- ότι πίσω από την πρωινή οχλα-
γωγία µπορεί να κρυφτεί η πραγµατικότητα ή η αλήθεια, στο
πλαίσιο, όπως είπε ο κ. Φίλης -τον οποίο εκτιµώ και σέβοµαι- µιας
στείρας αντιπαράθεσης µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ.

Όχι, δεν είναι αυτό. Μα, δεν πρόκειται περί αυτού. Σύσσωµη η
Αντιπολίτευση σας αποδοκιµάζει. Οι πρυτανικές αρχές σάς απο-
δοκιµάζουν. Οι κορυφές των πανεπιστηµίων σάς αποδοκιµάζουν.
Οι κύριοι που θέλετε δήθεν να ευνοήσετε στα τεχνολογικά ιδρύ-
µατα, τα ΤΕΙ, τα πρώην ΚΑΤΕΕ σάς µέµφονται.

Γιατί ξέρετε τι ξέρουν όλοι, κύριε Υπουργέ; Αυτό το οποίο
εσείς δεν µπορείτε να καταλάβετε. Πάµε από το τελευταίο. Τα
τεχνολογικά ιδρύµατα θα έπρεπε να είναι εν έτει 2019 στην Ελ-
λάδα µοχλός ανάπτυξης. Η γνώση δεν είναι θεωρητική, πηγαίνει
µαζί µε την πράξη. Τα παιδιά µας τα στέλνουν στα ανώτατα τε-
χνολογικά ιδρύµατα, πανεπιστήµια ΤΕΙ, ΚΑΤΕΕ ή όπως λέγονταν,
προκειµένου να αποκοµίσουν ένα πτυχίο, αυτό το πτυχίο να έχει
διασύνδεση µε την αγορά εργασίας και να µπορούν να ατενίζουν
το αύριο µε αισιοδοξία, βρίσκοντας µια θέση εργασίας σε όλα
αυτά.
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Εσείς τι έχετε να µας πείτε τώρα; Επειδή δεν βγαίνουν τα κου-
κιά και επειδή όπου και αν πηγαίνουµε, µάλλον δεν µας ραίνουν
µε ροδοπέταλα σε όλες τις εκφάνσεις της πολιτικής µας και στην
παιδεία, ελάτε να κλείσουµε το µάτι σε κάποιους, όσους µπο-
ρούµε, µήπως τυχόν και τους στρατολογήσουµε.

Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο για τις Ένοπλες Δυνάµεις του
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης κάνατε τις ίδιες πρακτικές εσείς και
οι συνάδελφοί σας. Τώρα εσείς έρχεστε να κάνετε τα ίδια. Προ-
σέξτε, για ποια; Για τα πρότυπα σχολεία; Για τι; Για τα πειραµα-
τικά σχολεία;

Σας λέµε εδώ και δύο-τρία χρόνια ότι πλήττετε στην πραγµα-
τικότητα τη µέση ελληνική οικογένεια και τα λαϊκά στρώµατα, τη
δυνατότητα και τη φιλοδοξία ενός απλού παιδιού, αν το αξίζει
και µπορεί, να έχει τις δυνατότητες, τα όπλα και τα εργαλεία που
έχει ένα παιδί µιας πλούσιας οικογένειας. Έναντι αυτών βάλλετε;
Αλήθεια;

Στην ιδιωτική εκπαίδευση η µόνιµη επωδός σας είναι ότι έχετε
πρόβληµα µε τους απόφοιτους κολεγίων και την επαγγελµατική
τους αδυναµία; Οτιδήποτε έχει να κάνει µε το πώς θα αυξηθεί το
ΑΕΠ της χώρας, πώς θα έχουν τα παιδιά θέσεις εργασίας το µι-
σείτε και το αντιµάχεστε; Δηλαδή, καταστρέψατε αυτή τη γενιά,
την υπερφορολογήσατε, την τσακίσατε, διαλύσατε τη µέση ελ-
ληνική οικογένεια. Τώρα πάτε να διαλύσετε και τις επόµενες;
Αλήθεια µας λέτε;

Το πρόβληµά σας είναι εάν ο κ. Γεωργιάδης, ο προηγούµενος
συνάδελφος, έχει πιο µπάσα φωνή ή µιλάει πιο δυνατά, γιατί τα
µεγάφωνα είναι εδώ;

Δεν είναι εδώ, κύριε Υπουργέ, οι χιλιάδες οικογένειες της
χώρας για να σας απαντήσουν εκείνες τι πιστεύουν για το νοµο-
σχέδιο σας. Διότι, γενιά µετά γενιά, το όνειρο της µέσης ελληνι-
κής οικογένειας ήταν να δει το παιδί της να µπαίνει σε ένα
πανεπιστήµιο και σε ένα ΤΕΙ και µόχθησαν οικογένειες γι’ αυτό.
Εσείς τι λέτε; Λέτε να κλείσουµε το µάτι σε κάποιους, να πούµε
ότι θα υπάρχουν σχολές, που δεν χρειάζονται εξετάσεις -άρα
προάγγελος του να µην γίνουν ποτέ ξανά εξετάσεις- και άλλες
που θα υπάρχουν εξετάσεις προς το παρόν και άρα, είµαστε συ-
νεπείς µε αυτά τα οποία λέγαµε.

Δεν έχει καµµία σηµασία ότι επί τέσσερα χρόνια δεν καταφέ-
ραµε να κάνουµε τίποτα από αυτά τα οποία λέγαµε και στην παι-
δεία, ότι τώρα είναι όλοι ενάντιά µας, ενάντια σε εσάς, κύριε
Υπουργέ, µε το νοµοσχέδιο σας και στον Πρωθυπουργό-κατα-
ληψία, που τελείωσε το Πολυτεχνείο έτσι, στις πλάτες των συµ-
µαθητών του και στις πλάτες των συµφοιτητών του, µε δήθεν
δηµιουργικές επαναστάσεις, ο οποίος καπηλεύτηκε το 2008 την
αγανάκτηση των νέων ανθρώπων και έχτισε πολιτική καριέρα
πάνω σε αυτό.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Λίγο πιο ήρεµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε συνά-

δελφε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Πολιτική καριέρα πάνω σε αυτό έχτισε

ο Αλέξης Τσίπρας και έρχεστε εσείς τώρα, ως Υπουργός της Κυ-
βέρνησής του, να συνεχίσετε το «θεάρεστο» έργο σας µέσα από
την παιδεία. Διαλύετε τα τεχνολογικά ιδρύµατα. Χιλιάδες άνθρω-
ποι δούλεψαν ατελείωτες ώρες -επιστηµονικό προσωπικό, καθη-
γητές, διοικητικοί- προκειµένου να µπορεί να υπάρχει ανάπτυξη
µέσω των τεχνολογικών ιδρυµάτων σε αυτή τη χώρα. Τα καταρ-
γείτε, δήθεν τα συγχωνεύετε µε τα ΑΕΙ.

Δεν έχετε κάνει καµµία προσπάθεια, ώστε αυτό το νοµοσχέδιο
να έχει οικονοµοτεχνική µελέτη, να έχει τακτική, να έχει στρατη-
γική, να έχει στόχευση στο µέλλον. Δεν σας απασχολεί, δεν σας
ενδιαφέρει αυτό. Κάποια ψηφαλάκια µόνο, στις επόµενες εκλο-
γές. Πολύ λυπόµαστε, κύριε Υπουργέ.

Με όλη µας την ψυχή θα καταψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ.
Φωτάκης.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα από τα κεντρικά ερωτήµατα
στη σηµερινή συζήτηση είναι πώς θα πρέπει να διαµορφωθεί το
τοπίο στην ανώτατη εκπαίδευση, για να µπορεί να ανταποκριθεί
στις σηµερινές προκλήσεις, προκλήσεις επιστηµονικές, προκλή-
σεις κοινωνικές. Η απάντηση στο ερώτηµα αυτό πρέπει να είναι
σαφής, οραµατική και άµεση.

Το προς ψήφιση νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ακόµη βήµα προς
την κατεύθυνση αυτή. Μοχλεύει το τοπίο της ανώτατης εκπαί-
δευσης, µε τρόπο που φέρνει την παιδεία και την έρευνα κοντά
στα σύγχρονα δεδοµένα και τις απαιτήσεις της χώρας, ώστε η
µάθηση και η γνώση να αποτελέσουν τις βάσεις για ένα νέο ανα-
πτυξιακό πρότυπο, που θα δηµιουργεί ευκαιρίες και προοπτικές
και θα οδηγεί στην αειφόρο ανάπτυξη, το πρότυπο της οικονο-
µίας και της κοινωνίας της γνώσης.

Με βάση το παραπάνω σκεπτικό, είναι πλέον αναγκαίο να κα-
τανοήσουµε ότι το απαιτούµενο επίπεδο της τεχνολογικής εκπαί-
δευσης έχει σήµερα σηµαντικά αλλάξει. Ταυτόχρονα, έχουν
αναβαθµιστεί τα κριτήρια της επιστηµονικής και ακαδηµαϊκής
ποιότητας, που πληρούνται στα περισσότερα τµήµατα των ΤΕΙ
της χώρας. Δεν είναι αυτά που ήταν πριν σαράντα χρόνια. Για
αυτό, δεν αρκεί να τα αποκαλούµε ΑΤΕΙ και µέχρι εκεί. Πρέπει
έµπρακτα να δηµιουργούµε τις προϋποθέσεις, για να απελευθε-
ρωθεί το καλό δυναµικό που υπάρχει, ξεπερνώντας προκαταλή-
ψεις και ψευτοελιτισµούς του παρελθόντος. Πρέπει να δίνουµε
ευκαιρίες, κίνητρα και έµπνευση για τις αυριανές γενιές των τε-
χνολόγων επιστηµόνων και ερευνητών.

Το νοµοσχέδιο ανταποκρίνεται στις ανάγκες, µε τη διαµόρ-
φωση σύγχρονων τοµέων µε έντονα διεπιστηµονικό χαρακτήρα,
τοµέων που κάποιοι, µάλιστα, είναι ακόµη ακόρεστοι επιστηµο-
νικά, γεγονός το οποίο επιτρέπει να υπάρχει µεγάλη προστιθέ-
µενη αξία.

Για παράδειγµα θα ήθελα να αναφέρω το ΤΕΙ Κρήτης, το οποίο
συµβαίνει να γνωρίζω καλά. Πρόκειται για ένα ΤΕΙ, που διαθέτει
πολύ σοβαρές δυνάµεις σε σύγχρονες τεχνολογίες, όπως η φω-
τονική, η νανοτεχνολογία, η πληροφορική, η αγροτεχνολογία.
Πρόκειται για τεχνολογίες, που διατρέχουν οριζόντια παραδο-
σιακούς πυλώνες ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, όπως την
αγροδιατροφή, τον τουρισµό, την ενέργεια, το περιβάλλον και
άλλες, προσθέτοντας αξία στα σηµεία που τις τέµνει. Η µετα-
τροπή του ΤΕΙ Κρήτης σε Πανεπιστήµιο θα συµβάλει ακόµη πε-
ρισσότερο στην ανάπτυξη της Κρήτης και της χώρας γενικότερα.
Νοµίζω είναι ένα πολύ καλό παράδειγµα.

Εκεί στοχεύει αυτό το νοµοσχέδιο, στο να αξιοποιήσουµε το
ανθρώπινο δυναµικό και τις υποδοµές που υπάρχουν στις περι-
φέρειες της χώρας, να ενισχύσουµε την παρουσία µας σε σύγ-
χρονους τεχνολογικούς τοµείς, όπου η Ελλάδα, όχι µόνο µπορεί
να πρωταγωνιστήσει, αλλά ακόµη και να προκαλέσει σοκ πρω-
τοπορίας, κάτι που θα µας τραβήξει µπροστά. Και αυτό µαζί µε
την ισόρροπη ενίσχυση των ανθρωπιστικών και κοινωνικών επι-
στηµών, που αναδεικνύουν την ταυτότητα της χώρας.

Η προσέγγιση αυτή, λοιπόν, δηµιουργεί ευκαιρίες, προοπτικές,
αίροντας αγκυλώσεις, αποκλεισµούς και εγκλωβισµούς.

Θα ήθελα τώρα να επικεντρωθώ για πολύ λίγο στα δύο άρθρα,
το 72 και το 73.

Το άρθρο 72 κάνει πράξη τη µείωση της γραφειοκρατίας στην
έρευνα, ένα καθολικό αίτηµα. Το στοίχηµα είναι πώς θα εξασφα-
λιστεί η ευελιξία που απαιτεί η δυναµική της έρευνας µε την ταυ-
τόχρονη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος. Στο άρθρο 72
οι ερευνητικοί φορείς και η ΕΛΚΕ παραµένουν στο δηµόσιο λο-
γιστικό, αλλά γίνονται ειδικές ρυθµίσεις σε τέσσερα καίρια ση-
µεία, που αφορούν την ανάληψη-υποχρέωση στις µετακινήσεις
των ερευνητών, τις συµβάσεις προµηθειών για ερευνητικά έργα
και την ηλεκτρονική διαχείριση των απαιτούµενων παραστατικών.

Στο άρθρο 73 συνιστώνται εκατόν πενήντα επτά θέσεις ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού στα ερευνητικά κέντρα της χώρας,
για τις οποίες έχουν εξασφαλιστεί ήδη οι αναγκαίοι πόροι και
αυτό µετά από δέκα χρόνια απόλυτης ξηρασίας στις προσλή-
ψεις.

Στο ίδιο άρθρο εναρµονίζεται το καθεστώς λειτουργίας ΙΙ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙE’ - 22 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6687



ΒΕΑΑ, του Ιατροβιολογικού Κέντρου της Ακαδηµίας Αθηνών, µε
εκείνο των άλλων ερευνητικών κέντρων της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας. Η Γενική Γραµµατεία εποπτεύει το ΙΙ-
ΒΕΑΑ µαζί µε την Ακαδηµία Αθηνών.

Νέο σηµαντικό στοιχείο αποτελεί η πλήρης κάλυψη του κό-
στους µισθοδοσίας για τους ερευνητές και το τακτικό προσωπικό
του ΙΙΒΕΑΑ. Επίσης, θεσπίζεται θέση αιρετού επιστηµονικού δι-
ευθυντή, ενώ ισχύουν οι διαδικασίες αξιολόγησης των διοικητι-
κών οργάνων και εκλογής της ανέλιξης των ερευνητών, όπως και
για τα υπόλοιπα ερευνητικά κέντρα, τα οποία εποπτεύει η Γενική
Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας.

Η Ακαδηµία Αθηνών διατηρεί την εµβληµατική της παρουσία
στο ΙΙΒΕΑΑ, µε τη συµµετοχή τεσσάρων ακαδηµαϊκών στο επτα-
µελές διοικητικό συµβούλιο, ένας εκ των οποίων εκλέγεται και
αναλαµβάνει καθήκοντα προέδρου. Σηµειωτέον ότι ο Σύλλογος
των Ερευνητών και των εργαζοµένων της Ακαδηµίας -και ήθελα
να το καταθέσω αυτό στη Γραµµατεία- εξέφρασε οµόφωνα την
αποδοχή αυτού του σχεδίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα να κλείσω µε την επισήµανση µιας άλλης διάστασης
που απορρέει από αυτό και τα προηγούµενα συναφή νοµοσχέδια
του Υπουργείου Παιδείας. Τον τελευταίο καιρό, όλο και περισ-
σότερο ακούγεται από πολλές πλευρές ο όρος «4η Βιοµηχανική
Επανάσταση». Το ακούσαµε σήµερα και εδώ. Ο κ. Αντωνιάδης
από τη Νέα Δηµοκρατία προηγουµένως το ανέφερε.

Η λεγόµενη «4η Βιοµηχανική Επανάσταση» αφορά την επίδραση
που έχουν τεχνολογίες ανατρεπτικού χαρακτήρα στα µέσα και τον
τρόπο παραγωγής, στη συσσώρευση και διακίνηση των κεφα-
λαίων. Αναπόφευκτα, καθορίζει τη θέση των χωρών στον παγκό-
σµιο καταµερισµό εργασίας. Το ερώτηµα είναι ποιος µπορεί να
είναι ο ρόλος της χώρας µας στο νέο αυτό τοπίο. Την Κυβέρνηση
την έχει απασχολήσει και την απασχολεί το θέµα σοβαρά, εδώ και
καιρό, µαζί µε το ζήτηµα των κοινωνικών επιπτώσεων, που µπορεί
να προκύψουν, επιπτώσεων που περιλαµβάνουν, όχι µόνο µια ανε-
ξέλεγκτη και εκτεταµένη ανεργία, αλλά και αυτόν καθ’ αυτόν τον
αποκλεισµό του ανθρώπου από την παραγωγική διαδικασία. Ο άν-
θρωπος γίνεται άχρηστος, µπορεί να γίνει άχρηστος, εποµένως
πολλά ηθικά, κοινωνικά και νοµικά ζητήµατα εγείρονται και πρέπει
να αντιµετωπιστούν.

Η στάση µας στο θέµα αυτό, σαφώς δεν πρέπει να είναι τεχνο-
φοβική και σε αντίθεση µε όσα διακηρύσσουν διάφοροι δήθεν
επαΐοντες, η χώρα διαθέτει σηµαντικές επιστηµονικές και τεχνο-
λογικές δυνάµεις, που διαπρέπουν στις τεχνολογίες, που βασίζε-
ται η 4η Βιοµηχανική Επανάσταση.

Συγκεκριµένα, η Ελλάδα βρίσκεται πάνω από το µέσο όρο των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ όσον αφορά το
RnD δυναµικό, που διαθέτει και ποσοστιαία, είναι η έκτη χώρα
στον κόσµο σε αποφοίτους τεχνολογιών STEM. Μιλάµε για ειδι-
κότητες, οι οποίες έχουν να κάνουν µε την 4η Βιοµηχανική Επα-
νάσταση και αυτό πάλι σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ. Θα
ήθελα, να το καταθέσω κι αυτό στη Γραµµατεία, γιατί είναι πολύ
χρήσιµο.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για την αξιοποίηση, λοιπόν, αυτής της πολύτιµης παρακατα-
θήκης στη διαµόρφωση του ρόλου της Ελλάδας στην 4η Βιοµη-
χανική Επανάσταση υπάρχουν δύο προϋποθέσεις.

Πρώτα είναι η ανάσχεση του brain drain, που εντάθηκε ιδιαί-
τερα τα χρόνια της κρίσης. Τα µέτρα που έχουµε λάβει µέχρι σή-
µερα και απευθύνονται τόσο στον δηµόσιο, όσο και στον ιδιωτικό
τοµέα, ήδη έχουν αρχίσει να αποφέρουν τα πρώτα θετικά απο-
τελέσµατα. Για παράδειγµα, από τους χίλιους τριακόσιους ωφε-
λούµενους των δύο πρώτων δράσεων ΕΛΙΔΕΚ, περισσότεροι από
τους µισούς έχουν δηλώσει ότι παραµένουν ή επιστρέφουν στη

χώρα, εξαιτίας των δράσεων αυτών του ΕΛΙΔΕΚ.
Η δεύτερη προϋπόθεση είναι η αναδιάταξη του τοπίου της

Ανώτατης Τεχνολογικής Εκπαίδευσης, η διαµόρφωση νέων δε-
ξιοτήτων και ο εµπλουτισµός παλαιότερων. Τα ΤΕΙ ως κατ’ εξο-
χήν παραγωγή ειδικοτήτων STEM -και αυτό πρέπει να το
αναδείξουµε- βρίσκονται στον πυρήνα αυτής της προσπάθειας.

Κλείνω, λοιπόν, επισηµαίνοντας ότι η συµβολή στην 4η Βιοµη-
χανική Επανάσταση είναι µια πρόσθετη διάσταση, που υπηρετεί
το προς ψήφιση νοµοσχέδιο έµπρακτα, δηµιουργώντας προοπτι-
κές και ευκαιρίες για τη νέα γενιά και το µέλλον της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
Αναπληρωτή Υπουργό κ. Φωτάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ.

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, κύριε συνάδελφε, µε σχετική
ανοχή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οι συνεχόµενες και ραγδαίες εξελίξεις στον τοµέα της
τεχνολογίας, όπως επίσης και το νέο παγκοσµιοποιηµένο περιβάλ-
λον, επιτάσσουν τη ριζική αναδιαµόρφωση της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης, ώστε να καταστούν δυνατοί ο επαναπροσδιορισµός
της αποστολής της, η ανταπόκρισή της σε αυτήν τη νέα αποστολή,
στα νέα δεδοµένα και στις σύγχρονες απαιτήσεις.

Είναι γνωστό ότι στο ισχύον θεσµικό πλαίσιο για την τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση ενυπάρχουν αδυναµίες, ελλείψεις, παθογένειες
και αγκυλώσεις. Με το υπό κρίση νοµοσχέδιο γίνεται ένα απο-
φασιστικό βήµα για την ουσιαστική κατάργηση του δυϊσµού πα-
νεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευσης. Η τεχνολογική
εκπαίδευση στην Ελλάδα ήδη µετασχηµατίζεται στην πράξη, όχι
όµως θεσµικά, αφού αυτή εξελίχθηκε από το επίπεδο της µετα-
δευτεροβάθµιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης, µέσω αυτών των
ανωτέρων σχολών, στο επίπεδο ανώτατης τεχνολογικής εκπαί-
δευσης, από τον αρχικό προσδιορισµό της αποστολής της ως
συµπληρωµατικής των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων που
έχουν τεχνικό-τεχνολογικό προσανατολισµό σε αυτόνοµο πόλο,
αλλά και από την παροχή επαγγελµατικής πρακτικής εκπαίδευ-
σης για την ανάπτυξη εφαρµοσµένων γνώσεων και ενός σύνθε-
του περιεχοµένου σπουδών, µε τρόπο που να έχει ως βάση και
την καλή θεωρητική γνώση. 

Αυτό συνέβη µε την αύξηση του αριθµού των τµηµάτων, των
παρεχοµένων γνώσεων και την επικάλυψη γνωστικών αντικειµέ-
νων µε αυτά των τµηµάτων ΑΕΙ, που οδηγούν στην ασαφή διά-
κριση του αντικειµένου και του περιεχοµένου των σπουδών, των
χορηγούµενων πτυχίων, αλλά όχι πάντα και των συνδεοµένων µε
αυτά επαγγελµατικών δικαιωµάτων.

Σε αυτό το πλαίσιο τα ΤΕΙ ανωτατοποιήθηκαν, αλλά όχι στην
πράξη. Η διάκριση µεταξύ καθαρής θεωρητικής επιστήµης και
των εφαρµογών της ούτε εµφανής είναι ούτε ωφελεί. Η ανάγκη
καλής γνώσης του επιστηµονικού υπόβαθρου της εφαρµοσµέ-
νης επιστήµης και η αλληλοεπικάλυψη γνωστικών αντικειµένων
ενισχύει αυτή τη µη διάκριση µεταξύ ΑΕΙ και ΤΕΙ. Ο χαρακτήρας
της επιστήµης και των εφαρµογών της είναι αδιάσπαστος. Επι-
πλέον, η εισαγωγή της πληροφορικής και των νέων τεχνολογιών
σε όλα τα πεδία, η δοµή της ελληνικής οικονοµίας και οι σύγχρο-
νες απαιτήσεις ενισχύουν τη συγκεκριµένη αντίληψη των µη δια-
κριτών ορίων µεταξύ πανεπιστηµιακής-θεωρητικής και
τεχνολογικής κατεύθυνσης.

Με το υπό κρίση νοµοσχέδιο προβλέπεται σύµπραξη, συνέρ-
γειες µεταξύ των ΑΕΙ και των ΤΕΙ, ενσωµατώνεται η πρακτική της
τεχνολογικής εµπειρίας στη θεωρητική γνώση των Ανωτάτων Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων, εξασφαλίζεται η βιωσιµότητα και η ανα-
βάθµιση των ιδρυµάτων, αίρεται η ακαδηµαϊκή ανισότητα,
εναρµονίζονται τα ακαδηµαϊκά πράγµατα στην Ελλάδα µε αυτά
της Ευρώπης και επιτυγχάνεται η οικονοµική αποτελεσµατικό-
τητα, µέσω της συνδιαχείρισης των πόρων.

Η αναδιάταξη της αρχιτεκτονικής της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης περιλαµβάνει, εκτός των άλλων περιοχών, και την Πελοπόν-
νησο. Το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου διαθέτει σχολές και
τµήµατα, που καλύπτουν τη διοικητική περιοχή της περιφέρειας

6688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πελοποννήσου, µια περιφέρεια µε πολλά προβλήµατα, µε φθί-
νοντα πληθυσµό και µε αναπτυξιακή βάση και προοπτική τον
πρωτογενή τοµέα και τη µεταποίηση των προϊόντων του, τον του-
ρισµό συνδυαστικά τον πρωτογενή τοµέα –αγροτουρισµό- και
την ενέργεια.

Με την αναβάθµιση του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου σκο-
πείται η απόκτηση υψηλού επιπέδου πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης, ιδίως σε αντικείµενα, που συνάδουν µε τον αναπτυξιακό
σχεδιασµό και την προοπτική της περιοχής. Σε αυτό το πλαίσιο
συγκροτείται το Πανεπιστηµιακό Ερευνητικό Κέντρο και ινστι-
τούτα, που συµβάλλουν στην προαγωγή της έρευνας, σε τοµείς
που συνδέονται µε τις αναπτυξιακές ανάγκες των επιµέρους πε-
ριοχών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι τα ΑΕΙ και τα
ΤΕΙ ιδρύθηκαν και διαρθρώθηκαν µε κριτήρια, όχι πάντα ακαδη-
µαϊκά ακόµα και χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια. Οι τοπικές απαιτή-
σεις και ανάγκες, όχι πάντα αναπτυξιακού χαρακτήρα,
υπερτερούσαν. Η προσπάθεια, λοιπόν, που πρέπει να καταβληθεί
είναι, τα ακαδηµαϊκά κριτήρια να καταστούν ισχυρότερα, χωρίς
βέβαια, να αγνοούνται οι τοπικές ισορροπίες και ανάγκες. 

Βάσει αυτών, υφίσταται προβληµατισµός για την συνέργεια
του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου µε τρία τµήµατα του ΤΕΙ Δυ-
τικής Ελλάδας. Σε αυτήν τη φάση ο προβληµατισµός αµβλύνεται,
αφού το Τµήµα Τεχνολογίας και Τηλεπικοινωνιών εντάσσεται στη
Σχολή Διοίκησης και Οικονοµίας του Πανεπιστηµίου Πελοποννή-
σου και θα ακυρωνόταν, εάν υπήρχε ή υπάρξει η δυνατότητα
αυτό το τµήµα σε συνέργεια µε άλλα να µετεξελίσσονταν σε πο-
λυτεχνικό τµήµα, αυξανοµένου, σε πρώτη φάση, του χρόνου
σπουδών από τέσσερα σε πέντε χρόνια.

Είναι προφανές ότι δεν µπορεί να τεθεί εν αµφιβόλω η εξακτί-
νωση των σχολών και των τµηµάτων του Πανεπιστηµίου Πελο-
ποννήσου. Όµως, η ενδυνάµωση της έδρας του Πανεπιστηµίου
Πελοποννήσου στην Τρίπολη θα έλεγα ότι είναι αυτονόητη. Το
γεγονός ότι παραχωρείται απ’ ευθείας, µέσω νοµοθετικής πρό-
βλεψης του παρόντος νοµοσχεδίου, ο χώρος του Ψυχιατρικού
Νοσοκοµείου από το Υπουργείο Υγείας στο Πανεπιστήµιο, Πε-
λοποννήσου αποδεικνύει το ενδιαφέρον και τον τρόπο µε τον
οποίο θέλει η Κυβέρνηση να ενισχύσει το Πανεπιστήµιο Πελο-
ποννήσου µε έδρα την Τρίπολη.

Σε αυτό το πλαίσιο, το Πανεπιστηµιακό, Ερευνητικό Κέντρο
του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου πρέπει να έχει έδρα την Τρί-
πολη.

Σηµαντική είναι και η ίδρυση Σχολής Επιστηµών Υγείας µε
έδρα την Τρίπολη, διότι η παρουσία του Παναρκαδικού Νοσοκο-
µείου, ενός µεγάλου νοσοκοµείου, το επιτάσσει, όπως επίσης και
η µεταφορά της Νοσηλευτικής Σχολής µε το νέο ακαδηµαϊκό
έτος από τη Σπάρτη στην Τρίπολη, ενισχύοντας την πρακτική
άσκηση και συνακόλουθα την ποιότητα της εκπαίδευσης των φοι-
τητών και την επαγγελµατική αποκατάσταση τους.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, όλα όσα ελέχθησαν και βέβαια, το γε-
γονός ότι η κτηνοτροφία αποτελεί ισχυρό και δυνάµενο να ισχυ-
ροποιηθεί, ακόµα περισσότερο, πυλώνα ανάπτυξης επιβάλλουν
-το είπατε εξάλλου- την ίδρυση Κτηνιατρικής Σχολής. Θα έλεγα
και εσείς και η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου να
το προσεγγίσουν θετικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η παραγωγή µελιού στην Αρκαδία και ιδίως στην περιοχή του

Μαινάλου, του Πάρνωνα και άλλων ορεινών περιοχών είναι εξαι-
ρετικά υψηλή και κυρίως, ποιοτικά ανώτερη, σε σχέση µε άλλες
περιοχές της Πελοποννήσου. Τα προγράµµατα του, ενδεχοµέ-
νως ιδρυσόµενου, µε τροπολογία τεσσάρων συναδέλφων του
ΣΥΡΙΖΑ, Ινστιτούτου Μελισσοκοµίας θα προωθήσουν την ανά-
πτυξη του κλάδου και την υλοποίηση δράσεων, βάσει του εθνι-
κού σχεδιασµού, µε στόχο την προώθηση του µελιού στην
εσωτερική κατανάλωση και στο εξωτερικό.

Προτείνεται, λοιπόν, και τολάβουν υπόψη το Υπουργείο Παι-
δείας και οι πανεπιστηµιακές αρχές, να εξεταστεί για επιλογή, -
ως έδρα του Ινστιτούτου, η Βυτίνα, που βρίσκεται στην περιοχή
του Μαινάλου. Η Βυτίνα προσφέρεται γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παπαηλιού,
έχετε φτάσει στα εννέα λεπτά. Με φέρνετε σε δύσκολη θέση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Στην περιοχή παράγεται το περί-
φηµο µέλι ΠΟΠ βανίλια Μαινάλου-Βυτίνης, όπως επίσης υπάρ-
χουν και οι εγκαταστάσεις,  της  Γεωργικής Σχολής, στην οποία
περιλαµβάνεται και το κρατικό κτήµα Βυτίνας, που προρίζεται
για πειραµατικές καλλιέργειες. Ας ληφθεί υπόψη, ας εξεταστεί
και ας προταθεί η συγκεκριµένη πρόταση προς τη Σύγκλητο του
Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα το πω για άλλη µια
φορά: Είπαµε τα πέντε λεπτά τα κάνουµε επτά. Μην το εκµεταλ-
λεύεσθε. Μέχρι στιγµής, δύο συνάδελφοι το έχουν κάνει.

Τον λόγο έχει ο κ. Ακριώτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο εκπαιδευτικός χάρ-

της της Ελλάδας αλλάζει. Παθογένειες και στρεβλώσεις του πα-
ρελθόντος διορθώνονται. Στόχος της µεταρρυθµιστικής µας
προσπάθειας η παροχή ποιοτικής δηµόσιας δωρεάν παιδείας σε
όλες τις βαθµίδες του εκπαιδευτικού συστήµατος.

Αλλαγή δεν µπορεί να υπάρξει σίγουρα χωρίς διαφωνίες. Είναι
διαφορετικό, όµως, να µιλάµε για διαφωνίες και εντελώς διαφο-
ρετικό πράγµα η σφοδρή επίθεση, που εξαπέλυσε η Αντιπολί-
τευση, µε αφορµή το παρόν νοµοσχέδιο. 

Η εξίσωση των δηµόσιων πανεπιστηµίων µε κέντρα κατα-
σκευής µολότοφ και άντρα, τα οποία δίνουν άσυλο σε εγκληµα-
τικές συµµορίες, συνιστά βαρύτατη απαξίωση του δηµόσιου
πανεπιστηµίου από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
ενός πανεπιστηµίου, όπου, παρά τα όποια προβλήµατα, πραγµα-
τοποιείται σηµαντικό διδακτικό και ερευνητικό έργο, µε διεθνή
αναγνώριση. Καλά τα ιδιωτικά κολλέγια, αλλά ας περάσει ο κ.
Μητσοτάκης και καµµία βόλτα από τα ελληνικά ΑΕΙ, για να δει τι
γίνεται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νοµοσχέδιο αντιµε-
τωπίζεται ένα από τα βασικά προβλήµατα στη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση: η ανυπαρξία της Γ’ λυκείου. 

Ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Ανύπαρκτη η Γ’ λυκείου. Αν-
τιµετωπίζεται ως πάρεργο. Περίπου 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
δαπανώνται κάθε χρόνο για την προετοιµασία των υποψηφίων.
Καλά νέα για τα φροντιστήρια, κακά νέα για την ελληνική οικο-
γένεια. Ο µαθητής φεύγει τρέχοντας από τη σχολική αίθουσα,
για να πάει στην αίθουσα του φροντιστηρίου, αναλογιζόµενος
την αίθουσα του πανεπιστηµίου, απουσιάζοντας τελικά από τη
σχολική διαδικασία, για να καταλήξει σε ένα µεγάλο ποσοστό,
όχι στη σχολή που επιθυµεί, αλλά όπου τύχει. Ένα απογοητευ-
τικά µικρό ποσοστό, της τάξης του 1/3 φαίνεται να µπαίνει στη
σχολή της προτίµησής του. 

Το δηµόσιο σχολείο απαξιώνεται. Απαξιώνεται η εκπαιδευτική
διαδικασία. Τι αλλάζει, λοιπόν, στη Γ’ λυκείου µε το παρόν νοµο-
σχέδιο; Αλλάζουν η δοµή και το πρόγραµµα. Νέα λιτή δοµή, µεί-
ωση των αντικειµένων, αύξηση των διδακτικών ωρών και της
διδακτέας ύλης. 

Η πληροφορία σήµερα είναι τόσο µακριά όσο ένα κλικ. Αυτό
που προέχει είναι να καλλιεργήσουµε τη δυνατότητα ανάλυσης
και επεξεργασίας. Δίνουµε τη δυνατότητα για συζήτηση, αφο-
µοίωση και εµβάθυνση µε την αύξηση του διδακτικού χρόνου. 

Αλλάζει ο τρόπος κτήσης του απολυτηρίου για ένα αναβαθµι-
σµένο, αξιόπιστο απολυτήριο. Αλλάζει ο τρόπος εισαγωγής στην
τριτοβάθµια. Τα τµήµατα ελεύθερης πρόσβασης αποτελούν ένα
πρώτο βήµα για τη σταδιακή καθιέρωση της ελεύθερης πρόσβα-
σης στα ΑΕΙ. 

Και πώς αντιδρά η Αντιπολίτευση σ’ αυτήν την αλλαγή; Με
συλλήβδην αφορισµούς και αοριστίες, χωρίς προτάσεις. Η υπερ-
βολή και η στείρα αντιπολίτευση στο µεγαλείο της. Αρµαγεδδών
και τερατούργηµα το παρόν νοµοσχέδιο, κατά την άποψή τους.
Μεγαλούργησαν, δηλαδή, µέχρι τώρα και εµείς πάµε να τους χα-
λάσουµε το αριστούργηµα; Μάλλον σαν τραγική ειρωνεία ακού-
γεται αυτό.

Εάν αναλογιστεί κανείς τα κενά, που υπήρχαν στην εκπαί-
δευση, τους µαθητές που ξεκινούσαν τη σχολική τους χρονιά,
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χωρίς τα σχολικά βιβλία, τα υποβαθµισµένα ΤΕΙ, σε τέτοιο βαθµό
επιτυχίας είχε φτάσει το αριστούργηµά τους στη δηµόσια παι-
δεία, που άνθιζαν τα φροντιστήρια και τα ιδιαίτερα. Σε τέτοια κα-
τάσταση ήθελαν να φέρουν και την τριτοβάθµια εκπαίδευση,
µπας και ιδρύσουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, που τόσο πολύ και
τόσο καιρό επιθυµούν. 

Επιπλέον, µε το παρόν νοµοσχέδιο, συνεχίζουµε την αναδιά-
ταξη της αρχιτεκτονικής µας στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, µε
στόχο ισχυρά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, που να ανταποκρίνονται
στις διεθνείς προκλήσεις, µε νέα τµήµατα, µε νέα γνωστικά αντι-
κείµενα. Δεν µένουµε στην ταµπέλα, όπως έπραξαν οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις, αλλά προχωρούµε στην ουσία για µία
ποιοτική ανώτατη εκπαίδευση. 

Η νέα αρχιτεκτονική περιλαµβάνει και τα διετή προγράµµατα
σπουδών για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, θεσµός που θα συµ-
βάλει καθοριστικά στην ουσιαστική αναβάθµιση της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης. 

Ακόµη, αποκαθιστούµε την οργανικότητα των πειραµατικών
σχολείων, θεραπεύοντας µια από τις σηµαντικότερες στρεβλώ-
σεις, που είχαν προκληθεί µε την προηγούµενη νοµοθεσία. Ανα-
µορφώνουµε το νοµοθετικό πλαίσιο για τα Γενικά Αρχεία του
Κράτους, στοχεύοντας στην ενδυνάµωσή τους, τόσο σε εθνικό
όσο και σε διεθνές επίπεδο. Απλοποιούµε τις διαδικασίες και δί-
νουµε τέλος σε µία χρονοβόρα διαδικασία για όσους αποφοίτους
κολλεγίων δικαιούνται να έχουν επαγγελµατικά προσόντα, σύµ-
φωνα µε την κοινοτική νοµοθεσία. Κατάργηση του ΣΑΕΠ και αντι-
κατάστασή του από το Αυτοτελές Τµήµα Ευρωπαϊκής Νοµο-
θεσίας.

Αγαπητές κυρίες και αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, εν κατα-
κλείδι, µε το σύνολο της νοµοθετικής µας πρωτοβουλίας θέ-
τουµε ένα νέο πλαίσιο, µε στόχο την ποιοτική και ουσιαστική
αναβάθµιση του εκπαιδευτικού συστήµατος, µέσα από ανοικτές
διαδικασίες διαλόγου και µέσα από µακρά διαβούλευση µε
όλους. Είναι απόλυτα υποκριτική η στάση των κοµµάτων και των
συνδικαλιστικών οργανώσεων. Έρχονται εκ των υστέρων να
ασκήσουν δριµεία κριτική, όταν ήταν απόντες από τη διαδικασία,
χωρίς επιχειρήµατα και χωρίς προτάσεις.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι νεοφιλελεύθερες πολιτικές και η συ-
νεχής περικοπή δαπανών για την παιδεία είχαν αφήσει βαρύ το
αποτύπωµά τους στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Ακόµη και τώρα,
στη µεταρρυθµιστική µας προσπάθεια, βλέπετε την καταστροφή. 

Ο διάλογος για την παιδεία επιβάλλει την παιδεία όσων συµ-
µετέχουν στον διάλογο. Προϋποθέτει επιχειρήµατα και προτά-
σεις. Μολότοφ, Αρµαγεδδόνες και τα συναφή απαξιωτικά, ας τα
αφήσουµε στην άκρη. Η παιδεία δεν προσφέρεται για µικροπο-
λιτική εκµετάλλευση.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς προχωράµε µπροστά, µε το βλέµµα
στραµµένο στους µαθητές, στους δασκάλους, στους καθηγητές,
στους γονείς. Συνεχίζουµε την προσπάθειά µας για ένα εκπαι-
δευτικό σύστηµα ανοικτό, αξιοκρατικό, δηµοκρατικό, για έναν
ελεύθερα σκεπτόµενο πολίτη, µε πραγµατική και ουσιαστική
µόρφωση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ακριώτη.

Ο κ. Μιχελής έχει τον λόγο για πέντε λεπτά µε σχετική ανοχή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, επειδή

έχω την αίσθηση ότι τα επιχειρήµατα για τα συγκεκριµένα ζητή-
µατα του νοµοσχεδίου, που αφορούν την τριτοβάθµια, τη δευτε-
ροβάθµια και τις λοιπές διατάξεις, έχουν ολοκληρωθεί ένθεν
κακείθεν, θα σταθώ σε γενικά ζητήµατα, µιας και έγινε ενδιαφέ-
ρουσα συζήτηση για την κοινωνιολογία της εκπαίδευσης. Ανα-
φέρθηκαν ο Πασερόν, ο Μπουρντιέ και εγώ θα αναφέρω και τον
Αντουάν Προστ. Αναφέρθηκε, επίσης, και το ζήτηµα της κινητι-
κότητας, από πλευράς συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας.

Ποιο είναι το πρόβληµα, λοιπόν, σήµερα; Υπάρχει πρόβληµα;
Υπήρχε πρόβληµα και θα υπάρχει πρόβληµα, όσο η κοινωνία έχει
τον χαρακτήρα αυτόν, που έχει και όσο η εκπαίδευση στην κοι-
νωνία είναι µια λειτουργία της εκπαίδευσης. 

Να αναφέρω ένα πρόβληµα. Είναι πρόβληµα η µετάβαση από
βαθµίδα σε βαθµίδα της εκπαίδευσης και φτάνουµε να συζητάµε
σήµερα το επίδικο της µετάβασης από τη δευτεροβάθµια στην
τριτοβάθµια; Είναι, ως απάντηση.

Επέµενε η συντηρητική δεξιά παράταξη από το 1929 -παρα-
καλώ!- όταν το δηµοτικό ήταν τετραετές, να έχουµε εξετάσεις
από το δηµοτικό στο σχολαρχείο, εξετάσεις από το σχολαρχείο
στο γυµνάσιο, για να αποδεκατίζονται οι µαθητές και να φτάνουν
στο τέλος του γυµνασίου λιγότεροι απ’ όσους είναι να µπουν στο
πανεπιστήµιο; Επέµενε είναι η απάντηση.

Επέµενε η προοδευτική παράταξη της Κεντροαριστεράς, µε
όποια πολιτική µορφή και αν είχε, στο να σταµατήσουµε αυτές
τις εξετάσεις, να αυξήσουµε τον αριθµό των ετών φοίτησης και
να κάνουµε υποχρεωτική την εκπαίδευση, έξι χρόνια στοδΔηµο-
τικό, άλλα τρία στο γυµνάσιο, µε τη µεταρρύθµιση Παπανδρέου,
Παπανούτσου και Λουκή Ακρίτα και µετέπειτα, Ράλλη και Παπα-
νούτσου το 1975; Επέµενε. Αυτό είναι ένα ζήτηµα κοινωνιολογίας
της εκπαίδευσης για την αντίληψη, που έχουµε σχετικά µε το τι
είδους προσβασιµότητα και φοίτηση στην εκπαίδευση έχουµε.

Δεύτερο ζήτηµα. Πώς βλέπουµε την αξιολόγηση του µαθητή;
Με συνεχείς εξετάσεις και αυστηρές, απαντά η δεξιά συντηρη-
τική παράταξη. Με καθηµερινή αξιολόγηση από τον εκπαιδευτικό
και παρεµβατικές διορθώσεις και ενισχυτική βοήθεια, απαντά η
προοδευτική αριστερή παράταξη.

Κοιτάξτε το εξής: Στο κρίσιµο ζήτηµα της πρόσβασης και των
αυστηρών εξετάσεων, των πανελλαδικών και του µεγάλου αριθ-
µού που θα προκύψει, εάν εµείς τώρα αφήσουµε ελεύθερη πρό-
σβαση στην τριτοβάθµια, που σκίζει τα ιµάτιά της η δεξιά
παράταξη, γιατί θα γεµίσουµε τα πανεπιστήµια, η ίδια ως αντί-
δοτο για τα παιδιά των αδύναµων κοινωνικών οµάδων επιµένει
σε αυστηρές εξετάσεις, ενώ για τα παιδιά της οικονοµικής και
διοικητικής ελίτ, που πολιτικά εκφράζει, επιµένει για ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια, µε µοναδικές εξετάσεις «τα λεφτά του µπαµπά».

Ερωτώ: Σε αυτά τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, τα ιδιωτικά κολέγια,
οι εξετάσεις εισαγωγής και προαγωγής είναι εξετάσεις; Με εξε-
τάσεις µπαίνουν στα ιδιωτικά πανεπιστήµια; Είναι σαφές, µε το
επιµίσθιο του πατέρα, που πληρώνει. Και όταν συζητάµε για κοι-
νωνική κινητικότητα, σε ένα εξαιρετικό βιβλίο του Αντουάν Προστ
που δεν έχει µεταφραστεί στα ελληνικά, που θέτει το ερώτηµα
«Η εκπαίδευση είναι εκδηµοκρατισµένη;», η απάντησή του είναι
πως εκδηµοκρατισµένη εκπαίδευση είναι αυτή που επιτρέπει σε
παιδιά κατώτερων κοινωνικών οµάδων, µέσω της εκπαίδευσης,
να µπουν σε ανώτατα κοινωνικά στρώµατα. Και αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται µε τις Grandes Ecoles που έχουν
στη Γαλλία, µια χωριστή οµάδα σχολείων ούτε µε τα πειραµατικά
και πρότυπα, που ως εκπαιδευτικός τριάντα πέντε χρόνια, γνω-
ρίζω πολύ καλά ότι πέραν της σωστής οργάνωσης και καλής
βοήθειας δεν διέφεραν ουσιαστικά σε τίποτα, γιατί δεν παρήγαν
έρευνα και µελέτες εξειδικευµένων προγραµµάτων, που θα πρέ-
πει να γίνεται αυτό. Η απάντηση στην κοινωνική κινητικότητα
είναι να γίνουν άριστα και πρότυπα όλα τα σχολεία. 

Το σηµερινό νοµοθέτηµα, λοιπόν, βλέπει τα προβλήµατα, οι
πολιτικές δυνάµεις βλέπουν το πρόβληµα, απλώς η καθεµιά πο-
λιτική δύναµη απαντά µε διαφορετική τοποθέτηση και γι’ αυτό
αυτή η σηµερινή ένταση στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Ούτε το πεντάλεπτο δεν χρειαστήκατε, κύριε Μιχελή, προς

τιµή σας.
Ο κ. Σεβαστάκης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ

έχει το λόγο για πέντε λεπτά και αµέσως µετά ο κ. Φωτήλας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Συνήθως, οι συζητήσεις γύρω από τις νοµοθετικές απόπειρες

της Κυβέρνησης είναι γενικόλογες. Δηλαδή, αντιπολιτευτικά δεν
αρθρώνεται ένας συγκεκριµένος, συντεταγµένος, συγκροτηµέ-
νος λόγος, ο οποίος να έχει πραγµατική στόχευση. Εύληπτη και
κατανοητή η ιδεολογική διαφωνία. Είναι γενικόλογη και αποδο-
µητική στην ίδια την ηθική πρόθεση της νοµοθέτησης. Δηλαδή,
δεν επιτρέπεται να υπάρχει νοµοθέτηση, γιατί το νοµοθέτηµα
είναι κακό. Πρόκειται για µια γενικότερη, δηλαδή, κατηγοριοποί-
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ηση, η οποία δεν βγάζει πουθενά και δεν ξέρω αν αποτελεί µια
πολιτική επένδυση το να αναπτύσσεις όλη σου την εµπάθεια σε
ζητήµατα παιδείας και στοχασµού. Γιατί η παιδεία, εκτός από το
ίδιο της το περιεχόµενο, είναι και στοχασµός πάνω στην οργά-
νωσή της και ένα πολύ µεγάλο µέρος των νοµοθετικών διαβηµά-
των είναι αυτή η προσπάθεια η παιδεία να οργανώσει τον εαυτό
της, να οργανώσει τον τρόπο, µε τον οποίο παραλαµβάνεται από
το κοινωνικό σώµα.

Παραδείγµατος χάριν, υπάρχει θρηνωδία για την έκλειψη της
τεχνολογικής εκπαίδευσης. Τα γνωστικά αντικείµενα δεν εξαφα-
νίζονται, υπάρχουν. Το πρόβληµα του ότι έχει µειωµένη γοητεία
στην ελληνική κοινωνία η τεχνολογική εκπαίδευση, δεν οφείλεται
στο ότι υπάρχει µια κοινωνική οίηση, όπως άφησε να εννοηθεί ο
κ. Γεωργιάδης, στο ότι έχει µια εγωπάθεια η κοινωνία, που δεν
της αρκεί η τεχνολογική εκπαίδευση, για να πληρωθεί αυτή η
εγωπάθεια, αλλά στο ότι δεν υπάρχει τεχνολογική ποιότητα στην
ίδια την παραγωγή. Δεν γίνονται δελεαστικά, δηλαδή, τα γνω-
στικά αντικείµενα, ακριβώς επειδή δεν υπάρχει η παραγωγική
ποιότητα για να τα κάνει δελεαστικά. 

Δεύτερον, µέρος της τεχνολογικής εκπαίδευσης είναι και η
διερώτηση πάνω σε αυτήν. Δεν είναι µόνο να διδαχθείς το συγ-
κεκριµένο αντικείµενο και τη συγκεκριµένη τεχνολογική πράξη,
αλλά και ο στοχασµός πάνω στο corpus, πάνω στη φιλοσοφία
της τεχνολογικής εκπαίδευσης. 

Έχουµε πει πολλές φορές ότι είναι ολέθριο, στην ελληνική πε-
ρίπτωση -όχι γενικά- να συνδέεις την αγορά µε το εκπαιδευτικό
ζητούµενο, γιατί πολύ απλά, η ελληνική αγορά είναι πιο πίσω από
το επίπεδο της εκπαίδευσης. Η εκπαίδευση είναι πιο προωθη-
µένη. Το αντίθετο, η εκπαίδευση πρέπει να θέτει τους όρους και
να προσαρµόζεται η αγορά. 

Έχουµε την ευκαιρία, έχουµε τη δυνατότητα σαν µια ευρω-
παϊκή ιδιοτυπία, να εισηγηθούµε κάτι απροσδόκητο. Δεν περά-
σαµε τη βιοµηχανική επανάσταση, δεν περάσαµε τις φάσεις
ανάπτυξης του καπιταλισµού, είµαστε ένα υβρίδιο. Ε, αυτό το
υβρίδιο πρέπει να το ακούσουµε και η εκπαίδευση µε το 85% και
πάνω περίπου των παιδιών, που µε κάποιο τρόπο επιθυµούν να
µπουν στην τριτοβάθµια, να µπαίνουν τελικά. Αυτό το υβρίδιο,
αυτή η διεθνής ιδιότυπη περίπτωση πρέπει να γίνει ευδιάκριτη,
να την ακούσουµε και να την εξορθολογήσουµε.

Στην πραγµατικότητα, η τεχνολογική εκπαίδευση απορροφά
όλα τα αιτήµατα. Το πρόβληµα είναι αν αυτά τα εκπαιδευτικά αι-
τήµατα αντιστοιχούν στην κοινωνική φαντασίωση. Δεν είναι
πάντα έτσι. Εν τούτοις, στη σηµερινή συνθήκη µε τη διεπιστηµο-
νικότητα, µε τις διασταυρώσεις γνωστικών αντικειµένων, µε την
ακαριαία παραγωγή νέων γνωστικών αντικειµένων, που η τεχνο-
λογία ή η επικοινωνία της εξέλιξης της επιστήµης επιβάλλει, νο-
µίζω ότι έχουµε τη δυνατότητα, το κοινωνικό φαντασιακό να
πληρωθεί, να γεµίσει, να νιώθει ότι ένα γνωστικό αντικείµενο είναι
ένα εργαλείο, για να µάθεις τον ίδιο το µηχανισµό της µάθησης.

Έχουν ειπωθεί πάρα πολλά µαξιµαλιστικά, θα µείνω σε κάτι
που µε ενδιαφέρει πάρα πολύ και που µε συγκινεί. Πάντα οι το-
ποθετήσεις του κ. Τζαβάρα έχουν µια ιδιαίτερη ποιότητα ή του-
λάχιστον µπορώ να τους εκµεταλλευτώ εγώ, για να πω τα δικά
µου, αυτά που είναι ο καηµός µου για τη νεκρή γλώσσα, όπως
είναι η αρχαία ελληνική. 

Είναι η γενιά µας, που έχει καταπιεστεί πάρα πολύ από τη
γραµµατικοσυντακτική διδασκαλία της αρχαίας ελληνικής. Εν
τούτοις, η γλώσσα και λειτουργικότητα της είναι και η µουσικό-
τητα, είναι και η ποίησή της. Αποκτάς γλωσσική διαίσθηση µέσα
από τη διδασκαλία των αρχαίων. Δεν µαθαίνεις ένα manual γλωσ-
σικό, δεν κατακτάς µια λεξικογραφική έννοια της γλώσσας, αλλά
µια ποιητική κάρπωσή της. Διαισθάνεσαι τη γλώσσα. Σε συνδέει
µε τη σηµερινή σου γλώσσα η γνώση των αρχαίων. Άρα, πρέπει
να αλλάξεις νοµίζω τα εργαλεία µε τα οποία την προσεγγίζεις.
Όχι µέσα από τους δογµατισµούς, όχι µέσα από την κανονιστική
καταπίεση, αλλά µέσα από την κατανόηση του κειµένου, την από-
λαυση του κειµένου θα έλεγε ο Ρολάν Μπαρτ.

Εγώ, λοιπόν, νοµίζω ότι µπορούµε να βρούµε τέτοιους ιστούς,
που µας συνδέουν, όχι πια µε τη γλώσσα, αλλά µε την ιστορία
και το κοινωνικό µας σώµα. Με αυτό που είµαστε, µε την ταυτό-
τητά µας. Ταυτοτική διερώτηση υπάρχει πολύ έντονη, ειδικά σε

περιόδους ανασφάλειας. Νοµίζω ότι η γλώσσα αποτελεί το ερ-
γαλείο, για να µπορέσουµε να το συζητήσουµε. 

Μια τελευταία παρατήρηση γι’ αυτήν τη µείωση των µαθηµά-
των του λυκείου. Υπάρχει ένα πρόβληµα, υπάρχει µια ανοχή, µια
υποµονή για τα µαθήµατα της γενικής παιδείας και µια υπερστό-
χευση των µαθητών της Γ’ λυκείου στα µαθήµατα εξέτασης για
την τριτοβάθµια. 

Το νοµοσχέδιο αποπειράται να το γεφυρώσει αυτό. Το σί-
γουρο είναι ότι η εµβάθυνση από µόνη της αποτελεί θητεία και
σε διαφορετικά γνωστικά πεδία. Αν, παραδείγµατος χάριν, δεν
εκτείνεσαι γνωστικά, αλλά µέσα από τα παραδείγµατα βαραίνεις
στο συγκεκριµένο αντικείµενο, στη Γλώσσα ας πούµε ή στα Μα-
θηµατικά, θητεύεις αναγκαστικά σε πάρα πολλά διαφορετικά
γνωστικά πεδία, ακόµα και αν δεν τιτλοφορείται το µάθηµα ως
τέτοιο. Δεν υπάρχουν αυτές οι κάθετες διαιρέσεις πια των αντι-
κειµένων. Μπορούµε να σκεφτόµαστε, να αισθανόµαστε και επο-
µένως να είµαστε κριτικοί. Άρα, εµπάθειες και συγκρούσεις
νοµίζω ότι περισσεύουν για τον δύσκολο και ακριβό χώρο, στον
οποίο προσπαθούµε να θητεύσουµε. Όχι στο χώρο της παιδείας,
όσο στο χώρο της µόρφωσης και της απόλαυσης από τη µόρ-
φωση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Ο κ. Φωτήλας έχει τον λόγο για πέντε λεπτά, µε σχετική ανοχή.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µου προκαλούν εντύπωση

ούτε οι διαδικασίες µε τις οποίες ήρθε, αλλά ούτε και η ίδια η
ουσία τού προς ψήφιση νοµοσχεδίου. Επί της διαδικασίας, δυο
ενστάσεις συγκράτησα, θέλω να τις αναφέρω. Η µια έγινε από
τον κ. Παφίλη και το ΚΚΕ, ο οποίος στην ουσία σας είπε, κύριε
Υπουργέ, για ποιον λόγο φέρνετε το νοµοσχέδιο τη Μεγάλη
Εβδοµάδα, που είναι κλειστά τα σχολεία και τα πανεπιστήµια. Και
εσείς βέβαια, δεν του δώσατε καµµία απάντηση, παρά µόνο προ-
σπαθήσατε να αστειευτείτε κατά κάποιον τρόπο, µε ένα χαµηλό
θα έλεγα επίπεδο χιούµορ, λέγοντάς τους «εσείς οι αριστεροί
και η σχέση σας µε την πίστη» και κάτι τέτοια φαιδρά. 

Η δεύτερη ένσταση έγινε από την εισηγήτρια µας, την κ. Κε-
ραµέως, η οποία απλά σας ρώτησε για ποιόν λόγο -για άλλη µια
φορά- επιλέγετε να ευτελίσετε τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες,
φέρνοντας ένα τόσο µεγάλο νοµοσχέδιο, που αφορά ολόκληρη
την ελληνική κοινωνία, σε ένα τόσο µικρό χρονικό διάστηµα.
Ούτε εκεί επιλέξατε να απαντήσετε, παρά και εκεί επιλέξατε, µε
ένα ακόµα πιο φθηνό είδος χιούµορ, να απαντήσετε στην κ. Κε-
ραµέως λέγοντάς της, «Εάν δεν µπορείτε να το καταλάβετε, να
σας στείλω έναν βοηθό».

Ξέρετε, δεν απαντάτε που δεν απαντάτε, τουλάχιστον δεν είναι
ανάγκη να προσβάλλετε συνάδελφό σας. Αν το έλεγε κάποιος
από εµάς, θα είχαµε κατηγορηθεί ίσως και για σεξισµό γι’ αυτό
το σχόλιο. Εµείς δεν το κάνουµε, γιατί δεν είναι σεξισµός. Παρά
ταύτα, είναι προσβολή.

Η αλήθεια, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν περίµενα να δώσετε
απάντηση στα παραπάνω ερωτήµατα, γιατί η µόνη ειλικρινής
απάντηση, στην οποία θα µπορούσατε να προβείτε στο ερώτηµα
«Γιατί το κάνετε;», θα ήταν: «Γιατί αυτό µας βολεύει». 

Αυτά, λοιπόν, όπως είπα, δεν µου προκαλούν εντύπωση, γιατί
σας έχουµε µάθει. Παρ’ όλο, όµως, που σας έχουµε µάθει, δεν
παύει να προκαλεί εντύπωση το µένος, που αγγίζει τα όρια της
υστερίας αυτής της Κυβέρνησης, όχι να βελτιώσει τα προβλή-
µατα στο εκπαιδευτικό σύστηµα, αλλά να ξεθεµελιώσει ό,τι καλό
υπήρχε σε αυτό, σε όλες σχεδόν τις βαθµίδες της εκπαίδευσης,
αρχίζοντας από την ανώτατη εκπαίδευση, µε την άναρχη και
χωρίς κριτήρια αναδιάταξη του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας,
που επιχειρείται. Γιατί αναρωτιέµαι: Σε ποια λογική ανάπτυξης
οδηγεί η ρύθµιση µε την οποία κάνετε πολυτεχνεία όλα τα τµή-
µατα Σχολών Μηχανικών, µε µία και µόνο ουσιαστικά υπουργική
απόφαση; Ποιες ανάγκες της αγοράς εργασίας καλύπτονται;
Ποιες εκθέσεις σκοπιµότητας και βιωσιµότητας υπάρχουν;
Τέλος, ποια επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων εξυπηρε-
τούνται; 

Όµως, τώρα τι ρωτάω; Εκθέσεις σκοπιµότητας, βιωσιµότητας,
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σχεδιασµοί. Αυτά είναι ψιλά γράµµατα για εσάς. 
Φτάσατε, µάλιστα, στο σηµείο, σε ό,τι αφορά τις συγχωνεύ-

σεις τµηµάτων ΤΕΙ στο Πανεπιστήµιο Πατρών, να προσπαθήσετε
έµµεσα να εκβιάσετε το Πανεπιστήµιο, λέγοντάς του επί της ου-
σίας ότι αν δεν προχωρήσει η συγχώνευση µε το ΤΕΙ Δυτικής Ελ-
λάδος, µην περιµένετε ούτε Νοµική, ούτε Γεωπονική. Έτσι
λειτουργείτε, µε εκβιασµούς και ρουσφέτια.

Φυσικά, να µην ξεχνάµε ότι η πρώτη σας κίνηση -που ευτυχώς
απέτυχε- ήταν να προσπαθήσετε να διαλύσετε το Ελληνικό Ανοι-
χτό Πανεπιστήµιο. Ήρθατε, όµως, αντιµέτωποι µε την καθολική
αντίδραση των εκπαιδευτικών φορέων της πόλης της Πάτρας,
και αναγκαστήκατε να αλλάξετε γνώµη. 

Τα ίδια κάνατε και στο ΤΕΙ στο Αίγιο, που από διατήρηση και
ανάπτυξη, στην πράξη το οδηγούσατε σε αποδυνάµωση και κλεί-
σιµο. Κι αν δεν αντιδρούσε και εκεί η τοπική κοινωνία, δεν θα
παίρνατε πίσω µέρος του σχεδίου σας.

Η αλήθεια, κύριε Υπουργέ, είναι ότι πουλάτε, για ψηφοθηρι-
κούς λόγους, πανεπιστηµιακά πτυχία στους νυν φοιτητές των
ΤΕΙ. 

Οι ίδιοι εκβιασµοί ισχύουν και για το Πανεπιστήµιο Πελοπον-
νήσου, που απειλήσατε ότι ή θα δεχτούν να απορροφήσουν και
τα δύο ΤΕΙ -Δυτικής Ελλάδας και Πελοποννήσου- ή δεν θα συµ-
περιληφθούν στο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πάµε και στο λύκειο, για να
µην τα ξεχάσω. Εδώ πια το ψέµα και η απάτη ξεπερνάει κάθε
όριο. Επί δύο χρόνια µιλούσατε για δήθεν κατάργηση των εξε-
τάσεων, για να καλοπιάσετε τους µαθητές και τις οικογένειές
τους. Και πού καταλήξατε σήµερα; Στο ότι χρειάζονται πανελλα-
δικές εξετάσεις για τις βασικές πανεπιστηµιακές σχολές, µε τέσ-
σερα µαθήµατα, δηλαδή όπως παλιότερα οι δέσµες. Τα, δε,
θέµατα των εξετάσεων δεν θα µπαίνουν από ενιαία αρχή, αλλά
από τις εκπαιδευτικές περιφέρειες. 

Και αναρωτιέµαι: Πώς θα εξασφαλιστεί το κατοχυρωµένο, από
το Σύνταγµα, δικαίωµα της ισονοµίας, όταν άλλα θέµατα θα µπαί-
νουν στο σχολείο του Έβρου και άλλα θέµατα στο σχολείο της
Κρήτης; Αλήθεια, αυτά είχατε στον νου σας, όταν µιλούσατε για
αναβάθµιση του ρόλου του λυκείου και ειδικά της Γ’ λυκείου ή
µήπως είναι αναβάθµιση η κατάργηση του µαθήµατος των λατι-
νικών, που όσοι σπουδάσαµε κλασικές σπουδές, γνωρίζουµε
πόσο χρήσιµο µας φάνηκε; Αυτό φαίνεται, βέβαια, και από το γε-
γονός ότι ολόκληρη η Ευρώπη, µε προτεστάντισσα τη Γαλλία,
αντί να µειώνει, αυξάνει τις ώρες των κλασικών αρχαίων γλωσ-
σών, γνωρίζοντας τη σπουδαιότητά τους. Μόνο εσείς τις απα-
ξιώνετε.

Για, δε, τα πρότυπα και τα πειραµατικά, είναι εκπληκτικό επί-
σης το µένος σας, εδώ και τέσσερα χρόνια, για την ξεθεµελίωση
των καλών αυτών σχολείων, που είχαν γίνει στο παρελθόν. Και
έρχεστε σήµερα να τους δώσετε το τελειωτικό χτύπηµα, καταρ-
γώντας την όποια αυτονοµία είχαν, που τους επέτρεπε να υπη-
ρετούν την αριστεία, διδάσκοντας τους µαθητές, µε βάση τις
καλύτερες πρακτικές της εκπαίδευσης, µε νέα γνωστικά αντικεί-
µενα. Σήµερα, µε αυτό το νοµοσχέδιο, έρχεστε να τους τελει-
ώσετε και να τους µετατρέψετε σε τυπικά δηµόσια σχολεία. Η
αλήθεια είναι ότι σε αυτό το κοµµάτι εκπροσωπείτε επάξια, γνή-
σια αριστερές πολιτικές, όπως αυτή της λογικής της ήσσονος
προσπάθειας, περνώντας ένα µήνυµα ότι οποιοσδήποτε µαθητής
µπορεί να γίνει από έσχατος, πρώτος, χωρίς να κουνήσει το δα-
χτυλάκι του, αρκεί -για παράδειγµα- να είναι τυχερός σε µία κλή-
ρωση, να πάρει τη σηµαία. Δεν χρειάζεται να είναι άριστος στα
µαθήµατά του. Αυτό είναι η «πρώτη φορά Αριστερά».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω την οµιλία µου µε ένα
mail που έλαβα από έναν µαθητή, συµπολίτη µου της Β’ λυκείου
του Πειραµατικού ΓΕΛ Πατρών, ο οποίος µου λέει: «Κύριε Φω-
τήλα, ονοµάζοµαι…
-παραλείπω το όνοµα-, «…Είµαι µαθητής της Β’ λυκείου του Πει-
ραµατικού ΓΕΛ Πατρών. Το 2018 συµµετείχα στον Πανελλήνιο
Διαγωνισµό Πληροφορικής και ήµουν από τα τέσσερα άτοµα που
κατάφεραν να µπουν στην εθνική οµάδα. Έτσι διαγωνίστηκα στη
Διεθνή Ολυµπιάδα Πληροφορικής στην Ιαπωνία, στην Τσου-
κούµπα, όπου πήρα χάλκινο µετάλλιο, επίσης στη Βαλκανιάδα
Πληροφορικής το 2018 κερδίζοντας χάλκινο µετάλλιο… -έχει και

τους συνδέσµους για να µην νοµίζουµε ότι µας λέει ψέµατα- «…
και στην Ευρωπαϊκή Ολυµπιάδα Πληροφορικής Νέων το 2017
αργυρό µετάλλιο». 

Σύµφωνα µε τους νόµους, λοιπόν, λέει του 2003 και του 2015,
κύριε Υπουργέ, όσοι έχουν διακριθεί σε όλους αυτούς τους πα-
ραπάνω διαγωνισµούς, µπορούν να περάσουν καθ’ υπέρβαση
του αριθµού εισακτέων σε τµήµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
των κατευθύνσεων θετικών σπουδών, καθώς και Οικονοµίας και
Πληροφορικής. «Όµως, µε τις αλλαγές που έρχονται τώρα, κύριε
Υπουργέ…» -όπως λέει ο µαθητής- «…πλέον η πληροφορική
παύει να είναι µάθηµα, που περιλαµβάνεται στη θετική οµάδα
προσανατολισµού, µε αποτέλεσµα εγώ και οι άλλοι µαθητές, µε
τις ίδιες διακρίσεις στην πληροφορική, να αποκλειόµαστε από
τις σχολές των πολυτεχνείων, πέρα, δηλαδή, από τον αριθµό των
εισακτέων, όπως ίσχυε µε το προηγούµενο νοµοσχέδιο, πολλές
από τις οποίες έχουν άµεση σχέση». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Από πού προκύπτει αυτό;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Προκύπτει. Το λέει ο µαθητής. Δείτε
µέσα. Προκύπτει.

Και συνεχίζει ο µαθητής: «Είναι κατάφορη αδικία να µην έχω
εγώ το προνόµιο αυτό, τη στιγµή που ο χρόνος και το διάβασµα
που αφιερώνω στην προετοιµασία για τις διεθνείς Ολυµπιάδες,
είναι αναµφισβήτητα περισσότερος από ό,τι απαιτείται για τις πα-
νελλαδικές εξετάσεις. Το σύστηµα εκπαίδευσης της χώρας µας
πρέπει να επενδύει σε µαθητές σαν και εµένα, αφού φέρνουµε
τόσα µετάλλια στη χώρα µας. Σας παρακαλώ πολύ, κύριε Φω-
τήλα, να µεριµνήσετε να αλλάξει αυτήν την αδικία ο κ. Γαβρό-
γλου». 

Αυτά λέει ο µαθητής. Τι του απαντάτε, κύριε Υπουργέ;
Εγώ ξέρω τι θα του απαντήσω. Εσείς του απαντήσατε και του

είπατε ότι: δεν πρέπει αγόρι µου, εσύ και η οικογένειά σου, να
επενδύετε στην αριστεία. Πρέπει να επενδύετε στην τύχη. Μόνο
αν είσαι τυχερός, µε αυτήν την Κυβέρνηση, µπορεί να έχεις προ-
κοπή. Αν είσαι άριστος, δεν έχεις καµµία τύχη.

Εγώ, λοιπόν, του λέω αυτού του µαθητή να επενδύει στην αρι-
στεία, γιατί σύντοµα εµείς θα την επιβραβεύσουµε και θα του
δώσουµε εκείνο που του αξίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φωτήλα. 

Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. Μουµουλίδης ζητεί άδεια ολιγοήµε-
ρης απουσίας στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή
εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Τελιγιο-

ρίδου. 
Και για να προλάβω και κάποιους, µε βάση το Σύνταγµα, το

άρθρο 66, παράγραφος 2, οι Υπουργοί και οι Υφυπουργοί έχουν
ελεύθερη είσοδο στις συνεδριάσεις της Βουλής και ακούγονται
οπότε ζητήσουν τον λόγο.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Από ό,τι φαίνεται, κάποιοι και κάποιες δεν θέλουν να ακουστεί

από αυτό το Βήµα η φωνή της Καστοριάς. Όσο, όµως, κι αν δυ-
σκολεύονται µε το εν λόγω νοµοσχέδιο, η φωνή της Καστοριάς
θα ακουστεί…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Η Καστοριά µίλησε. Πρώτη-πρώτη ακού-
στηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): …και από αυτό το Βήµα και καθηµερινά από
εδώ και πέρα στην κοινή µας εκλογική περιφέρεια.

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µία µέρα-
σταθµός και για την αναβάθµιση του γενικού σχολείου, µέσα από
την αναβάθµιση της τάξης της Γ’ λυκείου, αλλά και για την ανώ-
τατη εκπαίδευση, καθώς µετά από δύο χρόνια συζητήσεων, συ-
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νεργασιών και συνεργειών, το Υπουργείο Παιδείας έχει καταλή-
ξει στη νέα αρχιτεκτονική της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Με στόχο, λοιπόν, την αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης
και µε γνώµονα πάντα ακαδηµαϊκά και εκπαιδευτικά κριτήρια,
αποφασίστηκε η συνεργασία των ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια, η δη-
µιουργία νέων τµηµάτων, συµβατών µε την εκπαιδευτική και ανα-
πτυξιακή δυναµική των ιδρυµάτων, η ίδρυση διετών
προγραµµάτων σπουδών, η ίδρυση ινστιτούτων. Και όλα αυτά -
και τα διετή τµήµατα, γιατί κάπου ακούγεται ότι πλέον δεν υπάρ-
χει η τεχνική και η τεχνολογική εκπαίδευση- θα δίνουν πλέον
-όπως σε όλη την Ευρώπη- τίτλους επαγγελµατικών πιστοποιητι-
κών και επαγγελµατικής επάρκειας.

Η Νέα Δηµοκρατία, µετά τον ολετήρα του σχεδίου «ΑΘΗΝΑ»
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, έρχεται σήµερα και αντιδρά στην
αναβάθµιση των δηµόσιων πανεπιστηµίων της χώρας. Και το
κάνει αυτό, όχι γιατί ενδιαφέρεται, µε βάση εκπαιδευτικά και ακα-
δηµαϊκά κριτήρια, για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, αλλά γιατί
έχει µία κρυφή ατζέντα. Δηµόσια λένε ότι δεν πρέπει να γίνουν
τα πανεπιστήµια και η συγχώνευση, γιατί αυτό -λέει- θα βγάζει
πτυχιούχους, οι οποίοι δεν συµβαδίζουν µε την αγορά εργασίας.
Δεν µας λένε, όµως, ότι στην πραγµατικότητα επιθυµούν λιγότε-
ρους εισακτέους στα δηµόσια πανεπιστήµια, για να υπάρχουν
«πελάτες» για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, που ονειρεύονται. Εκεί
δεν τους νοιάζει αν οι πτυχιούχοι από τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
που θέλουν, θα έχουν συνέργεια µε την αγορά εργασίας, γιατί
εκεί θα πηγαίνουν τα παιδιά, τα οποία µπορούν να πληρώνουν.
Κι αυτά είναι µάλλον περισσότερο τα δικά τους παιδιά, τα παιδιά
τον αρίστων οικονοµικά. 

Αυτό που θέλει η Νέα Δηµοκρατία και ο Αρχηγός της είναι
στην πραγµατικότητα, να κλείσει τα περιφερειακά πανεπιστήµια
και να δηµιουργήσει πελάτες για τα ιδιωτικά. Ήδη έχουν αρχίσει
να υπονοµεύουν αυτή την προσπάθεια. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα, είναι η συγχώνευση στο Πανεπιστήµιο και στο ΤΕΙ Δυτι-
κής Μακεδονίας, που προσπαθούν να την υπονοµεύσουν, παρ’
όλο που την έχουν υποδεχθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο οι
τοπικές κοινωνίες. 

Μόλις είδαν, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο ευνοεί το Πανε-
πιστήµιο και το ΤΕΙ στη Δυτική Μακεδονία, άρχισαν να λένε ότι
δεν πρόκειται να γίνει και ότι είναι η προεκλογική εξαγγελία. Και
τώρα που βλέπουν ότι το πανεπιστήµιο προχωράει και ψηφίζεται
αύριο, έφτασαν στο σηµείο να επιχειρούν να πουν ότι το πανεπι-
στήµιο αυτό -και αυτό λέγεται από τοπικά στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας της περιοχής- θα είναι ένας χώρος ανοµίας, ότι το
πανεπιστήµιο αυτό θα είναι άντρο ανοµίας. Και µη µπορώντας
να διαχειριστούν το θέµα στην τοπική κοινωνία, προσπαθούν να
απαξιώσουν την πανεπιστηµιακή κοινότητα και τους φοιτητές.
Αυτό µας δείχνει το πόσο πολύ εκτιµούν την πανεπιστηµιακή εκ-
παίδευση, αλλά και την ελληνική νεολαία, που προσπαθούν να
µας πουν εκ προοιµίου ότι είναι εγκληµατική. Είναι απίστευτο
αυτό που συµβαίνει, τουλάχιστον στη δική µας περιοχή. 

Αυτοί, λοιπόν, που ψήφισαν το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», καλά θα κά-
νουν σήµερα να είναι περισσότερο προσεκτικοί, γιατί εµείς -και
η τοπική κοινωνία- θυµόµαστε πάρα πολύ καλά τις δηλώσεις
τους, όταν λέγανε για τους δικούς τους Υπουργούς, ότι δεν φο-
ράνε παντελόνια. 

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων, κυρία Ολυµπία Τελιγιορίδου, καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Οι δικοί µας, λοιπόν, Υπουργοί είναι διαφορετικοί. Στηρίζουµε
την επένδυση στην παιδεία, στην ελληνική οικογένεια, στα παιδιά
µας, γιατί πιστεύουµε ότι δεν επιτρέπεται να καταληστέψουν τα
ιδιωτικά συµφέροντα, την ελληνική κοινωνία, µέσω του µεγαλύ-
τερου αγαθού του πολιτισµού µας, που είναι η παιδεία.  

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μαυρωτά, έχετε
τον λόγο για πέντε λεπτά, µε σχετική ανοχή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Έχω µόνο πέντε λεπτά, και θα µπω κατευθείαν στην ουσία,
χωρίς να αναφερθώ στην απαράδεκτη διαδικασία, που ακολου-
θείται συστηµατικά στα θέµατα παιδείας. Η Βουλή θεωρείται δια-
κοσµητική, ενώ εδώ θα µπορούσε να γίνει ουσιαστική δουλειά
και να διορθωθούν -όσο γίνεται- οι ολοφάνερες βλάβες, που επι-
φέρει το νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό και δεν αποχωρούµε από τη διαδι-
κασία, θεωρώντας ότι πρέπει να δώσουµε αυτή τη µάχη µέχρι
την τελευταία λέξη, µέχρι την τελευταία στιγµή, µήπως και κάτι
διασώσουµε. 

Το συγκεκριµένο υπερ-πολυνοµοσχέδιο είναι το αποτέλεσµα
ενός βεβιασµένου ψηφοθηρικού παζαριού διαφόρων παραγόν-
των, µε θύµα την ανώτατη εκπαίδευση και θύτη την Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµη και σήµερα, έρχονται βουλευτικές τροπολογίες,
που ζητούν την ίδρυση πανεπιστηµιακών τµηµάτων και ινστιτού-
των. Έτσι θα πάµε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Να δούµε και
πόσες θα γίνουν αποδεκτές, κύριε Υπουργέ.

Ας τα πάρουµε από την αρχή. Σήµερα µπαίνει οριστική ταφό-
πλακα στη βαθµίδα των ΤΕΙ, χωρίς να έχουµε συµφωνήσει αν
χρειαζόµαστε στο παραγωγικό µας µοντέλο αυτή τη βαθµίδα. Το
ερώτηµα είναι το εξής: Από πού θα αντλούνται, πλέον, τα µεσαία
στελέχη, τα στελέχη εφαρµογών, που είναι απαραίτητα στην πυ-
ραµίδα παραγωγής; Από τις διετείς δοµές, που φαντάζεται ο
Υπουργός ότι θα λειτουργήσουν στα πανεπιστήµια ή θα είναι
όλοι πτυχιούχοι πανεπιστηµίων σε ένα πληθωρισµένο επαγγελ-
µατικό περιβάλλον, όπου, όπως και στην οικονοµία, θα οδηγη-
θούµε, τελικά, σε υποτίµηση του «νοµίσµατος»; Και ποιο είναι το
νόµισµα στην περίπτωσή µας; Το πτυχίο. Άρα, θα οδηγηθούµε
σε χαµηλότερες απολαβές όλων. Το ίδιο γίνεται και µε τις διαδι-
κασίες αναβάθµισης των τετραετών σπουδών µηχανικών σε πεν-
ταετείς πολυτεχνικές σπουδές. Έτσι µε έναν νόµο, µε ένα άρθρο. 

Και τρέχουµε για να γίνουν όλα αυτά, από τον επόµενο Σε-
πτέµβριο. Τι θα γίνει τελικά; Απλώς, θα γεµίσουµε τα µηχανογρα-
φικά των ανυποψίαστων παιδιών που θα βλέπουν ωραίους
τίτλους τµηµάτων, που στην ουσία, όµως, θα είναι «αδειανά που-
κάµισα». Γιατί ούτε το προσωπικό ούτε τις υποδοµές, ούτε καν
το πρόγραµµα σπουδών προλαβαίνουν να αποκτήσουν σε µερι-
κούς µήνες. Τα νοµοθετείτε τώρα, για να δηµιουργήσετε προσ-
δοκίες και µετά γαία πυρί µιχθήτω. 

Επειδή ο κύριος Υπουργός σήµερα παραδέχθηκε ότι το Πο-
τάµι είναι το µόνο, που κάνει προτάσεις, άσχετα αν, βέβαια, δεν
της υιοθετεί ποτέ, ας µην τον διαψεύσω, να κάνω κάποιες προ-
τάσεις. 

Για την πανεπιστηµιοποίηση των ΤΕΙ τα είχαµε πει πριν από
δύο χρόνια στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, όπου προ-
ήδρευε ο ίδιος. Τι λέγαµε τότε; Ότι κάποια τµήµατα ΤΕΙ είναι
πολύ καλά, εφάµιλλα πανεπιστηµιακών και µπορεί να πανεπιστη-
µιοποιηθούν. Κάποια θα χρειαστούν µία µεταβατική περίοδο
τριών, τεσσάρων ετών και κάποια δεν θα γίνουν ποτέ πανεπιστη-
µιακά. Τόσο απλά, τόσο ξεκάθαρα. 

Εσείς, όµως, κύριε Υπουργέ, τα ξεχάσετε όλα αυτά και έρχε-
στε, σαν τον Harry Potter, µε το µαγικό ραβδί και τα κάνετε όλα
πανεπιστήµια σε µία χρονιά. Αν, πράγµατι, θέλουµε να κάνουµε
παντού πανεπιστηµιακά τµήµατα, να το κάνουµε Πώς; Να βά-
λουµε ένα κατώφλι εισαγωγής στα πανεπιστήµια, παραδείγµα-
τος χάρη, τα οκτώ χιλιάδες µόρια -να µην πούµε τα δέκα χιλιάδες
που είναι η µέση της βαθµολογικής κλίµακας- και µετά ας ανοί-
ξουµε όσα τµήµατα θέλουµε. Αν δεν βρίσκονται ούτε σαράντα,
πενήντα παιδιά να έχουνε γράψει πάνω από οκτώ χιλιάδες µόρια
και να επιθυµούν να φοιτήσουν στο τµήµα -προσοχή, όχι ως
πρώτη τους επιλογή, αλλά ως κάποια επιλογή τους- τότε γιατί
να υπάρχει ως πανεπιστηµιακό τµήµα; Μόνο για τους καθηγητές,
τους διοικητικούς και τις καφετέριες της πόλης; Έτσι θα φύ-
γουµε και από αυτά που και εσείς στηλιτεύατε, αλλά δυστυχώς
ακολουθείτε. Ποια; Κάθε πόλη και σχολή, κάθε χωριό και τµήµα. 

Οι πρώτοι διδάξαντες µπορεί να µην βρίσκονται σήµερα στην
αίθουσα, ώστε να µην ψηφίσουν εναντίον σε κάτι που φέρνει ψή-
φους στην περιφέρεια, αλλά εσείς νοµίζω τους έχετε ξεπεράσει.

Πάµε και στα του λυκείου. Συµφωνούµε όλοι ότι το λύκειο έχει
χάσει τον χαρακτήρα του, ότι πρέπει να αναβαθµιστεί και να απο-
κτήσει ξανά το πραγµατικό του νόηµα. Εµείς θεωρούµε ότι αυτό
δεν µπορεί να γίνει χωρίς ένα ενιαίο εθνικό απολυτήριο. Σας εί-
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παµε τις προτάσεις µας, ώστε να είναι αξιόπιστο το απολυτήριο
και να µην είναι το απολυτήριο του «όλοι είκοσι», όπως το δρο-
µολογείτε, καθ’ ότι θα προσµετράται στην εισαγωγή στα ΑΕΙ και
θα πέφτει όλο το βάρος στους καθηγητές, «µην κόψουν το µέλ-
λον των παιδιών». 

Η λύση είναι η αντικειµενική, οµοιόµορφη και ενιαία αξιολό-
γηση, µέσω µιας εξελιγµένης µορφής τράπεζας θεµάτων, µε θέ-
µατα κρίσης, πολλαπλής επιλογής, εύκολα στη διόρθωση, ώστε
να µειώνεται η ευθύνη και το βάρος στους καθηγητές. Γιατί, όταν
ένας καθηγητής κάνει καλά τη δουλειά του και βάζει κανονικά
θέµατα, για να κάνει πραγµατική αξιολόγηση και στο διπλανό
σχολείο ένας άλλος καθηγητής βάζει εύκολα θέµατα για να γρά-
ψουν καλά όλα τα παιδιά, «µην τους κόψει το µέλλον», καταλα-
βαίνετε ότι εκεί υπάρχει µία αδικία. Και το σύστηµα θα οδηγηθεί
σιγά-σιγά στο να βάζουν όλοι εύκολα, να βάζουν όλοι εικοσάρια.
Και µετά θα αναρωτιόµαστε γιατί πέφτει το επίπεδο, στο όνοµα
µιας δήθεν αταξικής πολιτικής. 

Και µια που είπα «αταξική», ας πάµε και στα πρότυπα και πει-
ραµατικά σχολεία, τον θεσµό εκείνον που δείχνει τον δρόµο στη
δηµόσια εκπαίδευση, µε το εκπαιδευτικό επίπεδο, που παρείχε
σε παιδιά απ’ όλες τις κοινωνικές τάξεις. Γιατί αλλάζετε το καθε-
στώς τους; Το αξιολογήσατε και είδατε ότι κάτι δεν πάει καλά ή
απλώς ακούσατε τους συνδικαλιστές συµβούλους σας που
έχουν στοχοποιήσει τα πρότυπα πειραµατικά σχολεία, όχι τώρα,
από το 2015;

Οι προτάσεις µας και εδώ είναι καθαρές. Ο θεσµός των πρό-
τυπων πειραµατικών πρέπει να επεκταθεί σε κάθε νοµό και στα
ΕΠΑΛ και όχι να υπονοµευθεί. Να κρατήσουν αυτές τις ελάχιστες
δυνατότητες αυτονοµίας που είχαν, ώστε να κάνουν το έργο
τους, όπως τη δυνατότητα τροποποιηµένου ωραρίου που τα
αφήνει να αναπνέουν και να δηµιουργούν, να κάνουν οµίλους κι
άλλες καινοτόµες δραστηριότητες. 

Να σεβαστούµε τις ιδιαιτερότητές τους, που τα κάνουν τους
µόνους ανταγωνιστές των ιδιωτικών σχολείων. Να προσπαθή-
σουµε να διαχύσουµε τις πρακτικές τους στα υπόλοιπα δηµόσια
σχολεία και όχι να κάνουµε το αντίθετο, δηλαδή να επιβάλουµε
τις πρακτικές των συµβατικών σχολείων και στα πρότυπα πειρα-
µατικά, όπως επιχειρείται τώρα. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω ότι, δυστυχώς, το
νοµοθετικό κύκνειο άσµα σας είναι µια ωδή στον ακαδηµαϊκό λαϊ-
κισµό και στην ψηφοθηρία. Ποσοτική επέκταση και όχι ποιοτική
αναβάθµιση για την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, αυτό που πράγ-
µατι έχει ανάγκη η χώρα. Η ζηµιά θα είναι, δυστυχώς, αναντί-
στρεπτη, µε εκπαιδευτικές και ακαδηµαϊκές εκπτώσεις, που θα
τις πληρώσουµε όµως ακριβά στο µέλλον. 

Ξέρω ότι είναι αντιδηµοφιλή αυτά που λέω, δεν φέρνουν ψή-
φους και γι’ αυτό και δεν θα τα ακούσετε από τα άλλα κόµµατα,
αλλά κάποια στιγµή, πρέπει να µάθουµε να λέµε µόνο αλήθειες.
Αν απλώς παραµυθιάζουµε την κοινωνία και τους νέους µας, θα
έχουµε όλο και περισσότερους αδιάφορους φοιτητές σε υπο-
βαθµισµένα τµήµατα, που θα παράγουν πτυχιούχους, για να
έχουν ένα χαρτί, µπας και µετά το αξιοποιήσουν κάπου. Το χαρτί,
όχι τις γνώσεις. Όµως, πρέπει κάποια στιγµή, να περάσουµε από
τα χαρτιά στα γράµµατα, αν µας ενδιαφέρουν οι επόµενες γενιές
και όχι οι επόµενες κάλπες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρωτά. 
Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτροπής

της του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας για
δώδεκα λεπτά µε σχετική ανοχή στον χρόνο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, ο κόσµος το ’χει τούµπανο κι εσείς κρυφό κα-
µάρι! Προκειµένου να αποφύγετε τις αντιδράσεις για το σχέδιο
νόµου για το λύκειο, τις αρνητικές συνέπειες από τις συγχωνεύ-
σεις στον χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης, είστε ικανοί να το
φέρετε ακόµα και την Κυριακή του Πάσχα. Όµως, και πάλι από
µόνη της αυτή η κίνηση της Κυβέρνησής σας, να το ψηφίσετε
δηλαδή µε κλειστά πανεπιστήµια, µε κλειστά σχολεία, χωρίς να
πούµε τίποτα άλλο, αποδεικνύει τον βαθύ αντιδραστικό χαρα-

κτήρα αυτού του νοµοσχεδίου. 
Τέτοιο φιλοµαθητικό προφίλ το ζηλεύει και η Νέα Δηµοκρατία,

που η αλήθεια είναι ότι ζορίζεται αρκετά, γιατί η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ δέχεται συγχαρητήρια από διάφορες πλευρές και για τα
ζητήµατα της εκπαίδευσης, όπως και σε άλλα ζητήµατα άλλω-
στε, και τα χατιράκια προς τους καπιταλιστές δίνουν και παίρ-
νουν και µια τα τηλέφωνα των εφοπλιστών για µηχανικούς διετών
προγραµµάτων σπουδών -το είπαν οι ίδιοι οι σύµβουλοί σας µε
περηφάνεια στη συνάντηση στην ΠΟΣΔΕΠ, προφανώς, γιατί
είναι φθηνοί- µια τα ραντεβού µε τον πρέσβη –ένας είναι ο πρέ-
σβης- που αµέσως µετά ανακοινώνετε και προγράµµατα γνωρι-
µίας µε το State Department, την αµερικάνικη πρεσβεία. Από
τόσο προοδευτικό, λέµε εµείς, θα πάθετε και τίποτα! 

Κυρίες και κύριοι, πάρτε πίσω το νοµοσχέδιο για το λύκειο.
Πάρτε το πίσω, έστω και την τελευταία στιγµή. Έχετε απέναντί
σας τους µαθητές, τους φοιτητές, τους γονείς, τους καθηγητές.
Μόνο οι ιδιοκτήτες των µεγάλων αλυσίδων φροντιστηρίων τρί-
βουν τα χέρια τους. Δεν το λέµε εµείς. Γράφονται στην «ΑΥΓΗ»
αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Μάλιστα, εκπρόσωπος των φροντιστηρίων έγραψε στην εφη-
µερίδα σας ότι είναι σίγουρος πως µε αυτό το νοµοσχέδιό σας
πως θα ανέβουν οι εγγραφές τους. Τι να πούµε; «Πιο φιλοµαθη-
τικό νοµοσχέδιο, πεθαίνεις», όπως λένε και οι ίδιοι οι µαθητές. 

Δηµιουργείται ένα λύκειο-αρένα ανταγωνισµού. Όχι πως το
λύκειο που ζούµε τώρα είναι καµµία όαση ολοκληρωµένης µόρ-
φωσης και γι’ αυτό άλλωστε δεν το υπερασπιζόµαστε. Αντίθετα,
ξέρετε ότι το ΚΚΕ και οι δυνάµεις της ΚΝΕ µέσα στα σχολεία, οι
προοδευτικοί εκπαιδευτικοί, οι γονείς αντιτάχθηκαν στο λύκειο,
που προώθησε η Νέα Δηµοκρατία. 

Πάψτε, λοιπόν, να ισχυρίζεστε ότι η αντίθεση του ΚΚΕ σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο είναι η υπεράσπιση, δήθεν, του σηµερινού σχο-
λείου. Η δική σας Κυβέρνηση, εσείς, πιάνετε το νήµα από εκεί
που σταµάτησε µε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ολοκλη-
ρώνετε αυτό το έγκληµα και γι’ αυτό και χρησιµοποιείτε περίπου
την ίδια γλώσσα, περίπου την ίδια προπαγάνδα. Βλέπετε, σας
έπιασε ο πόνος για την εφηβεία, όπως λέτε, για τη νεολαία, όπως
ακριβώς είχε πιάσει ο πόνος την κ. Διαµαντοπούλου, που έλεγε
το 2011 ότι είναι πρόβληµα που οι πανελλαδικές εξετάσεις γίνον-
ται πρωτοσέλιδα, όπως είχε πιάσει πόνος το 2013 τη Νέα Δηµο-
κρατία, που έλεγε ότι το λύκειο απαξιώνεται. 

Τα ίδια επί της ουσίας λέτε κι εσείς όταν υπερασπίζεστε ότι η
Ελλάδα είναι η  µόνη χώρα που δεν έχει Γ’ λυκείου. Αυτό είναι το
πρόβληµα, κύριοι της Κυβέρνησης;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν είναι αυτό πρόβληµα; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Οπωσδήποτε όχι. Γιατί το πρόβληµα του λυκείου, κύριε Γαβρό-
γλου –που πετάγεστε συνεχώς µε αυτό το υφάκι, που κάνετε ότι
δεν καταλαβαίνετε και σας το έχουµε πει, κόφτε το, ιδιαίτερα
όταν µιλάει εκπρόσωπος άλλου πολιτικού κόµµατος- να το δώ-
σετε στον Αρχηγό σας να απαντήσει µετά που θα µιλήσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Σας ρώτησα τη δική σας άποψη, κύριε
Κουτσούµπα. Τι µου λέτε, λοιπόν;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Και απαντώ «οπωσδήποτε όχι». Το πρόβληµα του λυκείου είναι
ο εξετασειοκεντρικός του χαρακτήρας, για να το πω έτσι ακρι-
βώς όπως είναι και όπως το λέει όλη η εκπαιδευτική κοινότητα,
είναι η φροντιστηριοποίησή του. Αυτό κάνει ανιαρό το λύκειο.
Αυτά οδηγούν νέους και νέες που βρίσκονται σε φάση αναζήτη-
σης, σε φάση ψαξίµατος να βάζουν πρόβληµα, να βάζουν φρένο
στους ίδιους τους προβληµατισµούς τους, στις γνώσεις µέσα
στο σχολείο, αφού αυτά, βλέπετε, δεν είναι για τις εξετάσεις
τους και τα αναζητούν αλλού. 

Θέλετε να µιλήσουµε για προβλήµατα πραγµατικά, κύριοι της
Κυβέρνησης; Το πρόβληµα είναι η ίδια η ζωή των νέων. Είναι ο
ελεύθερος χρόνος που εξαφανίζεται και αυτό δεν σώνεται ούτε
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αν στα σχολεία το κουδούνι χτυπάει στις 9.00’ γιατί η πίεση και
το τρεχαλητό θα συνεχίσουν, θα µεταφερθούν µια ώρα αργό-
τερα. Είναι το άγχος, είναι η πίεση, τα προβλήµατα στο σπίτι, οι
ευαισθησίες της εφηβείας, οι µαθησιακές δυσκολίες, για τις
οποίες δεν υπάρχει καµία βοήθεια στο λύκειο. Όλα αυτά δια-
λύουν τους µαθητές σε µια πραγµατικά όµορφη και ευαίσθητη
ηλικία. 

Πείτε µας τι απ’ όλα αυτά αντιµετωπίσατε τέσσερα χρόνια και
τρεις µήνες που είστε στην Κυβέρνηση; Όµως οι µαθητές θέλουν
και να ζήσουν, θέλουν και να µάθουν. Οι γονείς θέλουν να βλέ-
πουν τα παιδιά τους να προοδεύουν, να θέτουν στόχους για να
τους πιάνουν και θέλουν ένα σχολείο που θα βοηθά ουσιαστικά
και δεν θα αποκλείει από τη γνώση. Δεν θέλουν, δεν µπορούν και
δεν αντέχουν να βάζουν άλλο το χέρι στην τσέπη. Οι εκπαιδευτι-
κοί δεν θέλουν να είναι τροχονόµοι επιδόσεων σε ένα σχολείο-
φροντιστήριο αρένα, αλλά να συµβάλουν, στο µέτρο του
δυνατού, οι µαθητές τους να προσεγγίζουν τον κόσµο επιστηµο-
νικά. Όµως, για κάτι τέτοιο ούτε λόγος, κύριοι. 

Να σας θυµίσουµε –µήπως το έχετε ξεχάσει- ότι βρίσκεστε
τέσσερα και χρόνια στην Κυβέρνηση και δεν αλλάξει ούτε τα
σχολικά βιβλία, παρά µόνο δυο-τρία. Τόσο προοδευτικοί είστε
που διατηρείτε ανάµεσα στα άλλα το βιβλίο της Ιστορίας της Γ’
λυκείου που έχει τη σφραγίδα της Νέας Δηµοκρατίας και το ξέ-
ρετε αυτό. 

Μην µας πείτε ότι δεν προλαβαίνατε. Ο ίδιος ο Υπουργός Παι-
δείας έχει δηλώσει ότι ένα νέο βιβλίο χρειάζεται ενάµιση χρόνο
για να βγει. Άρα αλλού είναι το θέµα, στην επί της ουσίας συµ-
φωνία σας στο περιεχόµενο των βιβλίων που µπήκαν επί Νέας
Δηµοκρατίας το 2006, τα κράτησε το ΠΑΣΟΚ και τα διατηρήσατε
κι εσείς. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, κοροϊδεύετε τον κόσµο όταν λέτε ότι
µε τις αλλαγές στο λύκειο θα µειωθεί η ανάγκη για φροντιστήριο.
Πάρτι κάνουν οι διάφοροι φροντιστηριάρχες. Αυτοί, βέβαια, κάτι
παραπάνω ξέρουν απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε. 

Οι µαθητές δεν πηγαίνουν φροντιστήριο, επειδή υπάρχουν
τρία, τέσσερα µαθήµατα γενικής παιδείας παραπάνω και τώρα
που τα µειώνετε, θα σταµατήσουν –δήθεν- να πηγαίνουν. Είναι
τουλάχιστον αστείο να επικαλείστε τέτοιο επιχείρηµα.

Μάλιστα, είπατε και το εξωφρενικό ότι µε τα έξι µαθήµατα που
θα έχουν οι µαθητές στην Γ’ λυκείου, ο εκπαιδευτικός θα µπορεί
κάποια στιγµή να πει «σήµερα, θα συζητήσουµε παιδιά ένα θέµα
επίκαιρο και εκτός ύλης». Εδώ, µόνο γελάνε. Μα, καλά, δεν ξέ-
ρουµε τι γίνεται; Δεν ξέρετε τι γίνεται σε σχολική τάξη; Ίσα-ίσα,
η όποια περιορισµένη δυνατότητα είχε µέχρι σήµερα ο εκπαιδευ-
τικός να συζητήσει για γενικότερα ζητήµατα µε τους µαθητές του
θα περιοριστεί πάρα πέρα, γιατί πολύ απλά, θα πρέπει να βγάλει
όλη την ύλη, τα «sos», ακριβώς επειδή µιλάµε για σχολείο - φρον-
τιστήριο. Κι ένα σχολείο - φροντιστήριο, ένα σχολείο εξεταστικό
κέντρο δηλαδή, όπως το κάνετε, είναι ένα σχολείο που οδηγεί
τους εκπαιδευτικούς να τρέχουν την ύλη, γιατί πρόκειται για ύλη
εξεταστέα σε πανελλαδικές εξετάσεις. 

Το ερώτηµα παραµένει: Αυτό το σχολείο σταµατά να είναι
εξοντωτικό και απωθητικό; Σίγουρα, όχι, λέµε εµείς. 

Κάποιοι, εδώ µέσα συνεχώς ζητάνε τις προτάσεις του ΚΚΕ, αν
και λένε ότι τις διαβάζουν καλά, ενηµερώνονται από αυτές, όπως
ισχυρίζονται. Να σας επαναλάβουµε ότι το ΚΚΕ έχει παρουσιάσει
αναλυτικά τις θέσεις του για το ενιαίο δωδεκάχρονο σχολείο
σύγχρονης παιδείας. Το σχολείο που διεκδικούµε ανοίγει τους
ορίζοντες των νέων, τους βοηθάει να αναπτύσσουν ολόπλευρα
την προσωπικότητά τους, συµβάλλει στη σφαιρική ανάπτυξη του
συνόλου των ικανοτήτων τους, καλλιεργεί, δίνει ώθηση στις κλί-
σεις στα ενδιαφέροντά τους, προωθεί την πρωτοβουλία και την
εφευρετικότητά τους.

Πού να τα καταλάβετε όλα αυτά εσείς όµως, όταν την νεανική
ανησυχία τη στοιβάζετε στα στενά όρια της επιχειρηµατικότητας,
όπως ζητά βέβαια και απαιτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση να γίνεται από
την προσχολική ηλικία κιόλας.

Εµείς θα το λέµε και θα το φωνάζουµε: Με όποιο επάγγελµα
και αν ασχοληθεί ο άνθρωπος στην πορεία της ζωής του, πρέπει
πρώτα και κύρια να έχει µία βασική ειδικότητα, να είναι άνθρω-
πος. Όταν ο άνθρωπος καταντά να είναι µόνο µαθητής παύει να

είναι άνθρωπος. Και για να το κάνω πιο λιανά, επειδή κάποιοι
ίσως νέοι γιάπις είτε στην Κυβέρνησή σας ή πιθανόν και σε άλλα
κόµµατα µπορεί να µην αντιλαµβάνονται και τα στοιχειώδη ελλη-
νικά πλέον, λέµε το εξής: Όποιο επάγγελµα και αν κάνει κάποιος
πρέπει να είναι µορφωµένος, να γνωρίσει την ιστορία του τόπου
του, να γνωρίζει τη γλώσσα του, βασικές αρχές, αλλά και τα νέα
πορίσµατα των ταχύτατα αναπτυσσόµενων φυσικών επιστηµών
και των εφαρµογών τους για να µπορούν οι νέοι να βρίσκουν
άκρη σε αυτόν τον ωκεανό της παραπληροφόρησης, να απο-
κτούν επιστηµονικό κριτήριο. 

Αυτό το σχολείο φωνάζει πως όλοι οι µαθητές έχουν χέρια για
να γράφουν, αλλά και για να ζωγραφίζουν, να κάνουν γλυπτική,
να ασχολούνται µε απλές και σύγχρονες µηχανές. Έχουν στόµα
για να λένε το µάθηµα, αλλά και για να τραγουδάνε, να παίζουν
θέατρο. Έχουν πόδια για να πηγαινοέρχονται στο σχολείο, αλλά
και για να χορεύουν, να τρέχουν, να στέκονται σε αυτά και να
βρίσκουν το δικό τους σταθερό βήµα στη ζωή. Έχουν µάτια για
να βλέπουν στον πίνακα, να διαβάζουν, αλλά και να απολαµβά-
νουν το θέατρο, τον κινηµατογράφο, τα αστέρια, τη θάλασσα.
Και όσοι στερούνται για διάφορους λόγους κάποια από αυτά
πρέπει να στηρίζονται µέσα από τις κρατικές δοµές για να µπο-
ρούν να στέκονται ισότιµα επί ίσοις όροις µε τους υπόλοιπους.
Γιατί η επιστήµη έχει προοδεύσει και γιατί η εποχή µας έχει βελ-
τιώσει την ίδια την ειδική αγωγή, να υπάρχει πρόσβαση και για
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες.

Τέλος, οι µαθητές και οι µαθήτριες έχουν και µυαλό, όχι για
να αποθηκεύουν όµως διάφορες πληροφορίες, αλλά κυρίως για
να σκέφτονται, να φαντάζονται να ονειρεύονται, να δηµιουργούν.
Όσο γι’ αυτούς που δεν τα καταλαβαίνουν αυτά ή λένε «τώρα,
το ΚΚΕ µας λέει πάλι αυτά τα γενικά κ.λπ.» και αναρωτιούνται
έστω ειλικρινά για το τι προτείνει το ΚΚΕ εδώ και τώρα, αυτή τη
στιγµή, τους απαντάµε: Το ΚΚΕ παλεύει και σήµερα για έναν δια-
φορετικό τρόπο πρόσβασης, έστω ως µέτρο ανακούφισης, ως
µέτρο ενίσχυσης της προσπάθειας των µαθητών των λαϊκών οι-
κογενειών, µε απεριόριστη δυνατότητα πολλαπλών επιλογών
προτίµησης, µε δικαίωµα επανάληψης της διαδικασίας όσες
φορές επιθυµούν οι υποψήφιοι, µε δυνατότητα κατοχύρωσης
βαθµολογίας µαθηµάτων και για τις επόµενες χρονιές. 

Τις προτάσεις αυτές τις έχει καταθέσει στη Βουλή το κόµµα
µας και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τις έχει απορρίψει. Και η Κυβέρ-
νηση έχει απορρίψει τις προτάσεις µας µε ένα εντελώς γέλιο σκε-
πτικό ότι δήθεν οι προτάσεις αυτές ωφελούν –λέει- τα παιδιά των
εύπορων τάξεων. Αν είναι δυνατόν. Οι εύπορες τάξεις έχουν
λύσει τέτοιας φύσης προβλήµατα. Έχουν εναλλακτικές αρκετές,
πάρα πολλές. Έχουν αποφασίσει από πολύ πιο πριν πού θα στεί-
λουν τα παιδιά τους αν δεν πετύχουν στις πανελλαδικές, στο πα-
νεπιστηµιακό τµήµα της επιλογής τους. Θα τους στείλουν σε
κάποιο καλό πανεπιστήµιο πιθανόν του εξωτερικού. 

Μόνο, κυρίως, τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών µπορούν να
βοηθηθούν µε αυτά τα µέτρα που προτείνουµε για να περάσουν
σε τµήµατα των πρώτων τους επιλογών. Αυτό έχει δείξει, άλλω-
στε και η πείρα της δεκαετίας του ‘80 και των αρχών του ‘90.
Μέχρι που ήρθε ο µακαρίτης ο Αρσένης του ΠΑΣΟΚ και τα έφερε
όλα τούµπα. Και για να µην ξεχνιόµαστε, όλοι αυτοί για ισχυρό
απολυτήριο λυκείου µιλούσαν. Για αυτό άνοιξαν τον δρόµο για
αυτό το λύκειο-εξεταστικό κέντρο. 

Κι εκείνοι, όµως, όπως και εσείς, πήρατε απάντηση από τους
νέους και τις νέες. Και έχετε πάρει ήδη απάντηση από τη νεο-
λαία. Και θα την πάρετε και σήµερα, διότι αυτή την ώρα, διαδη-
λώνουν στους δρόµους της Αθήνας. Είναι οι πάνω από είκοσι
χιλιάδες µαθητές που κινητοποιήθηκαν µε διάφορους και πολύ-
µορφους τρόπους καθ’ όλη τη διάρκεια της φετινής χρονιάς σε
κάθε πόλη της χώρας µας. Είναι οι παρεµβάσεις και οι δράσεις
των ενώσεων, των συλλόγων γονέων. Είναι η ανησυχία που έχουν
εκφράσει οι καθηγητές µε τις πρόσφατες κινητοποιήσεις τους.

Κατά τα άλλα, κόπτεστε για να ακούγεται η φωνή των νέων
µας. Επιτεθήκατε στις µαθητικές κινητοποιήσεις, όταν ο ίδιος ο
Υπουργός Παιδείας δεν δίστασε να χλευάσει το σύνθηµα των µα-
θητών «σχολείο να µορφώνει και όχι να εξοντώνει» και να το χα-
ρακτηρίσει µάλιστα και ουτοπικό. 

Αλήθεια, τι θέλατε να φωνάζουν οι µαθητές; Θέλατε να φωνά-
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ζουν «ζήτω η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ», «ζήτω η παιδεία εµπό-
ρευµα»;

Επιτεθήκατε στους γονείς της Ανώτατης Συνοµοσπονδίας Γο-
νέων Μαθητών Ελλάδας που ούτε µία φορά δεν τους έχετε συ-
ναντήσει. Τους κατηγορήσατε και αυτούς ότι δεν έχουν
προτάσεις. Εννοείτε, προφανώς, ότι δεν έχουν προτάσεις που
να αρέσουν στη δική σας Κυβέρνηση. 

Και προχωρήσατε παραπέρα. Όπου δεν πιάνει ψεύτικος
λόγος, πέφτει ράβδος. Η Κυβέρνησή σας επιστράτευσε τα ΜΑΤ,
την καταστολή, τις αποβολές, τα γνωστά µαθητοδικεία. Φέτος,
τα κρούσµατα αυταρχισµού και τροµοκρατίας στα σχολεία ήταν
περισσότερα από κάθε άλλη χρονιά. Μέχρι και συλλήψεις ανηλί-
κων µαθητών είχαµε από την Αστυνοµία. Και όλα αυτά και κατά
παραγγελία αρκετών διευθυντών που τους γνωρίζετε, κύριοι της
Κυβέρνησης, καθότι είστε µέλη και στο ίδιο κόµµα, στον ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι, φέρατε ένα νοµοσχέδιο-σκούπα που ολο-
κληρώνει το τοπίο στην ανώτατη εκπαίδευση, όπως είχατε υπο-
σχεθεί και στους θεσµούς, στην τρόικα, το κουαρτέτο, τέλος
πάντων, στον ΟΟΣΑ και άλλα ευαγή ιδρύµατα. Φέρατε ένα νο-
µοσχέδιο που είναι αναλυτικό µέχρι κεραίας για τα ζητήµατα της
σύνδεσης των ιδρυµάτων µε την κερδοφορία του κεφαλαίου. 

Αντίθετα, τα ζητήµατα της καθηµερινότητας των φοιτητών βρί-
σκονται στον αέρα. Και γεννιέται το ερώτηµα: Με τι καθηγητές,
µε τι υποδοµές, τι αίθουσες, τι εργαστήρια, µε ποιες γραµµατείες
και προσωπικό θα στηριχθεί η υποτιθέµενη πανεπιστηµιοποίηση;
Χωρίς αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης; Χωρίς προκήρυξη
θέσεων διδασκόντων; 

Και µην µας πείτε για τις θέσεις ΔΕΠ που έχετε εξαγγείλει.
Εδώ υπάρχουν πάρα πολλά τµήµατα που τα τελευταία χρόνια
έχουν χάσει έως και εκατό διδάσκοντες, λόγω συνταξιοδότησης.
Άρα οι θέσεις αυτές, τη στιγµή µάλιστα που δηµιουργούνται
τόσα νέα τµήµατα και θέλετε να τα βαπτίσετε και πανεπιστη-
µιακά, είναι κυριολεκτικά σταγόνα στον ωκεανό. 

Και ποιος σας είπε ότι η ίδρυση ενός πανεπιστηµιακού τµήµα-
τος δεν πρέπει να συνοδεύεται από ίδρυση εστιών, λεσχών,
δοµών φοιτητικής µέριµνας που έχουν να κάνουν και µε τον πο-
λιτισµό και µε την ψυχαγωγία και την άθληση των φοιτητών. Δη-
λαδή, θα τα θεωρήσουµε σήµερα όλα αυτά πολυτέλειες; Δεν
είναι καθόλου πολυτέλεια για τη λαϊκή οικογένεια να ξέρει ότι
δεν χρειάζεται να βάλει πάλι συνεχώς βαθιά το χέρι στην τσέπη
για να σπουδάσει τα παιδιά της, να πληρώσει νοίκι, σίτιση και
τόσα άλλα. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ σε ένα γενικότερο ζήτηµα αντίληψης,
µε το οποίο προσπαθεί η Κυβέρνησή σας να βγάλει λάδι και να
προωθήσει επίσης την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το λέει
ο Πρωθυπουργός, ο κύριος Υπουργός, το λένε οι Υφυπουργοί
και πάει αυτή η «καραµέλα» από στόµα σε στόµα. Λέει, για πα-
ράδειγµα, ο κύριος Πρωθυπουργός στη Βουλή στις 23 Νοεµ-
βρίου του 2018: «Η γνώση είναι αυταξία, ανεξαρτήτως του αν
αυτός που θα πάρει ένα δίπλωµα από το πανεπιστήµιο θα έχει
τη δυνατότητα να βρει µετά εργασία, γιατί αυτό είναι µία άλλη
ιστορία. Αυτό, όµως, είναι ένα ζήτηµα που αφορά την αγορά».

Είστε απαράδεκτοι. Ουσιαστικά λέτε στους νέους να βάλουν
τα πτυχία τους σε κορνίζα, να παραιτηθούν από την απαίτηση να
δουλεύουν στο αντικείµενο που σπούδασαν. Μεγαλύτερη προ-
σφορά στους µεγαλοεργοδότες, που ζητούν µειωµένες απαιτή-
σεις από τους νέους και τις νέες, δεν υπάρχει. 

Αλλά για να είµαστε και δίκαιοι µαζί σας, εδώ ο δήθεν ακαδη-
µαϊσµός πάει χέρι-χέρι µε την αγορά που χορεύει στο ρυθµό που
παίζετε εσείς και η Κυβέρνησή σας. Προφανώς γι’ αυτό παίρνετε
πρακτικά µέτρα για την αποσύνδεση του πτυχίου από το επάγ-
γελµα, από διάθεση εναντίωσης στην αγορά και στους εργοδό-
τες. Σαν δεν ντρεπόµαστε! Γιατί τέτοια µέτρα παίρνετε. Το
είδαµε και στον απαράδεκτο νόµο που ψηφίσατε για τον διορι-
σµό των εκπαιδευτικών, που οδηγεί σε µία ανταγωνιστική διαδι-
κασία απόκτησης προσόντων, αφού τα πτυχία δεν δίνουν
πρόσβαση στο επάγγελµα ανάµεσα στους αποφοίτους. 

Λοιπόν, σας το λέµε ξεκάθαρα και το λέµε δυνατά να το ακού-
σετε, µήπως η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ στα πανεπιστήµια, του 2%
των τελευταίων εκλογών, δεν σας το έχει πει: Οι νέοι δεν σπου-
δάζουν γενικά για να γίνουν επιστήµονες, αλλά εργαζόµενοι επι-

στήµονες. Εµείς, επιπλέον, λέµε: Για να συµβάλουν σε αυτό που
έγραφε και ο Μπρεχτ, «στην ελάφρυνση του µόχθου της ανθρώ-
πινης ύπαρξης». Δεν ξεπαραδιάστηκαν οι γονείς τους, για να τους
βλέπουν να φεύγουν στα ξένα, να είναι άνεργοι ή να κάνουν δου-
λειές του ποδαριού, άσχετες µε αυτές που σπούδασαν. 

Γι’ αυτό λέµε ότι σήµερα και όχι για κάποιο απώτερο µέλλον,
είναι σύγχρονη ανάγκη να µπορούν οι απόφοιτοι, οι σηµερινοί επι-
στήµονες, µε το πτυχίο τους να εργάζονται στο αντικείµενο που
σπούδασαν. Και γι’ αυτόν τον λόγο παλεύουµε σήµερα, για να µην
προστεθούν νέα και να ανατραπούν, επίσης, τα υπάρχοντα εµπό-
δια µε τις διάφορου τύπου πιστοποιήσεις, που αλυσιδωτά και δια-
χρονικά υλοποιούν οι Κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ πριν, του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε αποδειχθεί ο καλύτερος µαθητής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, άξιος συνεχιστής των πιο λαµπρών πα-
ρακαταθηκών που άφησαν όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ στον χώρο της ανώτατης εκπαί-
δευσης. 

Τι ζητάει το κεφάλαιο; Απλά πράγµατα: µία µεγάλη δεξαµενή
αποφοίτων, µε τους µισθούς να συµπιέζονται όλο και προς τα
κάτω. Αυτό είναι και το βασικό νόηµα των συγχωνεύσεων, ανά-
µεσα στα άλλα. Αυτό καταφέρνει η Κυβέρνησή σας και µε τις συγ-
χωνεύσεις που συζητάµε σήµερα. Μεγαλώνει η κατηγοριοποίηση
των ιδρυµάτων, των πτυχίων, των αποφοίτων, µε πιο χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα τις διαφορετικές σχολές για το ίδιο αντικείµενο,
µε διαφορετική µάλιστα διάρκεια και πρόγραµµα σπουδών. 

Θέλετε ακόµα να µιλήσουµε για δίδακτρα; Επί ΣΥΡΙΖΑ εγκρίθη-
καν και λειτουργούν τα περισσότερα µεταπτυχιακά µε δίδακτρα
που είχαµε ποτέ στα ελληνικά πανεπιστήµια. Με τόσα νέα τµήµατα
που συγκροτούνται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι προφα-
νές ότι το «ξεζούµισµα» των φοιτητών για να συνεχίσουν σε µετα-
πτυχιακές σπουδές, µπας και συµπληρώσουν το βιογραφικό τους
και βρουν πρόσκαιρα µια θέση στον σκοτεινιασµένα ήλιο της αγο-
ράς εργασίας, θα φτάσει σε πρωτόγνωρα επίπεδα. 

Αλλά εδώ η Κυβέρνηση έχει βάλει πλέον στα γεµάτα στην
ατζέντα και τα προπτυχιακά µε δίδακτρα. Επί ΣΥΡΙΖΑ θεσπίζονται
τα πρώτα τέτοια προγράµµατα σε ελληνικά πανεπιστήµια. Και τολ-
µάτε να καµώνεστε για τους δήθεν υπερασπιστές του άρθρου 16.
Τροµάρα σας! Πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα από το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο δύσκολα θα µπορούσαµε να βρούµε. 

Στο Διεθνές Πανεπιστήµιο προβλέπεται να λειτουργούν προ-
γράµµατα πρώτου κύκλου σπουδών απευθυνόµενα σε Έλληνες
και ξένους φοιτητές, το κόστος των οποίων θα επωµίζονται οι ίδιοι. 

Θέλετε, τέλος, να πιάσουµε και το θέµα της επαγγελµατικής
ισοτίµησης των τίτλων των πάσης φύσεως κολεγίων µε τα πτυχία
των ελληνικών πανεπιστηµίων; Το είπε και ο εκπρόσωπος των ιδιω-
τικών κολεγίων στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Το νοµο-
σχέδιο, είπε, είναι σε σωστή κατεύθυνση. Κι αυτός ξέρει, όπως και
τα φροντιστήρια βέβαια. 

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ο ΣΥΡΙΖΑ επιταχύνει τις διαδι-
κασίες αναγνώρισης των τίτλων που προσφέρουν τα τριετών
σπουδών ιδιωτικά κολλέγια, σφραγίζοντας έτσι τη δηµιουργία
ακόµα περισσότερων κατηγοριών πτυχίων και αποφοίτων, έτσι
που τελικά υποβαθµίζονται τα δικαιώµατα και οι προοπτικές όλων. 

Με την επιτάχυνση των διαδικασιών εφαρµογής της συγκεκρι-
µένης οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης γίνεται ακόµα ένα βήµα
για την αναγνώριση και νοµιµοποίηση της ιδιωτικής εκπαίδευσης,
ακόµα ένα βήµα για την κατάργηση του άρθρου 16 στην πράξη. 

Και δεν φτάνουν όλα αυτά, προχωρήσατε µάλιστα στην πρό-
σθεση ενός απαράδεκτου άρθρου στο νοµοσχέδιο, µε το οποίο
ανοίγετε τον δρόµο για να στηθούν προκάτ µε τετράχρονα, µε
πεντάχρονα παιδιά σε γυµνάσια και λύκεια. Είστε απαράδεκτοι!
Πάρτε πίσω τη διάταξη αυτή εδώ και τώρα. Κι αν θέλετε να µιλάτε
για ουσιαστική ένταξη των νηπίων και των προνηπίων στις δοµές
προσχολικής αγωγής, πάρτε συγκεκριµένα µέτρα. 

Η Κυβέρνηση µπορεί να βρει χρήµατα από τα εκατοµµύρια
που χαρίζει στους επιχειρηµατικούς οµίλους και από τα δισεκα-
τοµµύρια που πληρώνει ο λαός µας κάθε χρόνο για τις αµυντικές
δαπάνες, όχι της Ελλάδας, αλλά για τις επιθετικές ενέργειες του
ΝΑΤΟ. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το ΚΚΕ σήµερα θα κατα-
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ψηφίσει το σύνολο του νοµοσχεδίου για όλους τους λόγους που
προαναφέραµε και σήµερα αυτή τη στιγµή εγώ και οι Βουλευτές
που µίλησαν και θα µιλήσουν. Αυτή µας η στάση εκφράζει τη συν-
τριπτική πλειοψηφία των µαθητών, των φοιτητών, των γονιών,
των εκπαιδευτικών, συνολικά του λαού και της νεολαίας, που δια-
µαρτύρονται ενάντια σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Οι νέοι άνθρωποι, όλοι όσοι έχουν κινητοποιηθεί φέτος, ξέ-
ρουν πολύ καλά πως το ΚΚΕ στάθηκε δίπλα τους, ενίσχυσε µε
όποιον τρόπο µπορούσε το δίκαιο αγώνα που δίνουν. Η νεολαία,
που την αποκλείετε από τη γνώση, γιατί θέλετε να την αποκλεί-
σετε από µία ζωή µε δικαιώµατα, µπορεί να αλλάξει τη ζωή της.
Μαζί µε τον λαό µπορεί να κάνει τη διαφορά για να χτίσουµε έναν
κόσµο πραγµατικά ελεύθερο, ανοιχτό, γεµάτο ελπίδα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να κάνω κάποιες διευκρινί-
σεις, όχι προφανώς πολιτική αντιπαράθεση.

Όταν ήρθαν στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων οι φο-
ρείς, δύο εκπρόσωποι, οι εκπρόσωποι των φροντιστηρίων και οι
εκπρόσωποι των ιδιωτικών κολεγίων, ήταν λαύρα ενάντιοι στο νο-
µοσχέδιο. 

Δεν ξέρω αν το θυµάστε, κύριε Δελή, επειδή ήσασταν σε όλη
τη διάρκεια.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν είναι έτσι και το ξέρετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Πώς δεν είναι έτσι; Ήταν υπέρ;
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δείτε το στα Πρακτικά.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δείτε τα Πρακτικά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Μα, ακριβώς υπάρχουν στα Πρακτικά.
Θέλετε να πείτε ότι ήταν υπέρ; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα σας τα δώσω, κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Το φροντιστήριο –θυµάστε- πήρε µία,
µία κάθε φράση, κάθε άρθρο για να πει ότι αυτό είναι λάθος και
καλύτερα να συνεχίσουµε ως έχουν.

Δεν βολεύουν οι τόσες µεγάλες παραποιήσεις. Εγώ δεν λέω,
επειδή οι ιδιόκτητες των φροντιστηρίων ήταν αντίθετοι, ότι αυτό
που κάνουµε είναι εκπληκτικό και ιδανικό. Όµως, τουλάχιστον να
µην παραπλανούµε τον ελληνικό λαό λέγοντας αυτά που ειπώ-
θηκαν. Το ίδιο ισχύει και τα ιδιωτικά κολλέγια.

Τώρα ως προς τα µεταπτυχιακά, κρατήστε, σας παρακαλώ, τα
νούµερα. Όσον αφορά τα µεταπτυχιακά που έγιναν µετά τον
νόµο που ψηφίστηκε τον Αύγουστο του 2017 και που η Νέα Δη-
µοκρατία θεωρούσε ότι τινάζεται όλο το σύστηµα στον αέρα,
έχει αυξηθεί ο αριθµός των δωρεάν µεταπτυχιακών. Σε σχέση µε
αυτά που ήταν, αυξήθηκε κατά 25%. Επίσης, το 30% των φοιτη-
τών όλων των µεταπτυχιακών δεν πληρώνει δίδακτρα. Αυτό έγινε
επί ηµερών µας, λοιπόν, για να ξέρουµε λίγο τι λέµε.

Κοιτάξτε µην παραπλανούµε ότι υπάρχουν δίδακτρα σε προ-
πτυχιακά, εκτός αν θέλετε να µην πληρώνουν δίδακτρα και όσοι
έρχονται από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί για το ένα
τµήµα, που είναι στο Πανεπιστήµιο Αθηνών στη Φιλοσοφική, το
αγγλόφωνο, και αυτό του Διεθνούς Πανεπιστηµίου λέει ότι τα
άτοµα που έρχονται εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πληρώνουν
τέλη εγγραφής.

Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, πραγµατικά µου κάνει τροµερή
εντύπωση η τόσο µεγάλη έµφαση να θέλετε να προσαρµοστούν
τα πανεπιστήµια στην αγορά εργασίας. Εγώ δεν το περίµενα από
εσάς. Το περίµενα από αλλού, αλλά βλέπετε ήρθε από εσάς
αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ε, καλά, εδώ γελάµε τώρα!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Εδώ γελάµε. Βεβαίως, να γελάµε και
όσο θέλετε να γελάτε, αλλά αυτό εγώ άκουσα, να προσαρµο-
στούν τα πανεπιστήµια στην αγορά εργασίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Να έχουν δουλειά!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ  (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ως προς αυτά που είπατε για τα νήπια
και τα προνήπια, είναι σαφές γιατί καταψηφίσατε την υποχρεω-
τική δίχρονη προσχολική εκπαίδευση. Είναι προφανές ότι δεν τη
θέλετε. Δεν τη θέλετε, διότι δεν θεωρείτε ότι πρέπει να έχουµε
υποχρεωτικά δίχρονα νηπιαγωγεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Ανδρέας Ριζού-
λης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν το λέω, βέβαια, επειδή άκουσα προηγουµένως τον Γενικό

Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, αλλά αυτό το γενικό
–συγγνώµη που συµπληρώνω τώρα και τον Υπουργό- για το τι
παιδεία και εκπαίδευση θέλουµε, αν κάποιος δει στα Πρακτικά
τον πρύτανη της Ένωσης των Πρυτάνεων, θα δει ότι είπε αυτό
ακριβώς. Είπε για την παιδεία την οποία θέλουµε, είπε τι θέλουµε
για τον νέο, αλλά και διάφορα πράγµατα όµορφα και ωραία και
κλείνοντας στο τέλος είπε ότι περιµένει πότε θα πέσει αυτή η Κυ-
βέρνηση για να µην εφαρµοστεί η αλλαγή στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. Ακριβώς αυτά είπε. Δεν ξέρω αν ήταν ΚΚΕ, διότι
διάβασα, πραγµατικά, αυτό το κοµµάτι. Μετά, βέβαια, άλλον
έδειξε για να κυβερνήσει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Άστο, το έχασες!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Δεν πειράζει. Κοίταξέ το για να το δεις.
Ο πρόεδρος των πρυτάνεων, τον οποίον εµείς δεν καλέσαµε,

αλλά ήρθε αυτόκλητος και δεχθήκαµε και µοµφή γι’ αυτό, ερω-
τήθηκε για δύο πράγµατα. Κατ’ αρχάς, ρωτήθηκε για το ποιον
εκπροσωπεί για όλα αυτά που είπε για το νοµοσχέδιο και είπε ότι
εκπροσωπεί τον εαυτό του και, δεύτερον, όταν  ρωτήθηκε γιατί
δεν παίρνουν τα πανεπιστήµια όλους εκείνους τους καθηγητές
οι οποίοι υπάρχουν σε προσφορά από το κράτος και από το
Υπουργείο στα πανεπιστήµια και δεν απορροφούνται, ούτε γι’
αυτό απάντησε. Στο µόνο που απάντησε είναι ότι περιµένει να
πέσει αυτή η Κυβέρνηση.

Αυτό που θέλω να πω εδώ και θα είναι ίσως λίγο µεγάλοσχηµο
λέγοντάς το, αλλά θα το εξηγήσω, είναι ότι στην εφαρµογή
αυτού του νοµοσχεδίου και στη συζήτησή του έχουµε αυτό το
κλασικό που λέµε, την αντιπαράθεση µεταξύ προόδου και συν-
τήρησης. Το λέω µεγαλόσχηµο, αλλά θα συµπληρώσω σε αυτό
ότι δεν έχει χρώµα. Εδώ είναι το περίεργο. Δεν έχει χρώµα.

Όλοι µάς λένε να το πάρουµε πίσω. Ο καθένας για τους λό-
γους του, αλλά κανείς δεν βλέπει κάτι καλό σε αυτό. Σε κάθε και-
νούργιο, ανεξάρτητα αν θέλει να λύσει ή λύνει προβλήµατα,
εµφανίζονται αντιστάσεις ενός κατεστηµένου. Και µπορεί να είναι
πολιτικό, µπορεί να είναι ακαδηµαϊκό -στην περίπτωσή µας είναι
και ακαδηµαϊκό-, όχι µόνο από τον φόβο του νέου και της καινο-
τοµίας, αλλά και από σκοπιµότητες.

Και τι γίνεται; Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Ότι επιλέγεται το
παλιό, το προβληµατικό, αυτό που δηµιουργεί προβλήµατα.
Αυτές οι αντιστάσεις οδηγούν εκεί. Και το λέµε, βέβαια, και φω-
ναχτά.

Η µόνη που µπορεί να φέρει αντίρρηση εδώ πέρα είναι η Νέα
Δηµοκρατία, που µπορεί να πει: Για σιγά, ρε παιδιά, εµείς είµαστε
προοδευτικοί και είµαστε προοδευτικοί, διότι, κατ’ αρχάς, εµείς
είµαστε υπέρ της ιδιωτικής εκπαίδευσης και της δυνατότητας
του οποιουδήποτε να επιλέγει ιδιωτική ή δηµόσια εκπαίδευση και
της λογικής, βέβαια, ότι στο τέλος ο ανταγωνισµός της αγοράς
θα καθορίσει ποιος θα µείνει και ποιος θα φύγει. Και εδώ έρχεται
η σκοπιµότητα. Αρνούνται την ανάπτυξη της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης. Όχι στη Νοµική, γιατί δεν θα έχουν δουλειά οι δικηγόροι.
Όµως, αν το ιδιωτικό πανεπιστήµιο θέλει νοµικές σχολές, δεν
µας ενδιαφέρει. Αυτό έχει να κάνει µε την αγορά, να πάει να πλη-
ρώσει ο κόσµος και να παίρνει πτυχία δικηγόρων. Μην τυχόν και
αναπτυχθεί το δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Και επειδή εδώ είναι ξεκάθαρη η σοβαρή δουλειά που γίνεται
µε το Διεθνές Πανεπιστήµιο, δεν έχουµε καµµία τοποθέτηση από
τη Νέα Δηµοκρατία, από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για το
Διεθνές Πανεπιστήµιο. Δηλαδή, αυτή η  ανάπτυξη που γίνεται µε
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νέα τµήµατα, µε προσέγγιση παιδιών και από την Ελλάδα και κυ-
ρίως από το εξωτερικό, είναι σε καλή κατεύθυνση; Δεν ακούσαµε
καµµία τοποθέτηση σε αυτό.

Ακούσαµε, όµως, ότι θα υπάρχουν προβλήµατα πλέον µε την
πανεπιστηµιοποίηση σχολών και ειδικά του Πολυτεχνείου, γιατί
θα βγαίνουν πάρα πολλοί µηχανικοί –έχει ειπωθεί αυτό και από
τη Νέα Δηµοκρατία και από άλλους- και θα δηµιουργηθούν πα-
ραπάνω προβλήµατα.

Γι’ αυτό το πράγµα, για το ότι κρύβουµε τα ΤΕΙ, τα οποία από
το 1993 τα κάναµε Ανώτατα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
και έχουµε βγάλει δεκάδες χιλιάδες -δεν ξέρω πόσος είναι ο
αριθµός- ανθρώπων από τα ΤΕΙ -µηχανικούς, τεχνολόγους άλλων
επιστηµών-, οι οποίοι στερούνται επαγγελµατικών δικαιωµάτων,
έχουν προβλήµατα στην αγορά εργασίας, προέρχονται από σχο-
λές οι οποίες δεν έχουν κανένα επαγγελµατικό δικαίωµα, εδώ
δεν γίνεται κουβέντα. Απλά, λέµε ότι εµείς θα το λύσουµε, όταν
θα έρθουµε. Από το 1993, από το 2001, από το 2018 θέλαµε τα
ΤΕΙ να παράγουν -για να βολεύουµε κάποιους- επιστήµονες οι
οποίοι δεν θα έχουν επαγγελµατικό δικαίωµα, δεν θα έχουν ερ-
γασιακό δικαίωµα.

Σε αυτό που είπα για την πρόοδο και τη συντήρηση, θα επα-
ναλάβω τα λόγια του Συµβουλίου, αλλά και του Προέδρου του
Παιδαγωγικού Τµήµατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης Πανεπιστηµίου
Πατρών, που έβγαλε µια ανακοίνωση, η οποία λέει ότι συχνά η
δύναµη της αδράνειας υπονοµεύει τις τολµηρές και καινοτόµες
προτάσεις. Τελικά είναι η ίδια ιστορία που δικαιώνει ή καταδικά-
ζει τέτοιες επιλογές.

Δεν έχουµε καταλάβει τι θα φέρει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
όταν θα το καταργήσει αυτό. Δεν το έχουµε καταλάβει. Μόνο
από τον κ. Μαυρωτά άκουσα κάποιες προτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είµαι εντάξει στον χρόνο µου.
Τελειώνοντας εδώ θα πω ότι έχετε ένα µεγάλο πάθος και µια

ισχυρή θέληση µε τις καταργήσεις. Θα καταργήσουµε αυτό το
νοµοσχέδιο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση και όλες τις άλλες
διατάξεις που έρχονται µε το νοµοσχέδιο. 

Πρόσφατα, για να βγούµε και λίγο εκτός του νοµοσχεδίου, εί-
πατε ότι θα καταργήσετε τα πάντα, όσα νοµοθετεί αυτή η Κυβέρ-
νηση. Όµως το πάτε και παρακάτω. Θα καταργήσετε τα δώρα
και προσφάτως, χθες, ο παλιός Πρόεδρος της ΟΝΝΕΔ και νυν
ευρωβουλευτής είπε ότι θα καταργήσει και το επίδοµα ανεργίας.
Καταργούνται όλα.

Κύριε Υπουργέ, εγώ µε τον κ. Σπαρτινό και την κ. Αναγνωστο-
πούλου έχουµε καταθέσει µια τροπολογία για τη σχολή στο Αίγιο
και µία άλλη, η οποία αφορά το Κέντρο Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης, και θέλω να τη δείτε θετικά.

Επίσης, επειδή θα τα καταργήσετε όλα όταν θα βγείτε στις
επόµενες εκλογές, θα ήθελα να ευχηθώ Καλό Πάσχα και να
στείλω και χαιρετίσµατα από τον ΣΥΡΙΖΑ και από τη συγκέν-
τρωσή µας προχθές στην Πάτρα. Και σχετικά µε το αν θα πάρετε
την κυβέρνηση, αυτό θα το δούµε πολύ καλά στις εκλογές που
θα έρθουν τον Σεπτέµβριο.

Εύχοµαι καλές γιορτές σε όλους και βλέπουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ριζούλη. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε τώρα να µας πείτε ποιες τροπολογίες
κάνετε δεκτές, για να µπορούµε να προσανατολιστούµε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Υπάρχουν οι υπουργικές τροπολογίες
και από άλλα Υπουργεία. Θα διαβάζω τον γενικό αριθµό και τον
ειδικό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και από άλλα Υπουργεία;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ναι, µιλάω για αυτές για τις οποίες
ήρθαν εδώ οι συνάδελφοι να τις παρουσίασαν. 

Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2127 και ειδικό 236 που
έχει σχέση µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2128 και ειδικό 237 και
αφορά αυτό που ανέλυσε ο κ. Χαρίτσης. Είναι επίσης οι τροπο-
λογίες µε γενικό αριθµό 2129 και ειδικό 238, µε γενικό αριθµό
2131και ειδικό 240,  µε γενικό αριθµό 2133 και ειδικό 242, µε γε-
νικό αριθµό 2134 και ειδικό 243 και µε γενικό αριθµό 2139 και ει-
δικό 248. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Αυτές γίνονται δεκτές;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Αυτές γίνονται δεκτές. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι υπουργικές άλλων Υπουργείων; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ναι, είναι άλλων Υπουργείων. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ήταν που δεν θα δεχόσασταν άλλες

υπουργικές, κύριε Υπουργέ. Εσείς το λέγατε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Δεν είπα εγώ τίποτα τέτοιο. Δεν κατα-
λαβαίνω ποιο ακριβώς είναι το πρόβληµα.

Να σας πω κάτι, όµως; Δεν γίνεται για καθετί που λέµε και για
καθετί που διευκρινίζουµε να διακοπτόµαστε. Έλεος! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πρώτη φορά γίνεται αυτό;  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Υπάρχει µία τροπολογία -αυτές είναι
οι βουλευτικές τροπολογίες- σχετικά µε την προσθήκη των διευ-
θυντών πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και την απόσπασή τους σε
κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Αυτό έχει γίνει µε νοµοτε-
χνική βελτίωση και άρα δεν έχει νόηµα να την κάνω δεκτή. 

Η δεύτερη είναι σχετικά µε τη βιοµηχανική κάνναβη του κ. Πα-
παδόπουλου και του κ. Καµατερού. Αυτή γίνεται δεκτή.

Όσον αφορά την τροπολογία της κ. Τζάκρη και του κ. Σηφάκη
για το Τµήµα Μουσειολογίας στο Διεθνές Πανεπιστήµιο, γίνεται
δεκτή.

Η τροπολογία της κ. Βαγιωνάκη, του κ. Βαρδάκη και του κ. Δα-
νέλλη για την ενίσχυση των πληµµυροπαθών στην Περιφέρεια
Κρήτης γίνεται δεκτή. 

Υπάρχει µία τροπολογία από τον κ. Δελή, τον κ. Παφίλη, τον κ.
Γκιόκα, τον κ. Καραθανασόπουλο, τον κ. Συντυχάκη και τον κ.
Τάσσο και έχει σχέση µε ρύθµιση για τις πανελλαδικές εξετάσεις.
Το είπε πριν λίγο και ο Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ.

Εγώ πραγµατικά αδυνατώ να καταλάβω το περιεχόµενο αυτής
της τροπολογίας. Καταλαβαίνω σωστά ότι η τροπολογία λέει πως
πρέπει να δίνουν όλοι όσες φορές θέλουν και να κρατούν κάθε
φορά οποίο µάθηµα θεωρούν ότι τους ευνοεί; Αν είναι αυτή η
τροπολογία, είναι αδιανόητη τροπολογία, δεν µπορώ να την κα-
ταλάβω δηλαδή, εκτός αν δεν αυτή. Με αυτή της τη µορφή, πάν-
τως, που δίνει σαφέστατα αυτή την εντύπωση που σας λέω, δεν
µπορεί να γίνει αποδεκτή.

Τώρα, όσον αφορά τη ρύθµιση για τους φοιτητές και αποφοί-
τους τµηµάτων που συγχωνεύονται, απορροφώνται, καταργούν-
ται µε το παρόν νοµοσχέδιο, πάλι από τον κ. Δελή…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να
µας λέτε αριθµούς; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε πάρα πολύ, έχετε από-
λυτο δίκιο. Να σας πω από την αρχή, ή…;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Αν µπορείτε, τουλάχιστον για τις βουλευ-
τικές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Βεβαίως. Γίνονται δεκτές οι εξής τρο-
πολογίες, η τροπολογία µε αριθµό 2111/224, η τροπολογία µε
αριθµό 2113/225 και η τροπολογία µε αριθµό 2115/226. Η τρο-
πολογία µε αριθµό 2118/227 είναι µη αποδεκτή. 

Και τώρα είµαστε στην τροπολογία µε αριθµό 2119/228 που
αφορά ρύθµιση για φοιτητές και αποφοίτους τµηµάτων που συγ-
χωνεύονται, απορροφώνται, καταργούνται µε το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Προφανώς αναφέρεστε στους προηγούµενους αποφοίτους,
αν δεν κάνω πάλι λάθος. Και πάλι δεν είναι καθόλου σαφής η
τροπολογία. Κυρίως δε εγώ δεν την κατανοώ και µετά από όλη
αυτή την ιστορία περί µικροκοµµατικών, περί του ότι όλα αυτά
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τα κάνουµε για ψηφοθηρικούς λόγους και τα λοιπά.  Με αυτή της
τη µορφή δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή.

Τώρα, όσον αφορά τις µετεγγραφές των φοιτητών και των
σπουδαστών -είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2120 και ει-
δικό 229- κοιτάξτε, υπάρχει ένα πολύ σοβαρό θέµα µε τις µετεγ-
γραφές. Ξέρω ότι σε αυτό το πράγµα διαφωνούµε. Εσείς
θεωρείτε ότι θα πρέπει όσοι κάνουν αίτηση να µετεγγράφονται.
Αυτό δεν µπορεί να γίνει.

Εκείνο που µπορεί να γίνει είναι όλα τα κόµµατα να συνεννοη-
θούµε για το ποιοι είναι οι κανόνες των µετεγγραφών και κυρίως
να συνεννοηθούµε για το θέµα των παιδιών µε εξαιρετικά σο-
βαρά προβλήµατα υγείας, τα οποία πάρα πολλές φορές λόγω
της διαδικασίας και της γραφειοκρατίας ταλαιπωρούνται.

Πέρυσι ξεπεράσαµε ποσοστιαία και σε απόλυτο αριθµό τον
αριθµό µετεγγραφών. Πολλές φορές είναι σε βάρος άλλων τµη-
µάτων. Δεν βοηθάει ακαδηµαϊκά πάρα πολλές φορές. Προχωρή-
σαµε στο να µπορούν τα αδέρφια να σπουδάζουν µαζί και άρα
να µην είναι υποχρεωµένοι οι γονείς να έχουν τα παιδιά τους σε
δύο διαφορετικά µέρη, αλλά δεν µπορεί όποιος κάνει αίτηση να
µετεγγράφεται.

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις για τις µετατάξεις των σχολικών
φυλάκων της κ. Θελερίτη, του κ. Θηβαίου, της κ. Κοζοµπόλη, του
κ. Μορφίδη, του κ. Πρατσόλη, του κ. Σκουρλέτη και του κ. Στέ-
φου γίνεται αποδεκτή. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2121
και ειδικό 230.

Η τροπολογία µε αριθµό 2122/231, που αφορά την καταβολή
προστίµου για τις αυθαίρετες κατασκευές εντός χερσαίας ζώνης
λιµένα, γίνεται δεκτή. 

Ο κ. Ριζούλης και ο κ. Σπαρτινός καταθέτουν µία τροπολογία
που αφορά το εξής, να είναι στο Αίγιο το κέντρο, η έδρα των κέν-
τρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης που θα συντονίζουν τα διετή
προγράµµατα σπουδών. Αυτή γίνεται αποδεκτή ως προς την
πρόταση, αλλά αυτή η πρόταση πρέπει να πάει στη Σύγκλητο του
Πανεπιστηµίου Πατρών, για να µπορέσει να αποφασιστεί. Προ-
φανώς θα πάει µε θετική δική µας εισήγηση.

Το ίδιο ισχύει πάλι και για την τροπολογία από τον κ. Ριζούλη
και τον κ. Σπαρτινό για το θέµα της οπτικής και οπτοµετρίας που
είναι στο Αίγιο. Αυτό το τµήµα θα έχει µία ιδιαίτερη συνεργασία
µε το Τµήµα Επιστήµης των Υλικών και προφανώς, µέχρι αυτά
τα παιδιά να ολοκληρώσουν την παρούσα φάση των σπουδών
τους θα είναι στο Αίγιο.

Το ίδιο ισχύει και µε την τροπολογία µε αριθµό 2125/234. Είναι
η πρόταση ίδρυσης Ινστιτούτων Αµπελουργίας και Οίνου και Με-
λισσοκοµίας στο Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου από την κ. Θελε-
ρίτη, τον κ. Γκιόλα, τον κ. Τσόγκα και τον κ. Ψυχογιό. Αυτή πάλι
γίνεται δεκτή επί της ουσίας, αλλά δεν µπορούµε εµείς να νοµο-
θετήσουµε, αν δεν υπάρχει απόφαση της Συγκλήτου. Το Πανε-
πιστήµιο Πελοποννήσου έχει υποσχεθεί να µας στείλει τα
ερευνητικά ινστιτούτα που προτείνει και άρα, θα ζητήσουµε να
είναι και αυτό ένα από αυτά.

Υπάρχει µία πρόταση, µία τροπολογία, η τροπολογία µε
αριθµό 2126/235 για την εγγραφή αποφοίτων των Τµηµάτων Φυ-
σικοθεραπείας των ΑΕΙ ως µελών του Πανελλήνιου Συλλόγου Φυ-
σικοθεραπευτών. Προφανώς γίνεται αποδεκτή.

Η τροπολογία του κ. Παρασκευόπουλου και του κ. Κουράκη µε
αριθµό 2130/239 γίνεται δεκτή. Αφορά το να δίνει το Ίδρυµα Με-
λετών Χερσονήσου του Αίµου πιστοποιητικά γλωσσοµάθειας δια-
φόρων γλωσσών, ανεξάρτητα του αν σε κάποιες από αυτές τις
γλώσσες το πιστοποιητικό µπορεί κανείς να το πάρει από αλλού.
Προφανώς πρέπει και το ΙΜΧΑ να δίνει τέτοιες πιστοποιήσεις. 

Ο κ. Στέφος, η κ. Θελερίτη, ο κ. Ριζούλης…
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, η τροπο-

λογία µε ειδικό 239 γίνεται δεκτή; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Γίνεται δεκτή, προφανώς. 
Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Στέφου, της κυρίας Θελε-

ρίτη, του κ. Ριζούλη για την ψηφοφορία των εφορευτικών επιτρο-
πών, γίνεται δεκτή. 

Η µοριοδότηση των υποψηφίων των πανελλαδικών εξετάσεων
για το 2019 από τη Ζάκυνθο λόγω σεισµών του κ. Κοντονή γίνεται
δεκτή. 

Η τροπολογία µε αριθµό 2135/244 γίνεται δεκτή. 
Η τροπολογία µε αριθµό 2136/245 από την κ. Γεωργοπούλου-

Σαλτάρη και τον κ. Μπαλαούρα για την ίδρυση ινστιτούτων πάλι
στην Περιφέρεια της Ηλείας, στην Αµαλιάδα, δεν γίνεται δεκτή.
Στην προκειµένη περίπτωση το σηµαντικό είναι πάλι ότι θα το
στείλουµε στο Πανεπιστήµιο Πατρών.

Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Μηταφίδη και του κ.
Ακριώτη, να σηµειώσω ότι υπήρχε ένα κενό στον νόµο για τα κο-
ρίτσια που είχαν διακριθεί σε Μαθηµατικές Ολυµπιάδες, για να
µπορούν να έχουν µία ευνοϊκή είσοδο στα πανεπιστήµια. Ενώ
προβλεπόταν για τα βαλκανικά, δεν προβλέπονταν για τα ευρω-
παϊκά. Το προβλέπουµε µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό
2137 και ειδικό 246. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2138 και ειδικό 247 έχει σχέση
µε τους αµετάθετους, ένας µικρός αριθµός από τους οποίους
είχε µείνει έξω. Θεωρούµε ότι και αυτοί µπορούν να ενταχθούν
στη διάταξη που είχαµε ήδη ψηφίσει.

Η ένταξη των πυροσβεστών στον πίνακα επιλαχόντων επιτυ-
χόντων µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2140 και ειδικό 249
και από την κ. Κοζοµπόλη και τον κ. Σαρίδη γίνεται αποδεκτή.

Η ίδρυση στο Άργος το 2021 ενός Τµήµατος Αγροτικής Οικο-
νοµίας µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2141 και ειδικό 250
από τον κ. Γκιόλα γίνεται αποδεκτή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τώρα που γυρίζει, κύριε
Υπουργέ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ. Λίγη σοβαρότητα. Θα
σας παρακαλούσα λίγη σοβαρότητα. Εντάξει; Έχετε κάθε δι-
καίωµα να µιλήσετε από το Βήµα, αλλά αυτό από κάτω, ο τρόπος
είναι απαράδεκτος, θα µου επιτρέψετε. «Όσο γυρίζει», «τώρα
που γυρίζει» δεν πρέπει να λέγονται εδώ. Έχετε επιχειρήµατα; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Έχουµε και θα τα πούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Αν έχετε, εδώ είναι το Βήµα. Έχετε
κάθε δικαίωµα να τα πείτε, αλλά όχι «τώρα που γυρίζει». Στοιχει-
ώδης σοβαρότητα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τώρα που στριφογυρίζει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ µην το χειροτερεύετε.
Υπάρχει µία πρόταση για τη µεταφορά του Τµήµατος Αρχιτε-

κτονικής Τοπίου της Δράµας στο Κιλκίς. Αυτή απεσύρθη και άρα
εξ ορισµού δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, οι

υπηρεσίες της Βουλής παρακαλούν αν έχετε την καλοσύνη να
αναφέρετε συνοπτικά, µόνο µε τους αριθµούς, ποιες τροπολο-
γίες γίνονται δεκτές, γιατί σε ορισµένες τροπολογίες βουλευτι-
κές λέγατε «ναι, κατ’ αρχήν, αλλά θα πρέπει να εγκριθεί κα από
τη Σύγκλητο». Να επαναλάβουµε τα «ναι», χωρίς τις διευκρινί-
σεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Βεβαίως.

Στα «ναι» είναι οι τροπολογίες µε τους εξής ειδικούς: 224, 225,
226.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Είπατε «όχι» στην τροπολογία µε ειδικό
224.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είχε πει «ναι» στη
τροπολογία µε ειδικό 224.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Για τη βιοµηχανική κάνναβη. Το είχα
διευκρινίσει κιόλας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εποµένως, προχω-
ράµε καλά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Άρα λέω «ναι» στις τροπολογίες µε
τους εξής ειδικούς: 224, 225, 226, 230, 231, 234, 235, 239.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στην τροπολογία µε
ειδικό 234 είχαµε πει ότι είναι υπό αίρεση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Έχετε απόλυτο δίκιο. Είναι δικό µου
λάθος. Η 224 δεν γίνεται…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η 234.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ναι. Γίνονται δεκτές οι τροπολογίες
µε τους εξής ειδικούς: 235, 239,  241, 244, 246, 247, 249 και 250. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Η τροπολογία µε ειδικό 232;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Για τη 232 είπε

«όχι». Θέλει έγκριση από τη Σύγκλητο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ακριβώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, το έχω σηµει-

ώσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ακούω, κύριε

Δελή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μας ρώτησε ο κύριος Υπουργός και πρέπει

να απαντήσουµε
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Επί της διαδικασίας µου επιτρέπετε, κύριε

Πρόεδρε. Ένα λεπτό. Δεν θα µακρηγορήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δελή, να προ-

ηγηθεί η κ. Κεραµέως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κυρία Κε-

ραµέως, έχετε  τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία παράκληση: Επειδή

έχω µπροστά µου καµιά τριανταριά τροπολογίες υπουργικές και
βουλευτικές, µπορούµε να έχουµε µία κατάσταση αναλυτική µε
τους αριθµούς ποιες γίνονται δεκτές και ποιες δεν γίνονται δε-
κτές, για να µπορέσουµε και εµείς να κάνουµε τη δουλειά µας
και να ξέρουµε ακριβώς τι θα ψηφίσουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα ειδοποιήσουµε
να µας φέρουν πίνακα, για να σας τον µοιράσουµε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ο κύριος Υπουργός απορρίπτοντας και τις

τρεις τροπολογίες του ΚΚΕ, µε µία προσποιητή αφέλεια µας ρώ-
τησε τι εννοούµε όταν µιλάµε για την κατοχύρωση της βαθµολο-
γίας. Γνωρίζει βέβαια πάρα πολύ καλά τι σηµαίνει κατοχύρωση
της βαθµολογίας και απάντησε µάλιστα και ο ίδιος θεωρώντας
ότι είναι αδιανόητο αυτό.

Ε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αυτό το «αδιανόητο» λειτούργησε
για αρκετά χρόνια, µέχρι που το κατάργησε το ΠΑΣΟΚ µε τον
Αρσένη. Αυτό το «αδιανόητο», που λέτε εσείς, είναι αυτό που
βοηθάει ακριβώς τους φτωχούς µαθητές σιγά σιγά κρατώντας
τις βαθµολογίες τους να περάσουν στη σχολή που θέλουν και
αυτό έγινε.

Τέλος, µας προξενεί εντύπωση ότι µιλάει για το αδιανόητο
αυτής της δυνατότητας ο Υπουργός µιας Κυβέρνησης η οποία
µέχρι πριν από λίγο καιρό ευαγγελιζόταν και διαφήµιζε την ελεύ-
θερη πρόσβαση στα πανεπιστήµια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Για πόσα χρόνια, κύριε Δελή, ένας φοι-
τητής θα την κρατούσε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Για όσα χρειαστεί, κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Για όσα χρειαστεί. Μάλιστα. Ποτέ δεν
ίσχυε το «για όσο χρειαστεί», κύριε Δελή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατσιαντώνης,  για πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ακόµη µία φορά τα τελευ-

ταία χρόνια που µας κυβερνάτε, ερχόµαστε να συζητήσουµε για
ένα πολυνοµοσχέδιο χωρίς να είµαστε προετοιµασµένοι. Και δεν
είµαστε προετοιµασµένοι γιατί κυρίως εσείς, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, είστε τελείως απροετοίµαστοι. 

Το είπατε και εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι όντως, παρ’ όλο που
είχατε και λιβανίζατε για τα τελευταία δύο χρόνια τις σκέψεις σας
και τα γραπτά σας για την παιδεία µας, εντούτοις δεν τους ρω-
τήσατε και δεν τους ακούσατε όλους. Και σαν να µην έφτανε
αυτό, το τερµατίσατε το θέµα φέρνοντάς το νύχτα προς κατά-
θεση και προς ψήφιση µε εξπρές διαδικασία. 

Τώρα βέβαια θα µου πείτε: Ε, καλά, τα τελευταία τέσσερα χρό-
νια δεν µας είχατε συνηθίσει µε αυτήν την τακτική; Εννοείται. Και
σίγουρα δεν µας εκπλήσσετε. Μας εκπλήσσετε, όµως, µε το ότι
ούτε για το µέλλον της χώρας µας, για τα παιδιά µας δεν κάνατε
έστω µία εξαίρεση. Έτσι, είµαστε προ των πυλών να βιώσουµε
πάλι τις αρνητικές συνέπειες των αλλαγών που φέρνετε. Και θα
τις νιώσουν -να είστε σίγουροι- στο πετσί τους οι µαθητές, οι φοι-
τητές, οι γονείς τους και οι εκπαιδευτικοί, αφού µε όλα όσα φέρ-
νετε όχι µόνο δεν θα έχουµε αποτελέσµατα, αλλά θα «χάσουν τα
αυγά και τα πασχάλια» όλοι όσοι ασχολούνται µε την παιδεία,
αφού όλα όσα φέρνετε είναι στην κυριολεξία δουλειές του πο-
δαριού, όπως, για παράδειγµα, η κατάργηση των ανώτατων ιδρυ-
µάτων τεχνολογικού τοµέα και η κατάτµηση και συγχώνευσή
τους σε ανώτατα ιδρύµατα πανεπιστηµιακού τοµέα.

Τώρα πώς εσείς ξέρετε και εµείς δεν καταλαβαίνουµε γιατί ένα
ΤΕΙ να κλείσει και ένα άλλο να ανοίξει, τι να πω; Προσωπικά,
έχοντας ζήσει για αρκετά χρόνια στο εξωτερικό ως απόδηµος
Έλληνας και επειδή είχα ενταχθεί στο σύστηµα παιδείας των
Ηνωµένων Πολιτειών από πολύ µικρή ηλικία ήξερα ότι όσες σχο-
λές υπάρχουν εξυπηρετούν και κάποιον επαγγελµατικό χώρο.
Και βέβαια εξυπηρετούσαν την κοινωνία και όχι τα µεµονωµένα
συµφέροντα, όπως εσείς τώρα κάνετε µε τις ρυθµίσεις που φέρ-
νετε. Και δίνετε υποσχέσεις και κόντρα υποσχέσεις. Και να µου
το θυµηθείτε ότι το αποτέλεσµα στο τέλος θα είναι µηδέν, όπως
και πριν δύο χρόνια, τον Μάιο του 2017, που λέγατε ότι θα κα-
ταργήσετε τις πανελλαδικές εξετάσεις, αλλά µάλλον στην πορεία
αλλάξατε γνώµη γιατί προφανώς δεν εξυπηρετούνταν κάποια
συµφέροντα.

Και αφού δεν σας βγήκε αυτό το έργο, τι κάνετε τώρα; Μας
σερβίρετε ένα κρύο πιάτο, ένα πολύ παλιό σύστηµα, ένα σύ-
στηµα πιο παλιό από το παλιό, θα έλεγα, αυτό µε τις δέσµες.
Αυτό που κάνετε, όµως, είναι απλά να διαχωρίζετε σχολές ως
υψηλού κύρους και αφήνετε τις άλλες για τους άλλους.

Διχάζετε στην ουσία τα παιδιά µας, αφού τα βάζετε στη διαδι-
κασία εξετάσεων χωρίς τράπεζα θεµάτων. Και για να το καταλά-
βει ο κόσµος που µας παρακολουθεί, στην ουσία αυτό που θα
συµβεί είναι ότι άλλα θα είναι τα θέµατα εξετάσεων στη Λάρισα,
άλλα στα Τρίκαλα, άλλα στον Βόλο, άλλα στην Αθήνα, γιατί όπως
λέτε, θα τα διαλέγουν τοπικές οµάδες εκπαιδευτικών. 

Και πώς δηλαδή, κύριε Υπουργέ, θα διασφαλίσουµε την ίση
µεταχείριση όλων των παιδιών ανεξαιρέτως; Τα καταργείτε όλα
και δεν ξέρετε γιατί το κάνετε, όπως παραδείγµατος χάριν και
µε τα λατινικά. Αντί να ενισχύσετε τα κλασικά γράµµατα, όπως
κάνουν τόσες και τόσες άλλες χώρες ανά τον κόσµο, εσείς τα
καταργείτε και τα ρίχνετε στην κυριολεξία στον Καιάδα.

Και καταθέτω στα Πρακτικά ένα δηµοσίευµα των τελευταίων
δύο µηνών όπου αναφέρεται ότι εννέα στα δέκα γυµνάσια στη
Γαλλία επέλεξαν την εκµάθηση αρχαίων ελληνικών. Καταθέτω,
επίσης, στα Πρακτικά δηµοσίευµα µε τίτλο: «Μαθητές στη Γάνδη
διαδηλώνουν γιατί θέλουν να συνεχίζουν να διδάσκονται αρχαία
ελληνικά και λατινικά». Και τέλος, καταθέτω για τα Πρακτικά δη-
µοσίευµα που αναφέρει ότι στη Ρωσία τα ελληνικά ξεκίνησαν να
διδάσκονται ως επίσηµη γλώσσα της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κατσιαντώνης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με το σύστηµα που φέρνετε, το µόνο που θα καταφέρετε είναι
να ξαναδηµιουργήσετε «παπαγαλάκια» που θα τρέχουν για τον
υψηλό βαθµό, χωρίς βέβαια να νοιάζεστε αν τελικά τα παιδιά µας
θα µάθουν κάτι. Και πώς να σας νοιάξει, αφού το µόνο που τους
λέτε είναι «Ορίστε, οι πόρτες έχουν ανοίξει, µπείτε σε σχολές».
Σε τι σχολές, όµως; Προφανώς θα είναι σχολές δύο ταχυτήτων.
Αυτούς που τους «παίρνει», τους προωθείτε στις δηµοφιλείς σχο-
λές και τους άλλους στις άλλες, µε αυτές τις κενές θέσεις.

Κύριοι της Κυβέρνησης, το µόνο που κάνετε και µε αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι να χτίζετε παλάτια στην άµµο. Γιατί αυτό συµβαί-
νει και µε τις αλλαγές που φέρνετε για τη λειτουργία των ΤΕΙ. Τι
και αν φωνάζουν οι σύγκλητοι του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου,
του Μετσόβιου Πολυτεχνείου, του Πανεπιστηµίου Πελοποννή-
σου, εσείς τον χαβά σας. Ούτε τους λαµβάνετε υπ’ όψιν ούτε
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τους ακούτε ούτε και δικαιώµατα τους αφήνετε. Ερήµην τους
παίρνετε αποφάσεις µε την τακτική αποφασίζοµεν και διατάζο-
µεν, για όλους και για όλα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και δεν σας ξέφυγαν ούτε τα πειραµατικά και τα πρότυπα σχο-
λεία, για τα οποία θέλετε, λέτε, να εισάγονται οι µαθητές µετά
από πρόταση του συλλόγου διδασκόντων και µε τελική έγκριση
του Υπουργού, δηλαδή τη δική σας, κύριε Υπουργέ. Ο παντοκρά-
τορας! Θα έλεγα κάτι για την Μαρία Αντουανέτα που είπε στο
λαό της αφού δεν έχει ψωµί, να φάει παντεσπάνι, αλλά δεν θέλω
να παρεξηγηθώ. 

Εδώ δεν έχουµε σχολεία, δεν έχουµε καθηγητές και κάθε
χρόνο φτάνουµε Νοέµβρη να καλύψουµε τα κενά κι εσείς θέλετε
µέσα στη γραφειοκρατία που σας κυνηγάει, να εγκρίνετε τους
µαθητές που θα γραφτούν στα σχολεία! Χριστέ και Κύριε! 

Και µιας και µιλάµε για γραφειοκρατία, ας προσθέσουµε λίγη
ακόµη για τα παιδιά που πάνε στα µουσικά και καλλιτεχνικά σχο-
λεία, που φέτος τους λέτε ξαφνικά να δώσουν εξετάσεις µε νέο
σύστηµα και ύλη που θα τους πείτε αργότερα. Μάλλον θεωρείτε
και πιστεύετε ότι ένας µήνας είναι υπεραρκετός γι’ αυτά τα παι-
διά να προετοιµαστούν. 

Και µιας και µιλάµε για χρόνο, σας φάνηκε φαίνεται πολύς ο
χρόνος που πέρασε από την αναγνώριση των πτυχίων των κολε-
γίων και είπατε «δεν τον ξαναλλάζουµε;» και ορίστε, φέρατε τη
διάταξη και κουνάτε το µαντήλι σε αυτά τα παιδιά. 

Ειλικρινά δεν ξέρω, σκέφτεστε καθόλου όταν γράφετε; Και αν
ναι, τι σκεφτήκατε και καταλήξατε ότι θα δούµε καλό από την
απορρόφηση των ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας, Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης και του ΑΤΕΙ Θεσσαλονίκης από το Διεθνές
Πανεπιστήµιο της Ελλάδος; Δηλαδή πιστεύετε ότι αν δηµιουρ-
γήσετε ένα πανεπιστήµιο το οποίο θα έχει σαράντα χιλιάδες φοι-
τητές, θα εξυπηρετηθεί όλος αυτός ο κόσµος; Δεν µπορώ να το
καταλάβω. Και τι θα πετύχετε αν αυτά τα τρία πανεπιστήµια συγ-
χωνευτούν µε το διεθνές, που ως τώρα δίνει µόνο µεταπτυχιακά; 

Δυστυχώς, όλα αυτά που φέρνετε είναι ασυνάρτητα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-

σύνη, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας

ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Μάλλον σας πιέζει η οργή του λαού και φοβάστε το αποτέλε-

σµα της κάλπης. Και στον βωµό της ταραχής σας παίρνετε δυ-
στυχώς τα παιδιά µας, το µέλλον µας και τη χώρα µας, όπως
πρόσφατα και µε τη συγχώνευση του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας
που τόσο προκλητικά, κύριε Υπουργέ, λέγατε ότι δεν σας ενδια-
φέρει η επαγγελµατική αποκατάσταση των φοιτητών, αλλά µόνο
η εισαγωγή τους. Ωραίο µέλλον στρώνετε για τα νιάτα µας!

Όµως να θυµάστε κάτι, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι η κάλπη
είναι γένους θηλυκού και είναι απρόβλεπτη και ο λαός την ηµέρα
των εκλογών θα σας τιµωρήσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν δώσω τον
λόγο στον κ. Χατζηδάκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την
τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα έξι
σπουδάστριες και σπουδαστές και τρεις συνοδοί τους από τη
Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών Σωµάτων (ΣΣΑΣ).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσω τις σπουδάστριες και τους σπουδαστές, που
παρακολουθούν τη συνεδρίαση της Ολοµέλειας, ότι συζητούµε
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Συνέργειες πανεπιστηµίων και ΤΕΙ, πρόσβαση
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, πειραµατικά σχολεία, Γενικά Αρ-
χεία του Κράτους και λοιπές διατάξεις».

Σήµερα είµαστε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου και τον λόγο
παίρνουν οι Βουλευτές. Αναµένεται η συζήτηση να συνεχιστεί

αύριο το πρωί και αύριο το µεσηµέρι θα γίνει η ονοµαστική ψη-
φοφορία, ώστε αν εγκριθεί -ή όσα άρθρα εγκριθούν- θα είναι
πλέον νόµος του κράτους. 

Αυτή είναι µία από τις δύο λειτουργίες που έχει η Ολοµέλεια
της Βουλής και η άλλη λειτουργία είναι ο κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος, ο οποίος ασκείται από όλους τους Βουλευτές όλων των κοµ-
µάτων προς τους Υπουργούς της Κυβέρνησης για τα
πεπραγµένα. Υπάρχουν διάφοροι τρόποι κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου. Ίσως µια άλλη φορά που θα έρθετε, θα µπορέσετε να πα-
ρακολουθήσετε και αυτή τη διαδικασία.

Τώρα, λοιπόν, είµαστε στη νοµοθετική διαδικασία και θα συ-
νεχίσουµε µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κωνσταν-
τίνο Χατζηδάκη. 

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ το τρίτο µνηµόνιο το έφερε παρα-
µονή του Δεκαπενταύγουστου. Τούτο εδώ το απερίγραπτο νο-
µοσχέδιο το φέρνει Μεγάλη Εβδοµάδα, παραµονές του Πάσχα.
Ευτυχώς που µεσολαβούν εκλογές, έτσι ώστε τα Χριστούγεννα
να µη συνεχίσουν αυτές οι πολύ ευχάριστες εκπλήξεις, οι προ-
σφορές της Κυβέρνησης στον ελληνικό λαό. 

Το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε είναι, θα έλεγα, το πιο
«συριζαϊκό» νοµοσχέδιο της τετραετίας που έχει περάσει. διότι
συµπυκνώνει την Κυβέρνηση, τη φιλοσοφία της, είναι κατ’ εικόνα
και καθ’ οµοίωσιν αυτής της Κυβέρνησης. Ερασιτεχνισµός, προ-
χειρότητα, αριστερή ιδεοληψία και η λογική «θυσιάζω τα πάντα
για το µικροκοµµατικό συµφέρον». Φάνηκε έτσι κι αλλιώς από
αυτό που µεσολάβησε µόλις προηγουµένως από την τοποθέτηση
του Υπουργού, για τις τροπολογίες εννοώ. 

Έχουµε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, του επείγοντος
όπως λέει η Κυβέρνηση, αλλά ουσιαστικά κατεπείγοντος. Είχαµε
τη δυνατότητα να µελετήσουµε το νοµοσχέδιο για πέντε ώρες
πριν ξεκινήσει η διαδικασία στην επιτροπή. Διότι ήταν επείγον και
έπρεπε να εφαρµοστούν κάποιες διατάξεις. Λέει ο Υπουργός
«κάναµε δεκαεπτά µήνες διάλογο». 

Δεκαεπτά µήνες διάλογο καλώς τον έκανε ο Υπουργός, αλλά
δεν µπορούσε να εξοικονοµήσει κάποιο χρόνο έτσι ώστε στη
Βουλή να γίνει κάποιος διάλογος; Διότι το ανώτερο στάδιο δια-
λόγου και κατά το Σύνταγµα είναι µέσα σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα. Είναι ο ναός της δηµοκρατίας. 

Και µετά, αφού περιφρονεί το Κοινοβούλιο σε σχέση µε τη δια-
δικασία του επείγοντος, ζήσαµε αυτό που ζήσαµε προηγουµέ-
νως. Εγώ θα εισηγηθώ στη Νέα Δηµοκρατία την τοποθέτηση του
κ. Γαβρόγλου -αυτήν εδώ προηγουµένως- να την κάνουµε προ-
εκλογικό σποτ, διότι δείχνει και ποιος είναι ο κ. Γαβρόγλου και
ποιο είναι το Υπουργείο Παιδείας και ποια είναι η Κυβέρνηση και
ποιος είναι ο κ. Τσίπρας. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το Σύνταγµα και ο Κα-
νονισµός της Βουλής προβλέπουν ότι δεν µπορούµε στα νοµο-
σχέδια να δεχόµαστε άσχετες τροπολογίες και προβλέπουν
επίσης ότι µπορούµε να δεχόµαστε το πολύ τρεις τροπολογίες.
Η Κυβέρνηση, διά του Υπουργού, γράφει στα παλαιότερα των
υποδηµάτων της τις προβλέψεις του Συντάγµατος και του Κανο-
νισµού της Βουλής και δέχεται -αν µέτρησα σωστά, µπορεί να
µέτρησα και λάθος- οκτώ ή εννιά υπουργικές τροπολογίες που
όλες, νοµίζω, είναι άσχετες µε το νοµοσχέδιο. Είναι του Υπουρ-
γείου Γεωργίας, του Υπουργείου Εσωτερικών κλπ. 

Εσείς, που είστε προοδευτικοί και κάθε µέρα µας κουνάτε το
δάχτυλο ότι εµείς είµαστε, δήθεν, η συντήρηση και εσείς είστε η
πρόοδος, δεν ενοχλείστε από αυτό; Δεν ενοχλείστε από αυτό
που ακολούθησε στη συνέχεια; Δέχτηκε –δεν ξέρω κι εγώ πόσες-
είκοσι πέντε, τριάντα βουλευτικές τροπολογίες. Έχω εδώ τον κα-
τάλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεκατρείς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όσες ήταν, κύριε Πρόεδρε.

Όλες µαζί ήταν πάνω από είκοσι. 
Έχω εδώ τον κατάλογο. Όλες οι τροπολογίες που δέχθηκε ο

Υπουργός της εκσυγχρονιστικής και προοδευτικής αυτής Κυβέρ-
νησης –όλες!- είναι εκπρόθεσµες. Ζητώ ο εκσυγχρονισµός και η
πρόοδος του ΣΥΡΙΖΑ! Να σας βλέπουν οι Έλληνες, οι οποίοι πί-
στεψαν ότι θα φέρετε δήθεν το νέο, για να ενταθεί ακόµα περισ-
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σότερο η απογοήτευσή τους. Είστε η σύγχρονη έκδοση του
«Τζουµπέ». Είστε η Κυβέρνηση που δεν είναι τίποτα λιγότερο τί-
ποτα περισσότερο παρά ο «Τζουµπές» του 21ου αιώνα. Αυτό!

Από κει και πέρα, έρχοµαι στην ουσία του νοµοσχεδίου. Έχετε
θέµα µε τα πειραµατικά και τα πρότυπα σχολεία. Τα θεωρείτε
σχολεία των ελίτ. Στην πραγµατικότητα είναι βασικοί µοχλοί κοι-
νωνικής κινητικότητας, σχολεία για ίσες ευκαιρίες στα παιδιά των
φτωχών οικογενειών, τα οποία έχουν ικανότητες στις σπουδές
τους. Έρχεστε κι εδώ και αφαιρείτε κάθε αυτονοµία. Τα πάντα
θα τα αποφασίζει το Υπουργείο Παιδείας. Δεν θα έχουν τη δυνα-
τότητα τα πειραµατικά σχολεία να εκπληρώνουν αυτό που λέει
ο τίτλος τους, να έχουν µία στοιχειώδη πρωτοτυπία. 

Προχωρώ περαιτέρω, στο εξεταστικό σύστηµα. Αφού είχατε
εξαγγείλει την κατάργηση των πανελληνίων εξετάσεων –εντάξει,
είναι η κλασσική εξαγγελία όλων των δηµαγωγών στην Ελλάδα-
στη συνέχεια ο Υπουργός άλλαζε κάθε τρεις και λίγο τις ρυθµί-
σεις που θα έφερνε για το εξεταστικό σύστηµα. Τις άλλαξε ξανά,
βεβαίως, λίγο πριν καταθέσει το νοµοσχέδιο. 

Και τι κάνετε; Αφού φέρνετε αυτό το ιδιότυπο σύστηµα, το
οποίο εν πάση περιπτώσει δεν έχω καιρό να αναλύσω, αποφασί-
ζετε -για να µη χάσετε την ευκαιρία, τέτοιο φοβερό, καινοτόµο
σύστηµα να µην εφαρµοστεί αµέσως- ότι το ψηφίζουµε Απρίλιο
και θα εφαρµοστεί το Μάιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχουν περάσει δεκάδες κυβερνήσεις σε αυτήν τη χώρα. Ποια
κυβέρνηση το έχει κάνει; Ποια κυβέρνηση; Τι σας εµποδίζει;
Αφού θέλετε να το νοµοθετήσετε, εν πάση περιπτώσει, για να
ταυτιστείτε µε αυτή τη φοβερή καινοτοµία, να πείτε ότι θα εφαρ-
µοστεί από του χρόνου. Να µείνει ένας χρόνος στα παιδιά να
προετοιµαστούν. Πόση πια αλαζονεία και πόση ιδεοληψία!

Να προχωρήσω παρακάτω. Να πω για την αναγνώριση της
επαγγελµατικής ισοδυναµίας αποφοίτων ευρωπαϊκών πανεπιστη-
µίων που συνεργάζονται µε κολλέγια στην Ελλάδα. Σας τα λέει
η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. Σας λέει ότι οι ρυθµίσεις
είναι αντισυνταγµατικές. Και τυχαίνει να το ξέρω, γιατί το ξέρω
από τότε που ήµουν Ευρωβουλευτής ακόµα. Είναι καταφανώς
αντισυνταγµατικές ρυθµίσεις, οι οποίες, βεβαίως, δεν θα µα-
κροηµερεύσουν, διότι µετά τις εκλογές θα ακυρωθούν από τη
Νέα Δηµοκρατία. Είναι ρυθµίσεις που είναι κατάφωρα εναντίον
του Ενωσιακού Δικαίου, εναντίον και των δεσµεύσεων της χώρας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εναντίον των παιδιών που έχουν
πάρει αυτά τα πτυχία.

Βεβαίως, κάνετε και το αδιανόητο, που είπε ο Υπουργός µι-
λώντας προηγουµένως για άλλη διάταξη, µε τα ΤΕΙ. Αποφασί-
ζετε, επειδή έτσι ξυπνήσατε µία µέρα, να κάνετε όλα τα ΤΕΙ
πανεπιστήµια. Εγώ δεν σας λέω, για κάποια από αυτά θα µπο-
ρούσαµε να εξετάσουµε και να δούµε ένα άλλο µέλλον, µία άλλη
προοπτική. Όλα αυτά, όµως, δεν γίνονται επειδή δέχεται ο κ. Γα-
βρόγλου την τελευταία στιγµή κάποιες τροπολογίες ή επειδή
αποφασίζει να κάνει κάποιες συναλλαγές µε ορισµένα τµήµατα
πανεπιστηµίων ή ΤΕΙ. Αυτά γίνονται βάσει κάποιων αρχών και κυ-
ρίως γίνονται βάσει κάποιας αξιολόγησης. 

Ποια είναι η αξιολόγηση; Πώς προχωρεί αυτό το πράγµα; Μία
µείζονα αλλαγή στην εκπαίδευση στο πόδι. Αποφασίζετε ότι χρει-
αζόµαστε γεωπόνους και µηχανικούς. Μάλιστα. Χρειαζόµαστε
άνεργους γεωπόνους και άνεργους µηχανικούς, χωρίς, βεβαίως,
και να ρυθµίζετε και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των παιδιών
που επιχειρείτε να κοροϊδέψετε, των ανθρώπων που είναι και θα
µπουν στα σηµερινά τµήµατα των ΤΕΙ. Είναι µία ρύθµιση που
είναι η φωτογραφία της δηµαγωγίας. Είναι πράγµατα που ξεπερ-
νάνε τη φαντασία. 

Διερωτώµαι, εσείς οι Βουλευτές της συµπολίτευσης, πώς δεν
ορθώνετε τη φωνή σας, να πείτε «στοπ» στον κ. Γαβρόγλου; Είναι
πράγµατα που θα σας συνοδεύουν στα επόµενα χρόνια. Είναι
ακρότητες που δεν έχουν προηγούµενο στη σύγχρονη ελληνική
ιστορία της εκπαίδευσης. 

Βεβαίως, θα άξιζε να καταψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο µόνο -
λέω εγώ- για τη διάταξη που φέρνετε για το Διεθνές Πανεπιστήµιο.
Είναι µία ρύθµιση, ένα πανεπιστήµιο, της κυβέρνησης Καραµανλή,
ένα πραγµατικά καινοτόµο πανεπιστήµιο για να προσελκύσουµε

φοιτητές από τα Βαλκάνια, από την ευρύτερη γειτονιά της χώρας.
Είναι ένα ξενόγλωσσο πανεπιστήµιο, το οποίο αποφασίζετε, για
κάποιο λόγο που πραγµατικά ουδείς καταλαβαίνει -υποθέτω ούτε
εσείς- να το συγχωνεύσετε µε τα παρακείµενα ΤΕΙ και να γίνει ένα
ΤΕΙ-πανεπιστήµιο που -Θεός και η ψυχή του- τι ταυτότητα θα έχει! 

Τι είναι αυτά τα πράγµατα! Δηλαδή, αυτά αν τα διηγηθούµε
κάπου στο εξωτερικό, θα νοµίζουν ότι είναι ανέκδοτα. Παίρνετε
ένα Διεθνές Πανεπιστήµιο και το συγχωνεύετε µε τα ΤΕΙ. Ποια
σχέση έχουν τα ΤΕΙ µε το αντικείµενο του Διεθνούς Πανεπιστη-
µίου και αντιστρόφως;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, κύριε Χατζηδάκη, συντοµεύστε, σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και δεν σηκώνεται ένας από
τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να πει τουλάχιστον αυτό ας µην
το κάνουµε!

Κοίταξε, δεν έχουµε να κερδίσουµε τίποτα από αυτά που σας
λέµε. Τα καταθέτουµε ως Έλληνες πολίτες. Έτσι κι αλλιώς, ο κό-
σµος είναι απέναντί σας και έτσι κι αλλιώς, όποιες πρακτικές
«Μαυρογιαλούρου» και αν µετέλθετε, τις εκλογές είναι ξεκάθαρο
ότι τις χάνετε και κοιτάξτε να τις χάσετε αξιοπρεπώς.

Η Νέα Δηµοκρατία, θέλω να σας πω, δεν δεσµεύεται από τα
τετελεσµένα που επιχειρείτε να δηµιουργήσετε. Οι ρυθµίσεις
που µπορούν να καταργηθούν, θα καταργηθούν. Έχουµε το πρό-
γραµµά µας. Δεν θα εφαρµόσουµε τα σχέδια και τις ιδεοληψίες
του κ. Γαβρόγλου. Θα εφαρµόσουµε το πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, µε την εντολή που θα πάρουµε από τον ελληνικό
λαό. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Με έναν πολιτικό πολιτισµό
όµως. Περιµένουν ακόµα εξήντα Βουλευτές να µιλήσουν, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Ολοκληρώ-
στε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να ξεχάσετε τις ιδεοληψίες
σας, να ξεχάσετε την ισοπέδωση προς τα κάτω που προσπαθείτε
να δηµιουργήστε. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Δεν αλλάζετε! Είστε ίδιοι,
διαχρονικά! Απαράδεκτοι! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να ξέρετε ότι η εκπαίδευση
στην Ελλάδα, µετά τις εκλογές, κύριε Μουµουλίδη, θα προχω-
ρήσει µε γνώµονα την αυτονοµία στα σχολεία και στα πανεπιστή-
µια, µε γνώµονα την αξιολόγηση, µε γνώµονα την αξιοκρατία, µε
γνώµονα την προσπάθεια. 

Ανήκετε στο παρελθόν! Θα το διαπιστώστε σε δυο µήνες! Δυ-
στυχώς, έχετε αποφασίσει να χάσετε αναξιοπρεπώς! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει η κ.

Ευφροσύνη Καρασαρλίδου, Βουλεύτρια Ηµαθίας. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μη δηµιουργείτε θέµα για την ώρα, σας παρακαλώ. Υπάρχει
µια ανοχή.

Κυρία Καρασαρλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευκαιρία

της κατάθεσης αυτού του σχεδίου νόµου, θα ήθελα να θέσω υπ’
όψιν σας από αυτό εδώ το Βήµα την πρόταση την οποία έχω κα-
ταθέσει εδώ και πολύ καιρό στο Υπουργείο και βεβαίως, έχω συ-
ζητήσει αρκετές φορές µε τον κύριο Υπουργό και θα
επικεντρωθώ µόνο σε αυτό το θέµα για να µου φτάσει ο χρόνος.

Η πρότασή µου αφορά την ίδρυση και λειτουργία ενός Ινστι-
τούτου-Εργαστηρίου Αριστοτελικών Μελετών, ενός ινστιτούτου
στα πλαίσια του Διεθνούς Πανεπιστηµίου, στην περιοχή της Νά-
ουσας, όπου κατά την αρχαιότητα συναντήθηκαν δύο εξέχουσες,
δύο σπουδαίες προσωπικότητες, του Αριστοτέλη και του Αλέ-
ξανδρου. Στη Νάουσα του νοµού Ηµαθίας βρίσκεται η αρχαία
Μίεζα, όπως έλεγε ο Όµηρος µία από τις σπουδαιότερες πόλεις
της Ερατεινής Ηµαθίας, µία πόλη ανάµεσα στην πρωτεύουσα
του Μακεδονικού, τότε, βασιλείου, την Πέλλα και τη βασιλική νε-
κρόπολη των Αιγών στη Βεργίνα.

Σ’ αυτήν την περιοχή βρίσκονται εντυπωσιακά ευρήµατα της
αρχαίας κληρονοµιάς της Μακεδονίας, όπως οι µακεδονικοί
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τάφοι της Κρίσεως, των Ανθεµίων, του Kinch, των Λύσωνος και
Καλλικλέους και το Αρχαίο Θέατρο της Μίεζας. 

Σ’ αυτήν την πόλη, τη Μίεζα, βρίσκεται ο χώρος όπου ο Αρι-
στοτέλης, ο µεγάλος αυτός Έλληνας φιλόσοφος, δίδαξε τον
τότε έφηβο Αλέξανδρο. Σ’ αυτόν τον χώρο, έναν χώρο ιδιαίτερου
φυσικού κάλλους, ο µεγάλος αυτός φιλόσοφος µύησε και εκπαί-
δευσε τον Μακεδόνα βασιλιά στην αριστοτελική φιλοσοφία, παι-
δαγωγική και σκέψη.

Είναι σε όλους µας γνωστό το πόσο καθοριστική ήταν η διδα-
σκαλία του Αριστοτέλη στη διαµόρφωση της προσωπικότητας
του Αλέξανδρου και στη διάδοση του ελληνικού πνεύµατος στην
ανθρωπότητα µετά, µέσα από τις κατακτήσεις του. Η δυνατότητα
της αξιοποίησης αυτού του µοναδικού χώρου, ώστε να δηµιουρ-
γηθεί ένα ινστιτούτο στα πλαίσια του Διεθνούς Πανεπιστηµίου
το οποίο θα µπορεί να διδάξει την αριστοτελική φιλοσοφία και
σε άλλη γλώσσα, κρίνουµε πως είναι εξαιρετικά σηµαντική. Η
προοπτική νέοι επιστήµονες από όλον τον κόσµο να διδαχτούν
την αριστοτελική σκέψη στον ίδιο χώρο όπου αυτός ο µεγάλος
φιλόσοφος δίδαξε τον νεαρό Αλέξανδρο, θεωρούµε ότι είναι και
µοναδική και απαραίτητη.

Η καταγραφή, η µελέτη και η έρευνα του αριστοτελικού έργου
στη διαχρονική του διάσταση είναι βέβαιο ότι προσελκύει το εν-
διαφέρον της παγκόσµιας επιστηµονικής κοινότητας. Η δε δυνα-
τότητα συνεργασίας αυτού του προτεινόµενου ινστιτούτου µε
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, τόσο στο εσωτερικό της χώρας µας,
όσο και στο εξωτερικό, καθιστά σπουδαίο το ερευνητικό του
έργο, ενώ παράλληλα αξιοποιούµε τη µοναδικότητα αυτού του
χώρου.

Το ινστιτούτο αυτό µπορεί να λειτουργήσει στην περιοχή της
Νάουσας, όπου υπάρχουν όλες οι απαραίτητες υποδοµές, όπως
το ακίνητο Λόγγου-Τουρπάλη, όπου µέχρι πρότινος στεγαζόταν
τµήµα του Πανεπιστηµίου της Μακεδονίας και το οποίο βρίσκεται
σε απόσταση αναπνοής από τη Σχολή του Αριστοτέλη, καθώς
επίσης µπορεί να χρησιµοποιηθούν και σύγχρονοι χώροι, σύγ-
χρονες εγκαταστάσεις του πολιτιστικού κέντρου αυτής της σχο-
λής ακριβώς απέναντι από τον ιστορικό αυτό αρχαιολογικό
χώρο.

Έτσι είµαστε εµείς, κυρία Υπουργέ, που αναδεικνύουµε την
ιστορία της Μακεδονίας. Είµαστε εµείς που αξιοποιούµε τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα της µακεδονικής γης, της αρχαίας ελλη-
νικής φιλοσοφίας, της ιστορίας και της πολιτιστικής µας
κληρονοµιάς. Επιπρόσθετα, η λειτουργία ενός τέτοιου ερευνη-
τικού ινστιτούτου, το οποίο αναµφίβολα, όπως προείπα, θα συγ-
κεντρώσει το ενδιαφέρον της παγκόσµιας επιστηµονικής
κοινότητας, θα έχει πολυποίκιλη συµβολή στην ανάπτυξη της πε-
ριοχής, αναδεικνύοντας τα συγκριτικά ιστορικά της πλεονεκτή-
µατα, αλλά και τα άλλα συγκριτικά της πλεονεκτήµατα, δίνοντας
ισχυρή ώθηση στην οικονοµική ανάπτυξη µε µια ολιστική εκµε-
τάλλευση των δυνατοτήτων της, όπως άλλωστε παρατηρείται σε
αρκετά επιτυχηµένα παραδείγµατα σε άλλες ευρωπαϊκές περιο-
χές. Πιστεύουµε πως η πρότασή µας συναρθρώνεται µε την
εθνική πολιτική, η οποία λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν της την απο-
κέντρωση και την περιφερειακή ανάπτυξη, όπως άλλωστε επι-
διώκει και το ίδιο το νοµοσχέδιο.

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ξανά, κυρία Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι η αποδοχή του αιτήµατός µου αφ’ ενός
µεν συµβάλλει στην προσπάθεια ανάκαµψης και ανάπτυξης της
περιοχής, αφ’ ετέρου ανταποκρίνεται µε την αναγκαία αίσθηση
ευθύνης και στην επιστήµη και στην ιστορία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Καρασαρλίδου, Βουλεύτρια Ηµαθίας του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σηφάκης, Βουλευτής Πέλλας του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται µια ουσιαστική
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, στην οποία προχώρησε η Κυβέρ-
νησή µας µετά από παρέλευση δεκαετιών –ας µου επιτρέψετε
να πω- από την προηγούµενη µεταρρύθµιση, γιατί πέρασαν σ’

αυτή τη χώρα πολλές κατ’ επίφαση εκπαιδευτικές µεταρρυθµί-
σεις, πολλές των οποίων αντί να αντιµετωπίσουν τα πραγµατικά
προβλήµατα της παιδείας, δηµιούργησαν περισσότερα.

Πρόκειται για µια µεταρρύθµιση που έρχεται µετά από τριετή
εξαντλητικό διάλογο ανάµεσα στο Υπουργείο και την εκπαιδευ-
τική κοινότητα, αλλά και την κοινωνία. Αφορά και την τριτοβάθµια
εκπαίδευση και τον χαρακτήρα της Γ’ λυκείου και την εισαγωγή
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Οι βασικοί άξονες της νέας αρχιτεκτονικής του εκπαιδευτικού
συστήµατος είναι η ίδρυση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση νέων
τµηµάτων µε νέα γνωστικά αντικείµενα και οι συνέργειες ανά-
µεσα στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ. Σ’ αυτό το νοµοσχέδιο ιδρύεται ένα
µεγάλο πανεπιστήµιο, το Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελλάδας µε έδρα
τη Θεσσαλονίκη, µε συγχωνεύσεις πολλών ιδρυµάτων και µε λο-
γική εξωστρέφειας και µε τα ξενόγλωσσα τµήµατα που θα λει-
τουργούν στα πλαίσιά του. Ακόµα, ενισχύεται το Πανεπιστήµιο
Δυτικής Μακεδονίας, η λειτουργία πανεπιστηµιακών ερευνητικών
κέντρων και ινστιτούτων και η λειτουργία διετών πανεπιστηµια-
κών προγραµµάτων για αποφοίτους ΕΠΑΛ που θα οδηγούν σε
επαγγελµατική πιστοποίηση «Επιπέδου 5», χωρίς άλλες διαδικα-
σίες για τους απόφοιτους. 

Πανεπιστηµιακά προγράµµατα µπορεί να ιδρύονται και απο-
κεντρωµένα και ακόµη να έχουν σχέση µε τις οικονοµικές δρα-
στηριότητες του τόπου στον οποίο εγκαθίστανται,
εξασφαλίζοντας όχι µόνο την πρακτική άσκηση του σπουδαστών,
αλλά και κατά µεγάλο µέρος την υποβοήθηση της επαγγελµατι-
κής τους αποκατάστασης σε τοπικές επιχειρήσεις και δράσεις.

Ακόµα, µε το νοµοσχέδιο αναγνωρίζεται µια πραγµατικότητα
που ουδείς µπορεί να αµφισβητήσει, ότι δηλαδή εδώ και δεκαε-
τίες ουσιαστικά δεν υφίσταται εκπαιδευτικά η Γ’ λυκείου, έχει
υποβαθµιστεί το απολυτήριο και στα πανεπιστήµια ο µαθητής
διαγωνίζεται µε βάση κυρίως φροντιστηριακές σπουδές ή και ιδι-
αίτερα µαθήµατα. Αυτό σαφώς για πολλά χρόνια υποβάθµιζε συ-
νεχώς το δηµόσιο σχολείο.

Η αναγνώριση αυτής της πραγµατικότητας, ότι δηλαδή η Γ’
λυκείου είναι µια µεταβατική κατάσταση ανάµεσα στις ουσιαστι-
κές λυκειακές σπουδές και στα πανεπιστήµια και, κατά συνέπεια,
η λήψη µέτρων µείωσης του αριθµού των µαθηµάτων, ενίσχυσης
των ωρών διδασκαλίας στο πρόγραµµα του σχολείου στα µαθή-
µατα που θα εξεταστούν οι τελειόφοιτοι για την είσοδό τους στα
πανεπιστήµια, ο υπολογισµός από τη µεθεπόµενη χρονιά του
βαθµού του απολυτηρίου για την εισαγωγή στα πανεπιστήµια
είναι σαφώς πράξεις εξορθολογισµού του συστήµατος και ανα-
βάθµισης της δηµόσιας εκπαίδευσης.

Ακόµα, η δυνατότητα των τελειόφοιτων του λυκείου να επιλέ-
γουν κάποιες πανεπιστηµιακές σχολές όπου θα εισάγονται µε
τον βαθµό του απολυτηρίου, θα βοηθήσει κυρίως τα παιδιά λαϊ-
κών οικογενειών και παιδιά µε περισσότερες µαθησιακές δυσκο-
λίες να µπορούν να έχουν πρόσβαση στην πανεπιστηµιακή
εκπαίδευση.

Η αντιµετώπιση ακόµη του ζητήµατος των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων των αποφοίτων τετραετούς φοίτησης στην τριτοβάθ-
µια τεχνολογική εκπαίδευση µε ακαδηµαϊκά κριτήρια και µε
συµµετοχή και της ίδιας της εκπαιδευτικής κοινότητας λύνει ένα
θέµα άνω των τριάντα πέντε ετών που οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις δεν το ακουµπούσαν προφανώς µετά από πιέσεις συγκε-
κριµένων λόµπι. 

Θυµάµαι αυτή τη συζήτηση και το παράπονο των σπουδαστών
των ΤΕΙ από τότε που σπούδαζα προσωπικά στο Εθνικό Μετσό-
βιο Πολυτεχνείο στις αρχές της δεκαετίας του 1980.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα πλαίσια της ίδρυσης νέων
πανεπιστηµιακών τµηµάτων θέλω να χαιρετίσω την απόφαση του
Υπουργού να κάνει δεκτή βουλευτική τροπολογία που καταθέ-
σαµε οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ Πέλλας για την ίδρυση στην
Έδεσσα Πανεπιστηµιακής Σχολής Μουσειολογίας στο πλαίσιο
του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδας, επαναφέροντας το πανε-
πιστήµιο στην Πέλλα µετά το κλείσιµο µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» της
µοναδικής σχολής Marketing που λειτουργούσε στο πλαίσιο του
Πανεπιστηµίου Μακεδονίας έως το 2013. Η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ το 2013 έκλεισαν τη µοναδική πανεπιστηµιακή σχολή
που λειτουργούσε στην Πέλλα. 
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Η ευθύνη και των κυβερνητικών κοµµάτων το 2013, αλλά και
των εκπροσώπων τους στο Κοινοβούλιο την περίοδο εκείνη –ορι-
σµένοι εκ των οποίων είναι και σήµερα παρόντες στην κεντρική
πολιτική σκηνή- είναι δεδοµένη και δεν µπορεί να ξεχαστεί εύ-
κολα από τους Εδεσσαίους και τους κατοίκους της Πέλλας στο
σύνολό τους που ένιωσαν ιδιαίτερα θιγµένοι απ’ αυτήν την εξέ-
λιξη. 

Ένιωσαν ότι υποτιµήθηκαν, ότι έχασαν κάτι που δικαιωµατικά
τους ανήκει, καθ’ όσον αυτή η σχολή είχε πρωτοιδρυθεί µε έδρα
την Έδεσσα και η εξέλιξη αυτής της σχολής είναι γνωστή. Με το
καταστροφικό σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» ενσωµατώθηκε στη Σχολή Διοί-
κησης Επιχειρήσεων του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας και ουσια-
στικά εκφυλίστηκε, όπως πρόσφατα µου επιβεβαίωσε και ο
πρύτανης του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ αποκαθιστά σήµερα αυτήν την αδικία ιδρύοντας τη
Σχολή Μουσειολογίας –στην προοπτική, όµως, θέλω να πιστεύω
περαιτέρω ενίσχυσης και µε νέες σχολές- για να µπορέσει να
υπάρξει σταθερότητα και µακροηµέρευση του πανεπιστηµίου. Η
ενίσχυση στην πορεία και µε άλλες σχολές είναι κρίσιµη παρά-
µετρος για να αποµακρυνθεί η πιθανότητα απευκταίας επανάλη-
ψης καταστροφικών σχεδίων τύπου «ΑΘΗΝΑ» στο µέλλον.

Ακόµα, τόσο ο Υπουργός, όσο και ο πρύτανης του Διεθνούς
Πανεπιστηµίου κι άλλοι πανεπιστηµιακοί έχουν εκφράσει τη θε-
τική γνώµη τους για τη λειτουργία σε πρώτη φάση τριών διετών
πανεπιστηµιακών προγραµµάτων για απόφοιτους ΕΠΑΛ σε
Έδεσσα, Γιαννιτσά και Αριδαία, πόλεις της Πέλλας στις οποίες
λειτουργούν επαγγελµατικά λύκεια. Φυσικά η απόφαση αυτή θα
ληφθεί από το πανεπιστήµιο µετά την ίδρυση στο Διεθνές Πανε-
πιστήµιο Ελλάδας του κέντρου επαγγελµατικής εκπαίδευσης.
Έχουν ήδη κατατεθεί στη διαβούλευση ανάµεσα στο πανεπιστή-
µιο, στην κοινωνία, τα ΕΠΑΛ και εµάς τους τοπικούς Βουλευτές,
προτάσεις για τις ειδικότητες για τα πρώτα διετή προγράµµατα,
που έχουν άµεση συνάρτηση µε τις ανάγκες της παραγωγικής
ανασυγκρότησης της Πέλλας, µε τις δραστηριότητες στις οποίες
βασίζεται η οικονοµία της και µε κλάδους επιχειρήσεων που
έχουν ανάγκη να απασχολούν περισσότερο εξειδικευµένο προ-
σωπικό.

Ακόµη, η ίδρυση αποκεντρωµένων δοµών διετών πανεπιστη-
µιακών προγραµµάτων µπορεί να βοηθήσει και την εν γένει ανά-
πτυξη επαρχιακών πόλεων που δεν θα µπορούσαν µε άλλο
τρόπο να αποκτήσουν οποιαδήποτε σχέση µε τα πανεπιστήµια
της χώρας. Η λειτουργία στην Έδεσσα ειδικότητας σχετικής µε
τα τουριστικά επαγγέλµατα, σε πρώτη φάση, στα Γιαννιτσά η ει-
δικότητα ζωικής ή φυτικής παραγωγής ή γαλακτοκοµίας ή τυρο-
κοµίας, σε συνδυασµό µε το µοναδικό Ινστιτούτο του ΕΘΙΑΓΕ
στην Παραλίµνη Γιαννιτσών, µε έντεκα ερευνητές ζωικής παρα-
γωγής και µε συγκεκριµένες εκτάσεις αγροτεµαχίων και αριθ-
µούς ζώων που θα µπορούσαν να συνδυάσουν τις σπουδές µε
την πρακτική εκπαίδευση και µε την έρευνα, όπως ακόµη και η
ίδρυση στην Αριδαία ειδικότητας σχετικής µε τον ιαµατικό του-
ρισµό και τη λουτροθεραπεία κοντά στα Λουτρά Πόζαρ και στη
Σκύδρα σχετικές µε τα logistics, µε δεδοµένη την ισχυρή µετα-
ποίηση φρούτων της περιοχής που έχει σηµαντικό εξαγωγικό
προσανατολισµό, είναι σκέψεις που η υλοποίησή τους θα βοη-
θήσει και τα ίδια τα προγράµµατα να είναι θελκτικά, αλλά και την
τοπική οικονοµία και την παραγωγική ανασυγκρότηση της περιο-
χής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Σηφάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Κουτσούµπας, Βουλευτής Βοι-
ωτίας της Νέας Δηµοκρατίας, για πέντε λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Θα ξεκινήσω µε µία συναινετική τοποθέτηση, µε µια αποδοχή.

Είναι γεγονός ότι κάθε µεταρρύθµιση -και πρέπει να το αποδεχ-
θούµε όλες οι πτέρυγες- όταν έρχεται από την όποια κυβέρνηση,
έχει τις αντιδράσεις της. Τι όµως πρέπει να προσπαθεί η εκά-
στοτε κυβέρνηση; Θα πρέπει να µετριάζει αυτές τις αντιδράσεις
και να κοιτάζει να αποκτήσει η όποια προσπάθειά της για τη νο-
µοθέτηση το ελάχιστο µίνιµουµ συναίνεσης. Επιτρέψτε µου να

σας πω, λοιπόν, µεταφέροντας και τις απόψεις της νεότερης γε-
νιάς, ότι αυτό δεν το προσπαθήσατε. Σήµερα, µε τον τρόπο µε
τον οποίον νοµοθετούµε, τη διαδικασία, δίνεται µία απάντηση σε
ένα ερώτηµα που βασανίζει και τη νεότερη γενιά, αλλά και όλο
τον κόσµο, για το γιατί νοµοθετούµε λαθεµένα, γιατί δεν νοµο-
θετούµε σωστά: γιατί νοµοθετούµε βεβιασµένα και γιατί νοµοθε-
τούµε, όπως είπε προηγουµένως και ο συνάδελφος κ.
Μαυρωτάς, µε τη σκέψη στις κάλπες και όχι στη νέα γενιά. Θα
µπορούσε να ήταν διαφορετικά; Βεβαίως. Υπάρχουν προβλή-
µατα στην εκπαίδευση; Βεβαίως. Δεν θα µπορούσαµε να βρούµε
ένα µίνιµουµ συναίνεσης, να διορθώσουµε τα κακώς κείµενα και
να δώσουµε ένα νοµοσχέδιο στη νεότερη γενιά που θα οδηγήσει
τον τόπο σε ένα καλύτερο µέλλον; 

Δίνεται και µια άλλη απάντηση µε τη σηµερινή προσπάθεια:
Χάνουν οι λέξεις το νόηµά τους, το ουσιαστικό τους περιεχό-
µενο, όσον αφορά το τι σηµαίνει «αναβάθµιση» και τι σηµαίνει
«µεταρρύθµιση». Υπάρχει µία σύγχυση µεταξύ της υποβάθµισης,
της ισοπέδωσης και -αν θέλετε- κατάργησης των πάντων. Αυτό
γίνεται σήµερα. Και πρέπει προφανώς να ανατρέξουµε στα λεξι-
λόγια, για να δούµε τι σηµαίνει πραγµατικά «αναβάθµιση», που
λέτε ότι αυτό γίνεται, και τι σηµαίνει «µεταρρύθµιση», που θέλετε
να κάνετε.

Το τρίτο είναι το εξής. Δίνεται µια απάντηση συγχρόνως στο
πώς νοµοθετούµε. Είναι η κοινοβουλευτική δηµοκρατία, πάντα
αποφασίζει βεβαίως η πλειοψηφία. Δεκτόν. Αλλά επιτρέψατέ µου
να σας πω -και δεν είναι σηµερινή µου θέση για να κατηγορήσω
εσάς, το έχω πει και σε προηγούµενες κυβερνήσεις και δικές
µας- δυστυχώς, ναι, το κοινοβουλευτικό µας σύστηµα, η κοινο-
βουλευτική µας δηµοκρατία -που είναι το καλύτερο πολίτευµα,
δεν υπάρχει άλλο πολίτευµα- έχει καταλήξει στο να είναι µία
υπουργική κοινοβουλευτική δηµοκρατία, διότι ο Υπουργός φέρ-
νει το νοµοθέτηµα και εµείς, εσείς, η εκάστοτε πλειοψηφία προ-
σπαθούµε να αλλάξουµε κάτι. Δεν νοµοθετούµε οι Βουλευτές,
παρεµβαίνουµε απλώς, να το ξεκαθαρίσουµε.

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά το νοµοσχέδιο αντιδράσεις
υπάρχουν. Η εισηγήτριά µας και οι συνάδελφοι τα ανέλυσαν διε-
ξοδικά. Επιγραµµατικά σας λέω, κύριε Υπουργέ, επειδή συµβαί-
νει να είµαι γονέας τέκνου που είναι στην εκπαίδευση και
φοιτητού, που συναναστρέφοµαι και µε µικρούς µαθητές 15 και
16 ετών, αλλά και µε νέους 20 και πλέον ετών, ότι υπάρχει µία
σύγχυση, υπάρχει –αν θέλετε- ένας προβληµατισµός στα νέα
παιδιά για το τι µέλλει γενέσθαι. Και ο προβληµατισµός αυτός
υπάρχει γιατί ευθυνόµαστε πάνω απ’ όλα όλοι εµείς. Γιατί εσείς,
κολληµένοι σε ιδεοληψίες και προκαταλήψεις δεν αποδέχεσθε
κάτι το κοινώς αποδεκτό, ότι το ζήτηµα της παιδείας είναι εθνικό
ζήτηµα και πρέπει να υπάρξει συναίνεση, αλλά θέλετε να νοµο-
θετήσετε µε γνώµονα τις επικείµενες εκλογές και νοµοθετείτε µε
αυτόν τον τρόπο. Για παράδειγµα, για τις πανελλαδικές εξετά-
σεις άλλα υποσχεθήκατε και είπατε. Δεν θα σταθώ σε αυτό πολύ.
Υπήρξαν αντιδράσεις από τους µηχανικούς. Από την περιφέρειά
µου φέρνω αντιδράσεις από νέα παιδιά µηχανικούς για αυτή την
ισοπέδωση. 

Δεν θέλω να µπω σε άλλα ζητήµατα. Θα µείνω περισσότερο,
γιατί το έχω υποσχεθεί, στα νέα παιδιά, στους φοιτητές. Είχα και
εγώ µία αµφιβολία αν η Νοµική Κοµοτηνής κάνει µία σωστή δου-
λειά. Εγώ είµαι απόφοιτος της Νοµικής Σχολής Αθηνών. Και όταν
ο γιός µου πέρασε εκεί και συναναστράφηκα µε πολλά παιδιά
είχα µία αµφιβολία, αν µπορεί αυτό το ίδρυµα, η Νοµική Σχολή
Κοµοτηνής, να προσφέρει. Σας πληροφορώ ότι αισθάνοµαι απέ-
ναντί τους πολλές φορές κατώτερος για τα πεδία δράσης που
έχουν, την επιστηµονική γνώση και -αν θέλετε- τις ανησυχίες για
το µέλλον και για τις επιτυχίες στις σχολές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θα επισηµάνω το εξής και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, δεν
θα πω περισσότερα για το νοµοσχέδιο. Έχω υποχρέωση να σας
πω τρεις φράσεις -γιατί σας έστειλαν και τα ψηφίσµατά τους-
που τις αποστέλλουν σε όλους, και σε εσάς και σε εµάς.

Η πρώτη επιστολή τιτλοφορείται «προς τους κωφεύοντες κυ-
βερνητικούς αξιωµατούχους και τη Βουλή των Ελλήνων». Ακού-
στε τι λένε οι φοιτητές της Νοµικής, ότι εδώ –εγώ βάζω όλους,
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για να µην παρεξηγηθώ- αποφασίζουµε και διατάσσουµε, ότι
έχουµε καταλήξει σε ένα ακατάσχετο παζάρι για το πού θα κά-
νουµε σχολές. Ακολουθούµε το παλιό δόγµα της 21ης Απριλίου:
«Κάθε πόλη και στάδιο, κάθε χωριό και γυµναστήριο». Εδώ
έχουµε κάθε πόλη και πανεπιστήµιο, κάθε χωριό και τµήµα. Αυτό
κάνουµε. Και συνεχίζουν: «Πρόκειται περί προεκλογικού ξεπε-
σµού και καιροσκοπικής διάστασης της πολιτικής αυτής απόφα-
σης» –τα λένε οι φοιτητές, προσέξτε να ακούσετε κουβέντες-
«εξακολουθεί να µας βρίσκει καθολικά αντίθετους. Η αδιαλλαξία
και η κυβερνητική αλαζονεία έχουν και τα όριά τους. Η ακριτική
Νοµική της Θράκης ήδη νιώθει να έρχεται η ακαδηµαϊκή και επι-
στηµονική της συρρίκνωση». Και σας ρωτάνε: «Ποιος επιβάλλει
να γίνει κι άλλη Νοµική; Ποια αναγκαιότητα και σκοπιµότητα;
Έχουµε ανάγκη από περισσότερους δικηγόρους; Και µήπως δεν
πρέπει να ξεχνάµε ότι η Νοµική Κοµοτηνής, η ίδρυση εκεί στη
Θράκη αυτού του πανεπιστηµίου έχει και µια άλλη σηµασία, γε-
ωγραφική, εθνική;». Και συνεχίζουν λέγοντας ότι εσείς ως Κυ-
βέρνηση αγνοείτε επιµελώς τις φωνές της ακαδηµαϊκής και
νοµικής κοινότητας. 

Και βεβαίως, θα καταλήξω µε το ψήφισµα της συνέλευσης της
Νοµικής Σχολής, ολόκληρου του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου
Θράκης, µε τα εξής: «Επαναλαµβάνεται η πλήρης εναντίωση όλων
στην ίδρυση νέας τέταρτης Νοµικής Σχολής, που συµφωνούν και
οι τρεις άλλες Νοµικές Σχολές της χώρας, η οποία έρχεται σε αν-
τίθεση αφ’ ενός µεν µε τον κορεσµό των νοµικών επαγγελµάτων
και το έντονο κοινωνικό πρόβληµα της ανεργίας των νέων πτυχι-
ούχων των νοµικών Τµηµάτων, οι οποίοι υφίστανται προσωπικά τις
συνέπειες τις αδυναµίες της πολιτείας να σχεδιάσει τις νοµικές
σπουδές σύµφωνα µε τις ανάγκες της κοινωνίας και αφ’ ετέρου,
µε την επιβληθείσα και συνεχιζόµενη δραµατική µείωση των χρη-
µατοδοτήσεων για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, µε συνέπεια τη
δηµιουργία σοβαρών λειτουργικών ελλείψεων, σηµαντικής ελλεί-
ψεως υποδοµών και τη συρρίκνωση του νοµικού και διοικητικού
προσωπικού των υφιστάµενων νοµικών Τµηµάτων της χώρας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε επίσης ότι η ίδρυση αυτής
της σχολής συνιστά µια ανοµιµοποίητη και αµφίβολης σκοπιµότη-
τας επιλογή. Τα θέτω αυτά υπ’ όψιν σας.

Και κλείνω, όχι µόνο ως Βουλευτής της Αντιπολίτευσης µετα-
φέροντας την άποψη της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και ως πατέ-
ρας, µε µία τελευταία έκκληση -αν θέλετε- αποσύρετε το
νοµοσχέδιο. Ελάτε να δούµε ποια είναι τα κακώς κείµενα –διότι
υπάρχουν κακώς κείµενα στην εκπαίδευση, στην ανώτατη παιδεία-
και µαζί να βρούµε ένα κοινό µίνιµουµ συµφωνίας, να τα επιλύ-
σουµε και να αποφασίσουµε για την νεότερη γενιά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ανδρέα Κουτσούµπα, Βουλευτή Βοιωτίας της Νέας Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης, Βουλευτής Λακωνίας
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξε-
κινήσω την οµιλία µου θέλω να παρατηρήσω -πέραν των διαφόρων
προβληµάτων που έχει η διαδικασία από το πρωί- ότι εδώ και αρ-
κετή ώρα απουσιάζει ο Υπουργός, ο οποίος έχων τη νοµοθετική
πρωτοβουλία µάς έχει καλέσει να τοποθετηθούµε ως κόµµατα, ως
παρατάξεις και ως Βουλευτές για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Εδώ είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρίσταται, κύριε Φίλη, η Υφυπουρ-

γός, αλλά από ό,τι γνωρίζουµε, τη νοµοθετική πρωτοβουλία την
έχουν οι Υπουργοί και όχι οι Υφυπουργοί. Στοιχειωδώς, λοιπόν,
κοινοβουλευτικά ευαισθητοποιούµενος…

Τώρα, απ’ ό,τι βλέπω, προσέρχεται ο κύριος Υπουργός και χαί-
ροµαι. Συνέπεσε.

Κύριε Υπουργέ, σας καλούσαµε να µας ακούσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Σας ακούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ θερµά.
Δεν θα αναφερθώ σε όλη τη διαδικασία. Άλλωστε πολλά εκ

των θεµάτων του νοµοσχεδίου έχουν ακροθιγώς εξεταστεί και
από την εισηγήτριά µας και από τον Αντιπρόεδρο του κόµµατος,
αλλά και από όλους τους συναδέλφους όλων των πτερύγων, όχι

µόνο της Νέας Δηµοκρατίας. 
Μάλιστα, ωραία εντύπωση µου έκανε προηγουµένως η συνά-

δελφος από τη Νάουσα, η κ. Καρασαρλίδου, που ζητούσε να της
φτιάξουµε και µια Σχολή Αριστοτελικών Μελετών στην πατρίδα
της. Νοµίζω ότι είναι Βουλευτής Ναούσης.

Αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά τα θέµατα συνθέτουν µια εκρη-
κτική ατµόσφαιρα. Μάλιστα, γίνεται πιο εκρηκτική, όταν αυτά
έχουν να κάνουν µε την ελληνική παιδεία, µε τα ζητήµατα της παι-
δείας µας, ζητήµατα τα οποία είναι ιδιαίτερα καυτά και σοβαρά
αυτές τις περιόδους που περνάµε, ζητήµατα τα οποία κάνουν κυ-
ρίως την ελληνική νεολαία να «κουµπώνεται» περισσότερο µπρο-
στά σε εµάς, τους πολιτικούς, µε όλα αυτά τα οποία µετερχό-
µαστε.

Και έρχοµαι σε αυτό που µε απασχολεί και θα µε απασχολήσει
στην οµιλία µου σχετικά µε το άρθρο 46 και την περίφηµη αρχιτε-
κτονική, όπως επικαλείται ο κύριος Υπουργός, για τα ελληνικά πα-
νεπιστήµια και ιδιαίτερα τα πανεπιστήµια της ελληνικής
περιφέρειας.

Το άρθρο 46, λοιπόν, σε τρεις γραµµές µεταφέρει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τη Νοσηλευτική Σχολή της Σπάρτης από τη
Σπάρτη στην Τρίπολη µε τρεις γραµµές, χωρίς να υπάρχει συγ-
κεκριµένη τεκµηρίωση, χωρίς να υπάρχει διάλογος, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, χωρίς να υπάρχει τίποτα το οποίο να δικαιο-
λογεί αυτή τη µετακίνηση. Σαν να έχουµε χαρτοκιβώτια σε µια
µεταφορική εταιρεία και µεταφέρουµε µια σχολή από τη µια
πόλη στην άλλη. 

Ο κύριος Υπουργός µίλησε για διάλογο. Ποιο διάλογο έχετε
κάνει, κύριε Υπουργέ; Δεν λέω µε αυτούς που εσείς θεωρείτε ανί-
κανους ή απαράδεκτο να συζητάτε, δηλαδή τους θεσµικούς εκ-
προσώπους, τους Βουλευτές, τις τοπικές αρχές, όλους αυτούς
που εκπροσωπούν τον κόσµο των περιφερειών…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μα ήρθατε στο γραφείο µου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ που µε διακόπτετε.
Περίµενα να µε διακόψετε για να σας απαντήσω. Στο γραφείο
σας ήρθαµε µετά από έξι µήνες που ζητούσαµε ραντεβού. Μά-
λιστα, ενώ ζητούσαµε εναγωνίως ραντεβού για να κάνουµε µια
στοιχειώδη συζήτηση, την οποία κάναµε στο γραφείο σας πριν
από µια εβδοµάδα περίπου, µας καλέσατε και ήρθαµε αφού είχε
ήδη ανακοινωθεί διαδικτυακά ότι τη Δευτέρα - Παρασκευή µας
καλέσατε- θα συναντήσετε συναδέλφους της Τρίπολης µε την
παρέµβαση του κυβερνητικού και νυν Υπουργού στη Λακωνία. 

Δεν υπήρξε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάλογος ο οποίος
να δικαιολογεί και ακαδηµαϊκά και επιστηµονικά τους λόγους που
µεταφέρεται η Νοσηλευτική Σχολή από τη Σπάρτη στην Τρίπολη.

Ο κύριος πρύτανης στην επιτροπή στην οποία συµµετείχαµε,
µας είπε αρχικά, αφήνοντάς το νεφελωδώς -οι καθηγητές το
έχουν αυτό- και µετά πιεζόµενος πιο ουσιαστικά ότι υπάρχει πρό-
βληµα στη Νοσηλευτική της Σπάρτης. Τον ρώτησα ποιο είναι το
πρόβληµα, κύριε πρύτανη, που έχετε στη Νοσηλευτική της Σπάρ-
της. Δεν µπορώ να σας πω, απάντησε, υπάρχει πρόβληµα. Πιε-
ζόµενος λίγο περισσότερο ο κύριος πρύτανης είπε ότι δεν
έχουµε κλινική εκπαίδευση. Οι φοιτητές µε βάση τις αξιολογή-
σεις χρειάζονται κλινική εκπαίδευση και το υπάρχον νοσοκοµείο
στη Σπάρτη δεν µπορεί να παράσχει την κατάλληλη κλινική εκ-
παίδευση στους φοιτητές της νοσηλευτικής. Έχουµε δε, είπε ο
κύριος πρύτανης, και τις εισηγήσεις των διοικητών των δύο νο-
σοκοµείων, τόσο της Σπάρτης όσο και της Τρίπολης, που οι µεν
λένε «αδυνατούµε» και οι δε λένε ότι «µπορεί να γίνει εδώ κλινική
εκπαίδευση».

Το ζήτηµα είναι το εξής. Και θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να κατα-
τεθούν αυτές οι εισηγήσεις, που προφανώς είναι γραπτές. Δεν νο-
µίζω να έγινε αυτό µε ένα απλό τηλεφώνηµα. Πρέπει να
κατατεθούν αυτές οι εισηγήσεις, να δούµε ποιος λέει την αλήθεια
και ποιος λέει ψέµατα. Είναι όντως η µεταφορά της Νοσηλευτικής
Σχολής της Σπάρτης η µόνη λύση; Σαφώς όχι, γιατί σύµφωνα µε
το κείµενο της εξωτερικής αξιολόγησης, το οποίο µονίµως επικα-
λούνται αυτοί που θέλουν τη µεταφορά, του Δεκεµβρίου του
2013,… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
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Λίγα λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Το κείµενο αναφέρει στη σελίδα 24, ότι στις επιλογές του πα-

νεπιστηµίου συµπεριλαµβάνεται η παραµονή του Τµήµατος Νο-
σηλευτικής στη Σπάρτη και η αναδιοργάνωση της κλινικής
εκπαίδευσης µε τη συνέργεια και άλλων νοσηλευτικών µονάδων. 

Έχετε κάνει κάποιον προϋπολογισµό, κύριε Υπουργέ, σχετικά
µε το κόστος αυτής της µεταφοράς; Διότι, από ό,τι γνωρίζω, η
µεταφορά των φοιτητών, εάν γίνεται, που γίνεται και τώρα µετα-
φορά για κλινική εκπαίδευση, κάνει 6.000 ευρώ τον χρόνο. Πόσο
θα στοιχίσει η µεταφορά σε νέους χώρους, σε νέες δοµές; Κατ’
εκτίµηση της νέας αξιολόγησης, αυτή η µεταφορά είναι 70 µε 80
χιλιάδες ευρώ σε ενοίκια. 

Είναι σίγουρο ότι στην Τρίπολη παρέχονται καλύτερες κλινικές
εκπαιδεύσεις στους φοιτητές της Νοσηλευτικής Σχολής; Ουδε-
µία απάντηση. Γνωρίζω µόνον ότι η ΜΕΘ της Τρίπολης έχει µόνο
τρία κρεβάτια, η ψυχική υγεία έχει τεράστια προβλήµατα µε το
ψυχιατρείο της Τρίπολης, και εν πάση περιπτώσει αυτά τα παιδιά
τα οποία τα µεταφέρουµε από ιδιόκτητο πανεπιστήµιο, σύγχρονο
πανεπιστήµιο, πανεπιστήµιο το οποίο έχει κλινική εκπαίδευση και
µπορεί να κάνει κλινική εκπαίδευση καλύτερη και µε βάση τη δια-
φαινόµενη µεγάλη γενναιόδωρη δωρεά του Ιδρύµατος «Νιάρ-
χου» στο Νοσοκοµείο της Σπάρτης, τα παίρνουµε και τα πάµε
σαν χαρτοκιβώτια στην Τρίπολη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα οποία γίνονται είναι
πρωτοφανή. Και είναι πρωτοφανή, διότι επικαλείται η Κυβέρνηση
µια επιτροπή αξιολόγησης, τα µέλη της οποίας είναι σαν φαντο-
µάδες, δεν τους έχουµε δει πουθενά. Επικαλούνται προβλήµατα,
όσον αφορά την κλινική εκπαίδευση, αλλά ουσιαστικά δεν υπάρ-
χει κανένα πρόβληµα κλινικής εκπαίδευσης. Υπάρχουν σκοπιµό-
τητες, υπάρχουν ψέµατα, υπάρχουν αναλήθειες.

Καταθέτω στα Πρακτικά το επίσηµο δελτίο Τύπου, που βγήκε
πριν από λίγο καιρό, όπου υπάρχουν προτάσεις και του κυβερ-
νητικού Βουλευτή και του κ. Γαβρόγλου για στήριξη και αναβάθ-
µιση της Νοσηλευτικής Σχολής στη Σπάρτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά είναι απαράδεκτα και µάλιστα από ανθρώπους οι οποίοι
επικαλούνται ηθικά πλεονεκτήµατα, επικαλούνται ζητήµατα τα
οποία έχουν να κάνουν µε την αλήθεια, µε την Αριστερά και µε
όλα αυτά που βλέπουµε σήµερα διά τροπολογιών να συστήνετε
τήδε κακείσε τµήµατα, σχολές, ερευνητικά ινστιτούτα και ό,τι
φανταστείτε.

Μάλιστα, άκουσα προηγουµένως από τον συµπολίτη µου
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης ότι θα ιδρυθεί ένα Ινστιτούτο Οι-
νοποιίας και Μελισσοκοµίας, αν δεν κάνω λάθος, και ήρθατε
εσείς, κύριε Υπουργέ, να πείτε, καλά, θα το κάνουµε, αλλά πρέ-
πει πρώτα και οι σχολές να ζητήσουν να το κάνουµε. Δηλαδή
εσείς προηγείστε και των σχολών.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Δεν είπε αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όλα αυτά είναι απαράδεκτα. Δεί-
χνουν ότι πηγαίνουµε πολύ πίσω και στο νοµοθετείν και σε όλα
αυτά, τα οποία βλέπει σήµερα ο ελληνικός λαός και λέει ότι είστε
αναξιόπιστοι. 

Θέλω και πάλι, κλείνοντας κύριε Υπουργέ, να µου πείτε γιατί
µετακινείτε τη Νοσηλευτική από τη Σπάρτη στην Τρίπολη. Μέσα
σας πιστεύετε ότι ευσταθούν αυτά τα οποία λένε κάποιοι ακαδη-
µαϊκοί δάσκαλοι; Έχουµε και εµείς τη δική µας εµπειρία, γιατί
σπουδάσαµε σε επαρχιακό πανεπιστήµιο στην Κοµοτηνή, η
οποία ήταν ο προθάλαµος της µετακινήσεως των πανεπιστηµια-
κών στην Αθήνα. Έχετε εσείς µέσα σας και ως πανεπιστηµιακός
δάσκαλος στερεή την άποψη ότι πρέπει να µετακινηθεί η Νοση-
λευτική από τη Σπάρτη, όταν δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική αι-
τιολόγηση αυτής της περίφηµης κλινικής εκπαίδευσης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Και µάλιστα σε µια περίοδο, που λέµε ότι και το τελευταίο

ευρώ έχει αξία, όταν βλέπουµε σήµερα διάφορες αιτιάσεις συ-

ναδέλφων κυβερνητικών Βουλευτών να φυτρώνουν αριστερά και
δεξιά στις εκλογικές τους περιφέρειες διάφορα τµήµατα, σχο-
λές, λίγο καιρό πριν την προεκλογική περίοδο;

Λυπούµαι πάρα πολύ. Είµαι βέβαιος ότι η επερχόµενη Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας θα ξαναδεί πολύ σοβαρά το ζήτηµα
της Νοσηλευτικής Σχολής στη Σπάρτη, διότι αποτελεί όνειδος
και για την Κυβέρνησή σας και για εσάς προσωπικά, όσον αφορά
αυτή την πολιτική επιλογή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Δαβάκη. 

Προχωρούµε µε τον Βουλευτή Γρεβενών του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ.
Χρήστο Μπγιάλα. Ελάτε, κύριε Μπγιάλα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για τριάντα δεύτερα, κυριολεκτικά; Θα ήθελα να κάνω µόνο
µια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Μπγιάλα,
µισό λεπτό. Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Νοµίζω ότι πρέπει κανείς να πάρει υπ’
όψιν την οµόφωνη απόφαση των καθηγητών του Τµήµατος Νο-
σηλευτικής και των φοιτητών για αυτήν την µετακίνηση, η
οποία…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν ήταν οµόφωνη, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ωραία, αν δεν ήταν οµόφωνη, πάντως
ήταν µε τεράστια πλειοψηφία. Με συγχωρείτε. Πρέπει, λοιπόν,
κανείς να πάρει υπ’ όψιν την τεράστιας πλειοψηφίας απόφαση,
των καθηγητών και των φοιτητών για αυτήν την µετακίνηση, οι
οποίοι επικαλούνται ακαδηµαϊκούς λόγους. Αυτό, τίποτα παρα-
πάνω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Να µας τους πουν. Να έρθουν και να
τους καταθέσουν εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Μπγιάλα, αρ-
χίστε, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο

ολοκληρώνει µια µεταρρύθµιση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Μπαίνουν πολλά ερωτήµατα και από την πλευρά της Αντιπολί-
τευσης. Αναρωτιέµαι, τελικά το ερώτηµα για την Αντιπολίτευση
είναι αν αυτό το νοµοσχέδιο διορθώνει κάποια κακώς κείµενα
µέσα στο πλαίσιο µιας στοχευµένης πολιτικής κατεύθυνσης ενί-
σχυσης του δηµόσιου πανεπιστηµίου ή το ερώτηµά τους είναι
ότι όντως δεν έπρεπε να κάνουµε τίποτα, να αφήσουµε αυτά τα
κακώς κείµενα της προηγούµενης µεταρρύθµισης που έκανε η
κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου και να οδηγηθεί η τριτοβάθµια
εκπαίδευση εκεί που ήθελαν να την οδηγήσουν;

Πού ήθελαν να την οδηγήσουν; Επειδή τα ζητήµατα τίθενται
και πολιτικοϊδεολογικά αλλά και ταξικά, ποια είναι η άποψη της
Νέας Δηµοκρατίας; Ιδιωτικά πανεπιστήµια, που σηµαίνει ότι προ-
σπαθούµε ως πολιτική αυτής της κατεύθυνσης να υποβαθµί-
σουµε τα δηµόσια πανεπιστήµια για να ενισχύσουµε και να
δώσουµε τροφή αλλά και βήµα στα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Όµως, παρ’ όλα αυτά, τη µια µας τα λένε έτσι, την άλλη µας τα
λένε αλλιώς. Δηλαδή, µας λένε ότι αυτό το νοµοσχέδιο η επερ-
χόµενη, όπως φαντάζονται, Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
θα το καταργήσει. 

Από τη µια θα το καταργήσει, από την άλλη θέτουν ζητήµατα,
όπως ο προλαλήσας συνάδελφος, ότι θα έρθει η Νέα Δηµοκρα-
τία και θα το φτιάξει πάλι. Ποιο θα φτιάξει; Αυτό το τµήµα, το
οποίο θεωρητικά αυτή τη στιγµή το παίρνει από τη µια περιοχή
η Κυβέρνηση και το πάει σε κάποια άλλη.

Άκουσα την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία µας
έδωσε το µήνυµα ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο κινδυνεύουν, λέει, -
και το σηµείωσα ακριβώς- τα ελληνικά πανεπιστήµια να χάσουν το
κύρος που έχουν αποκτήσει τα τελευταία χρόνια παγκοσµίως. Μα,
εδώ έχουµε όλα αυτά τα χρόνια αυτή τη συζήτηση, όπως και τη
συζήτηση, αν θέλετε, της Αναθεώρησης του Συντάγµατος, που
µας «πυροβολούσαν» γιατί δεν θέλουµε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
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Εµείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, θέλουµε σο-
βαρό δηµόσιο πανεπιστήµιο, γιατί πιστεύουµε στον δηµόσιο χα-
ρακτήρα της εκπαίδευσης και όχι στην εµπορευµατοποίηση την
οποία εσείς πιστεύετε. Γιατί το δηµόσιο πανεπιστήµιο έρχεται και
ενισχύεται στη δυτική Μακεδονία, στην κεντρική Μακεδονία, στη
Θράκη και σε όλες τις ακριτικές περιοχές. Το ιδιωτικό πανεπι-
στήµιο που εσείς θέλετε, δεν θα ερχόταν ποτέ στη δυτική Μακε-
δονία και ούτε θα έκανε τµήµατα στα Γρεβενά.

Ακούστηκε και η άποψη να δούµε ένα µίνιµουµ συναίνεσης. Σε
ποιον δρόµο; Στην ενίσχυση του δηµοσίου πανεπιστηµίου ή στη
δηµιουργία ιδιωτικού; Εκεί είναι το ζητούµενο για εµάς.

Το 2013 κλείσατε σχολές. Το ΤΕΙ Δυτικής Μακεδονίας, το
Τµήµα των ΤΕΙ στα Γρεβενά είχε τρία τµήµατα και λειτουργούσαν
τα δυο. Είχε τρία τµήµατα, το 2013 το υποβαθµίσατε και τα κά-
νατε ένα τµήµα µε κατεύθυνση και στόχευση να κλείσει και αυτό.

Σήµερα το νοµοσχέδιο έρχεται και δηµιουργεί τρία τµήµατα
πανεπιστηµιακά, αναβαθµίζοντας το Τµήµα Οργάνωσης και Δι-
οίκησης Επιχειρήσεων σε πανεπιστηµιακό, δηµιουργώντας το
Τµήµα Στατιστικής και Ασφαλιστικής Επιστήµης και το Τµήµα
Μάρκετινγκ, ταυτόχρονα κάνοντας µέσα στα πλαίσια του Πανε-
πιστηµιακού Ερευνητικού Κέντρου, το Ερευνητικό Κέντρο Αειφό-
ρου Ανάπτυξης και Διαχείρισης Φυσικών Πόρων και βέβαια
ενισχύοντας τα Τµήµατα του Πανεπιστηµίου των Γρεβενών µε τα
διετή προγράµµατα σπουδών.

Κυρίες και κύριοι συνάδερφοι, από ένα ΤΕΙ Γρεβενών που το
οδηγούσατε σε διάλυση, χωρίς µέλη ΔΕΠ, µε ένα υπέροχο κτή-
ριο, πολύ σύγχρονο, εµείς κάνουµε τρία τµήµατα πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης. 

Λέτε τώρα ότι όταν εκλεγείτε, εάν και εφόσον εκλεγείτε, θα το
καταργήσετε. Πρέπει να απαντήσετε, κύριοι συνάδερφοι. Δη-
λαδή, θα επαναφέρετε ένα τµήµα ΤΕΙ στα Γρεβενά; Θα καταρ-
γήσετε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας ή θα κάνετε ΤΕΙ και
πανεπιστήµιο µε τη µορφή που υπάρχει σήµερα; Αυτή την εκπαί-
δευση θέλετε; Πείτε καθαρά στους πολίτες ότι εσείς θα το κα-
ταργήσετε. Γιατί το λέτε µε µισόλογα; Θα µας επαναφέρετε πού;
Εκεί είναι το ζητούµενο. Δεν είναι το ζητούµενο µόνο να λέµε ότι
δεν µας αρέσει αυτό, θα πρέπει να πείτε και τι θέλετε να κάνετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε µισό λεπτό.
Οργανωµένα δυσφηµείτε το ελληνικό πανεπιστήµιο. Και το δυ-

σφηµείτε µε όλους τους τρόπους. Να σκεφτεί κανείς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Μητσοτάκης, είπε τις προάλλες ότι τα ελληνικά πανεπιστήµια κά-
νουν µολότοφ. Οκτώ ελληνικά πανεπιστήµια βρίσκονται στα κο-
ρυφαία του κόσµου και σε όλους τους διαγωνισµούς που
γίνονται διεθνώς τα ελληνικά πανεπιστήµια πρωτεύουν, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Αυτά δεν είναι πανεπιστήµια που είναι
µπάχαλο, όπως εσείς λέτε, αλλά είναι πανεπιστήµια της γνώσης.
Αυτά τα πανεπιστήµια είναι που βγάζουν αυτούς τους ανθρώ-
πους µε αυτήν την εκπαίδευση, που γίνονται περιζήτητοι και στα
ξένα πανεπιστήµια αλλά και σε ανεπτυγµένες ευρωπαϊκές χώρες
όπου έχοντας τον τίτλο των ελληνικών πανεπιστηµίων όλοι αυτοί
οι επιστήµονες γίνονται ανάρπαστοι για οποιαδήποτε θέση ερ-
γασίας. 

Αυτό το πανεπιστήµιο εµείς µε αυτό το νοµοσχέδιο θέλουµε
να το ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο, καθώς και τον δηµόσιο
χαρακτήρα του και να του δώσουµε ακόµη µεγαλύτερη βαρύ-
τητα, γιατί θέλουµε τα ελληνόπαιδα να µπορούν να σπουδάσουν
όλα και όχι επιλεκτικά µόνο αυτοί που έχουν οικονοµική ευρω-
στία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Χρήστο Μπγιάλα, Βουλευτή Γρεβενών του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η κ. Αντιγόνη Λυµπεράκη, Ανεξάρτητη Βουλευ-
τής, για πέντε λεπτά. 

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι χαί-
ροµαι πολύ που η πρώτη µου οµιλία µετά το 2015 είναι για τα θέ-
µατα της εκπαίδευσης. Θα ξεκινήσω λέγοντας ότι όσο θυµάµαι
τον εαυτό µου πάγιο αίτηµα της Αριστεράς ήταν το δικαίωµα

στην εκπαίδευση, η άρση ταξικών και λοιπών φραγµών στη
γνώση και εν γένει η αντίληψη για την παιδεία σαν αυταξία, σαν
αυτοτελή σκοπό, σαν αυτοσκοπό. 

Είχε δίκιο η Αριστερά και όλοι οι άλλοι που υποστήριζαν τη ση-
µασία της εκπαίδευσης. Όπως θα µπορούσε πολύ εύκολα να πι-
στοποιήσει κάθε οικονοµολόγος σε όποιο µέρος του κόσµου και
αν βρισκόταν, η συσχέτιση ανάµεσα στην προσωπική ευηµερία
και στο εκπαιδευτικό επίπεδο ήταν και είναι συντριπτική ως τώρα,
σε βαθµό που όταν δεν έχουµε στοιχεία ατοµικού εισοδήµατος
χρησιµοποιούµε σαν προσέγγιση το εκπαιδευτικό επίπεδο και
µας οδηγεί ακριβώς στη σωστή οικονοµική διαστρωµάτωση.
Όµως, αυτό που θέλω να πω είναι ότι συζητώντας σήµερα και
κοιτάζοντας το αύριο πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι αυτή η πολύ
µακρά ισχυρή σχέση ταύτισης ανάµεσα στους τίτλους σπουδών
και στην ευηµερία των ανθρώπων βρίσκεται σε µεγάλη αµφισβή-
τηση. Τα τυπικά προσόντα, τα πτυχία, τα χαρτιά, που πιστοποι-
ούν συµβολικά και ουσιαστικά τις παρεχόµενες γνώσεις, το
περιτύλιγµα, αν θέλετε, του εκπαιδευτικού συστήµατος δέχεται
µια φοβερή πίεση και είναι σαν να αδειάζει από το ουσιαστικό
περιεχόµενό του. Αυτό συµβαίνει επειδή δέχεται την πίεση δύο
τεράστιων ανατρεπτικών δυνάµεων. Η πρώτη δύναµη που ανα-
τρέπει τα δεδοµένα είναι η τεχνολογία µε την τεχνητή νοηµοσύνη
που για πρώτη φορά υποκαθιστά θέσεις εργασίας σε τοµείς προ-
στατευµένους µέχρι σήµερα, δηλαδή στον τοµέα των υπηρεσιών
στα ελεύθερα επαγγέλµατα.

Αν η µια πίεση έρχεται από τη τεχνολογία, η δεύτερη ανατρε-
πτική πίεση έρχεται από την παγκοσµιοποίηση, όχι τόσο µε την
τεχνητή νοηµοσύνη, αλλά µε την εξ αποστάσεως νοηµοσύνη, δη-
λαδή από το γεγονός ότι ένας άνθρωπος που διαθέτει πραγµα-
τικές γνώσεις µπορεί να προσφέρει τις υπηρεσίες του
οπουδήποτε στον κόσµο χωρίς καν να γνωρίζει τη γλώσσα και
χωρίς καν να χρειαστεί να ταξιδέψει. Αυτό το φαινόµενο, η συ-
νύφανση τεχνολογικών και παγκοσµιοποιηµένων επιδράσεων λέ-
γεται «globotics», που βγαίνει από το globalization και το robotics.
Και πραγµατικά φαίνεται ότι αυτό ανοίγει κάποιους ανέµους τρο-
µερών ανατροπών στις αγορές εργασίας παντού.

Η εντύπωση που παίρνω είναι ότι για τους εµπνευστές αυτού
του νόµου που σήµερα συζητάµε στη Βουλή φαίνεται ότι ο κό-
σµος έχει σταµατήσει σε προηγούµενη στάση, δηλαδή σε µια
εποχή όπου µπορούσες να προβλέψεις περίπου τα τυπικά προ-
σόντα και τα ουσιαστικά που χρειαζόσουν, µπορούσες να τα σχε-
διάσεις, να τα βελτιώσεις και να τα τρέξεις για αρκετά χρόνια
µπροστά. Ήταν µία εποχή που τα τυπικά προσόντα εξασφάλιζαν
τους ανθρώπους που τα κατείχαν.

Ειλικρινά, νοµίζω ότι καλόπιστα η Κυβέρνηση πιστεύει ότι θε-
ραπεύει τις ανισότητες και την ανασφάλεια µε το να διευρύνει
τον κύκλο των δικαιούχων πανεπιστηµιακών πτυχίων. Ουσια-
στικά, δηλαδή, φτιάχνει ένα τεράστιο, ένα ευρύχωρο ασανσέρ,
βάζει µέσα σπουδαστές και σπουδάστριες των ΤΕΙ, τους καθη-
γητές και τις καθηγήτριες τους, το διοικητικό προσωπικό, τους
συγγενείς τους και τους λέει: «Υπάρχει ένα κουµπί µόνο. Λέει
«πανεπιστήµιο». Θα ανεβείτε έναν όροφο».

Και αυτό θα ήταν µία χαρά ρουσφέτι ή τακτοποίηση ή όπως
θέλετε καλοπροαίρετα, µία µεγάλη δύναµη κατά της ανασφά-
λειας και των ανισοτήτων αν η τροχαλία ανόδου δεν είχε κάποιες
αθέλητες παρενέργειες. Καθώς ανεβαίνει αυτό το ασανσέρ έναν
όροφο, το αντίβαρο κατεβάζει το κτήριο της ανώτατης εκπαίδευ-
σης στο τέταρτο υπόγειο.

Και δεν θέλω να το δραµατοποιήσω, διότι η πραγµατικότητα
είναι ότι µπορεί µε τις καλύτερες προθέσεις να οδηγήσει κανείς
σε µία κατάσταση, όπου δεν προστατεύει αυτούς που νοµίζει ότι
προστατεύει. Ταυτοχρόνως, όµως, βάζει έναν τεράστιο φόρο,
µία επιβάρυνση σε αυτούς που πραγµατικά προσπαθούν, πραγ-
µατικά θα µπορούσαν να πετύχουν, αλλά τους κρατάει πίσω.
Είναι ένα πληθωρισµός γενίκευσης πτυχίων που κάνει καλό µόνο
στους κορνιζοποιούς αν συνεχίσουµε να τα κορνιζώνουµε.
Έχουµε ένα, δύο, τρία, σαράντα δύο πτυχία. 

Θα ήθελα να κάνω δύο πολύ σύντοµα σχόλια. Θέλω οπωσδή-
ποτε να πω κάτι θετικό για το νοµοσχέδιο. Αυτό είναι η έµφαση
που δίνει στο λύκειο. Φυσικά, υπάρχουν πολλές πλευρές. Δεν
θέλω να τις αναπτύξω. Θα µπορούσαµε να ξεκινήσουµε αυτή τη
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συζήτηση λίγο πιο νωρίς από το λύκειο. Διότι για να δουλέψει το
λύκειο πρέπει να έχεις από πριν σωστές υποδοµές και υποστη-
ρίξεις. Νοµίζω, όµως, ότι είναι πολύ υγιές αυτό.

Αυτό, όµως, το οποίο θέλω να πω για τελευταίο είναι ότι βλέπω
σήµερα, το 2019, µία υπόθεση πίσω από το νοµοσχέδιο ότι τα
παιδιά και οι νέοι είναι γηγενείς, είναι αυτόχθονες και ότι γνωρί-
ζουν όλοι πάρα πολύ καλά ελληνικά. Θέλω να σας πω ότι δεν
ισχύει ούτε σήµερα και πολύ λιγότερο, δεν θα ισχύσει στο µέλ-
λον. Πρέπει να επινοήσουµε µε καλή πρόθεση fast track διαδικα-
σίες οµαλής προσγείωσης ανθρώπων µε διάθεση, µε όνειρα, µε
επιθυµίες που πραγµατικά έχουν όλα τα φόντα να πετύχουν και
να ξεπεράσουν αυτά που θεωρούσαµε έως τώρα αυτονόητα. Ο
κόσµος αλλάζει. Και οι καλές προθέσεις πρέπει να µας κάνουν
να αλλάζουµε και εµείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Αντιγόνη Λυµπεράκη, Ανεξάρτητη Βουλεύτρια. 

Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Αραµπατζή, Βουλεύτρια Σερρών
της Νέας Δηµοκρατίας, για πέντε λεπτά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ότι σήµερα

είναι Μεγάλη Δευτέρα και η Βουλή καλείται µέχρι αύριο να ψη-
φίσει µε διαδικασίες εξπρές, ένα µήνα πριν τις ευρωεκλογές, ένα
πολυνοµοσχέδιο που φέρνει τα πάνω-κάτω στον χώρο της τρι-
τοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, νοµίζω ότι απο-
δεικνύει µε τον πιο αποστοµωτικό τρόπο πόσο ανερµάτιστη,
πρόχειρη και ψηφοθηρική είναι η πολιτική σας και στον ευαί-
σθητο τοµέα της παιδείας, δυστυχώς.

Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό να λέει στην επιτροπή ότι αυτό
το κείµενο των χιλίων εκατόν είκοσι σελίδων και των διακοσίων
είκοσι έξι άρθρων είναι αποτέλεσµα ενός διαλόγου δυόµισι ετών.
Δυόµισι χρόνια και το φέρατε στη Βουλή στην κυριολεξία µεσά-
νυχτα; Χίλιες εκατόν είκοσι σελίδες για να συζητηθούν άρον-
άρον στην επιτροπή, την ώρα, που η Ολοµέλεια συζητούσε το
πολύ σηµαντικό θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων; Και έρχε-
στε σήµερα και έχετε το θράσος το πολιτικό να ειρωνεύεστε την
Εθνική Αντιπροσωπεία και να µας λέτε ότι θα µας στείλετε βοη-
θούς για να το διαβάσουµε; Μήπως, κύριε Υπουργέ, να µας στεί-
λετε και τις οµιλίες, που ενδεχοµένως θέλετε να εκφωνήσουµε
εδώ, από το Βήµα της Βουλής;

Και την ίδια στιγµή, που µιλάτε για διάλογο, στην πράξη απο-
δεικνύετε ότι το µόνο που θέλετε, δυστυχώς, είναι την επιβολή
της δικής σας άποψης. Διότι ήταν πραγµατικά θλιβερή η εικόνα
του Υπουργού στην επιτροπή, που ειρωνευόταν τον πρύτανη του
Μετσόβιου Πολυτεχνείου, λέγοντας ότι «εδώ δεν κάνουµε αριθ-
µητική». Αγνοεί φαίνεται ο κύριος Υπουργός ότι βασικό χαρακτη-
ριστικό της παιδείας είναι η εµπέδωση του σεβασµού στον
δάσκαλο µε την ευρεία έννοια, πολλώ δε µάλλον σε έναν πρύ-
τανη. 

Βεβαίως, η ειρωνεία και ο αυταρχισµός του κ. Γαβρόγλου δεν
είναι, δυστυχώς, κάτι καινοφανές. Με θλίψη θυµόµαστε στις Σέρ-
ρες και στην κεντρική Μακεδονία τα καµώµατά σας, όταν τον Ιού-
λιο του 2018 «αδειάσατε», κυριολεκτικά, το πόρισµα της
επιτροπής, δύο ΤΕΙ και του ΔΙΠΑΕ, που τους βάλετε να διαβου-
λεύονται µε προεδρεύοντα τον δικό σας Γενικό Γραµµατέα, πε-
τώντας, την τελευταία στιγµή, στο καλάθι των αχρήστων την
εισήγησή τους. Με ποια δικαιολογία το κάνατε; Με καµµιά ασφα-
λώς. Αλλά µε τον πολιτικό εκβιασµό της συµµετοχής του Αλεξάν-
δρειου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης στον δεύτερο γύρο των διαπραγµα-
τεύσεων που φυσικά, στην αρχή, είχε αρνηθεί τη συµµετοχή του
στη διαβούλευση. Τέτοιο σεβασµό δείχνετε στη «δήθεν ελεύθερη
ακαδηµαϊκή διαβούλευση», τέτοιο σεβασµό και στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, που από τις 17 Ιουλίου 2018 ο Υπουργός επιδεικτικά
δεν απαντά σε σχετική ερώτηση µου, την οποία καταθέτω στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και έρχεστε σήµερα για να αποτελειώσετε µε µανία, µε εκδικη-

τική διάθεση ό,τι έχει µείνει όρθιο στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα.
Ο ίδιος ο πρύτανης του Μετσόβιου σας κατηγορεί για τεχνητή
«πανεπιστηµιοποίηση», που θα υποβαθµίσει όλα τα διπλώµατα.
Γιατί; Διότι µέσα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου προχωράτε
άτσαλα και υστερόβουλα στην αναδιάταξη του ακαδηµαϊκού
χάρτη της χώρας και στην κατάργηση των τελευταίων ΤΕΙ, ρίχνον-
τας τη χαριστική βολή στην τεχνολογική εκπαίδευση.

Σε µία εποχή, που σε όλη την Ευρώπη ο τεχνολογικός τοµέας
αναβαθµίζεται και ενισχύεται, εσείς εδώ τον καταργείτε. Τέτοια
αριστερή πρόοδος επί ΣΥΡΙΖΑ! Τµήµατα κλείνουν. Πολλά περισ-
σότερα τµήµατα ιδρύονται. Έχουµε συγχωνεύσεις και άτακτη δια-
νοµή σε πανεπιστήµια. Όλα αυτά, όµως, χωρίς σχέδιο, χωρίς
ακαδηµαϊκά κριτήρια, αδιαφορώντας για τις ανάγκες της αγοράς
εργασίας, για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων και
βεβαίως την αποκατάστασή τους.

Αποκλειστικός, στρατηγικός στόχος του νοµοσχεδίου, βεβαίως,
είναι η ψηφοθηρία, «το κλείσιµο του µατιού» σε φοιτητές και κα-
θηγητές, που κατ’ όνοµα τους αναβαθµίζετε σε ένα ακόµη κρε-
σέντο λαϊκισµού και µικροκοµµατικών παιχνιδιών µε τις τοπικές
κοινωνίες.

Θα αναφερθώ στις Σέρρες και την ευρύτερη περιοχή της Μα-
κεδονίας. Προχωράτε στην κατάργηση των ΤΕΙ κεντρικής Μακε-
δονίας, ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και Θεσσαλονίκης,
απορροφώντας τα από το Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελλάδας. Τρία
ανώτατα ιδρύµατα τεχνολογικού τοµέα συγχωνεύονται µε το µο-
ναδικό ανώτατο ίδρυµα της χώρας, το οποίο παρέχει αποκλειστικά
µεταπτυχιακά προγράµµατα και αποκλειστικά σε ξένη γλώσσα. 

Προφανώς, γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ -τα είπε στην ακρόαση
φορέων πολύ εύληπτα ο κ. Στάµου- ότι στο Διεθνές Πανεπιστήµιο
Ελλάδας υπάρχει ελλιπής ακαδηµαϊκή και διοικητική στελέχωση,
ότι υπηρετούν αυτήν τη στιγµή µόνο επτά µέλη ΔΕΠ κι έρχεστε
σε αυτό το πανεπιστήµιο να απορροφήστε τρία κορυφαία τεχνο-
λογικά ιδρύµατα της χώρας µε κοντά σαράντα χιλιάδες φοιτητές
και διεθνή αναγνώριση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας θα χρειαστώ δύο λεπτά.
Με ποιον οδικό χάρτη; Γιατί πέρα από τα πρόσκαιρα συµφέ-

ροντα της ακαδηµαϊκής κοινότητας θα πρέπει να διασφαλίζεται το
συµφέρον και η προοπτική των φοιτητών. Και περιµένω µε αγωνία
την τοποθέτηση των αρµοδίων για µία χώρα, που θα έχει γεµίσει
µε πολυτεχνικές και οικονοµικές σχολές αλλά και εξηγήσεις στην
τοπική κοινωνία για το «αύριο» της επιβίωσης των τµηµάτων
αυτών.

Την ίδια στιγµή, δεν άκουσα, βεβαίως, κουβέντα για την αγωνία,
που εξέφρασε ο πρύτανης του ΤΕΙ κεντρικής Μακεδονίας για την
παράγραφο 5 του άρθρου 8, όπου η χρονική προϋπόθεση των
πέντε ετών παραµονής στα περιφερειακά ΤΕΙ των µελών ΔΕΠ εξα-
φανίζεται µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την αποψίλωση των ΤΕΙ.
Κουβέντα, όµως, δεν γίνεται και για τους διοικητικούς υπαλλή-
λους, που µπορούν να µετατίθενται σε άλλη πόλη εργασίας χωρίς
αίτησή τους, σε αντίθεση µε ό,τι προβλέψατε για το ΤΕΙ Ηπείρου. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως το νοµοσχέδιο δεν διαλύει µόνο την τεχνολογική εκπαί-
δευση. Ναρκοθετεί το λύκειο ενισχύοντας τη λογική της απαξίω-
σης και της αποτελµάτωσης. Δύο χρόνια τώρα, όποτε
βρισκόσασταν σε πολιτικές δυσκολίες, τόσο εσείς όσο και ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός, κάνατε εξαγγελίες κατάργησης των πανελλα-
δικών εξετάσεων. Επί δύο χρόνια αναστατώνατε τους πάντες και
εµπαίζατε σύσσωµη την εκπαιδευτική κοινότητα. Αποτέλεσµα; Επι-
στροφή στο παρελθόν των δεσµών, όµως µε πολύ αριστερίστικη
ιδεοληψία και ισοπεδωτισµό. 

Φτάσατε στο σηµείο να κατηγοριοποιείτε σχολές, από τη µία
οι κόκκινες, που διατηρούν αυξηµένο κύρος και οι οποίες θα
χρειάζονται εξετάσεις για την εισαγωγή σε αυτές και από την
άλλη οι πράσινες, οι απαξιωµένες, στις οποίες τα παιδιά θα µπαί-
νουν χωρίς εξετάσεις και τα παιδιά στη θέση των τζογαδόρων.
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Από τη Β’ λυκείου θα καλούνται να µαντέψουν τις πράσινες και
τις κόκκινες σχολές, αντί να επενδύουν στην προετοιµασία, τη
γνώση, την προσπάθεια. Μια αδιανόητη λοταρία, µια ρουλέτα
ΣΥΡΙΖΑ στα σπλάχνα της εκπαίδευσης, ένας -.τζόγος κατάλοιπο
του πρώην συγκυβερνήτη σας, του κ. Καµµένου. 

Την ίδια στιγµή οδηγείτε και σε απολυτήριο δύο ταχυτήτων,
αφού χωρίς τα εχέγγυα της Τράπεζας Θεµάτων για τον ενιαίο
βαθµό δυσκολίας στις εξετάσεις του απολυτηρίου, εκ των πραγ-
µάτων θα µπαίνουν θέµατα διαφορετικών ταχυτήτων δυσκολίας,
βάλλοντας κατά της ισονοµίας του συστήµατος. Και βέβαια το
πνεύµα καταδίωξης στις κλασικές σπουδές, στα αρχαία ελλη-
νικά, στα λατινικά, που τα θεωρείτε νεκρή γλώσσα, εφορµά ακά-
θεκτο από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αλλά για εσάς µέτρα, δυστυχώς, µόνο η λογική της ήσσονος
προσπάθειας και η εµπάθεια σας για την αριστεία. Το αποδει-
κνύεται για άλλη µία φορά µε τις διατάξεις του νόµου που αφο-
ρούν, δυστυχώς, τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία.
Ουσιαστικά τα καταργείτε εξοµοιώνοντάς τα µε τα υπόλοιπα
σχολεία της δηµόσιας εκπαίδευσης, µε κερασάκι βέβαια την ει-
σαγωγή σε αυτά µε κλήρωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Κληρώσεις παντού, στα πρότυπα, στις πράσινες και κόκκινες

σχολές, στα δηµοτικά σχολεία για την επιλογή των σηµαιοφό-
ρων. Ισοπεδωτισµός και άρνηση της επιβράβευσης, του κόπου
και της προσπάθειας, που πρέπει να ανταµείβεται για να προκό-
βει η κοινωνία, µία κοινωνία που ισοπεδώσατε οικονοµικά, αξιακά
και ηθικά, µια κοινωνία όµως που πολύ σύντοµα θα σας αντιστα-
θεί µε την ηχηρή αποδοκιµασία σας στις κάλπες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Φωτεινή Αραµπατζή.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ανδρέας Κατσανιώτης.

Κύριε Κατσανιώτη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα είναι

ακόµα ένα χαρακτηριστικό νοµοσχέδιο της παρούσας Κυβέρνη-
σης. Είναι προϊόν παζαριού, βασισµένο σε ψέµατα, από έναν ανα-
ξιόπιστο Υπουργό. Αναξιόπιστο Υπουργό, γιατί; Μας λέει ότι
σέβεται τα πανεπιστηµιακά όργανα. Αντί γι’ αυτό, επιτίθεται σε
όποιον διαφωνεί µαζί του. Όποιος τολµά να έχει αντίθετη άποψη
είναι αδιάβαστος. 

Αδιάβαστοι οι κοσµήτορες του Ανοικτού Πανεπιστηµίου της
Πάτρας, αδιάβαστος ο κοσµήτορας της Πολυτεχνικής Σχολής
της Πάτρας, αδιάβαστος ο πρύτανης του Εθνικού Μετσόβιου Πο-
λυτεχνείου και προσεχώς αδιάβαστοι όλα τα µέλη της Συγκλήτου
του Πανεπιστηµίου της Πάτρας και της Πελοποννήσου που δεν
συµφωνούν µε το σχέδιό του. Διαβαστερός µας βγήκε µόνο κ.
Γαβρόγλου. 

Ας θυµηθούµε λίγο τι µας έλεγε ο «διαβαστερός» πριν λίγο
καιρό. Σε επίκαιρη ερώτησή µου στις 22 Φεβρουαρίου ο κ. Γα-
βρόγλου είπε: «Προτείνουµε την ίδρυση στην Πάτρα ενός δεύ-
τερου πανεπιστηµίου. Σε αυτό το πανεπιστήµιο θα πάει η δοµή
του ΕΑΠ ως έχει και θα έχει και παραδοσιακά τµήµατα. Αυτή η
δοµή του ΕΑΠ θα µπορέσει να αναβαθµιστεί, όχι µόνο µέσω συ-
νεργειών, αλλά και µέσω των δυνατοτήτων που θα έχει ένα πολύ
µεγαλύτερο πανεπιστήµιο. Αυτή είναι η λογική». 

Καταθέτω στα Πρακτικά, τα Πρακτικά της Βουλής από τη συγ-
κεκριµένη επίκαιρη ερώτηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Κατσανιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυο µέρες µετά ο κ. Γαβρόγλου επανέλαβε σε συνέντευξή του
στην εφηµερίδα «Πελοπόννησος», την Κυριακή 25 Φεβρουαρίου,
ακριβώς τα ίδια πράγµατα. Δεν άλλαξε λέξη. 

Καταθέτω και την εφηµερίδα «Πελοπόννησος» στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Κατσανιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πριν τέσσερις µέρες στην Επιτροπή Μορφωτικών είπε: «Ποτέ
δεν συζητήθηκε η συνένωση του ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας µε το
Ανοικτό Πανεπιστήµιο». Έλεγε ότι λέµε ψέµατα.

Καταθέτω αυτά που έλεγε πριν τέσσερις µέρες. Είναι τα Πρα-
κτικά της επιτροπής που έλεγε ότι ποτέ δεν έχει συζητηθεί από
τον ίδιο ή συγχώνευση κοµµατιού του ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας µε
το Ανοικτό Πανεπιστήµιο της Πάτρας! Fake news έλεγε τότε για
όποιον έλεγε πράγµατα που δεν συµφωνούσε ο Υπουργός, fake
πανεπιστήµια δηµιουργεί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Κατσανιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, ας δούµε τον τρόπο που ο Υπουργός συµπεριφέρθηκε
στο ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας. Το ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας αρχικά θα
συγχωνευόταν µε το Πανεπιστήµιο Πατρών, στη συνέχεια µε το
Ανοικτό Πανεπιστήµιο, µετά ξανά µε το Πανεπιστήµιο Πατρών,
στη συνέχεια µε το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου. Σήµερα κόβε-
ται στη µέση. Το µισό πηγαίνει στο Πανεπιστήµιο Πατρών και το
άλλο µισό στο Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου. «Διεµερίσαντο τα
ιµάτιά µου», όπως θα έψελνε ο κ. Φίλης αυτές τις µέρες. 

Κατάργηση της τεχνολογικής εκπαίδευσης. Αρνούµαστε το νο-
µοσχέδιό σας, κύριε Γαβρόγλου, γιατί είναι µνηµείο προχειρότη-
τας. Αφού αντιµετωπίσατε το ΤΕΙ σαν φτωχό συγγενή, κάνοντάς
το βόλτα µία στο ΕΑΠ, µία στο Πανεπιστήµιο της Πάτρας και στο
τέλος το κόψατε στα δύο, αφού το συκοφαντήσατε χωρίς να σέ-
βεστε φοιτητές, απόφοιτους, καθηγητές, προσωπικό, γιατί δήθεν
είχε χαµηλή αξιολόγηση, τώρα το κλείνετε. 

Αντίθετα, στην Κρήτη, το ΤΕΙ µετατρέπεται σε Μεσογειακό πα-
νεπιστήµιο. Φαίνεται πως οι τοπικοί φορείς διαπραγµατεύτηκαν
πιο σκληρά και πιο καλά. Στην Πάτρα και στη Δυτική Ελλάδα,
όµως, το ΤΕΙ καταργείται. 

Ας δούµε τώρα τι λέει το Πανεπιστήµιο Πατρών. Το σχέδιο
νόµου που προτάθηκε απορρίφθηκε από την συντριπτική πλει-
οψηφία των τµηµάτων, είκοσι στα είκοσι τέσσερα, από τον σύλ-
λογο µελών ΔΕΠ, από τον σύλλογο διοικητικού προσωπικού, από
τους συλλόγους των φοιτητών και από τη Σύγκλητο του Πανεπι-
στηµίου Πατρών στις 19 Μαρτίου. Η Σύγκλητος του Πανεπιστη-
µίου σε νέα, έκτακτη συνεδρίασή της στις 8 Απριλίου απέρριψε
εκ νέου, µε ισχυρότατη πλειοψηφία δύο τρίτων, τις δήθεν νέες
προτάσεις σας. Δυστυχώς, ο Υπουργός Παιδείας αγνόησε τις
αποφάσεις των συλλογικών οργάνων και µετέτρεψε αυθαίρετα
το «OXI» σε «NAI».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ τα δύο λεπτά επιπλέον χρόνο
που δίνετε σε όλους. 

Από την άλλη πλευρά, οι τοπικοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ κι-
νούνται ως άλλοι πραµατευτάδες, τάζοντας στις µικρές κοινω-
νίες. Ήρθαν και σας είδαν, κύριε Υπουργέ, µαζί µε τον δήµαρχο
του Αιγίου και δεσµευτήκατε ότι θα έρθει η τροπολογία µέσω της
οποίας το κοµµάτι της οπτικής θα παραµείνει ως κατεύθυνση στο
νέο τµήµα που δηµιουργείται. Έφεραν τροπολογία και δυστυχώς
πάλι ψέµατα είπατε για τις τοπικές κοινωνίες. Πάλι ψέµατα, µόνο
ψέµατα!

Κυρίες και κύριοι, εµείς υποστηρίζουµε τη δωρεάν παιδεία, όχι
την κρατική παιδεία. Υποστηρίζουµε τη δηµόσια παιδεία. Και η
διαφορά µας ανάµεσα στη δηµόσια και στην κρατική είναι τερά-
στια. 

Στη δηµόσια παιδεία κάθε παιδί έχει τη δυνατότητα να σπου-
δάσει αυτό που θέλει και να φτάσει ψηλά, ανεξάρτητα από τον
τόπο καταγωγής του και τις οικονοµικές δυνατότητες της οικο-
γένειάς του. Στη δηµόσια παιδεία επιτυγχάνεται η κοινωνική κι-
νητικότητα. Ο καλός µπορεί να γίνεται καλύτερος και ο
καλύτερος να γίνεται άριστος. Ένα παιδί από το τελευταίο χωριό
της Αχαΐας να µπορεί να κάνει πράξη τα όνειρα των σπουδών και
της επαγγελµατικής του αποκατάστασης, στοχεύοντας στην κο-
ρυφή, στην αριστεία.
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Αντίθετα, η δική σας κρατική παιδεία ισοπεδώνει τα πάντα και
τους πάντες προς τα κάτω. Δεν αντέχετε την πρόοδο. Δεν θέλετε
την προσωπική ανέλιξη µέσα από τη σκληρή δουλειά. Άλλωστε
η αριστεία είναι ρετσινιά. 

Στον δικό σας κόσµο πρότυπο είναι ο Καρανίκας, ένας που
µπορεί µέσα από την κοµµατική του ανέλιξη να φτάσει να γίνει
µέχρι και σύµβουλος του Πρωθυπουργού, που βλέπει αρκετά
Μενεγάκη.

Στον δικό µου κόσµο ήρωας και αυτός που εκπροσωπώ είναι
ο Γιώργος Παναγιωτακόπουλος. Δεν τον ξέρετε. Είναι ο άνθρω-
πος που µπήκε πρώτος των πρώτων το 1989 στο πανεπιστήµιο.
Είναι ο άνθρωπος που τελείωσε υπότροφος στο Πανεπιστήµιο
της Πάτρας την Ιατρική. Είναι απόφοιτος δηµοσίου σχολείου, του
3ου Γυµνασίου της Πάτρας, γιος εκπαιδευτικού και δηµοσίου
υπαλλήλου, που τέλειωσε υπότροφος το µεταπτυχιακό του στην
Ιατρική της Αθήνας, που πήγε υπότροφος στο Λονδίνο και έγινε
καθηγητής ιατρικής, που γύρισε στην Ελλάδα της κρίσης και
είναι πια καθηγητής στην Ελλάδα. Είναι αυτός που δεν ξέρετε,
αλλά σε αυτόν θα πηγαίνατε, αν ήσασταν άρρωστοι και όχι στον
Καρανίκα!

Αυτή είναι η διαφορά µας. Αυτή είναι η διαφορά των δύο κό-
σµων µας!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Είναι γιατρός ο Καρανίκας;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Δεν θα µπορούσε! Αυτό που εκ-

προσωπεί ο Καρανίκας είναι το πρόβληµα, και όχι αν είναι για-
τρός. Είναι η διαφορά του δηµόσιου από το κρατικό.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι ανεπίτρεπτο να αναφέρεστε προσω-

πικά σε απόντες. Ντροπή σας!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Αυτό είναι το ήθος σας!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όµως, αυτός ο χρόνος που απέ-

µεινε µέχρι τις εκλογές δεν είναι πολύς. Το νοµοσχέδιο του κ.
Γαβρόγλου δεν θα εφαρµοστεί. 

Το ξέρουµε ότι µε αυτού του είδους τα νοµοσχέδια δυσκο-
λεύετε το έργο µας. Ίσως αυτός είναι και ο στόχος σας. Φεύγον-
τας ίσως επιδιώκετε να ναρκοθετήσετε όσο περισσότερο
µπορείτε την επόµενη κυβερνητική περίοδο. 

Εκείνο που δεν έχετε καταλάβει είναι ότι θα πέσετε στην πα-
γίδα που εσείς στήνετε, γιατί οι Έλληνες σας γνωρίζουν πια και
σας έχουν καταλάβει. Γι’ αυτό και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
συναντά ήδη τη µεγάλη αντίδραση της ελληνικής κοινωνίας.

Η ιστορία σας, κύριε Γαβρόγλου, σίγουρα τελειώνει και ο βαθ-
µός σας δεν θα είναι προβιβάσιµος ούτε ο δικός σας ούτε της
Κυβέρνησης που υπηρετείτε.

Καληνύχτα και ραντεβού στις εξετάσεις του φθινοπώρου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώ τον κ. Ηλία
Καµατερό, Βουλευτή Δωδεκανήσου του ΣΥΡΙΖΑ, να έρθει στο
Βήµα.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν η υπέρβαση του χρόνου εξαντλείται στα συνθήµατα και

στους εξυπνακισµούς, κύριε Πρόεδρε, κάτι να κάνουµε. Θα προ-
σπαθήσω να είναι ουσιαστικός.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, δεν θα αναφερθώ σε τρο-
πολογίες. Ήδη έχουν γίνει δεκτές κάποιες που έχουµε καταθέσει
από τον κύριο Υπουργό. 

Προσπαθούµε να φέρουµε και άλλη µία που έχει να κάνει,
κύριε Υπουργέ, µε τα δικαιώµατα των όσων έχουν πάρει πτυχίο
ως τα τώρα από την τετραετή φοίτηση από τα ΤΕΙ. Παρακαλούµε
να το δείτε, ώστε να λύσουµε και αυτό το θέµα.

Αυτοί που έφερναν ως τώρα τροπολογίες στα νοµοσχέδια συ-
νήθιζαν να ασχολούνται µε την αλλαγή του τρόπου εισαγωγής
των µαθητών στα πανεπιστήµια. 

Κύριε Υπουργέ, όσοι γράφουν ακόµα τέτοια πράγµατα είτε
υποκρίνονται είτε δεν έχουν καταλάβει ότι το νοµοσχέδιο που
φέρνετε -και είναι προς τιµήν σας- είναι µια τοµή. Δεν βλέπει την
εισαγωγή στα πανεπιστήµια µόνο, αλλά αλλάζει όλο το πλαίσιο
της εκπαίδευσης, κάτι το οποίο πρέπει να γίνει και δίνετε την ευ-
καιρία, όπως πολύ καλά είπατε, σε περισσότερους, στους πολ-
λούς, να έχουν τη δυνατότητα πρόσβασης στην εκπαίδευση,
όπως µέχρι τώρα δεν είχαν.

Όµως, επιτρέψτε µου να αφιερώσω, να αναλώσω τον χρόνο
µου πάνω σε ένα ζήτηµα, το οποίο δεν µπήκε και δεν µπαίνει από
το νοµοσχέδιο. Είναι ο φακός τον οποίο εγώ προσπαθώ πάντα
να βάζω σε κάθε νοµοσχέδιο µέσα από τον οποίο το βλέπουµε,
ο φακός της νησιωτικής πολιτικής.

Ξέρετε ότι ασχολούµαστε µέχρι τώρα µε τη νησιωτική πολιτική
µε πάρα πολλά ζητήµατα. Όπως ξέρετε, τα κύρια ζητήµατα στα
νησιά είναι η παιδεία, είναι η υγεία, είναι οι υπηρεσίες, είναι η
ανάπτυξη. Όλα αυτά προκύπτουν από τον αποκλεισµό. Τα νησιά
είναι πεπερασµένοι χώροι, είναι περίκλειστοι χώροι και θέλουν
µια ιδιαίτερη πολιτική.

Σε πολλά ζητήµατα ξεκινήσαµε και κάνουµε πολλά πράγµατα.
Στο θέµα, για παράδειγµα, των µεταφορών έχουµε ξεκινήσει το
µεταφορικό ισοδύναµο µε πάρα πάρα πολύ καλά αποτελέσµατα,
το οποίο εξελίσσεται και έχουµε στόχο να το φτάσουµε στο ση-
µείο να είναι καθολικό. Γρήγορα θα φέρουµε νοµοσχέδιο που θα
συµπεριλαµβάνει την κατηγοριοποίηση των νησιών για να βοη-
θήσει στην εφαρµογή οποιουδήποτε σχεδιασµού, οποιασδήποτε
πολιτικής για τα νησιά. Για παράδειγµα, υπάρχει πρόταση που
επεξεργάζεται το Υπουργείο Υγείας για το θέµα της υγείας στα
νησιά, πώς τα µεγαλύτερα, τα κοµβικά νησιά θα εξυπηρετούν
τα µικρότερα για να λύσουµε το πρόβληµα που έχουµε τώρα,
όπου παρά τις προκηρύξεις, παρά τις ενισχύσεις, δεν πηγαίνουν
εύκολα οι γιατροί, ιδιαίτερα στα µικρά νησιά.

Όµως, θα επικεντρωθώ στο θέµα της παιδείας, κύριε Υπουργέ.
Θυµάστε καλά όταν πήγαµε µαζί στο Αγαθονήσι, που είναι ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα ενός νησιού εκατόν ογδόντα έξι κα-
τοίκων. Δεν είναι, όµως, µόνο εκεί το πρόβληµα. Είναι σε όλα τα
µικρά νησιά που είναι κάτω από τριακόσιους κατοίκους. Εγώ θα
έλεγα και κάτω από χίλιους κατοίκους υπάρχουν τα προβλήµατα
αυτά της παιδείας. Είδατε πολύ καλά δύο µαθητές στο νηπιαγω-
γείο, έναν στο δηµοτικό, έναν στο γυµνάσιο, δύο, αν θυµάµαι
καλά, στο λύκειο και είχαµε εκεί -και καλά κάνουµε- δασκάλους
και καθηγητές για όλα αυτά τα παιδιά.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό το πρόβληµα. Η εκπαίδευση αυτών
των παιδιών, η παιδεία αυτών των παιδιών, η κοινωνικότητα
αυτών των παιδιών που δεν έχουν µε άλλα παιδιά, που δεν έχουν
µε τα άλλα σχολεία, που δεν έχουν µε την κοινωνία η οποία είναι
µικρή, δηµιουργεί ένα σωρό άλλα προβλήµατα.

Πρέπει το θέµα της παιδείας και στα νησιά να το δούµε κάτω
από ένα άλλο πρίσµα. Χρειάζεται µια ιδιαίτερη πολιτική. Όπως
είπα πριν, όµως, παράδειγµα θα µπορούσε να γίνει κάτι αντί-
στοιχο που λέµε για την υγεία, να υιοθετήσουν µικρά νησιά κά-
ποια πανεπιστήµια, ούτως ώστε να κάνουνε σεµινάρια,
επισκέψεις, κλήσεις των παιδιών το καλοκαίρι, αξιοποίηση και
των φοιτητών για την πρακτική τους. Πολλά πράγµατα µπορούν
να γίνουν στο πλαίσιο µιας νησιωτικής πολιτικής.

Όµως, η νησιωτική πολιτική, κύριε Υπουργέ, είναι ένα σύνθετο
θέµα. Είναι επιστήµη. Είναι επιστήµη το να βλέπεις και να προ-
σπαθείς να δώσεις λύσεις σε προβλήµατα που δηµιουργούνται
στα νησιά για να άρεις αυτόν τον αποκλεισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είµαι µέσα στον χρόνο που δίνετε σε όλους, κύριε Πρό-
εδρε.

Έχουµε σχολές για διάφορα θέµατα. Δεν έχουµε σχολή για τη
νησιωτική πολιτική. Στο πλαίσιο αυτό που συζητάµε και που είπα
πολύ σύντοµα µέχρι τώρα, γνώµη µου είναι -και νοµίζω επειδή
έχουµε κάνει συζητήσεις και µε ακαδηµαϊκούς- ότι πρέπει να το
δείτε, γιατί γίνονται, απ’ ότι ξέρω, και θα δηµιουργηθούν και νέα
τµήµατα στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου. Να δούµε, λοιπόν, τη δηµι-
ουργία Τµήµατος Νησιωτικής Πολιτικής.

Η επιστήµη αυτή είναι σύνθετη, γιατί έχει να κάνει µε τη χω-
ροταξία, έχει να κάνει µε την ανάπτυξη, έχει να κάνει µε την οι-
κονοµία, έχει να κάνει µε τις µεταφορές και θα δώσει λύση σε
όλα αυτά προβλήµατα που λέµε. Για παράδειγµα, τη µελέτη για
το µεταφορικό, που δεν είναι µελέτη ολοκληρωµένη για πλήρη
εφαρµογή του µεταφορικού ισοδυνάµου, την έκανε το Πανεπι-
στήµιο Αιγαίου. Όλα αυτά θα µπορούσαν να γίνουν µέσα από
ένα τµήµα. 

Τελειώνοντας, αν µε ρωτήσετε και που θα το κάνουµε αυτό το
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τµήµα, ξέρετε -και το είπατε και εσείς και το είπαν και άλλοι ως
τώρα- ότι τα τµήµατα τα σκόρπαγαν οι κάθε Υπουργοί όπου τους
βόλευε, όπου ήθελαν να µαζέψουν ψήφους. Όχι πάντα, αλλά τα
περισσότερα έτσι έγιναν. Έτσι και το Πανεπιστήµιο Αιγαίου έχει
διάσπαρτα τµήµατα σε όλα τα νησιά του Αιγαίου. 

Να σας τονίσω ότι η Κως, που είναι το δεύτερο σε πληθυσµό
νησί στο νότιο Αιγαίο, που είναι ο τρίτος τουριστικός προορι-
σµός, που έχει τον χαµηλότερο συντελεστή ηλικίας -προσέξτε
για όσους δεν το ξέρετε, τριάντα έξι περίπου ετών είναι η µέση
ηλικία- και για πολλούς άλλους λόγους δικαιούται να µπει στον
χάρτη των τµηµάτων, και πρέπει να µπει, του Πανεπιστηµίου Αι-
γαίου.

Τι καλύτερο, λοιπόν, ένα τέτοιο τµήµα, Τµήµα Νησιωτικής Πο-
λιτικής, που θα είναι πρωτοπόρο, θα είναι το µοναδικό όχι µόνο
στη χώρα µας, αλλά και στην Ευρώπη και θα συνδυάζει τις νέες
τεχνολογίες µε την επιστήµη, µε τις άλλες επιστήµες και θα
δώσει πνοή και λύσεις στη νησιωτική χώρα µας, στη χώρα µας
που είναι κατ’ εξοχήν νησιωτική.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καµατερό, Βουλευτή Δωδεκανήσου του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης, Βουλευτής Λα-
σιθίου του ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα το σχέδιο νόµου: «Συνέρ-
γειες Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι., πρόσβαση στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, πειραµατικά σχολεία, Γενικά Αρχεία του Κράτους
και λοιπές διατάξεις», ένα σχέδιο νόµου που φέρνει ουσιαστικές
αλλαγές στον χάρτη της εκπαίδευσης, ώστε να µπορέσει να αν-
ταποκριθεί στις σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις της κοινω-
νίας. 

Προσωπικά, επιτρέψτε µου να πω ότι αισθάνοµαι ικανοποίηση
και χαρά για τη δηµιουργία του νέου πανεπιστηµίου, χαρά γιατί
το ΤΕΙ Κρήτης, ένα από τα καλύτερα της χώρας µε βάση τις αξιο-
λογήσεις, κατατάσσεται υψηλότερα ακόµα και από ορισµένα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια –επτά ανέφερε ο κύριος Υπουργός-
αναβαθµίζεται σε πανεπιστήµιο και ονοµάζεται Μεσογειακό Πα-
νεπιστήµιο Κρήτης. 

Είναι ένα πανεπιστήµιο που σε συνεργασία µε τα άλλα ιδρύ-
µατα της Κρήτης δηµιουργεί τη βεβαιότητα ότι µέσα από τη συ-
νεργασία, αλλά και την άµιλλα θα δώσει ώθηση στην
πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, θα συµβάλλει µε την έρευνα και την
τεχνολογία στην ανάπτυξη και την παραγωγική ανασυγκρότηση. 

Ταυτόχρονα, αισθάνοµαι αρκετά ικανοποιηµένος γιατί επιτέ-
λους ο Νοµός Λασιθίου αντιµετωπίζεται ισότιµα και δεν αποτελεί
τον παρία, όπως τόσα χρόνια, ώστε να έχει γίνει ανέκδοτο, «η
Κρήτη έχει τέσσερις νοµούς, τους εξής τρεις». 

Καταλαβαίνω ότι µπορεί να προκαλέσει ειρωνικά σχόλια, όπως
αυτά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού τον Δεκέµ-
βριο του 2018, όταν από αυτό εδώ το Βήµα επεσήµανα αυτή τη
διαχρονική αδικία και από τη θέση του σχολίασε «πάλι γκρινιάζει
για το Λασίθι». Δεν ήταν γκρίνια, ήταν µια πραγµατικότητα που
αρχίζει να αλλάζει.

Τους καλώ, λοιπόν, να ψηφίσουν το νοµοσχέδιο, όχι για να µην
γκρινιάζω, αλλά γιατί ένα δίκαιο διαχρονικά αίτηµα των κατοίκων
του νοµού για ισότιµη και ισόρροπη αντιµετώπιση γίνεται πραγ-
µατικότητα µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου ιδρύονται πέντε νέες σχολές µε το
νέο πανεπιστήµιο, µία εκ των οποίων, η Σχολή Επιστηµών Διοί-
κησης και Οικονοµίας, θα έχει έδρα τον Άγιο Νικόλαο.

Ιδρύονται, επίσης, τα εξής πανεπιστηµιακά τµήµατα: Τµήµα
Επιστηµών Διατροφής και Διαιτολογίας µε έδρα τη Σητεία, το
οποίο εντάσσεται στο Τµήµα Επιστηµών Υγείας, Τµήµα Διοικητι-
κής Επιστήµης και Τεχνολογίας µε έδρα τον Άγιο Νικόλαο, το
οποίο εντάσσεται στη Σχολή Επιστηµών Διοίκησης και Οικονο-
µίας, Τµήµα Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού µε έδρα, επίσης,
τον Άγιο Νικόλαο, το οποίο εντάσσεται στη Σχολή Επιστηµών
Υγείας, Τµήµα Φυσικοθεραπείας µε έδρα την Ιεράπετρα, το
οποίο εντάσσεται στη Σχολή Επιστηµών Υγείας.

Στο πλαίσιο του νέου πανεπιστηµίου ιδρύεται, επίσης, Πανε-
πιστηµιακό Ερευνητικό Κέντρο µε έδρα το Ηράκλειο και πέντε
τµήµατα, εκ των οποίων το Πανεπιστηµιακό Ερευνητικό Κέντρο
Οικονοµικής Ανάλυσης, Επιχειρηµατικότητας και Τουρισµού θα
έχει έδρα τον Άγιο Νικόλαο. Τα ερευνητικά κέντρα αποσκοπούν
µεταξύ άλλων στη βασική και εφαρµοσµένη έρευνα, την αξιοποί-
ηση των αποτελεσµάτων, τη συµβολή στην εξειδίκευση των νέων
επιστηµόνων και κυρίως θα αναπτύσσουν δράσεις σε συνεργα-
σία µε τους τοπικούς φορείς.

Με το παρόν σχέδιο νόµου αντιµετωπίζονται ζητήµατα οργά-
νωσης και στελέχωσης των νέων σχολών, καθώς και του επιστη-
µονικού προσωπικού σε διοικητικό και οικονοµικό επίπεδο.

Ο Νοµός Λασιθίου διαθέτει τις υποδοµές, αλλά και τη βούληση
της τοπικής κοινωνίας να στηρίξει το νέο πανεπιστήµιο. Αυτό
τουλάχιστον δείχνει η έως τώρα εµπειρία. Τα τµήµατα που λει-
τουργούν, αλλά και αυτό που έκλεισε µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» της
κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου, είχαν θετική ανταπόκριση τόσο
στην προτίµηση των υποψηφίων όσο και στο περιεχόµενο των
σπουδών και την επαγγελµατική απασχόληση. Οι υποδοµές που
υπάρχουν µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες των νέων τµηµά-
των. Προφανώς και χρειάζεται βελτίωση και των υποδοµών και
κυρίως χρειάζεται να καλυφθούν οι ανάγκες για φοιτητική µέρι-
µνα, για τη φοιτητική στέγη. Η µέριµνα φοιτητικής στέγης αφορά
όλα τα πανεπιστήµια και όχι µόνο τα νεοϊδρυθέντα. Υπάρχουν
διαθέσιµοι χώροι, ώστε να δηµιουργηθούν νέες υποδοµές, αλλά
και προοπτική για βιώσιµη ανάπτυξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το σηµαντικότερο είναι ότι τα νέα τµήµατα στον νοµό έχουν
άµεση συνέργεια µεταξύ τους και αφορούν τοµείς, που αποσκο-
πούν στη βελτίωση της ποιότητας ζωής. Δηµιουργείται έτσι ένας
πόλος εκπαίδευσης και έρευνας που καλύπτει εκπαιδευτικές και
παραγωγικές ανάγκες που δεν καλύπτονται σε επίπεδο Κρήτης
µέχρι σήµερα.

Να τονιστεί ότι µε τη λειτουργία του Κέντρου Φυσικής Ιατρικής
και Αποκατάστασης, που δροµολογείται στη Νεάπολη από το
Υπουργείο Υγείας, θα υπάρχει ισχυρή συνεργεία µε τα νέα τµή-
µατα της Σχολής Επιστηµών Υγείας του Νοµού Λασιθίου και
ιδίως µε το Τµήµα Φυσικοθεραπείας στην Ιεράπετρα. Υπάρχουν
υποδοµές που φιλοξενούν ήδη τα τµήµατα που λειτουργούν και
τα οποία έχουν παραχωρηθεί στο νέο πανεπιστήµιο µέσω του
ΤΕΙ για τις ανάγκες της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σε Σητεία και
Άγιο Νικόλαο. 

Υπάρχουν, επίσης, κτήρια στην Ιεράπετρα που µπορούν να κα-
λύψουν τις ανάγκες για το Τµήµα Φυσικοθεραπείας.

Τέλος, η τοπική κοινωνία έχει αποδείξει κατ’ επανάληψη ότι
έχει τη βούληση να στηρίξει αυτή την προσπάθεια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συγχωρέστε µε αν ο Νοµός Λα-
σιθίου και η δηµιουργία του νέου πανεπιστηµίου µονοπώλησε την
τοποθέτησή µου. Όµως, είναι εξαιρετικά σηµαντική αυτή η εξέ-
λιξη για τον τόπο µου, καθώς δικαιώνεται µια διεκδίκηση χρόνων
και ολοκληρώθηκε µετά από µια δηµιουργική διαδικασία διαλό-
γου µε την πανεπιστηµιακή κοινότητα και κυρίως µε την ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας.

Γι’ αυτό, τελειώνοντας, θέλω να εκφράσω τις θερµές µου ευ-
χαριστίες, αλλά και των κατοίκων του νοµού, στον Υπουργό Παι-
δείας κ. Κώστα Γαβρόγλου, ο οποίος στις συνεχείς πιέσεις,
καθώς µετέφερε και τις απόψεις των φορέων του νοµού, των δη-
µάρχων, της Περιφερειακής Αυτοδιοίκησης, του Εργατικού Κέν-
τρου, του Επιµελητηρίου του Νοµού Λασιθίου, µου απάντησε ως
εξής: «Φτάνει, µην επιχειρηµατολογείς άλλο, έχω πεισθεί για το
έλλειµµα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στο Λασίθι». 

Και πράγµατι, στο νοµοσχέδιο παρουσιάστηκε µια ολοκληρω-
µένη και τεκµηριωµένη πρόταση. Ήταν ένα δίκαιο αίτηµα και γί-
νεται πράξη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Πριν να κλείσω, όµως, επιτρέψτε µου να σχολιάσω τις τοπο-
θετήσεις κυρίως των Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Προξενεί εντύπωση το γεγονός ότι σύσσωµη η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση επιδόθηκε σε απαράδεκτους χαρακτηρισµούς για
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τις τροπολογίες, για το νοµοσχέδιο ενάντια στον Υπουργό. 
Αλήθεια, να σας ρωτήσω κάτι: Τα ονόµατα Χριστογιάννης,

Τσουµάνης Σταµενίτης σάς λένε τίποτα; Είναι εκείνοι που κατέ-
θεσαν την τροπολογία στο παρά ένα της ψηφοφορίας, για να
απαλλάξουν εκείνους που χορήγησαν τα δάνεια στα κόµµατά
σας και τα οποία ακόµα χρωστάτε και δεν τα έχετε ξεπληρώσει
σε βάρος του ελληνικού λαού. 

Δεν είναι, όµως, εδώ ο κ. Χατζηδάκης να τον ρωτήσω αν άραγε
ο Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας συµπεριφερόταν κατά τον
ίδιο τρόπο που ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης συµ-
περιφέρθηκε στους δηµιουργούς, πώς θα τον αποκαλούσατε, τι
χαρακτηρισµούς θα κάνατε. Προφανώς, θα τον αποκαλούσατε
απατεώνα, ψεύτη, λαϊκιστή. Εγώ δεν πρόκειται να κάνω τέτοιους
χαρακτηρισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Θα σας παραπέµψω, όµως -
και θα την καταθέσω στα Πρακτικά- στην ανάρτηση του εξαίρε-
του µουσικοσυνθέτη Σταύρου Ξαρχάκου, ο οποίος λέει: «Σήµερα
το πρωί πληροφορήθηκα ότι η χθεσινή συνάντηση µέρους των
δηµιουργών µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη χρησιµοποιήθηκε σε
σποτ για να εξυπηρετηθεί ο προεκλογικός του αγώνας. Λυπάµαι
πάρα πολύ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώνετε, µιλάτε οκτώ λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Και συνεχίζει: «Εδώ και αρ-
κετά χρόνια το αυτονόητο, δηλαδή η προστασία των κόπων και
των πνευµατικών δικαιωµάτων των δηµιουργών από το κράτος
και τη δικαιοσύνη, δεν εφαρµοζόταν. Εγώ ο ίδιος έχω συναντηθεί
κατά καιρούς µε τους κυρίους Παπανδρέου και Σαµαρά χωρίς
κανένα αποτέλεσµα και µάλιστα αυτή η αδιαφορία µού γέννησε
ως και υποψίες. Αντιθέτως, ήταν ακαριαία η αντίδραση του κ.
Τσίπρα…». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώνετε,
σας παρακαλώ!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μιλάτε οκτώ
λεπτά και ο κανονικός χρόνος είναι πέντε λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Μου κόβετε τον ειρµό, κύριε
Πρόεδρε.

Εν πάση περιπτώσει, ολοκληρώνω. 
«Αντιθέτως ήταν ακαριαία η αντίδραση του κ. Τσίπρα και

οφείλω να πω ότι ήταν και η πρώτη φορά που αισθάνθηκα ότι
ένας Πρωθυπουργός ενδιαφέρεται πραγµατικά για αυτό το
θέµα, χωρίς να βγει στα κανάλια να το διαφηµίσει. 

Τέλος, να πληροφορήσω τον κ. Μητσοτάκη ότι δεν ζητάµε κα-
νένα συµβολικό ποσό από κανέναν. Οι καλλιτέχνες δεν είµαστε
επαίτες. Ζητάµε τους κόπους µας, ζητάµε αυτά που σε όλες τις
πολιτισµένες χώρες υπάρχουν, ζητάµε να µπορούµε να ζούµε
από το έργο µας, ζητάµε δικαιοσύνη». 

Γνωρίζετε, προφανώς, ποιος είναι ο κ. Ξαρχάκος. Ήταν υπο-
ψήφιος Βουλευτής και ευρωβουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο επόµενος Βου-

λευτής είναι ο κ. Τασούλας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
Παράκληση: Εδώ µιλάτε εννέα λεπτά, ενώ ο κανονικός χρόνος

είναι πέντε λεπτά. 
Κύριε Τασούλα, επειδή είστε ο επόµενος, τι θα κάνουµε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Οκτώ λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι οκτώ λεπτά,

να τα βρούµε. 
Θα βάλουµε το θέµα στην Ολοµέλεια. Αν καθένας…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-

τίας µίλησαν οκτώ λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχουµε, όµως,

πάρει απόφαση για πέντε λεπτά. Θέλετε να αλλάξουµε την από-
φαση; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ίση µεταχείριση θέλουµε, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, ίση µεταχεί-
ριση, αλλά στο άπειρο.

Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ακούστηκαν διάφορες απόψεις για την παιδεία από υποστηρι-
κτές ή από επικριτές του νοµοσχεδίου αυτού. 

Θα ήθελα να πω ότι η παιδεία είναι κάτι πολύ βαθύτερο και
πολύ πιο ριζωµένο στον χρόνο εν σχέσει µε την αίσθηση ότι κά-
νουµε επανάσταση στην παιδεία και ότι µπορούµε να δηµιουρ-
γήσουµε νέα δεδοµένα τόσο εύκολα. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε πόσο βαθύ
θέµα είναι η παιδεία εν σχέσει µε τον επιφανειακό τρόπο που πο-
λιτικές ηγεσίες κατά καιρούς τη διαχειρίζονται. 

Το Σύνταγµα, το οποίο δεν το αλλάξαµε στο άρθρο 16, καθο-
ρίζει τον σκοπό της παιδείας και λέει ότι η παιδεία αποτελεί βα-
σική αποστολή του κράτους, που αποσκοπεί στη φυσική,
επαγγελµατική, πνευµατική και ηθική αγωγή των Ελλήνων, στην
ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής τους συνειδήσεως και
στη διάπλασή τους ως ελεύθερων και υπεύθυνων πολιτών. 

Προσέξτε να δείτε πόσο βαθύ είναι αυτό και ότι δεν έχει σχέση
µε τις τρέχουσες πολιτικές αντεγκλήσεις. 

Κατ’ αρχάς ας δούµε το θέµα της εθνικής συνειδήσεως. Ο
Όµηρος τόσους αιώνες πριν γράφει ότι η Καλυψώ, κύριε
Υπουργέ, έθελγε τον Οδυσσέα όπως «Ιθάκης επιλήσεται». Τον
έθελγε η Καλυψώ για να ξεχάσει την Ιθάκη. Όχι να ξεχάσει την
Πηνελόπη ή τον Τηλέµαχο. Να ξεχάσει την πατρίδα του. Ένα από
τα πρωτοπόρα, το πρωτοπόρο ελληνικό λογοτεχνικό κείµενο, δη-
λαδή, έχει την ίδια ανάπτυξη εθνικής συνειδήσεως µε το Σύν-
ταγµα του ’75. Είναι διδακτική η «Οδύσσεια» και η «Ιλιάδα». Και
για να πάµε στο θέµα της υπονοµεύσεως των αρχαίων ελληνικών
από το πρωτότυπο κείµενο -διότι εκεί είναι η γοητεία, κύριε
Υπουργέ, των αρχαίων ελληνικών, στο πρωτότυπο, όχι στη µετά-
φραση- θα σας πω το εξής: Για φανταστείτε, κύριοι συνάδελφοι,
το όνοµα «Καλυψώ» είναι από το ρήµα «καλύπτω», δηλαδή «απο-
κρύπτω», δηλαδή «παραπλανώ». Η Καλυψώ είναι αυτή που πα-
ραπλανούσε τον Οδυσσέα επί επτά χρόνια για να µην πάει στην
πατρίδα του. Η γοητεία είναι στο πρωτότυπο. Γι’ αυτό έχει βγει,
κύριε Υπουργέ, και η περίφηµη ιταλική φράση ότι «traduttore e
traditore», ο «µεταφραστής είναι προδότης». Και όχι µόνο εσείς
και εµείς και όλες οι κυβερνήσεις της Μεταπολίτευσης, µε σπά-
νιες εξαιρέσεις, έχουν φερθεί στην παιδεία µε µία δηµαγωγική
τάση. Συναγωνιζόµαστε σε δηµαγωγία στα θέµατα της παιδείας,
εισάγοντας την κατάρα της ευκολίας σε έναν τοµέα όπου η ευ-
κολία έχει δηµιουργήσει µόνο προβλήµατα. 

Η παιδεία είναι το µόνο πεδίο, όπου η ευκολία προκαλεί ζηµιά.
Η παιδεία δεν είναι για ευκολία. Και τα λατινικά και τα αρχαία ελ-
ληνικά και οι τόνοι και οι δασείες και οι περισπωµένες. Και όλα
αυτά, επειδή ακριβώς δηµιουργούν δυσκολία, έγιναν αντιπαθη-
τικά. Και ήρθαµε και εµείς, η Νέα Δηµοκρατία, και εσείς, η Αρι-
στερά, και αναλόγως των αντοχών µας εν σχέσει µε το να
εξηγήσουµε στον κόσµο ότι η παιδεία δεν έχει σχέση µε την ευ-
κολία και αφαιρούµε συνεχώς δυσκολίες από την παιδεία και κά-
νουµε την παιδεία ένα παιχνίδι. Δεν είναι παιχνίδι η παιδεία. Είναι
ένα αγώνισµα δύσκολο, ενίοτε µονήρες, όπου ο καθηγητής, ο
δάσκαλος πρέπει να εµπνεύσει το παιδί για να µπορέσει να απο-
λαύσει τη γοητεία τού ότι η Καλυψώ έθελγε τον Οδυσσέα για να
ξεχάσει την Ιθάκη.

Και επειδή είπα για την αξία ορισµένων πραγµάτων που δεν
είναι τωρινά, θα σας πω ότι το άρθρο 114, κύριε Φίλη, το σηµε-
ρινό 120, δηλαδή, άρθρο του Συντάγµατος, το οποίο λέει ότι
κάθε πολίτης είναι υποχρεωµένος να προασπίζεται τη δηµοκρα-
τία εναντίον όποιου επιθυµεί να την επιβουλευτεί, προέρχεται
από τον όρκο του Αθηναίου εφήβου, ο οποίος στα δεκαοκτώ του
ορκίζεται, αφού πάρει το δόρυ και την ασπίδα, και λέει: «Και αν
τις αναιρεί τους θεσµούς ουκ επιτρέψω». Είναι το άρθρο 114,
αλλά έρχεται από τόσο παλιά. 

Και τα λέω όλα αυτά για να υπονοµεύσω την ψευδαίσθηση ότι

6712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είµαστε πρωτοπόροι. Η παιδεία έχει ρίζες, τα αρχαία ελληνικά
είναι χρήσιµα, η δυσκολία είναι η επικεφαλίδα και η κορωνίδα και
το νόηµα της παιδείας και εσείς συνεχίζετε µία κακή µεταπολι-
τευτική παράδοση, χειροτερεύοντας την κατάσταση στην παι-
δεία, δίνοντας ακόµη περισσότερες ευκολίες, µοιράζοντας και
σπέρνοντας παντού σχολές και δηµιουργώντας νέες σχολές
χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια, όπως πολύ σωστά ειπώθηκε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα έρθω σε ένα θέµα -και τελειώνω- το οποίο αφορά στην ιδι-
αίτερη πατρίδα µου και το οποίο αποτελεί µία ηχηρή παράλειψη,
που είναι ένα δείγµα γραφής όλης της προχειρότητας αυτού του
νοµοσχεδίου. 

Στα Γιάννενα υπάρχει το πιο παλιό ελληνικό σχολείο η γεραρά
Ζωσιµαία Σχολή από το 1828. Αυτό το σχολείο σήµερα, µε βάση
τον ν.4327/2015, είναι το µοναδικό από τα πέντε ιστορικά πρό-
τυπα σχολεία, που δεν είναι συνδεδεµένο µε λύκειο, που δεν
είναι, δηλαδή, ενιαία σχολική µονάδα. Υπάρχει µόνο Πρότυπο Γυ-
µνάσιο Ζωσιµαίας στα Γιάννενα και δεν υπάρχει πρότυπο λύκειο,
ενώ και η Βαρβάκειος και τα Ανάβρυτα και η Ιωνίδειος στον Πει-
ραιά και η Ευαγγελική Σχολή της Νέας Σµύρνης -τα άλλα ιστο-
ρικά πρότυπα σχολεία- είναι συνδεδεµένα µε λύκειο και
συγκροτούν γυµνάσιο και λύκειο µία ενιαία σχολική µονάδα. 

Ξέρω ότι υπάρχουν κάποια προβλήµατα εν σχέσει µε τα κτή-
ρια, µε τις υποδοµές, εν σχέσει µε τους καθηγητές του Γενικού
Λυκείου Ζωσιµαίας, τα οποία όµως προβλήµατα από το 2015 έως
το 2019, τέσσερα χρόνια τώρα, θα µπορούσαν να είχαν λυθεί και
να προστεθούν σήµερα σε αυτό το νοµοσχέδιο δυο, τρεις λέξεις,
οι οποίες θα συνέδεαν το Πρότυπο Γυµνάσιο Ζωσιµαίας µε πρό-
τυπο λύκειο, έχοντας επιλύσει η Κυβέρνηση αυτά τα χρόνια τα
προβλήµατα τα στεγαστικά και της απασχόλησης των καθηγη-
τών του Γενικού Λυκείου Ζωσιµαίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε αυτήν την πρόταση, κύριε Πρόεδρε.
Και έχουµε λοιπόν σήµερα αυτό το φαινόµενο, που δεν διορ-

θώνεται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Και δεν διορθώνεται για µία
σχολή και για µία οικογένεια ευεργετών που έχει προσφέρει -τα
κληροδοτήµατα Ζωσιµάδων- στην πόλη των Ιωαννίνων είκοσι χι-
λιάδες τετραγωνικά µέτρα ωφέλιµων σχολικών αιθουσών. Έχουν
προσφέρει και εµείς ως αντάλλαγµα δεν τους αναγνωρίζουµε το
δικαίωµα να έχουν σύνδεση µε λύκειο. Και δεν αναγνωρίζουµε,
επίσης, σε διακόσια εξήντα παιδιά το συνταγµατικό δικαίωµα να
ακολουθούν την πορεία µετά το γυµνάσιο σε πρότυπο λύκειο,
όπως το ακολουθούν όλα τα άλλα παιδιά που φοιτούν στα υπό-
λοιπα πρότυπα ιστορικά γυµνάσια της χώρας.

Οφείλουµε, λοιπόν, όλα αυτά να τα λύσουµε. Οφείλουµε όλα
αυτά να τα αντιληφθούµε. Οφείλουµε να µη θεωρούµε την παι-
δεία σαν κάτι που εµείς τάχα τώρα το ξεκινούµε. Τα σηµερινά
προβλήµατα της παιδείας τα έχει περιγράψει ο Δελµούζος σε βι-
βλίο του από το 1944. Από το 1944 στο «Πρόβληµα της Φιλοσο-
φικής Σχολής» ο Αλέξανδρος Δελµούζος µιλάει για το αβάσταχτο
φορτίο της αποστήθισης, µιλάει για τις χαριστικές διατάξεις ει-
σαγωγής στα πανεπιστήµια και µιλάει για υπερπληθώρα φοιτη-
τών, που δεν αντιστοιχεί εν συνεχεία σε επαγγελµατικά
δικαιώµατα. 

Από το 1944 ως το 2019 τα ίδια προβλήµατα, επειδή δεν τολ-
µάµε να λύσουµε τα θέµατα και επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ όχι απλώς δεν
τολµά να τα λύσει, αλλά τα επιδεινώνει δραµατικά. 

Επιτρέψτε µου, τελειώνοντας, να καταθέσω στα Πρακτικά την
ανακοίνωση της Ένωσης Αποφοίτων Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννί-
νων µε την οποία καταγγέλλει το νοµοσχέδιο για την πλήρη ισο-
πέδωση των πρότυπων σχολείων και την πρωτοφανή αδικία εις
βάρος της Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννίνων. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τασούλας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επειδή το νοµο-

σχέδιο έχει χαρακτηριστεί ως επείγον, ο προβλεπόµενος χρόνος
για κάθε οµιλητή είναι πέντε λεπτά. Όµως, εάν θέλει η Ολοµέλεια
να εφαρµόσουµε κάποιο χρόνο, δεδοµένου ότι οι δύο τελευταίοι
οµιλητές µίλησαν πάνω από οκτώ λεπτά -εννέα συγκεκριµένα- οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων θα έχουν τον λόγο,
να συµφωνήσετε, κυρία Βάκη και κύριε Τζαβάρα, γιατί δεν είναι
σωστό…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εγώ έχω ήδη µιλήσει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Κανονισµός λέει

πέντε λεπτά. Πόσο χρόνο να έχουν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Απλώς είπαµε µε ανοχή, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η ανοχή πόσο να

φτάνει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δύο λεπτά ανοχή.

Γιατί µιλούν τώρα για εννέα λεπτά, οπότε καταλαβαίνετε ότι πρέ-
πει να βάλουµε ένα όριο. Άρα, λοιπόν, πέντε λεπτά µε ανοχή
άλλα δύο, δηλαδή µέχρι επτά λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Το ωράριο ποιο είναι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι είπατε, κύριε

Φίλη;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Το πρόγραµµα είναι µέχρι τις 23.00’

απόψε και αύριο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά σας

είπα να εφαρµόζουµε στοιχειωδώς τον Κανονισµό. Δεν είναι έτσι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ναι. Θα έχουµε συνέχεια αύριο της διαδι-

κασίας και µε οµιλίες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι βέβαια.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Παρά το όποιο κλίµα αντιπαράθεσης,
θέλω να υπερτονίσω αυτό που είπε ο κ. Τασούλας ότι η παιδεία
δεν είναι κάτι το εύκολο και να συµφωνήσουµε σε αυτό αξιακά,
πώς αυτό το πράγµα που δεν είναι εύκολο θα προσπαθήσουµε
να πείσουµε και την κοινωνία και να γίνει µε τρόπους που δεν
αποκλείουν. Είναι πάντως µια διαπίστωση που µε δυσκολία γίνε-
ται σε αυτή την Αίθουσα και θέλω να χαιρετίσω αυτή τη διαπί-
στωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Θηβαίο, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, µε πα-

ράκληση να σεβαστούµε την απόφαση περί χρόνου οµιλίας
πέντε λεπτών µε ανοχή δύο λεπτών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι τυχαίο, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συ-

νάδελφοι, ότι όλα τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Παιδείας δέ-
χονται την πιο σφοδρή επίθεση. Και δεν είναι τυχαίο γιατί
ακριβώς µέσα από τα ζητήµατα της παιδείας αναδεικνύονται οι
κυρίαρχες ιδεολογικές διαφορές που υπάρχουν σήµερα ανά-
µεσα στην Κυβέρνηση και την Αντιπολίτευση.

Πραγµατικά, η κυβέρνηση σήµερα έχει έναν στόχο, την υπε-
ράσπιση του δηµόσιου σχολείου, την αναβάθµιση του δηµόσιου
πανεπιστηµίου. Οι επιδιώξεις της αντιπολίτευσης είναι στον αν-
τίποδα, στην ενίσχυση της ιδιωτικής εκπαίδευσης σε όλες τις
βαθµίδες, σε όλα τα επίπεδα.

Ακούσαµε πραγµατικά ορισµένα ζητήµατα. Και ποιο είναι το
τραγικό εδώ; Στην κριτική που γίνεται για το Πανεπιστήµιο Δυτι-
κής Αττικής που µπαίνει στο νοµοσχέδιο, δεν έχουµε καµµία
θέση από την Αντιπολίτευση, για τις συνέργειες των πανεπιστη-
µίων στην Ήπειρο και τα νησιά του Ιονίου καµµία πρόταση, για
τις συνέργειες Γεωπονικών Θεσσαλίας, Στερεάς Ελλάδας και
ΕΚΠΑ καµµία πρόταση. Έχουν µιλήσει µέχρι στιγµής είκοσι οµι-
λητές της Νέας Δηµοκρατίας για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
αλλά δεν υπάρχει καµµία πρόταση! 

Κι έρχονται, λοιπόν, σήµερα και ρωτάνε ποιες είναι οι µελέτες
σκοπιµότητας βιωσιµότητας για την πρόταση που κάνουµε.
Σαφώς είναι πολύ πιο σοβαρές από τις µηδενικές µελέτες του
σχεδίου «ΑΘΗΝΑ» που οδήγησαν σε χειρότερο επίπεδο τα ελλη-
νικά πανεπιστήµια. 

Πρέπει να επισηµάνουµε κάτι. Εδώ πρέπει να απαντήσει η Αν-
τιπολίτευση. Θέλει τα σηµερινά ΤΕΙ να συνεχίσουν να είναι ιδρύ-
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µατα που το 20% των αποφοίτων τους δεν θα έχει επαγγελµατικά
δικαιώµατα, καµµία τύχη σε µεταπτυχιακά και καµµία προοπτική
εργασίας; Εδώ πρέπει να απαντήσουµε. Διότι οι συνέργειες, που
γίνονται µε την ένταξή τους στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα στο-
χεύουν ακριβώς στην αναβάθµισή τους, µε µεταπτυχιακά και µε
εργασιακά δικαιώµατα τα οποία µέρα µε τη µέρα κατακτώνται. 

Θέλω να έρθω στο θέµα της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.
Υποτίθεται ότι όλοι όλα αυτά τα χρόνια λένε ότι το λύκειο µε τη
σηµερινή του µορφή δεν πάει άλλο. Λένε ότι υπάρχει πρόβληµα
στην Γ’ λυκείου, ότι χρειάζεται µια κριτική αντιµετώπιση της γνώ-
σης. Όµως, ποιες είναι πάλι οι προτάσεις; Καµµία πρόταση. 

Νοµίζω ότι εδώ η Αντιπολίτευση κάνει το µεγάλο λάθος να µην
εµπιστεύεται πρώτα από όλα τον εκπαιδευτικό. Οι προτάσεις που
έρχονται σήµερα για τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, ο τρόπος
µε τον οποίο διαµορφώνονται τα τέσσερα µαθήµατα στην Γ’ λυ-
κείου, απαιτούν πρώτα από όλα εµπιστοσύνη στον εκπαιδευτικό. 

Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την περίοδο 2010-2014
έδειξε το χειρότερο πρόσωπό της απέναντι στον εκπαιδευτικό.
Όχι µονάχα τον απέλυσε, όχι µονάχα τον λοιδόρησε, αλλά και
δεν επέδειξε, αν θέλετε, καµµία διάθεση συνεργασίας. 

Μιλάνε για την τράπεζα θεµάτων. Ειλικρινά ως εκπαιδευτικός
πρέπει να σας πω ότι η τράπεζα θεµάτων δεν είναι κακό. Εγώ θα
την ονόµαζα «βιβλιοθήκη θεµάτων». Τα θέµατα που δίνουν οι συ-
νάδελφοι στους µαθητές τους είναι πολύ καλύτερα από αυτά,
που περιέχει η τράπεζα θεµάτων. Είναι ένα µοντέλο το οποίο δεν
προσέφερε τίποτα, κατά την ταπεινή µου γνώµη. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και προσπαθούµε πραγµατικά µε
προτάσεις να αναβαθµίσουµε τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και
να ανοίξουµε τον δρόµο για την εισαγωγή των µαθητών. Όλα
αυτά πώς αντιµετωπίζονται από την πλευρά της Αντιπολίτευσης;
Σαν αριστερή ιδεοληψία. Ε, νοµίζω ότι αυτό το παραµύθι πια πρέ-
πει να τελειώνει. 

Εµείς, λοιπόν, από αριστερή ιδεοληψία λέµε «ναι» στις συνέρ-
γειες ΑΕΙ - ΤΕΙ και ένταξη των ΤΕΙ σε πανεπιστηµιακές σχολές µε
αναβαθµισµένα προγράµµατα σπουδών και κατοχύρωση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Από αριστερή ιδεοληψία, λοιπόν, λέµε «ναι» σε χίλιους διορι-

σµούς πανεπιστηµιακών µετά από δέκα χρόνια. Από αριστερή
ιδεοληψία, λοιπόν, λέµε «ναι» στους δεκαπέντε χιλιάδες διορι-
σµούς στη δευτεροβάθµια και πρωτοβάθµια εκπαίδευση. Από
αριστερή ιδεοληψία λέµε «ναι» στην είσοδο µεγάλης µερίδας
φοιτητών χωρίς εξετάσεις. Από αριστερή ιδεοληψία, λοιπόν, λέµε
«ναι» στο να σπουδάζουν τα αδέρφια στην ίδια πόλη. Από αρι-
στερή ιδεοληψία λέµε «ναι» στην αναβάθµιση επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και στα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Και από αρι-
στερή ιδεοληψία προσπαθούµε να πείσουµε την κοινωνία, δί-
νουµε τον αγώνα αυτόν καθηµερινά για να µπορέσουµε
πραγµατικά να απελευθερωθεί η εφηβική ζωντάνια και να µπει
δυναµικά στο όνειρο, τη ζωή και τη δηµιουργία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ.
Και συνεχίζουµε µε τον κ. Στέφο, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Στέφο, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν

νοµοσχέδιο προβλέπει τη νέα αρχιτεκτονική του Πανεπιστηµίου
Δυτικής Μακεδονίας, του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδος, του
Πανεπιστηµίου Πατρών, του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου και
του Μεσογειακού Πανεπιστηµίου Κρήτης. 

Και αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και τα προηγούµενα, που αφο-
ρούσαν συµπράξεις εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, εξυπηρετούν την
κατεύθυνση της αναβάθµισης του δηµόσιου πανεπιστηµίου, της
δηµόσιας εκπαίδευσης και της έρευνας που θα εξυπηρετεί το
σύνολο της κοινωνίας και όχι συµφέροντα ελίτ και κρυφών οµά-
δων. 

Είναι νοµοσχέδια, που δίνουν ένα διαφορετικό στίγµα και στέλ-
νουν ένα πολιτικό µήνυµα για το τι παιδεία θέλουµε, τι αγορά ερ-
γασίας θέλουµε και τι κοινωνία θέλουµε. Και αυτό που θέλουµε

είναι να αναδείξουµε την παιδεία σε αυτό πραγµατικά είναι, ένα
δηµόσιο αγαθό το οποίο απευθύνεται σε όλους και εξυπηρετεί
όλους, ένα αγαθό στο οποίο δικαιωµατικά συµµετέχουν όλοι και
όλοι µπορούν να αντλήσουν από τα οφέλη του, ένα αγαθό που
απευθύνεται σε πολίτες και όχι καταναλωτές, γιατί η γνώση δεν
είναι εµπόρευµα.

Η γνώση, για εµάς, δεν είναι κάποιες δεξιότητες που θα απο-
κτήσει κανείς για να γίνει αναλώσιµο συστατικό σε µία αέναη δια-
δικασία αναπαραγωγής του νεοφιλελεύθερου µοντέλου, που
προτείνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Γιατί µέσα στο πλαίσιο
αυτό, η αριστεία για σας δεν είναι τίποτα άλλο παρά η κυριαρχία
των ιδιωτικών συµφερόντων, της λογικής της αγοράς και του αν-
ταγωνισµού. Όπως βλέπουµε καθηµερινά, µόνο άριστοι δεν είναι
όσοι εµπλέκονται µε την «NOVARTIS», τις offshore, το ΚΕΕΛΠΝΟ,
τα θαλασσοδάνεια των κοµµάτων, τη «SIEMENS», το Χρηµατι-
στήριο και διάφορα άλλα σκάνδαλα.

Η Νέα Δηµοκρατία χαρακτήρισε το νοµοσχέδιο, που συζητάµε
σήµερα, Αρµαγεδδώνα. Ξέχασε, φαίνεται, τη διαθεσιµότητα δυό-
µισι χιλιάδων, περίπου, εκπαιδευτικών της τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης, την υποχρηµατοδότηση όλων των σχολικών µονάδων και των
πανεπιστηµίων και ΤΕΙ της χώρας, το κλίµα εκφοβισµού και τρο-
µοκρατίας που βίωσαν οι εκπαιδευτικοί τα προηγούµενα χρόνια.
Ξέχασε την πλήρη ανυποληψία στην οποία είχε περιέλθει η δηµό-
σια εκπαίδευση, την κατασυκοφάντηση του Έλληνα εκπαιδευτι-
κού, την πλήρη υποτίµηση του έργου του δηµόσιου σχολείου.
Ξέχασε τα σχολεία χωρίς βιβλία, τη µεταρρύθµιση Διαµαντοπού-
λου, την τιµωρητική αξιολόγηση, το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», τις άθλιες
µεταθέσεις των εκπαιδευτικών από τη δευτεροβάθµια στην πρω-
τοβάθµια, την αξιολόγηση και πολλά άλλα. 

Τα θυµούνται, ωστόσο, οι εκπαιδευτικοί. Γιατί Αρµαγεδδώνας
ήταν όλα αυτά! Κι αν χαρακτηρίζεται το παρόν νοµοσχέδιο Αρµα-
γεδώνας είναι γιατί δίνει µία διαφορετική προοπτική από αυτή που
επιφυλάσσει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση για την παιδεία. Τέτοιους
Αρµαγεδδώνες χρειαζόµαστε! Χρειάζονται γιατί αντιστρέφουν τη
φορά των πραγµάτων, γιατί δίνουν διαφορετικές προοπτικές, κα-
λύτερες προοπτικές, σ’ έναν κόσµο και σ’ ένα σύστηµα που µέχρι
πριν λίγα χρόνια ήταν πλήρως απαξιωµένο και υποβαθµισµένο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε το
νοµοσχέδιο για την παιδεία καθόρισε το πώς θέλουµε την εκπαί-
δευση, την έρευνα και τον εκπαιδευτικό. Έδωσε στίγµα για τις
προτεραιότητες, όσον αφορά την ειδική εκπαίδευση, την υπο-
δοχή των προσφύγων, την αρωγή σε ευπαθείς από την κρίση
οµάδες, την αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας. Τεσσερισήµισι
χιλιάδες εκπαιδευτικοί µπαίνουν στη διαδικασία διορισµού τις
επόµενες ηµέρες µέσω ΑΣΕΠ κι άλλοι δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι,
περίπου, θα διοριστούν µέχρι το 2021. Σε αυτούς θα προστεθούν
πεντακόσιοι, περίπου, εκπαιδευτικοί οι οποίοι δικαιώθηκαν από
τον διαγωνισµό του 2008.

Η προσπάθεια για αναβάθµιση της τεχνολογικής και επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης συνεχίζεται. Η αναµόρφωση των αναλυτι-
κών προγραµµάτων και των δύο τύπων λυκείου και ο
εξορθολογισµός της ύλης διαµορφώνονται. Η καθιέρωση της δί-
χρονης προσχολικής εκπαίδευσης είναι γεγονός. Το δίκτυο σχο-
λικών βιβλιοθηκών έχει γίνει πράξη. Η επέκταση του ολοήµερου
σχολείου σε όλα τα σχολεία της χώρας είναι µία πραγµατικότητα.
Η αναδιάρθρωση των δοµών υποστήριξης στα σχολεία είναι, επί-
σης, µία πραγµατικότητα. 

Και για να µην ξεχνιόµαστε, η κατάργηση της τιµωρητικής
αξιολόγησης είναι πράξη. Η κατάργηση της αυτοδίκαιας αργίας
του εκπαιδευτικού είναι πράξη. Η κατάργηση της πολιτικής επι-
στράτευσης των απεργών είναι πράξη. Η επαναφορά της επο-
πτείας των ιδιωτικών σχολείων στο Υπουργείο Παιδείας είναι
πράξη, αυτή που τόσο σκληρά πολεµήσετε εσείς στη Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ.

Ας επανέλθουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Με το
παρόν νοµοσχέδιο καθορίζονται, επίσης, τα προγράµµατα σπου-
δών της Γ’ λυκείου, ο τρόπος απόκτησης του απολυτηρίου και η
εισαγωγή των µαθητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Είναι ένα
πρόγραµµα σπουδών που εξυπηρετεί τη µάθηση µέσα στο σχο-
λείο και όχι στο φροντιστήριο. Είναι ένα πρόγραµµα µε το οποίο
επιχειρείται, όπως πολλές φορές τονίστηκε από τον κύριο
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Υπουργό, να ξανακερδηθεί η Γ’ λυκείου. Λιγότερα µαθήµατα γε-
νικής παιδείας, περισσότερες ώρες διδασκαλίας στα µαθήµατα
που εξετάζονται πανελλαδικά, δίνουν τέλος στην υποκρισία που
διέλυσε στην τελευταία τάξη του λυκείου.

Βεβαίως, προσωπικά δεν κατανοώ, όπως και πολλοί άλλοι, την
αναγκαιότητα της διατήρησης σαν µάθηµα γενικής αγωγής των
θρησκευτικών, µιας και ένα µάθηµα, αυτό της σύγχρονης ιστο-
ρίας, θα ήταν πολλαπλώς χρήσιµο. Και για να το πω διαφορετικά,
είναι η γνώση που οι φασίστες µισούν πάνω απ’ όλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον ΣΥΡΙΖΑ η παιδεία δεν
είναι πεδίο ανταγωνισµού και προσωπικής ανάδειξης. Για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ η παιδεία και αριστεία είναι συνεχής προσπάθεια για να γί-
νουµε καλύτεροι. Γιατί το ζητούµενο της αριστείας είναι αυτό,
πώς θα γίνουµε καλύτεροι, όχι πως θα γίνουµε οι καλύτεροι. Γιατί
µε το να γινόµαστε καλύτεροι οι συνέπειες αντανακλώνται στο
σύνολο της κοινωνίας. Αντίθετα, µε το να γινόµαστε οι καλύτεροι
σηµαίνει ότι µπαίνουµε σε µία διαδικασία ανταγωνισµού, εχθρό-
τητας και πικρίας. 

Πώς, λοιπόν, αντιλαµβάνονται στη Νέα Δηµοκρατία την αρι-
στεία; Τι είπε ο κ. Μητσοτάκης πρόσφατα; Δήλωσε ότι θέλει ο
νέοι να µην χρειάζονται ελεηµοσύνες, αυτός που έφτασε την
ανεργία στο 28% κι έδιωξε από την Ελλάδα τετρακόσιες χιλιάδες
πτυχιούχους. Τι είπε ο κ. Κικίλιας; Είπε ότι η κοινωνική στήριξη
κάνει τους φτωχούς αδρανείς και τεµπέληδες. Τι είπε ο κύριος
Πρόεδρος της ΟΝΝΕΔ; Είπε ότι τα επιδόµατα κάνουν τους ανέρ-
γους να µην αναζητούν δουλειά. Και ο κ. Κυµπουρόπουλος,
όµως, άνθρωπος αξιολογότατος, ΑΜΕΑ, υποψήφιος στο ευρω-
ψηφοδέλτιο, είπε ότι δεν θέλει επιδόµατα και χαρές.

Κανονικά, λοιπόν, σύµφωνα µε τους άριστους, για τους αρρώ-
στους, τους άνεργους, τους ανέργους, τους ανήµπορους, τους
φτωχούς, δεν πρέπει να µεριµνά το κράτος. Γιατί, στο κάτω-
κάτω, σύµφωνα µε µία ευγονική θεωρία, η φύση µπορεί να τα
ρυθµίσει αυτά, ενώ η κοινωνική δικαιοσύνη είναι εφεύρεση της
Αριστεράς, της κακής Αριστεράς και κοστίζει πολύ στο ταµείο
της ελεύθερης αγοράς.

Κυρίες και κύριοι, αν αυτές είναι οι σκέψεις για την αριστεία,
πολύ φοβούµαι ότι σύγχρονος φασισµός δεν έρχεται µε τανκς
ούτε µε εµβατήρια. Ο σύγχρονος φασισµός έρχεται από την αβά-
σταχτη ελαφρότητα και τη θεοποιηµένη έπαρση της αριστείας,
από την αυθάδεια της αριστείας, η οποία βλέπει τους αδύναµους
ως εµπόδιο στην οποιαδήποτε ανάπτυξη, παραγωγή και στα
κέρδη της.

Θα έρθει, κυρίες και κύριοι, τελειώνοντας, εξωραϊσµένος µέσα
από ατσαλάκωτα κοστούµια και λευκά κολάρα και το όνοµά του
θα είναι άκρατος νεοφιλελευθερισµός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι µέλη από τον Πολιτιστικό Σύλλογο Χα-
λανδρίου «ΑΡΓΩ».

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω µία µικρή διευκρίνιση για το έγγραφο που κατέθεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τασούλα,
έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κατέθεσα ένα έγγραφο της

Ένωσης Αποφοίτων Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννίνων όπου διαµαρ-
τύρονται για το γεγονός ότι δεν αντιµετωπίζεται ως ενιαία σχο-
λική µονάδα το Πρότυπο Γυµνάσιο Ζωσιµαίας στα Γιάννενα.

Εννοείται ότι καταθέτοντας αυτό, η Νέα Δηµοκρατία, όπως
έχει πει και η κ. Κεραµέως κατ’ επανάληψη, αντιµετωπίζει το Πρό-
τυπο Ζωσιµαίας των Ιωαννίνων ως ενιαία σχολική µονάδα και µε
γυµνάσιο και µε λύκειο και αυτό θα θεσµοθετηθεί από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κατα-
θέσω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και επίσης, να
αναφέρω τις εξής βουλευτικές τροπολογίες. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ησυχία, παρα-

καλώ! 
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Δεν είναι το θέµα της ησυχίας. Είναι
αυτά που λέγονται και δεν επιτρέπονται να λέγονται. Αυτό θέλω
να σας πω. Ο κύριος Βουλευτής επαναλαµβάνει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι το σύστηµα νοµοθέτη-
σης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζαβάρα,
παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Το πεζοδρόµιο είναι πεζοδρόµιο και η
Βουλή είναι Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζαβάρα, να
σας δώσω τον λόγο αν θέλετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα µου δώσετε τον λόγο αµέ-
σως µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
συνεχίστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Γίνονται δεκτές η τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 2144 και ειδικό 253, η τροπολογία µε γενικό αριθµό
2146 και ειδικό 255, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2147 και ει-
δικό 256 και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2148 και ειδικό 257.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, υπάρχει µία πρόταση η οποία δεν µπορεί να γίνει
δεκτή τυπικά, αλλά µπορεί να γίνει ουσιαστικά, όπως κάναµε για
τις υπόλοιπες για τα ερευνητικά ινστιτούτα, που µπορεί να είναι
παρά τη Βιβλιοθήκη της Κοζάνης, όπως είπα το πρωί µια ιστορική
βιβλιοθήκη, σηµαντική σε όλη την Ευρώπη και τη δηµιουργία
ενός Ινστιτούτου Αρχειακής Τεκµηρίωσης. Αυτό, όµως, θα πάει
στη σύγκλητο του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας κι από
εκεί θα πρέπει να έρθει η απόφαση. Πάντως, είναι µια πολύ εν-
διαφέρουσα πρόταση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ, η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 2148;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μόλις τώρα είπα ότι γίνεται αποδεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Τζαβάρας
έχει ζητήσει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, βλέπω ότι δια-

µαρτύρεστε αδίκως. Παρ’ όλο που γνωρίζετε πολύ καλά ότι
αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης δεν είναι ο ορθός και δεν είναι ο
κοινοβουλευτικά πρέπων, γιατί µε αυτές τις «κρυπτο-υπουργι-
κές» τροπολογίες, που ναι µεν υπογράφονται από συναδέλφους
της Πλειοψηφίας, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται είναι εκ των προτέρων
συνεννοηµένοι µαζί σας, δηµιουργείτε τεράστιο θέµα, πρώτον
γιατί δηµιουργείται τυπικός νόµος κατά παρέκκλιση και κατά
τρόπο που αποφεύγεται η διέλευση του συγκεκριµένου νόµου
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και κυρίως από την Επι-
στηµονική Επιτροπή της Βουλής.

Εγώ, λοιπόν, αυτό που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι
δεν είναι εικόνα δηµοκρατικού Κοινοβουλίου αυτή να έρχονται
ένας-ένας, δύο-δύο οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να υπογράφουν
µία τροπολογία την οποία προηγουµένως την έχουν διαπραγµα-
τευτεί µε τον Υπουργό και ο Υπουργός ως Άγιος Βασίλης να µοι-
ράζει σχολές σε όλες τις περιφέρειες.

Και για να τελειώσω, από το πρωί έχω ένα προσωπικό θέµα.
Μου είπε ο κύριος Υπουργός ότι ήµουν αδιάβαστος, γιατί του
είπα και του αντέτεινα όταν αγόρευα στη Βουλή, ότι υπάρχει
στον Πύργο της Ηλείας ένα ΤΕΦΑΑ –κύριος οίδε πότε θα ιδρυθεί,
αν ιδρυθεί- το οποίο έχει ενταχθεί µέχρι τώρα που µιλάµε, έτσι
λέει το νοµοσχέδιο, στη Σχολή Επιστηµών Αποκατάστασης της
Υγείας.

Μου είπε, λοιπόν, ότι δεν ήµουν διαβασµένος. Πληροφορή-
θηκα από τον κ. Φίλη ότι έκανε µια προφορική δήλωση κατά τη
διαδικασία εξέτασης των φορέων ότι αυτό θα αλλάξει. Μέχρι
τώρα δεν έχω πληροφορηθεί κάτι, παρ’ όλο που δεν είµαι αδιά-
βαστος και είχα µελετήσει όλα τα γραπτά κείµενα που αφορού-
σαν το συγκεκριµένο ζήτηµα. Μέχρι τώρα δεν ξέρω τι θα γίνει.

Μήπως µπορείτε να µε ενηµερώσετε, κύριε Υπουργέ; Το ότι
µε προσβάλατε, εν πάση περιπτώσει, σας το συγχωρώ. Και η ηλι-
κία σας και η ακαδηµαϊκή σας εξάρτηση σάς επιτρέπει να µε προ-
σβάλλετε. Δεν πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Η ηλικία µου δεν είναι δικαιολογία να
προσβάλλω κανέναν συνάδελφο. Η ηλικία µου µπορεί να είναι δι-
καιολογηµένη στο να µπερδεύω τις λέξεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, καθόλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Η λέξη «αδιάβαστος» ενδεχοµένως να
ήταν λάθος. «Ανενηµέρωτος» ήταν η σωστή λέξη. Προφανώς, το
διορθώνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το δέχοµαι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, όλες οι εφηµερίδες, όλος ο
δηµόσιος λόγος το «έπαιξε». Είναι στις νοµοτεχνικές αλλαγές,
που τώρα κατέθεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Μουµουλίδης
έχει τον λόγο.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευτυχώς, ο αξιότιµος κ. Τζαβάρας διαθέτει χιούµορ και αυτό

είναι παρήγορο σ’ αυτήν την Αίθουσα, γιατί είστε µία ουσιαστική
νότα, όπως και ο συνάδελφός σας, γιατί σήµερα –επιτρέψτε µου
την έκφραση, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, κοινοβουλευτικά δεν συνηθίζω να εκφράζοµαι έτσι- µάλ-
λον ξεφύγατε. 

Ακούσαµε απίστευτες εκφράσεις σ’ αυτήν την Αίθουσα σή-
µερα. Περιµένουµε για περισσότερες από οκτώ, δέκα ώρες και
µόνο ακούµε. Σπανίως αντιδράσαµε. Προσωπικά, αναρωτιέµαι
πώς έχετε στήσει σήµερα όλη αυτή τη διαδικασία. Προφανώς
έχετε µία πολιτική επιλογή επικοινωνιακά να βοµβαρδίζετε την

Κυβέρνηση προκειµένου να κερδίσετε την απαξίωσή της µε όλα
αυτά που λέτε. Όµως, επί της ουσίας δεν έχει ειπωθεί τίποτα
απολύτως σ’ αυτήν την Αίθουσα από την πλευρά της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Και δεν εννοώ σε επίπεδο προτάσεων. Δι-
καίωµά σας είναι να µην κάνετε προτάσεις. Όµως, δεν έχει
ειπωθεί τίποτα επί της ουσίας πάνω σε ένα νοµοσχέδιο που
αφορά στο µέλλον της ελληνικής παιδείας.

Εποµένως, θα µπορούσε κάποιος να υποθέσει ότι είστε πολύ
ικανοποιηµένοι µ’ αυτό που υπάρχει στην ελληνική παιδεία δια-
χρονικά και ότι δεν θα επιθυµούσατε καµµία αλλαγή. Επειδή, µά-
λιστα, επί τρία και πλέον έτη το µοναδικό αίτηµα και η µοναδική
πρόταση, που έχετε ως Νέα Δηµοκρατία είναι η εµµονική πλέον
επιθυµία για πρόωρη προσφυγή στις κάλπες, διαπιστώνω ότι δυ-
στυχώς έχει και η πολιτική τα δικά της φαινόµενα συνδρόµου
στέρησης και καθώς ο χρόνος µικραίνει, βλέποντας πως ο στό-
χος δεν επιτυγχάνεται και οι εκλογές θα γίνουν στην ώρα τους
και το έργο της Κυβέρνησης εξελίσσεται, εσείς προχωράτε σε
µία σειρά ατοπηµάτων.

Σήµερα υπήρξε µία ηµέρα συνεχών ατοπηµάτων για τη Νέα
Δηµοκρατία. Υπήρξαν βαρείς χαρακτηρισµοί, λόγος απαράδε-
κτος για την κοινοβουλευτική διαδικασία, λόγος που ξεφεύγει
της αυστηρότητας και γίνεται βαθιά προσβλητικός και βαθιά
προσωπικός.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, επιχειρεί µάλλον, όπως εγώ
εκτιµώ, να δηµιουργήσει ένα κλίµα βέβαιας επανόδου στη δια-
κυβέρνηση της χώρας. Όµως, δυστυχώς, πρέπει να προσέξετε
γιατί είναι απολύτως αντιληπτό από την κοινωνία και, ξέρετε, η
κοινωνία την επάνοδο στο ένδοξο παρελθόν σας τη φοβάται. Θα
επιθυµούσε, λοιπόν, ένα άλλο πρόσωπο και αυτό είναι καλό να
το λάβετε υπ’ όψιν σας για το µέχρι τις εκλογές διάστηµα.

Επιγραµµατικά, λοιπόν, για το σχέδιο νόµου θα πω ότι ολοκλη-
ρώνει ένα κύκλο νοµοθετηµάτων για το σύνολο των τριών βαθ-
µίδων εκπαίδευσης. Αν και η συζήτηση για την παιδεία δεν
σταµατάει πουθενά, καθώς είναι µία αέναη διαδικασία ανανέω-
σης και εκσυγχρονισµού, το παρόν σχέδιο αλλάζει το σύστηµα
εισόδου στα τριτοβάθµια ιδρύµατα, αναβαθµίζοντας την καταρ-
γηµένη έτσι κι αλλιώς στην πράξη Γ’ λυκείου και ανακουφίζει την
ελληνική οικογένεια που δαπανά περισσότερα από 2,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ ετησίως για την εισαγωγή µαθητών στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση.

Θα έλεγα ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό η ελληνική Κυβέρνηση,
το ελληνικό Υπουργείο Παιδείας τολµά να ολοκληρώσει για
πρώτη φορά σε ένα διάστηµα µικρότερο της τετραετίας ένα σύ-
νολο µεταρρυθµίσεων, µε όποιες αδυναµίες. Σηµασία έχει, όµως,
ότι είναι ένα σύνολο µεταρρυθµίσεων, το οποίο µόνο θετικά συµ-
βάλλει.

Σηµαντική τοµή, κατά τη γνώµη µου, είναι η δηµιουργία Εθνι-
κού Κέντρου Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών.

Θα αναφερθώ τώρα στην περιοχή που εκπροσωπώ, στη δυτική
Μακεδονία, όπου στην πραγµατικότητα έχουµε την ενσωµάτωση
του ΤΕΙ στο πανεπιστήµιο µε οµόφωνες αποφάσεις των πρυτανι-
κών αρχών. Εδώ δηµιουργούνται σηµαντικά ισχυρές πανεπιστη-
µιακές σχολές και τµήµατα που συνδέονται µε το αναπτυξιακό
µοντέλο της περιοχής. Δηµιουργείται ένα ανταγωνιστικό, επιτέ-
λους, πανεπιστήµιο στη δυτική Μακεδονία, που δεν θα είναι ο φτω-
χός συγγενής του ακαδηµαϊκού χάρτη στη χώρα. Πρόκειται για
έναν ισχυρό πανεπιστηµιακό πόλο, που συνδέεται µε τις σύγχρο-
νες ακαδηµαϊκές εξελίξεις τόσο στην Ελλάδα, όσο και στην Ευ-
ρώπη. Συνδέεται, όµως, κυρίως µε την επόµενη µέρα, αλλά και το
παραγωγικό µοντέλο µιας περιοχής ιδιαίτερα ταλαιπωρηµένης
από πολιτικές δεκαετιών.

Εποµένως, έχουµε ως άθροισµα ένα πανεπιστηµιακό ίδρυµα
το οποίο µπορεί να διαδραµατίσει ρόλο ισχυρού αναπτυξιακού
πυλώνα στη δυτική Μακεδονία µε περισσότερες από είκοσι επτά,
απ’ ό,τι ακούσαµε πριν από λίγο, πανεπιστηµιακές σχολές.

Στην Κοζάνη έχουµε µια πανίσχυρη πολυτεχνική σχολή.
Έχουµε µία ισχυρή σχολή οικονοµικών επιστηµών που από σή-
µερα διά στόµατος του κυρίου Υπουργού διαθέτει και το Ε’
τµήµα της, το οποίο µάλιστα θα ασχολείται µε ένα αντικείµενο
που για πρώτη φορά φαίνεται ότι θα παράγεται στην Ελλάδα.

Στην Πτολεµαΐδα έχουµε την έδρα της Σχολής Επιστηµών
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Υγείας, τρία τµήµατα επιστηµών υγείας, που θα συµβάλουν
πλέον σηµαντικά στο αναπτυξιακό µοντέλο µιας περιοχής που
έχει λεηλατηθεί στην κυριολεξία. Έχει συµβάλει τα µέγιστα στην
εθνική οικονοµία, έχει πάρει ελάχιστα και η Πολιτεία έρχεται διά
του Υπουργείου Παιδείας –φαντάζοµαι και µε άλλες χειρονοµίες-
να δώσει ευκαιρίες αξιοποίησης και κατάκτησης ενός διαφορε-
τικού µέλλοντος.

Υπάρχει µια πολύ µεγάλη εξέλιξη στη χώρα, την οποία αξίζει
τον κόπο να παρακολουθήσουµε. Ξέρετε ότι µια από τις µεγαλύ-
τερες βιοµηχανίες παγκόσµια είναι η βιοµηχανία των οπτικοα-
κουστικών µέσων. Η ελληνική Κυβέρνηση έχει κάνει σηµαντικά
βήµατα, άλµατα σε αυτήν την τετραετία. Έχει νοµοθετήσει, έχει
συνοµιλήσει, έχει καταφέρει εν πάση περιπτώσει αυτή τη στιγµή
στην Ελλάδα να γυρίζονται περισσότερες από πενήντα ταινίες
και η εκτίµηση είναι ότι µέχρι το τέλος του χρόνου οι ταινίες θα
ξεπερνούν τον αριθµό των εκατό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Στους χώρους του ΑΗΣ Πτολεµαΐδας, δηλαδή στους χώρους

όπου η καρδιά της Πτολεµαΐδας χτύπησε για περισσότερα από
εξήντα χρόνια και σήµερα είναι ανενεργές εγκαταστάσεις επιφά-
νειας µεγαλύτερης των εκατόν σαράντα χιλιάδων τετραγωνικών
µέτρων, η ΔΕΗ και η τοπική κοινωνία επιλέγει να επιχειρήσει την
προοπτική της δηµιουργίας κινηµατογραφικών στούντιο. Δηµι-
ουργείται έτσι ένα αισιόδοξο µέλλον που απαντά άµεσα στο ζή-
τηµα της ανεργίας, αλλά και της ποιότητας ζωής. 

Μία µεγάλη ευκαιρία δηµιουργείται στον άξονα Κοζάνη – Πτο-
λεµαΐδα – Φλώρινα - Βαλκάνια στον τοµέα των οπτικοακουστι-
κών. Εδώ θέλω να ευχαριστήσω τον κύριο Υπουργό, διότι
άκουσα µε πολλή προσοχή, µε πολλές επιφυλάξεις το εγχείρηµα.
Και σήµερα, έδωσε στην περιοχή δύο σηµαντικά τµήµατα, τα
οποία δεν είναι όπως το αντιλαµβάνεστε υπό µορφή συσσιτίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τριάντα δευτερόλεπτα.
Πρέπει να το καταλάβετε. Τα δύο αυτά τµήµατα είναι το µέλ-

λον. Το πρώτο τµήµα, λοιπόν, µε έδρα την Κοζάνη, αφορά στο
Τµήµα Παραγωγής Οπτικοακουστικών Μέσων. Είναι µία διαδικα-
σία, που δεν υπάρχει στην Ελληνική πραγµατικότητα. Για να εκ-
παιδευτεί κάποιος στον συγκεκριµένο τοµέα θα πρέπει να πάει
στο Λονδίνο ή στην Αµερική. Αυτό σήµερα το αναγγέλλει το
Υπουργείο.

Και το δεύτερο, που είναι συγκινητικό είναι το εξής. Στη Φλώ-
ρινα, στην ιστορική Φλώρινα, δηµιουργείται ένα τµήµα κινηµατο-
γράφου. Στη Φλώρινα που αγάπησε ο Θόδωρος Αγγελόπουλος,
δίνουµε ως έναν ελάχιστο στο φόρο τιµής, ένα τµήµα κινηµατο-
γράφου, για να τιµήσουµε έναν από τους µεγαλύτερους κινηµα-
τογραφιστές.

Κλείνω συνοπτικά, κύριε Υπουργέ, µε το κεφάλαιο της κρατι-
κής εκπαίδευσης. Έχω πει ότι το κεφάλαιο της παιδείας και το
κεφάλαιο του πολιτισµού δεν είναι υπόθεση ενός ταλαντούχου
Υπουργού, µία σειράς συµβούλων ή µιας Κυβέρνησης, είναι ένα
ζήτηµα διαχρονικό. 

Το κοµµάτι, λοιπόν, της κρατικής εκπαίδευσης και της κρατι-
κής παιδείας νοµίζω ότι πρέπει να µας απασχολήσει στο αµέσως
επόµενο διάστηµα. Και νοµίζω ότι είναι ώριµες οι συνθήκες για
να δηµιουργηθεί σηµαντικός χώρος στον τοµέα των οπτικοακου-
στικών µέσων, που είναι µέλλον, είναι ώριµες οι συνθήκες για
ρυθµίσεις στον τοµέα της κρατικής παιδείας και της κρατικής εκ-
παίδευσης. Υπάρχει ο ελληνικός πολιτισµός, ο οποίος πρέπει να
ενσωµατωθεί επί της ουσίας στο ελληνικό παιδαγωγικό σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω.
Επειδή µας ταλαιπώρησε πολύ το ζήτηµα των ωδείων, το ζή-

τηµα των µουσικών σχολείων, νοµίζω ότι η απάντηση στο ζήτηµα
της µουσικής παιδείας, κύριε Υπουργέ, είναι να επιχειρήσετε -
για πρώτη φορά- το εννεατάξιο µουσικό σχολείο. Είναι η πιο επι-

στηµονικά τεκµηριωµένη εκδοχή. Αυτό κάνει η υπόλοιπη Ευ-
ρώπη, άρα ας µην ταλαιπωρούµαστε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζουµε µε
την επόµενη οµιλήτρια, η οποία είναι η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Θελερίτη.

Κυρία Θελερίτη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί

συνάδελφοι, όπως ανέφερε και ο Νίκος Φίλης, εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µε το πολυνοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα η Κυβέρ-
νηση επιχειρεί να δώσει ένα δείγµα για την αναγκαία
δηµοκρατική µεταρρύθµιση στην εκπαίδευση, να περάσουµε δη-
λαδή από το σχολείο της κρίσης στο σχολείο της ανάπτυξης. 

Στόχος αυτής της Κυβέρνησης είναι να διαµορφώσει ένα νέο
χάρτη για την παιδεία, µε έµφαση στην ανώτατη παιδεία και τη
δροµολόγηση ενός νέου συστήµατος εισαγωγής στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση. Το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, αποτελεί εξέ-
λιξη των παρεµβάσεων, που ψηφίστηκαν τα τελευταία τέσσερα
χρόνια και είχαν σαν στόχο να ενισχύσουν την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση και τον κοινωνικό και δηµόσιο χαρακτήρα της.

Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, όπως ακούσαµε
από πολλούς από σας στο Βήµα, ναι, θα µπορούσαµε να πούµε
ότι µπορούµε να έχουµε ιδεοληψία σε ό,τι αφορά το δηµόσιο χα-
ρακτήρα της εκπαίδευσης. Άρα, εµείς θέλουµε να τον στηρί-
ξουµε αυτόν τον δηµόσιο χαρακτήρα και αυτή η µεταρρύθµιση
που επιχειρείται, έρχεται ακριβώς να επιβεβαιώσει ότι η εκπαί-
δευση θα έχει δηµόσιο χαρακτήρα.

Ποιοι είναι αυτοί οι βασικοί άξονες της νέας αρχιτεκτονικής,
που εδώ και τριάντα πέντε χρόνια επιχειρήσατε να φέρετε µια
αναβάθµιση στην εκπαίδευση και δεν τα καταφέρατε; Τέσσερις
είναι οι άξονες: Δηµιουργία νέων τµηµάτων, συνεργασίες µεταξύ
ΑΕΙ και ΤΕΙ, σύσταση πανεπιστηµιακών ερευνητικών κέντρων και
πρόβλεψη για ερευνητικά ινστιτούτα και διετή προγράµµατα
σπουδών για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, που θα οδηγούν στα
επαγγελµατικά πιστοποιητικά, µε ευρωπαϊκά προσόντα. 

Και εδώ είναι πολύ σηµαντική η αναβάθµιση που γίνεται στο
θεσµό της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, όχι µόνο γιατί παρέχει
έναν περισσότερο -θα λέγαµε- προσανατολισµό προς την τεχνική
εκπαίδευση, αλλά γιατί έρχεται και ακουµπάει πραγµατικές ανάγ-
κες της οικονοµίας, γεγονός που θα είναι επίσης ωφέλιµο και για
τα ίδια τα πανεπιστήµια, γιατί θα καλύψει ένα κενό που υπάρχει
στην εφαρµοσµένη γνώση και στις δεξιότητες, στοιχεία τα οποία
αποτελούν τη βάση των διετών προγραµµάτων.

Με το σχέδιο νόµου, λοιπόν, η Κυβέρνηση επιχειρεί να απαν-
τήσει σε σηµαντικά προβλήµατα και ανάγκες, για παράδειγµα
στο γεγονός ότι η Γ’ λυκείου έχει, επί της ουσίας και εν τοις
πράγµασι, καταργηθεί και για να επιλυθεί, προχωράει σε ένα
πρόγραµµα σπουδών. Και εγώ θα πρέπει να αναρωτηθούµε:
Αυτό το πρόγραµµα σπουδών έρχεται να απαντήσει σε υπαρκτά
προβλήµατα, δηλαδή ότι το υφιστάµενο σύστηµα εισαγωγής στα
ΑΕΙ καταπονεί τους υποψηφίους και τις υποψήφιες, εξαντλείται
αποκλειστικά στη διδασκαλία τεχνικών εισαγωγής στην ανώτατη
εκπαίδευση και δεν παρέχει ουσιαστική µόρφωση; 

Οι πανελλαδικές εξετάσεις, όντως, αδιαµφισβήτητα, είναι ένα
αδιάβλητο σύστηµα, το οποίο όµως έχει προβληµατίσει πολύ ως
προς την παιδαγωγική του αξιοπιστία. Οι οικογένειες των παι-
διών, που δίνουν εξετάσεις δαπανούν κάθε χρόνο 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και µόνο το 30% εισάγεται σε σχολές, που έχει
επιλέξει και στις οποίες επιθυµεί να σπουδάσει. Άρα, είναι ανα-
γκαία η αλλαγή που επιχειρείται και µπορεί να δώσει στο µέλλον
ελεύθερη πρόσβαση µε το απολυτήριο λυκείου. Άρα, αρχίζει και
υπάρχει ένα σύστηµα µε µία δυναµική και µε µία προοπτική.

Τέλος, επιχειρεί η Κυβέρνηση να καταστήσει ισότιµα τα δύο
σκέλη της ανώτατης εκπαίδευσης, ΑΕΙ και ΤΕΙ, αντιµετωπίζοντάς
τα ενιαία, σε ένα πλαίσιο για την ανώτατη εκπαίδευση.

Και εδώ γνωρίζουµε πολύ καλά ότι είχε επιχειρηθεί και στο πα-
ρελθόν, είχε µείνει στα χαρτιά. Και φυσικά δεν θα ήθελα να ανα-
φερθώ στο σχέδιο, το λεγόµενο «ΑΘΗΝΑ», που επιχειρήθηκε να
εφαρµοστεί το 2013. Καταλαβαίνουµε και γνωρίζουµε πολύ καλά
ότι αντί να λύσει, επιδείνωνε τα προβλήµατα κλείνοντας ΤΕΙ
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κ.ο.κ.. Αναφέρθηκαν από τους συναδέλφους µου.
Τέλος, µιλάµε για τη ενίσχυση των πανεπιστηµίων µε αναδιάρ-

θρωση ακαδηµαϊκών τµηµάτων, δηµιουργία νέων και δυναµικών
αντικειµένων σπουδών, µε σκοπό να µπορούµε να υπάρχει µία
ενεργή απάντηση στις διεθνείς προκλήσεις. Αυτή η αναβάθµιση
επιχειρείται και για το Πανεπιστήµιο της Πελοποννήσου, µε ακα-
δηµαϊκά τµήµατα, τα οποία είναι στραµµένα στις σύγχρονες προ-
κλήσεις και τα µελλοντικά διακυβεύµατα στο χώρο των τεχνών,
της διατροφής, των επιστηµών υγείας και της τεχνολογίας.

Πολύ σηµαντικό είναι η θέσπιση νέων δοµών εντός πανεπιστη-
µίου, όπως τα πανεπιστηµιακά ερευνητικά κέντρα. Και εδώ θα
ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει από
κοινού µε Βουλευτές Κορινθίας και Αργολίδος και αφορά τη δη-
µιουργία Ινστιτούτου Αµπελουργίας και Οίνου και Μελισσοκο-
µίας. 

Θα αναφερθώ στο ινστιτούτο αµπελουργίας και οίνου, αφού
γνωρίζουµε όλοι ότι η Πελοπόννησος αποτελεί ένα από τα αµπε-
λουργικά διαµερίσµατα της χώρας που παρουσιάζουν εξαιρετικά
σηµαντικό οικολογικό ενδιαφέρον, κυρίως στο Νοµό Κορινθίας
και ιδιαίτερα στην περιοχή της Νεµέας. 

Παρ’ όλο που η Πελοπόννησος παρουσιάζει αυτό το οινολο-
γικό και αµπελουργικό ενδιαφέρον και παρά τη σηµαντική δυ-
ναµικότητα που έχει ο κλάδος, µέχρι σήµερα δεν έχει
θεσµοθετηθεί φορέας της πολιτείας που θα αναλάβει την ολο-
κληρωµένη, συστηµατική και εφαρµοσµένη έρευνα για τον τοµέα
αυτό. Η πρόταση, λοιπόν, για την ίδρυση του Ινστιτούτου Αµπε-
λουργίας και Οίνου µε έδρα τη Νεµέα, αναβαθµίζει το Πανεπι-
στήµιο Πελοποννήσου και µάλιστα, στοχεύει να καλύψει την
ανάγκη αυτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Και επιπλέον, η σύσταση του προτεινόµενου ινστιτούτου θα
συµβάλει στην παραγωγική ανασυγκρότηση της Περιφέρειας
Πελοποννήσου και θα στηρίζει µέσω της έρευνας τους παραγω-
γούς και τους συνεταιριστικούς φορείς της περιοχής, στην κα-
τεύθυνση του ποικιλιακού αναπροσανατολισµού των αµπελώνων
της Πελοποννήσου, στη διασφάλιση υψηλής ποιότητας και στην
ενίσχυση εξαγωγικού χαρακτήρα των παραγόµενων προϊόντων.

Είναι πολύ σηµαντικό να υπάρχει αυτή η εφαρµοσµένη έρευνα
σ’ αυτήν την περιοχή, γιατί θα συµβάλει και σε µεγαλύτερη εξει-
δίκευση και σε αποτελεσµατικότητα των καλλιεργειών. Μάλιστα,
θα µπορέσουν και οι παραγωγοί να υιοθετήσουν τα ερευνητικά
αποτελέσµατα. 

Επίσης είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι οι παραγωγοί σταφυ-
λιών και οι οινοπαραγωγοί θα υποστηριχτούν, προκειµένου να
υιοθετήσουν νέες και καινοτόµες καλλιέργειες, που µε τη σειρά
τους θα συµβάλουν στη διασφάλιση υψηλής ποιότητας.

Τέλος, το ινστιτούτο θα µπορούσε να αξιοποιήσει σε µεγαλύ-
τερο βαθµό τα ενδοποικιλιακά του χαρακτηριστικά, δηλαδή του
ελληνικού αµπελώνα, και να αναπτύξει νέες ποικιλίες για την πα-
ραγωγή τοπικών οίνων. Η Νεµέα προτείνεται όχι µόνο για ιστο-
ρικούς λόγους, αλλά επειδή διαθέτει πλήθος συγκριτικών
πλεονεκτηµάτων, σύγχρονα οινοποιεία, υψηλή τεχνογνωσία στην
αµπελουργία, παραγωγή υψηλής ποιότητας, εµπειρία στον οινικό
τουρισµό και υποδοµές. 

Άρα θεωρούµε ότι ο Υπουργός θα πρέπει να υιοθετήσει την
πρόταση για τη σύσταση του ινστιτούτου και να κάνει δεκτή την
τροπολογία.

Δύο λέξεις για τις δύο τροπολογίες που έχουν κατατεθεί. Η
µια αφορά στους σχολικούς φύλακες. Νοµίζουµε ότι µε την τρο-
πολογία αυτή ολοκληρώνεται η διαδικασία που ξεκίνησε µε τον
ν.4604/2019 για την αποκατάσταση των αδικιών των σχολικών
φυλάκων στους δήµους, οι οποίοι µεταφέρονται από τα νοσοκο-
µεία στους δήµους, όπου είχαν πάει µέσω της υποχρεωτικής δια-
θεσιµότητας. 

Αυτή η τροπολογία τι έρχεται να κάνει; Να διευκρινίσει ότι στο
ποσοστό κάλυψης 50% που απαιτείται για τις θέσεις ειδικότητας,
στην οποία ανήκει αυτός ο υπάλληλος που µετατάσσεται, θα συ-
νυπολογίζονται και οι υπάλληλοι που υπηρετούν σε προσωποπα-
γείς θέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Δώστε µου δύο δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, η πρόταση αφορά στην υπουργική τροπολογία που

δίνει τη δυνατότητα σε µικρούς νησιωτικούς δήµους να συστή-
σουν µόνιµο προσωπικό για το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι»,
όχι µε βάση πόσες συµβάσεις είναι ενεργές σήµερα αλλά µε
βάση τις θέσεις που προβλέπουν οι συµβάσεις αυτές, τις οποίες
έχουν συνάψει οι δήµοι µε την Εταιρεία Ανάπτυξης και Αυτοδιοί-
κησης.

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, υλοποιούµε τη συν-
ταγµατική επιταγή για ειδική προστασία της νησιωτικότητας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία
Θελερίτη, µιλάτε δέκα λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω. 
Ταυτόχρονα, δίνουµε τη δυνατότητα στις περιοχές αυτές να

δηµιουργήσουν ισχυρές δοµές φροντίδας και να παρέχουν
φροντίδα σε αποµακρυσµένες περιοχές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Προχωρούµε στον επόµενο οµιλητή, τον κ. Δηµητριάδη, Βου-

λευτή του ΣΥΡΙΖΑ. Παρακαλώ για την τήρηση του χρόνου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσω να είµαι εντάξει µε τον χρόνο.
Κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αφορά έναν κύκλο αλλαγών
και µεταρρυθµίσεων που κάναµε και κάνουµε στην παιδεία.
Αυτές οι µεταρρυθµίσεις είναι πάντα επί δικαίου, είναι πάντα µε
γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον και τις ανάγκες για έρευνα,
γνώση, µε λίγα λόγια την αναζήτηση της χειραφέτησης µε στόχο
την ελευθερία.

Για πρώτη φορά θα υπάρχουν στα µηχανογραφικά της χώρας
µηχανογραφικά που θα έχουν µόνο πανεπιστηµιακές σχολές. Ο
µύθος ότι καταργείται η τεχνολογική εκπαίδευση είναι πράγµατι
ένας µύθος απλώς, διότι εµείς πιστεύουµε ακράδαντα πως η θε-
ωρία συµβαδίζει µε την πράξη. 

Ξέρουµε και είναι αλήθεια πως η τεχνολογική εκπαίδευση είναι
υποτιµηµένη και είναι κυρίως υποτιµηµένη στη συνείδηση των
συντηρητικών. Γι’ αυτό τη θέλουν πάντοτε χωριστή, τη θέλουν
υποτιµηµένη. Εµείς όµως αντ’ αυτού δηµιουργούµε µια νέα αρ-
χιτεκτονική στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µε νέα δεδοµένα.
Όσον αφορά την τεχνολογική εκπαίδευση, προτείνουµε στο σύ-
νολο της δευτεροβάθµιας τεχνολογικής εκπαίδευσης και των ΙΕΚ
τα διετή προγράµµατα, µε τα οποία πιστεύουµε ότι κλείνουµε τον
κύκλο άρτια στο ζήτηµα της τεχνολογικής εκπαίδευσης.

Η πράξη των µέχρι τώρα αναβαθµίσεων των τεχνολογικών
ιδρυµάτων σε πανεπιστηµιακά µας δίνει µια τεράστια δυναµική
και ενισχύει αυτή την πρωτοβουλία και την ολοκλήρωσή της. Στό-
χος µας είναι η ένταξη νέων τµηµάτων και νέων επιστηµονικών
τοµέων και ενδιαφερόντων. Δεύτερον, η συνέργεια των ΤΕΙ µε
τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. Τρίτον, να προάγουµε όσο το δυ-
νατόν περισσότερο, γιατί ακριβώς αυτός είναι ο σηµαντικός στό-
χος για εµάς, την πανεπιστηµιακή έρευνα και την τεχνολογία στη
χώρα µας. Και τέταρτον, να δώσουµε τη δέουσα σηµασία στα
διετή προγράµµατα σπουδών, ώστε να λύσουµε πραγµατικά τα
προβλήµατα της παραγωγής µε υψηλά καταρτισµένο τεχνικό
προσωπικό. 

Με λίγα λόγια, καταφέρνουµε και δίνουµε και νέους πόρους
και νέες εργασιακές θέσεις σε µια σειρά πράγµατα που αφορούν
στη δηµόσια εκπαίδευση µε µια προοπτική προόδου. Κατ’ αρχάς,
προσφέρουµε καλύτερη παιδεία στους χρήστες και στα παιδιά
µας. Δεύτερον, αυτή η προοπτική είναι και απολύτως αναπτυ-
ξιακή και συµβατή µε τα αναπτυξιακά µας θέλω, ακριβώς γιατί
προσθέτουµε εκατοντάδες νέες θέσεις εργασίας υψηλά καταρ-
τισµένου προσωπικού και προσθέτουµε νέους πόρους πάνω από
15 εκατοµµύρια ευρώ µέσω του ΕΣΠΑ, κυρίως στην αναβάθµιση
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της χώρας µας. 

Τώρα µιλάω γι’ αυτό που µε ενδιαφέρει περισσότερο και
αφορά την περιοχή µου, τη δυτική Μακεδονία και το πανεπιστή-
µιό της. Μιλάµε για µια πλήρη αναβάθµιση. Είχαµε δύο συγκε-
κριµένους πόλους, µια πολύ µικρή πανεπιστηµιακή κοινότητα και
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ένα αρκετά ισχυρό τεχνολογικό εκπαιδευτικό ίδρυµα. 
Καταφέρνουµε, λοιπόν, να τα περάσουµε σε µια ανασύνθεση,

προσθέτοντας πολλά σηµαντικά νέα τµήµατα. Είκοσι πέντε συν
δύο της τροπολογίας που κάναµε, είκοσι επτά στο σύνολο. 

Ταυτόχρονα, υπάρχει η δυνατότητα µετατροπής διάφορων µε-
γαεγκαταστάσεων που υπάρχουν στην περιοχή και αφορούν κυ-
ρίως τη ΔΕΗ, την ΑΕΒΑΛ, σε νέες χρήσεις είτε εργασιακές, αλλά
στην προκειµένη περίπτωση εκπαιδευτικές που µας ενδιαφέ-
ρουν. 

Καταφέρνουµε να αξιοποιήσουµε την τεράστια και σηµαντικό-
τατη βιβλιοθήκη της Κοζάνης, δηµιουργώντας ένα αντίστοιχο ιν-
στιτούτο προς τούτο. Ισχυροποιούµε τις δύο πανεπιστηµιακές
σχολές στην Φλώρινα. Δηµιουργούµε πανεπιστηµιακή σχολή
στην Πτολεµαΐδα και στην Καστοριά. Ενισχύουµε τα Γρεβενά. Οι
στόχοι µας γενικά είναι αυτοί. 

Συγκεκριµένα, για τη δυτική Μακεδονία περνάµε τα εσκαµ-
µένα. Έχουµε µια υψηλότερη στόχευση που υπαγορεύεται από
δύο σηµαντικές παραµέτρους. Η πρώτη είναι ότι η δυτική Μακε-
δονία έχει µια υψηλή γεωπολιτική αξία για την περιοχή µας, µε
στόχο πάντα τα δυτικά Βαλκάνια. Είναι δεδοµένο πως η δυτική
Μακεδονία µέσω αυτής της διαδικασίας, δηλαδή της ενίσχυσης
του πανεπιστηµίου της, βγαίνει από την κρίση, βγαίνει από τα
αδιέξοδα, βγαίνει από την αποµόνωση που επέβαλαν οι στρεβλές
ιστορικές περίοδοι. Δεύτερον, έχουµε το δεδοµένο της µετάβα-
σης από την οικονοµία του άνθρακα στην οικονοµία της γνώσης,
κάτι στο οποίο είµαστε πραγµατικά υπεύθυνοι, ανταποκρινόµα-
στε, γιατί πιστεύουµε πως αυτό πρέπει να κάνουµε και αν δεν το
κάναµε εµείς νοµίζουµε ότι δεν θα το έκανε κανένας.

Με λίγα λόγια, έχουµε στόχευση, όσον αφορά τον Νοµό Κο-
ζάνης συγκεκριµένα, και µε τη σειρά που τα λέω, την Πτολε-
µαΐδα, την Κοζάνη, ακριβώς γιατί πλήττονται σηµαντικά από την
κατάρρευση της οικονοµίας του λιγνίτη. Η προσπάθειά µας επο-
µένως θα πρέπει να έχει έναν υπολογισµό. Άρα τα κεφάλαια, οι
πόροι και οι εκπαιδευτικές δυνατότητες θα πρέπει να επικεντρω-
θούν σ’ αυτήν την περιοχή παραπάνω, ακριβώς γι’ αυτόν τον
λόγο και δεν το κρύβουµε.

Με λίγα λόγια, περνάω σε συγκεκριµένες προτάσεις. Πρώτον,
στην Πτολεµαΐδα η σχολή επιστηµών υγείας, που είναι µια πολύ
σηµαντική παράµετρος, έχει δύο προϋποθέσεις. Η πρώτη είναι
ότι πρέπει να λειτουργήσει κατά τη γνώµη µου ένα ακόµη τµήµα
φέτος, εννοώ για τη σχολική χρονιά 2019-2020.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Άρα να προσθέσουµε στο υπάρχον τµήµα Μαιευτικής ακόµα

ένα τµήµα εν λειτουργία, για να σταθεροποιηθεί η σχολή. Δεύ-
τερο και σηµαντικότερο, θα πρέπει το πανεπιστηµιακό αντίστοιχο
κοµµάτι που αφορά το Νοσοκοµείο Πτολεµαΐδας να δηµιουργη-
θεί σύντοµα σ’ αυτό το εξάµηνο, ώστε να µπορέσει να ανταπο-
κριθεί στις αυξηµένες απαιτήσεις της περιόδου που έρχεται.

Δεύτερον, δηµιουργία ινστιτούτου στην Κοζάνη. Το προτεί-
ναµε, το κάναµε τροπολογία και από ό,τι άκουσα µόλις πριν λίγο
το αποδέχθηκε ο κύριος Υπουργός. Άρα δεν έχω να πω πολλά
πράγµατα.

Επίσης, θέλουµε να δηµιουργηθεί µια νέα σχολή -το προτεί-
ναµε µε συγκεκριµένη τροπολογία µε τους συναδέλφους µου-
στην Φλώρινα και στην Κοζάνη, µε επίκεντρο την πιθανότητα δη-
µιουργίας στις µεγαεγκαταστάσεις της Δηµόσιας Επιχείρησης
Ηλεκτρισµού των συνθηκών παραγωγής ταινιών multimedia και
λοιπά. Οι τροπολογίες κατατέθηκαν, έγιναν αποδεκτές. Άρα εί-
µαστε πάρα πολύ ικανοποιηµένοι. 

Στο ζήτηµα του ΑΗΣ πρέπει να επισηµάνουµε κάποια σηµαν-
τικά πράγµατα. Για να είναι λειτουργική η πιθανότητα δηµιουρ-
γίας των ανταγωνιστικών περιόδων, γιατί µιλάµε για επενδύσεις
στον ιδιωτικό τοµέα, θα πρέπει να υπάρξει µια µεταβίβαση των
ακινήτων προς το δηµόσιο, ακριβώς για να µπορέσει να δώσει
και κίνητρο στον µελλοντικό επενδυτή. Δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι ο συγκεκριµένος ΑΗΣ είναι εν µέσω δύο σηµαντικών ορυ-
χείων και άρα µιας σηµαντικής όχλησης και µιας διαδικασίας η
οποία δεν συνάδει µε διαδικασίες δηµιουργικότητας. Άρα θα
πρέπει σύντοµα οι πρέπουσες αποκαταστάσεις, που ήδη είναι

προγραµµατισµένες, να γίνουν, δηλαδή η δηµιουργία λίµνης εκεί
µπροστά που κάποτε υπήρχε, η οποία µε τη σειρά της θα αρ-
δεύει τον Κάµπο της Πτολεµαΐδας. 

Ταυτόχρονα, η αποκατάσταση του τόξου από το χωριό Προ-
άστιο που είναι στον οπτικό ορίζοντα της πόλης µέχρι το Καρυο-
χώρι, θα πρέπει να προχωρήσει το γρηγορότερο δυνατό. Οι
προϋποθέσεις υπάρχουν, απλά πρέπει να υπάρξει πολιτική βού-
ληση. Η δυνατότητα της δηµιουργίας του µετασχηµατισµού του
ΑΗΣ σε παραγωγική διαδικασία επιτείνει αυτήν την προσπάθεια
που πιστεύω ότι θα είναι για το καλύτερο, διότι τα εξαντληµένα
ορυχεία πρέπει κάποια στιγµή να έχουν deadline.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τρίτον, σ’ αυτήν την προοπτική πρέπει να δούµε και την αξιο-
ποίηση της ΑΕΒΑΛ που είναι στην ίδια περιοχή -τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- και ταυτόχρονα είναι δηµόσια. Πρέπει να συνδεθεί µε
την πολιτική προστασία που ήδη προβλέπεται στο ζήτηµα του ιν-
στιτούτου. 

Αυτή η πρότασή µας ανεβάζει τον πήχη, πράγµατι, πολύ ψηλά.
Αρχίζει η προσπάθειά µας για να επιτύχουµε και είναι στο χέρι
των δυνάµεων του τόπου µας, που είναι σηµαντικές και µπορούν.
Η επιτυχία του εγχειρήµατος είναι κοµµάτι µιας επιτυχίας του ευ-
ρύτερου σχεδίου ανάπτυξης της χώρας και εν προκειµένω και
της πολύπαθης δυτικής Μακεδονίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Το πεπρωµένο της περιοχής
µας είναι η εξωστρέφεια. Η περιοχή µας ήταν πάντα πρωταγωνι-
στής στα Βαλκάνια, όπως θα είναι και σύντοµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ.

Θα προχωρήσουµε µε τον κ. Δηµοσχάκη, Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Υπενθυµίζω στους συναδέλφους να µην ξεπερνούν το χρόνο.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, καταθέσατε µε διαδικασίες fast track ένα σχέ-

διο νόµου που αποτελεί µνηµείο κυβερνητικής ανευθυνότητας.
Δείξατε ασυγχώρητη προχειρότητα σε θέµατα που αφορούν
στην παιδεία. Προχωρήσατε σε µια υπερµεγέθη ενοποίηση. Νο-
µοθετείτε τη διάλυση του εκπαιδευτικού µας συστήµατος προ-
καλώντας σοκ. Αναδιατάσσετε τον ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας
µε κριτήρια ψηφοθηρικά, χωρίς σχέδιο, χωρίς έκθεση αξιολόγη-
σης και χωρίς έκθεση βιωσιµότητας. Δικαιολογείτε µ’ αυτόν τον
τρόπο την ιδεολογική αλλεργία σας στα ιδιωτικά πανεπιστήµια
που θα αποτελούσαν την µεγαλύτερη επένδυση της χώρας. 

Η Κύπρος φωνάζει, όµως εσείς δυστυχώς δεν ακούτε. Δεν εί-
χατε τη γενναιότητα να ψηφίσετε το άρθρο 16 και ρίχνετε την
χώρα στον αθεράπευτο κρατικισµό. Εµπνευστήκατε την υποβάθ-
µιση, για να µην πω καλύτερα την κατάργηση, του τεχνολογικού
τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης χωρίς να εξασφαλίζετε επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων.

Ενοποιείτε ανόµοια πράγµατα. Υπάγετε το ΤΕΙ Καβάλας, Δρά-
µας, Διδυµοτείχου στο Διεθνές Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Ξε-
χάσατε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης. Θέτετε στο
περιθώριο τη Θράκη. Γιατί δεν πραγµατοποιήσατε αυτή τη συ-
νένωση, εφόσον το αποφασίσατε, µε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστή-
µιο, ώστε να επιτύχετε και τη διεύρυνση του Ιδρύµατος στα
γεωγραφικά όρια της διοικητικής περιφέρειας; Δυστυχώς δηµι-
ουργείτε προβλήµατα αντί να λύνετε. 

Ποιος τα εξασφαλίζει τα κονδύλια για τα ΤΕΙ που συνενώσατε;
Η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης ή η Περιφέ-
ρεια Κεντρικής Μακεδονίας, αφού υπήρχαν και υπάρχουν τµή-
µατα και στις δύο περιφέρειες; 

Αποδεικνύετε την εµµονή σας σε οτιδήποτε έχει σχέση µε την
πρόοδο του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης. Δεν βλέπετε
τα θέµατα της Θράκης µε εθνική µατιά. Ιδρύετε τέταρτη Νοµική
στην Πάτρα. Απαξιώνετε τη Νοµική της Κοµοτηνής η οποία ιδρύ-
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θηκε το 1974 και το επιστηµονικό της έργο ξεπερνά την ελληνική
επικράτεια. Και το ερώτηµα είναι εύγλωττο: Ποιος ακαδηµαϊκός,
ποιος διδάκτορας ή µεταπτυχιακός φοιτητής θα αποφασίσει να
έρθει στη Νοµική της ακριτικής Κοµοτηνής όταν αναπτύσσετε
µια νέα Νοµική Σχολή πολύ κοντά στην πρωτεύουσα της χώρας; 

Σας κατέθεσα στις 11 Δεκεµβρίου 2018 και σχετική γραπτή
ερώτηση, την οποία και συνυπέγραψαν οι Βουλευτές της Καβά-
λας και της Δράµας, ο κ. Παναγιωτόπουλος και ο κ. Κυριαζίδης.
Φυσικά απάντηση δεν πήραµε, όπως και στις υπόλοιπες ερωτή-
σεις που έχουµε καταθέσει, διότι περιφρονείτε τον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο.

Παράλληλα ξεφυτρώνουν τµήµατα Μηχανικών από τη συνέ-
νωση των ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια, αλλά και τµήµατα Γεωπονίας,
αλλά και Δασολογίας, όπως στην Πάτρα, στην Άρτα, στο Καρπε-
νήσι και στην Καρδίτσα και όχι µόνο. Υποβαθµίζετε µε αυτόν τον
τρόπο την ποιότητα των σπουδών. Δηµιουργείτε συνθήκες αντα-
γωνισµού σε έναν επαγγελµατικό κλάδο ήδη κορεσµένο. Αυτό
αφορά τη Σχολή Επιστηµών Γεωπονίας και Δασολογίας της Νέας
Ορεστιάδας του Δηµοκριτείου. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση υποβάλλεται η αλλαγή ονόµατος
στο τµήµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Θέλετε να ονοµαστεί Γεωπο-
νικό ώστε να ξεχωρίσει από τα αντίστοιχα οµότιτλα τµήµατα
Αγροτικής Ανάπτυξης που έχετε φυτέψει σ’ όλη τη χώρα. 

Θα περάσω σε ένα άλλο θέµα που αφορά τη Σχολή Νοσηλευ-
τικής του Διδυµοτείχου. Την µετατρέπετε σε παράρτηµα του τµή-
µατος Νοσηλευτικής Θεσσαλονίκης της Σχολής Επιστηµών
Υγείας. Την υποβαθµίζετε και την οδηγείτε σταδιακά σε συρρί-
κνωση, σε αφανισµό. Η λέξη «παράρτηµα» είναι δική σας εφεύ-
ρεση. Για πείτε µου πού αλλού συναντάται στη δοµή ενός
σύγχρονου ελληνικού πανεπιστηµίου ο όρος «παράρτηµα»;

Εάν θέλατε να αναβαθµίσετε την ακριτική πόλη και ιστορική
γενέτειρά µου θα δηµιουργούσατε τµήµα Νοσηλευτικής µε έδρα
το Διδυµότειχο και παράρτηµα, παρακαλώ, στη Θεσσαλονίκη.   

Μη φοβάστε, δεν θα την υποβαθµίσετε µ’ αυτόν τον τρόπο τη
συµπρωτεύουσα. Το κάνατε άλλωστε ηχηρά µε την επιζήµια Συν-
θήκη των Πρεσπών. 

Γιατί δεν προβλέπετε στο παρόν σχέδιο νόµους θέσεις ΔΕΠ;
Ποιος θα είναι ο αριθµός των εισακτέων; Σας έγραψα και στην
ηλεκτρονική διαβούλευση τις προτάσεις µου για την ίδρυση νέου
παρεµφερούς τµήµατος που θα «κουµπώσει» µε το τµήµα της
Νοσηλευτικής, για τη διασύνδεση του τµήµατος µε το Νοσοκο-
µείου Διδυµοτείχου και τα υπόλοιπα κέντρα υγείας. Είµαι σίγου-
ρος ότι ούτε καν τις διαβάσατε παρά το ότι µου είπατε να τις
στείλω κιόλας και στο email σας, γι’ αυτό και τις καταθέτω εις δι-
πλούν για εσάς, καθώς και για τα Πρακτικά της Βουλής, µήπως
ρίξετε µια µατιά, για να απαντήσω και στον κ. Δηµητριάδη ότι
προτάσεις έχουµε, αλλά δεν τις ακούτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-
σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα να ολοκληρώσω κάνοντας µια αναφορά στις ρυθµί-
σεις για τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. Ισοπεδώνετε αυτά
τα σχολεία, καθώς σας ενοχλεί που αποτελούν κυψέλες αρι-
στείας. Θέτετε στο περιθώριο την προσωπική προσπάθεια και τα
εξισώνετε όλα προς τα κάτω.

Να σας θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει υποσχεθεί ότι θα
ιδρύσει ένα πρότυπο και ένα πειραµατικό σχολείο σε κάθε περι-
φέρεια. Να είστε σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι θα πραγµατοποι-
ήσει τη δέσµευσή της η Νέα Δηµοκρατία. 

Επίσης, θέλω να υπογραµµίσω ότι ο Πρόεδρός µας είναι ένας
από τους εν δυνάµει πρωθυπουργούς που έχει υποσχεθεί και
έχει δεσµευθεί ότι κάθε θέµα της Θράκης θα το βλέπει µε εθνική
µατιά.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεφαλογιάννη έχει τον

λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση νοµοθετεί σήµερα
για την παιδεία απαξιώνοντας για άλλη µια φορά την κοινοβου-
λευτική διαδικασία και φυσικά την ελληνική κοινωνία, εισάγοντας
την περασµένη εβδοµάδα το παρόν νοµοσχέδιο των διακοσίων
και πλέον άρθρων και των χιλίων σελίδων, νοµοσχέδιο που ρυθ-
µίζει κρίσιµα ζητήµατα για το εκπαιδευτικό σύστηµα.

Είναι πραγµατικά ντροπή και είναι ακόµη µια µεθόδευση πλή-
ρως ευθυγραµµισµένη µε την τετραετή πορεία κατάρρευσης του
συστήµατος κοινωνικών αξιών που χαράξατε ως Κυβέρνηση. 

Ένας ολόκληρος κυβερνητικός κύκλος κλείνει αφήνοντας
πίσω του συντρίµµια, µε την ελληνική κοινωνία να βιώνει σε
ακραίο βαθµό την έλλειψη ευκαιριών για απασχόληση, εκπαί-
δευση, αµοιβή, καλή υγεία και ό,τι άλλο συνιστά δείκτη κοινωνι-
κής ευηµερίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται σήµερα το προ-
γραµµατισµένο και συστηµατικό σχέδιο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
να διαλύσει το σύνολο του ελληνικού εκπαιδευτικού συστήµατος
ξεκινώντας το 2015 µε το νοµοσχέδιο του τότε Υπουργού κ.
Μπαλτά και που συνέχισε ο νυν Υπουργός κ. Γαβρόγλου το 2018,
που έσβησε από τον ακαδηµαϊκό χάρτη όλα τα ΤΕΙ, πλην ορισµέ-
νων που σβήνει σήµερα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται η ισοπέδωση του λυ-
κείου και της ανώτατης εκπαίδευσης, ενώ καταργείται η έννοια
του πρότυπου σχολείου. Είναι µια ακόµη σφραγίδα της απέχθειας
του ΣΥΡΙΖΑ για τις έννοιες της αριστείας, της αξιολόγησης και της
καινοτοµίας. Οφείλατε να νοµοθετήσετε ώστε όλη η δευτεροβάθ-
µια εκπαίδευση να κινείται κατά τα πρότυπα δηµόσια εκπαιδευτή-
ρια και όχι να επιδίδεστε σε ισοπεδωτικές υπεραπλουστεύσεις. 

Προσδίδετε, επίσης, µονοσήµαντη διάσταση στον ρόλο της Γ’
λυκείου, καθώς περιορίζεται αποκλειστικά ως προεισαγωγικό
έτος στα ΑΕΙ, ενώ οι µαθητές της Β’ λυκείου καλούνται να απο-
φασίσουν σε ποιες σχολές θα στρέψουν το ενδιαφέρον τους,
χωρίς να γνωρίζουν ποιες απ’ αυτές θα είναι την επόµενη χρονιά
στην κατηγορία των σχολών µε ή χωρίς εισαγωγικές εξετάσεις.
Πρόκειται για επικίνδυνα παιχνίδια σε βάρος µαθητών, εκπαιδευ-
τικών, γονέων, µόνο και µόνο για να διατυµπανίζετε προεκλογικά
ότι -δήθεν- καταργήσατε τις πανελλαδικές εξετάσεις. 

Στην πραγµατικότητα, όχι µόνο δεν τις καταργείτε, αλλά επι-
στρέφουµε σ’ ένα κακέκτυπο των τεσσάρων δεσµών, µε τη δια-
φορά ότι θεσµοθετείται η διάκριση µεταξύ σχολών ελεύθερης
πρόσβασης και σχολών µε πρόσβαση κατόπιν εισαγωγικών εξε-
τάσεων. Θα έχουµε «πράσινες» και «κόκκινες» σχολές που κάθε
χρονιά θα αλλάζουν χρώµα ανάλογα µε τον βαθµό προτίµησης για
κάθε σχολή. Είναι το πλέον καταστροφικό σενάριο, τόσο για την
δευτεροβάθµια όσο και για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, αφού
εκτός από σχολές δύο ταχυτήτων, αυξηµένου και µειωµένου κύ-
ρους, δηµιουργείτε και απολυτήρια δύο ταχυτήτων. Νοµοθετείτε
για την παιδεία επικίνδυνα και στα όρια του Συντάγµατος.

Επιπλέον, η Κυβέρνηση συνεχίζει το έργο ποσοτικής και όχι
ποιοτικής µεγέθυνσης της εκπαίδευσης, µε την ίδρυση σχολών
και τµηµάτων από συνέργειες πανεπιστηµίων και ΤΕΙ, χωρίς µε-
λέτη σκοπιµότητας, χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια και φυσικά χωρίς
µελέτη για τις πραγµατικές ανάγκες της αγοράς εργασίας, κάτι
που θα έπρεπε να αποτελεί κρίσιµη παράµετρο ίδρυσης ενός πα-
νεπιστηµιακού τµήµατος ή σχολής. Αυτά είναι θέµατα που προ-
φανώς σας αφήνουν αδιάφορους.

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα στο σηµείο αυτό να σταθώ ιδιαί-
τερα στα άρθρα 98 και 99. Η αναγνώριση επαγγελµατικής ισο-
δυναµίας τίτλου τυπικής ανώτατης εκπαίδευσης κράτους -
µέλους, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, παρέχει στον δι-
καιούχο τη δυνατότητα πρόσβασης σε κάθε οικονοµική ή επαγ-
γελµατική δραστηριότητα µε τις ίδιες προϋποθέσεις µε τους
κατόχους συγκρίσιµων τίτλων σπουδών του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος της ηµεδαπής χώρας. 

Είναι προφανές ότι η κατάργηση της διαδικασίας αναγνώρισης
της επαγγελµατικής ισοδυναµίας που εισάγετε σηµαίνει και κα-
τάργηση στην πρόσβαση στην αγορά εργασίας. Παραβιάζονται
δηλαδή ευθέως η αρχή της οικονοµικής ελευθερίας που προβλέ-
πει το ίδιο το Σύνταγµα, όσο και τα σχετικά άρθρα της Συνθήκης
λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συνεχίζετε το έργο της
υπονόµευσης της ακαδηµαϊκής ελευθερίας, της ισότητας των ευ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙE’ - 22 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 6737



καιριών στην εκπαίδευση και στην αγορά εργασίας, όπως άλλω-
στε πράξατε και στην πρόσφατη διαδικασία αναθεώρησης του
Συντάγµατος. 

Αγνοείτε τα προβλήµατα που δηµιουργούνται στα νέα παιδιά
που δεν επιθυµούν να εγκαταλείψουν τη χώρα για να σπουδά-
σουν στο εξωτερικό. Αντί να δίνετε κίνητρα σ’ αυτά τα παιδιά για
να µην τραπούν σε φυγή, τα ωθείτε µαζί µε τις οικογένειές τους
στην ανασφάλεια.

Πριν, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός αναζητήσει τη λύση του δηµο-
γραφικού προβλήµατος στην ενσωµάτωση των µεταναστών, θα
έπρεπε να φροντίσει να νοµοθετούνται κίνητρα παραµονής του
σπουδαίου ελληνικού ανθρώπινου κεφαλαίου στην πατρίδα µας.
Το νοµοσχέδιο που φέρνετε όχι µόνο δεν αποτελεί µεταρρύθ-
µιση, αλλά είναι η τέλεια οπισθοδρόµηση. Τέσσερα χρόνια τώρα
έχετε παραδώσει την παιδεία στο χάος και στην ασυδοσία.

Κύριοι συνάδελφοι, η µετάβαση στον 21ο αιώνα έχει σηµατο-
δοτήσει ευρύτατους µετασχηµατισµούς στον πολιτικό, κοινωνικό
και οικονοµικό τοµέα. Βασικός συντελεστής προσαρµογής στη
διαδικασία αυτής της µετάβασης αποτελεί η γνώση ως µέσο ατο-
µικής και κοινωνικής ανάπτυξης. Η χώρα είναι ανάγκη να ανα-
πτύξει µία νέα αναπτυξιακή δυναµική µε όχηµα ένα εκπαιδευτικό
σύστηµα που θα ανταποκρίνεται στις νέες µεγάλες προκλήσεις
των ραγδαίων οικονοµικών και κοινωνικών αλλαγών, σε ένα νέο
φιλικό επενδυτικό περιβάλλον µε συµπράξεις του δηµόσιου και
του ιδιωτικού τοµέα, όπου θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργα-
σίας µε καλύτερες αµοιβές και περισσότερες προοπτικές. 

Μόνο µέσα από βαθιές µεταρρυθµιστικές τοµές στην εκπαί-
δευση, αλλά και στο κράτος µπορούµε και πάλι να προσβλέ-
πουµε στην ανάκτηση των χαµένων κοινωνικών αξιών:
αξιοκρατία, αξιολόγηση, διαφάνεια, ισότητα ευκαιριών. Όλα
αυτά χρειάζονται πολιτική βούληση, που αυτή η Κυβέρνηση δεν
έχει. Οι ηµέρες της αδιέξοδης ιδεοληπτικής πολιτικής, της φαυ-
λότητας και του λαϊκισµού τελειώνουν πολύ σύντοµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρέπει να πω ότι µου έχουν κάνει τροµερή εντύπωση όλες

αυτές οι θρηνωδίες, οι ιερεµιάδες, η καταστροφολογία που
άκουσα εδώ από πολλούς συναδέλφους, των οποίων η σχέση µε
το πανεπιστήµιο τελείωσε µερικές δεκαετίες πριν, όταν βγήκαν
από τα πανεπιστήµια και πήραν τα πτυχία τους. Και τώρα µιλούν
για αριστεία, για τον Γαβρόγλου, για τον Μπαλτά, που έχουν γρά-
ψει περισσότερα βιβλία απ’ όσα οι υπόλοιποι –κι εγώ εν προκει-
µένω- έχουν διαβάσει. Πρέπει να είµαστε λίγο πιο σεµνοί, κυρίες
και κύριοι. Δεν είναι δυνατόν να µιλάτε µ’ αυτόν τον τρόπο συνε-
χώς. 

Εγώ, λοιπόν, θα χρησιµοποιήσω τη µακρά µου εµπειρία -σα-
ράντα χρόνια είµαι καθηγητής στο πανεπιστήµιο του Λονδίνου-
και τη διοικητική και την ακαδηµαϊκή. Θα ήθελα να πω µερικά
πράγµατα για τα θέµατα που έχουν σχέση µε τα πανεπιστήµια.

Το εγχείρηµα της σύµπραξης των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων εναρµονίζει τη χώρα µας µε τις εξελίξεις στην Ευ-
ρώπη. Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες η ανώτατη τεχνολογική εκ-
παίδευση έχει µετασχηµατιστεί σε πανεπιστηµιακή. 

Το 1992, στην Αγγλία µε µία νοµοθετική πράξη όλα τα polyte-
chnics έγιναν πανεπιστήµια. Εγώ έτυχε να είµαι τότε µέλος του
οργάνου του συνδικάτου των πανεπιστηµιακών. Στη διαδικασία
προς την πανεπιστηµιοποίηση των polytechnics και η κυβέρνηση
και αντιπολίτευση -το Εργατικό Κόµµα τότε- και τα συνδικάτα και
οι πρυτάνεις µπήκαν σε µακρά συζήτηση, διαπραγµάτευση µε
την κυβέρνηση. Όταν τελικά έγινε το σχέδιο, το καλωσόρισαν
όλες οι πλευρές.

Τι έχουµε ακούσει εδώ αυτές τις µέρες -και στην Επιτροπή-
από την Αντιπολίτευση, αλλά ακόµα και τους συναδέλφους µας
της ΠΟΣΔΕΠ, του συνδικάτου!  Έχουµε ακούσει µία βασική
αρχή: «Αποσύρετέ το, βγάλτε το. Δεν είναι τίποτα καλό». Δεν
υπήρξε καµµία πρόταση, που να άκουσα εγώ τουλάχιστον –τα
έχασα βέβαια µε τις προτάσεις- συγκεκριµένη για να βελτιωθεί

το νοµοσχέδιο.
Τι θα πει, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης εάν -χτύπα ξύλο- γίνει πρω-

θυπουργός σε αυτούς τους καθηγητές που είναι τώρα σε ΤΕΙ και
θα είναι τότε πανεπιστηµιακοί; «Τελειώσατε. Γυρίστε πίσω. Να
µην έχετε ερευνητικά κονδύλια. Να µην έχετε τη δυνατότητα να
επιβλέπετε διδακτορικά». Τι θα πει στους φοιτητές που θα βγουν
από τα πανεπιστήµια; Θα τους πει «γυρίστε πίσω και γίνετε φοι-
τητές ΤΕΙ»; Θα τους το πει αυτό; Ή θα έχουµε αυτό που ακούω
για τις «Πρέσπες»; «Είµαστε εναντίον της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, αλλά από την άλλη πλευρά, δεν θα κάνουµε και τίποτα για
να την αλλάξουµε». Αυτό θα συµβεί και εδώ. Νοµίζω πρέπει να
το έχουµε καταλάβει για τα καλά.

Να γυρίσω σε δύο θέµατα για τα οποία έχω προσωπική σχέση
και ένα προσωπικό ενδιαφέρον. Το πρώτο είναι το θέµα του διε-
θνούς πανεπιστηµίου. Πέρυσι, σε ένα άλλο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας είχα την πρωτοβουλία µαζί µε άλλους να
βάλουµε µία τροπολογία, η οποία επέτρεψε στο διεθνές πανεπι-
στήµιο σε συνεργασία µε άλλα πανεπιστήµια να αρχίσουν να
έχουν τη δυνατότητα να κάνουν ξενόγλωσσα πτυχία. 

Το διεθνές πανεπιστήµιο, όπως έχετε ακούσει, φτιάχτηκε πριν
από δέκα χρόνια. Σε αυτήν την περίοδο των δέκα ετών ουσια-
στικά δεν πέτυχε πολλά πράγµατα. Είχε ένα σύνολο τριακοσίων
πενήντα φοιτητών εκ των οποίων 10% µε 15% ήταν οι αλλοδαποί
φοιτητές. 

Τώρα, δηµιουργείται η δυνατότητα, µετά βέβαια την ενοποίησή
του µε τρία ΤΕΙ της περιοχής της Μακεδονίας, να µπορεί να έχει
ξενόγλωσσα τµήµατα και ξενόγλωσσα πτυχία και στους τρεις κύ-
κλους σπουδών: πρώτο, δεύτερο και διδακτορικά. Όσον αφορά
αυτό για το οποίο, δηλαδή, µας κατηγορήσατε επανειληµµένως -
και δεν µπορείτε να κατηγορήσετε τώρα τον Γαβρόγλου, τον
Μπαλτά και εµένα για αυτό-, ότι δεν έχουµε εξωστρέφεια, ότι εί-
µαστε εσωστρεφείς, ότι κατά κάποιον τρόπο δεν µας ενδιαφέρει
η διεθνής πανεπιστηµιακή σκηνή, τώρα γίνεται ένα επόµενο βήµα,
το οποίο εγώ ελπίζω προσωπικά ότι θα µπορέσει να γενικευθεί και
για άλλα πανεπιστήµια. Ακούσαµε κανέναν να λέει «µπράβο, ρε
παιδιά. Επιτρέπετε πια αυτό το οποίο σας φωνάζαµε ότι δεν το κά-
νετε»; Το κάνουµε τώρα. Δεν ακούστηκε ούτε µία κουβέντα.

Το δεύτερο το οποίο ήθελα να πω έχει σχέση µε την οµόφωνη
απόφαση της συγκλήτου του Πανεπιστηµίου Πατρών να δηµι-
ουργήσει µία τέταρτη νοµική σχολή, που, όπως λένε, θα έχει χα-
ρακτηριστικά που θα τη διακρίνουν από τις τρεις υφιστάµενες
νοµικές σχολές και αυτά τα χαρακτηριστικά αφορούν στη νοµική
σκέψη και πράξη του µέλλοντος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εγώ είχα την τιµή να φτιάξω δύο νοµι-
κές σχολές. Η µία ήταν η Νοµική Σχολή του Κολεγίου Birkbeck
του Πανεπιστηµίου του Λονδίνου το 1992. Τρεις διοριστήκαµε να
το κάνουµε αυτό. Το Κολέγιο Birkbeck είναι το παλιότερο κολέγιο
του Πανεπιστηµίου του Λονδίνου –γιορτάζει τα διακόσια του χρό-
νια το 2023, σαν την ελληνική Επανάσταση- αλλά δεν είχε νοµική
σχολή και µας διόρισαν να τη φτιάξουµε. Αυτή η νοµική σχολή –
που ήµασταν πέντε το 1992, σήµερα είναι τριάντα πέντε- είναι
µέσα στις πρώτες δέκα από πλευράς αξιολόγησης των ενενήντα
νοµικών σχολών της Μεγάλης Βρετανίας και η πρώτη στον
κόσµο σαν το κέντρο των κριτικών νοµικών µελετών. Αυτό ελπίζω
ότι θα µπορέσει να γίνει και στην Ελλάδα. 

Εκεί, λοιπόν, διδάσκουµε τους φοιτητές της νοµικής όχι µία
εκατοντάδα ή πεντηκοντάδα θεµάτων και πλευρών που κάθε κα-
θηγητής θέλει να κάνει το διδακτορικό του, αλλά λίγα µαθήµατα.
Μαθαίνουνε τη νοµική σκέψη, αυτό που είπε ο κ. Τζαβάρας. Η
νοµική σκέψη είναι ο τρόπος να µιλάς, είναι ένας τρόπος να κα-
ταλαβαίνεις. Δεν είναι θέµα αποµνηµόνευσης νόµων, κωδικών και
νοµολογίας. Είναι να µαθαίνεις να µιλάς σαν νοµικός, που σηµαί-
νει να έχεις κριτικό µυαλό και έναν τρόπο οµιλίας. Αυτό κάναµε
και έχουµε γίνει πρώτοι στον κόσµο.

Έφτιαξα µαζί µε άλλους τέσσερις τη Νοµική Σχολή του Πανε-
πιστηµίου Κύπρου. Δεν είχε το Πανεπιστήµιο Κύπρου Νοµική
Σχολή. Διόρισε µία διεθνή επιτροπή, ήµασταν δύο Έλληνες και
τρεις από άλλα κράτη και φτιάξαµε τη Νοµική Σχολή του Πανε-
πιστηµίου Κύπρου. Σήµερα η νοµική σχολή στο δηµόσιο πανεπι-
στήµιο έχει αναγνωριστεί παρ’ ότι ακόµα µικρότερο, νεότερο
στην ηλικία σαν µια νοµική σχολή που πραγµατικά έχει αρχίσει
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να πετυχαίνει και να βάζει ρίζες στη νοµική παράδοση και στη
νοµολογία της Δηµοκρατίας της Κύπρου.

Είχα, λοιπόν, αυτές οι εµπειρίες και νοµίζω ότι αυτές είναι ακρι-
βώς οι εµπειρίες οι οποίες χαρακτηρίζουν για µένα τα πιο σηµαν-
τικά κοµµάτια αυτού του νοµοσχεδίου, διότι εισάγουν στο
νοµοσχέδιο µια νέα λογική από αυτήν την οποίαν ξέραµε µέχρι
τώρα στο πανεπιστήµιο, που κάποιος πηγαίνει και βαριέται και
αναµηρυκάζει . Αυτό που έλεγε ο Νίτσε, ότι όταν φοιτητές µόνο
ακούνε, µεγαλώνει το αυτί τους, επειδή µόνο ακούνε τον καθη-
γητή και το αυτί µεγαλώνει γιατί τρώει τον εγκέφαλο. Παίρνει
στοιχεία τον εγκέφαλο και µεγαλώνει το αυτί.

Θα τελειώσω λέγοντας το εξής. Ο κ. Τασούλας είπε ορισµένα
πράγµατα πριν εξαιρετικά για την παιδεία, τα λέει και ο κ. Τζα-
βάρας και εκεί νοµίζω συµφωνούµε γενικά, αλλά θέλω να πω κάτι
στο οποίο νοµίζω ότι οι περισσότεροι θα συµφωνήσουν, αυτοί
που έχουν διαβάσει, τέλος πάντων. Η παιδεία δεν έχει καµµία
σχέση µε τα πτυχία. Μπορεί να έχεις, όπως λένε, το πιο δυνατό
CV, βιογραφικό στη Βουλή ή άλλου και να είσαι τελείως αµόρ-
φωτος. Διότι το να είσαι µορφωµένος σηµαίνει ότι έχεις µορφή,
ότι έχεις µια αρµονία, ότι έχεις κάτι που δεν έχει σχέση αν πήρες
πτυχίο από το Χάρβαρντ ή αν είσαι καθηγητής εκεί ή κάπου
αλλού, αλλά έχει σχέση µε τον τρόπο που η συνολική σου κατα-
νόηση του κόσµου και του άλλου, πραγµατικά σε βάζει σε µία
εσωτερική, αρµονική, οργανικά όµορφη σχέση µε τον κόσµο. 

Αυτό, λοιπόν, δεν έχει σχέση µε πτυχίο, όπως είπα κι εδώ είναι
και η αριστεία από ό,τι καταλάβαµε, διότι µπορείς να βρεις κι έχω
βρει εγώ αγρότες που είχαν µεγαλύτερη αριστεία στην αισθητική
τους, στον τρόπο µε τον οποίο καταλαβαίναν τη ζωή από πολ-
λούς άλλους που είχανε πάρα πολλά πτυχία από καλά πανεπι-
στήµια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Τριανταφύλλου, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ και µετά ο κ. Καρασµάνης.
Ορίστε, κυρία Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, αναφέρθηκε από αρκετούς συναδέλφους, η συζή-

τηση για ένα νοµοσχέδιο που αφορά στην εκπαίδευση και στην
παιδεία αρκετές φορές είναι απογοητευτική. Εν πάση περιπτώ-
σει, όµως, είναι ενδεικτική για τον τρόπο που αντιµετωπίζουν κά-
ποιοι συνάδελφοι τα ζητήµατα παιδείας. 

Βέβαια, θα πρέπει να πω, ξεκινώντας από τα πιο πρακτικά ζη-
τήµατα, παραδείγµατος χάριν για τις νέες σχολές ή την αναδιάρ-
θρωση που επιχειρείται, ότι µιλάµε µε µία ευκολία, άνεργοι
φοιτητές, άνεργοι γεωπόνοι, άνεργοι µηχανικοί και µάλιστα µι-
λάµε όταν γνωρίζουµε πολύ καλά ότι φεύγουν τα παιδιά στο εξω-
τερικό και όταν θέλουµε να κρατήσουµε αυτά τα παιδιά στο
εσωτερικό.

Άρα, όταν µιλάτε για ιδιωτικά πανεπιστήµια, για ποια γνωστικά
αντικείµενα µιλάτε; Ποια γνωστικά αντικείµενα θα έχουν αυτά τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια; Γιατί αν δεν υπάρχει χώρος για δηµόσια
πανεπιστήµια, τότε δεν µπορεί να υπάρχει χώρος και για ιδιωτικά
πανεπιστήµια και µιλάω για τα γνωστικά αντικείµενα. Αν θέλουµε
να κρατήσουµε τα παιδιά, πρέπει να φτιάξουµε καλύτερα πανε-
πιστήµια και φυσικά και πολλά άλλα. Πρέπει να υπάρχει χώρος
εργασίας, να υπάρχουν εργασίες και να υπάρχει µέριµνα. 

Και βέβαια θα πρέπει να πω ότι αν µιλήσουµε για την παιδεία
–και είχε δίκιο ο αγαπητός συνάδελφος, κ. Τασούλας, που µίλησε
περί ευκολίας- θα έλεγα ότι αυτή η ευκολία υπάρχει και στην κρι-
τική και, δυστυχώς, υπήρχε και στις επιτροπές, ακόµα και από
την πλευρά πολλών ακαδηµαϊκών. Υπάρχει ξέρετε σήµερα µία
άποψη ότι η τεχνολογική εξέλιξη δίνει τη δυνατότητα σε όλους
να έχουν γνώση ή περίπου γνώση, χωρίς κόπο, εύκολα. 

Γίνεται και µία συζήτηση, επίσης εύκολη, για τα αρχαία ελλη-
νικά και για τα λατινικά. Εγώ βέβαια θα πω ότι ως φιλόλογος έχω
διδάξει αρχαία ελληνικά και λατινικά και έχω διδαχθεί, αλλά θα
πρέπει να σας πω ότι η γνώση των αρχαίων ελληνικών ή των λα-
τινικών δεν έχει να κάνει µε το αν τελικά ξεκινάει ένα παιδί από
την πρώτη γυµνασίου έχοντας το αρχαίο κείµενο. Εγώ, ας πούµε,
δεν διδάχθηκα ποτέ αρχαίο κείµενο στις τρεις πρώτες τάξεις του

γυµνασίου. Και όµως όταν δίναµε εξετάσεις, ειδικά θυµάµαι στα
χρόνια τα δικά µου που υπήρχαν µόνο τέσσερις φιλοσοφικές
σχολές στην Ελλάδα, µε πολύ υψηλή βαθµολογία, ήταν απαραί-
τητο να γράψεις πολύ υψηλούς βαθµούς για να περάσεις σε µία
από αυτές τις τέσσερις φιλοσοφικές σχολές. Επίσης, µην νοµί-
ζετε –δυστυχώς, µε λύπη το λέω αυτό- ότι τα λατινικά σήµερα γί-
νονται κτήµα των παιδιών που δίνουν στη νοµική ή γενικά στη
φιλοσοφική. 

Με το νοµοσχέδιο ολοκληρώνονται οι ρυθµίσεις για τη συγ-
κρότηση του ενιαίου χώρου της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.
Υπάρχουν παλιές και νέες µεταρρυθµίσεις και ξέρετε συνήθως
στην έννοια της µεταρρύθµισης µπαίνει πολύ συχνά η χροιά της
προοδευτικότητας, αλλά δεν ισχύει πάντοτε αυτό. Πάντοτε οι µε-
ταρρυθµίσεις κρίνονται από τους στόχους και πάντοτε κρίνονται
και από τον τρόπο υλοποίησης. 

Θέλω να πω δύο πράγµατα. Είναι εδώ και ο κ. Τζαβάρας που
αναφέρθηκε πολλές φορές επικαλούµενος τη λέξη «αξιολό-
γηση», επικαλούµενος τη λέξη «διαβούλευση», επικαλούµενος τη
λέξη «διάλογος», όπως και άλλοι συνάδελφοι από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Πάµε στο σχέδιο «Αθηνά». Ξεκίνησε αντιδηµοκρατικά και προ-
χώρησε αντιεπιστηµονικά και εξηγούµαι. Πώς ιδρύθηκαν ή πώς
άλλαξαν τα τµήµατα και οι σχολές στο πρόσφατο παρελθόν, το
2013, όταν ψηφίστηκε το σχέδιο «Αθηνά»; Τα τµήµατα ιδρύονταν
και παλιότερα και στη συγκεκριµένη περίπτωση, όπως ιδρύονταν,
από µικροπολιτικές σκοπιµότητες που υπηρετούσαν πελατειακές
σχέσεις και διαπλέκονταν µε τις τοπικές εξουσίες. Κάποια από
αυτά τα τµήµατα είχαν ριζώσει και απέδωσαν καρπούς µε ση-
µαντικά αποτελέσµατα. 

Παραδείγµατος χάριν, στην Αιτωλοακαρνανία µε το σχέδιο
«Αθηνά» διαµελίστηκε και το ΤΕΙ του Μεσολογγίου, που ήταν
πάρα πολύ ψηλά στην αξιολόγηση. Ρώτησα και την κ. Κεραµέως,
ρωτάω και τον κ. Τζαβάρα τώρα: Αλήθεια, µε ποια κριτήρια δια-
µελίστηκε; Δεν υπήρχε εκεί αξιολόγηση; Οι λέξεις αυτές ήταν
άγνωστες; 

Πρέπει να σας πω τι κάνουµε τώρα. Προσπαθούµε να δηµι-
ουργήσουµε ισχυρά και µεγάλα περιφερειακά πανεπιστήµια. Γί-
νονται αλλαγές µε στόχο την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης, αλλά και µε βάση τα δεδοµένα που έχουµε. Κι ένα
τέτοιο δεδοµένο, δυστυχώς, ήταν και η µεγάλη διασπορά σχο-
λών και τµηµάτων σε όλη τη χώρα, χωρίς απαραίτητα να υπάρχει
οµοιογένεια γνωστικών αντικειµένων. 

Και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο –γιατί πρέπει να µιλάµε ειλικρινά-
υπάρχουν σχολές και υπάρχουν τµήµατα που δεν βρίσκονται
στον ίδιο νοµό και στην ίδια περιφέρεια µε τα ίδια γνωστικά αν-
τικείµενα. Έγινε, πιστεύω, το καλύτερο δυνατό. 

Για την Αιτωλοακαρνανία προκρίνεται η ίδρυση γεωπονικής
σχολής σε έναν νοµό µε µεγάλη παραγωγή στον πρωτογενή
τοµέα και είναι αναβάθµιση να δηµιουργείς τµήµατα για τη βελ-
τίωση του µοντέλου παραγωγής. Είναι διαχρονική η αδυναµία
µας να συνδέσουµε την παραγωγή µε το πανεπιστήµιο και τη δια-
τροφή µε το πανεπιστήµιο. Είναι αναβάθµιση να προσπαθήσεις
να διασφαλίζεις και να ενισχύεις την παραγωγή, να κρατάς τους
νέους ανθρώπους στον τόπο τους. Υπάρχει, λοιπόν, άµεση συ-
νάφεια, κατά την άποψή µου, µε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα,
τουλάχιστον της Αιτωλοακαρνανίας. 

Και βέβαια θα πρέπει να πω ότι πρέπει να υπάρχουν ασφαλιστι-
κές δικλείδες στη νοµοθέτηση, ώστε τα τµήµατα που ιδρύονται να
µην είναι «άδεια πουκάµισα» και κυρίως να µην δηµιουργείται ακα-
δηµαϊκή ακαταστασία και σύγχυση, βέβαια, στους φοιτητές.

Πρέπει να υπάρχουν υποδοµές, µέλη ΔΕΠ, φοιτητική µέριµνα,
µέριµνα για διοικητικό προσωπικό και, βεβαίως, µέριµνα για τη
µεταβατικότητα και την κινητικότητα.

Υπάρχουν δείγµατα γραφής απ’ αυτήν την Κυβέρνηση. Δόθη-
καν πεντακόσια µέλη ΔΕΠ και εδώ πρέπει να αναρωτηθούµε –το
είπαµε και στις επιτροπές- γιατί απορροφήθηκαν µόνο εκατό.
Γιατί το αυτοδιοίκητο χωλαίνει. Το θέλουµε, αλλά χωλαίνει, όταν
βαδίζει χέρι-χέρι µε τον συντεχνιασµό. Το αυτοδιοίκητο είναι ένα
εργαλείο για την καλύτερη λειτουργία των πανεπιστηµίων και της
εκπαίδευσης και, δυστυχώς, και στην επιτροπή µε τους φορείς
φάνηκαν τέτοιες διαφορετικές προσεγγίσεις.
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Θέλω δύο-τρία σηµεία να επιλέξω και να πάω και εγώ στα πιο
εξειδικευµένα για την περιοχή. 

Νοµίζω ότι πρέπει, πρώτον, να προσδιορίζεται ο τόπος και ο
χρόνος για τη µεταβατική λειτουργία των τµηµάτων του ΤΕΙ Δυ-
τικής Ελλάδας, που εντάσσονται στα τµήµατα του Πανεπιστη-
µίου Πατρών στην Πάτρα. 

Νοµίζω, επίσης, ότι πρέπει να προσδιορίζεται ο αριθµός των
νέων µελών ΔΕΠ σε κάθε ένα από τα νέα τµήµατα που ιδρύονται
είτε είναι του 2019 και του 2020 πρωτίστως, αλλά και αργότερα.

Επίσης, πρέπει να υπάρχει νέα πρόβλεψη διοικητικού προσω-
πικού για τα νέα τµήµατα του Μεσολογγίου και της Αιτωλοακαρ-
νανίας γενικότερα. 

Πιστεύω ότι πρέπει να υπάρχει κινητικότητα των µελών ΔΕΠ
για τη στελέχωση των νέων τµηµάτων και είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό αυτό. 

Και, βέβαια, θέλω να προτείνω µια νοµοτεχνική βελτίωση. Στο
άρθρο 40 στην παράγραφο 1 στο εδάφιο ια’ νοµίζω ότι πρέπει
να προστεθεί στη σειρά εκεί που λέει µετά τη λέξη «γεωπονίας»
η φράση «τµήµα Φυτικής Παραγωγής». Μιλάω για τη µετακίνηση
των µελών ΔΕΠ.

Θα τελειώσω εδώ λέγοντας ότι είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
πραγµατικά σκοπεύει να θεραπεύσει πληγές που υπήρχαν από
το παρελθόν. Νοµίζω, όµως, ότι χρειάζεται ουσιαστική προσπά-
θεια και, κυρίως, θα επιµείνω να µη δηµιουργούµε τµήµατα που
να είναι «άδεια πουκάµισα», αλλά να υπάρχει ουσιαστική φοιτη-
τική µέριµνα και ουσιαστική µέριµνα για µέλη ΔΕΠ, για κινητικό-
τητα και µεταβατικότητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Καρασµάνης,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο τώρα για πέντε
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-

σχέδιο για ένα πολύ µεγάλο θέµα που αφορά στην παιδεία και
στον εκπαιδευτικό χάρτη της χώρας. Για ένα τόσο σοβαρό θέµα
θα έπρεπε να υπάρξει διάλογος, να συγκεράσουµε τις απόψεις
και να καταλήξουµε σ’ ένα νοµοσχέδιο άρτιο και εφικτό.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση χωρίς τον απαιτούµενο διάλογο φέρ-
νει αυτό το ογκωδέστατο νοµοσχέδιο για τη ριζική αναδιοργά-
νωση του εκπαιδευτικού µας χάρτη. Καταργεί σχολές,
συγχωνεύει, ιδρύει ή µετονοµάζει άλλες. Αποφασίζει και νοµο-
θετεί κατά του αλήστου µνήµης «αποφασίζοµεν και διατάσσο-
µεν».

Και το κάνετε αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, πότε; Αφήνω τον
έγκριτο καθηγητή κ. Μπαµπινιώτη να µιλήσει για το πότε.

Λέει, λοιπόν, ο κύριος καθηγητής: «Προχωρείτε σε αυτές τις
αλλαγές στο παρά πέντε της κυβερνητικής σας θητείας και δε-
σµεύετε µε αυτές την επόµενη Κυβέρνηση. Το κάνετε χωρίς να
προηγηθεί ουσιαστικός διάλογος µε τα πανεπιστήµια και τους
φορείς και αυτό φαίνεται από τη σωρεία των αντιδράσεων. Όλα
αυτά αποτελούν αποφάσεις προεκλογικής κοπής», λέει ο κ.
Μπαµπινιώτης.

Ιδρύετε, λοιπόν, και µετονοµάζετε τα ΤΕΙ σε «Τεχνολογικής Κα-
τεύθυνσης σε Πολυτεχνικές Σχολές». Αγνοείτε ετσιθελικά το ίδιο
το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος, που αναφέρει ότι κάθε χρόνο
από τα µητρώα του διαγράφονται τέσσερις χιλιάδες µηχανικοί
και οι περισσότεροι εξ αυτών φεύγουν στο εξωτερικό. Λέει
ακόµα το ΤΕΕ ότι το 80% των µελών του έχει οφειλές στο ταµείο
του κλάδου, γεγονός το οποίο αποδεικνύει το αδιέξοδο στο
οποίο βρίσκονται και εσείς ιδρύεται νέες πολυτεχνικές σχολές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν διάβασα ότι ιδρύεται
σχολή Μουσειολογίας στην Έδεσσα, πραγµατικά χάρηκα. Είναι
καλοδεχούµενη, ασφαλώς, αυτή η απόφαση. Όµως, όταν διά-
βασα ότι αυτό θέλετε να το κάνετε µε µια απλή τροπολογία χωρίς
διάλογο, χωρίς τεκµηρίωση, χωρίς να την έχετε εντάξει στο νο-
µοσχέδιο, πραγµατικά εξεπλάγην. 

Στα είκοσι τρία χρόνια της κοινοβουλευτικής µου θητείας δεν
έχω δει ποτέ να ιδρύεται πανεπιστηµιακή σχολή τόσο πρόχειρα
και τόσο επιπόλαια, να ιδρύεται ολόκληρη σχολή στο πόδι, στο
άψε σβήσε, µε µια απλή τροπολογία, χωρίς την απαιτούµενη έκ-

θεση του Γενικού Λογιστηρίου, χωρίς µελέτη σκοπιµότητας και
βιωσιµότητας, χωρίς διασφάλιση των επαγγελµατικών δικαιωµά-
των των σπουδαστών, χωρίς να γνωρίζουµε λεπτοµέρειες του
βασικού αντικειµένου. 

Τα αποκαλυπτήρια, όµως, των κυβερνητικών µεθοδεύσεων και
της παραπλάνησης ήταν µε το άρθρο 36 του υπό συζήτηση νο-
µοσχεδίου. Τι λέει; Λέει ότι στο Πανεπιστήµιο Πατρών ιδρύεται,
επίσης, πανεπιστηµιακή σχολή Μουσειολογίας µε έδρα τον
Πύργο Ηλείας, η οποία εντάσσεται στη σχολή Ανθρωπιστικών και
Κοινωνικών Επιστηµών. 

Προσέξτε τώρα. Σ’ αυτήν τη σχολή η εισαγωγή των φοιτητών
θα ξεκινήσει από φέτος, από το ακαδηµαϊκό έτος 2019-2020,
αλλά στην Πέλλα η έναρξη της ακαδηµαϊκής λειτουργίας και η
εισαγωγή των φοιτητών στη σχολή που θα ιδρυθεί στην Έδεσσα
θα καθοριστεί µε αιτιολογική απόφαση της συγκλήτου, ύστερα
από συνεκτίµηση των υλικοτεχνικών υποδοµών και του εκπαιδευ-
τικού προσωπικού και πάντως όχι νωρίτερα από το ακαδηµαϊκό
έτος 2020-2021.

Δηλαδή, πειραµατίζεστε, κύριοι της Κυβέρνησης, ώστε όταν
και αν συνεκτιµηθούν τα της σχολής του Πύργου, που έχει συ-
ναφές αντικείµενο και θα  ξεκινήσει από φέτος, τότε µόνο θα
δούµε τι θα κάνουµε µε τη σχολή στην Έδεσσα. Δηλαδή, η
Πέλλα στα χαρτιά και στο περίµενε. Αυτό µας θυµίζει το «Ζήσε,
Μάη µου, να φας τριφύλλι».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή έγινε αναφορά, να υπεν-
θυµίσω και εγώ κάποια πράγµατα. Στην Έδεσσα υπήρχε ως γνω-
στόν πανεπιστηµιακή σχολή Μάρκετινγκ και Διοίκησης
Λειτουργιών. Έκλεισε το 2013 µετά από µια δεκαετία λειτουργίας
µε το σχέδιο «Αθηνά». Επειδή µπορεί κάποιοι να ρωτήσουν:
«Εσείς τι κάνατε για αυτό;», θα τους προλάβω. Αυτή η σχολή δεν
έκλεισε µε νόµο στη Βουλή, αλλά µε προεδρικό διάταγµα, µε το
οποίο έκλεισαν ή συγχωνεύθηκαν εκατό σχολές, µεταξύ αυτών
και ολόκληρο το Πανεπιστήµιο Δυτικής Ελλάδας µε έδρα τη
Λαµία, όπως και της Ηµαθίας δύο σχολές. Το αναφέρω αυτό,
διότι είναι γειτονικός νοµός.

Στη δίνη, λοιπόν, αυτού του τυφώνα παρασύρθηκε και η σχολή
της Έδεσσας. Όλοι γνωρίζουµε ότι δώσαµε µε τους φορείς του
νοµού µάχη για να κρατηθεί, αλλά, όπως είπαµε, στη δίνη του
τυφώνα έκλεισαν εκατό τµήµατα και µαζί µε τα εκατό τµήµατα
έκλεισε και η δική µας πανεπιστηµιακή σχολή. Δυστυχώς, δεν το
καταφέραµε. 

Επίσης, όλοι θυµούνται πως είχα προειδοποιήσει έγκαιρα,
δέκα χρόνια πολύ πριν την ίδρυση αυτής της σχολής, ότι όλα
εκείνα τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τµήµατα που τότε ξεφύτρω-
ναν σαν µανιτάρια ήταν θνησιγενή και ότι όταν θα έκλειναν οι
στρόφιγγες των κοινοτικών κονδυλίων που τα χρηµατοδοτούσαν,
θα ήταν καταδικασµένα, όπως και έγινε. Το ίδιο θα συµβεί και
τώρα µ’ όλα αυτά τα τµήµατα που ιδρύονται στο πόδι µε το συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία
ότι απαιτείται ένας ρεαλιστικός εξορθολογισµός του εκπαιδευ-
τικού χάρτη της χώρας, αλλά όχι έτσι στο πόδι µε προχειρότη-
τες, χωρίς σχεδιασµό και χωρίς τον ουσιαστικό διάλογο και την
ευρεία συναίνεση, που πρέπει να αποτελούν προϋπόθεση ενός
τόσο σοβαρού εθνικού εγχειρήµατος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Προχωρούµε στον επόµενο οµιλητή, που είναι ο κ. Καραθανα-

σόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Παρακαλώ, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Βεβαίως, αν έπαιρνα τοις µετρητοίς κάποιες τοποθετήσεις

Βουλευτών µε πολλά παπλώµατα και διπλώµατα, τότε δεν θα
έπρεπε να λάβω τον λόγο. Όµως, εγώ θα το τολµήσω να λάβω
τον λόγο και για τα ζητήµατα της παιδείας.

Η νέα αναµόρφωση, που φέρνει το σχέδιο Γαβρόγλου, όπως
έχει ονοµαστεί, αποτελεί συνέχεια των προηγούµενων, της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Δεν φέρνει καµµία απολύτως τοµή.
Και αποτελεί συνέχεια, γιατί οδηγός συγγραφής του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου, βασικό κριτήριο, αλλά και κόκκινη γραµµή
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των συγχωνεύσεων που προωθούνται για την ανώτατη εκπαί-
δευση δεν είναι τίποτα άλλο παρά η συµµόρφωση και της σηµε-
ρινής Κυβέρνησης µε τους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και του ΟΟΣΑ για τα ζητήµατα της παιδείας.

Έτσι, λοιπόν, αυτοί οι στόχοι µπορούν να κωδικοποιηθούν σε
τρεις µεγάλες ενότητες: Πρώτον, είναι η προσαρµογή της παι-
δείας -και ιδιαίτερα της ανώτατης εκπαίδευσης- στις ανάγκες
των επιχειρήσεων. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά και µε τα
προηγούµενα, µε τα οποία είχαµε και άλλες συγχωνεύσεις, προ-
χωράτε στη δηµιουργία τµηµάτων, σε προγράµµατα σπουδών µε
βάση τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµιλών και στον σχεδια-
σµό κάθε περιφέρειας για την καπιταλιστική ανάπτυξη. Υποτάσ-
σετε ακόµη περισσότερο την έρευνα, αλλά και διαµορφώνετε και
δηµιουργείτε ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα µε µοναδικό
στόχο το πώς θα υπηρετηθούν οι ανάγκες θωράκισης της αντα-
γωνιστικότητας και της καπιταλιστικής κερδοφορίας των επιχει-
ρηµατικών οµίλων. 

Δεύτερον, είναι η προσαρµογή της ανώτατης εκπαίδευσης µε
βάση τις ανάγκες της αγοράς εργασίας, δηλαδή µε βάση τον ερ-
γασιακό µεσαίωνα που και εσείς και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις διαµορφώσατε στην ελληνική αγορά εργασίας, µε βάση τις
κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αναπαραγωγή
ενός πολύ φθηνού και αναλώσιµου εργατοϋπαλληλικού δυναµι-
κού.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε υποβάθµιση των πτυχίων, πτυχία πολλα-
πλών ταχυτήτων, αποσύνδεση του πτυχίου από τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα, πτυχία τα οποία θα προέρχονται µέσα από
αποσπασµατικές πιστωτικές µονάδες, πτυχία δηλαδή µιας χρή-
σης ακριβώς για αναλώσιµους πτυχιούχους εργαζόµενους,
χωρίς γνώση του επιστηµονικού αντικειµένου, γνώση που σηµαί-
νει κριτική προσέγγιση, γνώση που σηµαίνει αµφισβήτηση και
παραγωγή νέας γνώσης. 

Αυτό, όµως, είναι δυστυχώς µία επαναστατική διαδικασία για
εσάς, γιατί ακριβώς αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι γνωρίζουν και
αµφισβητούν είναι επικίνδυνοι για το εκµεταλλευτικό σύστηµά
σας, το οποίο θέλει τον νέο άνθρωπο εγκλωβισµένο, παγιδευ-
µένο και υποταγµένο στα γρανάζια των καπιταλιστικών επιχειρή-
σεων, σκλάβο, δηλαδή µισθωτό. 

Και η τρίτη µεγάλη ενότητα είναι η µείωση του κόστους, όπως
το ονοµάζετε, για την παιδεία, η µείωση της χρηµατοδότησης. 

Έτσι, λοιπόν, καταφεύγετε σ’ όλο και περαιτέρω εµπορευµα-
τοποίηση της παιδείας από την πρωτοβάθµια, από το νηπιαγω-
γείο ακόµη και τον παιδικό σταθµό µέχρι τα πανεπιστήµια. 

Βάζετε δίδακτρα όχι µόνο στις µεταπτυχιακές σπουδές, αλλά
και στις προπτυχιακές. Υποβαθµίζετε και συρρικνώνετε ακόµη
περισσότερο τη φοιτητική µέριµνα, διαµορφώνοντας ακόµη µε-
γαλύτερα ταξικά εµπόδια στην πρόσβαση και στην αποπερά-
τωση των σπουδών των φοιτητών από τα λαϊκά στρώµατα.

Και εδώ η φοιτητική µέριµνα είναι τρανταχτό παράδειγµα. Στο
Πανεπιστήµιο Πάτρας δεκαπέντε χρόνια µετά τους σεισµούς και
λειτουργούν µόνο τα µισά δωµάτια και είστε πέντε χρόνια στην
Κυβέρνηση. 

Ιδιωτικοποιείτε και εµπορευµατοποιείτε τη σίτιση, τη φύλαξη,
διαµορφώνοντας ακόµη µεγαλύτερα εµπόδια στην πρόσβαση
στη φοιτητική µέριµνα στους φοιτητές. 

Και για να έρθουµε στα πιο συγκεκριµένα, στις εξελίξεις και
στις συγχωνεύσεις που κάνατε στη δυτική Ελλάδα και στην Πε-
λοπόννησο. 

Έπειτα από διάφορα πιθανά και απίθανα σενάρια, τα οποία δεν
είχαν καµµία απολύτως επιστηµονική βάση, όπως αποδείχθηκε,
καταλήξατε σε ένα συγκεκριµένο σχέδιο το οποίο οδηγεί στην
ίδρυση τριών νέων σχολών και δεκατεσσάρων νέων τµηµάτων
στο Πανεπιστήµιο Πάτρας. 

Όσον αφορά δε το ΤΕΙ, το µισό πηγαίνει στο Πανεπιστήµιο Πά-
τρας και το άλλο µισό, οι σχολές τεχνολογικής εκπαίδευσης, πη-
γαίνουν στο Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου. Δηλαδή, θα υπάρχουν
σχολές που θα βρίσκονται στην Πάτρα και η έδρα τους θα είναι
στην Τρίπολη, όταν στην Πάτρα υπάρχει άλλο πανεπιστήµιο.

Ποια είναι η λογική; Τι συνένωση είναι αυτή; Ποιος το σκέ-
φτηκε; Ποιο µυαλό µε τόσο µεγάλη επιστηµονική βαθύτητα προ-
χώρησε σ’ αυτού του είδους τη σκέψη και τον συλλογισµό; 

Συγχωνεύετε το τµήµα Κοινωνικής Εργασίας µε το τµήµα Δη-
µοτικής Εκπαίδευσης! Εδώ η επιστήµη πραγµατικά σηκώνει τα
χέρια ψηλά! Αυτές είναι, λοιπόν, συγχωνεύσεις-τερατουργήµατα,
όπως τις ονόµασε και ο εισηγητής µας, συγχωνεύσεις-Φρανκε-
στάιν. 

Και βεβαίως, δεν πρόκειται για αναβάθµιση του ΤΕΙ, όπως λέτε
ψιθυριστά στους φοιτητές των ΤΕΙ για να αποσπάσετε τη στήριξή
τους. Και τρανό παράδειγµα και απόδειξη γι’ αυτό αποτελεί το
Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής. Υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις
καθηγητών, απλήρωτοι διδάσκοντες, ακόµη και διδάσκοντες που
προσλαµβάνονται έναν µήνα πριν από τις εξετάσεις, για να µην
αναφέρουµε τα υπόλοιπα εµπόδια, την έλλειψη εργαστηρίων υλι-
κοτεχνικής υποδοµής, που είναι ανύπαρκτα στο Πανεπιστήµιο
Δυτικής Αττικής.

Και επιπλέον, δεν εξισώνονται οι απόφοιτοι και τα πτυχία µε
τα πτυχία των πανεπιστηµίων. Αντίθετα, διατηρείται και επεκτεί-
νεται η κατηγοριοποίηση των πτυχίων, ο διαχωρισµός των ενερ-
γών και µη ενεργών φοιτητών, το ποιοι θα έχουν πτυχίο
πανεπιστηµίου και ποιοι πτυχίο ΤΕΙ. Έτσι, λοιπόν, κατηγοριοποι-
είτε ακόµη περισσότερο τους φοιτητές.

Παράλληλα, από την άλλη µεριά, ισχυρίζεστε και λέτε στους
φοιτητές των πανεπιστηµίων «κοιτάξτε να δείτε, µην ανησυχείτε,
δεν πρόκειται να αλλάξει τίποτα στα τµήµατα του πανεπιστη-
µίου», για να τους καθησυχάσετε. 

Όµως, αυτές οι τεράστιες συγχωνεύσεις χωρίς αρχή, µέση και
τέλος θα συµπαρασύρουν όλα τα τµήµατα, γιατί θα υποβαθµί-
σουν ακόµη περισσότερο τις υποδοµές που ήδη βρίσκονται σε
οριακή κατάσταση. 

Έτσι, λοιπόν, θα δυσκολέψουν τις σπουδές όλων ανεξάρτητα
και θα δώσουν νέο ισχυρό χτύπηµα στα µορφωτικά δικαιώµατα
και στην επαγγελµατική προοπτική όλων των φοιτητών.

Καταργούνται και συγχωνεύονται τα τµήµατα, αφήνοντας τους
φοιτητές στον αέρα, δηµιουργούνται επιπλέον κατηγορίες πτυ-
χίων και αποφοίτων, ενισχύοντας τον ανταγωνισµό ανάµεσα
στους φοιτητές, που οδηγεί στην υποβάθµιση των δικαιωµάτων
όλων.

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο το ΚΚΕ είναι ενάντιο σε αυτά τα
σχέδια, γιατί αυτές οι συγχωνεύσεις και οι αναδιαρθρώσεις στα
πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ θα έχουν δραµατικές και οδυνηρές συ-
νέπειες, πανεπιστήµια και σχολές, αλλά και τµήµατα διαφορετι-
κών ταχυτήτων, διάσπαση του επιστηµονικού αντικειµένου,
εµβάθυνση της ιδιωτικοοικονοµικής λειτουργίας ως επιχειρή-
σεων στα πανεπιστήµια, ένταση της υποχρηµατοδότησης. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και το ΚΚΕ θα καταθέσει ονοµαστική
ψηφοφορία επί της αρχής του νοµοσχεδίου, αλλά και για το
άρθρο 100 που µετατρέπει το λύκειο σε ένα εξεταστικό κέντρο.

Και απ’ αυτήν την άποψη, καθορίζουµε συγκεκριµένους στό-
χους πάλης για αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση
σε όλες τις βαθµίδες, µε κρατική χρηµατοδότηση, άµεσα προσ-
λήψεις µόνιµου προσωπικού πλήρους και αποκλειστικής απασχό-
λησης, ενιαία προγράµµατα σπουδών ανά επιστηµονικό
αντικείµενο, πτυχίο που θα είναι η µοναδική προϋπόθεση για την
πλήρη πρόσβαση στο επάγγελµα, άµεση κατάργηση των διδά-
κτρων, αναβαθµισµένα σύγχρονα συγγράµµατα που θα ανταπο-
κρίνονται στις σπουδές πανεπιστηµιακού επιπέδου, αύξηση της
κρατικής χρηµατοδότησης για έρευνα και εκπαίδευση στο ύψος
των σύγχρονων αναγκών, δωρεάν σίτιση, στέγαση, µετακίνηση
και ιατροφαρµακευτική περίθαλψη για τους φοιτητές και κατάρ-
γηση κάθε είδους επιχειρηµατικής δραστηριότητας για τα ιδρύ-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να ρωτήσω
κάτι τον κ. Καραθανασόπουλο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, µπορείτε να µου
πείτε πού στα προπτυχιακά έχουµε βάλει δίδακτρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Στο Διεθνές Πανεπιστή-
µιο Θεσσαλονίκης. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Περιµένετε, θέλω να σας ενηµερώσω
ότι δεν είναι µόνο στο Διεθνές, είναι και στο αγγλόφωνο τµήµα
της Φιλοσοφικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών. Ξέρετε για
ποιους έχει µπει το τέλος εγγραφής; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Για πείτε µας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Όχι, εγώ σας ρωτώ, εσείς θα µου
πείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Για πείτε µας, εγώ δεν
ξέρω, υποτίθεται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Αν δεν ξέρετε, όµως, µην τα λέτε εδώ
αυτά τα πράγµατα, γιατί δηµιουργείτε εντυπώσεις. Να σας πω,
λοιπόν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το τέλος θα µπει στους
ξένους φοιτητές. Όµως, αυτό δεν ισχύει, γιατί είναι και σε Έλ-
ληνες και αυτό είναι το τυράκι στη φάκα που θα επικρατήσει και
για τους Έλληνες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κάνετε λάθος. 

Κατ’ αρχάς, δεν είναι σε όλους τους ξένους. Είναι µόνο σε
εκείνους που δεν είναι µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Διότι τα
ίδια λέγατε και για τα διετή προγράµµατα σπουδών, αν θυµάστε,
πέρυσι -ακριβώς τα ίδια- και είναι δωρεάν. Λέγατε τα ίδια και για
τη µαθητεία των ΕΠΑΛ, ότι είναι εκµετάλλευση, ότι δεν θα πλη-
ρώνονται οι εισφορές τους και τα λοιπά. Για ποιον λόγο θα πρέ-
πει να λέτε πράγµατα που δεν ισχύουν;

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να ξέρουµε ότι δεν υπάρχουν δίδακτρα,
διότι το απαγορεύει και το Σύνταγµα συν τοις άλλοις. Το απαγο-
ρεύει το Σύνταγµα και το ξέρετε αυτό το πράγµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο, αλλά θα σας παρακαλέσω να
µην κάνετε διαλογική συζήτηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή αναφέρθηκε και
προσωπικά σε εµένα ο κύριος Υπουργός, εµείς είπαµε πάρα
πολύ καθαρά πού προβλέπονται δίδακτρα, ανεξάρτητα για ποιου
είδους φοιτητές προβλέπονται, είτε είναι για ξένους φοιτητές
από τρίτες χώρες είτε όχι. Αυτό αποτελεί πρόκληση, αποτελεί
ένα πρώτο στάδιο και το τυράκι στη φάκα για να επεκταθεί και
σε άλλους φοιτητές, όταν το επιτρέψει το Σύνταγµα. Όµως,
υπάρχουν και παραθυράκια µε τα οποία θα βάλετε τα δίδακτρα
και χωρίς να το επιτρέπει το Σύνταγµα και αυτό είναι σίγουρο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Πάντως αυτό δεν γίνεται µε το νοµο-
σχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει για
πέντε λεπτά ο κ. Μηταφίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
επιτρέψτε µου µε αφορµή τη χθεσινή αποφράδα επέτειο του
στρατιωτικού πραξικοπήµατος και της επτάχρονης τυραννίας να
τιµήσω τη µνήµη συναδέλφων εκπαιδευτικών -ορισµένους τους
πήραν µέσα από την τάξη, την ώρα του µαθήµατος, για να τους
στείλουν στα ξερονήσια-, αλλά και για έναν επιπλέον λόγο, ότι η
αποχουντοποίηση που ακολούθησε την πτώση της δικτατορίας
συνοδεύτηκε, όπως ξέρετε, από το έντονο αίτηµα του εκδηµο-
κρατισµού της εκπαίδευσης. 

Αν κάποιος διαβάσει τα Πρακτικά των συνεδριάσεων της επι-
τροπής για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος το 1952, θα βρει
πάρα πολύ χρήσιµες ιδέες, οι οποίες, δυστυχώς, δεν έγιναν
πράξη και αφορούσαν βέβαια στον δηµοκρατικό σχεδιασµό της
εκπαίδευσης. Αυτή η αντίληψη πόρρω απέχει και από τη συζή-
τηση που κάνουµε εδώ. Είναι από τις αποτυχίες θα έλεγα της
Μεταπολίτευσης, παρά το γεγονός ότι άνοιξε την πιο µακρά πε-
ρίοδο δηµοκρατικών και κοινωνικών κατακτήσεων, που απειλή-
θηκαν βέβαια την περίοδο του µνηµονιακού ζόφου, από την
οποία πρόσφατα αρχίσαµε να βγαίνουµε. 

Τα λέω αυτά, γιατί ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση «φι-
λοδώρησε» και αυτό το νοµοσχέδιο µε του κόσµου τους χαρα-

κτηρισµούς. Θέλω να σας πω όµως ότι έχετε κοντή µνήµη, γιατί,
αντίθετα µε τον δικό σας αρνητισµό και τη µηδενιστική κριτική,
η Αριστερά, επειδή είχε δώσει µάχη γι’ αυτά τα ζητήµατα. Υπο-
στήριξε κριτικά και τη µεταρρύθµιση Ράλλη. Και επ’ ευκαιρία,
επειδή σήµερα εµφανίσατε µία ακόµη πιο συντηρητική στροφή,
γίνατε πάλι γλωσσαµύντορες. Δηλαδή κατηγορούµαστε ότι
έχουµε υπονοµεύσει τη διδασκαλία των αρχαίων ελληνικών, ότι
έχουµε αφαιρέσει κείµενα. Θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Θεω-
ρείτε ότι κακώς καθιερώθηκε στο ελάχιστο διάστηµα της διακυ-
βέρνησης Γεωργίου Παπανδρέου µε τη µεταρρύθµιση Ακρίτα η
παράλληλη διδασκαλία των αρχαίων ελληνικών από το πρωτό-
τυπο και τη µετάφραση, ώστε να πάψουν, όπως έλεγε ο αείµνη-
στος Χρήστος Τσολάκης, να αποτελούν τα αρχαία ελληνικά «ένα
πουκάµισο αδειανό», να είναι απλώς µία φορµαλιστική προσέγ-
γιση του αρχαίου ελληνικού λόγου, µακριά από το περιεχόµενό
του; 

Και επ’ ευκαιρία, κύριε Τζαβάρα, επειδή εγκαλείτε την Αρι-
στερά ότι περίπου είµαστε εχθροί των αρχαίων ελληνικών, να
σας πω ότι ο Μαρξ αποκαλούσε τους αρχαίους Έλληνες «φυσιο-
λογικά παιδιά της ανθρωπότητας».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Στη διδακτορική του διατριβή.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ναι, σας το έλεγα και προ-

ηγουµένως σε µία ιδιωτική συζήτηση. Εκεί (στη διατριβή του)
αναφέρεται στις διαφορές ανάµεσα στη δηµοκρίτεια και στην
επικούρεια φιλοσοφία. Να µην σας παραπέµψω βέβαια στον
τόµο 38 -είναι κακοµεταφρασµένος δυστυχώς στα ελληνικά- των
«Απάντων του Λένιν», που είναι πραγµατικός θησαυρός, για να
δείτε τι µελετούσαν όλοι αυτοί οι άνθρωποι. Για µας ό,τι καλύ-
τερο έχει βγάλει η ανθρωπότητα ανήκει στην κληρονοµιά µας.
Άλλο τώρα αν δεν καταφέραµε να την αξιοποιήσουµε. Αυτή,
όµως, είναι η δική µας αντίληψη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το άλλο που θέλω να σας πω είναι το εξής: Ένα από τα δηµο-
φιλέστερα θέµατα που γράφαµε στα σχολικά µας χρόνια στο γυ-
µνάσιο ήταν: «Παιδείας αι µεν ρίζαι πικραί, οι δε καρποί γλυκείς».
Δυστυχώς, όµως, αυτούς τους «γλυκούς καρπούς» της παιδείας
δεν τους γεύονται σήµερα οι νέοι άνθρωποι, που αν και µε τόσο
εξαιρετικά προσόντα εγκατέλειψαν τη χώρα. Γι’ αυτό δεν µας
λέτε τίποτα. Εσείς λέτε ότι όλη αυτή η συµφορά έπληξε τον τόπο,
µόλις ανέβηκαν στην εξουσία οι οπαδοί της «ήσσονος προσπά-
θειας», οι συριζαίοι. 

Θα ήθελα να σας θυµίσω κάποια πράγµατα που έχουν σχέση
µε την πρόσφατη ιστορία της παράταξής σας. Και επειδή καµα-
ρώνετε που η φοιτητική παράταξή σας πρώτευσε πάλι στις εκλο-
γές, να σας θυµίσω τι έγινε µε την ΟΝΝΕΔ της Πάτρας, που
υπερασπίστηκε αυτούς που αντέγραφαν; Είδατε τη νεολαία του
ΣΥΡΙΖΑ να κάνει κάτι τέτοιο; Ή τη νεολαία του ΚΚΕ; Όχι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τους διαγράψαµε αυτούς.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Τους διαγράψατε. Καλά κά-

νατε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Να σας θυµίσω και κάτι άλλο: Γιατί δεν εφαρµόσατε τον νόµο

Γιαννάκου για τα πλαστά πτυχία, εσείς που είστε οπαδοί της αρι-
στείας, που εµείς την «πολεµάµε»; Τι κάνατε, επίσης, µε τις κα-
ταγγελίες της ΟΙΕΛΕ για τα χιλιάδες πλαστά πτυχία από την
ιδιωτική τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση; Πολλοί από αυτούς
µε τα πλαστά πτυχία είναι προϊστάµενοι υπηρεσιών στη Θεσσα-
λονίκη αυτήν τη στιγµή. Και σας το λέω µετά λόγου γνώσεως. Τί-
ποτα δεν κάνατε. Έρχεστε, όµως, εδώ και παπαγαλίζετε εκείνη
τη γνωστή δεξιά «χρηστοµάθεια» -πώς να την πω αλλιώς;- υπέρ
της αξιολόγησης, υπέρ της αριστείας και ότι εµείς, υποτίθεται,
κατεδαφίσαµε όσα οικοδοµήσατε. 

Κοιτάξτε κάτι, είναι φανερό ότι δίνετε µία µάχη οπισθοφυλα-
κών και στο ιδεολογικό επίπεδο, γιατί όλο αυτό το νεοφιλελεύ-
θερο οικοδόµηµα της Ευρώπης, της Συµφωνίας της Λισαβόνας,
που θα γινόταν η πιο ανταγωνιστική περιοχή του κόσµου, κατέ-
ληξε στο να έχουµε µορφωµένους ανθρώπους που δουλεύουν
σε συνθήκες γαλέρας στις καφετέριες, ενώ άλλοι εγκαταλείπουν
τη χώρα και εσείς βέβαια, προεξάρχοντος του Αρχηγού σας, να
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λέτε ότι οι ανισότητες αποτελούν τον φυσιολογικό τρόπο ύπαρ-
ξης των ανθρώπων, ενώ η καταπολέµηση των ανισοτήτων είναι
ισοπεδωτισµός και εξισωτισµός. Είναι η δική σας λογική και φρα-
σεολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Μηταφίδη.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Και εγώ θέλω να σας πω –όχι
για να σας κάνω το χατίρι- ότι βεβαίως έχετε προτάσεις. Αυτές
οι προτάσεις, όµως, δεν έχουν καµµία σχέση µε τις πραγµατικές
ανάγκες της κοινωνίας και τις ανάγκες των πολλών. Εσείς είστε
υπέρ της κοινωνικής διαφοροποίησης. Εµείς είµαστε κατά της
κοινωνικής διαφοροποίησης, όχι µε την έννοια του ισοπεδωτι-
σµού, όπως λέτε, αλλά γιατί θεωρείτε κινητήρια δύναµη της κοι-
νωνίας τις ανισότητες. Υπερασπίζεστε το κέρδος και θεωρείτε
ότι στο βωµόσ του ανταγωνισµού πρέπει να θυσιαστούν όλα.

Και κάτι άλλο. Κοιτάξτε, µια βασική αντίληψη που έχετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,

κύριε Μηταφίδη.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Θα κλείσω εδώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Πολλές φορές αυτά που ζητάτε από την Κυβέρνηση αντιστοι-

χούν σ’ ένα διαφορετικό καθεστώς, σ’ ένα καθεστώς σχεδιασµέ-
νης οικονοµίας. Αυτός που µιλάει είναι φανατικός οπαδός της
σχεδιασµένης οικονοµίας. Βέβαια εµείς υπηρετούµε εδώ ένα κα-
θεστώς το οποίο δεν έχει σχέση, όπως ξέρετε, µ’ αυτήν την αν-
τίληψη και προσπαθούµε να διορθώσουµε πολλές φορές τα
αδιόρθωτα.

Εποµένως, διαλέξτε: Αν θέλετε λιγότερο κράτος, µην ζητάτε
αυτά που λέτε από το κράτος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν περάσουµε

στον επόµενο οµιλητή να συνεννοηθούµε για το πέρας της απο-
ψινής συνεδρίασης. Με το Προεδρείο έχουµε συνεννοηθεί να
πάµε µέχρι τις 23.30’. Στόχος είναι να µιλήσει και ο εξηκοστός
πρώτος στη λίστα, δηλαδή, αν δεν κάνω λάθος, άλλοι εννέα οµι-
λητές. Όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές βρίσκονται εδώ και άλλοι
ειδοποιήθηκαν και είναι σε ετοιµότητα να έρθουν να µιλήσουν,
οπότε µπορούµε να πάµε µέχρι τον εξηκοστό πρώτο και από
αύριο το πρωί να συνεχίσουµε τη διαδικασία. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μορφίδης Κωνσταντίνος από τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Μορφίδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα είναι ιδιαίτερα σηµαντικό µεταξύ των άλλων για την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση στη χώρα µας και εκ των πραγµάτων πολύ
σηµαντικό για την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης και βεβαίως για την Καβάλα, την οποία εκπροσωπώ.

Με τη συγχώνευση του Διεθνούς Πανεπιστηµίου µε τα ΤΕΙ Κεν-
τρικής Μακεδονίας, Ανατολικής Μακεδονίας, Θράκης και Θεσ-
σαλονίκης πραγµατικά συγκροτείται ο χάρτης της ανώτατης
εκπαίδευσης και πραγµατοποιείται ο απαραίτητος θεσµικός και
λειτουργικός εξορθολογισµός της.

Στο νέο σχήµα θα λειτουργούν επτά σχολές σε τριάντα δύο
τµήµατα σε έξι πόλεις της κεντρικής και ανατολικής Μακεδονίας.
Η έδρα θα είναι η Θεσσαλονίκη και κόµβοι η Καβάλα και οι Σέρ-
ρες. Το σχήµα αυτό κατά κοινή οµολογία είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό. Είναι σηµαντικό κατ’ αρχάς γιατί προωθεί την εξέλιξη της
τεχνολογικής εκπαίδευσης, που µετά από χρόνια αγώνων και
διεκδικήσεων αναβαθµίζεται θεσµικά και πρακτικά, χωρίς διαχω-
ρισµούς και κατηγοριοποιήσεις.

Δεν είναι χωρίς σηµασία το γεγονός ότι οι πρυτάνεις των τε-
χνολογικών ιδρυµάτων που συγχωνεύονται επισηµαίνουν ότι είχε
προ πολλού έρθει το πλήρωµα του χρόνου για να αποκτήσουν
τα ΤΕΙ το ίδιο νοµικό πλαίσιο µε τα πανεπιστήµια, δεδοµένου ότι
ήδη λειτουργούσαν ως πανεπιστήµια. 

Και είναι, επίσης, µεγάλης σηµασίας ότι την ίδια στιγµή αντι-
µετωπίζονται ζητήµατα επικαλύψεων επιστηµονικών πεδίων και
επαγγελµατικών εξειδικεύσεων. Και αυτό χωρίς την κατάργηση
τµηµάτων, αντίθετα µε την αναδιοργάνωσή τους.

Είναι ακόµη σηµαντικό ότι µε τη συγχώνευση οι δυνάµεις των

τεχνολογικών περιφερειακών ιδρυµάτων ενώνονται. Έτσι αξιο-
ποιείται το ανθρώπινο κεφάλαιο και άρα, το προσωπικό τους
µπορεί να επανδρώσει πιο συγκροτηµένα τις οικονοµικές και τε-
χνικές υπηρεσίες του, αλλά και τις υπηρεσίες φοιτητικής µέρι-
µνας. Κι ακόµη, είναι σηµαντικό γιατί περιέχει τη δυνατότητα να
αξιοποιηθούν πολύ πιο οργανωµένα και κυρίως συνετά οι υπάρ-
χουσες υποδοµές.

Παράλληλα δηµιουργείται ένα µεγάλο πανεπιστηµιακό ίδρυµα
που ως τέτοιο θα έχει και τη δυνατότητα να διεκδικεί και να εκ-
πονεί µεγάλα ερευνητικά προγράµµατα µε πρακτική ρεαλιστική
στόχευση. Και βέβαια, είναι σηµαντικό γιατί δίνει κίνητρα στους
νέους µας να παραµείνουν στην περιοχή και ακόµη πιο σηµαν-
τικό, να επιστρέψουν σε αυτήν.

Τέλος, είναι µεγίστης σηµασίας το γεγονός ότι µέσω του ιδρύ-
µατος αυτού η ανώτατη εκπαίδευση και η έρευνα συνδέονται µε
την τοπική οικονοµία. Στην Καβάλα συγκεκριµένα προβλέπεται
η λειτουργία δύο ερευνητικών ινστιτούτων, του Ινστιτούτου Πε-
τρελαίου και του Ινστιτούτου Τουρισµού και Φιλοξενίας. Και τα
δύο αναµένεται να υπηρετήσουν στόχους κοµβικούς και προνο-
µιακούς για την τοπική κοινωνία. 

Για τους λόγους αυτούς, είναι απορίας άξιο γιατί αντιµάχονται
το νοµοσχέδιο και ο Αρχηγός και κάποιοι από τους τοπικούς Βου-
λευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Δηλώνουν ότι θα καταρ-
γήσουν τις σχολές που δηµιουργούνται µε το παρόν νοµοσχέδιο.
Είναι απορίας άξιον, πρώτον, γιατί η δηµιουργία πανεπιστηµια-
κών τµηµάτων στην Καβάλα είναι όραµα πολλών ετών και διαπα-
ραταξιακό αίτηµα. Το αρνούνται τώρα επειδή το υλοποιεί ο
ΣΥΡΙΖΑ; Και δεύτερον, καθώς η λειτουργία του νέου σχήµατος
αναµένεται να αποτελέσει µοχλό ανάπτυξης για την περιοχή. Δεν
θέλουν την ανάπτυξη µιας από τις πλέον υποβαθµισµένες περι-
φέρειες της χώρας; 

Όµως, δεν θα σπαταλήσουµε χρόνο για να λύσουµε τέτοιου
τύπου απορίες. Μας αρκεί το ότι η Καβάλα αποκτά στον ακαδη-
µαϊκό χάρτη της χώρας τη θέση που δικαιούται και ότι η τριτο-
βάθµια εκπαίδευση θέλουµε και µπορεί να υπηρετήσει την
αναβάθµιση της γνώσης και της έρευνας και τους αναπτυξιακούς
στόχους για τη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι ευτυχής που απόψε βρί-
σκοµαι εδώ και που αύριο θα ψηφιστεί από την Κυβέρνησή µας
αυτό το νοµοσχέδιο που λύνει ένα τεράστιο πρόβληµα και ικα-
νοποιεί ένα αίτηµα της κοινωνίας της Καβάλας πάρα πολλών
ετών. 

Και οφείλω να ευχαριστήσω εκτός από το Υπουργείο και τις
διοικήσεις των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων που προσέφεραν τα µέ-
γιστα για να γίνει αυτό πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αµανατίδης Ιωάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου ευχαριστώντας πρώτα

απ’ όλα τους υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου Παι-
δείας που εδώ και πάρα πολλές µέρες, αλλά και σήµερα, έχουν
ασχοληθεί µε το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο εδώ και
πάρα πολλούς µήνες προετοιµάζεται και βεβαίως, την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου, τον Υπουργό Παιδείας και την Υφυ-
πουργό που παρευρίσκονται, αλλά και τον Αναπληρωτή
Υπουργό. Και θα εξηγήσω το γιατί.

Σε αυτήν εδώ την Αίθουσα είµαστε παλιοί. Είµαστε παλιοί γιατί
γνωρίσαµε από το 2012 το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», ένα σχέδιο το οποίο
η τότε κυβέρνηση, µε µοναδικό γνώµονα οικονοµίστικα κριτήρια,
κριτήρια περικοπών, προχώρησε σε συγχωνεύσεις σχολών. Η βα-
σική διαφορά του σηµερινού νοµοθετήµατος είναι ότι προέκυψε
µετά από διάλογο, εξαντλητικό θα έλεγα, και µε σύµφωνη γνώµη
και προτάσεις των τµηµάτων των ΤΕΙ και των τµηµάτων τα οποία
πηγαίνουν σε συνέργειες. 

Ποια είναι η καθαρή διαφορά την οποία έχουµε; Πιστεύουµε
ότι η επιστήµη έχει έναν αδιάσπαστο χαρακτήρα. Δεν µπορείς
να έχεις από τη µία την καθαρή έρευνα, έναν τύπο ιδρυµάτων
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και έναν άλλο µόνο για τις εφαρµογές της. Άρα, υπάρχει αδιά-
σπαστος χαρακτήρας της επιστήµης, των εφαρµογών και της τε-
χνολογίας. 

Και από την άλλη µεριά, πώς πας να λύσεις αυτό το θέµα; Το
λύνεις µε µία συνολική αναδιάταξη. Εδώ φτάνουµε, νοµίζω, στην
τελευταία πράξη της αναδιάταξης, κύριε Υπουργέ, του συνολι-
κού χώρου της ανώτατης εκπαίδευσης, µε το βλέµµα στραµµένο
στο µέλλον, µε όραµα τη δηµιουργία νέων ισχυρών ιδρυµάτων
που θα ενταχθούν µε αξιώσεις στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη
και βέβαια, µε ενίσχυση και αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης και του κοινωνικού και δηµόσιου χαρακτήρα, ύστερα βε-
βαίως από διάλογο. 

Όσον αφορά το Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελλάδος και σε σχέση
µε τις συνέργειες που γίνονται µε το ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας,
νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντική η ενοποίηση αυτή, γιατί θα
µπορέσει να φέρει πολλαπλές διεθνείς συνεργασίες µε ιδρύµατα
του εξωτερικού, θα αξιοποιηθούν κατάλληλα και επιλεκτικά και
θα δηµιουργεί ένα νέο δίκτυο συνεργαζόµενων ιδρυµάτων σε ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο που θα βοηθήσει το νέο ΔΙΠΑΕ να
αποκτήσει ένα πραγµατικά εξωστρεφή χαρακτήρα τόσο στην εκ-
παίδευση όσο και στην έρευνα. 

Αυτά που σας είπα είναι από την αιτιολογική έκθεση. Απέναντι
σε αυτήν την επιχειρηµατολογία αυτό που ακούσαµε είναι κραυ-
γές: «Δεν διαβάσαµε», «ισοπεδώνετε την παιδεία», «χειροτέ-
ρευση της παιδείας», «χάος της παιδείας». Θυµηθείτε το σχέδιο
«ΑΘΗΝΑ» για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Θυµηθείτε τις πολι-
τικές οι οποίες εφαρµόστηκαν µέχρι το 2015, µε την υποχρηµα-
τοδότηση της παιδείας, την τιµωρητική αξιολόγηση -τιµωρητική
αξιολόγηση, το εννοώ-, τις διαθεσιµότητες, µε το χάος το οποίο
πραγµατικά υπήρχε στα σχολεία και την ανασφάλεια την οποία
είχαν πρώτα απ’ όλα οι εκπαιδευτικοί και µε την κατάργηση της
επιµόρφωσης. 

Και είναι πάρα πολύ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, που µετά από
τόσα χρόνια µπαίνει το κέντρο επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών.
Επί τόσα χρόνια το είχατε καταργήσει, το είχε καταργήσει το
µνηµόνιο. 

Και βέβαια θα µπω στον πειρασµό και θα απαντήσω στο εξής.
Σας είχα πει, κύριε Τζαβάρα, ότι η αντίληψη την οποία διαµορ-
φώσατε είναι ότι θέλετε ένα σχολείο όπου εκεί θα πηγαίνουν οι
άριστοι και µέσα από αυτή τη δυνατότητα, να πηγαίνουν µόνο οι
άριστοι, δίνεται η δυνατότητα στα φτωχά τα στρώµατα, τα
φτωχά παιδιά, να αναπτύξουν τις δυνατότητές τους και να µπουν
σε αυτό το σχολείο και άρα, τους δίνεται η ευκαιρία. 

Γι’ αυτό σας είπα ότι τέµνεται µε αυτό που λεγόταν «αµερικά-
νικο όνειρο», το american dream, µε την έννοια ότι ο καθένας έχει
τις ευκαιρίες του -αυτή η ψευδαίσθηση- σε ένα σύστηµα το οποίο
είναι βαθιά άνισο και στο οποίο θα πρέπει η πολιτεία και η Κυ-
βέρνηση και η Βουλή να δίνει όχι απλώς ίσες ευκαιρίες για
όλους, αλλά σε εκείνους που είναι οι αδύνατοι -και αυτή είναι η
διαφορά µας- σε εκείνους που είναι οι φτωχοί, οι αδύνατοι από
το οικονοµικό περιβάλλον, το µορφωτικό περιβάλλον, να τους δί-
νεις περισσότερα. Εκεί είναι η διαφορά της Αριστεράς. Δεν είναι
απλώς οι ίσες ευκαιρίες σε όλους. Στους αδύνατους θα πρέπει
να δίνεις πολύ περισσότερα. 

Θέλουµε, λοιπόν, ένα δηµόσιο δωρεάν σχολείο, µε εκπαίδευση
αναβαθµισµένη. Και θα δανειστώ µια φράση που έχει πει κάποιος
παρευρισκόµενος: Θέλουµε άριστα σχόλια για όλους και όχι ένα
σχολείο για αρίστους µόνο. Αυτή είναι η µεγαλύτερή µας διάφορα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το νοµοσχέδιο µε την αποδοχή τροπολογιών λύνει θέµατα τα
οποία απασχολούσαν πολλούς εκπαιδευτικούς: Το ζήτηµα των
αµετάθετων, το ζήτηµα των διευθυντών πρωτοβάθµιας, το ζή-
τηµα της Μαθηµατικής Εταιρείας που είχε για την Ολυµπιάδα.
Επίσης, πολλές τροπολογίες λύνουν αδικίες.

Και να αναφερθώ µόνο λίγο στο Κιλκίς γιατί υπάρχει και µία
τροπολογία του κ. Γεωργαντά σε σχέση µε το να πάει εκεί ένα
τµήµα. Ειδικά για το Κιλκίς, το Υπουργείο Παιδείας έλυσε παθο-
γένειες πολλών ετών. 

Υπήρχε ένα πολύ καλό κτήριο στο οποίο δεν πήγαιναν τα τµή-
µατα. Λύθηκε πήγε το νέο τµήµα και µάλιστα, τώρα αυτή τη

στιγµή πρέπει να ξέρουν, µας ακούν και οι Κιλκισιώτες, ότι εκεί
τώρα δεν είναι ένα παράρτηµα του ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας,
αλλά ιδρύεται τµήµα αυτοτελές, το οποίο, βεβαίως, ανήκει στο
Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελλάδος.

Και κλείνω µε το εξής. Συνεχίζουµε µία µεταρρύθµιση και
θεωρώ ότι είµαστε στα χνάρια και υλοποιούµε πράξεις µιας µε-
ταρρύθµισης που ποτέ δεν έγινε ή δεν ολοκληρώθηκε στη χώρα
µας. Πάνω σε αυτή την κατεύθυνση έχουµε πάρα πολλά να κά-
νουµε ακόµα. Η Ελλάδα µόλις τώρα βγαίνει από την κρίση. Τα
οικονοµικά µεγέθη και οι δείκτες για τη χώρα µας είναι πάρα
πολύ καλά, σε σηµείο µάλιστα που σήµερα, όπως γνωρίζετε,
έγινε και αίτηση, κύριε Πρόεδρε, έτσι ώστε να αγοράσουµε
χρέος και να ξοφλήσουµε χρέος από το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο.

Όσο θα µας επιτρέπουν και προχωράµε στην ανάπτυξη, τόσο
η φροντίδα µας για την παιδεία θα είναι περισσότερη. Γιατί εµείς
πιστεύουµε ότι η παιδεία είναι µοχλός ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Χρόνια πολλά σε όλους και καλή Ανάσταση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα τους ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντίνος Βλάσης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κύριοι συνάδελφοι, αφού µετατρέψατε τα πανεπιστήµια σε κέν-
τρα ανοµίας -καταλήξαµε να έχουµε άσυλο οπουδήποτε, εκτός
από µέσα στα πανεπιστήµια- αφού δεν επιτρέψατε τη συνταγµα-
τική Αναθεώρηση του άρθρου 16 για την ίδρυση µη κρατικών πα-
νεπιστηµίων, έρχεστε σήµερα και βάζετε ταφόπλακα σε ό,τι
σηµαντικότερο υπάρχει για εµάς και για το µέλλον των παιδιών
µας, δηλαδή στην παιδεία. 

Όσον αφορά στα ιδιωτικά πανεπιστήµια, δεν είχαµε καµµία αµ-
φιβολία, αφού γνωρίζουµε την αλλεργία που έχετε σε κάθε τι που
έχει σχέση µε την ιδιωτική πρωτοβουλία, παρ’ ότι στην Ελλάδα
συµβαίνει η παγκόσµια πρωτοτυπία να αναγνωρίζονται τα πτυχία
άλλων πανεπιστηµίων, άλλων χωρών, µη κρατικών πανεπιστη-
µίων, αλλά ταυτόχρονα, να στερείται η δυνατότητα από τη χώρα
µας να ιδρύει µη κρατικά πανεπιστήµια, και έτσι να αναγκάζονται
τα παιδιά µας να φεύγουν στο εξωτερικό, ενώ την ίδια ώρα η Ελ-
λάδα θα µπορούσε να είναι ένα περιφερειακό κέντρο ανώτατης
εκπαίδευσης, προσελκύοντας σηµαντικές επενδύσεις και δηµι-
ουργώντας πραγµατικές χιλιάδες θέσεις εργασίας.

Η υποκρισία σας, όµως, έγκειται ότι στα λόγια ενδιαφέρεστε
για τη δηµόσια παιδεία, αλλά δεν επιτρέπετε στα παιδιά όλων
των στρωµάτων να αποκτούν ίσες ευκαιρίες και εφόδια στη ζωή
τους, ειδικά στα παιδιά των φτωχότερων οικογενειών. Την ίδια
ώρα εσείς, µε χαρακτηριστικότερο παράδειγµα, βέβαια, τον
Πρωθυπουργό και Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξη Τσίπρα, στέλ-
νετε τα παιδιά σας σε ιδιωτικά σχολεία -και καλά κάνετε- δείχνον-
τας, όµως, έτσι στην πράξη ότι δεν εµπιστεύεστε το δηµόσιο
εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Φέρνετε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο άρον-άρον, λίγες µέρες πριν
το Πάσχα, ένα νοµοσχέδιο που και καλά κουβεντιάζατε εδώ και
δύο χρόνια και µάλιστα µε τη διαδικασία του επείγοντος. Από τα
µεσάνυχτα της Τρίτης που µας πέρασε µέχρι την Τετάρτη το µε-
σηµέρι που ήρθε το νοµοσχέδιο στη Βουλή, έπρεπε µε κάποιον
µαγικό τρόπο εµείς να µελετήσουµε διακόσια είκοσι έξι άρθρα
και χίλιες εκατόν είκοσι σελίδες. Αφήνω στην άκρη τις τροπολο-
γίες που µας φέρνετε σήµερα κατά ριπάς. Αυτό, κύριε Υπουργέ,
δεν είναι κοινοβουλευτική διαδικασία. Αυτό είναι ευτελισµός της
κοινοβουλευτικής διαδικασίας και εµπαιγµός των Βουλευτών, εµ-
παιγµός των ακαδηµαϊκών, των µαθητών, των σπουδαστών, των
οικογενειών τους.

Η αποτυχία µάλιστα της διαδικασίας που προηγήθηκε φαίνεται
και από όσα ακούστηκαν και δήλωσαν οι φορείς οι οποίοι κλή-
θηκαν στην ακρόαση. Λέξεις και εκφράσεις όπως «ακαδηµαϊκό
πραξικόπηµα», «έγκληµα», «παραβίαση ακαδηµαϊκών αρχών»,
«τεχνητή πανεπιστηµιοποίηση», ακούγονται αυτές τις µέρες από
τους επίσηµους φορείς που εναντιώνονται στο νοµοσχέδιο-
έκτρωµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Από ποιους; 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Αντιδράσεις από τους γεωπόνους,
από τους φυσικοθεραπευτές, από το Τεχνικό Επιµελητήριο. Αν-
τιδράσεις από τους γονείς…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τι είπαν; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Μην εκνευρίζεστε, κύριε Υπουργέ.
Τα ακούσατε καλύτερα απευθείας από όλους αυτούς τους φο-
ρείς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ρωτώ ποιοι φορείς τα είπαν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Εγώ σας άκουσα µε ησυχία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε,

κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Υπήρχαν αντιδράσεις από τους

µαθητές και τους γονείς τους, που σας κατηγορούν ότι τους φέ-
ρεστε σαν πειραµατόζωα. Γιατί άραγε, κύριε Υπουργέ; Παραδε-
χτείτε ότι ο διάλογος που κάνατε όλο αυτό το διάστηµα ήταν, αν
µη τι άλλο, προσχηµατικός. 

Θα αναφερθώ επιγραµµατικά σε τέσσερα βασικά σηµεία του
σχεδίου νόµου. Ουσιαστικά καταργείτε πλήρως τα ΤΕΙ της χώρας
και τα συγχωνεύετε µε τα ΑΕΙ. Καταργείτε τον τεχνολογικό τοµέα
της ανώτατης εκπαίδευσης, υποβαθµίζοντας πτυχία και σχολές.
Προχωράτε στην πολυτεχνειοποίηση των τµηµάτων σχολών µη-
χανικών, πολλαπλασιάζοντας τα σχετικά τµήµατα και αυξάνοντας
υπέρµετρα τον αριθµό των αποφοίτων. Έχετε καταλάβει τι ζηµιά
θα κάνετε στον ήδη ταλαιπωρηµένο κλάδο των µηχανικών;

Όσον αφορά στις πανελλήνιες εξετάσεις, δηµιουργείτε τµή-
µατα ελεύθερης πρόσβασης και τµήµατα πρόσβασης µόνο µε
πανελλαδικές εξετάσεις. Τι κάνετε δηλαδή στην ουσία; Διακρί-
νετε τις σχολές σε εκείνες που διατηρούν αυξηµένο κύρος και
σε εκείνους που απαξιώνονται πλήρως. Φοιτητές δύο ταχυτήτων! 

Και όσον αφορά στα πειραµατικά σχολεία -τι άλλο;- τα εξισώ-
νεται µε όλα τα υπόλοιπα, όπως πάντα προς τα κάτω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα έρθω και στα του τόπου µου και συγκεκριµένα στο Πανε-
πιστήµιο Πελοποννήσου. Η ίδια η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου
Πελοποννήσου σάς κατηγορεί ότι αγνοήσατε τις προτάσεις της
επιτροπής του Υπουργείου Παιδείας για την διερεύνηση των
µορφών συνεργασίας ανάµεσα στο πανεπιστήµιο και στο ΤΕΙ Πε-
λοποννήσου. Απορεί όλος ο κόσµος γιατί δεν δεχτήκατε την πρό-
ταση της κοινής επιτροπής που εσείς, κύριε Υπουργέ, συστήσατε
µε το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου. Γιατί δεν ακούσατε δις την
αντίθεση της Συγκλήτου; 

Έχουµε να κάνουµε µε µία διαδικασία αντιδηµοκρατική, µε µία
στάση «αποφασίζουµε και διατάζουµε», µε ένα σχέδιο πρόχειρο,
του οποίου δεν προηγήθηκε κανένας ουσιαστικός διάλογος.
Δείξτε µας τις µελέτες σκοπιµότητας και βιωσιµότητας για το Πα-
νεπιστήµιο Πελοποννήσου, έτσι όπως τουλάχιστον εσείς τις
έχετε φανταστεί.

Κύριε Υπουργέ, δεν δεχόµαστε την ενσωµάτωση της Σχολής
Τεχνολογικών Εφαρµογών του ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας στο Πανε-
πιστήµιο Πελοποννήσου. Τελεία και παύλα! Πρέπει να το κατα-
λάβετε αυτό και να µαταιώσετε τα σχέδιά σας, που θα το
υποβαθµίσουν και θα το κάνουν ευάλωτο στο µέλλον. Τα πράγ-
µατα είναι απλά. Συνένωση ίσον προβλήµατα και υποβάθµιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα καταχρα-
στώ τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εξίµισι λεπτά µι-
λάτε, κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Σε µισό λεπτό τελειώνω. Με διέ-
κοψε και δύο φορές ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μιλάτε εξίµισι
λεπτά και δεν σας διέκοψα. Δεν σας διακόπτω µε την έννοια ότι
σας κλείνω το µικρόφωνο. Κακό είναι αυτό; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ο κύριος Υπουργός µε διέκοψε,
όµως. 

Τελειώνω σε µισό λεπτό. Οι πολίτες της Αρκαδίας έχουν
ανάγκη να µαθαίνουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην ανησυχείτε,
µαθαίνουν. 

Συνεχίστε, σας παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Και βέβαια, στην πρόταση της

Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου για άµεση ίδρυση
Πολυτεχνικής Σχολής µε έδρα την Τρίπολη –υπάρχει, έτσι κι αλ-
λιώς, εκεί υποδοµή και ήταν κάτι το οποίο µπορεί να υλοποιηθεί,
δεν είναι στα λόγια- το µόνο που κάνετε είναι να σφυρίζετε αδιά-
φορα. Παραδεχτείτε το! Υποβαθµίζετε συνειδητά το Πανεπιστή-
µιο Πελοποννήσου.

Όσον αφορά τη δηµιουργία την Κτηνιατρικής και Νοσηλευτι-
κής Σχολής, σαφώς και το επιθυµούµε, αλλά όχι στα χαρτιά,
κύριε Υπουργέ. Αυτό που κάνετε είναι να ιδρύετε παντού τµή-
µατα-σχολές, χωρίς κανέναν προγραµµατισµό, σχολές και τµή-
µατα που δεν πρόκειται να λειτουργήσουν. Μου θυµίζετε, και
µειδι δυστυχώς, τα εγκαίνια που έκανε ο Πρωθυπουργός πριν
λίγους µήνες στη Θεσσαλονίκη στο µετρό της Θεσσαλονίκης
πάνω σε µουσαµάδες. Αυτό κάνετε σήµερα. Για άλλη µία φορά
υποτιµάτε τη νοηµοσύνη των Ελλήνων, υποτιµάτε τη νοηµοσύνη
των Αρκάδων. 

Δεν έχετε κανένα όραµα, καµµία στρατηγική για την εκπαί-
δευση. Το χειρότερο, όµως, είναι πως ό,τι κάνετε σήµερα έχει
σηµαντικές επιπτώσεις στο αύριο πολλών ανθρώπων. Τα δικά
σας τα σπασµένα θα κληθούν να τα πληρώσουν άλλοι που δεν
έφταιξαν σε τίποτα.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει όραµα για την εκπαίδευση, γιατί έχει
όραµα για τα παιδιά µας. Και ως πανεπιστηµιακός δάσκαλος,
γνωρίζω την υπεραξία που µπορεί να παραχθεί µέσα από τα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια. Εσείς, δυστυχώς, δώσατε εξετάσεις και
αποτύχατε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Θεόδωρος Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση. Η οµιλία που µόλις ακού-

σαµε είναι προβλεπόµενη, πανοµοιότυπη µε όσες έχουµε ακού-
σει από το πρωί και µε όσες ακούσαµε και επιτροπή. Παλιά, όταν
ήµασταν πιτσιρικάδες στο σχολείο, αυτό το λέγαµε «ξεπατικω-
σούρα». Περί αυτού πρόκειται. Είναι «σκονάκι». Κανένας στοχα-
σµός, καµµία προσωπική εµβάθυνση, καµµία αναζήτηση, καµµία
επιφύλαξη. 

Η αµφιβολία είναι η αξιοπρέπεια της σκέψης, λέει ο Χόµπ-
σµπαουµ. Και µιλάµε για την παιδεία. Ναι, αλλά αυτή είναι η απαί-
τηση για τους εκπροσώπους της κοινωνίας στο Κοινοβούλιο, να
στοχάζονται, να συγκροτούνται και όχι να αντιγράφουν «ξεπατι-
κωσούρα» πανοµοιότυπες αιτιάσεις, πιασάρικες, όχι εν είδει συ-
ζήτησης στη Βουλή των Ελλήνων, αλλά ατάκας στα
τηλεπαράθυρα. Περί αυτού πρόκειται.

Αναζητώ και βρίσκω µία αιτία –πραγµατικά, συνάδελφοι της
µείζονος Αντιπολίτευσης ή των άλλων κοµµάτων, δεν µε έχετε
πείσει, άλλες φορές µε πείθετε- γιατί κάνετε την αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας. Γιατί την κάνετε γι’ αυτό το νοµοσχέδιο; Την
κάνετε για να πείτε στον κόσµο ότι καταστρέφει ο ΣΥΡΙΖΑ την
παιδεία και όλα αυτά; Καλά, δεν ξέρει ο ελληνικός λαός, δεν ξέ-
ρουν οι οικογένειες ότι δεν λειτουργεί η Γ’ λυκείου δεκαετίες
τώρα; Δεν το ξέρουµε ότι είναι κουτσουρεµένη η παιδεία; Δεν το
ξέρουµε ότι δεν υπάρχει πραγµατική αναζήτηση λύσεων για τη
µόρφωση των παιδιών; Θα αναφερθώ και σ’ αυτό. 

Πράγµατι, απ’ τη µεριά του ΚΚΕ καταλαβαίνω να θέτει το ζή-
τηµα της χρηµατοδότησης. Εµείς, στη δική µας περίοδο της νε-
ότητας διεκδικήσαµε το 15% για την παιδεία. Αυτό είναι όνειρο
απατηλό; Δεν είναι όνειρο απατηλό. Είναι η µεγαλύτερη επέν-
δυση για κάθε κοινωνία και για κάθε κράτος. 

Όντως απαιτείται σοβαρή και µελετηµένη χρηµατοδότηση για
την παιδεία και για την υγεία βέβαια και για άλλα τέτοια ζητή-
µατα. Όµως, προς θεού! Δεν έχουµε τη δυνατότητα τον σχεδια-
σµό και την κριτική µας να τα εντάξουµε σε µια υλιστική
προσέγγιση; Ναι, αλλά τη διαλεκτική τι θα την κάνουµε; Πού θα
την πάµε, για να αξιολογήσουµε συσχετισµούς, δεδοµένα, ζητή-
µατα που τίθενται µε έναν σύνθετο τρόπο; Απορώ, γιατί ακριβώς
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σ’ αυτή την προσπάθεια τόσα χρόνια της αναζήτησης µιας ανα-
βάθµισης του ρόλου του εκπαιδευτικού συστήµατος έχουν ειπω-
θεί πολλά και διάφορα.

Ο νεοφιλελευθερισµός, αγαπητοί συνάδελφοι, έφερε την
«αγορά εργασίας». Όταν πρωτακούστηκε ήταν νεολογισµός.
Τώρα θεωρείται κάτι πολύ δεδοµένο η έννοια «αγορά εργασίας».
Μαζί µε την αγορά εργασίας έφερε και την παιδεία που πρέπει
να παράγει όχι µορφωµένους ανθρώπους, αλλά κατάλληλα
«γρανάζια» για τις κατάλληλες εξειδικευµένες δραστηριότητες
και αυτό το λέει «σύνδεση µε την παραγωγή». Δεν είναι η σύν-
δεση µε την παραγωγή αυτό. Αυτό είναι η αξιοποίηση των κρα-
τικών προϋπολογισµών, του πλούτου δηλαδή της κάθε κοινωνίας
και του ελληνικού λαού υπέρ των λίγων, στην υπηρεσία των
λίγων.

Κουνάτε το κεφάλι σας, αλλά φαίνεται ότι χρειάζεται να σκε-
φτείτε πολλά πράγµατα. 

Αυτή η εποχή του νεοφιλελευθερισµού, όµως, έδειξε ότι που-
θενά δεν µπόρεσε να οδηγήσει σε επίλυση των ζητηµάτων και
αυτά τα νεοφιλελεύθερα δόγµατα πλέον αµφισβητούνται διε-
θνώς. Εκεί που όλα τα πανεπιστήµια της Ευρώπης και της Αµε-
ρικής ήταν προσανατολισµένα στα νεοφιλελεύθερα δόγµατα,
τώρα αρχίζει το ένα µετά το άλλο να τα αµφισβητούν, να αλλά-
ζουν τα δεδοµένα και να δηµιουργούνται σοβαρές αµφισβητή-
σεις γι’ αυτά. 

Αρχίζει να τίθεται ξανά το θέµα της συνολικής µορφωτικής δια-
δικασίας που φτιάχνει ανθρώπους µε πληρότητα, οι οποίοι έχουν
τη δυνατότητα να έχουν πραγµατικά την επάρκεια για την επαγ-
γελµατική τους ταυτότητα, δηλαδή να είναι γιατροί και να είναι
πάντα γιατροί, να είναι µηχανικοί και να είναι πάντα µηχανικοί και
όχι να είναι εξειδικευµένοι σε τέτοιο βαθµό που για µια διετία να
εργάζονται σε έναν τοµέα και µετά να πρέπει να αλλάξουν επάγ-
γελµα, να κάνουν άλλη επιµόρφωση για να αποκτήσουν άλλη επι-
στηµονική και επαγγελµατική ταυτότητα. 

Αυτή είναι η εξέλιξη την οποία ευαγγελίζεστε. Κι επειδή πάντα
στην Ελλάδα οι εξελίξεις έρχονται δέκα µε είκοσι χρόνια µετά,
έρχεστε τώρα εσείς ουραγοί να υπερασπιστείτε αυτά που και η
Αµερική και η Ευρώπη προσπαθεί να τα αλλάξει. 

Διαβάστε µόνο –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- την έκθεση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Είναι πάρα πολύ χαρακτηρι-
στικές οι επισηµάνσεις που κάνει, ακριβώς για το πώς ο νόµος
του 2001 οδήγησε σε διάρθρωση χωριστά της ανώτατης εκπαί-
δευσης και του τεχνολογικού τοµέα σε δύο παράλληλους δια-
κριτούς τοµείς που δεν συναντιούνται. 

Κι έρχεται εδώ τώρα ένα νοµοσχέδιο να αποπειραθεί, ακριβώς
σ’ αυτά τα δύο επίπεδα, να βρει το σηµείο που µπορούν όχι
απλώς να συνυπάρχουν σε έναν παράλληλο αόριστο δρόµο,
αλλά να αλληλοκαθορίζονται, να αλληλοδιαπλέκονται, να συνο-
µιλούν, να αλληλοεπηρεάζονται και να διαµορφώνουν ακριβώς
σύνθετα παράγωγα µορφωµένων ανθρώπων που µπορούν και
στην εξειδίκευση και στη γενίκευση να έχουν προσωπικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συντοµεύετε, κύριε
Δρίτσα, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αυτό συγκρίνεται µε αυτά τα οποία
λέτε;

Επιτέλους, απαντήστε τι προτάσεις έχετε για να ξαναγεννηθεί
και να ξαναζωντανέψει µε επάρκεια η Γ’ λυκείου. Πείτε µία πρό-
ταση για τη Γ’ λυκείου. Το ξεπερνάτε. Κανένας δεν έχει µιλήσει
γι’ αυτό. Και ασχολείστε µε το αν το ΤΕΙ στο Κιάτο θα είναι µε το
ΤΕΙ στην Αρκαδία, κ.λπ., για να πάρετε ψηφαλάκια από ανησυ-
χούντες γονείς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Καλό και αυτό!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Εµείς; Κάποιο λάθος κάνετε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Περί αυτού πρόκειται, κύριοι συνάδελ-

φοι. Τόσο το υποβαθµίζετε. Δεν έχετε µιλήσει καθόλου γι’ αυτά
τα σύνθετα ζητήµατα. Εγώ δεν άκουσα τίποτα άλλο, παρά µόνο
αυτού του είδους τα επιχειρήµατα. Θα µείνω εδώ να ακούσω και
τους υπόλοιπους, να δω τι άλλο θα έχετε να συνεισφέρετε, εκτός
από την «ξεπατικωσούρα».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κυριαζίδης Δηµήτρης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Δρίτσα, άλλα λέγαµε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εµείς οι δύο; Πάντα άλλα λέγαµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και ξέρετε πολύ καλά ότι πάρα

πολλές φορές ερχόµουν σε δίληµµα, όταν ήµασταν κυβέρνηση
και έφτασα σε σηµείο διαγραφής. Ευτυχώς δεν υπέκυψα σε
αυτόν τον πειρασµό, που δυστυχώς ήθελα να είναι πιστευτός,
θετικός, ειλικρινής. Τελικά, αλλιώς κατέληξαν τα πράγµατα και
είναι πολύ χειρότερα από αυτό που ενδεχοµένως περίµενα.

Ως επείγον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατατέθηκε προς
συζήτηση από τον Υπουργό Παιδείας το σηµερινό νοµοσχέδιο.
Με µία µόνο συνεδρίαση στην αρµόδια Επιτροπή της Βουλής έρ-
χεται προς συζήτηση και ψήφιση σήµερα Μεγάλη Εβδοµάδα από
τον Υπουργό Θρησκευµάτων. Ευτυχώς δεν ήρθε τη Μεγάλη Πα-
ρασκευή. Πάγια τακτική του ΣΥΡΙΖΑ για θέµατα υψίστης σηµα-
σίας, όπως και αυτό της παιδείας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Μεγάλη Εβδοµάδα έχουµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λέω ότι ευτυχώς δεν το έφερε τη

Μεγάλη Παρασκευή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ποιο είναι το πρόβληµα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κανένα πρόβληµα για σας. Όταν

κανείς είναι άθεος, δεν τον ενδιαφέρει αν είναι Μεγάλη Τρίτη ή
Μεγάλη Τετάρτη ή Μεγάλη Παρασκευή. Το λέω για να συνεννο-
ούµαστε. Ως Υπουργός Θρησκευµάτων, εννοώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θα κάνουµε τον σταυρό µας µ’ αυτά που
λέτε τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην παρεµβαίνετε,
σας παρακαλώ. Όχι διαλόγους.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σε τέτοια ζητήµατα, λοιπόν, ύψι-
στης σηµασίας, εθνικού περιεχοµένου, όπως είναι και τα ζητή-
µατα παιδείας, εφαρµόζετε τη συνήθη πρακτική σας.

Δυστυχώς, «ψεκάζουµε, σκουπίζουµε, τελειώνουµε». Ή «Γα-
βρόγλου, δώστα όλα»! Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μέχρι τώρα
ήρθαν είκοσι πέντε τροπολογίες, δεκαπέντε ή δεκαέξι από Βου-
λευτές για τη δηµιουργία καινούργιων τµηµάτων. Τροµερό!

Μα, τι µας λέτε τώρα; Κι όλες έγιναν δεκτές. Αυτό έκανε ο κύ-
ριος Υπουργός. Άρα, τι λέµε; «Δώστα όλα»! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αφού… 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αυτή δεν είναι η πραγµατικότητα;

Αυτό δεν έκανε ο κύριος Υπουργός; Μα, τι λέτε; Τι κάνουµε
εµείς; Αυτό κάνετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όταν το κάνει η Αριστερά είναι
καλό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και ξέρετε; Όταν είχαµε ζητήµατα
µε το «ΑΘΗΝΑ», το είπε και η συναδέλφισσα, το είπε προηγου-
µένως δεν ήσασταν…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Όταν ήρθε το θέµα του νοµοσχε-

δίου «ΑΘΗΝΑ» από πλευράς σας αντιδρούσατε στον Υπουργό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη,

µην αναφέρεστε προσωπικά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βεβαίως, και ήρθαµε σε σηµείο

διαγραφής. Και εσείς τα υιοθετείτε όλα. Όλα, από άκρη σε άκρη! 
Πιστεύω ότι µέχρι αύριο θα έχουµε κι άλλες τροπολογίες απο-

δεκτές από τον κύριο Υπουργό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Αυτό σας ένοιαξε; Πιο σιγά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σιγά, εντάξει. Συµφωνώ, κύριε

Υπουργέ. Μην ανησυχείτε. Άγετε τον ύπνο του δικαίου. Εντάξει,
καλά κάνατε.

Το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου αντανακλά και επηρεάζει
άµεσα και τον Νοµό Δράµας, καθ’ όσον οι διατάξεις αφορούν και
τα τµήµατα του ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. 

Σύµφωνα µε το εν λόγω νοµοσχέδιο δηµιουργούνται σαράντα
σχολές και τµήµατα που εντάσσονται στο Διεθνές Πανεπιστήµιο
που έχει έδρα τη Θεσσαλονίκη. Το εν λόγω πανεπιστήµιο ιδρύ-
θηκε το 2005, οργανώθηκε δε και λειτουργεί ως αυτοτελές και
πλήρως αυτοδιοικούµενο ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα µε διε-
θνή διακριτική ονοµασία. 
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Το Διεθνές Πανεπιστήµιο έχει ως αποστολή να παρέχει ανώ-
τατη εκπαίδευση, ιδίως σε αλλοδαπούς που ενδιαφέρονται να
σπουδάσουν στην Ελλάδα. Για την επίτευξη της αποστολής του
οργανώνει και πραγµατοποιεί προγράµµατα σπουδών σε προ-
πτυχιακό και µεταπτυχιακό επίπεδο µε χρήση διδασκαλίας στα
αγγλικά. Τώρα που κολλάει η σύνδεση; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 
Η επιχειρούµενη δε, δια του νοµοσχεδίου, συγχώνευση- απορ-

ρόφηση του ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης στο Διεθνές
µεθοδεύτηκε έντεχνα από τον κύριο Υπουργό Παιδείας, ο οποίος
προσέφερε ορισµένα δωράκια για συνηγορία. Ενώ δηλαδή κάθε
λογικός άνθρωπος θα περίµενε το εγχείρηµα-πρόταση να περι-
λαµβάνει τη συγχώνευση του συγκεκριµένου ΤΕΙ, όπως συνέβη
και σε άλλες περιοχές της χώρας, στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστή-
µιο, εδώ δυστυχώς οδηγείται και πολτοποιείται προς το Διεθνές
Πανεπιστήµιο µε έδρα τη Θεσσαλονίκη. Δηλαδή µέχρι σήµερα η
τακτική και πρακτική των συγχωνεύσεων -παρά τις αντιδράσεις
που υπήρχαν, όπου ακριβώς υπήρξαν- δεν ακολουθήθηκε παρά
µόνο στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη. Και γεννώνται ερω-
τηµατικά. 

Επιπλέον, συστάθηκε µια επιτροπή από τον Υπουργό Παιδείας.
Όλως παραδόξως εξαίρεσε τη συµµετοχή, στην επιχειρούµενη
αλλοτρίωση των ΤΕΙ, από το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Στο εν
λόγω εγχείρηµα, βεβαίως, αλλοτρίωσης αντέδρασε διά της πα-
ραιτήσεώς του ο Πρόεδρος της Διοικούσας Επιτροπής του Διε-
θνούς Πανεπιστηµίου κ. Γραµµένος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, το όλο εγχείρηµα που είχε ιδεοληπτικά χαρακτηρι-
στικά, πολιτικά και εκπαιδευτικά, αποτελεί µία ανεύθυνη ιδέα
καθ’ ό,τι επιχειρείται ένας αχταρµάς µοναδικός στον κόσµο. Την
άναρχη αυτή διάταξη του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας κατα-
δίκασε και η Ανεξάρτητη Αρχή Διασφάλισης Ποιότητας, δυστυ-
χώς ή ευτυχώς. Για τον λόγο αυτόν άλλωστε ο πρόεδρος
αντικαταστάθηκε από τον σύµβουλο του κυρίου Υπουργού Παι-
δείας. Τον ανέφερε προηγουµένως ο Υπουργός. 

Το ότι οι συγχωνεύσεις απορρόφησης πραγµατοποιήθηκαν και
πραγµατοποιούνται χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια, χωρίς µελέτες
σκοπιµότητος, χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν τα αποτελέσµατα
αξιολόγησης και βεβαίως χωρίς µέριµνα για τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των αποφοίτων, αυτό αποδεικνύεται και παρουσιά-
ζεται εύγλωττα και από το περιεχόµενο των ήδη ψηφισµένων νο-
µοθετηµάτων. Οµοίως δηµιουργούνται τµήµατα µε τα ίδια
γνωστικά αντικείµενα. 

Προχωράω. Δεν µιλώ για τα µέλη της ΔΕΠ. Είπε ο κύριος
Υπουργός ότι θα γίνουν πεντακόσια. Όµως, το Γενικό Λογιστή-
ριο, λέει, δεν έχω καµµία τέτοια λογιστική απόφαση αναφορικά
µε τη δυνατότητα λειτουργίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μα, δεν καταλαβαίνω τι λέτε µε το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βεβαίως, δεν πρόκειται να κατα-
λάβετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεν καταλαβαίνω τι λέτε µε το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, ναι, θα σας πω ακριβώς.
Αφού το θέλετε, θα σας πω ακριβώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Κυρια-
ζίδη, φτάσαµε ήδη στα επτά λεπτά. Σας παρακαλώ να ολοκλη-
ρώσετε. Το καταλαβαίνετε, λοιπόν, ολοκληρώστε τη σκέψη σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να µου πείτε γιατί καταργείτε το Τµήµα Αρχιτεκτονικής

Τοπίου Δράµας; Το τµήµα αυτό έχει ως αποστολή να παράγει και
να προάγει την ανάπτυξη και τη µετάδοση γνώσεων στην επι-
στήµη, την τεχνολογία και τις τεχνικές που εφαρµόζονται στην
Αρχιτεκτονική Τοπίου και στα έργα του φυσικού περιβάλλοντος
µε τη διδασκαλία και την εφαρµοσµένη έρευνα, για να παρέχει
στους σπουδαστές τα απαραίτητα εφόδια που εξασφαλίζουν την

άρτια κατάρτισή τους για την επιστηµονική και επαγγελµατική
τους σταδιοδροµία, εξέλιξη και προοπτική. 

Δεν υπάρχει άλλη Σχολή ή Τµήµα Αρχιτεκτονικής Τοπίου στη
χώρα. Οι πτυχιούχοι του τµήµατος αυτού, όπως και αντιστοίχων
τµηµάτων άλλων χωρών, βρίσκουν άµεση πρόσβαση στην αγορά
εργασίας στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, καθ’ όσον υπάρχει µε-
γάλη ζήτηση σε αυτόν τον τοµέα επιστήµης. Στο τµήµα αυτό
υπάρχει εξ αντικειµένου διδακτικό προσωπικό και µέσα διδασκα-
λίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη,
ολοκληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Η παρουσία του τµήµατος στην
ακριτική πόλη της Δράµας έχει µόνο θετικά να προσφέρει στην
τοπική κοινωνία. Και αναµφίβολα θα πρέπει να παραµείνει, ενώ
είδαµε να δηµιουργούνται, κύριε Φίλη, κύριε εισηγητά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ένα σωρό άλλα τµήµατα. 

Και βεβαίως υπάρχει αγωνία στους φοιτητές, η οποία αναπτύχ-
θηκε, κύριε Φίλη, και ενώπιον του Υπουργού. Μάλιστα λένε «να
αποφύγουµε αυτόν τον Γολγοθά» και εάν θέλετε, κάνουν έκ-
κληση προς τον Υπουργό…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη, και
µε αυτό, ολοκληρώσατε. Θα κλείσουµε το µικρόφωνο. Ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Έκαναν έκκληση προς τον
Υπουργό έτσι ώστε να παραµείνει το τµήµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μέχρι να πάρουν πτυχίο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ,
αυτή την εξέλιξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ελάτε,
κύριε Κυριαζίδη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και στη συνέχεια, καταργείται;
Είναι κάτι το οποίο δεν ωφελεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα περάσουµε στον
επόµενο οµιλητή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων: Υπάρχει στην αιτιολογική… 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Επειδή αναφερθήκατε στο Γενικό

Λογιστήριο του Κράτους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, τώρα διάλογος

θα γίνει µε τον Υπουργό και όποιον πετάγεται από κάτω, κύριε
Κυριαζίδη; Σας παρακαλώ! 

Εννέα λεπτά µιλάτε ήδη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Περιµέναµε τόσα λεπτά, κύριε

Πρόεδρε, έχει πάει έντεκα η ώρα, µας φέρατε πίσω να πούµε και
είµαστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να αφαιρέσουµε
ένα λεπτό από το σύνολο του χρόνου που σας διέκοψαν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, κύριε
Υπουργέ, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αναφέρει ειλικρινώς
ότι δεν υπάρχει ετήσια δαπάνη για τη λειτουργία των νέων σχο-
λών και τµηµάτων. Κι αυτό δεν µπορεί να υπολογισθεί. Κι εσείς
µας µιλάτε για πεντακόσια νέα µέλη της ΔΕΠ.

Καταλήγω, κύριε Υπουργέ. Καταργείτε και από το Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο τη Νοµική Σχολή. Χασκογελάτε και καλώς χασκο-
γελάτε, έτσι; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε, κύριε Κυριαζίδη, αλλά εί-
πατε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη,
σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν ξέρω εάν έχετε µια έχθρα
στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη, θα
µε αναγκάσετε να σας κλείσω το µικρόφωνο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κλείστε το, κύριε Πρόεδρε.
Από την άλλη πλευρά, δεν µπορεί να µας κοροϊδεύει ο κύριος

Υπουργός και να χασκογελά εδώ πέρα διότι…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δέκα λεπτά µιλάτε
µέσα στην Αίθουσα. Δέκα λεπτά σας έδωσα. Πόση ανοχή να δεί-
ξει το Προεδρείο; Με συγχωρείτε τώρα, δεν µπορούµε να συνεν-
νοηθούµε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: …από την απόφασή του κρίνεται
η τύχη των φοιτητών. Άλλωστε και ο Προεδρεύων των Πρυτά-
νεων της χώρας το τόνισε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σωστό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Φίλη που το

αναγνωρίζετε. Είναι σωστό. 
Όµως από την άλλη πλευρά είχα πει στον κύριο Υπουργό το

εξής. Στην Κρήτη δηµιουργείτε και ένα τρίτο πανεπιστήµιο, το
µεταλλάξατε τώρα, το µεταβαπτίζετε ως «Μεσογειακό Ελληνικό»
και όχι «Κρήτης». 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Φτάνει πια, το εµπεδώσαµε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και σας είπα, γιατί δεν δηµιουρ-
γείτε και ένα δεύτερο Πανεπιστήµιο Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης; Και λέτε: Είναι δυνατόν, δυο πανεπιστήµια στην ανατο-
λική Μακεδονία και Θράκη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Κυ-
ριαζίδη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Και σας λέω γιατί δεν δηµιουρ-
γείτε ένα νέο πανεπιστήµιο, αυτόνοµο στην ανατολική Μακεδονία
και Θράκη έτσι ώστε να συµπεριλάβει την τεχνολογική εκπαί-
δευση αυτής της περιοχής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη,
κατεβείτε από το Βήµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πέντε εκατοµµύρια δόθηκαν στο
ΤΕΙ από την περιφέρεια όπου χωροταξικά και διοικητικά ανήκει.
Ο κύριος Υπουργός δεν τα αντιλαµβάνεται αυτά. Έκανε τα δικά
του µαγειρέµατα. Απείλησε, εκβίασε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Κατσαβριά - Σιωροπούλου Χρυσούλα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν βοηθάτε, όµως, το Προεδρείο, έτσι. Δηλαδή τι θα κά-

νουµε; Θα φωνάζουµε από το Προεδρείο συνεχώς; Νοµίζω ότι
κι εσείς µεταξύ σας µπορείτε να συνεννοηθείτε και να επιβάλετε
και τον χρόνο, έστω και µε κάποια ανοχή. 

Ελάτε, κυρία Κατσαβριά έχετε τον λόγο.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι

όσοι είµαστε γονείς µε παιδιά που φοίτησαν ή φοιτούν στο λύ-
κειο έχουµε νιώσει τις µεγάλες δυσκολίες και τις αγωνίες των
παιδιών µας, προκειµένου να διασφαλίσουν την εισαγωγή τους
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Πράγµατι στη Γ’ και στη Β’ λυ-
κείου οι µαθητές, ως πραγµατικοί πνευµατικοί εργάτες, κοπιά-
ζουν και εξαντλούνται, καθώς η εισαγωγή στο πανεπιστήµιο είναι
µονόδροµος και σταθερή επιλογή για τη µέση ελληνική οικογέ-
νεια. 

Είµαστε περήφανοι που ο λαός µας έχει αναγνωρίσει την αξία
των πραγµάτων και στη συνείδησή του έχει καταξιωθεί η ελλη-
νική παιδεία, αλλά ήταν τέτοιος ο ζήλος µας, όχι µόνο γιατί πι-
στεύουµε στην πνευµατική πρόοδο, αλλά κυρίως γιατί
επιζητήσαµε την καταξίωση υψηλού οικονοµικού και κοινωνικού
προφίλ συγκεκριµένων σχολών και επαγγελµάτων. 

Αυτός ο ζήλος επέβαλε σε παιδιά δεκαέξι και δεκαεπτά ετών
να βρίσκονται σε µία τάξη σχολείου ή φροντιστηρίου για τουλά-
χιστον εξήντα πέντε ώρες την εβδοµάδα, χωρίς να υπολογιστούν
οι ώρες της µελέτης. Τα πολλά εξεταζόµενα µαθήµατα µε τις
λίγες ώρες διδασκαλίας στο δηµόσιο σχολείο δεν επαρκούσαν
για να καλύψουν τους υψηλούς στόχους της µεγάλης µερίδας
των µαθητών. 

Τα φροντιστήρια µέσης εκπαίδευσης βρέθηκαν στη θέση, για
πολλές δεκαετίες, να υποκαθιστούν το δηµόσιο σχολείο, όχι
µόνο στα γνωστικά αντικείµενα και την εξεταζόµενη ύλη, αλλά
και στην ουσία. Ο µαθητής δεν γίνεται να βρίσκεται δέκα µε δώ-
δεκα ώρες την ηµέρα σε µία τάξη. Έπρεπε να επιλέξει και επέ-
λεξε το φροντιστήριο, µε την ελπίδα ότι έτσι θα διασφαλίσει την
επιτυχία του στις πανελλήνιες. 

Η αποκαρδιωτική εικόνα στα περισσότερα λύκεια της χώρας
µας δείχνει µαθητές αµέτοχους και αδιάφορους, συχνά νυσταγ-
µένους, να απαξιώνουν το έργο των καθηγητών τους, ακόµα και
των πιο ικανών. Το παιδί δεν µπαίνει στον κόπο να αξιολογήσει
την ποιότητα της διδασκαλίας. Μπήκε στο λύκειο, γνωρίζοντας
ότι µόνο µε ένα καλό φροντιστήριο και προσωπικό διάβασµα θα
πετύχει.

Επανιδρύουµε τη Γ’ λυκείου στην ουσία της και αποκαθι-
στούµε την οµαλότητα και την ισορροπία που έχει χαθεί στο δη-
µόσιο σχολείο, στους µαθητές και στις οικογένειές τους.
Αυξάνουµε τις ώρες διδασκαλίας των εξεταζόµενων µαθηµάτων.
Δίνουµε τη δυνατότητα στους καθηγητές µέσης εκπαίδευσης να
έχουν χρόνο να οργανώσουν τη διδασκαλία τους και να ανακτή-
σουν το κύρος τους. 

Μειώνουµε τα εξεταζόµενα µαθήµατα, ώστε οι µαθητές να επι-
λέγουν σχολές υψηλής ζήτησης και να µπορούν να διαχειρίζον-
ται την ύλη τους ανθρώπινα. Έξι ώρες στο σχολείο την
εβδοµάδα για κάθε µάθηµα είναι χρόνος υπεραρκετός για την
παράδοση και την εµπέδωση της νέας γνώσης.

Ήδη θεσµοθετήσαµε και αναβαθµίσαµε την τεχνολογική εκ-
παίδευση. Η κοινωνία µας πρέπει να καταλάβει ότι τα τεχνικά
επαγγέλµατα δεν στερούνται ακαδηµαϊκότητας. Αναβαθµίσαµε
τα ΕΠΑΛ και τα ΤΕΙ. Τώρα µε την ίδρυση των ΚΕΕ ολοκληρώ-
νουµε την οµαλή λειτουργία της τεχνολογικής εκπαίδευσης στην
Ελλάδα, που θα ανταποκρίνεται στα διεθνή πρότυπα, θα εξυπη-
ρετεί την οικονοµία και τη βιώσιµη ανάπτυξη, ώστε να ξεπεραστεί
το ταµπού της χειρωνακτικής εργασίας που µας χαρακτηρίζει ως
κοινωνία.

Η ανώτατη εκπαίδευση ενισχύεται οργανωτικά και οικονοµικά
και αυτό είναι κάτι περισσότερο από αναγκαίο σε ένα διεθνές πε-
ριβάλλον που κινείται µε ραγδαίους ρυθµούς, µε ταχύτατες εξε-
λίξεις στην τεχνολογία, την έντονη κινητικότητα, τον αυξανόµενο
ανταγωνισµό παγκοσµίως. Πρέπει να ξεπεραστούν παθογένειες
του παρελθόντος και να επαναπροσδιοριστεί ο ρόλος της και να
ανταποκριθεί µε επιτυχία στις προκλήσεις που τίθενται για την
οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της χώρας µας.

Σε ότι αφορά στα ΓΑΚ, όλοι γνωρίζουµε ότι κρύβουν έναν ανε-
ξάντλητο θησαυρό τεκµηρίων που διασώζουν την εξέλιξη και την
ιστορία της δηµόσιας διοίκησης του ελληνικού κράτους. Το
υψηλό έργο της αποκατάστασης και ταξινόµησης σπουδαίων αρ-
χείων ακυρώνεται, αν δεν αξιοποιείται, αν δεν διοχετεύεται στην
κοινωνία, στον ακαδηµαϊκό χώρο και τον πολίτη.

Αναβαθµίζουµε τα ΓΑΚ, ακριβώς γιατί αναγνωρίζουµε ότι δια-
χειρίζονται ένα νευραλγικό κοµµάτι της ιστορίας του σύγχρονου
ελληνικού κράτους. Πιστεύουµε ότι ο αναβαθµισµένος ρόλος
που τους αποδίδεται µε αυτό το νοµοσχέδιο θα αναζωογονήσει
τις τοπικές κοινωνίες, τους ερευνητές και τους φοιτητές και θα
διασφαλίσει τη συνέχεια και την εξέλιξή τους.

Κλείνω, κύριοι συνάδελφοι, µε την πεποίθηση ότι ιδιαίτερα τα
θέµατα παιδείας πρέπει να µας ενώνουν, αντί να µας διχάζουν,
ως πολιτικές δυνάµεις αλλά και ως εκπροσώπους της ελληνικής
κοινωνίας. Είναι βεβαίως µεγάλος ο πειρασµός της διαφοροποί-
ησης για λόγους ιδεολογικούς ή πολιτικούς, κυρίως τώρα που
βρισκόµαστε στο µέσο µιας προεκλογικής περιόδου. 

Εάν όµως πρυτανεύσει η σύνεση και το δηµόσιο συµφέρον, µε
την ευρεία έννοια, µπορούν να βρεθούν οι απαραίτητες εκείνες
συγκλίσεις, οι οποίες θα αποφορτίσουν τα παιδιά µας, προκει-
µένου να είναι συµµέτοχοι σε ένα πραγµατικά σύγχρονο ανοιχτό
δηµιουργικό και δηµοκρατικό σχολείο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κασαπίδης Γεώργιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δρίτσα, είπατε ότι θα µείνετε να ακούσετε µήπως κά-

ποιος συνάδελφος διαφοροποιηθεί. Εγώ σας λέω, λοιπόν, γιατί
βλέπω ότι φεύγετε, πως προσέρχοµαι θετικά σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, απλά και µόνο γιατί στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, στην Κο-
ζάνη και ευρύτερα στη δυτική Μακεδονία φαντάζει σαν µία
σανίδα σωτηρίας η οποιαδήποτε δηµόσια παρέµβαση εν είδει
επενδύσεων, όπως είναι ένα τέτοιο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Σε µία
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τόσο φτωχή, τόσο προβληµατική, τόσο δυσκολεµένη περιφέρεια
έρχεται µια τέτοια παρέµβαση που φαντάζει ότι δηµιουργεί µία
κάποια προοπτική. 

Όµως αυτή είναι η πρώτη ανάγνωση. Θέλω να είµαι κριτικός,
όµως µε γόνιµη κριτική, για να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε
σε αυτή την Αίθουσα, τουλάχιστον σε κάποια βασικά θέµατα
όπως είναι η παιδεία. Έχουµε εδώ και έναν πρώην και έναν νυν
Υπουργό Παιδείας. Θα έπρεπε να έχει προηγηθεί ένας δηµόσιος
εξαντλητικός διάλογος, ο οποίος να καταλήγει σε βασικούς στό-
χους που σχετίζονται µε την παιδεία -να το πω απλά- και τη µα-
θητεία των Ελλήνων στα αγαθά.

Αν δεν δώσουµε εµείς το καλό παράδειγµα ότι εδώ συµφω-
νούµε σε αυτά που είναι αυτονόητα, ως εκπρόσωποι των Ελλή-
νων, ως ό,τι πιο αντιπροσωπευτικό και ό,τι καλύτερο έχουν να
επιλέξουν οι Έλληνες πολίτες, πάνω στα θέµατα αυτά, τότε τι
µηνύµατα περνάµε;

Είπατε προηγουµένως για αυτά τα ιδρύµατα που παράγουν τη
γνώση και βοηθούν στην καλύτερη οργάνωση της κοινωνίας και
την πρόοδο. Εδώ λοιπόν είναι και οι πρώτες µου ενστάσεις. Το
ίδιο το Υπουργείο Παιδείας όταν ξεκίνησε αυτή την προσπάθεια
γι’ αυτό το σχέδιο νόµου, τουλάχιστον στην περίπτωση της δυτι-
κής Μακεδονίας, κατέθεσε µία αρχική πρόταση για έντεκα, δώ-
δεκα, δεκατρία τµήµατα. Κατέληξε τώρα το σχέδιο νόµου να έχει
είκοσι ένα τµήµατα συν πέντε.

Αυτό είναι θετικό για τη δυτική Μακεδονία. Όµως δείχνει µία
προχειρότητα, µία ανοργανωσιά και µία έλλειψη σοβαρότητας
και αρχικής στόχευσης και πρόβλεψης από το ίδιο το Υπουργείο
για το πού θέλει να πάει την τριτοβάθµια εκπαίδευση γενικότερα
στη χώρα και ειδικότερα σε κάθε περιφέρεια, όπως έκανε την κα-
τανοµή. 

Έτσι, λοιπόν, επειδή προηγήθηκε και ένα παρασκήνιο µέσα
στην όλη διαδικασία, πριν καταλήξουµε σε αυτό το σχέδιο νόµου
-µιλάω πάντα για τη δυτική Μακεδονία- φαίνεται ότι δεν υπάρ-
χουν αυτά τα ποιοτικά χαρακτηριστικά, τουλάχιστον στην ηγεσία
του Υπουργείου, που θα αποτελούσαν εχέγγυα ότι όντως οι προ-
θέσεις είναι αγνές και καλές και όχι λίγο πριν τις εκλογές να πε-
ράσουµε άλλα µηνύµατα.

Θέλω να το αιτιολογήσω ως εξής. Αυτός που αντιστάθηκε στην
αρχική πρόταση για έντεκα τµήµατα στο νέο σχήµα, στο νέο πα-
νεπιστήµιο της Δυτικής Μακεδονίας που θα προέκυπτε από τη
συγχώνευση του ΤΕΙ Δυτικής Μακεδονίας µε το Πανεπιστήµιο
Δυτικής Μακεδονίας, ήταν ο πρύτανης του ΤΕΙ Δυτικής Μακεδο-
νίας, ο οποίος είχε εκλεγεί στη θέση αυτή µε ένα ποσοστό µε-
γάλο, τεράστιο, πάνω από 70%. 

Αυτός ο άνθρωπος, δυστυχώς, συµµετέχει ως µέλος στην επι-
τροπή ένταξης και µετάβασης στο νέο σχήµα των καθηγητών του
ΤΕΙ που θα αξιολογηθούν από αυτή την επιτροπή και προεδρεύει
ένας Κοσµήτορας και από κάτω, κύριε Υπουργέ, έχετε εντάξει
αντιπρυτάνεις και τον ίδιο Πρύτανη του ΤΕΙ Δυτικής Μακεδονίας.
Αν αυτό δεν είναι µεροληψία ή αναξιοκρατία -δεν θέλω να πω ότι
είναι εµπάθεια- απέναντι σε έναν άνθρωπο που αντιστάθηκε στην
αρχική σας πρόταση και αναγκαστήκατε και εσείς να φτάσετε τα
τµήµατα στη δυτική Μακεδονία στα εικοσιένα συν πέντε µελλον-
τικά, δηλαδή είκοσι έξι, τότε τι είναι; Αυτό δεν δείχνει αυτά τα
ποιοτικά χαρακτηριστικά που και εσείς αναζητήσατε και όλοι µας
αναζητούµε και δυστυχώς, εκπορεύεται από το ίδιο το Υπουρ-
γείο.

Εγώ θα ήθελα και κάποιες ακόµη επισηµάνσεις. Πάντα λέω ότι
προσέρχοµαι θετικά σε αυτό το σχέδιο νόµου γιατί δίνει κάτι, µία
δηµόσια παρέµβαση στην πιο φτωχή περιφέρεια της χώρας. Δυ-
στυχώς, δεν προϋπολογίζονται χρήµατα και προσωπικό, κύριε
Υπουργέ, για το πώς θα λειτουργήσουν και πώς θα στελεχωθούν
τα νέα τµήµατα στο νέο Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας. 

Επίσης, δεν υπάρχουν οι προβλέψεις αυτές ώστε να λειτουρ-
γήσουν οµαλά από τη φετινή χρονιά που θα µπουν στα µηχανο-
γραφικά οι νέες σχολές και θα εισαχθούν φοιτητές στα νέα
τµήµατα και δυστυχώς αντιµετωπίζουµε τον εξής τεράστιο κίν-
δυνο στη δυτική Μακεδονία -και το αντιλαµβάνεστε ως ακαδη-
µαϊκός-, δηλαδή το ότι αντίστοιχες σχολές µε αυτές που
νεοϊδρύθηκαν στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας, οικονοµι-
κές, το Μαθηµατικό, υπάρχουν και σε άλλα πανεπιστήµια που

είναι πιο ιστορικά και πιο οργανωµένα. Φοβόµαστε λοιπόν -και
αυτόν τον φόβο τον εκφράζει και η ακαδηµαϊκή κοινότητα αλλά
και οι φοιτητές- ότι θα φύγουν µε πολλές µετεγγραφές πολλοί
φοιτητές και θα απαξιωθούν από την πρώτη χρονιά λειτουργίας
αυτά τα τµήµατα, γιατί ακριβώς δεν έγινε η πρόβλεψη να οργα-
νωθούν σωστά από την αρχή. 

Επίσης, υπάρχουν µονοτµηµατικές σχολές στο νέο Πανεπιστή-
µιο και καταλαβαίνετε ότι αυτό εκ των πραγµάτων ουσιαστικά τις
υπονοµεύει ως προς την λειτουργία τους και µια απ’ όλες είναι η
Γεωπονική -τυγχάνει να είµαι και γεωπόνος στο επάγγελµα.
Υπάρχουν και κάποιες ενστάσεις για το πόσες γεωπονικές σχο-
λές θα κάνουµε σε όλη την Ελλάδα, είχαµε αρκετές. Ίσως να µην
χρειάζονταν, αλλά έστω και τώρα που ήρθε αυτή η Γεωπονική,
που αναβαθµίζεται το ΤΕΙ Δυτικής Μακεδονίας ως µονοτµηµα-
τική Γεωπονική, φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θα σταθεί και
θα περάσουν λάθος µηνύµατα, όσο καλές και να ήταν οι αρχικές
σας προθέσεις. 

Επίσης, ήθελα να επισηµάνω ότι η αρχική πρόβλεψη που εί-
χατε κάνει συνολικά σε επίπεδο χώρας φαίνεται ότι ήταν ασύν-
δετη και απρογραµµάτιστη, χωρίς έναν κεντρικό στόχο, που να
λέει τι; Αυτό είναι ακόµη το ζητούµενο που δηµιουργεί και τις
απορίες και τις ενστάσεις από την πλευρά της Νέας Δηµοκρα-
τίας και είναι δικαιολογηµένες οι ενστάσεις των συναδέλφων,
κύριε Δρίτσα, που επικαλούνται ότι σε άλλες περιφέρειες κάποιοι
πιο ισχυροί παράγοντες διεκδίκησαν και πήραν περισσότερα τµή-
µατα. Ενώ στην περίπτωση της δυτικής Μακεδονίας µέσα από
αυτές τις αδικίες που σας είπα, φαίνεται ότι ενώ αρχικά άλλα είχε
συµφωνήσει µε τον κύριο Υπουργό η ακαδηµαϊκή κοινότητα,
υπάρχουν σοβαρές παρεµβολές, δεν ξέρω ποιων παραγόντων,
που αλλοίωσαν τον αρχικό χαρακτήρα της συµφωνίας. Αυτά τα
λέει η ακαδηµαϊκή κοινότητα και σας το έχουν καταθέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κασαπίδη,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Μία µεταβολή και διασπορά σχολών
από τις έδρες των νοµών σε επιµέρους νοµούς στη δυτική Μα-
κεδονία… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Η ακαδηµαϊκή κοινότητα τι είχε πει
ακριβώς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Γαβρόγλου, µην το κάνετε αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Πιο συγκεντρωµένες να είναι οι σχο-
λές µε τα τµήµατα και ας είναι κατανεµηµένες και στις τέσσερις
περιφερειακές ενότητες. 

Σας λέω κάποιες επισηµάνσεις. Θέλω να δω θετικά αυτή την
προσπάθεια, γιατί σας λέω ότι το βλέπω ως µία παρέµβαση στη
πιο φτωχή, στη πιο δύσκολη περιφέρεια της χώρας που µπορεί
να επιδράσει θετικά, αρκεί όµως να έχει περιεχόµενο. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, η πρόταση που καταθέτετε έχει
µόνο τη γραφή. Περιεχόµενο ως προς τα χρήµατα, ως προς το
προσωπικό, ως προς την άµεση ενεργοποίηση στον βαθµό που
θα έπρεπε να λειτουργήσει ένα πανεπιστήµιο από την πρώτη
µέρα, δεν το έχετε προβλέψει και φοβάµαι ότι δυστυχώς αυτό
θα απαξιώσει την όλη προσπάθεια και την όποια δοµή και υπο-
δοµή στηθεί. Αυτό θα είναι δύο φορές καταστροφικό γιατί θα δα-
πανηθούν, έστω και καθυστερηµένα, κάποια χρήµατα, αλλά
πλέον θα έχουν φύγει οι φοιτητές και θα έχει απαξιωθεί η αρχική
ιδέα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Κασαπίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Εµµανουηλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ,

που είναι ο τελευταίος οµιλητής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν χρειαζόταν να βάλω έναν

τίτλο στην µετάλλαξη του αντιπολιτευτικού λόγου της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν θα έβρισκα καταλληλότερο από το «όταν ο οί-
στρος απολήγει σε υστερία», καθώς η Νέα Δηµοκρατία ξεκίνησε
µε αντιπολιτευτικό οίστρο για την παλινόρθωσή της και µετά από
τέσσερα χρόνια εξαιτίας του στερητικού της συνδρόµου µετεξε-
λίχθηκε σε υστερία. 
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Η αντιπολιτευτική υστερία της Νέας Δηµοκρατίας, που επιδει-
κνύεται σε κάθε πεδίο της δηµόσιας ζωής, αποκαλύπτει την πο-
λιτική της ένδεια και το πλέον έκδηλο, δηλώνεται απροκάλυπτα
η βουλιµία της για την ρεβανσιστική παλινόρθωση ενός συστή-
µατος καταδικασµένου στη συνείδηση του λαού. 

Επειδή κανείς θα µπορούσε να θεωρήσει τις διαπιστώσεις
αυτές ως αποτέλεσµα µια πολωτικής πολιτικής αντιπαράθεσης,
θα παραθέσω συγκεκριµένα στοιχεία επί συγκεκριµένου θέµα-
τος, εν προκειµένω της παιδείας. 

Ο Υπουργός Παιδείας, µε συναίσθηση της κοινωνικής και ιστο-
ρικής ευθύνης, µε τόλµη και αποφασιστικότητα προχώρησε µε
το συζητούµενο νοµοσχέδιο στον επανασχεδιασµό του ακαδη-
µαϊκού χάρτη. Ο επανασχεδιασµός αυτός περνά µέσα από την
πρακτική των συνεργειών των ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια. 

Το εγχείρηµα βασίστηκε, ως όφειλε, στον εξαντλητικό διάλογο
τόσο µε τα µέλη της ακαδηµαϊκής κοινότητας όσο και µε τους
φορείς των τοπικών κοινωνιών, διάλογο µακροχρόνιο και επί-
πονο, καθόσον συχνά αντικρουόµενα ζητούµενα έπρεπε να συγ-
κεραστούν ώστε το εξαγόµενό του να αφήνει ένα θετικό
επιστηµονικό και κοινωνικό συνάµα αποτύπωµα. 

Το Υπουργείο δεν αφέθηκε σε αυτοσχεδιασµούς. Αξιοποίησε
την πρακτική του ευρωπαϊκού ακαδηµαϊκού γίγνεσθαι υιοθετών-
τας τους όρους και τις δεσµεύσεις που απέρρεαν από τον προ-
ηγηθέντα διάλογο. Η αρχή έγινε µε την ίδρυση του
Πανεπιστηµίου της Δυτικής Αττικής. Η ίδρυση του εν λόγω πα-
νεπιστηµίου σηµατοδοτούσε το χρέος µιας Κυβέρνησης της Αρι-
στεράς που σεβόµενη τις αρχές και τις αξίες της επιχείρησε να
αµβλύνει τις κοινωνικές ανισότητες, µε απώτερο στόχο την ανα-
βάθµιση µιας κοινωνίας παραµεληµένων ανθρώπων σε µία εντε-
λώς υποβαθµισµένη περιοχή. 

Έρχοµαι στα καθ’ ηµάς. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοινή
πεποίθηση όλων των συµπολιτών µου είναι ότι η πόλη µας, η Κα-
βάλα, θα πρέπει να χαρακτηριστεί ως η πόλη των χαµένων ευ-
καιριών. Αυτές οι χαµένες ευκαιρίες εστιάζονται και στον χώρο
της ακαδηµαϊκής αναβάθµισής της. Υποσχέσεις, δεσµεύσεις και
σχεδιασµοί επί χάρτου για την ποθούµενη αναβάθµιση δίνονταν
και γίνονταν εναλλάξ από τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, ωστόσο παρέµειναν υποσχέσεις. Αποτέλεσµα:
Διακεκριµένα για την παραγωγή επιστηµονικού έργου τµήµατα
για δεκαετίες βρίσκονταν καθηλωµένα εξαιτίας του ελλειµµατι-
κού ενδιαφέροντος των κυβερνήσεων, που κατά τα άλλα είχαν
ως σηµαία τους την αριστεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αριστεία είναι να προσπαθείς
µε συνέπεια και συνέχεια ώστε το καλό να το κάνεις καλύτερο
και όχι µε σηµαδεµένη κοινωνική τράπουλα να αποδίδεις a priori
αριστεία σε αρίστους εκκολαπτόµενους µέσα στα µεγαλοαστικά
σαλόνια. 

Η Κυβέρνηση δίνοντας περιεχόµενο στην έννοια της αριστείας
µέσα από εξαντλητικό ειλικρινή επιστηµονικό διάλογο, που
άνοιξε µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα και τους τοπικούς φορείς
από τον Φεβρουάριο του 2018, έφτασε σήµερα σε ένα αίσιο απο-
τέλεσµα, της δηµιουργίας του Διεθνούς Πανεπιστηµίου µε τη
συγχώνευση των ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας, Θράκης, Κεντρι-
κής Μακεδονίας και Θεσσαλονίκης.

Να δούµε µερικά από τα στοιχεία αυτού του εγχειρήµατος.
Πρόκειται για το τρίτο µεγαλύτερο πανεπιστήµιο της χώρας,
µετά το Αριστοτέλειο Θεσσαλονίκης και το Καποδιστριακό Αθη-
νών, µε τριάντα έξι χιλιάδες φοιτητές. Η δηµιουργία του µεγάλου
αυτού πανεπιστηµίου µε παραρτήµατα στις πόλεις όπου τώρα
λειτουργούν τα ΤΕΙ δίνει ώθηση στην ακαδηµαϊκή έρευνα και πα-
ράλληλα ενισχύει τις τοπικές κοινωνίες. 

Το νέο πανεπιστήµιο απευθύνεται στο ελληνικό αλλά και στο

διεθνές περιβάλλον και παρέχει ελληνικά και ξενόγλωσσα προ-
γράµµατα προπτυχιακών, µεταπτυχιακών και διδακτορικών σπου-
δών, καθώς και διετή και διά βίου προγράµµατα κατάρτισης και
επικαιροποίησης των γνώσεων αντίστοιχα. 

Για τα χαρακτηριστικά του Διεθνούς Πανεπιστηµίου σάς παρα-
πέµπω στην αποδοµητική ως προς το αρχιτεκτόνηµα αυτό κατά-
θεση του συναδέλφου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριαζίδη. 

Δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο, διότι νοµίζω ο συνάδελφός
µου, ο συντοπίτης µου ήταν εξαιρετικά αναλυτικός στο να χαρτο-
γραφήσει αυτή την καινούργια πραγµατικότητα που δηµιουργή-
θηκε µέσα από τη συνέργεια του Διεθνούς Πανεπιστηµίου µε τα
τρία ΤΕΙ. 

Με λίγα λόγια, κύριοι συνάδελφοι, όπως έχω πει ξανά, αν ο
πραγµατικός ρόλος του πανεπιστηµίου είναι να µορφώνει µε την
πραγµατική έννοια, να συµβάλλει στην καινοτοµία και να κάνει
πλουσιότερη τη δηµοκρατία µας, τότε το νέο οικοδόµηµα του
Υπουργείου Παιδείας βρίσκεται προς τη σωστή κατεύθυνση, ώστε
να επιτυγχάνει τους στόχους του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι µου προξέ-
νησαν κατάπληξη οι αντιδράσεις της Αντιπολίτευσης, όσον αφορά
τις επιχειρούµενες αλλαγές για την Γ’ τάξη του γενικού λυκείου.
Στην επιτροπή ακούστηκε από τους συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κινήµατος Αλλαγής ένα ρέκβιεµ για τον απολε-
σθέντα παράδεισο της γενικής παιδείας. Πού ζουν άραγε οι
θιασώτες ενός συστήµατος που από δεκαετίες έπνεε τα λοίσθιά
του; 

Η Γ’ λυκείου είχε µετατραπεί σε µία τάξη -«φάντασµα», όπου οι
µαθητές ήταν έξω από τις αίθουσες και οι διδάσκοντες τον περισ-
σότερο χρόνο «δίδασκαν» µε φωνή βοώντων εν τη ερήµω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Εµµανουηλίδη,
παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Θα χρειαστώ µισό λεπτό για
να κλείσω, κύριε Πρόεδρε. 

Αυτήν την εκπαιδευτική νοσηρότητα έρχεται να θεραπεύσει το
νοµοσχέδιο, καθώς κατοχυρώνει τη γενική παιδεία µέχρι και τη Β’
λυκείου, ενώ στην τρίτη τάξη ο εκπαιδευτικός θα έχει στη διάθεσή
του περισσότερο χρόνο για ουσιαστική υποστήριξη των µαθητών
και για πραγµατική µόρφωση. Αυτό αυτονόητα περιορίζει την
ανάγκη καταφυγής στα φροντιστήρια, στοιχείο άλλωστε για το
οποίο έχουµε καταγγελθεί από τους φροντιστές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο
η Κυβέρνησή µας καταθέτει στην κοινωνία την πολιτική και κοινω-
νική της βούληση να δηµιουργήσει ένα εκπαιδευτικό σύστηµα
απαλλαγµένο από τις καταστροφικές επιλογές της Νέας Δηµο-
κρατίας που ήθελε την εκπαίδευση ως τον προνοµιακό χώρο µιας
οικονοµικής ελίτ. Εξ ου και το τυφλό αντιπολιτευτικό της µένος. 

Όµως ήρθαµε για να µείνουµε για να επουλώσουµε τις κοινω-
νικές πληγές που για δεκαετίες δηµιούργησαν οι πολιτικές του νε-
οφιλελευθερισµού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.43’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 23 Απριλίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης και
ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων: «Συνέργειες Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι.,
πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, πειραµατικά σχολεία,
Γενικά Αρχεία του Κράτους και λοιπές διατάξεις».

6750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


